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Vraag nr. 861 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 29 november 
2017 (Fr.) :

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de 
overheidsorganen die onder toezicht staan.

De sociale clausules zijn contractuele bepalingen waarmee een 
toewijzende overheid via een overheidsopdracht een inspanning 
levert om mensen die ver van de arbeidsmarkt staan opnieuw in te 
schakelen. De overheidsopdrachten die het meest interessant zijn 
voor het integreren van sociale clausules zijn de opdrachten voor 
prestaties die arbeidsintensief zijn. Een groot aantal overheids-
opdrachten van het Gewest en zijn administratieve autonome 
organen kunnen zich in die vaststelling erkennen.  

De vaakst voorkomende sociale clausules, zoals bedoeld in 
de wet Overheidsopdrachten van 15 juni 2006 bestaan uit drie 
onderscheiden groepen :

–     de sociale clausule in de vorm van toegangsvoorwaarde 
(voorbehouden van de opdracht/percelen aan een sociale 
economiebedrijf) ;

Question n° 861 de M. Benoît Cerexhe du 29 novembre 
2017 (Fr.) :

L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics 
des organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

Les clauses sociales sont des dispositions contractuelles 
par lesquelles un pouvoir adjudicateur poursuit, au travers d’un 
marché public, un effort de formation et d’insertion centré sur 
un public plus éloigné de l’emploi. C’est pourquoi les marchés 
particulièrement propices à l’intégration d’une clause sociale 
sont ceux dont les prestations comportent un fort taux de main-
d’œuvre. Un grand nombre de marchés publics lancés par la 
Région et ses organismes autonomes administratifs peuvent se 
reconnaitre dans ce dernier constat.

On le sait, les clauses sociales les plus couramment 
rencontrées, formalisées dans la loi Marchés Publics du 15 juin 
2006, peuvent être regroupées en trois familles distinctes :

–     la clause sociale sous forme de condition d’accès (réservation 
du marché/de lots à une entreprise d’économie sociale) ;  

I. Questions auxquelles il n’a pas été répondu  
dans le délai règlementaire 

(Art. 111 du règlement du Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale)

I. Vragen waarop niet werd geantwoord  
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(Art. 111 van het reglement van het Brussels Hoofdstedelijk Parlement)
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(Fr.) : Vraag gesteld in het Frans – (N.) : Vraag gesteld in het Nederlands
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–     de sociale clausule in de vorm van uitvoeringsvoorwaarde 
(bijvoorbeeld de vereiste om op de bouwplaats of in de dienst 
in kwestie een leerling/stagiair aan te nemen voor een aantal 
uren stage of in het kader van een inschakelingscontract) ;

–     de sociale clausule in de vorm van gunningscriteria in het 
geval van een procedure gebaseerd op de economisch meest 
voordelige offerte (bijvoorbeeld rekening houden met de ver-
bintenissen tot opleidingen in de weging).

De bekendste sociale clausule in het Brussels Gewest is 
ongetwijfeld de zogeheten inschakelingsclausule of de sociale 
uitvoeringsclausule « tewerkstelling », via een aanwerving met 
een arbeidsovereenkomst van een persoon uit de doelgroep, in het 
kader van de opdrachten voor aanneming van werken die als van 
openbaar belang beschouwd worden.

Ik had u graag de volgende vragen gesteld :

–     Graag een antwoord voor elk van de administratieve autonome 
organen onder toezicht :  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
werken heeft het AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste tien maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van werken is er een sociale clausule, in 
welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
diensten heeft de AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van diensten is er een sociale clausule, 
in welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     De opdrachten voor een beperkt bedrag kunnen overigens 
het voorwerp uitmaken van een sociale meerwaarde, zonder 
daarom noodzakelijk gebruik te moeten maken van sociale 
clausules. De toewijzende overheden worden daartoe 
vandaag aangemoedigd om een of meer bedrijven uit de 
sociale economie in het Brussels Gewest op te nemen op de 
lijst van bedrijven die zij raadplegen, voor opdrachten op 
eenvoudig aanvaarde factuur – voor een bedrag lager dan 
8.500 euro exclusief btw – en voor alle onderhandelingspro-
cedures zonder bekendmaking. Voor hoeveel opdrachten voor 
een beperkt bedrag is er een raadpleging geweest van sociale 

–     la clause sociale sous forme de condition d’exécution (ex : 
exigence d’intégrer dans le chantier/service concerné un 
apprenti/stagiaire/apprenant pour un certain nombre d’heures 
de stage ou en contrat d’insertion) ;

–     et la clause sociale sous forme de critère d’attribution dans le 
cas d’une procédure basée sur l’offre économiquement la plus 
avantageuse (ex : prise en compte de l’effort de formation 
dans la pondération).

La clause sociale la plus connue en Région bruxelloise est pro-
bablement la clause dite d’insertion ou clause sociale d’exécution 
« mise à l’emploi », par le biais d’un engagement sous contrat de 
travail d’une personne relevant du public cible, dans les marchés 
de travaux considérés comme d’intérêt public.  

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

–     Pour chacun des organismes autonomes administratifs 
sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez me fournir les 
réponses suivantes :

–     Combien de marchés publics de travaux ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016, et durant les 10 premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de travaux une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Combien de marchés publics de services ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016 et durant les premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de service une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Par ailleurs, les marchés de faible montant peuvent également 
faire l’objet d’une plus-value sociale, sans en passer 
forcément par l’intégration de clauses sociales. À cet effet, les 
pouvoirs adjudicateurs sont aujourd’hui encouragés à intégrer 
à la liste des entreprises qu’ils consultent, pour les marchés 
constatés sur simple facture acceptée - d’un montant inférieur 
à 8.500 euros HTVA – ainsi que pour toutes les procédures 
négociées sans publicité, une ou plusieurs entreprises 
d’économie sociale de la Région bruxelloise. Pour chacun des 
OAA sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez-vous me 
dire combien de marchés de faible montant ont fait l’objet de 
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economiebedrijven in Brussel, voor elk van de AAO’s die 
onder toezicht staan en dit voor 2015, 2016 en de eerste tien 
maanden van het jaar 2017 ?

Minister belast met Mobiliteit 
en Openbare Werken

Vraag nr. 919 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 29 november 
2017 (Fr.) :

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de 
overheidsorganen die onder toezicht staan.

De sociale clausules zijn contractuele bepalingen waarmee een 
toewijzende overheid via een overheidsopdracht een inspanning 
levert om mensen die ver van de arbeidsmarkt staan opnieuw in te 
schakelen. De overheidsopdrachten die het meest interessant zijn 
voor het integreren van sociale clausules zijn de opdrachten voor 
prestaties die arbeidsintensief zijn. Een groot aantal overheids-
opdrachten van het Gewest en zijn administratieve autonome 
organen kunnen zich in die vaststelling erkennen.  

De vaakst voorkomende sociale clausules, zoals bedoeld in 
de wet Overheidsopdrachten van 15 juni 2006 bestaan uit drie 
onderscheiden groepen :

–     de sociale clausule in de vorm van toegangsvoorwaarde 
(voorbehouden van de opdracht/percelen aan een sociale 
economiebedrijf) ;

–     de sociale clausule in de vorm van uitvoeringsvoorwaarde 
(bijvoorbeeld de vereiste om op de bouwplaats of in de dienst 
in kwestie een leerling/stagiair aan te nemen voor een aantal 
uren stage of in het kader van een inschakelingscontract) ;

–     de sociale clausule in de vorm van gunningscriteria in het 
geval van een procedure gebaseerd op de economisch meest 
voordelige offerte (bijvoorbeeld rekening houden met de ver-
bintenissen tot opleidingen in de weging).

De bekendste sociale clausule in het Brussels Gewest is 
ongetwijfeld de zogeheten inschakelingsclausule of de sociale 
uitvoeringsclausule « tewerkstelling », via een aanwerving met 
een arbeidsovereenkomst van een persoon uit de doelgroep, in het 
kader van de opdrachten voor aanneming van werken die als van 
openbaar belang beschouwd worden.

–     Graag een antwoord voor elk van de administratieve autonome 
organen onder toezicht :  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
werken heeft het AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste tien maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van werken is er een sociale clausule, in 
welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

consultation d’entreprises d’économie sociale bruxelloises, 
et ce pour les années 2015, 2016 et les 10 premiers mois de 
l’année 2017 ?

Ministre chargé de la Mobilité 
et des Travaux publics

Question n° 919 de M. Benoît Cerexhe du 29 novembre 
2017 (Fr.) :

L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics 
des organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

Les clauses sociales sont des dispositions contractuelles 
par lesquelles un pouvoir adjudicateur poursuit, au travers d’un 
marché public, un effort de formation et d’insertion centré sur 
un public plus éloigné de l’emploi. C’est pourquoi les marchés 
particulièrement propices à l’intégration d’une clause sociale 
sont ceux dont les prestations comportent un fort taux de main-
d’œuvre. Un grand nombre de marchés publics lancés par la 
Région et ses organismes autonomes administratifs peuvent se 
reconnaitre dans ce dernier constat.

On le sait, les clauses sociales les plus couramment 
rencontrées, formalisées dans la loi Marchés Publics du 15 juin 
2006, peuvent être regroupées en trois familles distinctes :

–     la clause sociale sous forme de condition d’accès (réservation 
du marché/de lots à une entreprise d’économie sociale) ;  

–     la clause sociale sous forme de condition d’exécution (ex : 
exigence d’intégrer dans le chantier/service concerné un 
apprenti/stagiaire/apprenant pour un certain nombre d’heures 
de stage ou en contrat d’insertion) ;

–     et la clause sociale sous forme de critère d’attribution dans 
le cas d’une procédure basée sur l’offre économiquement la 
plus avantageuse (ex : prise en compte de l’effort de formation 
dans la pondération).

La clause sociale la plus connue en Région bruxelloise est pro-
bablement la clause dite d’insertion ou clause sociale d’exécution 
« mise à l’emploi », par le biais d’un engagement sous contrat de 
travail d’une personne relevant du public cible, dans les marchés 
de travaux considérés comme d’intérêt public.  

–     Pour chacun des organismes autonomes administratifs 
sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez me fournir les 
réponses suivantes :

–     Combien de marchés publics de travaux ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016, et durant les 10 premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de travaux une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  
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–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
diensten heeft de AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van diensten is er een sociale clausule, 
in welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     De opdrachten voor een beperkt bedrag kunnen overigens 
het voorwerp uitmaken van een sociale meerwaarde, zonder 
daarom noodzakelijk gebruik te moeten maken van sociale 
clausules. De toewijzende overheden worden daartoe 
vandaag aangemoedigd om een of meer bedrijven uit de 
sociale economie in het Brussels Gewest op te nemen op de 
lijst van bedrijven die zij raadplegen, voor opdrachten op 
eenvoudig aanvaarde factuur – voor een bedrag lager dan 
8.500 euro exclusief btw – en voor alle onderhandelingspro-
cedures zonder bekendmaking. Voor hoeveel opdrachten voor 
een beperkt bedrag is er een raadpleging geweest van sociale 
economiebedrijven in Brussel, voor elk van de AAO’s die 
onder toezicht staan en dit voor 2015, 2016 en de eerste tien 
maanden van het jaar 2017 ?

Vraag nr. 920 van de heer Dominiek Lootens-Stael d.d. 
30 november 2017 (N.) :

Ongevallen met vrachtwagens in tunnels.

Op 28 november werd de Stefaniatunnel afgesloten omdat een 
vrachtwagen die te groot was voor de tunnel zich had vastgereden.

Dit soort van incidenten zorgt zowel voor heel wat verkeers-
hinder als voor materiële schade.

–     Hoe vaak per jaar (2015-2016-2017) gebeurt zo’n incident 
met een bus, vrachtwagen of ander groot voertuig ?  

–     Welke tunnels zijn hier het vaakst « slachtoffer » van ?  

–     Voor welke bedragen werd er door dit soort incidenten schade 
toegebracht aan de tunnels in de jaren 2015-2016-2017 ?

–     Aan hoeveel tunnels staat momenteel géén bord dat de hoogte 
van de tunnel aanduidt ?

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Combien de marchés publics de services ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016 et durant les premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de service une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Par ailleurs, les marchés de faible montant peuvent également 
faire l’objet d’une plus-value sociale, sans en passer 
forcément par l’intégration de clauses sociales. À cet effet, les 
pouvoirs adjudicateurs sont aujourd’hui encouragés à intégrer 
à la liste des entreprises qu’ils consultent, pour les marchés 
constatés sur simple facture acceptée – d’un montant inférieur 
à 8.500 euros HTVA – ainsi que pour toutes les procédures 
négociées sans publicité, une ou plusieurs entreprises 
d’économie sociale de la Région bruxelloise. Pour chacun des 
OAA sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez-vous me 
dire combien de marchés de faible montant ont fait l’objet de 
consultation d’entreprises d’économie sociale bruxelloises, 
et ce pour les années 2015, 2016 et les 10 premiers mois de 
l’année 2017 ?

Question n° 920 de M. Dominiek Lootens-Stael du 
30 novembre 2017 (N.) :

Les accidents de camions dans les tunnels.

Le 28 novembre, le tunnel Stéphanie a été fermé parce qu’un 
camion trop volumineux pour le tunnel y est resté coincé.

Les incidents de ce genre génèrent non seulement d’impor-
tants embarras de circulation, mais aussi des dégâts matériels.

–     Combien de fois par an (en 2015, 2016 et 2017) un tel incident 
s’est-il produit avec un bus, un camion ou un autre véhicule 
volumineux ?

–     Quels tunnels sont-ils le plus souvent victimes de tels 
incidents ?

–     Quel est le montant des dégâts matériels occasionnés aux 
tunnels par les incidents de ce genre en 2015, 2016 et 2017 ?

–     Combien de tunnels n’arborent-ils pas actuellement de 
panneau indiquant la hauteur du tunnel ?
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Vraag nr. 923 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Allerhande uitgaven verbonden aan de organisatie van 
activiteiten met het oog op de valorisatie, sensibilisering en 
promotie in verband met openbare werken.

In begrotingsallocatie nr. 19.002.08.04.1211 betreffende 
allerhande uitgaven verbonden aan de organisatie van activiteiten 
met het oog op de valorisatie, sensibilisering en promotie in 
verband met openbare werken wordt vermeld dat de recurrente 
middelen betrekking hebben op twee stockopdrachten : telede-
tectie van bomen en stabiliteitsonderzoek van bomen. Bovendien 
is er ook een budget voor effectenstudies voor projecten inzake 
openbare werken.

Ter aanvulling van mijn informatie wens ik een antwoord op 
volgende vragen :

–     Welk aandeel van de begroting wordt besteed aan teledetectie 
van de bomen ? Met welke regelmaat worden de stabiliteits-
onderzoeken van de bomen verricht en over welke openbare 
wegen gaat het ? Uit welke in 2017 verrichte onderzoeken 
blijkt gebrek aan stabiliteit ? Kan u meedelen over welke 
openbare wegen het gaat en over welke boomsoorten ?

–     Welke in 2017 verrichte effectenonderzoeken worden ook 
gepland in 2018 ? Wat zijn de voornaamste conclusies voor 
elk verricht effectenonderzoek ? Kan u de bedragen uitsplitsen 
voor elk onderzoek ?  

Vraag nr. 937 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Kostprijs voor het onderhoud van de tunnels en bruggen in 
het Brussels Gewest.

De wegtunnels in het Brussels Gewest worden regelmatig 
onderhouden door een privébedrijf, wat leidt tot aanzienlijke 
kosten voor ons Gewest. Ter zake wens ik u volgende vragen te 
stellen.

–     Wat is de jaarlijkse kostprijs van het onderhoud van de tunnels 
en bruggen in het Brussels Gewest ? Kan u in uw antwoord 
de onderhoudskosten vermelden voor elke wegtunnel en voor 
elke brug, zulks voor het jaar 2017 ? Kan u uw antwoord 
opsplitsen voor elke tunnel en elke brug, met de kosten voor 
het onderhoud van de elektromechanica enerzijds en die voor 
het bouwwerk anderzijds ?

Vraag nr. 940 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Uitgaven voor de beveiliging van de wegtunnels en 
aanvullende uitgaven voor investeringen in bruggen en 
viaducten.

Question n° 923 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Dépenses de toute nature liées à l’organisation d’activités 
en vue de la valorisation, la sensibilisation et de la promotion en 
rapport avec les travaux publics.

L’allocation budgétaire numéro 19.002.08.04.1211 relative 
aux dépenses de toute nature liées à l’organisation d’activités 
en vue de la valorisation, la sensibilisation et de la promotion en 
rapport avec les travaux publics indique que les budgets récurrents 
ont trait à deux marchés-stocks : télédétection des arbres et étude 
de stabilité des arbres. Par ailleurs, il y a aussi un budget pour les 
études d’incidence pour les projets de travaux publics.  

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes :

–     Quelle est la part du budget allouée à la télédétection des 
arbres ? Quelle est la périodicité des études de stabilité des 
arbres ? Quelles sont les voiries concernées ? Quelles sont 
les études menées en 2017 qui démontrent un manque de 
stabilité ? Pouvez-vous indiquer les voiries concernées et le 
type d’arbres concerné ?

–     Quelles sont les études d’incidence pour les projets de travaux 
publics menées en 2017 et celles retenues pour l’année 2018 ? 
Quelles sont les principales conclusions pour chaque étude 
d’incidence menée ? Pouvez-vous ventiler les montants pour 
chaque étude ?

Question n° 937 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Cout de l’entretien des tunnels routiers et des ponts en 
Région bruxelloise.

Les tunnels routiers en Région bruxelloise sont entretenus 
régulièrement par une société privée. Ces entretiens représentent 
un cout important pour notre Région. À cet égard, je souhaiterais 
vous poser les questions suivantes :

–     Quel est le cout annuel de l’entretien des tunnels routiers 
et des ponts en Région bruxelloise ? Pouvez-vous détailler 
votre réponse en m’indiquant le cout d’entretien pour chaque 
tunnel routier et pour chaque pont, et ce pour l’année 2017 ? 
Pouvez-vous ventiler votre réponse pour chaque tunnel et 
chaque pont en me précisant les couts afférents à l’entretien de 
l’électromécanique, d’une part, et au génie civil, d’autre part ?

Question n° 940 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Dépenses liées à la sécurisation des tunnels routiers et 
dépenses complémentaires pour les investissements sur les ponts 
et viaducs.
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De investeringsuitgaven betreffende de beveiliging van de 
wegtunnels zijn gestegen op de begroting 2018. In dat verband 
zijn de vereffeningskredieten toegenomen met 25 miljoen ten 
opzichte van de initiële begroting 2017. Bovendien werd de 
benaming van de begrotingsallocatie gewijzigd om er de investe-
ringen in bruggen en wegen in te integreren.

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik u graag de 
volgende vragen gesteld :

–     Hoe worden de bedragen bestemd voor de beveiliging van de 
wegtunnels in 2017 uitgesplitst ?

–     Welke investeringen zullen er in 2018 in de bruggen en 
viaducten worden gedaan ? Wat zijn de resultaten van het 
meerjarig investeringsplan voor de bruggen ?

Vraag nr. 941 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Uitgaven voor investeringswerken in wegen en kunstwerken, 
met inbegrip van elektrische en elektromechanische 
uitrustingen.

De begrotingsallocatie betreffende de uitgaven voor inves-
teringswerken in wegen en kunstwerken, met inbegrip van 
elektrische en elektromechanische uitrustingen, omvat een reeks 
investeringskredieten voor wegen, bruggen, viaducten, pleinen en 
fietspaden.

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik u graag de 
volgende vragen gesteld :

–     Kunt u, voor elk investeringskrediet, het project meedelen 
waaraan het toegewezen is ?

–     Welk bedrag is uitgetrokken voor de fietspaden in 2017 ? 
Kunt u in uw antwoord het bedrag preciseren dat wordt uitge-
trokken voor elk nieuw fietspad in het kader van het fietsplan 
van mei 2015 ?

–     Welk bedrag werd uitgekeerd voor de investeringen in de 
tunnels enerzijds en in de bruggen anderzijds ? Gelieve het 
bedrag per kunstwerk mee te delen ?

Vraag nr. 945 van de heer Willem Draps d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Uitgaven voor de deelname van het Bestuur Uitrusting en 
Vervoer aan de Europese projecten inzake privévervoer.  

Elk jaar neemt Brussel Mobiliteit deel aan de Europese 
projecten inzake privévervoer. Daartoe wordt sinds 2015 
20.000 euro uitgetrokken.

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik u graag de 
volgende vragen gesteld :

Les dépenses d’investissements liés à la sécurisation des 
tunnels routiers ont augmenté au budget 2018. À cet égard, les 
crédits de liquidation ont augmenté de 25 millions par rapport à 
l’initial 2017. En outre, la dénomination de l’allocation budgétaire 
a été revue afin d’y intégrer les investissements « sur les ponts et 
viaducs ».

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes :

–     Pouvez-vous nous fournir la ventilation des montants alloués 
à la sécurisation par tunnel routier en 2017 ?

–     Quels sont les investissements retenus pour les ponts et 
viaducs en 2018 ? Quels sont les résultats du Plan pluriannuel 
d’investissements concernant les ponts ?

Question n° 941 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Dépenses pour travaux d’investissements aux voiries et 
ouvrages routiers en ce compris les équipements électriques et 
électromécaniques.

L’allocation budgétaire relative aux dépenses pour travaux 
d’investissements aux voiries et ouvrages routiers, en ce compris 
les équipements électriques et électromécaniques, comprend une 
série de crédits d’investissements destinés aux voiries, ponts, 
viaducs, places et pistes cyclables.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes :

–     Pouvez-vous détailler chaque crédit d’investissement en 
fonction du projet auquel il est alloué ?

–     Quel est le montant retenu pour les pistes cyclables pour l’année 
2017 ? Pouvez-vous détailler votre réponse en m’indiquant le 
montant attribué à chaque nouvelle piste prévue dans le plan 
vélo de mai 2015 ?

–     Quel est le montant liquidé concernant les investissements dans 
les tunnels d’une part et les ponts d’autre part ? Pouvez-vous 
ventiler votre réponse par ouvrage d’art ?

Question n° 945 de M. Willem Draps du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

Dépenses liées à la participation de l’Administration de 
l’Équipement et des Déplacements aux projets européens en 
matière de transport privé.

Chaque année Bruxelles Mobilité participe aux projets 
européens en matière de transport privé. À cet égard, depuis 2015, 
20.000 euros sont consacrés à cette participation.

À cet égard, j’aurais souhaité vous poser les questions 
suivantes :
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–     Aan welke Europese projecten heeft Brussel Mobiliteit 
deelgenomen ? Voor welk bedrag ? Welke vereffeningskre-
dieten werden in 2017 gerealiseerd ?

–     Komen de Europese projecten waaraan het bestuur deelneemt, 
ten goede aan het Brussels Gewest ?

–     Welke Europese programma’s komen, meer in het algemeen, 
het Gewest ten goede op het vlak van mobiliteit ? Kunt u in 
uw antwoord preciseren welke begrotingsmiddelen daartoe 
worden uitgetrokken en over welke projecten het gaat ?

Vraag nr. 948 van de heer Willem Draps d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Uitgaven voor geschillen omtrent overheidsopdrachten voor 
wegenwerken en hun uitrustingen.

Op de aangepaste begroting 2017 is er een forse stijging van 
de vereffenings- en vastleggingskredieten voor de uitgaven voor 
geschillen omtrent overheidsopdrachten voor wegenwerken.  

In dat verband had ik u graag de volgende vraag gesteld :

–     Welke veroordelingen van het Gewest vereisen een verhoging 
van de kredieten ? Wat verklaart de duidelijke toename van 
het aantal geschillen ?

Vraag nr. 950 van de heer Willem Draps d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Uitgaven voor de diensten, commissies en studies in 
verband met de organisatie, de coördinatie, het beheer van de 
infrastructuur en de esthetische en artistieke aspecten van het 
wegennet.

Wat is het bedrag van de kredieten in de begrotingsallocatie 
voor de kosten van de commissie voor de coördinatie van de 
bouwplaatsen, opgesplitst in kredieten voor de werking, de 
juridische adviezen en Osiris ?  

Er zijn vastleggingen voor de dienstovereenkomsten zoals 
de tellingen van het verkeer en de signalisatieplannen. Wanneer 
vonden die tellingen van het verkeer plaats ? Met welke middelen 
voor die dienstovereenkomst ? Werden de ingezamelde verkeers-
data verwerkt, naar het voorbeeld van de telling in lus voor de 
fietsers in 2017 en gelet op de gebreken bij de manuele telling ?  
 

–     Quels sont les projets européens auxquels Bruxelles Mobilité 
a participé ? Pour quel montant ? Quels sont les crédits de 
liquidation réalisés pour l’année 2017 ?

–     Les projets européens auxquels l’administration participe 
bénéficient-ils à la Région bruxelloise ?

–     Plus globalement, quels sont les programmes européens 
dont la Région bruxelloise bénéficie en matière de mobilité ? 
Pouvez-vous détailler votre réponse en m’indiquant les 
budgets octroyés et les projets concernés ?

Question n° 948 de M. Willem Draps du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

Dépenses relatives aux litiges en matière de marchés publics 
de travaux routiers et leurs équipements.

Le budget ajusté de l’année 2017 voit les crédits de liquidation 
et d’engagement fortement augmenter quant aux dépenses 
relatives aux litiges en matière de marchés public de travaux 
routiers.

À cet égard, je souhaiterais vous poser la question suivante :

–     Quelles sont les condamnations de la Région qui nécessitent 
l’augmentation des crédits ? Qu’est-ce qui explique la multi-
plication apparente de ces litiges ?

Question n° 950 de M. Willem Draps du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

Dépenses relatives aux services, commissions et études en 
rapport avec l’organisation, la coordination, la gestion des 
infrastructures et des aspects esthétiques et artistiques du réseau 
routier.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais obtenir le 
montant des crédits de l’allocation budgétaire servant à couvrir les 
frais de la commission de coordination des chantiers. Pouvez-vous 
ventiler votre réponse pour les budgets relatifs au fonctionnement, 
aux avis juridiques et à Osiris ?

En outre, il existe des engagements pour les contrats de 
services tels que les recensements de la circulation routière et les 
plans de signalisation. Quand les recensements de la circulation 
ont-ils eu lieu ? Quel est le budget retenu quant à ce contrat de 
service ? À l’instar du comptage en boucle que vous avez mis en 
place pour les cyclistes en 2017 et eu égard à l’imperfection des 
comptages manuels, avez-vous traité les données trafic que vous 
avez acquises ?
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Vraag nr. 951 van de heer Willem Draps d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Uitgaven voor de dringende interventies van de brandweer 
op de gewestwegen.

Sinds 2016 wordt er 150.000 euro uitgetrokken voor de 
uitgaven voor de dringende interventies van de brandweer op de 
gewestwegen. Daaronder vallen ook het vrijmaken van de wegen 
en de reiniging van de wegen bij een ramp of overstromingen. 
Hoeveel van die interventies zijn er in 2017 geweest en wat was 
de aard ervan ?  
 

Minister belast met Huisvesting, 
Levenskwaliteit, Leefmilieu en Energie 

Vraag nr. 706 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 29 november 
2017 (Fr.) :

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de 
overheidsorganen die onder toezicht staan.

De sociale clausules zijn contractuele bepalingen waarmee een 
toewijzende overheid via een overheidsopdracht een inspanning 
levert om mensen die ver van de arbeidsmarkt staan opnieuw in te 
schakelen. De overheidsopdrachten die het meest interessant zijn 
voor het integreren van sociale clausules zijn de opdrachten voor 
prestaties die arbeidsintensief zijn. Een groot aantal overheids-
opdrachten van het Gewest en zijn administratieve autonome 
organen kunnen zich in die vaststelling erkennen.  

De vaakst voorkomende sociale clausules, zoals bedoeld in 
de wet Overheidsopdrachten van 15 juni 2006 bestaan uit drie 
onderscheiden groepen :

–     de sociale clausule in de vorm van toegangsvoorwaarde 
(voorbehouden van de opdracht/percelen aan een sociale 
economiebedrijf) ;

–     de sociale clausule in de vorm van uitvoeringsvoorwaarde 
(bijvoorbeeld de vereiste om op de bouwplaats of in de dienst 
in kwestie een leerling/stagiair aan te nemen voor een aantal 
uren stage of in het kader van een inschakelingscontract) ;

–     de sociale clausule in de vorm van gunningscriteria in het 
geval van een procedure gebaseerd op de economisch meest 
voordelige offerte (bijvoorbeeld rekening houden met de ver-
bintenissen tot opleidingen in de weging).

De bekendste sociale clausule in het Brussels Gewest is 
ongetwijfeld de zogeheten inschakelingsclausule of de sociale 
uitvoeringsclausule « tewerkstelling », via een aanwerving met 

Question n° 951 de M. Willem Draps du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

Dépenses pour les interventions urgentes des pompiers sur 
les voiries régionales.

Depuis 2016, un budget de 150.000 euros est prévu afin de 
couvrir les dépenses pour les interventions urgentes des pompiers 
sur les voiries régionales. Ces interventions couvrent à la fois le 
dégagement des voiries et le nettoyage des chaussées lors d’un 
sinistre ou d’inondations. À cet égard, pouvez-vous m’indiquer 
le nombre d’interventions urgentes des pompiers sur les voiries 
régionales pour l’année 2017 ainsi que la nature et la prise de ces 
interventions ?

Ministre chargée du Logement, 
de la Qualité de Vie, de 

l’Environnement et de l’Énergie

Question n° 706 de M. Benoît Cerexhe du 29 novembre 
2017 (Fr.) :

L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics 
des organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

Les clauses sociales sont des dispositions contractuelles 
par lesquelles un pouvoir adjudicateur poursuit, au travers d’un 
marché public, un effort de formation et d’insertion centré sur 
un public plus éloigné de l’emploi. C’est pourquoi les marchés 
particulièrement propices à l’intégration d’une clause sociale 
sont ceux dont les prestations comportent un fort taux de main-
d’œuvre. Un grand nombre de marchés publics lancés par la 
Région et ses organismes autonomes administratifs peuvent se 
reconnaitre dans ce dernier constat.

On le sait, les clauses sociales les plus couramment 
rencontrées, formalisées dans la loi Marchés Publics du 15 juin 
2006, peuvent être regroupées en trois familles distinctes :

–     la clause sociale sous forme de condition d’accès (réservation 
du marché/de lots à une entreprise d’économie sociale) ;  

–     la clause sociale sous forme de condition d’exécution (ex : 
exigence d’intégrer dans le chantier/service concerné un 
apprenti/stagiaire/apprenant pour un certain nombre d’heures 
de stage ou en contrat d’insertion) ;

–     et la clause sociale sous forme de critère d’attribution dans le 
cas d’une procédure basée sur l’offre économiquement la plus 
avantageuse (ex : prise en compte de l’effort de formation 
dans la pondération).

La clause sociale la plus connue en Région bruxelloise est pro-
bablement la clause dite d’insertion ou clause sociale d’exécution 
« mise à l’emploi », par le biais d’un engagement sous contrat de 
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een arbeidsovereenkomst van een persoon uit de doelgroep, in het 
kader van de opdrachten voor aanneming van werken die als van 
openbaar belang beschouwd worden.

Daarover had ik u graag de volgende vragen gesteld :

–     Graag een antwoord voor elk van de administratieve autonome 
organen onder toezicht :  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
werken heeft het AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste tien maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van werken is er een sociale clausule, in 
welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
diensten heeft de AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van diensten is er een sociale clausule, 
in welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     De opdrachten voor een beperkt bedrag kunnen overigens 
het voorwerp uitmaken van een sociale meerwaarde, zonder 
daarom noodzakelijk gebruik te moeten maken van sociale 
clausules. De toewijzende overheden worden daartoe 
vandaag aangemoedigd om een of meer bedrijven uit de 
sociale economie in het Brussels Gewest op te nemen op de 
lijst van bedrijven die zij raadplegen, voor opdrachten op 
eenvoudig aanvaarde factuur – voor een bedrag lager dan 
8.500 euro exclusief btw – en voor alle onderhandelingspro-
cedures zonder bekendmaking. Voor hoeveel opdrachten voor 
een beperkt bedrag is er een raadpleging geweest van sociale 
economiebedrijven in Brussel, voor elk van de AAO’s die 
onder toezicht staan en dit voor 2015, 2016 en de eerste tien 
maanden van het jaar 2017 ?

travail d’une personne relevant du public cible, dans les marchés 
de travaux considérés comme d’intérêt public.  

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

–     Pour chacun des organismes autonomes administratifs 
sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez me fournir les 
réponses suivantes :

–     Combien de marchés publics de travaux ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016, et durant les 10 premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de travaux une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Combien de marchés publics de services ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016 et durant les premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de service une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Par ailleurs, les marchés de faible montant peuvent également 
faire l’objet d’une plus-value sociale, sans en passer 
forcément par l’intégration de clauses sociales. À cet effet, les 
pouvoirs adjudicateurs sont aujourd’hui encouragés à intégrer 
à la liste des entreprises qu’ils consultent, pour les marchés 
constatés sur simple facture acceptée - d’un montant inférieur 
à 8.500 euros HTVA – ainsi que pour toutes les procédures 
négociées sans publicité, une ou plusieurs entreprises 
d’économie sociale de la Région bruxelloise. Pour chacun des 
OAA sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez-vous me 
dire combien de marchés de faible montant ont fait l’objet de 
consultation d’entreprises d’économie sociale bruxelloises, 
et ce pour les années 2015, 2016 et les 10 premiers mois de 
l’année 2017 ?
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Vraag nr. 707 van de heer Emin Özkara d.d. 1 december 
2017 (Fr.) :

De naleving door Hydrobru van de ordonnantie van 
30 januari 2014 tot regeling van de drinkwatervoorziening via 
het waterleidingnet in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Op 30 januari 2014 heeft het Brussels Parlement de 
ordonnantie tot wijziging van de ordonnantie van 8 september 
1994 tot regeling van de drinkwatervoorziening via het water-
leidingnet in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest1 goedgekeurd. 
De ordonnantie, die in werking is getreden op 16 maart 2014, 
maakte een einde aan veel problemen in verband met onbetaalde 
waterfacturen en meer bepaald aan de solidariteit waar eigenaars 
en huurders aan vastzaten.

Vóór deze ordonnantie werd de eigenaar verplicht de water-
facturen die zijn huurder niet had betaald op zich te nemen. De 
Brusselse regelgeving legde op die manier een solidariteit vast 
tussen eigenaar en huurder.

De opheffing van die solidariteit voor de waterschulden wordt 
aan meerdere voorwaarden onderworpen2 :

1. De woning is uitgerust met een individuele meter die erkend 
is door Hydrobru en waarvan de plaatsing ten laste van de 
eigenaar valt.

2. Bij een verandering van huurder, heeft de eigenaar, uiterlijk 
binnen 15 werkdagen, Hydrobru op de hoogte gebracht van de 
identiteit van de vertrekkende en, in voorkomend geval, van 
de intrekkende huurder. De eigenaar moet ook de meterstand 
doorgeven.

3. Een ongebruikelijk hoog verbruik is niet het gevolg van de 
toestand van de installaties. Volgens de voorbereidende werk-
zaamheden voor de ordonnantie wordt een verbruik onge-
bruikelijk geacht als het sedert de laatste opname verbruikte 
watervolume meer dan het dubbele bedraagt van het 
gemiddelde watervolume dat de verbruiker tijdens de vorige 
periode verbruikte.

Indien een van deze drie voorwaarden niet is vervuld, blijft 
de eigenaar solidair en ondeelbaar verplicht ten aanzien van 
Hydrobru om alle door de gebruiker niet betaalde bedragen te 
betalen.

De nieuwe bepalingen moesten verhuurders aanmoedigen om 
individuele watermeters te installeren. Ze moesten bovendien de 
vorige wettelijke bepalingen verhinderen die een aantal eigenaars 
ertoe brachten om preventieve maatregelen te nemen die nadelig 
waren voor de huurders.

Ter aanvulling van mijn gegevens daaromtrent, wil ik u graag 
de volgende vragen stellen :

1. Werden er klachten ingediend tegen Hydrobru voor de 
niet-naleving van deze nieuwe ordonnantie ?

(1)  http://www.weblex.irisnet.be/onglets-0c.php?moncode=OC333&-
montitre=A-447/1-12/13&base=parlbruparl_crb&taal=nd

(2)  http://www.socialenergie.be/wp-content/uploads/A4_Infofiche_
Ordonnance_BXL_Eau_0414_2.pdf.

Question n° 707 de M. Emin Özkara du 1er décembre 2017 
(Fr.) :

Le respect par Hydrobru de l’application de l’ordonnance 
du 30 janvier 2014 règlementant la fourniture d’eau alimentaire 
distribuée par le réseau en Région bruxelloise.

Le 30 janvier 2014, le Parlement bruxellois votait l’or-
donnance visant à modifier l’ordonnance du 8 septembre 1994 
règlementant la fourniture d’eau alimentaire distribuée par réseau 
en Région bruxelloise1. L’ordonnance, entrée en vigueur en date 
du 16 mars 2014, mettait fin à de nombreux problèmes liés aux 
factures d’eau impayées et plus précisément à la solidarité qui liait 
propriétaires et locataires.  

Précédemment à cette ordonnance, le propriétaire était forcé 
de prendre en charge les factures d’eau impayées par son locataire. 
La règlementation bruxelloise fixait ainsi une solidarité entre le 
propriétaire et le locataire.

La suppression de cette solidarité pour les dettes d’eau est 
soumise à plusieurs conditions2 :

1. Le logement est équipé d’un compteur individuel agréé par 
Hydrobru et dont l’installation est à charge du propriétaire.  

2. Lors d’un changement de locataire, le propriétaire a prévenu 
Hydrobru, au plus tard dans un délai de 15 jours ouvrables, de 
l’identité du locataire sortant et, le cas échéant, de l’identité du 
locataire entrant. Le propriétaire doit également transmettre 
l’index du compteur.

3. Une forte consommation inhabituelle n’est pas la conséquence 
de l’état des installations. D’après les travaux préparatoires 
à l’ordonnance, une consommation est considérée comme 
inhabituelle si le volume d’eau consommé depuis le dernier 
relevé excède le double du volume d’eau moyen consommé 
par l’usager au cours de la période précédente.  

Si une de ces trois conditions n’est pas remplie, le propriétaire 
reste solidairement et indivisiblement tenu envers Hydrobru du 
paiement de toute somme impayée par son locataire.  

Les nouvelles dispositions devaient favoriser l’installation de 
compteurs d’eau individuels par les locataires. Elles devaient en 
outre empêcher les dispositions légales antérieures qui amenaient 
certains propriétaires à l’adoption de mesures préventives défavo-
rables aux locataires.

Afin de compléter mon information à ce sujet, je souhaiterais 
vous poser les questions suivantes :

1. Des plaintes ont-elles été portées à l’encontre de Hydrobru 
pour non-respect de cette nouvelle ordonnance ?

(1)  http://www.weblex.irisnet.be/onglets-Oc.php?moncode=OF958&-
montitre=A-447/1-16/17&base=parlbruparl_crb&taal=fi-&target=

(2)  http://www.socialenêrgie.be/wp-content/uploads/A4_Jnfofiche_
Ordonnance_BXL_Eau_0414_ 2.pdf.
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2. Voert Hydrobru een controle uit op de toepassing van deze 
ordonnantie ? Zo ja, wie voert die controle uit ? Zo niet, wie 
mag een controle uitoefenen ?

3. Hoeveel meldingen/klachten over de niet-naleving van de 
ordonnantie werden opgetekend ?

Vraag nr. 708 van de heer Emin Özkara d.d. 1 december 
2017 (Fr.) :

Intra-Belgisch akkoord inzake burden sharing tussen de 
federale overheid en het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

In het kader van de samenwerkingsovereenkomst tussen de 
federale overheid en de drie Gewesten, Burden Sharing genoemd 
(periode 2013-2020) heeft het Brussels Hoofdstedelijk Gewest er 
zich onder meer toe verbonden zijn broeikasgasemissies in 2020 
met 8,8 % te verminderen ten opzichte van 2005 en elk jaar bij 
te dragen tot de internationale klimaatfinanciering ten belope van 
2.250.000 euro voor de periode 2016-20201. De internationale 
klimaatfinanciering streeft twee doelstellingen na : de financiering 
van acties om de klimaatverandering te temperen en de financie-
ring van projecten om zich aan te passen aan de gevolgen ervan.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

1. Hoe staat het met de reductie van broeikasgasemissies in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest ?

2. Wat de internationale klimaatfinanciering en de steun die 
het Brussels Gewest sinds 2015 aan de ontwikkelingslanden 
verstrekt om hen bij te staan in de strijd tegen de gevolgen van 
de klimaatverandering,

–     welke acties worden ondernomen om de klimaatverande-
ring te temperen ? Welke financiële middelen worden aan 
elke actie toegewezen ?

–     welke projecten worden opgezet om zich aan te passen 
aan de gevolgen van de klimaatverandering ? Welke 
financiële middelen worden aan elk project toegewezen ?

–     welke projectoproepen worden gedaan ?

Vraag nr. 709 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De transformatie van parkeerplaatsen in uitvoering van het 
BWLKE.

Het BWLKE legt de bedrijven op iets te doen aan het aantal 
parkeerplaatsen waarover zij beschikken.

Deze maatregel berust op volgend principe : bij elke verlenging 
of vernieuwing van een milieuvergunning, wordt een maximum 
aantal parkeerplaatsen bepaald op grond van twee factoren : de 

(1)  http://www.klimaat.be/nl-be/klimaatbeleid/belgisch-klimaatbeleid/
nationaal-beleid/lastenverdeling/, geraadpleegd op 19 november 2017.

2. Un contrôle de l’application de cette ordonnance est-il effectué 
par Hydrobru ? Dans l’affirmative, qui se charge d’effectuer 
ce contrôle ? Dans la négative, qui peut effectuer un contrôle ?

3. Combien de signalements/plaintes pour non-respect de l’ap-
plication de l’ordonnance ont-ils été actés ?

Question n° 708 de M. Emin Özkara du 1er décembre 2017 
(Fr.) :

L’accord intrabelge burden sharing entre l’État fédéral et la 
Région de Bruxelles-Capitale.

Dans le cadre de l’accord de coopération entre l’État fédéral 
et les trois Régions, appelé Burden Sharing (période 2013-2020), 
la Région de Bruxelles-Capitale s’était engagée, entre autres, 
à réduire ses émissions de gaz à effet de serre (GES) de 8,8 % 
en 2020 par rapport à 2005 et à participer chaque année au 
financement climatique international à hauteur de 2.250.000 euros 
pour la période 2016-20201. Le financement climatique interna-
tional vise deux objectifs : le financement d’actions pour atténuer 
le changement climatique, et le financement de projets pour 
l’adaptation à ses effets.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Qu’en est-il de la réduction de GES en Région de 
Bruxelles-Capitale ?

2. En ce qui concerne le financement climatique internatio-
nal et l’aide apportée depuis décembre 2015 par la Région 
bruxelloise aux pays en voie de développement afin d’aider ces 
derniers à lutter contre les effets du changement climatique,

–     quels sont les actions engagées pour atténuer le 
changement climatique ? Quels sont les financements 
accordés action par action ?

–     quelles sont les projets engagés pour l’adaptation à ses 
effets ? Quels sont les financements accordés projet par 
projet ?

–     quels sont les appels à projets ?

Question n° 709 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

La transformation de places de stationnement en exécution 
du COBRACE.

Le COBRACE impose aux entreprises d’agir sur leur nombre 
d’emplacements de stationnement.

Le principe de cette mesure est le suivant : lors de chaque 
prolongation ou renouvellement du permis d’environnement, 
un nombre maximal d’emplacements de parking est défini en 

(1)  http://www.climat.be/fr-be/politiques/politique-belge/politique-natio-
nale/repartition-des-charges/, consulté le 19 novembre 2017.
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vloeroppervlakte van de kantoren en de toegankelijkheidzone met 
het openbaar vervoer (met enkele uitzonderingen).  

Indien het aantal plaatsen de toegelaten grens overschrijdt, 
beschikt de houder van de milieuvergunning van het kantoorge-
bouw over volgende mogelijkheden :

–     de plaatsen schrappen en de ruimten aanwenden voor een 
ander gebruik ;

–     plaatsen ter beschikking stellen van het publiek, als parking 
voor de buurtbewoners of als openbare parking ;

–     de overtollige parkeerplaatsen bewaren en jaarlijks een mili-
eubelasting betalen.

Kan u mij meedelen :

1. Hoeveel vernieuwingen van milieuvergunningen beheerd 
werden sedert de inwerkingtreding van het BWLKE ?

2. Inzake het parkeerluik, welke van de drie in het Wetboek 
bepaalde opties heeft elk van de betrokken bedrijven gekozen ? 

3. Kan u mij meer bepaald meedelen hoeveel parkeerplaat-
sen voor auto’s omgevormd werd tot parkeerplaatsen voor 
fietsen ?

Staatssecretaris belast 
met Openbare Netheid, 

Vuilnisophaling en -verwerking, 
Wetenschappelijk Onderzoek, 

Gemeentelijke Sportinfrastructuur 
en Openbaar Ambt

Vraag nr. 260 van mevr. Elke Roex d.d. 17 mei 2016 (N.) :

De projecten en prioriteiten van Easy Brussels gericht naar 
de non-profit.

De vraag werd gepubliceerd in Bulletin nr. 20, blz. 49

Vraag nr. 502 van de heer Ahmed El Khannouss d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Evolutie van het aantal sluikstorten in Brussel.  

Netheid in onze straten is een grote politieke uitdaging 
en draagt bij tot de levenskwaliteit en het veiligheidsgevoel in 

fonction de deux facteurs : la surface des planchers des bureaux 
et la zone d’accessibilité en transports en commun (avec quelques 
exceptions).

Si le nombre d’emplacements dépasse le seuil autorisé, le 
titulaire du permis d’environnement de l’immeuble de bureaux 
disposera des possibilités suivantes :

–     supprimer les emplacements et réaffecter l’espace à un autre 
usage ;

–     mettre les emplacements à disposition du public, comme 
parking pour riverains ou comme parking public ;

–     conserver les emplacements de parcage excédentaires et payer 
annuellement une charge environnementale.

Pourriez-vous m’indiquer :

1. Combien de renouvellements de permis d’environnement 
ont-ils été gérés depuis l’entrée en vigueur du COBRACE ?

2. En ce qui concerne le volet stationnement, quelles sont 
les options qui ont été prises par chacune des entreprises 
concernées parmi les trois prévues par le Code ?

3. Pourriez-vous plus précisément m’indiquer le nombre de 
places de stationnement voiture transformées en stationne-
ment pour vélos ?

Secrétaire d’État chargée de la 
Propreté publique et de la Collecte 

et du Traitement des Déchets, 
de la Recherche scientifique, des 

Infrastructures sportives communales 
et de la Fonction publique

Question n° 260 de Mme Elke Roex du 17 mai 2016 (N.) :

Les projets et priorités d’Easy Brussels à l’égard du 
non-marchand.

La question a été publiée dans le Bulletin n° 20, p. 49

Question n° 502 de M. Ahmed El Khannouss du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Les évolutions de la quantité de dépôts clandestins à 
Bruxelles.

La propreté dans nos rues est un enjeu politique majeur. 
Rendre nos rues plus propres participe à l’amélioration de la 
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Brussel.  
 

Een van de problemen daarbij is de netheid in onze straten en 
het sluikstorten.  

Graag ontving ik een antwoord op volgende vragen :

–     Hoeveel gewicht sluikstortafval is er in 2017 opgehaald ?  

–     Wat is de evolutie van de opsporing van sluikstorten in verge-
lijking met 2016 ? Wat is de verklaring ?  

–     Graag de stand van zaken per gemeente ?  

Staatssecretaris belast 
met Buitenlandse Handel 
en Brandbestrijding en 

Dringende Medische Hulp

Vraag nr. 238 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 29 november 
2017 (Fr.) :

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de 
overheidsorganen die onder toezicht staan.

De sociale clausules zijn contractuele bepalingen waarmee een 
toewijzende overheid via een overheidsopdracht een inspanning 
levert om mensen die ver van de arbeidsmarkt staan opnieuw in te 
schakelen. De overheidsopdrachten die het meest interessant zijn 
voor het integreren van sociale clausules zijn de opdrachten voor 
prestaties die arbeidsintensief zijn. Een groot aantal overheids-
opdrachten van het Gewest en zijn administratieve autonome 
organen kunnen zich in die vaststelling erkennen.  

De vaakst voorkomende sociale clausules, zoals bedoeld in 
de wet Overheidsopdrachten van 15 juni 2006 bestaan uit drie 
onderscheiden groepen :

–     de sociale clausule in de vorm van toegangsvoorwaarde 
(voorbehouden van de opdracht/percelen aan een sociale 
economiebedrijf) ;

–     de sociale clausule in de vorm van uitvoeringsvoorwaarde 
(bijvoorbeeld de vereiste om op de bouwplaats of in de dienst 
in kwestie een leerling/stagiair aan te nemen voor een aantal 
uren stage of in het kader van een inschakelingscontract) ;

–     de sociale clausule in de vorm van gunningscriteria in het 
geval van een procedure gebaseerd op de economisch meest 
voordelige offerte (bijvoorbeeld rekening houden met de ver-
bintenissen tot opleidingen in de weging).

qualité de vie à Bruxelles. Cela permet de rendre nos rues plus 
agréables et également d’améliorer le sentiment de sécurité de nos 
concitoyens.

Comme vous le savez, un des problèmes que nous rencontrons 
dans notre volonté d’amélioration de la propreté dans nos rues est 
lié à la question des dépôts clandestins.

Dès lors, pourriez-vous me dire :

–     Que représente, en termes de poids, la quantité de dépôts 
clandestins identifiés pour l’année 2017 ?

–     Quelle évolution remarque-t-on par rapport à 2016 dans 
l’identification de dépôts clandestins ? Comme expli-
quez-vous celle-ci ?

–     Pourriez-vous me faire un état des lieux de la répartition par 
commune ?

Secrétaire d’État chargée du 
Commerce extérieur et de 

la Lutte contre l’Incendie et 
l’Aide médicale urgente

Question n° 238 de M. Benoît Cerexhe du 29 novembre 
2017 (Fr.) :

L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics 
des organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

Les clauses sociales sont des dispositions contractuelles 
par lesquelles un pouvoir adjudicateur poursuit, au travers d’un 
marché public, un effort de formation et d’insertion centré sur 
un public plus éloigné de l’emploi. C’est pourquoi les marchés 
particulièrement propices à l’intégration d’une clause sociale 
sont ceux dont les prestations comportent un fort taux de main-
d’œuvre. Un grand nombre de marchés publics lancés par la 
Région et ses organismes autonomes administratifs peuvent se 
reconnaitre dans ce dernier constat.

On le sait, les clauses sociales les plus couramment 
rencontrées, formalisées dans la loi Marchés Publics du 15 juin 
2006, peuvent être regroupées en trois familles distinctes :

–     la clause sociale sous forme de condition d’accès (réservation 
du marché/de lots à une entreprise d’économie sociale) ;  

–     la clause sociale sous forme de condition d’exécution (ex : 
exigence d’intégrer dans le chantier/service concerné un 
apprenti/stagiaire/apprenant pour un certain nombre d’heures 
de stage ou en contrat d’insertion) ;

–     et la clause sociale sous forme de critère d’attribution dans le 
cas d’une procédure basée sur l’offre économiquement la plus 
avantageuse (ex : prise en compte de l’effort de formation 
dans la pondération).
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De bekendste sociale clausule in het Brussels Gewest is 
ongetwijfeld de zogeheten inschakelingsclausule of de sociale 
uitvoeringsclausule « tewerkstelling », via een aanwerving met 
een arbeidsovereenkomst van een persoon uit de doelgroep, in het 
kader van de opdrachten voor aanneming van werken die als van 
openbaar belang beschouwd worden.

Daarover had ik u graag de volgende vragen gesteld :

–     Graag een antwoord voor elk van de administratieve autonome 
organen onder toezicht :  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
werken heeft het AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste tien maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van werken is er een sociale clausule, in 
welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
diensten heeft de AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van diensten is er een sociale clausule, 
in welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     De opdrachten voor een beperkt bedrag kunnen overigens 
het voorwerp uitmaken van een sociale meerwaarde, zonder 
daarom noodzakelijk gebruik te moeten maken van sociale 
clausules. De toewijzende overheden worden daartoe 
vandaag aangemoedigd om een of meer bedrijven uit de 
sociale economie in het Brussels Gewest op te nemen op de 
lijst van bedrijven die zij raadplegen, voor opdrachten op 
eenvoudig aanvaarde factuur – voor een bedrag lager dan 
8.500 euro exclusief btw – en voor alle onderhandelingspro-
cedures zonder bekendmaking. Voor hoeveel opdrachten voor 
een beperkt bedrag is er een raadpleging geweest van sociale 
economiebedrijven in Brussel, voor elk van de AAO’s die 
onder toezicht staan en dit voor 2015, 2016 en de eerste tien 
maanden van het jaar 2017 ?

La clause sociale la plus connue en Région bruxelloise est pro-
bablement la clause dite d’insertion ou clause sociale d’exécution 
« mise à l’emploi », par le biais d’un engagement sous contrat de 
travail d’une personne relevant du public cible, dans les marchés 
de travaux considérés comme d’intérêt public.  

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

–     Pour chacun des organismes autonomes administratifs 
sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez me fournir les 
réponses suivantes :

–     Combien de marchés publics de travaux ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016, et durant les 10 premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de travaux une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Combien de marchés publics de services ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016 et durant les premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de service une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Par ailleurs, les marchés de faible montant peuvent également 
faire l’objet d’une plus-value sociale, sans en passer 
forcément par l’intégration de clauses sociales. À cet effet, les 
pouvoirs adjudicateurs sont aujourd’hui encouragés à intégrer 
à la liste des entreprises qu’ils consultent, pour les marchés 
constatés sur simple facture acceptée - d’un montant inférieur 
à 8.500 euros HTVA – ainsi que pour toutes les procédures 
négociées sans publicité, une ou plusieurs entreprises 
d’économie sociale de la Région bruxelloise. Pour chacun des 
OAA sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez-vous me 
dire combien de marchés de faible montant ont fait l’objet de 
consultation d’entreprises d’économie sociale bruxelloises, 
et ce pour les années 2015, 2016 et les 10 premiers mois de 
l’année 2017 ?
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Minister belast met Financiën, 
Begroting, Externe Betrekkingen 
en Ontwikkelingssamenwerking 

Vraag nr. 46 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 12 mei 2015 
(Fr.) :

De regels inzake het gebruik van het internet voor 
privédoeleinden.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 9, blz. 43.

Vraag nr. 76 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 
16 november 2015 (Fr.) :

Berekeningen van de FOD Financiën betreffende de 
personenbelasting (PB) van de gemeenten.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 14, blz. 28.

Vraag nr. 82 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 15 december 
2015 (Fr.) :

Belastingen op motorvoertuigen.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 15, blz. 27.

Ministre chargé des Finances, du 
Budget, des Relations extérieures et 

de la Coopération au Développement 

Question n° 46 de M. Benoît Cerexhe du 12 mai 2015 
(Fr.) :

Les règles régissant l’utilisation d’internet à des fins privées.
 

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 9, p. 43.

Question n° 76 de M. Emmanuel De Bock du 16 novembre 
2015 (Fr.) :

Les calculs du SPF Finances concernant l’impôt des 
personnes physiques (IPP) des communes.

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 14, p. 28.

Question n° 82 de M. Benoît Cerexhe du 15 décembre 
2015 (Fr.) :

Les taxes sur les véhicules automobiles.

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 15, p. 27.

II. Questions auxquelles 
une réponse provisoire a été fournie

II.Vragen waarop 
een voorlopig antwoord verstrekt werd

(Fr.) : Question posée en français – (N.) : Question posée en néerlandais  
(Fr.) : Vraag gesteld in het Frans – (N.) : Vraag gesteld in het Nederlands
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Vraag nr. 97 van de heer Michaël Verbauwhede d.d. 
9 februari 2016 (Fr.) :

De verkoop van het Actirisgebouw.

De vraag en het voorlopig antwoord werden gepubliceerd in 
Bulletin nr. 16, blz. 36.

Question n° 97 de M. Michaël Verbauwhede du 9 février 
2016 (Fr.) :

La vente du bâtiment Actiris.

La question et la réponse provisoire ont été publiées dans le 
Bulletin n° 16, p. 36.
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Vraag nr. 839 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 
8 november 2017 (Fr.) :

De bescherming van het klein erfgoed en de werkzaamheden 
daaraan.

Restaurant De Hoef, gelegen in de Edith Cavellstraat, is een 
begrip.

In 1627, toen het huis werd gebouwd, bevond het zich midden 
op het Brabantse platteland. Het was een poststation, vandaar 
de naam « De Hoef », een verdraaiing van het Vlaamse woord 
« hoefijzer ».

In 1820 lag het kruispunt van De Hoef nog midden in het bos. 
Rond 1840 ontstond er een klein gehucht van een tiental huizen, 
Koevoet. In die periode werd De Hoef een kleine boerderij.

In de loop der jaren veranderde de boerderij in een taverne, 
een brasserie en vervolgens een café.

Restaurant De Hoef werd onlangs gerenoveerd. De honderden 
jaren oude muren kregen een witte pleisterlaag, die alle charme 
van dit oude gebouw wegneemt.

Question n° 839 de M. Emmanuel De Bock du 8 novembre 
2017 (Fr.) :

La protection du petit patrimoine et les travaux.  

Le Restaurant Le Hoef, situé rue Edith Cavell, est une 
institution.

En 1627, année de sa construction, la maison se trouvait en 
pleine campagne brabançonne et était un relais postal, d’où son 
nom « De Hoef », une déformation du flamand « hoefijzer » (fer 
à cheval).

En 1820 le carrefour du Hoef était encore en pleine forêt. Vers 
1840 s’y développa un petit hameau d’une dizaine de maisons, le 
Koevoet. À cette époque Le Hoef devint une petite ferme.

Au fil des ans, la ferme se transforma en guinguette, en 
brasserie puis en estaminet.

Le restaurant Le Hoef a été rénové récemment. Un crépi blanc 
a été placé sur les vieux murs centenaires, ce qui a ôté tout charme 
à cette vieille bâtisse.

III. Questions posées par les Députés  
et réponses données par les Ministres

III. Vragen van de Volksvertegenwoordigers 
 en antwoorden van de Ministers

(Fr.) : Question posée en français – (N.) : Question posée en néerlandais  
(Fr.) : Vraag gesteld in het Frans – (N.) : Vraag gesteld in het Nederlands 

Ministre-Président chargé des  
Pouvoirs locaux, du Développement territorial,  

de la Politique de la Ville,  
des Monuments et Sites,  

des Affaires étudiantes, du Tourisme,  
de la Fonction publique,  

de la Recherche scientifique et  
de la Propreté publique

Minister-President belast met  
Plaatselijke Besturen,  

Territoriale Ontwikkeling,  
Stedelijk Beleid,  

Monumenten en Landschappen, 
Studentenaangelegenheden, Toerisme, 

Openbaar Ambt, Wetenschappelijk Onderzoek  
en Openbare Netheid
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De gemeente lijkt te vinden dat een stedenbouwkundige 
vergunning niet nodig was om de honderden jaren oude muren te 
renoveren, wat betekent dat de eigenaars het recht hebben om hun 
goed te wijzigen zoals het hen uitkomt, zolang de oorspronkelijke 
kleur van de muren bewaard blijft.

Heeft u weet van de renovatie van deze 390 jaar oude 
herberg ? Welke maatregelen hebt u genomen om te verhinderen 
dat grote renovaties worden uitgevoerd van goederen die meerdere 
honderden jaren oud zijn, zonder de plaatselijke of gewestelijke 
overheid te raadplegen?

Antwoord : De vroegere herberg De Hoef is één van de 
getuigen van de bouwhistoriek van de gemeente Ukkel en werd 
daartoe opgenomen in de ontwerpinventaris van het erfgoed. De 
werken, die bestaan uit het aanbrengen van een pleisterlaag en 
isolatie op de buitenmuren van de herberg, wijzigen gedeeltelijk 
het uitzicht van het goed, waarvoor uiteraard een stedenbouw-kun-
dige vergunning vereist is. Aangezien het gebouw niet beschermd 
is, hebben mijn diensten het gemeentebestuur hierover bevraagd. 
Volgens de informatie waarover ik beschik, heeft het college van 
de gemeente een vaststelling laten opstellen en op 15 september 
jl. een schrijven gericht aan zowel de eigenaar als de uitbaters 
om deze te verzoeken een stedenbouwkundige vergunningsaan-
vraag in te dienen. Op 11/10/2017 zou de uitbater mondeling zijn 
intentie te kennen gegeven hebben om de stedenbouwkundige 
vergunnings aanvraag in te dienen.

Voor wat betreft het antwoord op de vraag welke maatregelen 
wij genomen hebben om zware renovatiewerken tegen te houden 
aan soms eeuwenoude goederen zonder dat dit gemeld is aan 
plaatselijke of gewestelijke overheid.

Artikel 98, § 1, 2° van het BWRO bepaalt dat het verplicht 
is voorafgaandelijk een stedenbouw-kundige vergunning te 
verkrijgen voor alle werken die het uitzicht van een bestaand 
gebouw wijzigen. Anders gesteld, ongeacht of het wijzigingen 
betreft aan ramen en deuren, het uitzicht van de gevel of het 
dak, het BWRO legt de aanvraag van een vergunning op. Het is 
de taak van de overheid die in de eerste lijn bevoegd is voor de 
uitreiking van de vergunning om toe te zien op de naleving van 
deze beschikking, eventueel door een proces-verbaal op te stellen 
en de stopzetting van de overtredingstoestand aan te houden. De 
gemeente is de uitreikende overheid voor de vergunning en zij 
beschikt over controleurs die gerechtigd zijn om overtredingen 
op te sporen en vast te stellen op haar grondgebied. Het Gewest 
en de Cel Inspectie en administratieve Sancties van mijn admi-
nistratie zullen zich enkel in de plaats stellen van de gemeente-
lijke controlediensten in aan¬gelegenheden die afhangen van de 
gemachtigde ambtenaar, zoals het erfgoed, goederen van openbaar 
nut of eigendom van openbare diensten, of nog in het geval van 
dossiers met een ligging gespreid over meerdere gemeenten.

Wat betreft de communicatie en de sensibilisering van een 
breed publiek vermeldt de gewestelijke website van stedenbouw 
van bij het begin de verplichting om over een vergunning te 
beschikken voor buitenrenovatie en de IAS-cel heeft een brochure 
uitgegeven die ter beschikking is van de gemeenten om hen te 
informeren over de plichten en de risico’s bij overtredingen. Mijn 
diensten hebben ook een reeks folders uitgegeven om het publiek 
bewust te maken van een aantal facetten van de procedures 
verbonden aan de stedenbouw-kundige vergunningen. Bovendien 

La commune semble estimer qu’il n’y avait pas besoin de 
permis d’urbanisme pour rénover les murs centenaires, ce qui 
signifie que les propriétaires ont le droit de modifier leur bien 
comme bon leur semble du moment que la couleur initiale des 
murs est conservée.

Avez-vous connaissance de la rénovation de cette auberge de 
390 ans ? Quelles mesures avez-vous prises pour empêcher des 
rénovations importantes sur des biens plusieurs fois centenaires 
sans en référer aux autorités locales ou régionales ?  

Réponse : L’ancienne auberge De Hoef fait partie des témoins 
du bâti historique de la commune d’Uccle, et est à ce titre reprise 
au projet d’inventaire du patrimoine. Les travaux, consistant 
à l’enduisage et l’isolation des murs extérieurs de l’auberge, 
modifient partiellement l’aspect du bien, ce qui aurait de toute 
évidence nécessité un permis d’urbanisme. L’immeuble n’étant 
pas classé, mes services ont interrogé l’administration communale. 
D’après mes informations, le collège communal a fait dresser 
un constat, et adressé un courrier le 15 septembre dernier, tant 
au propriétaire qu’aux exploitants, les invitant à introduire une 
demande de permis d’urbanisme. Le 11/10/2017, l’exploitante 
aurait communiqué oralement son intention d’introduire une telle 
demande de permis d’urbanisme.  
 

Pour la réponse à la question « quelles mesures avez-vous 
prises pour empêcher des rénovations importantes sur des biens 
plusieurs fois centenaires sans en référer aux autorités locales ou 
régionales ? »

L’article 98, § 1er, 2° du CoBAT dispose de l’obligation 
d’obtenir un permis d’urbanisme préalablement à tous travaux 
modifiant l’aspect d’une construction existante. Autrement dit, 
que ce soit au niveau des châssis, de l’aspect de la façade, voire 
de la toiture, le CoBAT impose qu’un permis soit demandé. C’est 
à l’autorité compétente pour la délivrance du permis à veiller 
en première ligne au respect de cette disposition, le cas échéant 
en dressant procès-verbal, et en poursuivant la cessation de la 
situation infractionnelle. La commune est l’autorité délivrante 
du permis, et dispose de contrôleurs habilités à rechercher et 
constater les infractions sur son territoire. La Région et la Cellule 
Inspection & Sanctions administratives (ISA) de mon adminis-
tration ne se substitueront aux services de contrôle communaux 
que dans les matières relevant du fonctionnaire délégué comme 
le patrimoine, les biens d’utilité publique ou relevant d’organes 
publics, ou encore dans le cas de dossiers situés sur plusieurs 
communes.  
 

En matière de communication et de sensibilisation destinées 
à un large public, le site de l’urbanisme régional indique dès son 
introduction l’obligation d’obtenir un permis pour les travaux 
de rénovation extérieure, et la cellule ISA a édité une brochure 
à disposition des communes pour informer des obligations et des 
risques en cas d’infraction. Mes services ont également édité une 
série de dépliants visant à sensibiliser le public aux différentes 
facettes des procédures relatives aux permis d’urbanisme. La 
règlementation a également été renforcée en 2014 par l’insertion 
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is de regelgeving in 2014 verstrengd door de toevoeging van 
administratieve boetes aan de strafrechtelijke vervolging om het 
gevoel van straffeloosheid tegen te gaan voor dit soort overtredin-
gen die zelden door het parket worden vervolgd.

Vraag nr. 840 van de heer Dominiek Lootens-Stael d.d. 
8 november 2017 (N.) :

De aanwervingen in strijd met de taalwetgeving bij de 
Brusselse politiezones.

In het kader van de zesde Staatshervorming werd binnen het 
administratief arrondissement Brussel-Hoofdstad de bevoegdheid 
betreffende het specifiek toezicht over de besluiten van de poli-
tiezones toegekend aan de minister-president van het Brussels 
Gewest. Het ambt van gouverneur werd afgeschaft en vervangen 
door de functie van Hoge Ambtenaar van de Brusselse agglomera-
tie, die werkt onder het gezag van de minister-president.

Het is de verantwoordelijkheid van de minister-voorzitter in 
zijn hoedanigheid van toezichthoudende overheid, om de wettig-
heidscontrole betreffende de aanwervingen uit te voeren.

Graag had ik geweten, en dit opgesplitst per Brusselse 
politiezone :

–     hoeveel dossiers er bij de hoge ambtenaar binnenkwamen ;

–     hoeveel in orde waren met de taalwet ;

–     hoeveel er door haar geschorst werden ;

–     hoeveel er bevestigd werden of ingetrokken ;

–     hoeveel er vernietigd werden.

Antwoord : Ik let er in het bijzonder op dat de Brusselse 
openbare diensten zowel in het Nederlands als in het Frans een 
kwalitatief hoogstaande dienstverlening bieden. Zoals u weet 
ben ik ervan overtuigd dat een dergelijk doel alleen volledig kan 
worden bereikt door de invoering van een volledig tweetalig 
onderwijssysteem in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, waar ik 
al sinds de eerste dagen van mijn benoeming als minister-presi-
dent om heb gevraagd. Wat de politie betreft, is een bedrag van 
300 000 euro begroot en toegewezen aan de GIP in het kader 
van de « Fondsen voor Europese toppen » zodat de leden van de 
politiediensten taalopleidingen kunnen volgen.

De recente gebeurtenissen op het grondgebied van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest – en met name in politiezone 5339 - tonen 
echter aan dat het bij de politie niet zozeer gaat om de taalkundige 
kennis, als wel om het vervullen van leidinggevende functies, en 
met name die van operationele personeelsleden.  

De cijfers spreken in dit verband voor zich : momenteel zijn er 
767 mensen tekort om de personeelsformatie van de operationele 
personeelsleden van de 6 Brusselse politiezones op te vullen, en 
alleen al in ZP 5339 zijn er 395 mensen tekort.

d’amendes administratives alternatives à la poursuite pénale, 
afin d’éviter le sentiment d’impunité notamment pour de telles 
infractions peu poursuivies par le parquet.  

Question n° 840 de M. Dominiek Lootens-Stael du 
8 novembre 2017 (N.) :

Les recrutements contraires à la législation linguistique au 
sein des zones de police bruxelloises.

La sixième réforme de l’État a accordé au ministre-président 
de la Région bruxelloise la compétence relative à la tutelle 
spécifique sur les décisions des zones de police dans l’arron-
dissement administratif de Bruxelles-Capitale. La fonction de 
gouverneur a été supprimée et remplacée par la fonction de haut 
fonctionnaire de l’agglomération bruxelloise, lequel travaille sous 
l’autorité du ministre-président.

Il appartient au ministre-président, en sa qualité d’autorité de 
tutelle, de contrôler la légalité des recrutements.  

Pour chacune des zones de police bruxelloises, je voudrais 
savoir :

–     de combien de dossiers la haute fonctionnaire a été saisie ;

–     combien étaient en règle avec la législation linguistique ;

–     combien elle en a suspendus ;

–     combien ont été confirmés ou retirés ;

–     combien ont été annulés.

Réponse : Je suis particulièrement attentif au fait que les 
services publics bruxellois offrent un service de qualité tant 
en néerlandais qu’en français. Comme vous le savez, je suis 
convaincu qu’un tel objectif ne sera complètement atteint qu’au 
travers de la création d’un enseignement totalement bilingue 
en Région de Bruxelles-Capitale, que j’appelle de mes vœux 
depuis les tous premiers jours de ma prise de fonction en tant que 
Ministre-Président. En ce qui concerne la police, un montant de 
300.000 euros a été budgétisé, et attribué à l’ERIP, dans le cadre 
des « fonds sommets européens » pour la formation des membres 
des services de police à l’apprentissage des langues.

Ceci étant, les récents évènements survenus sur le territoire de 
la Région de Bruxelles-Capitale – et en particulier dans la zone 
de police 5339 – démontrent que l’enjeu en matière de police 
n’est pas tant celui de la connaissance linguistique que celui 
du remplissage des cadres, et particulièrement celui des agents 
opérationnels.

Les chiffres sont à cet égard éloquents : il manque actuelle-
ment 767 personnes pour remplir le cadre organique des agents 
opérationnels des 6 zones de police bruxelloises, et le déficit est 
de 395 rien que dans la ZP 5339.
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In deze context - en dat geldt ook voor de noodzakelijke 
opleiding van agenten inzake terrorisme en zogenaamde 
« amok »-situaties - is onlangs geen enkele beraadslaging van de 
politieraad over de werving, benoeming en promotie van lokale 
politieagenten opgeschort. De minister van Binnenlandse Zaken 
heeft dergelijke beraadslagingen voorlopig niet geannuleerd.

Desalniettemin besteden mijn diensten een bijzondere 
aandacht aan de talenkennis van de operationele personeelsleden 
(zie hierboven) en, in het bijzonder, van de korpschefs :

–     Een KB van juli 2017 benoemt hoofdcommissaris Bertrand 
VOLS voor de functie van korpschef van de politiezone 5340 
voor een mandaat van vijf jaar. Zijn kandidaatsdossier bevat 
een « bewijs van effectieve kennis van de tweede landstaal 
voor kandidaat-beroepsofficieren » dat getuigt van zijn 
effectieve kennis van het Nederlands.

–     In november heeft de politieraad van de zone 5342 een voorstel 
gedaan om een korpschef van de PZ 5342 te benoemen. Het 
dossier wordt in afwachting van de ondertekening van het 
koninklijk besluit aan het ministerie van Binnenlandse Zaken 
toegezonden. De kandidaat is in het bezit van een taalcertifi-
caat waaruit zijn of haar effectieve kennis van het Frans blijkt.

Vraag nr. 841 van mevr. Martine Payfa d.d. 13 november 
2017 (Fr.) :

De functie van secretaris bij de Koninklijke Commissie voor 
Monumenten en Landschappen van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

Graag had ik van u gehoord of de informatie die ik onlangs 
heb gekregen klopt.

Een persoon uit uw ministerieel kabinet zou zijn benoemd 
om de openstaande functie van Secretaris van de KCML te 
bekleden.

Kunt u mij in kennis stellen van de procedure die gevolgd 
werd voor die definitieve benoeming en van de datum waarop de 
regering die beslissing heeft genomen ?

Antwoord : Sinds 16 oktober 2016 verzorgt mevrouw Aurélie 
Autenne het secretariaat van de KCML na een selectieprocedure 
georganiseerd door Selor (hieronder vindt nadere details en de 
chronologie).

Mevrouw Aurélie Autenne is destijds van de Directie 
Monumenten en Landschappen naar mijn kabinet gedetacheerd 
van 18 februari 2013 tot 16 september 2014.

Details en chronologie van de selectieprocedure :

In april 2016 werd een oproep voor kandidaturen uitgeschreven 
via de website van Selor voor een « Eerste Attaché - Secretaris van 

Dans ce contexte – qui est aussi celui des indispensables 
formations des agents en matière de terrorisme et de situations 
dites « amok » - aucune délibération de conseil de police portant 
sur le recrutement, la nomination et la promotion des membres 
de la police locale n’a récemment été suspendue. Le Ministre de 
l’Intérieur n’a, pas d’avantage, annulé de telles délibérations.

Pour autant, mes services accordent une attention particulière 
à la connaissance linguistique des agents opérationnels (cf. 
ci-dessus) et spécialement des chefs de corps :

–     Un AR de juillet 2017 désigne lecommissaire divisionnaire 
Bertrand VOLS pour la fonction de chef de corps de la ZP 
5340 pour un mandat de 5 ans. Son dossier de candidature 
comporte un « brevet de connaissance effective de la seconde 
langue nationale pour les candidats officiers de carrière » qui 
atteste de sa connaissance effective du néerlandais.

–     Une proposition de désignation au mandat de chef de corps 
de la ZP 5342 a été prise courant novembre par le Conseil de 
police de la zone 5342. Le dossier est transmis au Ministère 
de l’Intérieur en attendant la signature de l’arrêté royal. Le 
candidat est titulaire des brevets linguistiques attestant sa 
connaissance effective du français.

Question n° 841 de Mme Martine Payfa du 13 novembre 
2017 (Fr.) :

Le poste de secrétaire de la Commission royale des 
Monuments et Sites bruxelloise.  

L’information qui m’est parvenue tout récemment est-elle 
exacte ?

Une personnalité provenant de votre cabinet ministériel aurait 
été désignée pour occuper la place laissée vacante de secrétaire 
de la CRMS.

Pouvez-vous m’informer de la procédure suivie pour cette 
nomination définitive et de la date de prise de décision par le 
gouvernement ?

Réponse : Le secrétariat de la CRMS est occupé depuis 
le 16 octobre 2016 par Mme Aurélie Autenne à l’issue d’une 
procédure de sélection organisée par le Selor (ci-dessous le détail 
et la chronologie).

Mme Aurélie Autenne a été détachée de la Direction des 
Monuments et Sites au sein de mon cabinet du 18 février 2013 au 
16 septembre 2014.

Détail et chronologie de la procédure de sélection :

En avril 2016, un appel à candidature via le site du Selor a été 
lancé pour un « Premier Attaché - Secrétaire de la commission 
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de Koninklijke Commissie voor Monumenten en Landschappen 
voor Brussel Stedelijke Ontwikkeling » (referentie AFB16021) 
nadat Mevrouw Anne Van Loo met pensioen is gegaan :

–     51 kandidaten hebben de oproep beantwoord ;

–     er zijn vier laureaten weerhouden op basis van de voorop-
gestelde diplomavereisten en ervaring en het slagen van de 
eerste test « Generieke Screening », zoals deze door Selor 
is ingericht. Deze generieke test bestond uit een situationele 
beoordelingstest, een postbakoefening en een test van het 
abstract redeneervermogen ;

–     Selor heeft de vier kandidaten uitgenodigd om op 27 juni 2016 
deel te nemen aan test 2 voor een screening specifiek voor 
de functie bestaande uit een schriftelijke proef (gevalstudie) 
en een gesprek. De jury bestond uit 3 personen : een lid van 
de dienst Human Resources van de GOB, de directeur van 
de Directie Monumenten en Landschappen en de verant-
woordelijke van het departement restauratie van de Directie 
Monumenten en Landschappen. Slechts drie van de vier 
kandidaten zijn voor de tweede test opgedaagd ;

–     Mevrouw Aurélie Autenne is geslaagd in de proef en stond 
gerangschikt als eerste. Zij heeft de betrekking op 25 augustus 
2016 aanvaard bij de dienst Human Resources van de GOB en 
is in dienst getreden op 16 oktober 2016.

Vraag nr. 842 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
13 november 2017 (Fr.) :

Inspraak van de burgers over de toekomst van het 
Herrmann-Debroux-viaduct.

Er wordt op dit ogenblik een mobiliteitsstudie uitgevoerd over 
het project voor de heraanleg van de toegangen tot Brussel en, in 
het bijzonder, de toekomst van het Herrmann-Debroux-viaduct en 
de heraanleg ervan als stedelijke laan.

In dat kader is er een inspraakproces op poten gezet om 
de mening van de bevolking te kennen. Volgens het antwoord 
op een interpellatie in de Commissie voor de Infrastructuur 
van 6 november 2017, zou dat proces worden begeleid door 
perspective.brussels.

Graag ontving ik in dat kader een antwoord op de volgende 
vragen :

1. Welke dienstverlener is aangewezen voor die raadpleging ?

2. Hoeveel kost dat inspraakproces ?

3. Vanaf wanneer en voor hoelang loopt die burgerinspraak ?  

4. Welke methode wordt er gevolgd ?

5. Wie wordt geraadpleegd ? De mensen die in de buurt van het 
viaduct wonen ? De gebruikers ervan ?

royale des Monuments et Sites pour Bruxelles Développement 
Urbain » (référence AFB16021) suite au départ à la pension de 
Mme Anne Van Loo :

–     51 candidats ont répondu à l’appel ;

–     4 lauréats ont été retenus sur la base des exigences de 
diplôme et d’expérience et de la réussite du test 1 « Screening 
Générique » organisé pour les niveaux A par le Selor. Ce test 
générique comprenait un test de jugement situationnel, un test 
de bac à courrier et un test de raisonnement abstrait ;  

–     les 4 lauréats ont été invités par le Selor à participer, le 
27 juin 2016, au test 2 « Screening spécifique à la fonction » 
composé d’une épreuve écrite (étude de cas) et d’un entretien 
oral. Le jury était composé de 3 personnes : un membre du 
service des ressources Humaines du SPRB, le directeur de 
la Direction des monuments et des sites et la responsable du 
département de restauration de la Direction des monuments 
et des sites. Seuls 3 des 4 candidats se sont présentés au  
test 2 ; 

–     Mme Aurélie Autenne a réussi cette épreuve et a été classée 
première. Elle a accepté l’emploi le 25 aout 2016 auprès du 
service ressources humaines du SPRB. Elle est entrée en 
fonction le 16 octobre 2016.

Question n° 842 de M. Marc Loewenstein du 13 novembre 
2017 (Fr.) :

Participation citoyenne autour de l’avenir du viaduc 
Herrmann-Debroux.

Une étude de mobilité est en cours autour du projet de 
réaménagement des entrées de ville de Bruxelles et, plus parti-
culièrement, de l’avenir du viaduc Herrmann-Debroux et de sa 
transformation en boulevard urbain.

Dans ce cadre, un processus participatif est mis en place 
afin de recueillir les avis de la population. En réponse à une 
interpellation développée en commission de l’infrastructure du 
6 novembre dernier, ce processus serait piloté par perspective.
brussels.

Pourriez-vous m’indiquer :  

1. Qui est le prestataire désigné pour réaliser cette consultation ?

2. Quel est le coût de ce processus participatif ?

3. À partir de quand et pour combien de temps cette participation 
citoyenne se déroulera-t-elle ?

4. Quelle est la méthodologie qui sera mise en place ?

5. Quel est le public visé par cette consultation ? Les riverains du 
viaduc ? Ses utilisateurs ?
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Antwoord : 

Er zijn twee soorten participatie voorzien voor het richtplan 
van aanleg Herrmann-Debroux :

1. Een participatieproces dat openstaat voor verenigingen en bur-
gergroeperingen. Ook burgers hebben toegang tot dit proces. 
Het gaat van start tijdens de uitwerking van het ontwerp van 
het RPA en wordt hieronder beschreven.

2. Een openbaar onderzoeksproces.

Er lopen momenteel meerdere studies naar aanleiding van 
het richtplan van aanleg (RPA) Herrmann-Debroux. Eén 
hiervan heeft inderdaad betrekking op de mobiliteitskwesties 
die voortvloeien uit de herinrichting van de stadstoegang en 
de omvorming hiervan tot stadslaan. Het participatief sluit 
aan bij het globaal concept van het project en beantwoordt 
aan de wens om te beschikken over meer gedetailleerde 
informatie over de volledige zone van het RPA zodat deze 
de uitwerking van het plan kan verrijken. We verwachten van 
burgerparticipatie dat ze het project verrijkt door informatie 
aan te brengen waarmee de studiebureaus minder goed 
bekend zijn : een betere kennis van de lokale behoeften, 
van de verplaatsings-gewoonten van de bewoners, van 
hun behoeften aan voorzieningen, van wat ze van hun wijk 
verwachten in het algemeen… Participatie wordt ook geacht 
te werken als katalysator, in de zin dat het een proces betreft 
dat wordt toegepast om eventueel uiteenlopende belangen 
samen te brengen zodat iedereen een globaal inzicht krijgt in 
de beschikbare krachten.

Na een offerteaanvraag (september 2016) heeft perspective.
brussels het bureau ORG Squared en zijn multidisciplinair 
team aangesteld om het RPA Herrmann-Debroux op te stellen, 
de milieueffecten hiervan te beoordelen, het reglementair luik 
uit te werken en de verwezenlijking van het project op lange 
termijn te begeleiden. Binnen die context wordt het participa-
tieve luik omkaderd door COMMON GROUND, een kantoor 
gespecialiseerd in participatie- en communicatieprocessen 
onder leiding van het stuurcomité van het project.

Op budgettair vlak wordt de globale kostprijs voor de bijstand 
bij de participatie en de communicatie in de uitwerkingsfase 
van het RPA HD door COMMON GROUND geraamd op 
43.992 euro. Toch moet hierbij worden vermeld dat dit 
budget meer omvat dan enkel de burgerparticipatie, het dient 
eveneens om de participatie van de openbare instanties en de 
privéeigenaars te organiseren. Het budget wordt dus benut 
voor participatie in de breedste zin van het woord. Globaal 
gezien, omvat het niet de kosten veroorzaakt door het samenb-
rengen van de bijdragen van de bevolking tijdens het openbaar 
onderzoek (huis-aan-huis, bouw van een website,…).

Na de informatiesessies van de gemeente-raden van Oudergem 
en Watermaal-Bosvoorde van 16 en 17 november 2017 werd 
vastgesteld dat de burgerparticipatie van start zou gaan op 
maandag 20 november 2017 met een eerste informatie-ver-
gadering/workshop, en dit voor de hele duur van het project 
tot de aanvang van het openbaar onderzoek. De volgende 
methodologie wordt voorgesteld :

Vóór elke sessie wordt het participatiebureau Common 
Ground verzocht een gedetailleerd programma te verstrekken 
van de methodes en tools voor 15 dagen op voorhand. Op 
het einde van elke sessie moet overheden en burgers een 

Réponse : 

Deux modes de participation sont prévus dans le cadre du plan 
d’aménagement directeur Herrmann-Debroux :

1. Un processus de participation ouvert aux associations et 
groupements citoyens. Ce processus est également ouvert aux 
citoyens. Ce processus prend effet pendant l’élaboration de la 
conception du PAD et est décrit ci-dessous.

2. Un processus d’enquête publique.

Dans le cadre du Plan d’Aménagement Directeur (PAD) 
Herrmann-Debroux, plusieurs études sont actuellement en 
cours. L’une d’entre elle concerne effectivement les questions 
de mobilité générées par le réaménagement de l’entrée de ville 
et sa transformation en boulevard urbain. Le processus partici-
patif s’inscrit dans la globalité du projet, et répond à la volonté 
d’obtenir des informations plus détaillées sur l’entièreté de 
la zone PAD afin de pouvoir les insérer dans l’élaboration 
du plan. On attend de la participation citoyenne qu’elle 
enrichisse le projet en apportant des informations encore peu 
connues des services d’étude : une meilleure connaissance des 
enjeux locaux, des habitudes de cheminement des habitants, 
de leurs besoins en équipements, de ce qu’ils attendent de leur 
quartier en général… La participation est également censée 
servir de catalyseur, on entend par là qu’elle est un processus 
mis en place pour rapprocher les éventuels intérêts divergents, 
afin que chacun ait une vision globale des forces mises en 
présence.  

Suite à un appel d’offres (septembre 2016), perspective.
brussels a désigné le bureau ORG Squared et son équipe 
pluridisciplinaire afin d’élaborer le PAD Herrmann-Debroux, 
d’évaluer ses incidences environnementales, d’établir le volet 
règlementaire et d’accompagner la réalisation du projet sur 
le long terme. Dans cette logique, le volet participatif est 
encadré par COMMON GROUND, bureau spécialisé dans 
les processus de participation et de communication, sous la 
gouvernance du comité de pilotage du projet.

Au niveau budgétaire, le coût global pour l’assistante à la par-
ticipation et communication au stade de l’élaboration du PAD 
HD a été estimé à 43.992 euros par COMMON GROUND. 
Néanmoins, il est à préciser que ce budget ne comprend pas que 
la participation citoyenne, il contient également l’organisation 
de la participation des instances publiques et des propriétaires 
privés. Ce budget est donc consacré à la participation dans son 
sens le plus large. De la même manière, il ne comprend pas 
les frais que génèreront le recueil des avis de la population 
lors de l’enquête publique (toute-boite, élaboration d’un site 
internet,…).

Suite aux sessions d’information des conseils communaux 
d’Auderghem et de Watermael-Boitsfort du 16 et 17 novembre 
2017, il a été arrêté que la participation citoyenne a débuté le 
lundi 20 novembre 2017 par une première réunion d’informa-
tions/workshop et s’étalera sur toute la durée du projet jusqu’à 
son passage en enquête publique. La méthodologie préconisée 
est la suivante :

Avant chaque séance, il est demandé au bureau de participa-
tion Common Ground de fournir un programme détaillé des 
méthodes et outils utilisés 15 jours à l’avance. À la fin de 
chaque séance, un compte-rendu doit être rendu disponible 
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samenvatting worden bezorgd. Het bureau Common Ground 
wordt geacht deze samenvatting uit te schrijven.  

Het uitgangspunt van het participatieproces is de eerste 
informatiesessie die zal plaatsvinden in de kantoren van de 
gemeente Oudergem. Op basis hiervan moeten de actoren van 
het maatschappelijk middenveld en de burgergroeperingen 
geïnformeerd kunnen worden over het proces dat gehanteerd 
zal worden, om zo duidelijk te maken op welke momenten zij 
kunnen tussenkomen en hun mening geven. Deze vergadering 
is tweeledig : een voorstelling van de globale visie voor 
de zone (voorstelling van het RPA, van de diagnose, van 
de te herwaarderen zones,…) door de bouwheer en ORG 
Squared, en de beschrijving van het participatieproces door 
COMMON GROUND. Na deze eerste informatieverstrek-
king worden de burgers verzocht om deel te nemen aan een 
eerste workshop « Vision » over de methode van het World 
Café (1), uitgaand van de vraag « Stel u dit gebied voor over 
20 jaar. Als de ambitie erin bestaat om tegen dan de leefo-
mgeving te verbeteren door de mobiliteit anders te bekijken 
en het landschap en de openbare ruimte anders in te richten, 
welke zijn dan de prioritaire projecten die moeten worden 
doorgevoerd om dit concreet te maken ? » Deze eerste sessie 
biedt de bouwheer een uitgelezen kans om op informele wijze 
te kunnen communiceren met de deelnemers.

Een tweede workshop lijkt noodzakelijk op grond van de 
stedenbouwkundige plannen van het voorontwerp. Hier moet 
worden uiteengezet hoe de visie concrete vorm krijgt op de 
plannen om te zien welke de reacties zijn op de schetsen 
en om een informele dialoog tot stand te brengen tussen de 
bouwheer en de civiele maatschappij. De workshop moet 
zo vroeg mogelijk in het proces een plaats krijgen zodat de 
opmerkingen van de gebruikers nog meegenomen kunnen 
worden bij de lopende planningswerkzaamheden. Maar ook 
hier bestaat de vergadering uit twee delen : een eerste moment 
om de beginselen uiteen te zetten die aan de basis liggen van 
de schetsen voor de plannen en de toelichting hiervan door 
ORG Squared, gevolgd door een « rondetafel »-workshop (2) 
over de voorgelegde plannen. Deze methode heeft het 
voordeel dat ze debatten ten gronde mogelijk maakt maar 
dat de discussie toch kan worden geleid aan de hand van een 
aantal thema’s. Deze tweede vergadering is een gelegenheid 
voor de bouwheer om nog vóór het openbaar onderzoek te 
anticiperen op bepaalde meningen.

Een laatste moment is voorzien net voor het openbaar 
onderzoek om de bewoners te informeren over de wijze 

(1)  Samenwerkingsdialoog die steunt op de sterkte van het gesprek 
om contacten te bevorderen die van belang zijn in ondernemingen, 
overheidsstructuren.… 4 tot 6 personen gaan rond een tafel zitten en 
debatteren rond een centrale vraag gedurende 25 tot 30 minuten om 
vervolgens van tafel te veranderen en de oefening te herbeginnen met 
nieuwe tafelgenoten. « Een tafelgast » wordt aangewezen in het begin 
van de sessie om de aangehaalde thema’s kort aan te geven. De sessie 
eindigt met een volledige uitwisseling van aangebrachte ideeën.

(2)  Er worden 15 personen rond een tafel gebracht waarop het plan is 
uitgespreid. Een moderator neemt samen met een lid van het steden-
bouwkundig team plaats aan elke tafel en gaan een dialoog aan rond 
vooraf bepaalde thema’s en vragen. De deelnemers beschikken over 
6 speelkaarten om in de loop van de discussie aan te geven wat ze 
positief en wat ze negatief vinden (vandaag en/of in de voorstellen 
van ORG) of om ideeën aan te brengen. Het beperkt aantal kaarten 
verplicht de deelnemers om prioriteiten te stellen in hun opmerkingen.
 

pour les autorités et citoyens. La charge de production du 
compte-rendu est donnée au bureau de participation Common 
Ground.

Le point de départ du processus participatif est la première 
session d’information qui aura lieu dans les locaux de la 
commune d’Auderghem. Elle doit permettre d’informer les 
acteurs de la société civile et les groupements de citoyens du 
processus qui va être mis en place, afin de clarifier les moments 
où ils pourront intervenir et donner leur avis. Cette réunion se 
divise en deux instants : une présentation de la vision globale 
pour la zone (présentation du PAD, du diagnostic, des zones à 
réhabiliter,…) par le maitre d’ouvrage et ORG Squared, et le 
descriptif du processus participatif par COMMON GROUND. 
Suite à ces premières informations, les citoyens sont invités à 
participer à un premier workshop « Vision » sur la méthode du 
World Café (1) à partir de la question « Imaginez ce territoire 
dans 20 ans. Si on a l’ambition d’améliorer le cadre de vie 
d’ici là, en pensant la mobilité autrement et en aménageant 
le paysage et l’espace public autrement, quels sont les projets 
prioritaires à mettre en place pour que cela se concrétise ? » 
Cette première session est une opportunité pour la maitrise 
d’ouvrage de nouer des moments informels avec les partici-
pants.  
 

Une seconde séance workshop semble nécessaire sur la base 
des plans urbanistiques d’avant-projet. Celle-ci aura pour but 
de présenter comment la vision se traduit sur des plans afin 
de capter les réactions face aux ébauches et de permettre un 
dialogue informel entre maitrise d’ouvrage et société civile. 
Celle-ci doit avoir lieu le plus en amont possible afin de 
pouvoir intégrer les remarques des usagers au travail de pla-
nification en cours. Encore une fois, la réunion se décline en 
deux temps : un premier moment de présentation des principes 
qui ont dirigé l’ébauche des plans et leur explication par ORG 
Squared, suivi d’un workshop « Tables rondes » (2) autour 
des plans présentés. Cette méthode présente l’avantage de 
permettre des discussions de fond tout en guidant la conver-
sation en fonction de certaines thématiques. Cette seconde 
réunion est une opportunité pour la maitrise d’ouvrage 
d’anticiper des avis avant l’enquête publique.  
 
 

Un dernier moment est prévu juste avant l’enquête publique 
afin d’informer les habitants sur la manière dont leurs 

(1)  Dialogue collaboratif basé sur la force de la conversation utilisé 
pour favoriser les conversations qui comptent au sein de structures 
d’entreprises, gouvernementales,… 4 à 6 personnes s’installent autour 
d’une table et échangent à partir d’une question centrale durant 25 à 
30 minutes avant de changer de table pour répéter l’exercice face à 
de nouvelles personnes. « Un hôte de table » est désigné en début de 
session et résume les idées évoquées à chaque table. La session se 
termine sur un échange plénier des idées évoquées.

(2)  15 personnes sont mises autour d’une table reprenant le plan. Un 
modérateur et un membre de l’équipe urbanistique se poste à chaque 
table et organisent un dialogue sur la base de thèmes et questions 
définis au préalable. Les participants disposent de 6 cartes de jeu 
qu’ils vont pouvoir positionner tout au long de la discussion pour 
indiquer ce qu’ils trouvent positif ou négatif (aujourd’hui et/ou dans 
les propositions de ORG) ou pour suggérer des idées. Le nombre de 
cartes limitées oblige alors les participants à fixer des priorités dans 
leurs remarques.
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waarop rekening is gehouden met hun suggesties in het 
eindproject dat door de bouwheer wordt voorgesteld. Deze 
sessie moet de burgers ook informeren over de volgende 
stappen van het openbaar onderzoek.

Wat ten slotte het publiek betreft waartoe de raadpleging zich 
richt, was het de wens van de bouwheer om het proces open 
te stellen voor een zo representatief mogelijk panel van de 
aanwezige krachten. Dit omvat onder meer belangengroepen 
rond stedenbouw en mobiliteit (ARAU, BRAL, GRACQ,…), 
het verenigingsleven van de omgeving (sport, onderwijs, 
jeugd, handel, sociaal, gezondheid, cultuur, duurzame 
ontwikkeling…), burgerverenigingen (comités, collectie-
ven,…). Na de verzending van een persoonlijke uitnodiging 
per e-mail naar deze verschillende organisaties hebben zich 
ook meerdere burgers-buurtbewoners voor deze ontmoetin-
gen ingeschreven. Er is beslist om hen toe te voegen aan de 
debatten indien de onthaalcapaciteit dit toelaat ; is dit niet het 
geval, dan ontvangen zij hoe dan ook de samenvatting van de 
debatten en de besluiten van het proces.

Vragen nr. 844 van mevr. Evelyne Huytebroeck, nr. 845 
van mevr. Annemie Maes en nr. 846 van de heer Julien 
Uyttendaele d.d. 16 november 2017 (Fr.) :

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel 
van de autonome administratieve organen onder het toezicht.

Op dit ogenblik vindt de Conferentie van de Verenigde Naties 
plaats over de klimaatveranderingen in Bonn. De Conferentie 
zal op 17 november 2017 eindigen. Om het akkoord van Parijs 
na te leven, te weten de opwarming beperken onder de 2° C en 
de inspanningen voortzetten om de 1,5° C niet te overschrijden, 
zullen de regeringen vergaande initiatieven moeten nemen, in 
het bijzonder door niet meer te investeren op massale wijze in de 
fossiele brandstoffen die de voornaamste factor zijn in de toename 
van de uitstoot van broeikasgassen.

De oproep van de militanten om niet meer te investeren in 
de sector van de fossiele brandstoffen is gehoord aangezien in 
oktober 2016, 350.org $ bevestigt dat 595 instellingen en meer 
dan 50.000 personen wereldwijd er zich toe verbonden hebben 
om niet langer daarin te investeren voor een bedrag dat hoger is 
dan 3.400 miljard dollar.

Het wordt tijd dat het Brussels Gewest deze stap ook zet.
Graag ontving ik in dat verband een antwoord op volgende 
vragen :

1. Hoe worden de pensioenfondsen van het personeel van de 
AAO’s, onder toezicht beheerd ? Staan de AAO’s zelf in 
voor de organisatie ervan of valt dat onder het stelsel van de 
pensioenen van de Brusselse ambtenaren ?

2. Wat is het huidige bedrag van de reserves van de tweede pijler 
van de pensioenen van het personeel voor elk van de AAO’s 
onder toezicht ?

3. Welk deel van deze reserves is geïnvesteerd in de bedrijven 
in de sector van de fossiele brandstoffen, te weten de 200 

suggestions ont été prises en compte dans le projet final 
proposé par la maitrise d’ouvrage. Cette séance est également 
censée informer les citoyens des prochaines étapes de 
l’enquête publique.

Enfin, pour ce qui est du public visé par la consultation, la 
maitrise d’ouvrage a eu la volonté de l’ouvrir à un panel le 
plus représentatif possible des forces en présence. Il reprend, 
entre autre, les groupes de défense d’intérêts en urbanisme 
et mobilité (ARAU, BRAL, GRACQ,…), le milieu associatif 
des alentours (sport, enseignement, jeunesse, commerçants, 
social, santé, culture, développement durable…), les 
groupements de citoyens (comités, collectifs,…). Suite à 
l’envoi d’invitation personnelle par mail à ces différentes 
institutions, plusieurs citoyens-riverains engagés se sont 
également inscrits à ces rencontres. Il a été décidé de les 
intégrer aux discussions si la capacité d’accueil le permet, si 
tel n’était pas le cas ils recevront de toute façon le résumé des 
discussions et conclusions du processus.  

Questions n° 844 de Mme Evelyne Huytebroeck, n° 845 
de Mme Annemie Maes et n° 846 de M. Julien Uyttendaele du 
16 novembre 2017 (Fr.) :

Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des 
organismes administratifs placés sous votre tutelle.

En ce moment même se déroule la Conférence des Nations 
unies sur les changements climatiques à Bonn qui prendra fin le 
17 novembre 2017. Pour respecter l’Accord de Paris, à savoir 
rester en dessous de 2° C de réchauffement et continuer les efforts 
pour ne pas dépasser les 1,5° C, les gouvernements vont devoir 
poser des gestes forts, notamment en désinvestissant de manière 
massive dans les énergies fossiles, qui sont le principal moteur de 
la croissance des émissions de gaz à effet de serre.  

L’appel militant à désinvestir dans le secteur des combustibles 
fossiles a ainsi été entendu puisqu’en octobre 2016, 350.org 
affirme que 595 institutions et plus de 50.000 individus à travers 
le monde se sont engagés à désinvestir pour un montant dépassant 
les 3.400 milliards de dollars.  

Il est temps pour la Région Bruxelles-Capitale d’emboiter 
le pas. C’est pourquoi nous voudrions vous poser les questions 
suivantes :

1. Comment les fonds de pension du personnel des OAA 
sous votre tutelle sont-ils gérés ? Les OAA en assurent-ils 
eux-mêmes l’organisation ou cela relève-t-il du régime des 
pensions des fonctionnaires bruxellois ?

2. Quel est le montant actuel du deuxième pilier des pensions 
du personnel pour chacun des OAA placés sous votre tutelle ? 

3. Quelle part de ces réserves a-t-elle été investie dans des 
entreprises du secteur des combustibles fossiles, à savoir 
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bedrijven in bijlage I ? Graag de bedragen in absolute cijfers 
(hoeveel euro) en relatieve cijfers (percentage) ?  

Bijlage I 
Bedrijven fossiele brandstoffen

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

6. BHP Billiton

7. Yitai Coal

8. Datang Inti

9. China Coal

10. Peabody Energy

11. Glencore Xstrata

12. Datong Coal

13. Yanzhou Coal

14. DEH

15. Exxaro

16. Yangquan Coal

17. Mechel

18. Arch Coal

19. Alpha Natural Resources

20. EVRAZ

21. Mitsubishi

22. Vale

23. Raspadskaya

24. Rio Tinto

25. Asia Resource

26. Rusal

27. Neyvell Lignite

28. Pingdingshan

29. Cloud Peak

30. Sasol

31. Tata Steel

32. AGL

33. Teck

34. Severstal

35. Coalspur

36. Kuzbass Fuel

37. Polyus Gold

les 200 entreprises listées en annexe 1 ? Pouvez-vous nous 
donner les montants en chiffres absolus (combien d’euros?) et 
relatifs (en pourcentage) ?

Annexe I 
Entreprises de combustibles fossiles
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36. Kuzbass Fuel

37. Polyus Gold
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38. Energy Ventures

39. Whitehaven Coal

40. Banpu

41. Bayan

42. RWE

43. Consol Energy

44. WHSP

45. Westmoreland

46. Resource Generation

47. Churchill Mining

48. NTPC

49. Adaro

50. Nacco

51. Idemitsu Kosan

52. ARLP

53. Huolinhe Opencut

54. Golden Energy

55. Mitsui & Co

56. CoAL

57. NLMK

58. Tata Power

59. MMK OJSC

60. Wesfarmers

61. Kazakhmys

62. New World Resources

63. MMC

64. Itochu

65. Cockatoo

66. Shanxi Meijin Energy

67. Jizhong Energy

68. Bandanna

69. Polo Resources

70. Allete

71. CLP Holdings

72. Aspire

73. Marubeni

74. China Resources

75. Walter Energy

76. Coal Energy

77. Indika

78. Arcelor Mittal

79. FirstEnergy

80. Black Hills
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81. Wescoal

82. Grupo Mexico

83. ARM

84. Shanxi Coal

85. Capital Power

86. PTT

87. Shanxi Lanhua Sci-Tech

88. Fortune

89. Cardero

90. Zhengzhou Coal

91. SAIL

92. JSPL

93. Shougang Fushan

94. Jingyuan

95. Stanmore

96. Prophecy Coal

97. Cliffs Natural Resources

98. James River

99. CESC

100. Alcoa

Oil and gas companies

1. Gazprom

2. Rosneft

3. PetroChina

4. ExxonMobil

5. Lukoil

6. BP

7. Petrobras

8. Royal Dutch Shell

9. Chevron

10. Novatek

11. Total

12. ConocoPhillips

13. Tatneft

14. ONGC

15. ENI

16. Statoil

17. Sinopec

18. CNOOC

19. Occidental

20. BG Group

21. Canadian Natural Resources
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22. Anadarko Petroleum

23. Apache

24. Chesapeake Energy

25. Inpex

26. Bashneft

27. Devon Energy

28. BHP Billiton

29. Repsol

30. Ecopetrol

31. EOG Resources

32. Suncor Energy

33. Marathon Oil

34. Hess

35. Imperial Oil

36. Encana

37. Noble Energy

38. BASF

39. EQT

40. Range Resources

41. Continental Resources

42. OMV

43. Antero Resources

44. KazMunaiGas EP

45. YPF

46. Southwestern Energy

47. Cenovus Energy

48. Linn Energy

49. Woodside Petroleum

50. Husky Energy

51. PTT

52. Consol Energy

53. Pioneer Natural Resources

54. Cabot Oil & Gas

55. WPX Energy

56. SK Innovation

57. Whiting Petroleum

58. Murphy Oil

59. QEP Resources

60. Newfield Exploration

61. Dragon Oil

62. Sasol

63. Ultra Petroleum

64. Santos
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65. Concho Resources

66. Denbury Resources

67. Freeport-McMoRan

68. Maersk Group

69. MEG Energy

70. SandRidge Energy

71. Crescent Point Energy

72. GDF SUEZ

73. Pacific Rubiales Energy

74. SM Energy

75. JX Holdings

76. Cimarex Energy

77. Mitsui & Co

78. Penn West Petroleum

79. Polish Oil & Gas

80. MOL

81. Energen

82. TAQA

83. Oil Search

84. Oil India

85. ARC Resources

86. Genel Energy

87. Canadian Oil Sands

88. Energy XXI

89. PDC Energy

90. Oasis Petroleum

91. Tourmaline Oil

92. Rosetta Resources

93. RWE

94. National Fuel Gas

95. Peyto E&D

96. Xcite Energy

97. Tullow Oil

98. Energi Mega Persada

99. Breitburn Energy Partners

100. Enerplus

Antwoord : 

–     Wat de Haven van Brussel betreft :

De Haven van Brussel heeft geen pensioenfonds.

–     Wat Citydev betreft :

1. Op 24 oktober 1997 besliste de raad van bestuur van 
citydev om in toepassing en binnen de grenzen van het 
KB van 8 december 1977 betreffende de toekenning van 

65. Concho Resources

66. Denbury Resources
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Réponse : 

–     Pour ce qui concerne le Port de Bruxelles :

Le port de Bruxelles n’a pas de fonds de pension.

–     Pour ce qui concerne Citydev :

1. Le 24 octobre 1997, le conseil d’administration de 
l’institution a décidé de souscrire au fonds de pension 
Employee Benefits AG Insurance dans le cadre de l’ap-
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een rust- of overlevingstoelage ten voordele van zekere 
personeelsleden van de instelling in te tekenen op het pen-
sioenfonds « Employee Benefits AG Insurance ».  

2. Op 31 december 2016 bedroeg het saldo van het financie-
ringsfonds bij AG Insurance 1.517.577 euro. Dat saldo is 
toereikend om te voldoen aan alle huidige verplichtingen.
 

3. Op 16 juli 2010 besliste de raad van bestuur van de 
instelling om het pensioenfonds « Employee Benefits AG 
Insurance » om te vormen tot een pensioenfonds in tak 
21 met kapitaalgarantie en interesten met een vast en een 
variabel deel. Er wordt bijgevolg niet in ondernemingen 
van de sector van de fossiele brandstoffen geïnvesteerd.  

–     Wat Brussel Preventie & Veiligheid betreft :

Alle personeelsleden van Brussel Preventie & Veiligheid 
vallen uitsluitend onder de eerste pensioenpijler, namelijk het 
wettelijk pensioen (pensioenregeling ingevoerd door de wet 
van 28 april 1958 betreffende het pensioen van het personeel 
van zekere organismen van openbaar nut alsmede van hun 
rechthebbenden voor het personeel dat benoemd is in vast 
verband of tot stage is toegelaten en pensioenregeling voor 
loontrekkenden voor de contractuele personeelsleden).

–     Wat het Brussels Planningsbureau (BPB) - Perspective.
brussels betreft :

Het Brussels Planningsbureau (BPB) – Perspective.Brussels 
heeft geen pensioenfonds.

–     Wat Brussel Stedenbouw en Erfgoed (BSE) betreft :  

Brussel Stedenbouw en Erfgoed heeft geen pensioenfonds.  

–     Wat het Brussels Gewestelijk Herfinancieringsfonds van de 
gemeentelijke Thesaurieën (BGHGT) betreft

Het BGHGT heeft geen eigen personeel.

Vraag nr. 847 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid van visit.brussels inzake aanwerven van mensen 
met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan dulding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers.

plication de l’A.R. du 8 décembre 1977 relatif à l’octroi 
d’une allocation de retraite ou d’une allocation de survie 
en faveur de certains membres du personnel de l’institu-
tion, et ce dans les limites de l’A.R. précité.

2. Le solde du fonds de financement auprès de AG Insurance 
s’élevait à 1.517.577 euros au 31/12/2016. Le solde du 
fonds est suffisant pour remplir toutes les obligations 
actuelles.

3. Le 16 juillet 2010 le conseil d’administration de l’institu-
tion a décidé de convertir le fonds de pension Employee 
Benefits AG Insurance en un fonds de pension en branche 
21 avec garantie de capital ainsi qu’un intérêt en partie 
fixe et en partie variable. Par conséquent il n’y a pas d’in-
vestissement dans des entreprises du secteur des combus-
tibles fossiles.

–     Pour ce qui concerne Bruxelles Prévention & Sécurité :

L’ensemble des membres du personnel de Bruxelles–
Prévention & Sécurité relève exclusivement du 1er pilier 
des pensions à savoir la pension légale (régime de pensions 
institué par la loi du 28 avril 1958 relative à la pension des 
membres du personnel de certains organismes d’intérêt public 
et de leurs ayants droit pour les agents nommés à titre définitif 
ou en stage et régime de pensions des salariés pour les agents 
contractuels).

–     Pour ce qui concerne le Bureau bruxellois de Planification 
(BBP) – Perspective.Brussels :

Le Bureau bruxellois de Planification (BBP) – Perspective.
Brussels, n’a pas de fonds de pension.

–     Pour ce qui concerne Bruxelles Urbanisme et Patrimoine 
(BUP) :

Bruxelles Urbanisme et Patrimoine n’a pas de Fonds de 
pension.

–     Pour ce qui concerne le Fonds Régional Bruxellois de refinan-
cement des trésoreries communales (FRBRTC)

Le FRBRTC n’a pas de personnel propre.

Question n° 847 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique de visit.brussels en matière de recrutement de 
personnes ayant un casier judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles et 
manquent d’explications, les employeurs les appliquent de façon 
quelque peu arbitraire.
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Daarnaast biedt het uittreksel zeer weinig context voor de 
weergegeven veroordelingen, waardoor het instrument niet erg 
precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijk manier omgaat 
met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- 
of uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling 
tot model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen

1. Welke beleid bestaat er bij visit.brussels inzake het voorleggen 
van een uittreksel uit het strafregister bij aanwervingen ? 
Worden er ook uittreksels gevraagd van het type model 1 
(art. 595) ? In welke gevallen ?

2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij visit.brussels rond veroordelingen 
die werknemers hebben opgelopen (al dan niet buiten dienst-
verband) na hun aanwerving ? Wordt dit opgevolgd ? Door 
wie ? Op welke wijze ? Wat zijn daarbij de procedures ?  

Antwoord : Hieronder vindt u het antwoord op uw verschil-
lende vragen :

1. Visit.brussels heeft geen specifiek beleid inzake het 
voorleggen van een uittreksel uit het strafregister bij aanwer-
vingen. Dus visit.brussels vraagt niet van uittreksels van het 
type model 1 (art. 595).

2. Het bezit van een strafblad leidt niet tot een uitsluiting van de 
sollicitant sinds visit.brussels niet weet of de sollicitant een 
strafblad heeft of niet.

3. Geen enkele sollicitant werd geweigerd omdat hij een 
strafblad had, visit.brussels vroeg geen strafblad bij het 
aannemen. visit.brussels heeft nooit een strafblad ontvangen 
en heeft de wervingskeuze niet hoeven aan te gaan. Zelfs 
als een uittreksel van het niet maagdelijke strafblad wordt 
gegeven, zou visit.brussels op dezelfde manier reageren als 
voor de andere sollicitanten.  

4. visit.brussels heeft geen specifiek beleid voor werknemers die 
na hun aanwerving veroordeeld zijn.

En outre, l’extrait remet très peu en contexte les condamna-
tions reproduites, de sorte que l’outil n’est guère précis.  

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein de visit.brussels 
concernant la présentation d’un extrait du casier judiciaire 
lors des recrutements ? Demande-t-on également des extraits 
du type modèle 1 (art. 595) ? Dans quels cas ?

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein de visit.brussels 
concernant les condamnations dont les travailleurs font l’objet 
(en dehors du travail ou pas) après leur recrutement ? Un suivi 
est-il assuré à cet égard ? Par qui ? De quelle façon ? Quelles 
sont les procédures à cet égard ?

Réponse : Voici les éléments de réponse à vos différentes 
questions :

1. Visit.brussels n’a pas de politique particulière concernant 
la soumission d’un extrait du casier judiciaire lors du 
recrutement. Donc visit.brussels ne demande pas d’extrait de 
type 1.

2. La possession d’un casier judiciaire n’entraine pas l’exclusion 
du candidat puisque visit.brussels ne sait pas si la personne a 
un casier judiciaire.

3. Aucun candidat n’a été refusé parce qu’il avait un casier 
judiciaire, visit.brussels ne demandant pas le casier judiciaire 
à l’embauche. Visit.brussels n’a jamais reçu de casier 
judiciaire, le choix d’engagement d’une personne ayant un 
casier judiciaire ne s’est donc jamais posé. Même si un extrait 
de casier judiciaire non vierge était présenté par un candidat, 
visit.brussels réagirait de la même manière que pour les autres 
candidats.

4. visit.brussels n’a pas de politique particulière pour les 
employés condamnés après leur recrutement.
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Vraag nr. 848 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid van perspective.brussels inzake aanwerven van 
mensen met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan dulding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers.

Daarnaast biedt het uittreksel zeer weinig context voor de 
weergegeven veroordelingen, waardoor het instrument niet erg 
precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijk manier omgaat 
met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- 
of uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling 
tot model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen :

1. Welke beleid bestaat er bij perspective.brussels inzake het 
voorleggen van een uittreksel uit het strafregister bij aan-
wervingen ? Worden er ook uittreksels gevraagd van het type 
model 1 (art. 595) ? In welke gevallen ?

2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij perspective.brussels rond veroorde-
lingen die werknemers hebben opgelopen (al dan niet buiten 
dienstverband) na hun aanwerving ? Wordt dit opgevolgd ? 
Door wie ? Op welke wijze ? Wat zijn daarbij de procedures ? 

Antwoord : 

1. Tot op heden wordt er niet systematisch gevraagd naar het 
voorleggen van een uittreksel uit het strafregister model 1 voor 
medewerkers die in dienst treden bij perspective.brussels.

2. In die optiek is er geen sprake van automatische uitsluiting 
van sollicitanten op basis van het feit dat het uittreksel uit het 
strafregister al dan niet blanco is.

Question n° 848 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique de perspective.brussels en matière de 
recrutement de personnes ayant un casier judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles et 
manquent d’explications, les employeurs les appliquent de façon 
quelque peu arbitraire.

En outre, l’extrait remet très peu en contexte les condamna-
tions reproduites, de sorte que l’outil n’est guère précis.  

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein de perspective.brussels 
concernant la présentation d’un extrait du casier judiciaire 
lors des recrutements ? Demande-t-on également des extraits 
du type modèle 1 (art. 595) ? Dans quels cas ?

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein de perspective.brussels 
concernant les condamnations dont les travailleurs font l’objet 
(en dehors du travail ou pas) après leur recrutement ? Un suivi 
est-il assuré à cet égard ? Par qui ? De quelle façon ? Quelles 
sont les procédures à cet égard ?

Réponse : 

1. Jusqu’à présent, perspective.brussels ne demande pas systé-
matiquement la présentation d’un extrait du casier judiciaire 
lorsque des collaborateurs sont engagés par l’institution.

2. Dans ce sens, il n’y a pas d’exclusion automatique des 
candidats au motif que l’extrait du casier judiciaire peut être 
ou non vierge.
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3. Ik wens het geachte lid te wijzen op de ordonnantie van 
29 juli 2015 houdende de oprichting van het Brussels 
Planningsbureau. Bij Besluit van de Brusselse Hoofdstedelijke 
regering van 8 december 2016 houdende de overheveling 
van het personeel naar het Brussels Planningsbureau werden 
de personeelsleden zoals omschreven in artikel 11 van 
bovengenoemde ordonnantie die nodig zijn voor uitvoering 
van de opdrachten zoals omschreven in art. 4 van dezelfde 
ordonnantie per 1 januari 2017 overgeheveld naar het Brussels 
Planningsbureau. Het Brussels Planningsbureau deed met 
andere woorden geen aanwervingen in de periode 2014-2016. 
Voor 2017 werden er geen sollicitanten geweigerd op basis 
van hun strafblad.

4. De dienst HR bekijkt wanneer een persoon als beste uit een 
selectieprocedure komt of de feiten die desgevallend op 
het uittreksel uit het strafregister model 1 verschijnen een 
mogelijk probleem voor het uitvoeren van de functie vormen 
waarvoor de sollicitant aangeworven wordt, alsook voor 
de mensen waarmee de sollicitant bij uitoefening van zijn 
toekomstige functie in contact zou komen.

Vraag nr. 849 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid van de Haven van Brussel inzake aanwerven van 
mensen met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan dulding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers.

Daarnaast biedt het uittreksel zeer weinig context voor de 
weergegeven veroordelingen, waardoor het instrument niet erg 
precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijk manier omgaat 
met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art. 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- 
of uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling 
tot model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen :

1. Welke beleid bestaat er bij de Haven van Brussel inzake het 
voorleggen van een uittreksel uit het strafregister bij aanwer-
vingen ? Worden er ook uittreksels gevraagd van het type 
model 1 (art. 595) ? In welke gevallen ?

3. Je me permets d’attirer l’attention de l’honorable député sur 
l’ordonnance du 29 juillet 2015 portant création du Bureau 
bruxellois de la planification. L’arrêté du gouvernement 
de la Région de Bruxelles-Capitale du 8 décembre 2016 
portant transfert de personnel vers le Bureau bruxellois de 
la Planification transfère les agents prévus à l’article 11 de 
cet arrêté au Bureau bruxellois de la Planification dès le 1er 
janvier 2017, conformément à l’article 4 de l’ordonnance. 
En d’autres termes, le Bureau bruxellois de Planification n’a 
pas recruté au cours de la période 2014-2016. Pour l’année 
2017, aucun demandeur n’a été refusé sur la base de son 
casier judiciaire.  

4. Quand une personne apparait la mieux placée dans le cadre 
d’une procédure de sélection, le service des ressources 
humaines examine si les faits qui, le cas échéant, figurent dans 
l’extrait du casier judiciaire – modèle 1 – peuvent poser un 
problème pour l’exécution du poste à pourvoir ou pour les 
personnes que le candidat pourrait côtoyer dans l’exercice de 
ses futures fonctions.

Question n° 849 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique du Port de Bruxelles en matière de recrutement 
de personnes ayant un casier judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles et 
manquent d’explications, les employeurs les appliquent de façon 
quelque peu arbitraire.

En outre, l’extrait remet très peu en contexte les condamna-
tions reproduites, de sorte que l’outil n’est guère précis.  

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein du Port de Bruxelles 
concernant la présentation d’un extrait du casier judiciaire 
lors des recrutements ? Demande-t-on également des extraits 
du type modèle 1 (art. 595) ? Dans quels cas ?
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2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij de Haven van Brussel rond veroor-
delingen die werknemers hebben opgelopen (al dan niet buiten 
dienstverband) na hun aanwerving ? Wordt dit opgevolgd ? 
Door wie ? Op welke wijze ? Wat zijn daarbij de procedures ? 

Antwoord : 

1. De Haven van Brussel vraagt bij elke aanwerving een uittreksel 
uit het strafregister. Het gaat hier om model 1. De voorkeur 
gaat uit naar een blanco strafregister. Dit wordt gevraagd voor 
zowel statutairen, contractuelen als startbaanjongeren.  

2. Indien de sollicitant een strafblad bezit, dan gaat de directie 
Human Ressources altijd na of dit de correcte uitoefening van 
de toekomstige functie kan verhinderen.

DHR zal steeds overleggen met de juridische directie wanneer 
er iets op het uittreksel vermeld staat.

3. De Haven van Brussel heeft tot op heden nog geen enkele 
persoon aangeworven die over een strafblad beschikt.

4. Eens het personeelslid aangeworven is door de Haven van 
Brussel wordt er niet meer gevraagd naar hun strafblad. Er 
bestaat dus geen procedure voor de opvolging binnen de 
Haven.

Vraag nr. 850 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid van Brussel Preventie & Veiligheid inzake 
aanwerven van mensen met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan dulding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers.

Daarnaast biedt het uittreksel zeer weinig context voor de 
weergegeven veroordelingen, waardoor het instrument niet erg 
precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijk manier omgaat 

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein du Port de Bruxelles 
concernant les condamnations dont les travailleurs font l’objet 
(en dehors du travail ou pas) après leur recrutement ? Un suivi 
est-il assuré à cet égard ? Par qui ? De quelle façon ? Quelles 
sont les procédures à cet égard ?

Réponse : 

1. Le Port de Bruxelles demande un extrait du casier judiciaire 
lors de chaque recrutement. Il s’agit du modèle 1. La 
préférence est accordée à un casier judiciaire vierge. L’extrait 
est demandé tant pour les statutaires et les contractuels que 
pour les conventions de premier emploi.

2. Si le candidat a un casier judiciaire, le service des Ressources 
Humaines vérifie toujours si cela peut empêcher la bonne 
exécution de la future fonction.

Le DRH consultera toujours la direction juridique lorsque 
quelque chose est mentionné sur l’extrait.

3. À ce jour, le Port de Bruxelles n’a engagé aucune personne 
ayant un casier judiciaire.

4. Une fois le collaborateur recruté par le Port de Bruxelles, son 
casier judiciaire ne sera plus demandé. Il n’existe donc pas de 
procédure de suivi au sein du Port.  

Question n° 850 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique de Bruxelles Prévention & Sécurité en matière 
de recrutement de personnes ayant un casier judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles et 
manquent d’explications, les employeurs les appliquent de façon 
quelque peu arbitraire.

En outre, l’extrait remet très peu en contexte les condamna-
tions reproduites, de sorte que l’outil n’est guère précis.  

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
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met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art. 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- 
of uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling 
tot model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen :

1. Welke beleid bestaat er bij Brussel Preventie & Veiligheid 
inzake het voorleggen van een uittreksel uit het strafregister 
bij aanwervingen ? Worden er ook uittreksels gevraagd van 
het type model 1 (art. 595) ? In welke gevallen ?

2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij Brussel Preventie & Veiligheid 
rond veroordelingen die werknemers hebben opgelopen (al 
dan niet buiten dienstverband) na hun aanwerving ? Wordt dit 
opgevolgd ? Door wie ? Op welke wijze ? Wat zijn daarbij de 
procedures ?

Antwoord : Iedere kandidaat die het gewestelijk openbaar 
ambt (waaronder Brussel-Preventie & Veiligheid) vervoegt, moet 
alvorens in dienst te treden een uittreksel uit het strafregister  
(model 1) voorleggen. Het gaat om een toelaatbaarheidsvoorwaarde 
die in de statuten voorzien is.

Artikel 34 bepaalt het volgende :

« Niemand kan tot ambtenaar worden benoemd 
indien hij iiet voldoet aan de hiernavolgende algemene 
toelaatbaarheidsvereisten :

(…)

2° een gedrag hebben dat in overeenstemming is met de eisen 
van de beoogde betrekking ;

3° de burgerlijke en politieke rechten genieten. »

Het onderzoek van het strafregister laat toe deze voorwaarde 
te checken op het ogenblik van de aanwerving (contractueel) of 
van de toelating tot de stage (statutair).

Het onderzoek van het strafregister betreft enkel de kandidaten 
die na afloop van een selectieprocedure weerhouden werden. 
Voor wat de statutaire aanwerving betreft, wordt een niet-blanco 
strafregister aan de gedelegeerd bestuurder van Selor (eindve-
rantwoordelijke van de selectieprocedure) voorgelegd opdat hij 
nagaat dat de veroordelingen of strafbare feiten niet indruisen 
tegen de statutaire bepalingen. Voor wat de contractuele selec-
tieprocedures betreft, komt deze beslissing toe aan de leidende 
ambtenaar van Brussel–Preventie & Veiligheid.

vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein de Bruxelles Prévention 
& Sécurité concernant la présentation d’un extrait du casier 
judiciaire lors des recrutements ? Demande-t-on également 
des extraits du type modèle 1 (art. 595) ? Dans quels cas ?

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein de Bruxelles Prévention 
& Sécurité concernant les condamnations dont les travail-
leurs font l’objet (en dehors du travail ou pas) après leur 
recrutement ? Un suivi est-il assuré à cet égard ? Par qui ? De 
quelle façon ? Quelles sont les procédures à cet égard ?

Réponse : Tout candidat qui rejoint la fonction publique 
régionale (dont Bruxelles-Prévention & Sécurité) doit 
communiquer un extrait de casier judiciaire (modèle 1) au 
préalable de son entrée en service. Il s’agit d’une condition d’ad-
missibilité prévue par le statut.

L’article 34 précise que :

« Nul ne peut être nommé agent s’il ne remplit les conditions 
générales d’admissibilité qui suivent :  

(…)

2° être d’une conduite répondant aux exigences de la 
fonction ;

3° jouir des droits civils et politiques. »

L’examen du casier judiciaire permet de vérifier cette condition 
au moment de l’engagement (contractuel) ou de l’admission au 
stage (statutaire).

L’examen du casier judiciaire ne concerne que les candidats 
retenus à la suite d’une sélection. Pour ce qui est du recrutement 
statutaire, un extrait de casier judiciaire non vierge est présenté 
à l’administrateur délégué de Selor (responsable final de la 
sélection) qui vérifie que les condamnations ou infractions 
ne contreviennent pas aux dispositions statutaires. En ce qui 
concerne les sélections contractuelles, cette décision revient au 
fonctionnaire dirigeant de Bruxelles–Prévention & Sécurité.  
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Momenteel werd op basis daarvan geen enkele kandidatuur 
uitgesloten.

Artikel 7 van het statuut bepaalt dat « (…). Zelfs buiten de 
uitoefening van zijn ambt vermijdt de ambtenaar elk gedrag dat in 
strijd is met de waardigheid van zijn ambt. Hij vermijdt evenzeer 
elke toestand waarbij hij, zelfs door een tussenpersoon, in verband 
zou kunnen gebracht worden met bezigheden die in strijd zijn met 
de waardigheid van zijn ambt. »

Het arbeidsreglement preciseert tot slot dat : « elk per-
soneelslid zijn werkgever dient op de hoogte te brengen van elke 
strafrechtelijke vervolging, van welke aard ook, van zijn persoon 
die verband houdt met het ambt dat hij uitoefent. In geval van 
twijfel dient het personeelslid BPV op de hoogte te brengen.

BPV zal de feiten in voorkomend geval zorgvuldig analyseren 
en de nodige maatregelen nemen, rekening houdend met een 
eventueel vonnis van de rechtbank.

Het nalaten zijn/haar werkgever op de hoogte te brengen van 
de strafrechtelijke vervolgingen waarvan hij/zij het onderwerp 
uitmaakt en die verband houden met zijn/haar functie, kan 
aanleiding geven tot tuchtmaatregelen en/of een ontslagprocedure.

Vraag nr. 852 van mevr. Els Ampe d.d. 20 november 2017 
(N.) :

Het aantal bouwvergunningen verleend door het Gewest 
en de aanpassing van de woningmarkt aan de demografische 
evolutie.

In januari van vorig jaar 2016 telde het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest 1.187.890 geregistreerde inwoners. Er 
wordt voorspeld dat we tegen 2040 1,4 miljoen geregistreerde 
inwoners zullen halen.

Om die demografische groei op te vangen werden in het kader 
van het GDPO verschillende projecten gestart. Gaande van een 
herbestemming van de Kanaalzone tot kleinschaligere projecten 
zoals die van het Weststation.

Brussel heeft een heel jonge bevolking. Dat is een troef, maar 
die jonge mensen moeten ook ergens kunnen wonen. Het aantal 
eenpersoonshuishoudens stijgt. Tegelijk zien we ook al jaren dat 
de middenklasse wegtrekt omdat het aanbod van woningen niet 
overeenstemt met wat gezinnen willen : een huis met een tuintje. 

In het algemeen kunnen we stellen dat het aantal en de grootte 
van de huishoudens in stijgende lijn gaan. Gemiddeld zijn er 2,15 
personen in een Brussels huishouden. In het noordwesten van 
Brussel zijn dat er meer. Bovendien verwachten we de komende 
tien jaar een groeiend verschil in bevolkingstoename tussen het 
noordwesten en het zuidoosten van het Gewest.

Aucune candidature n’a été écartée sur cette base 
actuellement.

L’article 7 du statut stipule que « (…). Même en dehors de 
l’exercice de ses fonctions, l’agent évite tout comportement 
contraire à la dignité de ses fonctions. Il évite aussi toute situation 
où, même par personne interposée, il pourrait être associé à des 
occupations contraires à la dignité de ses fonctions. »  

Le règlement de travail précise enfin que : « tout membre du 
personnel est tenu d’informer son employeur lorsqu’il fait l’objet 
de poursuites pénales de quelque nature que ce soit en lien avec 
la fonction qu’il exerce. En cas de doute, le membre du personnel 
informera BPS.

Le cas échéant, BPS analysera scrupuleusement les faits 
et prendra les mesures qui s’imposent en tenant compte d’un 
éventuel jugement du tribunal.

Tout membre du personnel qui omettrait d’informer son 
employeur des poursuites pénales en lien avec la fonction dont il 
fait objet s’expose à des mesures de nature disciplinaires et/ou à 
une procédure de licenciement.

Question n° 852 de Mme Els Ampe du 20 novembre 2017 
(N.) :

Le nombre de permis d’urbanisme délivrés par la 
Région et l’adaptation du marché du logement à l’évolution 
démographique.

En janvier 20l6, la Région de Bruxelles-Capitale comptait 
1.187.890 habitants enregistrés. D’ici 2040, on devrait, selon les 
prévisions, atteindre près de 1,4 million d’habitants enregistrés.  

Plusieurs projets, allant d’une réaffectation de la zone du 
canal à des projets de moindre ampleur tels que celui de la gare de 
l’Ouest, ont été lancés dans le cadre du PRDD afin de faire face à 
cette croissance démographique.

La population bruxelloise est très jeune. C’est un atout, mais 
ces jeunes gens doivent également trouver un toit. Le nombre 
d’isolés augmente. En parallèle, depuis plusieurs années déjà 
on observe également un exode de la classe moyenne parce que 
l’offre de logements ne répond plus aux souhaits des ménages : 
une maison avec un petit jardin.

De façon générale, on peut dire que le nombre et la taille 
des ménages vont croissant. En moyenne, un ménage bruxellois 
se compose de 2,15 personnes, voire plus dans le nord-ouest 
de Bruxelles. En outre, on prévoit que, ces dix prochaines 
années, l’écart de croissance démographique se creusera entre le 
nord-ouest et le sud-est de la Région.
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In mijn schriftelijke vraag van 12 juli 2016 stelde ik dat 
ook het vergunningsbeleid een invloed heeft op het feit dat de 
Brusselse woningmarkt niet perfect is afgestemd op vraag en 
aanbod. Uw antwoord op deze vraag, ontvangen op 28 november 
2016, bleek onvolledig.

Daarom had ik voor u de volgende vragen :

1. Hoeveel vergunningen zijn er verleend voor de bouw van pri-
véwoningen de laatste voorbije vier jaar ?

2. Hoeveel vergunningen zijn er in diezelfde periode verleend 
aan de publieke sector ?

3. Hoeveel appartementen en hoeveel eengezinswoningen 
waren dit ?

4. Gezien het feit dat de bevolking niet overal op dezelfde manier 
evolueert in het Gewest, had ik graag geweten welke stappen 
werden ondernomen om de in het GDPO opgenomen woning-
bouwprojecten aan te passen aan de heterogene bevolking.

5. Welk type woning is voorzien voor bewoners met een 
middeninkomen ?

6. Wat is de geografische spreiding van de nieuwbouw voor 
gezinnen met een middeninkomen ?

7. Wat is de geografische spreiding van de nieuwbouw van 
sociale woningen ?

Antwoord : 

1. Elk jaar heeft het Gewest gemiddeld enkele stedenbouwkun-
dige vergunningen voor 65 nieuwbouwwoningen verleend 
aan private operatoren.

Als men alle vergunningen telt die het Gewest en de 19 
gemeenten hebben verleend, komt men uit op een gemiddelde 
van 200 vergunningen per jaar, goed voor 2.500 woningen.

Om de (verwachte) dynamiek inzake woningpro-
ductie te evalueren, telt het « Overzicht van de 
Huisvestingsvergunningen », gelet op de bevolkingstoename, 
ook :

–     de wooneenheden die via de verbouwing van bestaande 
panden zijn toegestaan, ongeacht of het via reconversie, 
vergrotingen of onderverdelingen van bestaande 
woningen gebeurt.

–     de wooneenheden waarvan de verwijdering (via afbraak, 
reconversie naar een andere functie of hergroepering van 
meerdere wooneenheden) is toegestaan.  

De laatste vier jaar worden er elk jaar, alle (private en 
publieke) operatoren en alle soorten handelingen en werken 
samen, gemiddeld 4.500 woningen toegestaan door een 
duizendtal stedenbouwkundige vergunningen.  

Van die 4.500 woningen worden er jaarlijks gemiddeld 
4.000 woningen geproduceerd door privé-operatoren. Deze 
privé-bijdrage dekt 87 % van alle toegestane bijkomende 
woningen.

Dans ma question écrite du 12 juillet 2016, j’affirmais 
également que la politique de permis influence également le fait 
que le marché bruxellois du logement n’est pas parfaitement en 
phase avec l’offre et la demande. Votre réponse à cette question, 
que j’ai reçue le 28 novembre 2016, s’est révélée incomplète.

Je voudrais dès lors vous poser les questions suivantes :

1. Ces quatre dernières années, combien de permis ont-ils été 
délivrés pour la construction de logements privés ?

2. Pendant la même période, combien de permis ont-ils été 
délivrés au secteur public ?

3. De combien d’appartements et de combien d’habitations uni-
familiales s’agissait-il ?

4. Vu que la population n’évolue pas partout de la même façon 
dans la Région, je voudrais savoir quelles mesures ont été 
prises afin d’adapter à la population hétérogène les projets de 
logements qui figurent dans le PRDD.

5. Quel type de logement prévoit-on pour les habitants à revenus 
moyens ?

6. Quelle est la répartition géographique des nouvelles construc-
tions destinées aux ménages à revenus moyens ?

7. Quelle est la répartition géographique des nouvelles construc-
tions de logements sociaux ?

Réponse : 

1. Des permis d’urbanisme autorisant la construction neuve de 
65 logements ont été autorisés, en moyenne, chaque année par 
la Région à des opérateurs privés.

Si on comptabilise l’ensemble des permis autorisés par la 
Région et les 19 communes, ce nombre s’élève à une moyenne 
annuelle de : 200 permis ce qui représente 2.500 logements.

Afin d’apprécier la dynamique de production (attendue) de 
logements, eu égard à la dynamique démographique, « l’Ob-
servatoire des permis logement » comptabilise également :  

–     les unités de logements autorisées via transformation 
des bâtiments existants, que ce soit par reconver-
sion, agrandissements ou subdivisions de logements 
existants : 

–     les unités de logement dont la suppression (via 
démolition, reconversion vers une autre fonction ou 
regroupement de plusieurs unités de logement) est 
autorisée.

Le nombre de logements autorisés, tous opérateurs (privés et 
publics) et tous types d’actes et travaux confondus, s’élève, 
ces quatre dernières années à une moyenne annuelle de 4.500 
logements autorisés, ce qui représente un bon millier de 
permis d’urbanisme.

Parmi ces 4.500 logements, le nombre de logements produit 
par des opérateurs privés est en moyenne de 4.000 logements 
par an. Cette contribution privée couvre 87 % du total de 
logements supplémentaires autorisés.
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2. Elk jaar werden er door het Gewest gemiddeld een vijftiental 
stedenbouw-kundige vergunningen verleend aan publieke 
of daarmee gelijkgestelde operatoren voor de bouw van 
ongeveer 330 nieuwbouwwooneenheden.

Als men alle vergunningen telt die het Gewest en de 19 
gemeenten hebben verleend aan openbare of gelijkaardige 
operatoren, dan komt men uit op een twintigtal vergunningen 
per jaar, goed voor ongeveer 500 woningen.

Zie tabel in bijlage. (*)

3. De verdeling van de soorten nieuwbouwwoningen die door 
het Gewest zijn toegestaan, is gemiddeld als volgt : 400 
appartementen en een kleine tiental eengezinswoningen per 
jaar (tabel A1).

Als men alle vergunningen telt die het Gewest en de 19 
gemeenten hebben verleend, is dat jaarlijks gemiddeld : 2.850 
appartementen en een 200-tal eengezinshuizen.  

4. De bevolkingstoename wordt geschat tussen 9.000 en 10.000 
inwoners (1) per jaar tegen 2040. Dat betekent dat er 3.000 
tot 4.000 private en publieke woningen per jaar bijgebouwd 
moeten worden.  

Het GPDO bepaalt een zeker aantal te verdichten gebieden 
van specifieke ontwikkeling en van de tweede kroon.

Men stelt dan ook vast dat de projecten in het GPDO zich op 
het ganse grondgebied bevinden : vanaf het centrum tot in de 
tweede kroon.

5. Om de verschillende soorten woningen te kennen die toegan-
kelijk zijn voor gezinnen met een middeninkomen, verwijs ik 
u naar de definities in de Brusselse Huisvestingscode.

6-7.  De kaart met « Toegestane woningen per type operator » gepu-
bliceerd in het Overzicht van de Huisvestingsvergunningen 
geeft een eerste benadering van de ruimtelijke spreiding van 
de toegestane « middenklasse- » en « sociale » woningen.

Met deze kaart kunnen de toegestane woningen voor mid-
deninkomens in kaart worden gebracht wanneer de operator 
(zoals citydev) de woningproductie in dit segment slechts op 
een (bijna) exclusieve manier in gang zet.

Wat de andere operatoren betreft, is voor de identificatie 
van de « woningen voor middeninkomens » een grondiger 
onderzoek nodig voor zover deze operatoren het initiatief 
nemen voor de woningproductie in :

–     een tussensegment, wat de « bescheiden » woning volgens 
de nomenclatuur van de huisvestingscode is (bijvoor-
beeld de maatregel « huurhulp » van het Woningfonds) ;

–     of dat ze naargelang de geactiveerde maatregel in ver-
schillende variabele gamma’s produceren. Hetzelfde 
geldt voor de BGHM - OVM en de gemeenten.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

(1)  Federaal Planbureau, Statistics Belgium, 2016 Demografische 
vooruitzichten 2015-2060. Bevolking, huishoudens en prospectieve 
sterftequotiënten, 59 p.

2. Une quinzaine de permis d’urbanisme autorisant la construc-
tion neuve d’environ 330 unités de logements ont, en moyenne 
été autorisés chaque année par la Région à des opérateurs 
publics ou assimilés.

Si on comptabilise l’ensemble des permis autorisés par la 
Région et les 19 communes, à des opérateurs publics ou 
similaire ce nombre s’élève à une vingtaine de permis par an 
ce qui représente environ 500 logements.

Voir tableau en annexe. (*)

3. La répartition des types de logements autorisés par la Région 
via construction neuve est en moyenne de : 400 appartements 
et une petite dizaine de maisons unifamiliales par an (tab. A1).
 

Si on comptabilise l’ensemble des permis autorisés par la 
Région et les 19 communes, ce nombre s’élève à une moyenne 
annuelle de : 2.850 appartements et quelque 200 maisons 
unifamiliales.

4. L’augmentation de population à accueillir est estimée entre 
9.000 et 10.000 habitants (1) par an d’ici à 2040. Cette 
croissance entraine un besoin de production de logements 
estimés à 3.000 à 4.000 logements/an publics et privés 
confondus.

Le PRDD définit un certain nombre de sites de développement 
spécifique et de seconde couronne à densifier.

On constate dès lors, que les projets compris dans le PRDD 
se retrouvent sur l’ensemble du territoire : depuis le centre 
jusqu’en deuxième couronne.

5. Pour connaitre les différents types de logements accessibles 
aux ménages à revenus moyens, je vous renvoie vers les 
définitions reprises dans le Code bruxellois du Logement.

6-7.  La carte des « Logements autorisés par type d’opérateur 
publiée dans l’Observatoire des permis logement donne une 
première approche de la répartition spatiale des logements 
« moyens » et « sociaux » autorisés.

Cette carte permet d’identifier les logements moyens autorisés 
lorsque l’opérateur (tel citydev) n’initie la production de 
logement que de manière (quasi) exclusive dans ce segment.  

En ce qui concerne les autres opérateurs, l’identification des 
logements « moyens » nécessite un examen plus approfondi 
dans la mesure où ces opérateurs initient une production de 
logements dans :

–     un segment intermédiaire qu’est le logement « modéré » 
selon la nomenclature du code du logement (ex. dispositif 
« aide locative » du Fonds du logement) ;

–     ou qu’ils produisent dans différentes gammes variables 
selon le dispositif activé. Il en est ainsi de la SLRB - SISP 
et des communes.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

(1)  Bureau Fédéral du Plan, Statistics Belgium, 2016, Perspectives démo-
graphiques 2015-2060. Population, ménages et quotients de mortalité 
prospectifs, 59 p.
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Vraag nr. 857 van de heer Emin Özkara d.d. 23 november 
2017 (Fr.) :

Termijnen voor het verkrijgen van stedenbouwkundige 
inlichtingen.

De minister-president weet dat de termijnen voor het 
verkrijgen van stedenbouwkundige inlichtingen vandaag lang 
zijn en de termijn opgelegd door het BWRO voor de afgifte ervan 
overschrijden. De termijn zou 30 dagen moeten bedragen maar in 
de meeste gemeenten bedraagt die termijn enkele maanden.

In het antwoord op een schriftelijke vraag van volksvertegen-
woordiger Alain Maron van 15 oktober 2017 heeft de minister-pre-
sident geantwoord dat het BWRO de verkopers van vastgoed 
verplicht om bij het bestuur stedenbouwkundige inlichtingen op 
te vragen met betrekking tot de te koop aangeboden goederen. 
Die inlichtingen moeten de toekomstige koper informatie geven 
over de verschillende elementen met betrekking tot het goed dat 
hij wil aankopen.

Sinds de ordonnantie van 3 april 2014 is de inhoud van de 
SV’s sterk uitgebreid. De gemeenten die de SV’s moeten afgeven, 
moeten nu een grondiger onderzoek uitvoeren. Het is vooral die 
bijkomende werklast die geleid heeft tot de achterstand bij de 
afgifte van de SV’s. Bovendien zijn er prijsverschillen tussen de 
gemeenten, waarbij sommige gemeenten het dubbele vragen van 
andere.

Het Gewest heeft een aantal maatregelen genomen om 
de situatie recht te zetten in het kader van het ontwerp van 
ordonnantie tot wijziging van het BWRO : een vereenvoudiging 
van de inhoud, een centralisering van de afgifte, een unieke 
heffing. Die wijzigingen moeten de achterstand goed maken.  

Elke verandering vereist een nodige aanpassingstijd. Het is 
vandaag echter moeilijk voor de gemeentebesturen om de door het 
Gewest bijkomende gevraagde werk uit te voeren. De gemeenten 
hebben onvoldoende personeel. Sommige gemeenten hebben 
extra personeel aangeworven maar het gaat meestal om contracten 
van beperkte duur en er ligt dus geen structurele oplossing in het 
verschiet voor de achterstand in de afgifte van de SV’s.  
 
 

1. Aan welke oplossingen denkt de minister-president om de 
gemeenten te helpen ?

2. Komen er financiële middelen voor de gemeenten met het oog 
op extra personeel ?  

3. Welke tarieven worden toegepast voor de stedenbouwkundige 
inlichtingen (per gemeente) ? Is het unieke tarief van 80 euro 
al van toepassing ? In voorkomend geval wanneer wordt dit 
tarief ingevoerd ?

Antwoord : Met de hervorming van het BWRO, die het 
Brussels Parlement op 13 oktober vorig jaar heeft goedgekeurd, 

Question n° 857 de M. Emin Özkara du 23 novembre 2017 
(Fr.) :

Les délais pour l’obtention des renseignements 
urbanistiques.

Vous n’ignorez pas que les délais pour l’obtention des rensei-
gnements urbanistiques sont aujourd’hui très longs et dépassent 
de loin le délai imposé par le CoBAT pour leur délivrance. Alors 
que ce délai devrait être de 30 jours, il atteint plusieurs mois dans 
la plupart des communes de notre Région.

Comme vous l’avez indiqué dans votre réponse à une question 
écrite du député Alain Maron le 15 octobre 2017, le CoBAT 
impose aux vendeurs de biens immobiliers de solliciter, auprès 
de l’administration, les renseignements urbanistiques relatifs aux 
biens mis en vente. Des renseignements qui servent à informer 
le futur acheteur sur différents éléments relatifs au bien qu’il 
souhaite acquérir.  

Depuis l’ordonnance du 3 avril 2014, le contenu des RU a été 
largement étendu et impose dès lors un examen plus approfondi de 
la part des administrations communales chargées de les délivrer. 
C’est principalement cette charge de travail supplémentaire 
qui entraine les retards observés dans la délivrance des RU. De 
plus, on observe une différenciation de prix entre les communes, 
pouvant aller du simple au double.

La Région a toutefois pris un ensemble de mesures pour 
rectifier la situation avec le projet d’ordonnance modificative 
du CoBAT ; un allègement du contenu, une centralisation de 
la délivrance, l’établissement d’une redevance unique. Ces 
modifications doivent permettre de rattraper le retard pris dans la 
délivrance des RU.

Je suis conscient que tout changement de ce type nécessite un 
temps d’adaptation. Il est pourtant compliqué aujourd’hui pour les 
administrations communales de faire face à la charge de travail 
supplémentaire demandée par la Région. Les communes ne 
disposent en effet pas du personnel nécessaire pour supporter cette 
charge de travail. Si certaines communes ont décidé d’engager 
du personnel supplémentaire, il ne s’agit pour la plupart que de 
contrats à durée déterminée et cette solution ne représente donc 
pas une solution structurelle à la problématique du retard pris dans 
la délivrance des RU.

1. Quelle(s) solution(s) envisagez-vous pour aider les communes 
à supporter cette charge de travail supplémentaire ?

2. Des moyens financiers vont-ils être dégagés pour les 
communes afin de leur permettre d’engager le personnel 
nécessaire à ce travail ?

3. Quels sont les tarifs appliqués pour les renseignements 
urbanistiques (commune par commune) ? Le tarif unique de 
80 euros est-il déjà d’application ? Le cas échéant quand le 
sera-t-il ?

Réponse : La réforme du CoBAT telle que votée par le 
Parlement bruxellois le 13 octobre dernier apporte d’importantes 
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zijn een paar belangrijke vernieuwingen doorgevoerd. Sommige 
daarvan houden verband met de stedenbouwkundige inlichtingen 
(artikel 275 van het Wetboek).

Ter herinnering : de hervorming van het BWRO is er voor-
namelijk op gericht om de ordonnantie te rationaliseren en te 
vereenvoudigen.

Ook de stedenbouwkundige inlichtingen ontkomen niet aan 
de beoogde vereenvoudiging.

Zo zal de afgifte van de stedenbouwkundige inlichtingen 
over een onroerend goed voortaan gecentraliseerd worden bij de 
gemeenten.

Daarnaast is de inhoud van de te verstrekken stedenbouw-
kundige inlichtingen veel minder zwaar gemaakt, bijvoorbeeld 
wanneer het gaat om gegevens die voor de aanvrager niet relevant 
zijn, waarvoor de gemeenten opzoekingen moeten verrichten die 
vergelijkbaar zijn met die voor vergunningsaanvragen of een zeer 
uitvoerige beschrijving van de bijgeleverde grafische documenten 
moeten bezorgen.  
 

Dat alles moet dus uiteindelijk het werk van de gemeenten 
bij de afgifte van stedenbouwkundige inlichtingen gemakkelijker 
maken.

Ik wil er overigens op wijzen dat de nieuwe regeling omtrent 
de stedenbouwkundige inlichtingen aan de betrokken personen 
dezelfde rechtszekerheid zal bieden.

Zoals reeds eerder aangehaald, heeft het nieuwe BWRO de 
inhoud van de te verstrekken stedenbouwkundige inlichtingen 
minder zwaar gemaakt.

Vanuit eenzelfde streven naar vereenvoudiging legt de 
regering momenteel de laatste hand aan het besluit over de ste-
denbouwkundige inlichtingen en meer bepaald de inhoud van de 
bondige beschrijving.

De minder zwaar gemaakte inhoud, zoals bepaald door het 
BWRO, en het besluit zouden het werk van de gemeenten moeten 
verlichten, zonder dat zij bijkomend personeel hoeven aan te 
werven.

De nieuwe regeling zal binnenkort in voege treden en mijn 
regering zal er uiteraard nauw op toezien dat de gemeenten die 
hervorming objectief toepassen.

De tarieven voor het verkrijgen van stedenbouwkundige 
inlichtingen verschillen sterk van de ene gemeente tot de andere. 
« In de rangschikking van de duurste gemeenten staat Brussel-
Stad op kop, met een heffing van 250 euro per aanvraag. Dicht op 
de hielen volgen Schaarbeek en Jette, die ook meer dan 200 euro 
per aanvraag vorderen, terwijl Ukkel en Anderlecht, aan de staart 
van het peloton, respectievelijk 75 en 60 euro vorderen. We 

nouveautés, notamment en ce qui concerne les renseignements 
urbanistiques (l’article 275 du code).  

Pour rappel, l’objectif principal de la réforme du CoBAT 
visait à rationaliser et simplifier l’ordonnance.  

Les renseignements urbanistiques n’échappent pas à cet 
objectif de simplification.

En effet, la modification de cette disposition va permettre 
de centraliser la délivrance des renseignements urbanistiques à 
propos d’un bien immobilier auprès des communes.

De plus, la disposition visant les renseignements urbanis-
tiques a été rédigée de telle sorte que le contenu des renseigne-
ments urbanistiques à délivrer a été fortement allégé, notamment 
s’agissant des informations qui soit ne sont pas pertinentes pour 
le demandeur, soit nécessitent dans le chef des communes un 
examen presque comparable à celui requis dans le cadre d’une 
demande de permis, soit impliquent, à nouveau pour celles-ci, 
une description très détaillée des documents graphiques qu’elles 
contiennent.

Cet allègement du contenu des renseignements urbanistiques 
devrait donc in fine faciliter le travail des communes dans la 
délivrance des renseignements urbanistiques.

Par ailleurs, je me dois de préciser que le nouveau régime 
entourant les renseignements urbanistiques offrira la même 
sécurité juridique aux personnes concernées.

Comme indiqué ci-dessus, le contenu des renseignements 
urbanistiques à délivrer a été allégé dans le nouveau CoBAT.  

Dans le même esprit de simplification, le gouvernement est 
actuellement en train de finaliser l’arrêté sur les renseignements 
urbanistiques notamment au sujet du contenu du descriptif 
sommaire.

Ces contenus allégés tels que prévu par le CoBAT et l’arrêté 
devraient ainsi pouvoir soulager le travail des communes sans 
qu’elles n’aient besoin d’engager du personnel supplémentaire.  

Le nouveau régime rentrera prochainement en vigueur et mon 
gouvernement restera bien entendu extrêmement vigilant quant à 
l’application objective de cette réforme par les communes.

Au niveau des tarifs, on observe une importante variation des 
prix liés à l’obtention des RU entre les différentes communes. 
« Dans le classement des communes les plus onéreuses, Bruxelles-
Ville arrive en tête de course avec une redevance fixée à 250 euros 
par demande ; Schaerbeek et Jette la talonnent en exigeant 
également plus de 200 euros pour chaque demande, alors que les 
communes d’Uccle et d’Anderlecht, en queue de peloton, exigent 
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zien dus dat de prijs voor een aanvraag om stedenbouwkundige 
inlichtingen sterk kan variëren al naargelang de gemeente waar 
het goed zich bevindt : het hoogste bedrag kan vier keer groter 
zijn dan het laagste. »

Sommige gemeenten hebben een systeem ingevoerd voor 
de « dringende » afgifte van stedenbouwkundige inlichtingen, 
waarbij uiteenlopende tarieven tot 450 euro van toepassing zijn 
om een document te verkrijgen.

De ordonnantie tot wijziging van het BWRO (goedgekeurd 
door het Parlement op 13 oktober 2017) legt één heffing vast die 
de 19 gemeenten zullen aanrekenen bij de afgifte van stedenbouw-
kundige inlichtingen binnen een termijn van 30 kalenderdagen : 
één tarief van 80 euro (+ jaarlijkse indexering) of het dubbele 
voor dringende aanvragen (afgifte binnen de 5 werkdagen). De 
nieuwe regeling wordt van kracht tien dagen nadat de ordonnantie 
in het Belgisch Staatsblad bekendgemaakt is. Dat zal normaal 
begin 2018 zijn.

Vraag nr. 858 van de heer Marc-Jean Ghyssels d.d. 
23 november 2017 (Fr.) :

Kanaalplan.

Het Kanaalplan dat in zeven Brusselse gemeenten en in 
Vilvoorde gestart is, zou volgens de minister voor Binnenlandse 
Zaken reeds geleid hebben tot de sluiting van 26 « organisaties » 
en tot de inbeslagname van grote hoeveelheden drugs. Onder die 
organisaties worden « kleine bedrijven en spook vzw’s’verstaan 
die banden zouden hebben met terroristische cellen.

Een evaluatie per gemeente zal echter pas in het eerste 
semester van volgend jaar uitgevoerd worden.

De afbakening van de kanaalzone beantwoordt aan de definitie 
van objectieve criteria volgens de minister voor Binnenlandse 
Zaken Jan Jambon, die toezicht uitoefent op dit transversale plan 
samen met het Brussels Gewest, de gemeenten in kwestie, vijf 
politiezones en twee gerechtelijke arrondissementen. Het gaat met 
name om gemeenten waar « buitenlandse strijders » vertrokken 
zijn en teruggekeerd zijn, meestal in het kader van lokale crimi-
naliteit. Een ruimere aanpak zou nodig zijn voor de veiligheid 
van iedereen maar daarvoor zijn meer financiële en personele 
middelen vereist. Voor mij is dat plan een pleister op een houten 
been en het zou beter zijn dat de minister voor Binnenlandse 
Zaken alle Brusselse politiezones opnieuw zou financieren.

–     Wat is de samenwerking tussen de verschillende gezag-
sniveaus 2 jaar na de start van dat plan ? Is de rol van de 
gemeenten toegenomen op 2 jaar tijd ?  

–     Zijn de gemeenten reeds voorbereid op de evaluatie die 
per gemeente uitgevoerd zal worden ? Hoe zal de evaluatie 
uitgevoerd worden ?

respectivement 75 euros et 60 euros. Comme nous pouvons le 
constater, le prix pour une demande de renseignements urbanis-
tiques peut varier du simple au quadruple selon la commune où 
se situe le bien. »

Par ailleurs, certaines communes ont mis sur pied un système 
de délivrance « urgente » des RU en appliquant un tarif différencié 
pouvant atteindre 450 euros pour l’obtention d’un document.  

L’ordonnance modificative du CoBAT (telle qu’adoptée par 
le Parlement le 13 octobre 2017) établi une redevance unique au 
niveau des 19 communes pour la délivrance des RU dans un délai 
de 30 jours calendrier : tarif unique de 80 euros (+ indexation 
annuelle) ou doublé pour les demandes urgentes (délivrance 
dans les 5 jours ouvrables). Cette nouvelle disposition entrera en 
vigueur 10 jours après la publication de l’ordonnance au Moniteur 
belge. Cette entrée en vigueur devrait avoir lieu début 2018.  

Question n° 858 de M. Marc-Jean Ghyssels du 
23 novembre 2017 (Fr.) :

Le Plan Canal.

Le Plan Canal, lancé dans sept communes bruxelloises et 
à Vilvorde, aurait, selon le ministre de l’Intérieur, déjà mené à 
la fermeture de 26 « organisations » et à la saisie de grosses 
quantités de drogue. Ces organisations sont de « petites sociétés et 
ASBL fantômes » qui entretiendraient des liens avec des cellules 
terroristes.

Cependant, une évaluation par commune n’interviendra que 
durant le premier semestre de l’année prochaine.

Pour rappel, la délimitation de la zone du canal répond à la 
définition de « critères objectifs », selon le ministre de l’Intérieur 
Jan Jambon, qui parraine ce plan transversal impliquant la 
Région bruxelloise, les communes concernées, cinq zones de 
police et deux arrondissements judiciaires. Il s’agit notamment 
de communes d’où sont partis et revenus des « combattants 
étrangers » généralement en lien avec une criminalité locale. 
Développer une approche plus large serait nécessaire pour la 
sécurité de tous mais requiert davantage de moyens financiers 
et humains. Ce plan est pour moi « un emplâtre sur une jambe 
de bois » et il serait plus judicieux que le ministre de l’Intérieur 
refinance valablement les zones de police bruxelloises.

–     Quelle est la collaboration entre les différents niveaux de 
pouvoir deux ans après la mise en application de ce plan ? 
Le rôle des communes a-t-il été accru dans le processus en 
deux ans ?

–     Concernant l’évaluation qui sera faite par commune, les 
communes ont-elles déjà été préparées à cette évaluation ? De 
quelle façon procédera-t-on à cette évaluation ?
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–     Vragen andere gemeenten nog altijd een uitbreiding van dat 
plan ? Is er overleg tussen de federale overheid en de gewes-
telijke overheid in dat verband ? Maakt BVP deel uit van de 
opvolging van het plan ? Zo ja, in welke mate en hoe ?

Antwoord : Het Kanaalplan kwam tot stand op initiatief van de 
minister van Binnenlandse Zaken, ten voordele van één gemeente, 
Sint-Jans-Molenbeek, vervolgens van meerdere gemeenten op het 
grondgebied van 5 verschillende politiezones, waarvan één buiten 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

De diensten van het Gewest werden niet bij dit plan betrokken, 
maar werden op de hoogte gebracht van haar uitvoering.

Personeelsleden van Brussel–Preventie & Veiligheid 
hebben de voorstelling van de « portefeuilles » (thematische 
werkgroepen) mogen bijwonen, maar worden niet betrokken bij 
de beoordeling van dit plan. De samenwerking tussen de actoren 
van het Kanaalplan en BPV verloopt hoofdzakelijk op het niveau 
van het gewestelijk platform tegen radicalisme dat georganiseerd 
wordt door de ambtenaar van BPV die belast is met de gewes-
telijke coördinatie van deze thematiek. Dit platform brengt de 
ambtenaren bijeen die bij de LIVC’s werken die bij de invoering 
van het Kanaalplan op poten gezet werden.

Wij kunnen niet te weten komen of de rol van de gemeenten 
verhoogd werd binnen het proces van twee jaar. Men zou dit 
antwoord kunnen bespreken binnen de LIVC’s.

Wij weten niets af van vragen van andere gemeenten om het 
Kanaalplan eventueel uit te breiden. Hieromtrent bestaat er geen 
overleg tussen het federale en het gewestelijke niveau. BPV is 
geen deelnemende partij aan de follow-up van het Kanaalplan.  

Vraag nr. 860 van de heer Emin Özkara d.d. 28 november 
2017 (Fr.) :

De vijftiende Europese week van de regio’s en de steden.

De 15de Europese week van de regio’s en de steden (1) werd 
van 9 tot 12 oktober 2017 in Brussel georganiseerd met als thema 
« de regio’s en de steden dragen bij tot een betere toekomst ». 
Die week is de jaarlijkse conferentie en een gelegenheid tot 
netwerking voor de deskundigen en de betrokken partijen bij het 
cohesiebeleid van de Europese Unie.

Er werden workshops georganiseerd rond drie secundaire 
kwesties :

1. Schokbestendige regio’s en steden bouwen.

2. Regio’s en steden, spelers in de verandering.

3. Delen van kennis om tot resultaten te komen.

(1)  http://ec.europa.eu/regional_policy/regions-and-cities/2017/index.
cfm, geraadpleegd op 21 november 2017.

–     Une extension de ce plan est-elle toujours demandée par 
d’autres communes ? Une consultation entre le fédéral et le 
régional a-t-elle eu lieu à ce sujet ? BPS est-elle partie prenante 
au suivi de ce plan ? Si oui, dans quelle mesure et comment ?

Réponse : Le Plan Canal a été pris à l’initiative du Ministre 
de l’Intérieur, au bénéfice d’une commune, Molenbeek-St-Jean, 
puis de plusieurs communes situées sur le territoire de 5 zones 
de police différentes, dont une située en dehors de la Région de 
Bruxelles-Capitale.

Les services de la Région n’ont pas été associés à ce plan mais 
ont été informés de sa mise en place.

Des membres du personnel de Bruxelles Prévention & 
Sécurité ont pu assister à la présentation des « portefeuilles » 
(groupes de travail thématiques) mais ne sont pas impliqués 
dans le travail d’évaluation de ce plan. La collaboration entre 
les acteurs du plan canal et BPS se situe essentiellement au 
niveau de la plateforme régionale radicalisme organisée par la 
fonctionnaire de BPS en charge de la coordination régionale 
de cette thématique. Cette plateforme réunit les fonctionnaires 
travaillant au sein des CSIL mis en place lors de l’instauration 
du plan canal. 

Il ne nous est pas possible de savoir si le rôle des communes 
a été accru dans le processus en deux ans. Cette réponse pourrait 
être débattue au sein des CSIL.

Nous n’avons pas connaissance de demande d’autres 
communes en vue d’une éventuelle extension du plan canal. Il 
n’y a pas de consultation entre les niveaux fédéral et régional 
à ce sujet. BPS n’est pas partie prenante dans le suivi du Plan 
Canal.

Question n° 860 de M. Emin Özkara du 28 novembre 2017 
(Fr.) :

La quinzième Semaine européenne des régions et des villes.

Du 9 au 12 octobre 2017, la 15e Semaine européenne des 
régions et des villes (1) s’est tenue à Bruxelles sur le thème « les 
régions et les villes contribuent à un avenir meilleur ». Cette 
semaine dédiée aux régions et villes est la conférence annuelle et 
la plateforme de réseautage des experts et des parties prenantes de 
la politique de cohésion de l’Union européenne.

Dans le cadre de cette manifestation, des séances de travail et 
ateliers ont été organisés autour de trois questions secondaires :

1. Construire des régions et des villes résilientes.

2. Les régions et les villes, actrices du changement.

3. Partager des connaissances pour arriver à des résultats.

(1)  http://ec.europa.eu/regional_policy/regions-and-cities/2017/
index.cfm, consulté le 21 novembre 2017.

http://ec.europa.eu/regional_policy/regions-and-cities/2017/index.cfm, geraadpleegd op 21 november 2
http://ec.europa.eu/regional_policy/regions-and-cities/2017/index.cfm, geraadpleegd op 21 november 2
http://ec.europa.eu/regional_policy/regions-and-cities/2017/index.cfm
http://ec.europa.eu/regional_policy/regions-and-cities/2017/index.cfm
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Naast die manifestatie heeft het Brussels Gewest nogmaals 
bezoeken aan projecten voor de bevolking en voor de pers 
georganiseerd.

1. Wie heeft het Brussels Gewest tijdens die week vertegen-
woordigd ? Heeft het kabinet van de Minister President 
deelgenomen ? Welke initiatieven heeft het Gewest tijdens 
die week genomen ?

2. Heeft het Gewest deelgenomen aan workshops rond de drie 
secundaire kwesties ? Zo ja, welke ?  

3. Zijn er daarna aanbevelingen opgesteld ? Zijn die van 
toepassing in het Brussels Gewest ? Zo ja, wat zijn de 
gevolgen ervan voor het gewestbeleid ? Komt er een update 
van het Gewestelijk Plan voor Duurzame Ontwikkeling (1) ?  
 

4. Heeft het Gewest deelgenomen aan de jaarlijkse wedstrijd 
RegioStars ? Zo ja, welke projecten werden ingediend en in 
welke categorie ?

5. Zijn er projecten gefinancierd met Europese middelen in 
de verf gezet gedurende die week ? Hoe heeft men reclame 
gemaakt voor die projecten ?

Antwoord : De deelname aan deze 15de editie van de Europese 
Week van de Regio’s en Steden werd verzekerd door Brussels 
International in nauwe samenwerking met de directie Europese 
Fondsen voor Regionale ontwikkeling. Tijdens deze week werden 
immers verschillende bezoeken georganiseerd voor de deelnemers 
van deze Europese week. Het betrof bezoeken aan projecten die 
met Europese fondsen werden en worden georganiseerd.

Op 10 oktober in de namiddag opende het Brussels Fashion 
and Design Platform het uitstalraam voor de ontwikkeling van 
mode en design in Brussel dat met Europese Fondsen voor 
Regionale ontwikkeling (2007-2013) werd opgericht, zijn 
deuren. Naast een rondleiding kregen de deelnemers informatie 
over Triaxes, een project dat met de nodige ondersteuning van 
de EFRO-Fondsen (2014-2020) helpt bij de voorbereiding en 
ontwikkeling van vernieuwende producten.

In de namiddag van 11 oktober stonden drie bezoeken op 
de agenda : het Wiels, het internationaal vermaard centrum voor 
hedendaagse kunst, het Brass het cultuurcentrum van Vorst en 
Divercity/F.O.R.ET dat onderdak biedt aan een crèche, een 
jeugdcentrum, een dagcentrum voor ouderen en een opleidings-
centrum voor Horecapersoneel. Deze projecten werden en worden 
gefinancierd met verschillende Europese fondsen zoals Urban II 
(2000-2006) en EFRO (2007 – 2013).

Op 11 oktober bezochten Europese journalisten in de 
voormiddag eveneens verschillende projecten die met Europese 
fondsen werden georganiseerd en die nog in volle ontwikkeling 
zijn. Op initiatief van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest werden 
ook projecten bezocht die aandacht hadden voor het sociaal 
ondernemerschap of voor de begeleiding van kwetsbare bevol-
kingsgroepen zoals migranten.

(1)  http://www.prdd.brussels, geraadpleegd op 21 november 2017.

En parallèle à cette manifestation, la Région de Bruxelles-
Capitale a, une nouvelle fois, organisé des visites de projets pour 
le public ainsi que pour la presse.

1. Qui a représenté la Région de Bruxelles-Capitale lors de 
cette semaine ? Votre cabinet a-t-il participé à cette semaine ? 
Quelles sont les actions qui ont été menées par la Région 
durant cette semaine ?

2. La Région a-t-elle participé aux séances de travail et ateliers 
organisés autour des trois questions secondaires ? Si oui, 
lesquels ?

3. Suite aux séances de travail et ateliers, des recommandations 
ont-elles été dégagées ? Sont-elles applicables à la Région 
de Bruxelles-Capitale ? Si oui, quels sont les impacts de ces 
recommandations sur les politiques régionales ? Une mise à 
jour du Plan régional de développement durable (1) est-elle 
prévue ?

4. La Région a-t-elle participé au concours annuel RegioStars ? 
Si oui, quels ont été les projets soumis et pour quelles 
catégories ?

5. Des projets financés par des fonds européens ont-ils été mis en 
avant ou à l’honneur durant cette semaine ? Comment a-t-on 
procédé pour faire la publicité de ces projets ?

Réponse : La participation à cette 15e édition de la Semaine 
européenne des Régions et des Villes a été assurée par Brussels 
International en étroite collaboration avec la direction Fonds 
européen de Développement régional. Pendant cette semaine, 
différentes visites ont en effet été organisées pour les participants 
de cette semaine européenne, à savoir des visites de projets qui 
ont été ou sont organisés avec des fonds européens.

Le 10 octobre après-midi, la Brussels Fashion and Design 
Platform, la vitrine du développement de la mode et du 
design à Bruxelles, qui a été créée avec le Fonds européen de 
Développement régional (2007-2013), a ouvert ses portes. Outre 
une visite guidée, les participants ont reçu des informations 
sur Triaxes, un projet qui avec le soutien nécessaire des Fonds 
FEDER (2014-2020) aide à la préparation et au développement 
de produits innovants.

L’après-midi du 11 octobre, trois visites figuraient à l’agenda, 
à savoir le Wiels, le centre d’art contemporain de réputation 
internationale, le Brass, le centre culturel de la commune de 
Forest et Divercity/F.O.R.ET qui prête ses murs à une crèche, une 
maison des jeunes, un centre de jour pour seniors et un centre de 
formation pour le personnel Horeca. Ces projets ont été et sont 
financés grâce à divers fonds européens tels Urban II (2000-2006) 
et FEDER (2014-2020).

Le 11 octobre toujours mais dans la matinée, des journalistes 
européens ont également visité différents projets qui ont été 
organisés avec des fonds européens et qui sont encore en plein 
développement. Des projets portant attention au partenariat social 
ou à l’accompagnement des groupes vulnérables de la population 
comme les migrants ont également été visités à l’initiative de la 
Région de Bruxelles-Capitale.

(1)  http://www.prdd.brussels, consulté le 21 novembre 2017

http://www.prdd.brussels, geraadpleegd op 21 november 2017
http://www.prdd.brussels
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Het betrof een bezoek aan Travie, een atelier dat deel uitmaakt 
van de Brusselse federatie van beschutte werkplaatsen (Febrap). 
Daar werd het Dev’up-project voorgesteld dat wordt ondersteund 
met EFRO-fondsen uit de programmatieperiode 2014-2020. Dit 
project wil een antwoord bieden op de tijdelijke werkloosheid 
door te zoeken naar nieuwe activiteiten om de duurzaamheid van 
de werkplaatsen te garanderen.

Ook Coopcity werd bezocht, een sociaal en coöperatief 
bedrijvencentrum, gespecialiseerd in opleidingen, dat 
eveneens wordt ondersteund door EFRO-fondsen(2014-2014). 
Vertegenwoordigers van Medor en Cinecity hebben hun 
ervaringen hiermee gedeeld.

Ten slotte heeft de vereniging Dokters van de Wereld haar 
activiteiten in de medische ondersteuning aan vluchtelingen 
voorgesteld. De organisatie gaf meer bepaald inzicht in het project 
dat werd opgestart naar aanleiding van een oproep die de Europese 
Commissie deed in het kader van de migratiecrisis.

Er was een medewerkster van het kabinet aanwezig bij het 
onthaal van deze journalisten.

Vraag nr. 867 van de heer Emin Özkara d.d. 8 december 
2017 (Fr.) :

Inrichtings- en wegenwerken om de stedelijke mobiliteit 
en de verkeersveiligheid te verbeteren op de gewestwegen in de 
gemeente Anderlecht 1070.

Het Iris II-plan voorziet in een controleprocedure om 
de toegevoegde waarde voor de verkeersveiligheid van elke 
gesubsidieerde aanpassing van een gewest- of gemeenteweg te 
beoordelen, zodat de aanpassing de weggebruikers ertoe aanzet 
hun gedrag aan te passen met het oog op de verkeersveiligheid. (1)

Als men voor de infrastructuur preventief rekening houdt met 
de criteria inzake verkeersveiligheid, kan men het aantal verkeers-
ongevallen immers aanzienlijk doen dalen.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld 
over de inrichtings- en wegenwerken die al uitgevoerd of gepland 
zijn om de stedelijke mobiliteit en de verkeersveiligheid op de 
gewestwegen in de gemeente Anderlecht te verbeteren :

1. Heeft de burgemeester van de gemeente sinds 2013 een of 
meer aanvragen om inrichtings- of wegenwerken gedaan ? 
Zo ja, over welke wegen gaat het ? Welke aanpassingen en 
werken werden aangevraagd (weg per weg) ?  

2. Hebt u, met het oog op de verkeersveiligheid, sinds 2013 
contact opgenomen met de burgemeester van de gemeente 

(1)  http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/
Plan%d’action%20-Securite%20routiere.pdf, pagina 82, geraadpleegd 
op 13 november 2017.

Il s’agissait d’une visite de Travie, un atelier qui fait partie 
de la Fédération bruxelloise des entreprises de travail adapté 
(Febrap). Le projet Dev’up, soutenu par les fonds FEDER de la 
période de programmation 2014-2020, y a été présenté. Ce projet 
de recherche de nouvelles activités vise à assurer la pérennité de 
ces ateliers en comblant les périodes de chômage temporaire.  

Une autre visite a été consacrée à Coopcity, un centre d’en-
treprises sociales et coopératives spécialisé dans la formation qui 
est également soutenu par des fonds FEDER (2014-2014). Des 
représentants de Medor et de Ciné-Cité ont témoigné de leur 
expérience dans ce cadre.

Enfin, l’association Médecins du monde a présenté ses actions 
de soutien médical aux réfugiés. L’organisation a plus particuliè-
rement donné un aperçu du projet débuté suite à un appel mis 
en place par la Commission européenne dans le cadre de la crise 
migratoire.

Une collaboratrice du cabinet était présente lors de l’accueil 
de ces journalistes.

Question n° 867 de M. Emin Özkara du 8 décembre 2017 
(Fr.) :

Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer 
la mobilité urbaine et la sécurité routière des voiries régionales 
de la commune d’Anderlecht 1070.

Le plan Iris II prévoit qu’une procédure de contrôle vérifie la 
valeur ajoutée pour la sécurité routière de chaque aménagement 
de voirie régional ou communal subventionné, de sorte que l’amé-
nagement incite les usagers à adopter le comportement adéquat 
pour la sécurité routière (1).

La prise en compte préventive des critères de sécurité routière 
dans l’infrastructure peut en effet réduire sensiblement le nombre 
d’accidents de circulation.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes en rapport 
avec les aménagements et travaux de voirie déjà réalisés ou prévus 
en vue d’améliorer la mobilité urbaine et la sécurité routière des 
voiries régionales de la commune d’Anderlecht :

1. Depuis 2013, le bourgmestre de la commune a-t-il effectué 
une ou des demande(s) d’aménagement ou de travaux de 
voirie. Si oui, quels sont précisément les voiries concernées 
par ces demandes ainsi que les aménagements et travaux 
demandés (voirie par voirie) ?

2. Depuis 2013, et en ce qui concerne la sécurité routière, 
avez-vous pris contact avec le bourgmestre de la commune au 

(1)  http://www.polbruno.irisnet.be/Joumee%20mobilite%20pageweb/
Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pdf, page 82, consulté le 
13 novembre 2017

http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/Plan%d’action%20-Securite%20routiere.pdf
http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/Plan%d’action%20-Securite%20routiere.pdf
http://www.polbruno.irisnet.be/Joumee%20mobilite%20pageweb/Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pdf
http://www.polbruno.irisnet.be/Joumee%20mobilite%20pageweb/Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pdf
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in verband met de wegen die aangepast moeten worden ? Zo 
ja, over welke wegen gaat het ? Welke aanpassingen werden 
gepland (weg per weg) ?

3. Zijn er sinds 2013, met het oog op de verkeersveiligheid, 
inrichtings- of wegenwerken uitgevoerd op wegen die door 
verschillende gemeenten lopen of zijn die in de komende 
maanden en jaren gepland ? Zo ja, over welke aanpassingen 
of werken gaat het (wegdek, verbetering van de verlichting, 
andere werken…) ?

4. Welke wegen werden u gemeld als plaatsen en zones met een 
groot ongevalsrisico ? Wie heeft die melding gedaan ? Kunt 
u me een gedetailleerde en bijgewerkte lijst bezorgen van die 
plaatsen en zones ? Welke factoren verhogen het ongevals-
risico op die plaatsen en in die zones ? Welke maatregelen 
worden door het Gewest onderzocht en ingevoerd om de onge-
valsrisico’s te reduceren, de snelheid te regelen/te beperken en 
de veiligheid op die plaatsen en in die zones te verbeteren ? 
Welke werken of aanpassingen zullen op die plaatsen of in 
die zones worden uitgevoerd om de verkeersveiligheid van 
de weggebruikers in het algemeen en die van de fietsers, 
voetgangers en omwonenden in het bijzonder te verbeteren ?

5. Hoeveel verkeersongevallen hebben zich in 2016 (weg per 
weg) voorgedaan ? Wat zijn de oorzaken ? Hoeveel slacht-
offers (zwaargewonden, lichtgewonden en overledenen 
binnen 30 dagen) waren er ? Hoeveel voetgangers en fietsers 
geraakten gewond of kwamen om het leven ? Gaat het om een 
stijging of een daling van het aantal ongevallen/slachtoffers in 
vergelijking met de vorige jaren ?

6. Op welke plaatsen zullen binnenkort flitscamera’s, verkeers-
drempels of andere voorzieningen om de snelheid te regelen 
worden geïnstalleerd in overeenstemming met de wettelijke 
voorschriften ? Hoe staat het met de adviezen inzake verkeers-
veiligheid en de vereiste vergunningen ? Welk prijskaartje zal 
aan die aanpassingen hangen ? Wie zal de werken uitvoeren 
(weg per weg) ?

7. Is er naar aanleiding van de ongevallen die zich al hebben 
voorgedaan, gepland om een ongevallenstudie uit te voeren 
om onder meer de invloed van het wegdek, de verlichting of 
nog de snelheid bij de verkeersongevallen te beoordelen ? Zo 
ja, wie zal daarmee belast worden ?

Antwoord : Ik laat de heer Minister Pascal Smet, bevoegd 
voor mobiliteit en openbare werken, deze vraag beantwoorden.  

Deze aangelegenheid valt immers onder zijn bevoegdheid.

Vraag nr. 868 van de heer Emin Özkara d.d. 8 december 
2017 (Fr.) :

Inrichtings- en wegenwerken om de stedelijke mobiliteit 
en de verkeersveiligheid te verbeteren op de gewestwegen in de 
gemeente Sint-Jans-Molenbeek 1080.

Zie vraag en antwoord nr. 867.

sujet des voiries à aménager ? Si oui, quelles sont précisément 
les voiries concernées ainsi que les aménagements prévus 
(voirie par voirie) ?

3. Des aménagements ou des travaux publics en rapport avec 
la sécurité routière et concernant des voiries qui s’étendent 
sur plusieurs communes ont-ils été effectués depuis 2013 ou 
sont-ils prévus dans les mois et années à venir ? Si oui, quels 
sont précisément ces aménagements ou travaux (revêtement 
de sol, amélioration de l’éclairage, autres travaux,… ) ?

4. Quelles sont les voiries qui vous ont été signalées comme 
endroit ou zone d’accident de roulage ? Qui vous a signalé 
ces voiries ? Pourriez-vous me fournir une liste détaillée et 
actualisée de ces endroits et zones ? Quels sont les facteurs 
favorisant les accidents à ces endroits ou dans ces zones ? 
Quelles sont les mesures à l’étude et mises en œuvre par la 
Région pour lutter contre les facteurs favorisant les accidents, 
réguler/limiter la vitesse et améliorer la sécurité à ces endroits 
et dans ces zones ? Quels sont les travaux ou aménagements 
qui seront effectués à ces endroits ou dans ces zones afin de 
garantir ou d’améliorer la sécurité des usagers de la route en 
général et des cyclistes, piétons et riverains en particulier ?

5. Combien d’accidents de roulage se sont produits en 2016 
(voirie par voirie) ? Quelles sont les origines des accidents 
de roulage ? Combien y a-t-il eu de victimes (blessés graves, 
blessés légers et décédés 30 jours) ? Combien de piétons 
et de cyclistes ont été blessés ou tués ? Par rapport aux 
années précédentes, observe-t-on une augmentation ou une 
diminution d’accidents/de victimes ?

6. Quels sont les endroits où seront installés prochainement, 
des flashs, des « casse-vitesses » conformes aux prescriptions 
légales ou d’autres moyens de régulation de la vitesse ? Qu’en 
est-il des avis de sécurité routière et des permis nécessaires, 
quels seront les coûts de ces aménagements et qui effectuera 
les travaux (voirie par voirie) ?  

7. Suite aux accidents qui ont déjà eu lieu, est-il prévu de 
réaliser une étude d’accidentologie pour évaluer, entre autres, 
l’influence du revêtement de sol, de l’éclairage ou encore de 
la vitesse dans les accidents de roulage ? Si oui, qui réalisera 
cette étude ?

Réponse : Je laisse le soin à Monsieur le Ministre Pascal Smet 
en charge de la mobilité et des travaux publics de répondre à cette 
question.

En effet, cette matière relève de ses compétences.

Question n° 868 de M. Emin Özkara du 8 décembre 2017 
(Fr.) :

Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer 
la mobilité urbaine et la sécurité routière des voiries régionales 
de la commune de Molenbeek-Saint-Jean 1080.

Voir question et réponse n° 867.
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Vraag nr. 869 van de heer Emin Özkara d.d. 8 december 
2017 (Fr.) :

Inrichtings- en wegenwerken om de stedelijke mobiliteit en 
de verkeersveiligheid te verbeteren op de gewestwegen in de Stad 
Brussel 1000, 1020, 1130 en 1120.

Zie vraag en antwoord nr. 867.

Vraag nr. 870 van de heer Emin Özkara d.d. 8 december 
2017 (Fr.) :

Inrichtings- en wegenwerken om de stedelijke mobiliteit 
en de verkeersveiligheid te verbeteren op de gewestwegen in de 
gemeente Elsene 1050.

Zie vraag en antwoord nr. 867.

Vraag nr. 877 van de heer Johan Van den Driessche d.d. 
14 december 2017 (N.) :

De geïnvesteerde middelen van het Gewest voor de 
kandidatuur van Brussel als gaststad voor het EK 2020.

Op donderdag 7 december 2017 besliste De UEFA dat Londen 
Brussel vervangt als gaststad voor drie groepswedstrijden en een 
achtste finale van het Europees Kampioenschap Voetbal 2020.

Graag had ik een antwoord op de volgende vragen :

–     Hoeveel heeft het Gewest rechtstreeks of via andere organisa-
ties, zoals vzw Euro Brussels 2020, tot op heden geïnvesteerd 
in deze kandidatuur, inclusief de kosten voor de promotie, de 
studies, de consultancy, de advocaten, enz. ?

–     Zijn er financiële engagementen die het Gewest nog moet 
nakomen of schadevergoedingen die moeten betaald worden ? 
In bevestigend geval, hoeveel bedragen die en wanneer zijn 
die verschuldigd ?

Antwoord : Ik laat de heer Minister Guy Vanhengel, bevoegd 
voor Financiën, deze vraag beantwoorden.  

Deze aangelegenheid valt immers onder zijn bevoegdheid.

Question n° 869 de M. Emin Özkara du 8 décembre 2017 
(Fr.) :

Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer 
la mobilité urbaine et la sécurité routière des voiries régionales 
de la commune de la Ville de Bruxelles 1000, 1020, 1130 et 1120.

Voir question et réponse n° 867.

Question n° 870 de M. Emin Özkara du 8 décembre 2017 
(Fr.) :

Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer 
la mobilité urbaine et la sécurité routière des voiries régionales 
de la commune d’Ixelles 1050.

Voir question et réponse n° 867.

Question n° 877 de M. Johan Van den Driessche du 
14 décembre 2017 (N.) :

Les moyens investis par la Région dans la candidature de 
Bruxelles pour accueillir l’Euro 2020.

Le jeudi 7 décembre 2017, l’UEFA a décidé que Londres 
remplacerait Bruxelles pour accueillir trois matchs de groupe et 
un huitième de finale du championnat européen de football 2020.

Je voudrais vous poser les questions suivantes :

–     Quel est, à ce jour, le montant investi par la Région dans cette 
candidature, directement ou via d’autres organisations telles 
que l’ASBL Euro Brussels 2020, en ce compris les couts de la 
promotion, des études / de la consultance, des avocats / etc. ?

–     La Région a-t-elle encore des engagements financiers à 
respecter ou des indemnités à payer ? Dans l’affirmative, 
quels en sont les montants et quand doivent-ils être réglés ?  

Réponse : Je laisse le soin à Monsieur le Ministre Guy 
Vanhengel, chargé des Finances en charge de de répondre à cette 
question.

En effet, cette matière relève de ses compétences.
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Vraag nr. 216 van mevr. Mathilde El Bakri d.d. 
16 november 2017 (Fr.) :

Aantal personen met een handicap die eigenaar zijn van 
hun woning in het Brussels Gewest.

De regering heeft onlangs het ontwerp van ordonnantie 
goedgekeurd, met de wettelijke aanpassingen met het oog op de 
overname van de dienst onroerende voorheffing door het Brussels 
Gewest.

In die ordonnantie is er beslist om hetzelfde verminderingsta-
rief (20 %) toe te passen op alle personen met een handicap 
ongeacht hun categorie (gezinshoofd of niet).

Hoeveel personen met een handicap zijn sinds het begin van 
de zittingsperiode eigenaar geworden in het Brussels Gewest ?  

Antwoord : In antwoord op deze vraag die een link lijkt te 
leggen tussen de harmonisatie van de tariefvermindering van 20 % 
voor gehandicapte personen in de onroerende voorheffing en het 
aantal gehandicapte huiseigenaars in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest, dient gezegd dat de betrokken vermindering niet beperkt 
is tot huiseigenaars ; ook gehandicapte huurders kunnen van de 
vermindering genieten, alsook eigenaars of huurders met een 
gehandicapt gezinslid.

De federale overheidsdienst Financiën, die de onroerende 
voorheffing kosteloos int voor rekening van het gewest, laat dan 
ook weten dat zij deze vraag niet kunnen beantwoorden omdat de 
database onroerende voorheffing niet bijhoudt wie in een bepaald 
aanslagjaar eigenaar wórdt. Worden evenmin geregistreerd in de 
database, gehandicapte personen die eigendommen verwerven 
om ze te verhuren aan derden, gelet zulke eigenaar-verhuurders 
geen recht hebben op de betrokken vermindering.  

Voor het aantal personen dat jaarlijks van een vermindering 
wegens handicap geniet, verwijs ik naar mijn antwoord op de 
schriftelijke vraag nr. 202. Zoals hierboven aangegeven, zitten in 
deze cijfers niet enkel eigenaars, maar ook huurders (de vermin-
dering wordt steeds toegekend aan de eigenaar van de woning, 
maar de huurder kan het bedrag ervan aftrekken van de huurprijs, 
zonder dat de eigenaar dit kan weigeren).

Het uitsplitsen van gehandicapte eigenaars en huurders is 
quasi ondoenbaar en vergt heel wat manueel werk. Het komt 
er eigenlijk op neer dat élke vermindering wegens handicap 
individueel bekeken moet worden (pro memorie, dat waren er 
voor het aanslagjaar 2015 een kleine 30.000).

Question n° 216 de Mme Mathilde El Bakri du 
16 novembre 2017 (Fr.) :

Le nombre de personnes handicapées propriétaires de leur 
logement en Région bruxelloise.

Votre gouvernement vient de voter le projet d’ordonnance 
effectuant les adaptations législatives en vue de la reprise du 
service du précompte immobilier par la Région de Bruxelles-
Capitale. 

Dans cette ordonnance, il a été décidé d’appliquer le même 
taux de réduction (20 %) à toutes les personnes handicapées 
indépendamment de leur catégorie (chef de famille ou pas).

Depuis le début de la législature, à combien s’élève le nombre 
de personnes handicapées devenues propriétaires en Région 
bruxelloise ?

Réponse : En réponse à cette question qui semble faire le 
lien entre l’harmonisation du taux de réduction de 20 % pour les 
personnes handicapées au précompte immobilier et le nombre 
de propriétaires handicapés en Région de Bruxelles-Capitale, il 
convient de dire que la réduction en question n’est pas limitée aux 
propriétaires ; les locataires peuvent également bénéficier de la 
réduction pour handicap, ainsi que les propriétaires ou locataires 
dont le ménage compte une personne handicapée.

Le Service Public fédéral des Finances, qui perçoit le 
précompte immobilier à titre gratuit pour le compte de la 
Région, fait savoir qu’il n’est pas en mesure de répondre à 
cette question dès lors que la base de donnée du précompte 
immobilier ne tient pas à jour qui est devenu propriétaire par 
exercice d’imposition. La base de données ne reprend pas non 
plus les propriétaires handicapées qui ont acquis des biens pour 
les louer à des tiers, attendu que de tels propriétaires n’ont pas 
droit à ladite réduction.

En ce qui concerne le nombre de personne qui bénéficient 
chaque année d’une réduction pour handicap, je fais référence à 
ma réponse à la question écrite n° 202. Comme énoncé ci-dessus, 
ces chiffres n’englobent pas uniquement les propriétaires, mais 
également les locataires (si la réduction est toujours établie au 
profit du propriétaire de l’habitation, le locataire peut en déduire le 
montant de son loyer sans que le propriétaire ne puisse le refuser).

Distinguer les propriétaires handicapés des locataires 
handicapés est pratiquement infaisable et requiert un travail 
manuel considérable. Cela revient à examiner individuellement 
chaque réduction pour handicap (pour l’exercice d’imposition 
2015, on en comptait quelque 30.000). 

Ministre chargé des Finances, du 
Budget, des Relations extérieures et 

de la Coopération au Développement

Minister belast met Financiën, 
Begroting, Externe Betrekkingen 
en Ontwikkelingssamenwerking
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Vraag nr. 217 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 
28 november 2017 (Fr.) :

De mediacampagne inzake de belastinghervorming.

Wij hebben vele debatten gehad over de nieuwe belastingher-
vorming. Ik wens niet terug te komen op de grond daarvan, 
maar wel op de communicatie die errond werd gepland. Tijdens 
deze debatten wees ik systematisch op het belang van een echte 
communicatiecampagne die de Brusselse burgers de mogelijkheid 
biedt de voordelen van deze grote hervorming beter te begrijpen. 
Destijds was de communicatie beperkt tot een bijlage bij het 
aanslagbiljet, wat me geheel onvoldoende leek.  

Ik merk met genoegen op dat mijn vragen gehoord werden, 
hoewel een beetje later dan ik hoopte. Een grote communicatie-
campagne zag immers het licht.

Nu is het moment aangebroken om te beoordelen hoe het 
publiek deze campagne heeft onthaald.

Ter aanvulling van mijn informatie wens ik u dus volgende 
vragen te stellen met betrekking tot 2017 en 2018 :  

–     Hoeveel radiospots werden (zullen) verspreid (worden) ? Op 
welke zender(s) ?

–     Wat is de uitzendingsperiode ? Hoeveel tv-spots werden 
(zullen) verspreid (worden) ? Op welke zender(s) ?

–     Wat is de uitzendingsperiode ? Worden aankondigingen 
gesponsord op de sociale netwerken (facebook adds,…) of 
ruimer op het internet (google adds,…) ? Zo ja, kan u een 
raming geven van het aantal personen dat daardoor bereikt 
wordt ?

–     Hoeveel personen hebben deze gesponsorde inhoud 
aangeklikt ?

–     Hoeveel reclameborden en affiches werden op het MIVB-net 
geplaatst (bushokjes, stations, bussen, trams,…) ?

–     Voor welke periode wordt de info op het MIVB-net gepland ?
 

–     Welk budget werd voorzien voor de campagne als geheel ?  

–     Welk budget werd besteed aan het ontwerpen van het nieuwe 
logo van Fiscaliteit.brussels ?

–     Hoeveel bezoeken aan de Fixs & Bruxs-pagina op Fiscaliteit.
brussels werden opgetekend sedert de ontvangst van deze 
vraag ?

–     Hoe lang surfen de gebruikers gemiddeld op de pagina’s die 
gewijd zijn aan de belastinghervorming ?

–     Worden andere communicatiedragers gepland of al 
verspreid?

Antwoord : In antwoord op zijn vraag kan ik de geachte 
Volksvertegenwoordiger het volgende meedelen.

Question n° 217 de M. Julien Uyttendaele du 28 novembre 
2017 (Fr.) :

La campagne médiatique de la réforme fiscale.

Nous avons eu de nombreux débats sur la nouvelle réforme 
fiscale. Je ne souhaite pas revenir sur le fond de la réforme fiscale 
mais sur la communication qui a été planifiée autour de celle-ci. 
Durant ces débats, j’ai systématiquement rappelé l’importance 
d’une véritable campagne de communication permettant aux 
citoyens bruxellois de mieux appréhender les avantages de cette 
grande réforme. À l’époque, les communications étaient limitées 
à une annexe à l’avertissement-extrait de rôle, ce qui me semblait 
tout à fait insuffisant et insatisfaisant.

Je remarque avec plaisir que, bien qu’en retard sur ce 
que j’espérais, mes demandes ont été entendues : une grande 
campagne de communication a en effet vu le jour.

Il y a maintenant lieu d’apprécier la réception par le public de 
cette campagne.

Afin de compléter mon information à ce sujet, je souhaiterais 
donc vous poser les questions suivantes. Pouvez-vous m’indiquer, 
pour 2017 et 2018 :

–     Combien de spots radio ont été/seront diffusés ? Sur quelle(s) 
chaine(s) ? Quelle est la période de diffusion ?

–     Combien de spots TV ont été/seront diffusés ? Sur quelle(s) 
chaines ? Quelle est la période de diffusion ?

–     Y a-t-il des annonces sponsorisées sur les réseaux sociaux 
(Facebook adds,… ) ou plus largement sur internet (google 
adds,… ) ? Dans l’affirmative, quelle est l’estimation du 
nombre de personnes atteintes via ces annonces ?  

–     Combien de personnes ont cliqué sur ces contenus 
sponsorisés ?

–     Combien de panneaux publicitaires et affiches ont été installés 
sur le réseau de la STIB (abribus, stations, bus, tram,…) ?

–     Quelle est la période de diffusion prévue sur le réseau de la 
STIB ?

–     Par rapport à la campagne dans son ensemble, quel est le 
budget qui a été prévu ?

–     Quel est le budget qui a été dédié à la conception du nouveau 
logo de fiscalite.brussels ?

–     Combien de visites des pages Fixs & Bruxs ont été enre-
gistrées sur fiscalite.brussels depuis la réception de cette 
question ?

–     Quel est le temps moyen durant lequel les utilisateurs 
naviguent sur les pages dédiées à la réforme fiscale ?

–     Est-ce que d’autres supports de communication sont prévus 
ou sont déjà en cours de diffusion ?

Réponse : En réponse à sa question, je peux communiquer à 
l’Honorable Député les éléments suivants.
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Ik dank u voor de pertinente vraag en ben het helemaal eens 
over het belang van het evalueren van de impact van de lopende 
communicatiecampagne van Brussel Fiscaliteit.  

In dit stadium beschikt Brussel Fiscaliteit echter nog niet 
over alle noodzakelijke elementen om een nauwkeurig, volledig 
en definitief antwoord te geven op de verschillende punten die u 
terecht hebt aangekaart.

Gelet op het feit dat de communicatiecampagne op 
20 november 2017 van start is gegaan en nog enkele weken loopt, 
zijn de beschikbare gegevens nog te gefragmenteerd om een 
kwalitatieve stand van zaken voor te kunnen leggen.

Ik kan u nu al bevestigen dat in de loop van januari 2018, na 
het einde van de campagne, een volledige evaluatie zal worden 
uitgevoerd. Ik zal u dan alle gevraagde informatie kunnen 
bezorgen.

Vraag nr. 219 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
6 december 2017 (Fr.) :

Interoperabiliteit van de OBU’s voor de kilometerheffing op 
vrachtwagens.

In het kader van de kilometerheffing op vrachtwagens moeten 
die laatste uitgerust worden met een On Board Unit, om die 
heffing te kunnen toepassen.

1. Wat is de evolutie van het eerste Europese interoperabele 
systeem. Kunnen de OBU’s van de eerste historische operator 
(Satellic) in het buitenland gebruikt worden ? Zo ja, in welke 
landen ?

2. Kunnen de Belgische transporteurs hun units Satellic of Axxès 
in Duitsland gebruiken in het kader van de nieuwe kilometer-
heffing die onze buren willen invoeren in 2018 ?  

3. Heeft Satellic de Europese erkenning EETS gekregen ?  

4. Kunnen diezelfde OBU’s van Satellic eindelijk gebruikt worden 
voor de (Belgische) heffing voor de Liefkenshoektunnel ?

5. Zijn er andere operatoren erkend sinds 1 april 2016, naast 
Satellic of Axxès ? Zo ja welke ? Zo niet, waarom niet ?  

Antwoord : In antwoord op zijn vragen, kan ik de geachte 
Volksvertegenwoordiger het volgende meedelen.

1. De OBU’s van Satellic zijn gebouwd volgens de technische 
vereisten tot interoperabiliteit. Het tolheffingssysteem dat 
Viapass heeft uitgewerkt is dat eveneens. Het feit dat dit 
het eerste Global Navigation Satellite System in Europa is 
dat andere uitbaters toelaat van bij de opstart ervan, bewijst 
dit. Of zulke OBU’s echter in het buitenland kunnen worden 
gebruikt hangt af van het betrokken land. De andere landen 
ontwikkelen best een systeem zoals Viapass in België.

Je vous remercie pour la pertinence de votre question, et 
suis tout à fait d’accord avec vous sur l’importance d’évaluer 
l’impact de la campagne de communication en cours de 
Bruxelles Fiscalité.

Cependant, à ce stade, Bruxelles Fiscalité ne dispose pas 
encore de tous les éléments nécessaires qui lui permettraient de 
fournir une réponse précise, complète, et définitive aux différents 
points que vous avez, à juste titre, soulevés.

Etant donné que la campagne de communication a débutée 
le 20 novembre 2017 et se poursuit encore durant quelques 
semaines, les données disponibles sont encore trop fragmentées 
pour établir un état des lieux de qualité.

Je peux d’ores et déjà vous confirmer qu’au courant du mois 
de janvier 2018, après la fin de la campagne, il sera procédé à une 
évaluation complète de celle-ci. Je serai dès lors en mesure de 
vous transmettre toutes les informations demandées.

Question n° 219 de M. Marc Loewenstein du 6 décembre 
2017 (Fr.) :

Interopérabilité des OBU utilisés pour la taxation 
kilométrique des poids lourds.

Dans le cadre de la mise en place de la taxation kilométrique 
pour les poids lourds, ces derniers doivent acquérir un système 
embarqué, OBU, afin de rendre cette taxation opérationnelle.

1. Pourriez-vous m’informer de l’évolution du premier système 
interopérable européen ? Les OBU de l’opérateur historique 
(Satellic) peuvent-ils être utilisés à l’étranger ? Dans l’affir-
mative, dans quels pays ?

2. Les transporteurs belges pourront-ils utiliser leurs boitiers 
Satellic ou Axxès en Allemagne dans le cadre du nouveau 
système de péage kilométrique que nos voisins souhaitent 
mettre en œuvre en 2018 ?

3. La société Satellic a-t-elle obtenu l’agréation européenne 
EETS ?

4. Ces mêmes OBU Satellic peuvent-ils désormais enfin être 
utilisés pour le péage (belge) du tunnel du Liefkenshoek ?

5. Enfin, pourriez-vous m’indiquer si d’autres opérateurs sont 
agréés depuis le 1er avril 2016 en plus de Satellic et Axxès ? Si 
oui, lesquels ? Si non, pourquoi ?

Réponse : En réponse à ses questions, je peux communiquer à 
l’honorable Député les éléments suivants.

1. Les OBU de Satellic sont construits selon les directives 
techniques pour pouvoir être interopérables. Le système de 
péage mis en place par Viapass l’est également. Preuve est 
que c’est le premier système Global Navigation Satellite 
System en Europe, qui accepte d’autres fournisseurs dès 
son ouverture. Cependant, le fait d’utilisation de ces OBUs 
à l’étranger dépend du pays « d’accueil ». Les autres pays 
devraient le faire comme l’a fait Viapass pour la Belgique.



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36)52

2. Het Duitse systeem dateert van vóór 2007 en dient volgens de 
huidige Europese tolrichtlijn dan ook geen EETS (European 
Electronic Toll System) OBU’s toe te laten. Duitsland zal zijn 
systeem echter moeten openstellen eens het lopende contract 
met Toll Collect afloopt in de zomer van 2018. Vanaf dan 
zullen de geaccrediteerde OBU’s voor België, als de diens-
tverlener een Duitse accreditatie krijgt, kunnen worden 
gebruikt in Duitsland.

3. Satellic is een Belgisch bedrijf, opgezet door T-systems en 
Strabag. T-systems zal via Toll4Europe aan EETS doen en 
heeft zijn registratie EETS reeds bekomen in Duitsland op 
22 februari 2017.

4. De Satellic OBU’s worden geaccepteerd in de 
Liefkenshoektunnel. Hiertoe dient de gebruiker deze 
specifieke dienst aan te vragen via de Road User Portal van 
Satellic.

5. De lijst met erkende dienstverleners kan worden geraadpleegd 
op de website van Viapass www.viapass.be/nl/eets/. Eind dit 
jaar zullen 3 EETS actief zijn in België : Axxès (reeds actief), 
Eurotoll en Total Marketing Services.

Eind 2018 mikt Viapass op 6 operatoren : de oorspronkelijke 
uitbater Satellic en 5 EETS dienstverleners. De erkenning van 
Telepass is voorzien voor maart 2018 en deze van Toll4Europe 
voor het einde van de zomer 2018.

2. Le système allemand est un système dit « avant 2007 » donc 
selon la directive européenne actuelle, l’Allemagne ne doit 
pas accepter des OBU EETS (European Electronic Toll 
System). Cependant, l’Allemagne sera obligée d’ouvrir son 
système dès la fin du contrat avec Toll Collect, ceci durant 
l’été 2018. À partir de ce moment les OBUs accrédités pour 
la Belgique pourront, si le fournisseur de services obtient son 
accréditation allemande, être utilisés en Allemagne.

3. Satellic est une entreprise belge et une joint-venture entre 
T-systems et Strabag. La filière de T-systems qui fera du 
EETS est Toll4Europe, et a effectivement obtenu son enregis-
trement EETS en Allemagne le 22 février 2017.

4. Les OBU Satellic sont acceptés dans le Tunnel Liefkenshoek. 
Pour faire ainsi, l’usager doit demander ce service particulier 
via le portail des utilisateurs de Satellic.  

5. La liste des fournisseurs accrédités peut être consultée sur le 
site web de Viapass www.viapass.be/fr/eets/. Pour la fin de 
l’année, 3 EETS seront en opération en Belgique : Axxès 
(déjà opérationnel), Eurotoll et Total Marketing Services.

Pour fin 2018 Viapass vise sur 6 opérateurs : le fournisseur 
historique Satellic et 5 fournisseurs EETS. L’accréditation de 
Telepass est prévue pour mars 2018 et celle de Toll4Europe pour 
la fin de l’été 2018.

Vraag nr. 1225 van mevr. Magali Plovie d.d. 23 november 
2017 (Fr.) :

De First-stages.

Ik zou graag de eerste cijfers over de First stages krijgen die 
sinds 1 januari 2017 aangeboden worden.

1. Hoeveel jonge werkzoekenden hebben een First stage gevolgd 
sinds 1 januari 2017 ?

2. Graag meer informatie over het profiel van de stagiairs zoals : 

a) gender ?

b) woonplaats, gemeente ?

c) leeftijd ?

d) studieniveau (laatste diploma) ?

Question n° 1225 de Mme Magali Plovie du 23 novembre 
2017 (Fr.) :

Les stages « First ».

Nous souhaiterions obtenir les premiers chiffres sur les stages 
« First » opérés depuis le 1er janvier 2017.

1. Combien de jeunes demandeurs d’emploi ont-ils pu bénéficier 
d’un stage « First » depuis le 1er janvier 2017 ?

2. Pourriez-vous nous donner de plus amples informations sur le 
profil des stagiaires telles que :

a) le genre ?

b) la commune d’habitation ?

c) l’âge ?

d) le niveau d’étude (dernier diplôme reçu) ?

Ministre chargé de l’Emploi, de 
l’Économie et de la Lutte contre 

l’Incendie et l’Aide médicale urgente

Minister belast met Tewerkstelling, 
Economie en Brandbestrijding 
en Dringende Medische Hulp

http://www.viapass.be/nl/eets/
http://www.viapass.be/fr/eets/
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e) aard van de functie in het kader van de stage ?

f) aandeel van de stagiairs die daarnaast nog een opleiding 
volgen ?

1. Graag meer informatie over de stageplaatsen zoals :  

a) type, structuur (bedrijf, vzw, overheidsdienst, enzovoort) ? 

b) aantal personeelsleden (VTE) op de plaats van de stage 
zonder de stagiair) ?

c) hebben bepaalde kandidaat werkgevers geen stagiair 
gekregen ? Om welke reden ?  

2. Graag meer informatie over het verloop van de stage zoals :  

a) organisatie en controle van de aard van de stage en con-
formiteit ervan met de beschrijving van de functie zoals 
overeengekomen in het begeleidingsplan ?

b) de organisatie van bezoeken ter plaatse van adviseurs van 
Actiris ?

3. Graag meer informatie over de periode na de stage zoals :  

a) het aandeel van stagiairs die werk gevonden hebben na 
afloop van hun stage alsook het onderscheid naargelang 
de plaats van de stage of bij een andere werkgever ?  

b) het aandeel van de stagiairs die opnieuw gaan studeren 
zijn na de stage ?

c) het aandeel van de stagiaires die werkloos gebleven zijn?

Antwoord : Tussen januari en november 2017 werden 1.107 
First-stages geregistreerd (voor 1.089 afzonderlijke werkzoe-
kenden). De statistieken zijn opgemaakt op basis van het aantal 
First-stages dat in de eerste elf maanden van 2017 is ingegaan.

In theorie kunnen werkzoekenden maar één stage doorlopen. 
Een heel beperkt aantal stagiairs (achttien) heeft in 2017 echter 
twee stages gestart.

Dat kan toegeschreven worden aan het feit dat een eerste stage 
vroegtijdig werd afgebroken en dat de stagiairs een tweede stage 
konden starten of aan het feit dat bepaalde oorspronkelijk voor 
drie maanden geplande stages met drie maanden werden verlengd.

Bijgevoegd vindt u :

–     tabel 1 (*) met betrekking tot de verdeling op basis van 
leeftijd en geslacht ;

–     tabel 2 (*) met betrekking tot de verdeling van de stagiairs op 
basis van studieniveau en geslacht ;

–     tabel 3 (*) met betrekking tot de verdeling van de stagiairs 
op basis van beroepsdomein (soort uitgevoerde functie) en 
geslacht ;

–     tabel 4 (*) met betrekking tot de verdeling van de stagiairs op 
basis van de gemeente waarin ze wonen en geslacht ;

e) la nature de la fonction occupée dans le cadre du stage ?

f) la proportion de stagiaires qui suivent parallèlement une 
formation ?

1. Pourriez-vous nous donner de plus amples informations sur 
les lieux de stage telles que :

a) le type de structure (entreprise, ASBL, administration 
publique, etc.) ?

b) le nombre d’employés (ETP) au sein du lieu de stage 
(sans compter le stagiaire) ?

c) est-ce que certains candidats employeurs se sont vu 
refuser l’octroi d’un stagiaire ? Si oui, pour quelle(s) 
raison(s) ?

2. Pourriez-vous nous donner de plus amples informations sur le 
déroulement du stage telles que :

a) l’organisation du contrôle de la nature du stage et de sa 
conformité avec le descriptif de fonction convenu dans le 
plan d’accompagnement ?

b) l’organisation de visites sur place de conseillers Actiris ? 

3. Pourriez-vous nous donner de plus amples informations sur 
l’après-stage, telles que :

a) la proportion de ces stagiaires qui ont trouvé un emploi à 
l’issue de leur stage ? Ainsi que la distinction selon que 
ce soit au sein de leur lieu de stage ou auprès d’un autre 
employeur ?

b) la proportion de ces stagiaires qui ont repris des études à 
l’issue de leur stage ?

c) la proportion de ceux qui restent demandeurs d’emploi ?

Réponse : On enregistre 1.107 stages First entre janvier et 
novembre 2017 (pour 1.089 chercheurs d’emploi distincts). Les 
statistiques sont construites sur la base du nombre de Stage First 
ayant débuté durant les onze premiers mois de l’année 2017.

En théorie, les chercheurs d’emploi ne peuvent exercer qu’un 
seul stage. Néanmoins un nombre très réduit de stagiaires ont 
débuté deux stages au cours de l’année 2017, soit 18 stagiaires.

Cela peut s’expliquer par le fait que le premier stage a été 
interrompu précocement et que les stagiaires peuvent débuter un 
second stage ou du fait que certains stages prévus initialement 
pour une durée de 3 mois ont été prolongés de 3 mois.

Vous trouverez en annexe :

–     le tableau 1 (*) relatif à la répartition par âge et par genre ;  

–     le tableau 2 (*) relatif à la répartition des stagiaires par niveau 
d’études et par sexe ;

–     le tableau 3 (*) relatif à la répartition des stagiaires par 
domaine professionnel (type de fonction exercé) et par sexe ;  

–     le tableau 4 (*) relatif à la répartition des stagiaires selon la 
commune de résidence et par sexe ;
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–     tabel 5 (*) met betrekking tot de verdeling van de stages per 
activiteitensector (volgens de NACE-indeling).

Die statistieken zijn opgemaakt op basis van de activiteiten-
sector van de onderneming : er kan dus vastgesteld worden dat 
255 stages onder de activiteitensector « openbaar bestuur » 
vallen, dat er 217 onder de sector « handel » vallen, dat er 139 
onder de sector « Horeca » vallen etc.

Er kunnen geen statistieken opgemaakt worden op basis van 
het juridische statuut van de onderneming. Uit de tabel kan 
echter afgeleid worden dat de overgrote meerderheid van de 
stages in ondernemingen werd doorlopen en in mindere mate 
in overheidsdiensten etc. ;

–     tabel 6 (*) met betrekking tot de verdeling van de stages op 
basis van de grootte van de ondernemingen.

Die statistieken kunnen enkel worden opgemaakt op basis 
van de grootte van de onderneming (grootteklasse van 
de onderneming) en niet op basis van het exacte aantal 
werknemers op de stageplaats.

De stagiairs hun stage is voltijds. Er is niet specifiek vastgelegd 
dat een opleiding moet worden gevolgd naast hun stage. We 
beschikken dan ook niet over statistieken met betrekking tot het 
aantal stagiairs dat een opleiding volgt.

Alle werkgevers kunnen van de maatregel gebruikmaken. 
Actiris kan echter bepaalde werkgevers tijdelijk uitsluiten van de 
stages als gevolg van een negatieve evaluatie van een stage, en na 
een bemiddelingsprocedure. Tot nu toe werd aan nog geen enkele 
werkgever een stagiair geweigerd.  

Actiris voerde een controle in voor een stage goedgekeurd 
wordt op basis van vooraf bepaalde criteria (functiebeschrijving 
die met het doelpubliek overeenstemt, een begeleidingsplan dat 
volledig is en coherent ten opzichte van de maatregel, begeleiding 
door een ervaren mentor, verzekeringen in orde etc.).

Er wordt voorzien in bemiddeling en er bestaat een proces 
om stages stop te zetten als stagiairs of werkgevers problemen 
ondervinden. Het gaat dan bijvoorbeeld om afgesproken taken die 
niet worden uitgevoerd of een afgesproken uurregeling die met 
voeten wordt getreden of aanwezigheidsproblemen.

Stagiairs worden opgevolgd door hun jobcoach na de start van 
de stage, na anderhalve maand en op het einde van de stage.

Alle Brusselse werkgevers kunnen op verzoek of op basis 
van een prospectie een beroep doen op de diensten van hun refe-
rentieconsulent. Die gaat naar de ondernemingen om alle nodige 
ondersteuning te bieden om de tewerkstelling en in dit geval de 
stage te faciliteren.

Actiris-consulenten bieden indien nodig de vereiste informatie 
over de maatregel en de bijbehorende administratieve stappen. Ze 
helpen werkgevers met het opstellen van hun functiebeschrijving 
en begeleidingsplan en fungeren als tussenpersoon naar de interne 
diensten van Actiris die stageaanvragen moeten goedkeuren en 
instaan voor de matching en de coaching van de geselecteerde 
kandidaten.

–     le tableau 5 (*) relatif à la répartition des stages par secteur 
d’activité (selon la classification NACE).

Ces statistiques sont produites sur la base du secteur d’activité 
de l’entreprise : on peut donc déterminer que 255 stages ont 
eu lieu dans le secteur d’activité « administration publique », 
217 dans le secteur du « commerce », 139 dans le secteur de 
l’Horeca, etc.

Il n’est pas possible de produire des statistiques sur la base du 
statut juridique de l’entreprise – néanmoins on peut déduire à 
partir de ce tableau qu’une large majorité des stages ont lieu 
dans des entreprises et dans une moindre mesure dans des 
administrations,… ;

–     le tableau 6 (*) relatif à la répartition des stages selon la taille 
des entreprises.

Ces statistiques ne peuvent être produites que sur la base de 
la taille de l’entreprise (classe de taille de l’entreprise) et non 
sur la base du nombre d’employé exact sur le lieu du stage.  

Les stagiaires exercent leurs stages à temps plein. Il n’est pas 
spécialement prévu qu’ils suivent une formation parallèlement à 
leur stage. Dès lors, nous ne disposons pas de statistiques sur les 
stagiaires suivant une formation.

La mesure est accessible à l’ensemble des employeurs. 
Toutefois, Actiris se réserve le droit d’exclure temporairement 
l’accès aux stages à certains employeurs suite à l’évaluation 
négative d’une mise en stage et après une procédure de médiation. 
À ce jour, aucun employeur ne s’est vu refuser l’octroi d’un 
stagiaire.

Actiris a mis en place un contrôle préalable à l’acceptation 
de chaque stage sur la base de critères préétablis (descriptif de 
fonction qui correspond avec le public cible, d’un plan d’ac-
compagnement complet et cohérent par rapport à la mesure, 
encadrement par un tuteur expérimenté, assurances en ordre,.)

La médiation et un processus de rupture de stage sont prévus 
lorsque le stagiaire ou l’employeur est confronté à une probléma-
tique comme le non respects des tâches convenues, des horaires 
ou encore des problèmes de présence.  

Un suivi du stagiaire est assuré par son jobcoach, après la mise 
en stage, à 1 mois et demi après le début du stage et en fin de stage.

Tous les employeurs bruxellois bénéficient, à la demande 
ou sur la base d’une prospection des services offerts par leurs 
consultants de référence qui se rendent en entreprises pour offrir 
tout le support nécessaire pour faciliter la mise à l’emploi et dans 
ce cas la mise en stages.

Au besoin, le consultant d’Actiris donne toutes les informa-
tions sur la mesure et les démarches administratives liées. Il aide 
l’employeur à rédiger son descriptif de fonction et son plan d’ac-
compagnement et fait le relais vers les services internes d’Actiris 
chargés de valider les demandes de stages, d’effectuer le matching 
et le coaching des candidats retenus.  
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Aan werkgevers die voor de eerste keer op een stagiair 
een beroep willen doen, wordt een bezoek van een adviseur 
aangeboden die de haalbaarheid van de stage moet beoordelen en 
inschatten.

Het is nog te vroeg om met betrekking tot de periode na 
de stages longitudinale analyses uit te voeren voor de nieuwe 
First-stages aangezien de trajecten van stagiairs voor een periode 
van zes en twaalf maanden na hun stage worden onderzocht. De 
maatregel is dus nog niet lang genoeg geleden ingevoerd om het 
traject van stagiairs na afloop van hun stage te kunnen analyseren. 
Analyses over wat er van de stagiairs geworden is zullen dus op 
een later tijdstip worden uitgevoerd.

Ik wil er echter op wijzen dat het Observatorium al analyses 
van de inschakelingsstages heeft uitgevoerd (die in januari 2017 
First-stages zijn geworden). Uit die longitudinale analyses is 
gebleken dat het uitstroompercentage naar werk van stagiairs 
hoger ligt dan het uitstroompercentage naar werk van een contro-
legroep. 64 % van de stagiairs had immers binnen twaalf maanden 
na het einde van de stage werkervaring opgedaan, tegenover 45 % 
van de werkzoekenden van de controlegroep. Na twaalf maanden 
is 30 % van de stagiairs nog ingeschreven als NWWZ, tegenover 
ongeveer 50 % van de werkzoekenden van de controlegroep.

Het uitstroompercentage naar werk bedroeg dan wel 64 % 
binnen twaalf maanden na het einde van de stage, dat aandeel 
stijgt naar 73 % als met de volledige positieve uitstroom rekening 
wordt gehouden. Het gaat dan om de gevallen met uitstroom 
naar werk, maar ook gestarte opleidingen, gestarte IBO’s en 
studiehervattingen.

(*) (De tabellen zullen niet gepubliceerd worden, maar blijven 
ter beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website 
van het Parlement.)

Vraag nr. 1226 van de heer Éric Bott d.d. 27 november 
2017 (Fr.) :

Evaluatie van de Brusselse regeling voor de dienstencheques.

De dienstencheques werden in juli 2014 geregionaliseerd, 
maar de praktische follow-up van de overheidsopdracht met het 
uitgiftebedrijf werd pas op 1 januari 2016 overgedragen naar de 
Gewesten. Daarvoor was de RVA belast met de follow-up van de 
overheidsopdracht met de firma Sodexo.

Sinds de regionalisering hebt u al een reeks maatregelen 
genomen, waaronder de verlaging van de belastingaftrek, het 
behoud van de prijs op 9 euro, de invoering van een aanvullende 
indexering die aan 3 voorwaarden onderworpen is (naleving van 
de 60 %, opleidingsplan, diversiteitshandvest) en in het algemeen 
hebt u getracht de intussen geregionaliseerde regeling zoveel 
mogelijk te vereenvoudigen.

Pour les employeurs qui souhaitent bénéficier pour une 
première fois d’un stagiaire, une visite est proposée par un 
conseiller chargé de conseiller et d’évaluer la faisabilité du stage. 

Concernant l’après-stage, il est encore trop tôt pour pouvoir 
faire des analyses longitudinales sur les nouveaux Stages First 
puisque les parcours des stagiaires sont examinés sur une période 
de 6 et 12 mois à la fin de leurs stages. La mise en place de cette 
nouvelle mesure est donc trop récente pour pouvoir examiner 
le parcours des stagiaires au terme du stage. Les analyses sur le 
devenir des stagiaires seront donc menées plus tard.  

Néanmoins, je vous rappelle que des analyses ont déjà été 
menées par l’Observatoire sur les STE (qui sont devenus depuis 
janvier 2017 des Stages First). Ces analyses longitudinales ont 
montré que les stagiaires ont des taux de sortie vers l’emploi plus 
élevés qu’un groupe de contrôle. En effet, 64 % des stagiaires 
avaient eu une expérience de travail endéans les 12 mois de la 
fin du stage contre 45 % des chercheurs d’emploi du groupe de 
contrôle. 30 % des stagiaires sont encore inscrits comme DEI au 
bout de 12 mois contre environ 50 % des chercheurs d’emploi du 
groupe de contrôle.

Si on constatait des taux de sortie vers l’emploi de 64 % dans 
les 12 mois qui suivent la fin du stage – cette proportion augmente 
à 73 % en prenant l’ensemble des sorties positives c’est-à-dire des 
sorties vers l’emploi mais également des entrées en formation, en 
FPI ou reprises d’études.  

(*) (Les tableaux ne seront pas publiés mais resteront 
disponibles pour consultation au Greffe ou via le site du 
Parlement.)

Question n° 1226 de M. Éric Bott du 27 novembre 2017 
(Fr.) :

Évaluation du dispositif des titres-services bruxellois.

La matière des titres-services a été régionalisée en juillet 
2014, mais le suivi pratique du marché avec la société émettrice 
n’a été transféré aux Régions qu’au 1er janvier 2016. Avant cela, 
l’ONEm poursuivait le suivi du marché avec Sodexo.  

Depuis la régionalisation, vous avez déjà pris une série de 
mesures, notamment la baisse de la déduction fiscale, le maintien 
du prix des titres à 9 euros, la mise en place d’une indexation 
complémentaire soumise à 3 conditions (respect des 60 %, plan 
de formation, charte diversité) et de manière générale vous 
avez essayé de simplifier, autant que faire se peut, le système 
maintenant régionalisé.
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U hebt een ordonnantie laten goedkeuren die bepaalt dat een 
evaluatie van de regeling van de dienstencheques jaarlijks aan het 
Parlement moet worden voorgelegd.

Wat zijn de conclusies van die evaluatie met betrekking tot :  

–     de evolutie van het aantal ondernemingen, werknemers, 
gebruikers, gekochte en gebruikte dienstencheques ?

–     de kwaliteit van de betrekking voor de werknemers van de 
dienstenchequesector ?

–     de kosten van de maatregel en de eventuele return ervan?

Antwoord : Ik wil eerst preciseren dat de federale overheid 
geacht werd de dienstencheques in 2014 en 2015 te evalueren. 
De effectieve overheveling van het beheer van het diensten-
chequesysteem vond immers pas plaats op 1 januari 2016. 
Om continuïteit te waarborgen met de laatste verslagen van 
de federale overheid, heb ik toch besloten een evaluatie uit te 
voeren voor 2014 en 2015.

Alvorens ik uw vragen beantwoord, lijkt het me belangrijk 
te preciseren dat, voor de evaluaties van 2014 en 2015, zowel de 
verkregen gegevens als de manier om ze te verkrijgen soortgelijk 
waren aan die van de voorgaande jaren (gegevens op grond van 
een federaal systeem), terwijl de gegevens voor 2016 zich tot de 
Brusselse markt beperken. Er kan dus sprake zijn van systemati-
sche fouten en lichte discrepanties voor bepaalde cijfers in 2016. 
Ondanks dat blijft dit heel interessant.

Het aantal ondernemingen blijft dalen. Het aantal erkende 
ondernemingen met maatschappelijke zetel ging van 425 in 2013 
naar 367 in 2014, 305 in 2015 en tot slot 289 in 2016. Die daling 
zwakt af, maar vormt vooral het bewijs van de professionalisering 
van het systeem.

Die bewering wordt gestaafd door de cijfers met betrekking 
tot het aantal werknemers. Die blijven namelijk stijgen. Dat aantal 
steeg van 20.300 in 2013 tot meer dan 23.000 in 2016. Als we 
de cijfers van Sodexo bekijken, tonen die ons overigens dat het 
aantal Brusselse werknemers nog hoger zou liggen en de 25.000 
zou overschrijden.

Er is veel tewerkstelling via dienstencheques in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest. Bijna 6 % (5,8 % om precies te zijn) van 
de Brusselse beroepsbevolking wordt immers zo tewerkgesteld. 
Dat is bijna twee keer zoveel als in de twee overige gewesten.

Het « standaardprofiel » van de dienstenchequewerknemer 
is een vrouw (95,7 %) van een Europese nationaliteit (maar niet 
Belgisch – 60 % EU, 20 % Belgisch), tussen de 30 en 49 jaar oud 
(60 %) en laaggeschoold (60 %).

Ook het aantal personen dat dienstencheques gebruikt blijft 
sterk toenemen. Dat steeg namelijk van 90.365 in 2013 tot meer 
dan 107.300 in 2016. Dat betekent dat 11,7 % van de bevolking 
dienstencheques gebruikt. In de werkelijkheid ligt dat percentage 
nog hoger. Er zijn immers veel koppels die dienstencheques 
gebruiken, waarbij maar een van beiden ingeschreven is als 

Vous avez fait approuver une ordonnance qui prévoyait qu’une 
évaluation du système des titres-services devait être transmise 
annuellement au Parlement.

Pourriez-vous m’indiquer les résultats de cette évaluation 
notamment en ce qui concerne :

–     l’évolution du nombre d’entreprises, de travailleurs, d’uti-
lisateurs ainsi que du nombre de titres-services achetés et 
utilisés ?

–     la qualité de l’emploi pour les travailleurs des titres-services ?

–     le coût de la mesure et, éventuellement, les effets retours ?

Réponse : Concernant l’évaluation des titres-services, je 
tiens tout d’abord à préciser que le fédéral était censé réaliser les 
évaluations 2014 et 2015 vu que le transfert effectif de la gestion 
du système des titres-services n’a eu lieu qu’au 1er janvier 2016. 
Toutefois, en vue d’assurer une continuité avec les derniers 
rapports réalisés par le fédéral, j’ai décidé de faire également une 
évaluation pour 2014 et 2015.

Préalablement à vos questions, il me parait important de 
préciser que pour les évaluations 2014 et 2015 tant les données 
obtenues que la manière de les obtenir étaient similaires aux 
années précédentes (données sur la base d’un système fédéral) 
tandis que les données 2016 se limitent au marché bruxellois. 
Des biais et de légères discordances peuvent donc apparaitre sur 
certains chiffres en 2016. Malgré tout, cela reste très intéressant.  

Concernant l’évolution du nombre d’entreprises, celui-ci 
a continué à chuter. Le nombre d’entreprises agrées ayant leur 
siège social est passé de 425 en 2013, à 367 en 2014, 305 en 2015 
et enfin 289 en 2016. Cette baisse s’essouffle mais est surtout la 
preuve d’une professionnalisation du système.

Cette affirmation est corroborée avec les chiffres sur le 
nombre de travailleurs qui continuent à augmenter. Il est ainsi 
passé de 20.300 en 2013 à plus de 23.000 en 2016. Si nous 
prenons les chiffres de Sodexo, ceux-ci nous indiquent d’ailleurs 
que le nombre de travailleurs bruxellois serait encore plus élevés 
et dépasserait les 25.000 travailleurs.

L’emploi titres-services est très important en Région de 
Bruxelles-Capitale vu qu’il représente quasi 6 % (5,8 %) de la 
population active bruxelloise ce qui est quasi le double des deux 
autres Régions.

Le profil « type » du travailleur titres-services est une femme 
(95,7 %), de nationalité européenne (mais non belge – 60 % UE, 
20 % Belgique) ayant entre 30 et 49 ans (60 %) et peu qualifiée 
(60 %).

En ce qui concerne les utilisateurs, celui-ci continue à 
augmenter fortement. Ce nombre est ainsi passé de 90.365 
utilisateurs en 2013 à plus de 107.300 utilisateurs en 2016. Cela 
représente ainsi 11,7 % de la population qui utilise les titres-ser-
vices, mais en réalité ce pourcentage est plus élevé car un grand 
nombre de couples font appel aux titres-services mais seul un des 



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36) 57

gebruiker bij Sodexo. Ook bemoedigend is dat meer dan een op de 
twee nieuwe gebruikers kiest voor elektronische dienstencheques. 

Wat het gebruik van die dienstencheques als dusdanig betreft, 
steeg het aantal uitgegeven en dus door gebruikers aangekochte 
dienstencheques van 14.550.000 in 2014 naar meer dan 
15.635.000 in 2016. In 2017 zijn die cijfers ook aan de stijgende 
hand. Er werden immers al meer dan 14.625.000 dienstencheques 
aangekocht in de eerste elf maanden van het jaar. Dat betekent 
een verhoging met 2,67 % ten opzichte van de eerste elf maanden 
van 2016.

Het aantal aan ondernemingen terugbetaalde dienstencheques, 
die uiteindelijk het aantal uitgevoerde prestaties doorheen het 
jaar vertegenwoordigen, nemen ook constant toe. Dat aantal 
steeg immers tot meer dan 15.511.000 in 2016, ten opzichte van 
14.770.000 in 2014. In 2017 zien we ook een beduidende toename 
in de eerste elf maanden van het jaar : meer dan 2,77 %.

Wat de kwaliteit van het werk voor de dienstenchequewerk-
nemers betreft, stegen zowel het gemiddelde brutosalaris als het 
aantal gepresteerde uren per week sinds het vorige verslag.

Zo steeg het gemiddelde brutosalaris van 10,95 euro in 2014 
tot 11,13 euro in 2016, terwijl het aantal werkuren per week steeg 
van 22,9 in 2014 tot 23,9 in 2016.

In 2016 was bijna een kwart van de werknemers een 
nieuwkomer in het systeem. 63 % van de nieuw aangeworvenen 
in het dienstenchequesysteem was al minstens een jaar werkloos 
voordat ze tot het systeem toetraden.

Op grond van de meest recente beschikbare gegevens kan 
men stellen dat meer dan 70 % van de personen die in 2015 actief 
waren in het dienstenchequesysteem dat ook al waren in het eerste 
kwartaal van 2013. De dienstenchequesector is dus bijzonder 
stabiel.

Wat het type arbeidsovereenkomst betreft, is het opmerkelijk 
dat in 2016 70 % van de werknemers met een arbeidsovereen-
komst van onbepaalde duur die overeenkomst meteen kreeg. 
12,5 % van de werknemers kreeg die pas na een arbeidsovereen-
komst van bepaalde duur, 4,7 % na twee arbeidsovereenkomsten 
van bepaalde duur en 8,1 % na drie. Er zijn dus minder dan 6 % 
werknemers met een arbeidsovereenkomst van onbepaalde duur 
die eerst drie overeenkomsten van bepaalde duur moesten uitdoen 
alvorens een vast contract te versieren in deze sector.

Ondanks de vermindering van de fiscale aftrekbaarheid, 
blijft het dienstenchequesysteem in succes toenemen. Dat heeft 
tot gevolg dat de kosten ervoor ook blijven stijgen. Alleen al de 
kosten in verband met de gewestelijke tegemoetkoming in de 
prijs voor een uur aan prestaties steeg van 185.660.000 euro tot 
213.500.000 euro in 2016. De terugverdieneffecten (tenminste 
de financiële) voor het Brussels Hoofdstedelijk Gewest zijn 
echter erg gering. Het merendeel ervan zien we op federaal 
niveau, zoals de verlaging van de werkloosheidsuitkeringen 
(ongeveer 30.000.000 euros), de toename van de ontvangsten 

deux est en réalité utilisateur inscrit auprès de Sodexo. Un autre 
chiffre très encourageant est que plus d’un nouveau utilisateur sur 
deux utilise des titres-services électroniques.

Concernant l’utilisation des titres-services en tant que tel, le 
nombre de titres émis et donc achetés par les utilisateurs est passé 
de 14.550.000 en 2014 à plus de 15.635.000 titres en 2016. En 
2017, ces chiffres sont également à la hausse avec déjà plus de 
14.625.000 titres pour les 11 premiers mois soit une hausse de 
2,67 % par rapport aux 11 premiers mois de 2016.  
 

Les titres remboursés aux entreprises, qui représentent in fine 
le nombre de prestations effectuées sur l’année, est également en 
continuelle augmentation est ainsi passé à plus de 15.511.000 en 
2016, contre 14.770.000 en 2014. En 2017, l’augmentation est 
également significative sur les 11 premiers mois puisqu’elle est 
de plus de 2,77 %.

En ce qui concerne la qualité de l’emploi pour les travailleurs 
titres-services, tant le salaire brut moyen que le nombre d’heures 
prestées par semaine ont augmenté depuis le dernier rapport.

Ainsi, le salaire horaire brut moyen est passé de 10,95 euros 
en 2014 à 11,13 euros en 2016 tandis que le nombre d’heures de 
travail hebdomadaire est passé de 22,9 en 2014 à 23,9 en 2016.

Près de 25 % des travailleurs en 2016 sont de « nouveaux 
entrants » dans le système. 63 % des nouveaux engagés dans le 
système des titres-services étaient au chômage depuis minimum 
un an avant de rentrer dans le système.

Sur la base des dernières données disponibles, on se rend 
compte que + de 70 % des personnes actives en 2015 dans le 
système des titres-services l’étaient déjà au 1er trimestre de 2013. 
Le secteur des titres-services est donc particulièrement stable.  

Concernant les types de contrat, il est intéressant de remarquer 
qu’en 2016, 70 % des travailleurs en CDI l’ont obtenu directement, 
12,5 % après un premier CDD, 4,7 % après deux, et 8,1 % après 3 
contrats. Il y a donc moins de 6 % des travailleurs en CDI qui ont 
dû attendre plus de 3 contrats CDD pour obtenir un contrat CDI 
dans le secteur.  
 
 

Malgré la réduction de la déductibilité fiscale, le système des 
titres-services est en constante augmentation. Ce qui entraine que 
les coûts de celui-ci continuent également à augmenter. Rien que 
les frais liées à l’intervention régionale dans le prix d’une heure 
de prestation est passé de 185.660.000 euros à 213.500.000 euros 
en 2016. Toutefois, les effets retour du moins financiers sont très 
faibles pour la Région. En effet, la plupart de ceux-ci se retrouvent 
au niveau de l’État fédéral notamment la diminution des allocations 
de chômage (environ 30.000.000 euros), l’accroissement des 
recettes de cotisations sociales (environ 60.000.000 euros) et 
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uit sociale bijdragen (ongeveer 60.000.000 euros) en de 
toename van de ontvangsten uit de personenbelasting (ongeveer 
25.000.000 euros).

De terugverdieneffecten voor het Gewest zijn er vooral op 
het vlak van tewerkstelling van de Brusselse beroepsbevolking, 
aangezien de dienstenchequewerknemers bijna 6 % van de 
Brusselse beroepsbevolking vertegenwoordigen. De financiële 
terugverdieneffecten zijn echter zo goed als onbestaande.

Vraag nr. 1227 van de heer Ahmed El Khannouss d.d. 
28 november 2017 (Fr.) :

De vooruitzichten voor nieuwe jobs in Brussel dankzij de 
circulaire economie.

Zoals u weet meent het kabinet McKinsey dat de circulaire 
economie vanaf 2025 900 miljard euro ontvangsten zou kunnen 
voortbrengen op wereldschaal, alsook 100.000 jobs binnen 5 jaar. 
De technologische federatie Agoria kondigt aan dat de circulaire 
economie de mogelijkheid zal bieden 36.000 extra jobs tot stand 
te brengen, alsook 3,6 miljard euro toegevoegde waarde in België 
tegen 2020. Indien die ramingen kloppen, zou dat leiden tot een 
toename van de tewerkstellingsgraad met 0,79 % en van het BBP 
met 1,04 %.

Ter zake heb ik volgende vragen :

–     Bent u op de hoogte van deze cijfers ?

–     Hoe analyseert u ze ?

–     Wat zijn de redelijke vooruitzichten inzake nieuwe jobs in ons 
Gewest op korte, middellange en lange termijn, dankzij de 
circulaire economie ?  

–     Kan u mij een overzicht geven van de initiatieven en de orga-
nisaties die werden gesteund door het Gewest in het kader van 
het Gewestelijk plan inzake de circulaire economie ?

–     Ziet u de eerste jobs tot stand komen naar aanleiding van de 
start van het Gewestelijk plan inzake de circulaire economie 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest ?

Antwoord : Ik heb wel degelijk kennis genomen van die 
cijfers en analyses, die met name door het departement Greentech 
van Impulse geanalyseerd worden.

Er bestaan veel dergelijke soorten studies door McKinsey, al 
dan niet ondersteund door de Ellen MacArthur Foundation, die 
vermaard is voor haar standpunt met betrekking tot circulaire 
economie en haar talrijke publicaties ter zake. Die laatste 
kondigt, op basis van een verbetering van de productiviteit 
van de middelen voor de sectoren mobiliteit, bouw en voeding, 
een jaarlijkse kostenvermindering van 900 miljard aan in 2030 
(verslag « Growth within : a circular economy vision for a 
competitive Europe »).

De door de federatie Agoria aangekondigde cijfers werden 
tijdens de conferentie van 21 november 2017 openbaar gemaakt. 

l’accroissement des recettes des impôts des personnes physiques 
(environ 25.000.000 euros).  

Les effets retour pour la Région sont surtout au niveau de la 
mise au travail de la population active bruxelloise en ce que les 
travailleuses et travailleurs titres-services représentent quasi 6 % 
de la population active bruxelloise. Par contre, les effets retour 
financiers sont quasi nuls.

Question n° 1227 de M. Ahmed El Khannouss du 
28 novembre 2017 (Fr.) :

Les perspectives de création d’emploi à Bruxelles grâce à 
l’économie circulaire.

Comme vous le savez, le cabinet McKinsey estime que 
l’économie circulaire pourrait générer 900 milliards d’euros de 
recettes à l’échelle mondiale dès 2025 et créer 100.000 emplois 
dans les 5 ans. La fédération technologique Agoria annonce que 
l’économie circulaire permettra la création de 36.000 emplois 
supplémentaires et de 3,6 milliards d’euros de valeur ajoutée 
en Belgique d’ici 2020. Si ces estimations sont exactes, elles se 
traduiraient par une augmentation du taux d’emploi de 0,79 % et 
du PIB de 1,04 %.

Mes questions sont les suivantes :

–     Avez-vous pris connaissance de ces chiffres ?

–     Quelle est votre analyse de ceux-ci ?

–     Quelles sont les perspectives auxquelles on peut raisonnable-
ment s’attendre en matière de création d’emplois dans notre 
Région à court, moyen et long termes grâce à l’économie 
circulaire ?

–     Pourriez-vous me faire un relevé des initiatives et des organi-
sations qui ont été soutenues par la Région dans le cadre du 
Plan régional en économie circulaire ?

–     Voyez-vous des premières évolutions en matière de création 
d’emploi liées au lancement du plan régional d’économie 
circulaire en Région de Bruxelles-Capitale ?

Réponse : J’ai bien pris connaissance de ces chiffres et 
analyses, qui sont regardés de près notamment par le département 
Greentech d’Impulse.

Il existe de nombreuses études de ce type éditées par 
McKinsey avec ou sans le support de la Fondation Ellen 
MacArthur, renommée pour sa position en matière d’économie 
circulaire et ses nombreuses publications sur le sujet. La dernière, 
en se basant sur une amélioration de la productivité des ressources 
pour les secteurs de la mobilité, du bâtiment et de l’alimentation, 
annonce une réduction des coûts annuels de 900 milliards en 
2030 (Rapport « Growth within : a circular economy vision for a 
competitive Europe »).

Les chiffres annoncés par la fédération Agoria ont été 
rendus publics lors d’une conférence le 21 novembre dernier. 
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Voor hun berekening hebben Agoria en Sirris zich gebaseerd op 
de door TNO ontwikkelde methodologie (zie de Nederlandse 
studie van TNO « Kansen voor een circulaire economie in 
Nederland » (2013) en de Vlaamse studie van het Steunpunt 
Duurzaam Materiaalbeheer « Verkennende analyse van het 
economisch belang van afvalbeheer, recyclage en de circulaire 
economie in Vlaanderen » (2014), waarbij de TNO-methodologie 
op Vlaanderen werd afgestemd).

De bestaande, nieuwe en/of te creëren jobs in de circulaire 
economie in cijfers gieten brengt echter moeilijkheden met 
zich. Die moeilijkheden hebben onder meer betrekking op de 
beperkingen van de huidige statistieken om die variabele in 
te schatten en op de definitie van wat een job in de circulaire 
economie is. Ondanks de moeilijkheden die inherent zijn aan 
het inschatten van het tewerkstellingspotentieel dat voortvloeit 
uit de invoering van een circulaire economie, is dat al gebeurd 
in verschillende in Europa en recent in België uitgevoerde pros-
pectieve studies. Voor België kan, naast de voormelde studies van 
Agoria/Sirris en het Steunpunt, ook de studie van PwC « Etude 
sur l’Economie circulaire : potentiel économique en Belgique et 
objectifs de la politique fédérale » (2016) worden vermeld.

In andere studies wordt gewag gemaakt van de jobcreatiemo-
gelijkheden in Europa. Het gaat onder meer om een Franse studie 
(Quel potentiel d’emplois dans une économie circulaire/Institut 
d’économie circulaire/Paris), een Britse studie (Employment and 
the circular economy. Job creation in a more resource efficient 
Britain/WRAP-Green Alliance) etc.

Het besluit van al die Belgische – maar ook Europese – 
studies is dat de circulaire economie in de komende jaren een 
tewerkstellingskatalysator kan zijn, met evenwel termijnen die 
kunnen verschillen. De grootteordes van de ramingen verschillen 
echter en ze kunnen bovendien moeilijk met elkaar vergeleken 
worden. Men gebruikt immers verschillende methodologieën, 
gegevens die niet noodzakelijk gelijkwaardig zijn tussen landen 
of een definitie van circulaire economie waarover niet altijd een 
consensus bestaat.

Buiten die verschillen wordt in die studies over het algemeen 
een beroep gedaan op scenario’s om het tewerkstellingspotentieel 
van de circulaire economie te ramen. Die werkwijze brengt met 
zich dat bij de tewerkstellingsramingen meestal sprake is van 
een interval met een onder- en een bovengrens die soms ver uit 
elkaar liggen. Hoewel de hypotheses voor de ontwikkeling van 
de scenario’s per studie kunnen verschillen, wordt er over het 
algemeen wel uitgegaan van een min of meer daadkrachtig beleid 
met betrekking tot de ontwikkeling van de circulaire economie, 
wat als een beslissende factor voor het tewerkstellingspotentieel 
wordt beschouwd. De auteurs, in het bijzonder van de Vlaamse 
studie van het Steunpunt, benadrukken bovendien dat de cijfers 
voor Vlaanderen niet als exacte vooruitzichten geïnterpre-
teerd moeten worden, maar dat ze nuttig zijn om het belang te 
benadrukken van vernieuwende concepten en beleidskeuzes.

Er kunnen ook verschillende bezwaren tegen die voorspel-
lende modellen worden opgeworpen. Buiten de aan al die studies 
eigen methodologische beperkingen, wordt in de reflectie van de 
modellen over het algemeen geen rekening gehouden met het bij 
elke vernieuwing horende creatievedestructieproces. Met andere 
woorden, de vooruitgeschoven cijfers mogen over het algemeen 

Afin de procéder à leur calcul, Agoria et Sirris se sont basés 
sur la méthodologie développée par le TNO (voir l’étude 
hollandaise du TNO « Kansen voor een circulaire economie in 
Nederland » (2013) et l’étude flamande du Steunpunt Duurzaal 
Materiaalbeheer « Verkennende analyse van het economisch 
belang van afvalbeheer, recyclage en de circulaire economie 
in Vlaanderen » (2014) qui a adapté la méthodologie TNO à la 
Flandre). 

L’exercice de quantification des emplois circulaires existants, 
nouveaux et/ou à créer n’est toutefois pas exempt de difficultés. 
Ces dernières renvoient notamment aux limites rencontrées par 
les statistiques existantes pour appréhender cette variable et à la 
définition de ce qu’est un emploi circulaire. Malgré les difficultés 
inhérentes pour estimer le potentiel d’emplois résultant de la mise 
en place d’une économie circulaire, plusieurs études prospectives 
réalisées en Europe et récemment en Belgique ont tenté l’exercice. 
En Belgique, outre les études d’Agoria/Sirris et du Steunpunt 
susmentionnées, on peut également citer l’étude de PwC « Etude 
sur l’Economie circulaire : potentiel économique en Belgique et 
objectifs de la politique fédérale » (2016).  

D’autres études font état des possibilités de création d’emploi 
en Europe, notamment en France (Quel potentiel d’emplois dans 
une économie circulaire/Institut d’économie circulaire/Paris), en 
Angleterre (Employment and the circular economy. Job creation 
in a more resource efficient Britain/WRAP-Green Alliance), etc.  

Ces études belges, mais aussi européennes, concluent toutes 
que l’économie circulaire peut être un vecteur d’emplois dans 
les années à venir, avec néanmoins des horizons temporels qui 
peuvent différer. Les estimations sont également d’ampleur 
variable et sont par ailleurs difficilement comparables, puisqu’elles 
s’appuient sur des méthodologies différentes, sur des données qui 
ne sont pas nécessairement équivalentes entre pays ou sur une 
définition de ce que recouvre l’économie circulaire qui n’est pas 
toujours consensuelle.

Au-delà de ces différences, ces études mobilisent générale-
ment des scénarios pour estimer le potentiel d’emploi qui serait 
induit par l’économie circulaire. Cette manière de procéder 
implique que les estimations en termes d’emploi se situent géné-
ralement dans un intervalle oscillant entre une valeur minimale 
et une valeur maximale, parfois fort éloignées l’une de l’autre. 
Si les hypothèses servant à l’élaboration des scénarios peuvent 
varier d’une étude à l’autre, on y trouve généralement celle d’une 
politique plus ou moins volontariste en faveur du développe-
ment de l’économie circulaire qui est jugée déterminante pour 
le potentiel d’emploi. Les auteurs, notamment ceux de l’étude 
flamande réalisée par le Steunpunt, soulignent d’ailleurs que les 
chiffres pour la Flandre ne doivent pas être interprétés comme 
étant des prévisions exactes, mais sont utiles pour souligner l’im-
portance de concepts innovants et des choix politiques.

Plusieurs griefs peuvent être également formulés à l’encontre 
de ces modèles prévisionnistes. Outre des limites méthodologiques 
propres à chacun d’entre eux, ces modèles n’intègrent générale-
ment pas dans leur réflexion le processus de destruction créatrice 
propre à toute innovation. Autrement dit, aussi impressionnants 
soient les chiffres généralement avancés, ils rendent compte des 
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dan wel indrukwekkend zijn, het gaat vooral om de brutojobcre-
atie van de ontwikkeling van de circulaire economie (« nieuwe » 
grondstoffen gebruiken, nieuwe diensten en producten aanbieden, 
nieuwe productiemethodes ontwikkelen etc.) en niet over de 
nettojobcreatie.

De ramingen worden bovendien uitgevoerd met als 
invalshoek de circulaire economie en er wordt geen rekening 
gehouden met andere tendensen – onder meer de digitalisering 
van de economie – die op middellange termijn ook een impact 
kunnen hebben op de creatie, verdwijning en verplaatsing van 
tewerkstelling.

In Brussel is het Gewestelijk Programma voor Circulaire 
Economie, een programma om de economie te stimuleren dat 
voornamelijk jobcreatie beoogt, ontegensprekelijk een belangrijke 
hefboom om de overgang van de Brusselse economie naar een 
circulaire economie te ondersteunen.

Een tiental van de 110 maatregelen van het GPCE hebben 
rechtstreeks betrekking op tewerkstellingskwesties. Het 
GPCE bevat ook maatregelen voor rechtstreekse of onrecht-
streekse economische ondersteuning van ondernemingen, 
waarbij jobcreatie wordt gestimuleerd. De projectoproep Be 
Circular, waarvoor mijn twee besturen Brussel Economie en 
Werkgelegenheid (BEW) en het Brussels Agentschap voor de 
Ondersteuning van het Bedrijfsleven (BAOB) verantwoordelijk 
zijn, in samenwerking met Leefmilieu Brussel, heeft respectieve-
lijk 41 en 29 voor tewerkstelling zorgende circulaire-economie-
projecten ondersteund in 2016 en 2017. Greenlab.brussels, het in 
het kader van een EFRO/BSE-project ontwikkelde en door het 
BAOB aangedreven jaarlijkse versnellingsprogramma, begeleidt 
bovendien Brusselse ondernemers bij de oprichting van hun 
activiteit in de circulaire economie.

Momenteel bestaat er geen raming van de jobcreatie in de 
circulaire economie op basis van een macro-economisch voor-
spellend model, op Brusselse schaal.

In 2018 zou een stand van zaken moeten worden opgemaakt 
van de tot nu toe ontwikkelde methodologieën om het tewerk-
stellingspotentieel in de circulaire economie te ramen. Zo kan 
men een beter inzicht krijgen in de troeven en beperkingen van 
de methodes en onderzoeken welke methode het geschiktst zou 
zijn voor het Brussels Gewest en kan de haalbaarheid ervan 
onderzocht worden.

Meer op microniveau neemt het Observatorium momenteel 
bovendien een online proefenquête af bij ongeveer 200 onder-
nemingen die onder de circulaire economie vallen (afvalbeheer, 
afvalvermindering, afvalrecyclage, gebruiksvoorwerpen of 
materialen herstellen om opnieuw te gebruiken, recyclage, func-
tionaliteitseconomie, eco-ontwerp van goederen of diensten etc.). 
Die proefenquête is een eerste poging om het tewerkstellingspo-
tentieel in de circulaire economie in Brussel in te schatten en de 
beroepen en de competenties te bepalen die nodig zijn voor de 
ontwikkeling van de circulaire economie in het Brussels Gewest. 
De resultaten ervan zullen in de lente van 2018 gepubliceerd 
worden.

créations brutes d’emploi qui résulteraient du développement 
de l’économie circulaire (utilisation de « nouvelles » matières 
premières, offre de nouveaux services et produits, développement 
de nouvelles méthodes de production…), et non pas des créations 
nettes d’emplois.

Par ailleurs, les estimations sont établies sous le prisme du 
circulaire, et n’intègrent pas d’autres tendances, notamment la 
digitalisation de l’économie, qui à moyen terme sont également 
susceptibles d’avoir un impact sur les créations, les disparitions, 
les relocalisations d’emploi.  

A Bruxelles, le Programme Régional en Economie Circulaire, 
programme d’animation économique qui vise principalement 
la création d’emploi, est sans conteste un levier important pour 
soutenir la transition de l’économie bruxelloise vers une économie 
circulaire.

Parmi les 110 mesures qui composent le PREC, une dizaine 
de mesures sont directement liées aux questions d’emplois. Le 
PREC comporte également des mesures de soutien économique 
aux entreprises, direct ou indirect, qui favorisent la création 
d’emploi. L’appel à projets Be Circular porté conjointement par 
mes deux administrations, Bruxelles Economie et Emploi (BEE) 
et l’Agence Bruxelloise pour l’Accompagnement de l’Entreprise 
(ABAE) en collaboration avec Bruxelles Environnement ont 
soutenu respectivement 41 et 29 projets d’économie circulaire 
porteurs d’emplois en 2016 et 2017. De plus, le programme 
annuel d’accélération greenlab.brussels, développé dans le cadre 
d’un projet FEDER/BSE et animé par l’ABAE, accompagne des 
entrepreneurs bruxellois dans la création de leur activité circulaire. 
 

Aujourd’hui, il n’existe pas d’estimation en matière de 
créations d’emplois circulaires, sur la base d’un modèle prévi-
sionnel de nature macro-économique, à l’échelle bruxelloise.

En 2018, un état de l’art des méthodologies développées à ce 
jour pour estimer le potentiel d’emplois circulaires devrait avoir 
lieu, et ce, afin de mieux comprendre leurs atouts et limites des 
méthodes et d’examiner la méthode qui serait la plus appropriée 
pour la Région et sa faisabilité.  
 

Par ailleurs, à un niveau plus micro, l’Observatoire réalise 
actuellement une enquête pilote en ligne auprès de quelque 200 
entreprises dont les activités relèvent de l’économie circulaire 
(gestion, réduction, valorisation des déchets, réparation d’objets 
ou de matériels en vue de leur réemploi, recyclage, économie de 
la fonctionnalité, éco-conception de biens ou de services, etc.). 
Cette enquête pilote est un premier exercice pour tenter d’évaluer 
le potentiel d’emploi dans l’économie circulaire à Bruxelles et 
d’identifier les métiers ainsi que les compétences nécessaires au 
développement de l’économie circulaire en Région. Les résultats 
seront publiés au printemps 2018.  
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De in het kader van de projectoproep Be Circular 2016 en 
2017 ondersteunde projecten zorgen overigens al voor tewerkstel-
ling. Die tewerkstelling wordt geraamd op 31,5 VTE’s voor 2016 
en 77,5 VTE’s voor 2017.

Met betrekking tot de in het kader van het GPCE ondersteunde 
organisaties kan het volgende worden vermeld :

1. De Brusselse Hoofdstedelijke Regering heeft op donderdag 
14 december 2017 ingestemd met de oprichting van een 
investeringsfonds voor de circulaire economie : een participa-
tie van 1,5 miljoen euro in het kapitaal van de nv Brustart.  

Het betreft financiële interventies (kredieten of participaties) 
van gemiddeld 70.000 euro in circulaire-economieprojecten 
die gespreid zijn over minstens drie jaar.  

2. In 2016 en 2017 waren de twee Be Circular-projectoproepen, 
die specifiek op de circulaire economie gericht zijn, het 
voornaamste middel om de ondersteuning van de organisaties 
te organiseren.

In 2016 werden van de 85 kandidaten 41 projectdragers 
ondersteund (7 laureaten BEW en 34 laureaten Leefmilieu 
Brussel), voor een totaalbudget van 1.676.207 euro (waarvan 
500.000 euro van BEW).

In 2017 werden van de 108 kandidaten 29 projectdra-
gers ondersteund, voor een totaalbudget van 1.762.160 euro 
(750.508,67 euro van BEW en 1.011.651,50 euro van 
LB). De laureatenlijst staat op de website van het GPCE :  
www.circulareconomy.brussels.

De evolutie van het aantal jobs in de circulaire economie 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest kan momenteel moeilijk 
precies gemeten worden, aangezien de betrokken ondernemingen 
niet op basis van de NACE-indeling bepaald kunnen worden. Op 
basis van de bestaande studies zal dan ook een specifieke bereke-
ningswijze worden ontwikkeld.

Bovendien zijn er momenteel nog te weinig elementen 
beschikbaar over de evolutie van de jobcreatie samenhangend 
met de start van het GPCE om een evaluatie toe te laten van de 
initiatieven die de laatste jaren werden genomen.

Vraag nr. 1228 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 
29 november 2017 (Fr.) :

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de 
overheidsorganen die onder toezicht staan.

De sociale clausules zijn contractuele bepalingen waarmee 
een toewijzende overheid via een overheidsopdracht een 
inspanning levert om mensen die ver van de arbeidsmarkt staan 
opnieuw in te schakelen. De overheidsopdrachten die het meest 
interessant zijn voor het integreren van sociale clausules zijn 
de opdrachten voor prestaties die arbeidsintensief zijn. Een 

En outre, il est intéressant de noter que les projets soutenus 
dans le cadre de l’appel à projets Be Circular 2016 et 2017 sont 
déjà porteurs d’emplois. Ces emplois sont estimés à 31,5 ETP 
pour l’édition 2016 et 77,5 ETP pour l’édition 2017.

En terme d’organisations soutenues dans le cadre du PREC, 
on peut mentionner :

1. Le gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale a adopté 
le jeudi 14 décembre 2017 la création d’un fonds d’investis-
sement en économie circulaire : une prise de participation 
à hauteur de 1,5 millions d’euros dans le capital de la SA 
Brustart.

Il s’agit d’interventions financières (crédits ou prises de 
participation) de 70.000 euros en moyenne dans des projets 
d’économie circulaire qui s’étendent sur une période d’au 
moins trois ans.

2. En 2016 et 2017, les deux appels à projets « Be Circular » 
ciblés sur l’économie circulaire ont été les principaux 
véhicules pour organiser l’appui aux organisations.  

En 2016, 41 porteurs de projet sur les 85 candidats ont 
été soutenus (7 lauréats BEE et 34 lauréats Bruxelles 
Environnement) pour un budget total de 1.676.207 euros 
(dont 500.000 euros de BEE).

En 2017, 29 porteurs de projet ont été soutenus sur 
108 candidats pour un budget total de 1.762.160 euros 
(750.508,67 euros de BEE et 1.011.651,50 euros de 
BE). La liste des lauréats se trouve sur le site du PREC :  
www.circulareconomy.brussels.

Actuellement, il est difficile de mesurer précisément 
l’évolution du nombre d’emplois circulaires en Région de 
Bruxelles-Capitale, car la classification NACE des entreprises ne 
permet pas d’identifier les entreprises concernées. Dès lors, une 
méthodologie de calcul spécifique sera créée en s’inspirant des 
études existantes.

Par ailleurs, trop peu d’éléments relatifs à l’évolution en 
matière de création d’emploi liée au lancement du PREC sont 
actuellement disponibles pour permettre une évaluation des 
initiatives mises en places ces dernières années. 

Question n° 1228 de M. Benoît Cerexhe du 29 novembre 
2017 (Fr.) :

L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics 
des organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

Les clauses sociales sont des dispositions contractuelles 
par lesquelles un pouvoir adjudicateur poursuit, au travers d’un 
marché public, un effort de formation et d’insertion centré sur un 
public plus éloigné de l’emploi. C’est pourquoi les marchés parti-
culièrement propices à l’intégration d’une clause sociale sont ceux 
dont les prestations comportent un fort taux de main-d’œuvre. 

http://www.circulareconomy.brussels
http://www.circulareconomy.brussels
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groot aantal overheidsopdrachten van het Gewest en zijn admi-
nistratieve autonome organen kunnen zich in die vaststelling 
erkennen.

De vaakst voorkomende sociale clausules, zoals bedoeld in 
de wet Overheidsopdrachten van 15 juni 2006 bestaan uit drie 
onderscheiden groepen :

–     de sociale clausule in de vorm van toegangsvoorwaarde 
(voorbehouden van de opdracht/percelen aan een sociale 
economiebedrijf) ;

–     de sociale clausule in de vorm van uitvoeringsvoorwaarde 
(bijvoorbeeld de vereiste om op de bouwplaats of in de dienst 
in kwestie een leerling/stagiair aan te nemen voor een aantal 
uren stage of in het kader van een inschakelingscontract) ;

–     de sociale clausule in de vorm van gunningscriteria in het 
geval van een procedure gebaseerd op de economisch meest 
voordelige offerte (bijvoorbeeld rekening houden met de ver-
bintenissen tot opleidingen in de weging).

De bekendste sociale clausule in het Brussels Gewest is 
ongetwijfeld de zogeheten inschakelingsclausule of de sociale 
uitvoeringsclausule « tewerkstelling », via een aanwerving met 
een arbeidsovereenkomst van een persoon uit de doelgroep, in het 
kader van de opdrachten voor aanneming van werken die als van 
openbaar belang beschouwd worden.

Ik had u graag de volgende vragen gesteld :

–     Graag een antwoord voor elk van de administratieve autonome 
organen onder toezicht :  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
werken heeft het AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste tien maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van werken is er een sociale clausule, in 
welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
diensten heeft de AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van diensten is er een sociale clausule, 
in welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

Un grand nombre de marchés publics lancés par la Région et ses 
organismes autonomes administratifs peuvent se reconnaitre dans 
ce dernier constat.

On le sait, les clauses sociales les plus couramment 
rencontrées, formalisées dans la loi Marchés Publics du 15 juin 
2006, peuvent être regroupées en trois familles distinctes :

–     la clause sociale sous forme de condition d’accès (réservation 
du marché/de lots à une entreprise d’économie sociale) ;  

–     la clause sociale sous forme de condition d’exécution (ex : 
exigence d’intégrer dans le chantier/service concerné un 
apprenti/stagiaire/apprenant pour un certain nombre d’heures 
de stage ou en contrat d’insertion) ;

–     et la clause sociale sous forme de critère d’attribution dans le 
cas d’une procédure basée sur l’offre économiquement la plus 
avantageuse (ex : prise en compte de l’effort de formation 
dans la pondération).

La clause sociale la plus connue en Région bruxelloise est pro-
bablement la clause dite d’insertion ou clause sociale d’exécution 
« mise à l’emploi », par le biais d’un engagement sous contrat de 
travail d’une personne relevant du public cible, dans les marchés 
de travaux considérés comme d’intérêt public.  

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

–     Pour chacun des organismes autonomes administratifs 
sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez me fournir les 
réponses suivantes :

–     Combien de marchés publics de travaux ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016, et durant les 10 premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de travaux une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Combien de marchés publics de services ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016 et durant les premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de service une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?
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–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     De opdrachten voor een beperkt bedrag kunnen overigens 
het voorwerp uitmaken van een sociale meerwaarde, zonder 
daarom noodzakelijk gebruik te moeten maken van sociale 
clausules. De toewijzende overheden worden daartoe 
vandaag aangemoedigd om een of meer bedrijven uit de 
sociale economie in het Brussels Gewest op te nemen op de 
lijst van bedrijven die zij raadplegen, voor opdrachten op 
eenvoudig aanvaarde factuur – voor een bedrag lager dan 
8.500 euro exclusief btw – en voor alle onderhandelingspro-
cedures zonder bekendmaking. Voor hoeveel opdrachten voor 
een beperkt bedrag is er een raadpleging geweest van sociale 
economiebedrijven in Brussel, voor elk van de AAO’s die 
onder toezicht staan en dit voor 2015, 2016 en de eerste tien 
maanden van het jaar 2017 ?

Antwoord : 

Met betrekking tot citydev.brussels

Het aantal gegunde overheidsopdrachten voor werken 
bedraagt :

–     16 in 2015 ;

–     13 in 2016.

Het aantal gegunde overheidsopdrachten voor diensten 
bedraagt :

–     29 in 2015 (en een gemengde overheidsopdracht voor 
leveringen en diensten) ;

–     29 in 2016.

De gegevens over de eerste maanden van 2017 zijn momenteel 
nog niet beschikbaar.

In alle overheidsopdrachten voor werken of promotieop-
drachten voor werken wordt systematisch een sociale clausule 
opgenomen.

Het aantal overheidsopdrachten voor diensten 
voor citydev.brussels die onder de omzendbrief vallen, en 
waarvoor dus een clausule moet worden opgenomen, is heel 
klein. Het gaat om het onderhoud van groene ruimtes. De 
andere door citydev.brussels gelanceerde overheidsopdrachten 
voor diensten hebben voornamelijk betrekking op intellectuele 
prestaties zoals prestaties door advocaten of architecten. De 
enige andere overheidsopdracht waarin een dergelijke clausule 
opgenomen zou kunnen worden, is de cateringoverheidsopdracht. 
Momenteel ligt de kostprijs voor de gelanceerde overheidsop-
drachten echter ver onder het grensbedrag van de omzendbrief. Bij 
die overheidsopdrachten wordt daarentegen bijzondere aandacht 
besteed aan duurzaamheid en milieubescherming.

De clausule is van oorsprong een opleidingsclausule.

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Par ailleurs, les marchés de faible montant peuvent également 
faire l’objet d’une plus-value sociale, sans en passer 
forcément par l’intégration de clauses sociales. À cet effet, les 
pouvoirs adjudicateurs sont aujourd’hui encouragés à intégrer 
à la liste des entreprises qu’ils consultent, pour les marchés 
constatés sur simple facture acceptée – d’un montant inférieur 
à 8.500 euros HTVA – ainsi que pour toutes les procédures 
négociées sans publicité, une ou plusieurs entreprises 
d’économie sociale de la Région bruxelloise. Pour chacun des 
OAA sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez-vous me 
dire combien de marchés de faible montant ont fait l’objet de 
consultation d’entreprises d’économie sociale bruxelloises, 
et ce pour les années 2015, 2016 et les 10 premiers mois de 
l’année 2017 ?

Réponse : 

En ce qui concerne citydev.brussels

Le nombre de marchés publics de travaux passés s’élève à :  

–     16 en 2015 ;

–     13 en 2016.

Le nombre de marchés publics de services passés s’élève à :  

–     29 en 2015 (plus un marché mixte de fournitures et de 
services) ;

–     29 en 2016.

À ce jour, les données concernant les premiers mois de l’année 
2017 ne sont pas encore disponibles.

De manière systématique, dans tous les marchés de travaux ou 
de promotion de travaux, une clause sociale est prévue.  

Les marchés de service visés par la circulaire et, donc pour 
lesquels une clause doit être insérée, sont très peu nombreux 
pour citydev.brussels. Il s’agit de l’entretien d’espace vert. Pour 
les autres marchés de service lancés par citydev.brussels, ils 
ont principalement trait à des prestations intellectuelles de type 
avocat ou architecte. Le seul autre marché pour lequel une telle 
clause pourrait être prévue est le marché de catering. Mais à ce 
jour, les marchés lancés sont d’un montant largement inférieur au 
seuil de la circulaire. Pour ces marchés, par contre, une attention 
particulière est mise sur le caractère durable et environnemental.  
 
 

Au départ, la clause est une clause de formation.
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In 2016 heeft citydev.brussels de sociale clausule omgevormd 
tot een flexibele beroepsopleidingsclausule waarbij een keuze 
moet worden gemaakt tussen de verschillende bestaande soorten 
opleidingen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en acties voor 
de sociale integratie van bijzonder moeilijk te plaatsen werkzoe-
kenden of van personen met een handicap.

Die acties kunnen zowel door de aannemer als door de onder-
aannemers worden uitgevoerd.

De clausule werd in samenwerking met Actiris opgesteld.

De in 2015 en 2016 gegunde overheidsopdrachten voor 
werken zijn nog niet afgerond. Er is dus nog geen informatie 
over de uitvoering bekend en er kunnen dus nog geen evaluaties 
worden uitgevoerd. Het merendeel van de overheidsopdrachten 
voor werken betreft immers promotieopdrachten die verschil-
lende jaren bestrijken en waarvan de werken na het verkrijgen 
van de stedenbouwkundige vergunning worden opgestart. De 
overheidsopdrachten voor diensten zijn ook nog aan de gang.

De enige tot nu toe afgeronde overheidsopdracht met een 
sociale clausule is een overheidsopdracht voor diensten. Het 
gaat om een overheidsopdracht voor het onderhoud van groene 
ruimtes, waarbij de uitgevoerde sociale clausule opleidingen 
betrof. Het resultaat ervan is tevredenheid van de werkgever en de 
opgeleide arbeidskrachten.

Voor bepaalde kleine overheidsopdrachten, zoals snoei- of 
tuinierwerken – dus gerichte werken op een bepaalde plek – 
contacteert citydev.brussels maatwerkbedrijven om een offerte in 
te dienen.

Met betrekking tot Actiris

Het aantal gegunde overheidsopdrachten voor werken 
bedraagt :

–     1 in 2015 ;

–     4 in 2016 ;

–     1 in de eerste tien maanden van 2017.

Geen enkele van die overheidsopdrachten bevatte een sociale 
clausule.

Het aantal gegunde overheidsopdrachten voor diensten 
bedraagt :

–     26 in 2015 ;

–     52 in 2016 ;

–     50 in de eerste tien maanden van 2017.

De in 2015 gegunde overheidsopdrachten bevatten de 
volgende sociale clausules :

–     Overheidsopdracht voor het wassen van wasgoed en de 
werkkleren van de stewards van Actiris naargelang de 
behoeften : sociale clausule opgenomen als gunningscriterium ;

Depuis 2016, citydev.brussels a modifié la clause sociale pour 
la moduler vers une clause flexible de formation professionnelle 
à choisir par les différents types de formations existantes en 
Région de Bruxelles-Capitale, ou d’actions d’intégration sociale 
du demandeur d’emploi particulièrement en difficulté à placer ou 
de personne handicapée.

Ces actions peuvent être remplies tant par l’entrepreneur que 
les sous-traitants.

La clause a été élaborée en collaboration avec Actiris.

Les marchés de travaux attribués en 2015 et 2016 ne sont pas 
encore clôturés, il n’est donc pas encore possible d’en connaitre 
l’exécution et d’en faire les évaluations. En effet, la plupart des 
marchés de travaux concernés sont des marchés de promotion 
dont l’exécution dure plusieurs années, les travaux débutent après 
obtention de permis d’urbanisme. Les marchés de services sont 
également toujours en cours.  

Le seul marché ayant une clause sociale qui est clôturé à 
ce jour est un marché de service à savoir un marché d’entretien 
d’espace vert où la clause sociale exécutée a été des formations. 
Le retour obtenu est une satisfaction tant de l’employeur que des 
ouvriers formés.  

A noter que pour certains petits marchés, type travaux 
d’élagage ou de jardinage, c’est-à-dire de travaux ponctuels sur 
un site, citydev.brussels consulte des entreprises de travail adapté 
pour une remise d’offre.

En ce qui concerne Actiris

Le nombre de marchés publics de travaux passés s’élève à :  

–     1 en 2015 ;

–     4 en 2016 ;

–     1 au cours des 10 premiers mois de l’année 2017.

Aucun de ces marchés n’intégrait une clause sociale.  

Le nombre de marchés publics de services passés s’élève à :  

–     26 en 2015 ;

–     52 en 2016 ;

–     50 au cours des 10 premiers mois de l’année 2017.

Les marchés passés en 2015 prévoyaient les clauses sociales 
suivantes :

–     Marché de nettoyage de linge et de vêtements de travail des 
stewards d’Actiris en fonction des besoins : clause sociale 
intégrée comme critère d’attribution ;
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–     Duurzame organisatie van twee evenementen, met aandacht 
voor diversiteit en het sociale aspect : sociale clausule 
opgenomen als gunningscriterium ;

–     Drukwerken met een geïntegreerde benadering voor duurzame 
ontwikkeling en socioprofessionele inschakeling : sociale 
clausule opgenomen als gunningscriterium.

De in 2016 gegunde overheidsopdrachten bevatten de 
volgende sociale clausules :

–      Overheidsopdracht voor schrijnwerk voor de Astrotoren : 
sociale opleidingsclausule (als uitvoeringsvoorwaarde) : 
drie stagiairs werden aangeworven voor een afstudeerstage. 
De onderneming wierf vervolgens een van hen aan met 
een overeenkomst van onbepaalde duur en een andere als 
uitzendkracht ;

–     Afval van de aanbestedende overheid verzamelen, 
verwijderen, verwerken en recycleren, met een geïntegreerde 
benadering voor duurzame ontwikkeling en socioprofessio-
nele inschakeling (twee percelen) : sociale clause opgenomen 
als gunningscriterium ;

–     Evenementen organiseren : sociale clausule opgenomen als 
gunningscriterium ;

–     Raamovereenkomst voor het onderhoud en de schoonmaak 
van de nieuwe hoofdzetel van Actiris : sociale clausule in de 
uitvoering van de overheidsopdracht : sociale opleidingsclau-
sule als uitvoeringsvoorwaarde/Perceel 1 : twee afstudeersta-
ges van een maand - Perceel 2 : drie First-stages tussen april 
en november 2017. Een van de drie werd na de stage een 
overeenkomst van onbepaalde duur aangeboden. De sociale 
clausule moet tijdens de volledige overheidsopdracht 2.500 
uur per jaar inhouden ;

–     Voorbehouden van de schoonmaakoverheidsopdracht van het 
gebouw Astro 30 (gedecentraliseerd gebouw van Actiris) aan 
een maatwerkbedrijf ;

–     Vervoer waarbij rekening gehouden wordt met het milieu : 
sociale clausule opgenomen als gunningscriterium.

De in de eerste maanden van 2017 gegunde overheidsop-
drachten bevatten de volgende sociale clausules :

–     Raamovereenkomst voor het onderhoud en de schoonmaak 
van de gedecentraliseerde gebouwen van Actiris : sociale 
clausule bij de uitvoering van de overheidsopdracht ;

–     Raamovereenkomst voor het onderhoud en de schoonmaak 
van Astro 30 : sociale clausule bij de uitvoering van de 
overheidsopdracht ;

–     Overheidsopdracht met betrekking tot de PWA-cheques : 
sociale opleidingsclausule als uitvoeringsvoorwaarde : de 
onderneming heeft een First-aanvraag ingediend. De selectie-
procedure is aan de gang ;

–     Raamovereenkomst voor het onderhoud van de groene 
ruimtes van de gebouwen van Actiris, rekening houdend met 
het milieu : overheidsopdracht voorbehouden aan onderne-
mingen uit de sociale-inschakelingseconomie.

–     Onderhoud van de groene planten van Astro en Antenne : 
sociale opleidingsclausule als uitvoeringsvoorwaarde : de 
onderneming heeft een werkzoekende met een arbeidsover-
eenkomst van bepaalde duur aangeworven ;

–     Organisation de deux évènements dans une approche durable, 
soucieuse de la diversité et du social : clause sociale intégrée 
comme critère d’attribution ;

–     Services d’impression dans une approche intégrée de déve-
loppement durable et d’insertion socioprofessionnelle : clause 
sociale comme critère d’attribution.

Les marchés passés en 2016 prévoyaient les clauses sociales 
suivantes :

–     Marché de Travaux Menuiseries pour la Tour Astro : clause 
sociale de formation (en condition d’exécution) : trois 
stagiaires ont été pris en stage de fin de formation. L’entreprise 
a ensuite engagé l’un en CDI, et un autre en intérim ;  
 

–     Collecte, d’enlèvement, de traitement et de valorisation 
des déchets produits par le pouvoir adjudicateur, dans une 
approche intégrée de développement durable et d’insertion 
socioprofessionnelle (2 lots) : clause sociale intégrée comme 
critère d’attribution ;

–     Organisation d’évènements : clause sociale intégrée comme 
critère d’attribution ;

–     Accord-cadre de services d’entretien et de nettoyage 
du nouveau siège central d’Actiris : clause sociale dans 
l’exécution du marché : clause sociale de formation en 
condition d’exécution/Lot 1 : deux stages de fin de formation 
d’un mois - Lot 2 : trois stages First entre avril et novembre 
2017. L’un des trois a reçu un CDI à l’issue du stage. La clause 
sociale doit être de 2500h/an pour toute la durée du marché ;  
 

–     Réservation du marché de nettoyage du bâtiment ASTRO 30 
(bâtiment décentralisé d’Actiris) à une entreprise de travail 
adapté ;

–     Transport respectant l’environnement : clause sociale intégrée 
comme critère d’attribution.

Les marchés passés au cours des premiers mois de l’année 
2017 prévoyaient les clauses sociales suivantes :

–     Accord-cadre de services d’entretien et de nettoyage des 
bâtiments décentralisés d’Actiris : clause sociale dans 
l’exécution du marché ;

–     Accord-cadre de services d’entretien et de nettoyage d’ASTRO 
30 : clause sociale dans l’exécution du marché ;  

–     Marché chèques ALE : clause sociale de formation en 
condition d’exécution : L’entreprise a rentré une demande de 
First, la sélection est en cours ;  

–     Accord-cadre de services d’entretien des espaces verts de 
bâtiments occupés par Actiris dans le respect de l’environ-
nement : marché réservé aux entreprises d’économie sociale 
d’insertion ;

–     Entretien des plantes vertes Astro et Antennes : Clause sociale 
de formation en condition d’exécution : l’entreprise a préféré 
engager un chercheur d’emploi en CDD ;  
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–     Leveren van broodjes en ontbijtkoeken : de overheidsopdracht 
werd aan een maatwerkbedrijf gegund ;

–     Aankoop van kledij voor de stewards van Actiris : sociale 
clausule opgenomen als gunningscriterium ;

–     Overheidsopdracht voor het vervoer van brieven en pakjes 
met een al dan niet elektronische fiets, met een geïnte-
greerde benadering voor duurzame ontwikkeling en socio-
professionele inschakeling : sociale clausule opgenomen als 
gunningscriterium.

Bij de overheidsopdrachten met een lage kostprijs waarvoor 
op de Brusselse sociale economie een beroep werd gedaan, gaat 
het om « traiteur »-evenementen. Voor dergelijke evenementen 
wordt de voorkeur gegeven aan een beroep doen op Brusselse 
operatoren van de sociale economie (bijvoorbeeld : de twee 
« event manager »-evenementen in 2017).

Met betrekking tot Impulse

Er werd geen enkele overheidsopdracht voor werken gegund.

Het aantal gegunde overheidsopdrachten voor diensten 
bedraagt :

–     18 in 2015 ;

–     25 in 2016 ;

–     19 in de eerste tien maanden van 2017.

Drie van de in 2015 gegunde overheidsopdrachten en een 
van de in 2017 gegunde overheidsopdrachten voor catering, 
drukwerk en schoonmaak bevatten een sociale clausule als 
gunningscriterium.

Aangezien de dienstverleners geen informatie hebben bezorgd, 
kan het bestuur de hoeveelheid opleiding of tewerkstelling die die 
clausules hebben voortgebracht niet inschatten.

Er werd geen enkele overheidsopdracht met een lage kostprijs 
gegund.

Met betrekking tot Atrium

Het aantal gegunde overheidsopdrachten voor werken 
bedraagt :

–     3 in 2015 ;

–     2 in 2016 ;

–     1 in de eerste tien maanden van 2017.

Geen enkele van die overheidsopdrachten bevatte een sociale 
clausule.

Het aantal gegunde overheidsopdrachten voor diensten 
bedraagt :

–     15 in 2015 ;

–     Fournitures pains et viennoiseries : ETA qui a remporté le 
marché ;

–     Achat de vêtements pour les stewards d’Actiris : clause sociale 
intégrée comme critère d’attribution ;

–     Marché public de transport de courrier et de colis par véhicule 
cyclise, aidé électroniquement ou non dans une approche 
intégrée de développement durable et d’insertion socioprofes-
sionnelle : clause sociale intégrée comme critère d’attribution. 

Concernant les marchés de faible montant qui ont fait l’objet 
de consultation d’économie sociale bruxelloise, il s’agit des 
évènements « traiteur », pour lesquels l’appel à des opérateurs 
bruxellois d’économie sociale est privilégié (exemple : les deux 
évènements « event manager » 2017).  

En ce qui concerne Impulse

Aucun marché public de travaux n’a été passé.

Le nombre de marchés publics de services passés s’élève à :  

–     18 en 2015 ;

–     25 en 2016 ;

–     19 au cours des 10 premiers mois 2017.

Trois des marchés passés en 2015 et un des marchés passés en 
2017 de catering, d’impressions et de nettoyage prévoyaient une 
clause sociale sous forme de critère d’attribution.  

Les fournisseurs n’ayant pas communiquer l’information, 
l’administration n’est pas en mesure d’évaluer la masse de 
formation ou d’emploi générée par ces clauses.

Aucun marché de faible montant n’a été passé.  

En ce qui concerne Atrium

Le nombre de marchés publics de travaux passés s’élève à :  

–     3 en 2015 ;

–     2 en 2016 ;

–     1 au cours des 10 premiers mois de l’année 2017.

Aucun de ces marchés n’intégrait une clause sociale.  

Le nombre de marchés publics de services passés s’élève à :  

–     15 en 2015 ;



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36) 67

–     18 in 2016 ;

–     11 in de eerste tien maanden van 2017.

In 2015 bevatten twee overheidsopdrachten een sociale 
clausule als gunningscriterium. Het betrof een overheidsopdracht 
voor de schoonmaak van kantoren en een overheidsopdracht voor 
uniformen van stewards.

In 2016 bevatten twee overheidsopdrachten een sociale 
clausule bij de selectie van de inschrijvers. Het betrof een 
overheidsopdracht voor catering en een overheidsopdracht voor 
drukwerk.

Het aantal overheidsopdrachten met een lage kostprijs 
waarvoor op de Brusselse sociale economie een beroep werd 
gedaan, bedraagt :

–     2 in 2015 (kantoren schoonmaken) ;

–     1 in 2016 (La Serre Outil voor de inrichting van de tuin van 
de pop-upwinkel) ;

–     1 in de eerste maanden van 2017 (Mission locale d’Etterbeek 
voor de renovatiewerken van de pop-upwinkel).

Met betrekking tot de Economische en Sociale Raad

Er werd geen enkele overheidsopdracht voor werken gegund.

Het aantal gegunde overheidsopdrachten voor diensten 
bedraagt :

–     11 in 2015 ;

–     7 in 2016 ;

–     7 in de eerste maanden van 2017.

In die overheidsopdrachten werd geen enkele sociale clausule 
opgenomen.

Er werd geen enkele onderneming uit de sociale economie 
gecontacteerd voor de overheidsopdrachten met een lage kostprijs 
(voornamelijk omdat die ondernemingen de gevraagde diensten 
niet aanboden).

Met betrekking tot de GIMB-groep

Volgens de regels en overeenkomstig de organieke wet van 
2 april 1962 (artikel 2, § 5, tweede lid, dat van toepassing is op 
basis van artikel 4, § 5, derde streepje), valt de GIMB niet onder 
de overheidsopdrachtenwetgeving. Ze gedraagt zich wettelijk 
en economisch als marktspeler met de bijbehorende risico’s en 
vervult een opdracht van industriële en commerciële aard (tiende 
considerans van richtlijn 2014/24/EU van het Europees Parlement 
en de Raad van 26 februari 2014 betreffende het plaatsen van 
overheidsopdrachten) door kredieten toe te kennen en via kapi-
taalparticipaties voor ondernemingen.

–     18 en 2016 ;

–     11 au cours des 10 premiers mois de l’année 2017.

En 2015, deux marchés intégraient une clause sociale sous 
forme de critère d’attribution. Il s’agissait d’un marché de 
nettoyage des locaux ainsi que d’un marché d’uniforme stewards. 

En 2016, deux marchés intégraient une clause sociale dans 
la sélection des soumissionnaires. Il s’agissait d’un marché de 
catering ainsi que d’un marché d’impression.  

Le nombre de marchés de faible montant ayant fait l’objet 
d’une consultation d’entreprises d’économie sociale bruxelloises 
s’élève à :

–     2 en 2015 (nettoyage des bureaux) ;

–     1 en 2016 (serre-Outil pour l’aménagement du jardin du 
pop-up store) ;

–     1 au cours des premiers mois de 2017 (Mission locale 
d’Etterbeek pour les travaux de rénovation du pop-up store).

En ce qui concerne le Conseil économique et social

Aucun marché public de travaux n’a été passé.

Le nombre de marchés publics de services passés s’élève à :  

–     11 en 2015 ;

–     7 en 2016 ;

–     7 au cours des premiers mois 2017.

Aucune clause sociale n’a été mentionné dans ces marchés.  

Aucune entreprise d’économie sociale n’a été consultée pour 
les marchés de faible montant (majoritairement du fait que ces 
entreprises ne proposaient pas les services désirés).  

Pour ce qui concerne le groupe SRIB

En règle et conformément à sa loi organique du 2 avril 1962 
(article 2, § 5, al. 2, applicable en vertu de son article 4, § 5, 3e 
tiret), la SRIB n’est pas soumise à la législation sur les marchés 
publics ; elle se comporte légalement et économiquement comme 
acteur de marché à ses risques et accomplit une mission d’ordre 
industriel et commercial (10e considérant de la directive 2014/24/
UE du Parlement européen et du Conseil du 26 février 2014 sur la 
passation des marchés publics) par l’octroi de crédits et la prise de 
participations à destination d’entreprises.  
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Met betrekking tot het bijzonder geval het SFAR-filiaal, dat 
via een gedelegeerde opdracht handelt, kan ik u meedelen dat 
tussen 2015 en 2017 de volgende overheidsopdrachten werden 
gegund, zonder specifieke sociale clausules :

–     Groenweg :

Asbestinventaris - gunning juni 2017 ;

Afbraak drie gebouwen - gunning 22 september 2017 ;

Overheidsopdracht wegen - gunning 28 november 2017.

–     Midi A1 :

Overheidsopdracht voor werken - gunning 28 april 2016.

–     Rad :

Overheidsopdracht voor werken - gunning 3 december 2015.

Het Brupart-filiaal is een ander bijzonder geval – het enige 
dat momenteel door een regeringscommissaris wordt gecontro-
leerd. Het nam onder meer de bevoegdheden van het federale 
Participatiefonds over, dat momenteel wordt ontbonden, en stond 
tot eind 2017 ook in voor het operationele beheer van het Brussels 
Waarborgfonds. De eventuele behoeften waarin met overheidsop-
drachten wordt voldaan, zijn momenteel heel erg gering en/of zijn 
a priori niet van die aard dat sociale clausules erin opgenomen 
kunnen worden.

Met betrekking tot ten slotte Brussel Economie

Sinds 2015 werden vier overheidsopdrachten gegund met 
betrekking tot dienstencheques :

–     1 overheidsopdracht voor het drukken en het verspreiden van 
(papieren en elektronische) dienstencheques ;

–     2 overheidsopdrachten voor de verplichte jaarlijkse evaluatie ;

–     1 overheidsopdracht voor de follow-up van geschillen.

Slechts een van die vier overheidsopdrachten bevatte een 
sociale uitvoeringsclausule.

De eerste overheidsopdracht is op 1 januari 2016 voor 
vier jaar ingegaan. Zoals vermeld bevat die een sociale 
tewerkstellingsclausule :

In overeenstemming met artikel 40 van de wet op de over-
heidsopdrachten hoort bij deze opdracht een sociale clausule in 
de vorm van een uitvoeringsvoorwaarde die beoogt zes maanden 
per jaar een persoon die een precaire positie inneemt op de 
arbeidsmarkt op te leiden in het kader van een overgangsstage 
in een bedrijf, en dit gedurende de hele looptijd van de opdracht. 
De stage betreft een opleiding met betrekking tot de volgende 
beroepen : administratief assistent, administratieve bediende, 
secretaris/secretaresse, kantoorbediende…

Tot nu toe leefde de opdrachtnemer die clausule na.  

Pour ce qui est du cas particulier de la filiale SFAR qui agit 
en mission déléguée dans le cadre du Plan logement, les marchés 
suivants ont été attribués entre 2015 et 2017 sans l’insertion de 
clauses sociales spécifiques :

–     Chemin-Vert :

Inventaire Amiante – attribution juin 2017 ;

Démolition 3 immeubles – attribution 22 septembre 2017 ;

Marché voirie – attribution 28 novembre 2017.

–     Midi A1 :

Marché public de travaux – attribution 28 avril 2016.

–     Roue :

Marché public de travaux – attribution 3 décembre 2015.

Dans l’autre cas particulier, celui de la filiale BRUPART - la 
seule actuellement soumise à un contrôle par commissaire du gou-
vernement - laquelle a notamment repris les attributions du Fonds 
fédéral de participation en cours de dissolution et est également 
en charge de la gestion opérationnelle du Fonds bruxellois de 
garantie jusqu’à la fin 2017, les éventuels besoins à accomplir à 
l’aide de marchés sont pour l’heure de très faible amplitude et/ou 
ne sont a priori pas de nature à permettre de recourir à l’insertion 
de clauses sociales.

Enfin, en ce qui concerne Bruxelles Economie et Emploi

En matière de titres-services depuis 2015, 4 marchés ont été 
passés :

–     1 marché pour l’impression et l’émission (papier et électro-
nique) des titres ;

–     2 marchés pour l’évaluation annuelle obligatoire ;

–     1 marché de suivi des contentieux.

Sur ces 4 marchés, un seul contenait une clause sociale 
d’exécution.

L’exécution du premier marché a commencé le 1er janvier 
2016 et il a une durée de 4 ans. Comme signalé, il inclut une 
clause sociale de mise à l’emploi dans les termes suivants :

« Conformément à l’article 40 de la loi sur les marchés 
publics, le présent marché est assorti d’une clause sociale sous la 
forme d’une condition d’exécution visant à former à raison de 6 
mois par an une personne fragilisée sur le marché de l’emploi dans 
le cadre d’un Stage de Transition en Entreprise (STE), et ce, pour 
toute la durée du marché. Ce stage concerne une formation aux 
métiers suivants : assistant administratif, employé administratif, 
secrétaire, employé en bureautique…) ».  

L’exécution de cette clause par l’adjudicataire est respectée 
jusqu’à présent.



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36) 69

Vier personen vielen onder de sociale clausule sinds het begin 
van de overheidsopdracht en een van hen werd door de opdracht-
nemer met een overeenkomst voor onbepaalde duur aangeworven.

Sinds 2015 lanceerde Brussel Economie en Werkgelegenheid 
dertien andere overheidsopdrachten voor diensten. In geen enkele 
ervan werd een sociale clausule opgenomen.

Tot nu toe werd geen enkele onderneming uit de sociale 
economie gecontacteerd bij het plaatsen van overheidsopdrachten. 
Dat is eenvoudigweg toe te schrijven aan de specifieke kenmerken 
van de behoeften waarin moest worden voldaan en de aard van de 
gevraagde diensten.

Vraag nr. 1229 van de heer Ahmed El Khannouss d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Evolutie van het aantal restaurantbezoeken in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

De Horecasector heeft de laatste tijd veel moeilijkheden 
gekend, o.a. de invoering van de voetgangerszone in het centrum 
van Brussel, de veiligheid, de mobiliteitsproblemen in de stad 
hebben een invloed gehad op deze sector.  

Het onafhankelijk kennisnet Foodservice Alliance kondigde 
echter onlangs aan via een onderzoek dat de Belgen in 2017 
teruggekeerd zijn naar de terrassen en restaurants. Kennelijk werd 
zelfs nooit zoveel buiten gegeten dan in 2017 en werd in 2017 
20 miljard euro uitgegeven, i.e. een toename van het cliënteel met 
5,5 % in deze sector  

Ter zake heb ik volgende vragen :

–     Hebt u een toename vastgesteld van het aantal faillissementen 
van restaurants in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest sedert 
2015 ?

–     Hebt u kennis genomen van die cijfers ? Welke ontwikkelin-
gen stelt u sedert 2015 vast inzake restaurantbezoeken ?  
 

–     Kan u me een overzicht geven per gemeente van de evolutie 
van het aantal restaurantbezoeken sedert 2015?  

Antwoord : Ik heb kennis genomen van uw vraag betreffende 
de evolutie van het restaurantbezoek in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

Het aantal faillissementen van restaurants in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest is geëvolueerd van 360 in 2015 en 409 in 
2016 naar 420 in 2017 (tussen januari en oktober 2017).

Met betrekking tot de evolutie van het restaurantbezoek in 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest kan ik u meedelen dat de 

Quatre personnes sont entrées dans la clause sociale depuis 
le début du marché, et l’une d’entre elle a ensuite été engagée par 
l’adjudicataire sous contrat à durée indéterminée.

Depuis 2015, 13 autres marchés de services ont été lancés par 
Bruxelles Économie et Emploi et aucune clause sociale n’a été 
intégrée.

Jusqu’à présent, aucune entreprise d’économie sociale n’a 
été consultée lors de la passation des marchés ce qui s’explique 
simplement soit par la spécificité des besoins qui devaient être 
couverts à ce moment soit vu la nature même des services 
demandés.

Question n° 1229 de M. Ahmed El Khannouss du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

L’évolution de la fréquentation des restaurants en Région de 
Bruxelles-Capitale.

Le secteur de l’horeca a connu pas mal de difficultés ces 
derniers temps. Entre l’instauration du piétonnier dans le centre 
de Bruxelles, le climat sécuritaire, les problèmes de mobilité dans 
la ville, les difficultés n’ont pas manqué et cela a eu un impact sur 
le secteur de l’horeca.

Toutefois, le réseau indépendant de connaissances Foodservice 
Alliance vient d’annoncer à travers une étude que l’année 2017 a 
vu le retour des Belges sur les terrasses et dans les restaurants, à 
tel point qu’ils affirment que ceux-ci n’ont jamais autant mangé 
à l’extérieur qu’en cette année 2017 et qu’ils ont dépensé près de 
20 milliards d’euros en 2017, et on constate une augmentation de 
la clientèle de 5,5 % dans ce secteur.

Dès lors j’aimerais vous poser les questions suivantes :

–     Avez-vous constaté une augmentation du nombre de faillites 
de restaurants en Région de Bruxelles-Capitale depuis 2015 ? 

–     Avez-vous pris connaissance de ces chiffres ? Qu’en est-il 
pour la Région de Bruxelles-Capitale et des évolutions que 
vous constatez depuis 2015 en termes de fréquentation des 
restaurants ?

–     Pouvez-vous me donner un aperçu, par commune, de 
l’évolution des taux de fréquentation des restaurants depuis 
2015 ?

Réponse : J’ai pris connaissance de votre question portant 
sur l’évolution de la fréquentation des restaurants en Région de 
Bruxelles-Capitale.

Le nombre de faillites de restaurants en Région de Bruxelles-
Capitale a évolué de 360 en 2015 à 409 en 2016 et à 420 en 2017 
(entre janvier et octobre 2017).

Afin de mesurer l’évolution en termes de fréquentation des 
restaurants en Région bruxelloise, l’évolution du chiffre d’affaires 
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omzet van de restaurants in het Brussels Gewest (in miljoen euro) 
relatief stabiel blijft : 2.246.769 euro (2015) - 2.328.226 (2016) - 
1.743.005 (eerste drie kwartalen van 2017).

We beschikken niet over cijfers met betrekking tot het restau-
rantbezoek per gemeente.

Vraag nr. 1230 van de heer Bernard Clerfayt d.d. 
6 december 2017 (Fr.) :

Het aantal GECO-banen in het Brussels Gewest.  

Tijdens de begrotingsbesprekingen 2018, hebt u gezegd dat er 
een aanzienlijke stijging was van het gebruik van de artikelen 60 
om de wederinschakeling op de arbeidsmarkt van laaggeschool-
den in het Brussels Gewest te stimuleren. Het aantal banen zou 
gegaan zijn van 3100 in 2014 naar 3600 in 2016.

Graag kende ik de evolutie van het aantal GECO-banen voor 
de periode 2013-2016, om te zien of er een aanzienlijke toename 
is.

Graag ontving ik in dat verband een antwoord op de volgende 
vragen :

–     Hoe ziet de stijging eruit van het aantal GECO-banen tussen 
2013 en 2016 in het Brussels Gewest en hoe ziet de verdeling 
van die banen eruit tussen de Brusselse openbare instanties 
(19 OCMW’s, 19 gemeenten) ?

–     Welke zijn, volgens uw weten, de meest actieve openbare 
instanties op het vlak van de sociale en professionele wederin-
schakeling en welke zijn de minst actieve op dat vlak?  

Antwoord : Ik heb kennis genomen van uw vraag betreffende 
een becijferd overzicht van het aantal GECO-betrekkingen in het 
Brussels Gewest.

Bijgevoegd (*) vindt u een tabel met het eind 2013 en eind 
2016 via de GECO-maatregel tewerkgestelde aantal personen.  

De stijging is aan twee zaken toe te schrijven :  

–     de toevoeging van een groot aantal betrekkingen in de kinder-
opvangsector via het New Deal-beleid (ondersteuning van de 
planningen van ONE en K&G) bij gemeentelijke structuren en 
privékinderdagverblijven (vzw’s) ;

–     een striktere follow-up van de GECO-overeenkomsten, wat 
een algemene stijging van de invullingsgraad van de betrek-
kingen met zich brengt.

Er kan niet bepaald worden welke overheidsdiensten meer 
ontvankelijk zijn voor of meer geneigd zijn om gebruik te maken 
van de GECO-maatregel.

des restaurants de la Région bruxelloise (en millier d’euros) montre 
une relative stabilité : 2.246.769 euros (2015) - 2.328.226 euros 
(2016) - 1.743.005 (3 premiers trimestres de 2017).

Nous ne disposons pas du taux de fréquentation des restaurants 
par commune.

Question n° 1230 de M. Bernard Clerfayt du 6 décembre 
2017 (Fr.) :

Bilan chiffré du nombre de postes ACS en Région 
bruxelloise.

Lors des discussions sur le budget 2018, vous confirmiez qu’il 
y a eu une augmentation importante du recours au mécanisme des 
article 60 pour favoriser les remises à l’emploi de personnes peu 
qualifiées en Région bruxelloise. On serait passé de 3.100 postes 
en 2014 à 3.600 postes en 2016.

Dans le même esprit, je souhaiterais connaitre l’évolution du 
nombre de postes ACS sur la période 2013-2016 afin de savoir s’il 
existe une augmentation semblable.

Mes questions sont donc les suivantes :  

–     Quelle est l’augmentation du nombre de postes ACS 
constatée entre 2013 et 2016 en Région bruxelloise et quelle 
est la répartition de ces postes ACS entre les pouvoirs publics 
bruxellois (19 CPAS, 19 communes) ?

–     A votre connaissance, quels sont les pouvoirs publics les plus 
actifs pour développer cet outil de réinsertion sociale et pro-
fessionnelle et quels sont ceux plus réticents à développer ce 
type de mécanisme de remise à l’emploi ?

Réponse : J’ai pris connaissance de votre question portant sur 
le bilan chiffré du nombre de postes ACS en Région bruxelloise.  

Vous trouverez en annexe (*) le tableau reprenant le nombre 
de bénéficiaires ACS occupés en fin d’année 2013 et fin d’année 
2016.

On constate une augmentation qui résulte de deux 
phénomènes :

–     la création de nombreux postes dans le secteur de la petite 
enfance via les politiques du Newdeal (soutien aux program-
mations ONE et K&G) et ceci, tant auprès des structures 
communales que des crèches privées (ASBL) ;

–     un suivi plus rigoureux des conventions ACS qui engendre 
une augmentation généralisée du taux d’occupation des postes 
octroyés.

Il n’est pas possible de déterminer quels sont les pouvoirs 
publics plus réceptifs ou davantage enclin à utiliser la mesure 
ACS que les autres.
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(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 1233 van de heer Emin Özkara d.d. 11 december 
2017 (Fr.) :

Oprichting van een Nationale Raad voor Productiviteit.

Op 20 september 2016 heeft de Raad van de Europese Unie 
(REU) een aanbeveling gepubliceerd waarbij de lidstaten van de 
eurozone verzocht worden nationale comités voor de productivi-
teit op te richten (1). In aansluiting op die bekendmaking heeft het 
Bureau van de Centrale Raad voor het Bedrijfsleven in september 
2016 beslist om uit eigen beweging een advies uit te brengen 
in het vooruitzicht van de tenuitvoerlegging van de Europese 
aanbeveling (2).

Op vrijdag 1 december 2017 heeft de ministerraad op voorstel 
van federaal minister van Werkgelegenheid, Economie en 
Consumentenzaken Kris Peeters, belast met Buitenlandse Handel, 
zijn goedkeuring gehecht aan een voorontwerp van wet tot 
oprichting van het « Nationaal Comité voor de Productiviteit (3) » 
dat ermee belast wordt het nationaal debat te voeden en de evolutie 
en de beleidsuitdagingen te analyseren en te volgen op het vlak 
van productiviteit en concurrentievermogen, teneinde een gestage 
economische groei te bevorderen en onze economie meer te 
stimuleren. Het voorontwerp van wet strekt ertoe de opdracht, de 
samenstelling en de werking van de toekomstige Nationale Raad 
voor Productiviteit te bepalen. De Raad zou worden opgericht 
binnen de Centrale Raad voor het Bedrijfsleven (CRB).

De Raad zal bestaan uit 12 leden, van wie 6 worden 
aangewezen door de federale overheid en 6 door de Gewesten. 
Op federaal niveau worden de zetels als volgt verdeeld : 2 leden 
worden aangewezen door de CRB, 2 door het Planbureau en 2 
door de Nationale Bank. De voorzitter van de Raad zal een van 
de twee door de CRB aangewezen leden zijn. Bovendien moet de 
Raad een strikte taalpariteit in acht nemen.  

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik u graag de 
volgende vragen gesteld :

1. Hebt u minister K. Peeters of vertegenwoordigers van de 
CRB, het Planbureau, de Nationale Bank of de overige 

(1)  Persmededeling van de Raad van de Europese Unie van 20 september 
2016, « Nationale comités voor de productiviteit door de Raad 
gesteund », http://www.consilium.europa.eu/nl/press/press-relea-
ses/2016/09/20/national-productivity-boards/, geraadpleegd op 
6 december 2017.

(2)  Advies over de oprichting van een Nationaal Comité voor de 
Productiviteit, Advies CBR 2017-0670 van 29 maart 2017,  
http://http://www.ccecrb.fgov.be/txt/nl/doc17-670.pdf, geraadpleegd 
op 6 december 2017.

(3)  FOD Kanselarij van de Eerste minister – Algemene Directie 
Externe Communicatie, « Oprichting van de Nationale Raad voor 
de Productiviteit », http://presscenter.org/nl/pressrelease/20171201/
oprichting-van-de-nationale-raad-voor-productiviteit, geraadpleegd 
op 6 december 2017.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 1233 de M. Emin Özkara du 11 décembre 
2017 (Fr.) :

Création d’un Conseil national de la productivité.

Le 20 septembre 2016, le Conseil de l’Union européenne 
(CUE) a publié une recommandation invitant les États membres 
de la zone euro à mettre en place des conseils nationaux de la 
productivité1. Dans la foulée de cette publication, le Bureau du 
Conseil central de l’économie de septembre 2016 a décidé de 
rendre un avis d’initiative dans la perspective de la mise en œuvre 
de la recommandation européenne2.  

Le vendredi 1er décembre 2017, sur proposition de M. Kris 
Peeters, ministre fédéral de l’Emploi, de l’Economie et des 
Consommateurs, chargé du Commerce extérieur, le conseil des 
ministres a approuvé un avant-projet de loi portant création du 
« Conseil national de la productivité »3 qui sera chargé d’alimenter 
le débat national et de suivre et d’analyser les évolutions et 
les politiques menées dans le domaine de la productivité et de 
la compétitivité afin de favoriser une croissance économique 
soutenue et stimuler davantage notre économie. L’avant-projet de 
loi a pour objectif de définir la mission, la composition ainsi que 
le fonctionnement du futur Conseil national de la productivité. 
Ce Conseil devrait être institué au sein du Conseil central de 
l’Economie (CCE).

Le Conseil sera composé de 12 membres, 6 désignés 
au niveau fédéral et 6 au niveau régional. Au niveau 
fédéral, la répartition des sièges est prévue comme suit : 
2 membres désignés par le CCE, 2 par le Bureau du Plan 
et 2 par la Banque nationale. Le président du conseil sera 
l’un des deux membres désignés par le CCE. En outre, le 
Conseil devra respecter une stricte partialité linguistique. 

Afin de compléter mon information à ce sujet, je souhaiterais 
vous posez les questions suivantes :

1. Avez-vous rencontré le Ministre K. Peeters ou des représen-
tants du CCE, du Bureau du Plan, de la Banque nationale ou 

(1)  Communiqué de presse du Conseil de l’Union européenne du 20 
septembre 2016, « Conseils nationaux de la productivité : le Conseil 
marque son accord », http://www.consilium.europa.eu/fr/press/
press-releases/2016/09/20/national-productivity-boards/, consulté le 6 
décembre 2017.

(2)  Avis sur la création d’un Conseil national de la productivité, Avis 
CCE 2017-0670 du 29 mars 2017, http://www.ccecrb.fgov.be/txt/fr/
docl7-670.pdf, consulté le 6 décembre 2017.  

(3)  SPF Chancellerie du Premier Ministre - Direction générale 
Communication externe, « Création du Conseil national de la produc-
tivité », http://www.presscenter.org/fr/pressrelease/20171201/crea-
tion-du-conseil-national-de-la-productivite, consulté le 6 décembre 
2017.

http://www.consilium.europa.eu/nl/press/press-releases/2016/09/20/national-productivity-boards/
http://www.consilium.europa.eu/nl/press/press-releases/2016/09/20/national-productivity-boards/
http://www.ccccrb.fgov.be/txt/nl/doc17-670.pdf
http://www.consilium.europa.eu/fr/press/press-releases/2016/09/20/national-productivity-boards/
http://www.consilium.europa.eu/fr/press/press-releases/2016/09/20/national-productivity-boards/
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Gewesten ontmoet om van gedachten te wisselen over de 
Nationale Raad voor Productiviteit ? Zo ja, wanneer ? Welke 
onderwerpen werden toen besproken ?

2. Heeft de federale regering contact opgenomen met het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest in verband met de aanwijzing 
van de 6 gewestelijke leden ?

3. Wie zal de leden op gewestelijk niveau aanwijzen ? Is er al 
een Brusselse afvaardiging voorgedragen ? Zo ja, wanneer ? 
Wie zal ons Gewest vertegenwoordigen ?

4. Hebt u contacten gelegd met de overige deelgebieden of de 
vakbonden in verband met de oprichting van de Nieuwe Raad 
voor Productiviteit ? Hebben de vakbonden met u contact 
opgenomen en hun adviezen meegedeeld ? Zo ja, wanneer ? 
Welke onderwerpen werden daarbij besproken ?  

5. Kunt u de rol van de Nieuwe Raad voor Productiviteit en de 
gevolgen voor de economie van ons Gewest verduidelijken?  

Antwoord : Deze kwestie zal tijdens de vergadering van het 
Overlegcomité van 20 december 2017 worden besproken.

Ik kan u momenteel dus nog geen informatie daarover 
verstrekken.

Vraag nr. 1234 van mevr. Isabelle Emmery d.d. 
11 december 2017 (Fr.) :

De Web Summit.

De Web Summit, die beschouwd wordt als het digitale 
Davos, is de grootste Europese technologieconferentie, met bijna 
60.000 deelnemers uit 170 landen. Die conferentie heeft voor 
het eerst plaatsgehad in Dublin, in 2009, en had in 2016 plaats 
in Lissabon.

Artificiële intelligentie was één van de centrale thema’s van 
de editie 2017 van de Web Summit. Robot Sophia, al aanwezig 
in 2016, een ontwikkeling van het bedrijf Hanson Robotics, is het 
podium opgekomen om haar eigen conferentie te geven. Sophia 
heeft recent Saoedisch staatsburgerschap verworven.

–     Welke Brusselse startups waren aanwezig ? Welke Belgische 
sectoren waren aanwezig ? Hebt u feedback over de Brusselse 
aanwezigheid ?

–     Welke zijn de voorwaarden om op een dergelijke conferentie 
aanwezig te mogen zijn ?

–     Spoort onze regering onze Brusselse startups aan om deel te 
nemen aan dergelijke conferenties, die een mooi internatio-
naal uitstalraam zijn om onze Brusselse knowhow in de verf 
te zetten ?

–     Is artificiële intelligentie een branche die in Brussel tot ont-
wikkeling komt ?

des autres régions pour un échange de vues concernant le 
Conseil national de productivité ? Si oui, à quelle(s) date(s) ? 
Quelles ont été les thématiques débattues ?

2. La Région de Bruxelles-Capitale a-t-elle été contactée par le 
fédéral concernant la désignation des 6 membres régionaux ? 

3. Qui sera chargé de désigner les membres au niveau régional ? 
Une délégation bruxelloise a-t-elle déjà été proposée ? Si oui, 
quand et qui représentera notre Région ?

4. Avez-vous entrepris des contacts avec les autres entités 
régionales ou les organisations syndicales concernant la 
création de ce nouveau Conseil national de la productivité ? 
Des organisations syndicales vous ont-elles contacté et 
fait part de leurs avis ? Si oui, quand et quelles ont été les 
thématiques débattues ?

5. Pouvez-vous expliciter le rôle exact de ce nouveau Conseil 
national de la productivité et les conséquences sur l’économie 
de notre Région ?

Réponse :  La question sera abordée lors du Comité de 
concertation du 20 décembre prochain.

Je ne suis donc pas en mesure de vous fournir d’information 
à ce stade.

Question n° 1234 de Mme Isabelle Emmery du 
11 décembre 2017 (Fr.) :

Le Web Summit.

Considéré comme le Davos du numérique, le Web Summit 
est la plus grande conférence européenne tech, réunissant près de 
60.000 participants issus de 170 pays. Créée à Dublin en 2009, 
elle s’est délocalisée en 2016 à Lisbonne.  

Sans surprise, l’intelligence artificielle était l’un des thèmes 
vedettes de l’édition 2017 du Web Summit. Déjà présent en 
2016, le robot Sophia, création de la société Hanson Robotics, est 
revenu sur scène donner sa propre conférence, fort de sa nouvelle 
citoyenneté saoudienne.

–     Quelles étaient les startups bruxelloises exposantes ? Quels 
étaient les secteurs belges représentés ? Avez-vous un 
feedback de la représentation bruxelloise ?

–     Quelles sont les conditions afin d’avoir la possibilité d’exposer 
ses activités sur une telle conférence ?

–     Notre gouvernement incite-t-il nos startups bruxelloises à 
participer à de telles conférences, qui représentent de belles 
vitrines internationales afin de démontrer notre savoir-faire 
bruxellois ?

–     Pour en revenir à l’intelligence artificielle, est-ce une filière 
qui tend à se développer à Bruxelles ?
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Antwoord : Voor uw eerste vraag heb ik mijn collega Cécile 
Jodogne gecontacteerd, die beter geplaatst is om ons hierover 
toelichting te geven.

Web Summit werd om begrotings-, plannings- en beleidsre-
denen niet in de agenda voor 2017 van Brussel Invest & Export 
opgenomen.

Een groot aantal Brusselse startups heeft echter aan het 
evenement deelgenomen. De volgende Brusselse startups 
schreven zich voor Web Summit in :

Social Karma, Inventures II impact fund, Overview 
Technologies, Paddle, Eventify Life, Jetpack, Hometag, 
ShowSourcing, BroadKat, Edigero, Consider it done., Strategic 
Water, Aztrix*, Spacehuntr, Online Solution Attorney en 
Landfriend.

De organisatie startups.be had in 2017 geen stand op Web 
Summit. Er werd echter wel samen met TeamLeader een avond-
netwerkevent georganiseerd, waarop de volgende Brusselse 
ondernemingen aanwezig waren : Strategic Water, Overview 
Technologies, PlantHive (Eden Synthetics), Sunslice, Landfriend, 
MyMicroInvest en CheckHub.io.  

We beschikken over algemene feedback op basis van de 
deelname van Brusselse ondernemingen de voorbije jaren. Over 
het algemeen lijkt de beurs weinig rechtstreekse commerciële 
winst op te leveren voor de ondernemingen en een stand inrichten 
lijkt dus weinig waarde te hebben.

De startups die in 2017 hebben deelgenomen hebben er geen 
commerciële winst kunnen maken.

De voorwaarden om een stand in te richten staan op het 
platform https://websummit.com.

Via het Alpha-programma van Web Summit kunnen startups 
een betaalbaardere stand inrichten.  

De Brusselse Regering biedt verschillende soorten financiële 
steun aan om aan een dergelijk evenement deel te nemen.

Op het vlak van subsidies met betrekking tot import en export 
kunnen ondernemingen financiële steun ontvangen, waarbij 
rekening kan worden gehouden met de kosten om op een beurs 
een plek te huren, een stand op te bouwen en te beheren, en met 
de vervoers- en verblijfkosten voor maximum twee personen. De 
financiële steun is begrensd op maximum 50 % van de kosten 
(75 % voor ondernemingen van minder dan vier jaar oud), met 
een ondergrens van 1.000 euro en een bovengrens van 4.000 euro.

Drie Brusselse ondernemingen hebben een aanvraag om 
financiële steun ingediend om aan Web Summit deel te nemen.  

Réponse : Concernant votre première question, je me suis 
permis de questionner ma collègue Cécile Jodogne, plus à même 
de pouvoir nous éclairer sur ce point.

Pour des raisons budgétaires, de planning et de stratégie, le 
Web Summit n’a pas été inclus dans l’agenda de Brussels Invest 
& Export pour l’année 2017.

Cependant, un nombre important de startups bruxelloises a 
participé à l’évènement. Voici les startups bruxelloises inscrites 
au Web Summit :

Social Karma ; Inventures II impact fund ; Overview 
Technologies ; Paddle ; Eventify Life ; Jetpack ; Hometag ; 
ShowSourcing ; BroadKat ; Edigero ; Consider it done. ; Strategic 
Water ; Aztrix* ; Spacehuntr ; Online Solution Attorney ; 
Landfriend.

En ce qui concerne l’organisation startups.be, pour l’année 
2017, ils n’ont pas été présents en tant qu’exposants au Web 
Summit. Cependant, un évènement de Networking en soirée 
a été organisé avec TeamLeader, auquel les entreprises bruxel-
loises suivantes étaient présentes : Strategic Water ; Overview 
Technologies ; PlantHive (Eden Synthetics) ; Sunslice ; 
Landfriend ; MyMicroInvest ; Checkhub.io.

Nous disposons d’un feedback général à la suite de la 
participation au cours des années précédentes des entreprises 
bruxelloises. Dans l’ensemble, le salon semble présenter peu de 
retour commercial direct pour les entreprises, et par conséquent 
peu d’intérêt d’être exposant.

Aucun retour n’a été reçu de la part des startups participantes 
en 2017.

Les conditions pour exposer ses activités sont disponibles sur 
la plateforme https://websummit.com.

Le programme ALPHA du Web Summit permet aux startups 
de bénéficier d’un stand d’exposition dans des conditions 
financières plus abordables.

Le gouvernement bruxellois propose différentes aides 
financières pour la participation à ce type d’évènement.

Au niveau des subsides liés à l’import et l’export, les 
entreprises peuvent recevoir une aide financière qui peut prendre 
en compte les dépenses liées à la location de surface nue dans 
les salons, la construction de stand, la gestion du stand, ainsi que 
le transport et le logement de maximum 2 personnes. L’aide est 
plafonné à maximum 50 % des dépenses (75 % pour les entreprises 
de moins de 4 ans) avec un seuil minimum de 1.000 euros et un 
plafond de 4.000 euros.

En termes d’aide pour le Salon Web Summit, 3 entreprises 
bruxelloises ont introduit une demande d’aide financière pour 
participer au Web Summit.

http://startups.be
https://websummit.com
http://startups.be
https://websummit.com
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Een van de doelstellingen van mijn NextTech-projectoproep 
was een opleiding aan te bieden ter voorbereiding van dergelijke 
internationale beurzen.

Vanaf 2018 ondersteunen we een proefproject, waarbij 
opleidingen worden aangeboden aan ondernemers die voor de 
eerste keer aan een dergelijk evenement deelnemen. De doel-
stelling is om in detail te beschrijven wat een onderneming moet 
doen om het maximum uit een beurs te halen : hoe moeten de 
ter beschikking gestelde tools gebruikt worden en welke houding, 
pitch, tools etc. zijn nodig ?

Brussel beschikt in de technologische sector van de artificiële 
intelligentie over ondernemingen in alle mogelijke soorten 
groottes en ontwikkelingsstadia. Daaronder vallen een groot 
aantal startups en scale-ups, die deel uitmaken van de cluster 
software.brussels en actief zijn in verschillende takken van de 
sector van de artificiële intelligentie, onder meer de ontwikkeling 
van chatbots en het internet der dingen – IoT.

Brussel bevordert ook de ontwikkeling van artificiële intel-
ligentie via financieringsprogramma’s, katalysators, FabLabs en 
aangepaste co-workingruimtes.  

Een andere doelstelling van de NextTech-projectoproep 
was de initiatieven in de sector van de artificiële intelligentie in 
het Brussels Gewest te ondersteunen. We doen dat ook door de 
katalysator Digityser te ondersteunen.

Minister Laanan sloot ten slotte net een specifieke pro-
jectoproep af ter ondersteuning van vernieuwende ondernemings-
projecten in de sector van de artificiële intelligentie.

Vraag nr. 1236 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 
13 december 2017 (Fr.) :

Het absenteïsme in de instellingen van openbaar nut.

Graag ontving ik van de minister de volgende informatie 
over het absenteïsme van het personeel van de instellingen van 
openbaar nut die onder haar bevoegdheid vallen, voor de jaren 
2016, 2015 en 2014 :

–     het aantal niet gewerkte dagen ;

–     het percentage absenteïsme ;

–     de gemiddelde duur van de afwezigheid.

Graag had ik een opsplitsing van die cijfers volgens statutaire 
en contractuele personeelsleden.

Kunt u me ook zeggen welke maatregelen er zijn getroffen om 
het absenteïsme in de ION’s onder uw toezicht terug te dringen ?

Antwoord : Ik verwijs u hiervoor naar mijn antwoorden op 
parlementaire vragen nr. 353 en nr. 775 van parlementslid Benoît 
Cerexhe. 

Via mon appel à projets NextTech, nous avons souhaité 
proposer une formation préparant aux salons internationaux de ce 
type.

Dès 2018, nous soutiendrons un projet pilote proposant des 
formations aux entrepreneurs participant à ces évènements pour la 
première fois afin de décrire en détail ce que l’entreprise doit faire 
pour optimiser sa participation à ces salons ; comment utiliser les 
outils mis à sa disposition, avoir la bonne attitude, pitch, outils, 
etc. ; tout cela avec comme objectif que l’entreprise puisse renta-
biliser au mieux sa participation à ces évènements.

Concernant l’Intelligence Artificielle, Bruxelles dispose dans 
ce secteur technologique, d’entreprises de toute taille et dont 
leur stade de développement se situe à des degrés différents. 
Parmi celles-ci, de nombreuses startups et scale-ups membres du 
cluster software.brussels, sont actives dans des filières de l’Intel-
ligence artificielle dont la création de Chatbots ou l’Internet des  
Objets – IoT.

L’écosystème bruxellois est également favorable au déve-
loppement de l’Intelligence Artificielle par la mise en place de 
programmes de financement, des accélérateurs, des fablabs et des 
espaces de co-working adaptés.

Nous avons souhaité soutenir les initiatives d’intelligence 
artificielle en Région bruxelloise via l’appel à projets NextTech, 
mais aussi en soutenant l’accélérateur Digityser.  

Enfin, la ministre Laanan vient de clôturer un appel à projets 
spécifique en soutien à des projets entrepreneuriaux innovants 
dans l’intelligence artificielle.

Question n° 1236 de M. Hasan Koyuncu du 13 décembre 
2017 (Fr.) :

L’absentéisme au sein des organismes d’intérêt public.

Pouvez-vous me procurer les informations suivantes sur 
l’absentéisme des agents des organismes d’intérêt public relevant 
de votre compétence, pour les années 2016, 2015 et 2014 :  

–     le nombre de jours non prestés ;

–     le taux d’absentéisme ;

–     la durée moyenne de l’absence ?

Une ventilation de ces chiffres entre agents statutaires et 
contractuels serait la bienvenue.

D’autre part, pouvez-vous m’indiquer les dispositifs mis en 
œuvre pour réduire le taux d’absentéisme dans ces OIP ?

Réponse : Je vous invite à consulter mes réponses fournies 
aux questions parlementaires n° 353 et 775 de Monsieur le Député 
Benoît Cerexhe. 
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Vragen nr. 910 van mevr. Evelyne Huytebroeck, nr. 911 
van mevr. Annemie Maes en nr. 912 van de heer Julien 
Uyttendaele d.d. 16 november 2017 (Fr.) :

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel 
van de autonome administratieve organen onder het toezicht.

Op dit ogenblik vindt de Conferentie van de Verenigde Naties 
plaats over de klimaatveranderingen in Bonn. De Conferentie 
zal op 17 november 2017 eindigen. Om het akkoord van Parijs 
na te leven, te weten de opwarming beperken onder de 2° C en 
de inspanningen voortzetten om de 1,5° C niet te overschrijden, 
zullen de regeringen vergaande initiatieven moeten nemen, in 
het bijzonder door niet meer te investeren op massale wijze in de 
fossiele brandstoffen die de voornaamste factor zijn in de toename 
van de uitstoot van broeikasgassen.

De oproep van de militanten om niet meer te investeren in 
de sector van de fossiele brandstoffen is gehoord aangezien in 
oktober 2016, 350.org bevestigt dat 595 instellingen en meer dan 
50.000 personen wereldwijd er zich toe verbonden hebben om 
niet langer daarin te investeren voor een bedrag dat hoger is dan 
3.400 miljard dollar.

Het wordt tijd dat het Brussels Gewest deze stap ook zet.  
Graag ontving ik in dat verband een antwoord op volgende 
vragen :

1. Hoe worden de pensioenfondsen van het personeel van de 
AAO’s, onder toezicht beheerd ? Staan de AAO’s zelf in 
voor de organisatie ervan of valt dat onder het stelsel van de 
pensioenen van de Brusselse ambtenaren ?

2. Wat is het huidige bedrag van de reserves van de tweede pijler 
van de pensioenen van het personeel voor elk van de AAO’s 
onder toezicht ?

3. Welk deel van deze reserves is geïnvesteerd in de bedrijven 
in de sector van de fossiele brandstoffen, te weten de 200 
bedrijven in bijlage I ? Graag de bedragen in absolute cijfers 
(hoeveel euro) en relatieve cijfers (percentage) ?  

Bijlage I 
Bedrijven fossiele brandstoffen

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

6. BHP Billiton

7. Yitai Coal

8. Datang Inti

9. China Coal

Questions n° 910 de Mme Evelyne Huytebroeck, n° 911 de 
Mme Annemie Maes et n° 912 de M. Julien Uyttendaele du 
16 novembre 2017 (Fr.) :

Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des 
organismes administratifs autonomes placés sous votre tutelle.

En ce moment même se déroule la Conférence des Nations 
unies sur les changements climatiques à Bonn, qui prendra fin 
le 17 novembre 2017. Pour respecter l’Accord de Paris, à savoir 
rester en dessous de 2°C de réchauffement et continuer les efforts 
pour ne pas dépasser les 1,5°C, les gouvernements vont devoir 
poser des gestes forts, notamment en désinvestissant de manière 
massive dans les énergies fossiles, qui sont le principal moteur de 
la croissance des émissions de gaz à effet de serre.  

L’appel militant à désinvestir dans le secteur des combustibles 
fossiles a ainsi été entendu puisqu’en octobre 2016, 350.org 
affirme que 595 institutions et plus de 50.000 individus à travers 
le monde se sont engagés à désinvestir pour un montant dépassant 
les 3.400 milliards de dollars.  

Il est temps pour la Région Bruxelles-Capitale d’emboiter 
le pas. C’est pourquoi nous voudrions vous poser les questions 
suivantes :

1. Comment les fonds de pension du personnel des OAA 
sous votre tutelle sont-ils gérés ? Les OAA en assurent-ils 
eux-mêmes l’organisation ou cela relève-t-il du régime des 
pensions des fonctionnaires bruxellois ?

2. Quel est le montant actuel du deuxième pilier des pensions 
du personnel pour chacun des OAA placés sous votre tutelle ? 

3. Quelle part de ces réserves a-t-elle été investie dans des 
entreprises du secteur des combustibles fossiles, à savoir 
les 200 entreprises listées en annexe 1 ? Pouvez-vous nous 
donner les montants en chiffres absolus (combien d’euros?) et 
relatifs (en pourcentage) ?

Annexe I 
Entreprises de combustibles fossiles

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

6. BHP Billiton

7. Yitai Coal

8. Datang Inti

9. China Coal

Ministre chargé de la Mobilité 
et des Travaux publics

Minister belast met Mobiliteit 
en Openbare Werken

http://350.org
http://350.org
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10. Peabody Energy

11. Glencore Xstrata

12. Datong Coal

13. Yanzhou Coal

14. DEH

15. Exxaro

16. Yangquan Coal

17. Mechel

18. Arch Coal

19. Alpha Natural Resources

20. EVRAZ

21. Mitsubishi

22. Vale

23. Raspadskaya

24. Rio Tinto

25. Asia Resource

26. Rusal

27. Neyvell Lignite

28. Pingdingshan

29. Cloud Peak

30. Sasol

31. Tata Steel

32. AGL

33. Teck

34. Severstal

35. Coalspur

36. Kuzbass Fuel

37. Polyus Gold

38. Energy Ventures

39. Whitehaven Coal

40. Banpu

41. Bayan

42. RWE

43. Consol Energy

44. WHSP

45. Westmoreland

46. Resource Generation

47. Churchill Mining

48. NTPC

49. Adaro

50. Nacco

51. Idemitsu Kosan

52. ARLP
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53. Huolinhe Opencut

54. Golden Energy

55. Mitsui & Co

56. CoAL

57. NLMK

58. Tata Power

59. MMK OJSC

60. Wesfarmers

61. Kazakhmys

62. New World Resources

63. MMC

64. Itochu

65. Cockatoo

66. Shanxi Meijin Energy

67. Jizhong Energy

68. Bandanna

69. Polo Resources

70. Allete

71. CLP Holdings

72. Aspire

73. Marubeni

74. China Resources

75. Walter Energy

76. Coal Energy

77. Indika

78. Arcelor Mittal

79. FirstEnergy

80. Black Hills

81. Wescoal

82. Grupo Mexico

83. ARM

84. Shanxi Coal

85. Capital Power

86. PTT

87. Shanxi Lanhua Sci-Tech

88. Fortune

89. Cardero

90. Zhengzhou Coal

91. SAIL

92. JSPL

93. Shougang Fushan

94. Jingyuan

95. Stanmore
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96. Prophecy Coal

97. Cliffs Natural Resources

98. James River

99. CESC

100. Alcoa

Oil and gas companies

1. Gazprom

2. Rosneft

3. PetroChina

4. ExxonMobil

5. Lukoil

6. BP

7. Petrobras

8. Royal Dutch Shell

9. Chevron

10. Novatek

11. Total

12. ConocoPhillips

13. Tatneft

14. ONGC

15. ENI

16. Statoil

17. Sinopec

18. CNOOC

19. Occidental

20. BG Group

21. Canadian Natural Resources

22. Anadarko Petroleum

23. Apache

24. Chesapeake Energy

25. Inpex

26. Bashneft

27. Devon Energy

28. BHP Billiton

29. Repsol

30. Ecopetrol

31. EOG Resources

32. Suncor Energy

33. Marathon Oil

34. Hess

35. Imperial Oil

36. Encana
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37. Noble Energy

38. BASF

39. EQT

40. Range Resources

41. Continental Resources

42. OMV

43. Antero Resources

44. KazMunaiGas EP

45. YPF

46. Southwestern Energy

47. Cenovus Energy

48. Linn Energy

49. Woodside Petroleum

50. Husky Energy

51. PTT

52. Consol Energy

53. Pioneer Natural Resources

54. Cabot Oil & Gas

55. WPX Energy

56. SK Innovation

57. Whiting Petroleum

58. Murphy Oil

59. QEP Resources

60. Newfield Exploration

61. Dragon Oil

62. Sasol

63. Ultra Petroleum

64. Santos

65. Concho Resources

66. Denbury Resources

67. Freeport-McMoRan

68. Maersk Group

69. MEG Energy

70. SandRidge Energy

71. Crescent Point Energy

72. GDF SUEZ

73. Pacific Rubiales Energy

74. SM Energy

75. JX Holdings

76. Cimarex Energy

77. Mitsui & Co

78. Penn West Petroleum

79. Polish Oil & Gas
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80. MOL

81. Energen

82. TAQA

83. Oil Search

84. Oil India

85. ARC Resources

86. Genel Energy

87. Canadian Oil Sands

88. Energy XXI

89. PDC Energy

90. Oasis Petroleum

91. Tourmaline Oil

92. Rosetta Resources

93. RWE

94. National Fuel Gas

95. Peyto E&D

96. Xcite Energy

97. Tullow Oil

98. Energi Mega Persada

99. Breitburn Energy Partners

100. Enerplus

Antwoord : Voor alle informatie mbt personeelszaken voor de 
Gewestelijke Overheidsdienst Brussel verwijs ik u door naar de 
staatssecretaris voor Openbaar Ambt.  

Het aanvullend pensioen toegekend aan het geheel van het 
gepensioneerde MIVB-personeel en hun rechthebbenden maakt 
voorwerp uit van een collectieve arbeidsovereenkomst. Ze keert 
aan elke gepensioneerde medewerker die leeft wanneer hij op 
pensioen gaat een lijfrente uit. Bij overlijden van een medewerker 
krijgen zijn rechthebbenden een overlevingsrente uitgekeerd. 
Deze lijf- of overlevingsrente kan omgezet worden in kapitaal. 
Dit regime wordt beheerd in het kader van een groepsverzekering 
afgesloten met Ethias.

Ethias waakt, autonoom als verantwoordelijke financiële 
partner, over de promotie van respect voor fundamentele waarden 
van menselijkheid, ethiek, engagement en nabijheid meer bepaald 
via een ethische investeringscode. Een zwarte lijst van verboden 
investeringen wordt jaarlijks geactualiseerd. De laatste versie van 
deze ethische investeringscode is beschikbaar op haar website 
(https://www.ethias.be/corporate/nl/publicaties/ethische-investe-
ringscode.html)

De verzekeraar heeft bevestigd dat de financiële activa van 
patronale aard die deze belofte op aanvullend pensioen dekken op 
31/12/2016 271.637.185 euro bedragen, rekening houdend met de 
noodzakelijke wettelijke stortingen, uitgevoerde voorafnames en 
gegenereerde interesten.
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Réponse : Pour toutes les informations relatives aux 
ressources humaines pour le Service Public Régional de 
Bruxelles, je vous renvoie vers la secrétaire d’État en charge de 
la Fonction publique.

La pension complémentaire octroyée à l’ensemble des 
membres du personnel STIB pensionnés et à leurs ayants droit 
résulte d’une convention collective de travail. Elle octroie à 
chaque agent pensionné en vie à l’âge de la retraite une rente 
viagère. Au décès de l’agent une rente de survie est versée aux 
ayants droit. Cette rente viagère ou de survie peut être convertie 
en capital. Ce régime est géré dans le cadre d’une assurance 
groupe conclue auprès d’Ethias.  

Ethias veille, de façon autonome, en tant que partenaire 
financier responsable, à promouvoir le respect de ses valeurs 
fondamentales d’humanisme, d’éthique, d’engagement et de 
proximité notamment au travers d’un code d’investissement 
éthique. Une liste noire d’investissements interdits est mise à jour 
annuellement. La dernière version de ce code d’investissement est 
disponible sur son site internet (https://www.ethias.be/corporate/
fr/publications/code-d-investissement-ethique.html)

L’assureur a confirmé que les avoirs financiers actuels 
d’origine patronale couvrant ces promesses de pensions complé-
mentaires s’élèvent au 31/12/2016 à 271.637.185 euros compte 
tenu des versements légaux requis, des prélèvements effectués et 
des intérêts générés.

https://www.ethias.be/corporate/nl/publicaties/ethische-investeringscode.html
https://www.ethias.be/corporate/nl/publicaties/ethische-investeringscode.html
https://www.ethias.be/corporate/fr/publications/code-d-investissement-ethique.html
https://www.ethias.be/corporate/fr/publications/code-d-investissement-ethique.html
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Op 30/09/2017 was een bedrag van 34,5 miljoen euro geïnves-
teerd in de namen die op de lijst van de 200 namen staan, en dit op 
een totaalbedrag in portefeuille van Ethias van 6,68 miljard euro, 
wat 0,52 % vertegenwoordigt (31/12/2015 : 65,86 miljoen euro / 
6,37 miljard euro = 1,03 %).

De groepverzekeringscontracten afgesloten tussen de MIVB 
en ETHIAS zijn van onbepaalde duur. De eventuele beslissing om 
de reserves over te dragen naar een andere pensioen-instelling valt 
te beurt aan de verzekeringsnemer (de MIVB). Ik heb gevraagd 
dat men in de nieuwe beheersovereenkomst 2018-2022 bepaalt 
dat de MIVB zich ertoe verbindt de nodige stappen te ondernemen 
om uit te stappen van pensioenfondsen die investeren in fossiele 
brandstoffen en om enkel nog samen te werken met ethische 
bedingen pensioenfondsen.

Bij parking.brussels, is er niets voorzien wat betreft de 
pensioenen. Het Agentschap maakt geen deel uit van de pool van 
parastatalen aangezien er binnen het agentschap geen statutairen 
zijn. Het Parkeeragentschap draagt bij tot de gewone tak van de 
sociale zekerheid. De pensioenen vallen niet onder de 2de pijler 
van de Brusselse ambtenaren, bijgevolg wordt er geen enkel 
bedrag geïnvesteerd in ondernemingen uit de brandstofsector.

Vraag nr. 917 van de heer Emin Özkara d.d. 27 november 
2017 (Fr.) :

Wegenwerken ter verbetering van de stedelijke mobiliteit en 
de verkeersveiligheid op de gewestwegen van Schaarbeek 1030.  

Het Irisplan II voorziet in een controleprocedure die de 
meerwaarde voor de verkeersveiligheid onderzoekt van elke 
aanpassing van gewest of gemeentewegen die gesubsidieerd 
worden, opdat de heraanleg de gebruikers ertoe zou aanzetten om 
het geschikte gedrag voor meer verkeersveiligheid (1) te vertonen.

Het preventief rekening houden met criteria inzake verkeers-
veiligheid kan immers het aantal verkeersongevallen sterk doen 
dalen.

Ik heb volgende vragen over de wegenwerken die reeds 
uitgevoerd zijn of gepland zijn om de stedelijke mobiliteit en 
de verkeersveiligheid op de gewestwegen van Schaarbeek te 
verbeteren :

1. Heeft de burgemeester van de gemeente sinds 2013 een of 
meer aanvragen voor wegenwerken ingediend ? Zo ja, om 
welke wegen gaat het precies en welke aanpassingen worden 
er gevraagd (per weg) ?  

2. Is er sinds 2013 met betrekking tot de verkeersveiligheid 
contact geweest met de burgemeester van de gemeente over 

(1)  http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/
Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pdf, bladzijde 82, 
geraadpleegd op 13 november 2017

Au 30/09/2017, un montant de 34,5 million d’euros 
était investi dans les noms qui se trouvent sur la liste des 200 
noms, et ceci sur une taille totale du portefeuille Ethias de 
6,68 milliards euros, ce qui représente 0,52 % (31/12/2015 : 
65,86 million d’euros / 6,37 milliards euros = 1,03 %).

Les contrats d’assurance de groupe conclus entre la STIB et 
ETHIAS sont à durée indéterminée. La décision éventuelle de 
transférer les réserves auprès d’un autre organisme de pension 
appartient au preneur (la STIB). J’ai demandé qu’on stipule dans 
le nouveau contrat de gestion 2018-2022, que la STIB s’engage 
à entreprendre les démarches nécessaires afin de sortir des fonds 
de pension qui investissent dans les combustibles fossiles et à 
travailler uniquement avec des fonds de pension éthiques.  

À parking.brussels, rien n’est prévu en ce qui concerne 
les pensions. En effet, l’Agence ne souscrit pas au pool des 
parastataux étant donné qu’il n’y a pas de statutaires au sein de 
l’Agence. L’Agence de stationnement cotise à la branche ordinaire 
de sécurité sociale. Les pensions ne relèvent pas du 2e pilier des 
fonctionnaires bruxellois, par conséquent, aucun montant n’est 
investi dans des entreprises du secteur des combustibles.

Question n° 917 de M. Emin Özkara du 27 novembre 2017 
(Fr.) :

Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer 
la mobilité urbaine et la sécurité routière des voiries régionales 
de la commune de Schaerbeek 1030.

Le plan Iris II prévoit qu’une procédure de contrôle vérifie la 
valeur ajoutée pour la sécurité routière de chaque aménagement 
de voirie régional ou communal subventionné, de sorte que l’amé-
nagement incite les usagers à adopter le comportement adéquat 
pour la sécurité routière1.

La prise en compte préventive des critères de sécurité routière 
dans l’infrastructure peut en effet réduire sensiblement le nombre 
d’accidents de circulation.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes en rapport 
avec les aménagements et travaux de voirie déjà réalisés ou prévus 
en vue d’améliorer la mobilité urbaine et la sécurité routière des 
voiries régionales de la commune de Schaerbeek :

1. Depuis 2013, le bourgmestre de la commune a-t-il effectué 
une ou des demande(s) d’aménagement ou de travaux de 
voirie. Si oui, quels sont précisément les voiries concernées 
par ces demandes ainsi que les aménagements et travaux 
demandés (voirie par voirie) ?

2. Depuis 2013, et en ce qui concerne la sécurité routière, 
avez-vous pris contact avec le bourgmestre de la commune au 

(1)  http://www.polbruno.irisnet.be/Joumee%20mobilite%20pageweb/
Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pdf, page 82, consulté le 
13 novembre 2017

http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.p
http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.p


Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36)82

de nodige wegenwerken ? Zo ja, om welke wegen gaat het 
precies en welke aanpassingen worden er gepland (per weg) ? 

3. Zijn er sinds 2013 aanpassingen of openbare werken geweest 
met betrekking tot de verkeersveiligheid op de wegen op 
het grondgebied van meer dan een gemeente of worden die 
gepland voor de komende jaren ? Zo ja, om welke werken gaat 
het precies (wegbedekking, verbetering van de verlichting, 
andere werken,…) ?

4. Welke wegen werden er gesignaleerd als plaatsen met veel 
verkeersongevallen ? Wie signaleert deze wegen ? Graag 
een bijgewerkte gedetailleerde lijst van die plaatsen ? Welke 
factoren veroorzaken sneller ongevallen op die plaatsen ? 
Welke maatregelen worden door het Gewest onderzocht om 
die factoren te bestrijden en om de snelheid te beperken en 
de veiligheid op die plaatsen te verbeteren ? Welke aanpas-
singen worden daar gedaan voor de verkeersgebruikers in het 
algemeen en de fietsers, voetgangers en omwonenden in het 
bijzonder ?  
 

5. Hoeveel verkeersongevallen zijn er in 2016 per weg geweest ? 
Wat zijn de oorzaken ? Hoeveel slachtoffers (zwaargewonden, 
lichtgewonden en overleden 30 dagen) ? Hoeveel voetgangers 
en fietsers zijn er gewond of gedood ? Is er een stijging of een 
vermindering van de ongevallen en slachtoffers in vergelij-
king met voorgaande jaren ?  

6. Waar worden er binnenkort, flitspalen of verkeersremmers 
geplaatst overeenkomstig de wettelijke voorschriften of 
welke andere middelen om de snelheid te beperken worden 
er ingezet ? Hoe staat het met de adviezen inzake verkeers-
veiligheid en de noodzakelijke vergunningen, wat wordt de 
kostprijs voor die werken (per weg) ?

7. Gelet op de ongevallen die er al geweest zijn, is men van plan 
om een onderzoek naar de ongevallen te doen op het vlak van 
wegbedekking, verlichting of snelheid als oorzaken bij ver-
keersongevallen ? Zo ja, wie zal dat onderzoek uitvoeren ?  

Antwoord : Ik verwijs u door naar het antwoord dat wordt 
gegeven door de staatssecretaris bevoegd voor Verkeersveiligheid 
aan wie u deze vragen ook stelde.

Vraag nr. 918 van mevr. Céline Delforge d.d. 28 november 
2017 (Fr.) :

Het fietspad in de Idaliestraat.

De Idaliestraat, een gewestelijke weg, vormt een belangrijke 
verbindingsweg, zowel voor het openbaar vervoer als voor de vele 
fietsers die er elke dag rijden. Het wegdek bevindt zich echter in 
erbarmelijke staat en is over de gehele lengte bezaaid met kuilen 
en meer of minder geslaagd oplapwerk.

Daarom zou ik graag weten waarom de rechterkant van de 
berijdbare weg (in de richting uit de stad weg) in zo’n slechte 

sujet des voiries à aménager ? Si oui, quelles sont précisément 
les voiries concernées ainsi que les aménagements prévus 
(voirie par voirie) ?

3. Des aménagements ou des travaux publics en rapport avec 
la sécurité routière et concernant des voiries qui s’étendent 
sur plusieurs communes ont-ils été effectués depuis 2013 ou 
sont-ils prévus dans les mois et années à venir ? Si oui, quels 
sont précisément ces aménagements ou travaux (revêtement 
de sol, amélioration de l’éclairage, autres travaux,… ) ?

4. Quelles sont les voiries qui vous ont été signalées comme 
endroit ou zone d’accident de roulage ? Qui vous a signalé 
ces voiries ? Pourriez-vous me fournir une liste détaillée et 
actualisée de ces endroits et zones ? Quels sont les facteurs 
favorisant les accidents à ces endroits ou dans ces zones ? 
Quelles sont les mesures à l’étude et mises en œuvre par la 
Région pour lutter contre les facteurs favorisant les accidents, 
réguler/limiter la vitesse et améliorer la sécurité à ces endroits 
et dans ces zones ? Quels sont les travaux ou aménagements 
qui seront effectués à ces endroits ou dans ces zones afin de 
garantir ou d’améliorer la sécurité des usagers de la route en 
général et des cyclistes, piétons et riverains en particulier ?

5. Combien d’accidents de roulage se sont produits en 2016 
(voirie par voirie) ? Quelles sont les origines des accidents 
de roulage ? Combien y a-t-il eu de victimes (blessés graves, 
blessés légers et décédés 30 jours) ? Combien de piétons 
et de cyclistes ont été blessés ou tués ? Par rapport aux 
années précédentes, observe-t-on une augmentation ou une 
diminution d’accidents/de victimes ?

6. Quels sont les endroits où seront installés prochainement, 
des flashs, des « casse-vitesses » conformes aux prescriptions 
légales ou d’autres moyens de régulation de la vitesse ? Qu’en 
est-il des avis de sécurité routière et des permis nécessaires, 
quels seront les coûts de ces aménagements et qui effectuera 
les travaux (voirie par voirie) ?

7. Suite aux accidents qui ont déjà eu lieu, est-il prévu de 
réaliser une étude d’accidentologie pour évaluer, entre autres, 
l’influence du revêtement de sol, de l’éclairage ou encore de 
la vitesse dans les accidents de roulage ? Si oui, qui réalisera 
cette étude ?

Réponse : Je vous renvoie à la réponse donnée par la secrétaire 
d’État en charge de la Sécurité routière, à qui vous avez également 
posé cette question.

Question n° 918 de Mme Céline Delforge du 28 novembre 
2017 (Fr.) :

L’état de la piste cyclable de la rue d’Idalie.

La rue d’Idalie, voirie régionale, constitue une liaison 
importante tant pour les transports publics que pour les cyclistes 
qui sont nombreux à l’emprunter quotidiennement. Or, elle se 
trouve dans un état déplorable et est parsemée de nids de poule et 
de rafistolages plus ou moins heureux, et ce sur toute sa longueur.

C’est pourquoi je souhaiterais savoir pourquoi la partie 
droite de la voie carrossable (dans le sens ville-faubourg) est en 
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staat verkeert. Houdt dat verband met privé-bouwwerken ? Zo 
ja, welke stappen werden ondernomen om de bouwmeester te 
verplichten de weg in zijn oorspronkelijke staat te herstellen of 
die herstelling te financieren ?

Zo niet, wat zijn dan de oorzaken van die degradatie en vooral, 
is een reparatie van het fietspad gepland ?

Antwoord : De beschadiging aan het wegdek is het resultaat 
van de werken van niet-institutionele nutsbedrijven. Deze 
nutsbedrijven geven slechts een garantie van twee jaar voor hun 
werken. Na deze garantieperiode is de wegbeheerder verantwoor-
delijk voor de staat van het wegdek en de financiële kosten eraan 
verbonden. Ik heb gevraagd na te gaan of de schade in de garan-
tieperiode werd aangekaart, waarom er niet eerder is opgetreden 
en door wie deze garantieperiode wordt vastgelegd.

Er is op dit ogenblik geen volledige grondige herstelling van 
het fietspad gepland. Brussel Mobiliteit maakt evenwel een plaats-
beschrijving op en zal op korte termijn de nodige maatregelen 
nemen om het fietscomfort te verhogen.

Vraag nr. 921 van mevr. Carla Dejonghe d.d. 30 november 
2017 (N.) :

Het Brusselse marktaandeel van andere openbaar 
vervoersmaatschappijen dan de MIVB.

Het wordt regelmatig vergeten, maar in Brussel is natuurlijk 
niet enkel de MIVB actief als openbaar vervoersmaatschappij. 
Hoewel ze niet afhangen van het Gewest, hebben de NMBS, 
TEC en De Lijn ook een interessant vervoersaanbod binnen onze 
hoofdstad. Eén dat volgens ons perfect complementair is met dat 
van de MIVB zelf.

De nauwere afstemming op elkaar en de samenwerking tussen 
de verschillende vervoersmaatschappijen die actief zijn op het 
Brussels grondgebied, is één van de voornaamste uitdagingen voor 
de nabije toekomst. Het is daarom ook interessant om te weten 
hoe het marktaandeel en de gebruikscijfers van de verschillende 
vervoersmaatschappijen op Brussels grondgebied evolueren.

1. Van alle verplaatsingen met het openbaar vervoer op Brussels 
grondgebied, hoe Zijn deze verdeeld over de verschillende 
openbaar vervoersmaatschappijen die actief zijn in Brussel 
(MIVB, NMBS, TEC, De Lijn) ? Hoe evolueerden deze 
in de afgelopen drie jaren ? Welke trends vallen daarin te 
bespeuren ?

2. Hoe worden gegevens over gebruikscijfers van het openbaar 
vervoer op het Brussels grondgebied door de verschillende 
openbaar vervoersmaatschappijen uitgewisseld ?

Antwoord : De laatste meting van het marktaandeel dateert 
van 2010, in de Beldam-studie. Er bestaat bij ons weten geen 
recentere studie met dezelfde mate van betrouwbaarheid.

si mauvais état. Est-ce lié à des travaux de construction privés ? 
Si oui, quelles démarches ont-elles été effectuées pour obliger 
le maitre d’œuvre à remettre la voirie en état ou à financer cette 
remise en état ?

Sinon, quelles sont les causes de cette dégradation et surtout, 
une réfection de la bande cyclable est-elle prévue ?

Réponse : Les dégradations à la chaussée sont le résultat des 
travaux des impétrants non institutionnels. Ces impétrants ne 
donnent qu’une garantie de deux ans pour leurs travaux. Après 
cette période de garantie, c’est le gestionnaire de voirie qui est 
responsable de la chaussée et des coûts financiers qui y sont liés. 
J’ai demandé de vérifier si les dommages avaient été signalés 
pendant la période de garantie, la raison pour laquelle ceci n’avait 
pas eu lieu plus tôt et par qui la période de garantie a été fixée.

Actuellement, aucune réparation de la piste cyclable n’est 
prévue. Bruxelles Mobilité dressera toutefois un état des lieux et 
déterminera les mesures nécessaires à prendre à court terme pour 
accroitre le confort cyclable.

Question n° 921 de Mme Carla Dejonghe du 30 novembre 
2017 (N.) :

La part de marché d’autres sociétés de transports en 
commun que la STIB à Bruxelles.

On l’oublie souvent, mais la STIB n’est évidemment pas la 
seule société de transports en commun active à Bruxelles. Bien 
qu’elles ne ressortissent pas à la Région, la SNCB, les TEC et 
De Lijn proposent également une offre intéressante de transports 
dans notre capitale. Une offre que nous estimons parfaitement 
complémentaire à celle de la STIB elle-même.

Dans un avenir proche, un des principaux défis réside dans une 
coordination plus étroite et une collaboration entre les différentes 
sociétés de transports actives sur le territoire bruxellois. C’est 
pourquoi il est également intéressant de savoir comment la part 
de marché et le nombre d’utilisateurs des différentes sociétés de 
transports actives à Bruxelles évoluent.

1. Comment les différentes sociétés de transports en commun 
actives sur le territoire bruxellois (STIB, SNCB, TEC, De 
Lijn) se répartissent-elles l’ensemble des déplacements 
effectués en transports en commun à Bruxelles ? Comment 
ces chiffres ont-ils évolué au cours des trois dernières années ? 
Quelles tendances observe-t-on à cet égard ?

2. Comment les différentes sociétés de transports en commun 
échangent-elles les données chiffrées relatives à l’utilisation 
des transports en commun sur le territoire bruxellois ?

Réponse : La dernière mesure des parts de marché remonte à 
2010, dans l’étude Beldam. Il n’existe à notre connaissance pas 
d’étude plus récente ayant le même niveau de fiabilité.
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Volgens deze studie die opgenomen en becommentarieerd 
werd in het Gewestelijk Observatorium van de verplaatsingen 
bedraagt het marktaandeel van de 4 maatschappijen 61,3 % voor 
de MIVB, 33,7 % voor NMBS, 4,3 % De Lijn en 0,7 % TEC 
voor een typische weekdag en het geheel van verplaatsingen 
(pendelaars inbegrepen). Deze marktaandelen liggen lager voor 
verplaatsingen binnen het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.  

In tegenstelling tot wat men zou kunnen denken gebruiken de 
mensen niet één vervoersmodus maar combineren ze die op één 
traject zodat het moeilijk te tellen is. (De pendelaar die 20 km 
aflegt met de trein en 3 km met de metro wordt die beschouwd als 
een NMBS-gebruiker of 50/50 met de andere modi, zelfs als hij 
niet dezelfde afstand aflegt, etc.)

De gegevens die vandaag gebruikt worden komen van 
enquêtes afgenomen bij gebruikers, net als cordontellingen. Bij 
een cordontelling wordt een zone afgebakend, bijvoorbeeld het 
stadscentrum of de Gewestgrens, en worden alle gebruikers die 
deze grens overschrijden geteld. Zoals kan verwacht worden 
zijn de middelen nodig om dit te realiseren enorm, wat verklaart 
waarom het Gewest ze maar ongeveer om de 10 jaar doet.  

Vraag nr. 922 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Het absenteïsme in de instellingen van openbaar nut.

Graag ontving ik van de minister de volgende informatie 
over het absenteïsme van het personeel van de instellingen van 
openbaar nut die onder haar bevoegdheid vallen, voor de jaren 
2016, 2015 en 2014 :

–     het aantal niet gewerkte dagen ;

–     het percentage absenteïsme ;

–     de gemiddelde duur van de afwezigheid.

Graag had ik een opsplitsing van die cijfers volgens statutaire 
en contractuele personeelsleden.

Kunt u me ook zeggen welke maatregelen er zijn getroffen om 
het absenteïsme in de ION’s onder uw toezicht terug te dringen ?

Antwoord : Ik verwijs de volksvertegenwoordiger naar de 
antwoorden die ik gaf op voorgaande schriftelijke vragen 180 en 
679.

Selon cette étude, reprise et commentée dans le cahier 2 de 
l’Observatoire régional des déplacements, les parts de marché 
à Bruxelles entre les 4 sociétés sont ainsi de 61,3 % pour la 
STIB, 33,7 % pour la SNCB, 4,3 % pour De Lijn et 0,7 % pour 
les TEC, pour un jour de semaine typique et pour l’ensemble 
des déplacements (navetteurs compris). Ces parts de marché 
sont moindres pour les déplacements internes dans la Région de 
Bruxelles-Capitale.

Contrairement à ce qu’on pourrait penser, les gens n’ont pas 
UN mode de transport mais les combinent dans un même trajet, 
ce qui est difficile à comptabiliser correctement. (Le navetteur qui 
parcourt 20 km en train et 3 km en métro est-il considéré comme 
utilisateur SNCB, ou doit-il être considéré comme 50/50 entre les 
modes, même s’il n’a pas fait la même distance, etc.).

Les données utilisées aujourd’hui le sont par enquêtes 
auprès des utilisateurs, ainsi que par comptages-cordon. Un 
comptage-cordon revient à dessiner un périmètre, par exemple le 
centre-ville ou encore la frontière de la RBC, et de compter tous 
les voyageurs qui traversent cette frontière. Comme on peut s’en 
douter, les moyens nécessaires pour réaliser cela sont énormes, 
ce qui explique que la RBC ne l’entreprend que tous les 10 ans 
environ.

Question n° 922 de M. Hasan Koyuncu du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

L’absentéisme au sein des organismes d’intérêt public.

Pouvez-vous me procurer les informations suivantes sur 
l’absentéisme des agents des organismes d’intérêt public relevant 
de votre compétence, pour les années 2016, 2015 et 2014 :  

–     le nombre de jours non prestés ;

–     le taux d’absentéisme ;

–     la durée moyenne de l’absence ?

Une ventilation de ces chiffres entre agents statutaires et 
contractuels serait la bienvenue.

D’autre part pouvez-vous m’indiquer les dispositifs mis en 
œuvre pour réduire le taux d’absentéisme dans ces OIP ?

Réponse : Je renvoie le député aux réponses que j’ai données 
aux questions écrites 180 et 679.  
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Vraag nr. 924 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Overdrachten van inkomsten aan de VZW IrisTeam voor de 
verwezenlijking van informaticaprojecten.

In de begroting 2018, staan kredieten voor de assistentie van 
IrisTeam bij de volgende versies van de applicatie Fix My Street.

Graag had ik in dat verband een antwoord op de volgende 
vragen :

–     Welke verbeteringen zijn er gepland voor Fix My Street ? 
Welk tijdspad is daarvoor vastgesteld ?  

–     Is er met de gemeenten overleg gepleegd in dat kader ? Zo 
niet, waarom niet ?

–     Welke problemen zijn er gerezen met die applicatie ?  

Antwoord : 

In 2018 geplande verbeteringen voor Fix My Street :

–     Op mobiel vlak :

–     Nieuwe en verduidelijkte categorieën (o.a. fiets, 
markeringen) en eventuele categorieën van nieuwe 
partners zoals IBGE, fietsdeeloperatoren, telecom, publi-
catie-installateurs, NMBS/Infrabel,…  

–     Verscheidene ergonomische verbeteringen zoals :

–     Een knop « bevestigen » toevoegen wanneer de gebruiker 
het adres op de kaart wijzigt

–     De zichtbaarheid van de geselecteerde foto’s verbeteren

–     Een icoon/beeld toevoegen bij de categorieën om die 
te illustreren ;

–     Aan de professionele gebruiker aangeven wanneer hij 
ingelogd/uitgelogd is ;

–     Aan de professionele gebruiker de mogelijkheid 
bieden ingelogd te blijven ;

–     Aan iedereen een taalkeuze bieden, tenzij het toestel 
in het FR of NL is ingesteld ;

–     De plaats van de « dubbele » knop veranderen ;

–     Voorzien in een « Change Request » op verzoek van 
de burgers, naar aanleiding van het toegenomen 
gebruik door de burgers.

–     Op het vlak van de interface voor nutsbedrijven :

Meldingen geven over de veranderingen betreffende 
incidenten.

–     Op het vlak van Open Data :

API

–     Op het niveau van het BI-verslag :

–     De gemeenten toegang verlenen tot BI ;

Question n° 924 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Transferts de revenus à IrisTeam ASBL pour la réalisation 
de projets informatiques.

Le budget 2018 prévoit des crédits pour l’assistance IrisTeam 
dans les prochaines versions de l’application Fix My Street.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes :

–     Quelles sont les améliorations prévues dans le cadre de Fix 
My Street ? Quel est le calendrier retenu quant aux améliora-
tions à apporter ?

–     Les communes ont-elles été concertées dans le cadre des amé-
liorations à apporter ? Si non, pourquoi ?

–     Quel est le nombre de dysfonctionnements recensés de 
l’application ?

Réponse : 

Améliorations prévues en 2018 pour Fix My Street :

–     Au niveau mobile :

–     Nouvelles catégories et catégories précisées (notamment, 
vélo, marquages) et éventuellement catégories de 
nouveaux partenaires comme l’IBGE, les opérateurs de 
cyclopartage, les télécoms, les installateurs de publica-
tions, la SNCB/Infrabel…

–     Différentes améliorations ergonomiques comme :

–     Ajouter bouton « confirmer » lorsque l’utilisateur 
change l’adresse sur la carte ;

–     Augmenter la visibilités des photos sélectionnées ;

–     Ajouter une icône/image au niveau des catégories 
pour illustrer celle-ci ;

–     Indiquer au pro lorsqu’il est connecté/déconnecté ;  

–     Permettre au pro de rester connecté ;  

–     Proposer le choix de la langue pour tous sauf si 
l’appareil est en NL ou en FR ;

–     Changer l’emplacement du bouton doublon ;

–     Prévoir un « Change Request » à la demande des 
citoyens et suite à l’augmentation de l’utilisation de 
la plateforme par les citoyens.

–     Au niveau de l’interface Impétrant :

Notifier les changements sur les incidents.  

–     Au niveau de l’Open Data :

API

–     Au niveau du rapport BI :

–     Donner accès aux communes à BI ;
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–     Opleidingen verstrekken ;

–     Nieuwe velden toevoegen.

–     Wat betreft de meldingen per mail :

–     Alle meldingen analyseren en de relevantie ervan 
nagaan ;

–     De modelmails voor de burger en de professionele 
gebruikers herzien/aanpassen ;

–     Voor de burger : de mail in de taal van de burger versturen.

–     Wat betreft de website :

–     De boodschap voor de taalkeuze van de adressen en de 
kaarten voor de website in het Engels, voor de statistische 
boodschap verbeteren.

–     Wat betreft de back-office :

–     Het in de tabel mogelijk maken te filteren op de groep van 
professionele gebruikers die het incident creëerde ;

–     De verplichting om commentaar de geven beheren.

–     Wat betreft de Algemene Verordening Gegevensbescherming :

–     Begin van de conformering met de AVG.

–     Op technisch niveau :

–     Een boodschap tonen wanneer UrbIS niet toegankelijk 
is ;

–     Maintenance met omvangrijke upgrade van de software 
(angular, nativescript, spring,…).

Wat planning betreft : de ontwikkelingen zullen plaatsvinden 
volgens de AGILE-methode. Meerdere opeenvolgende inpro-
ductiestellingen zullen voorgesteld worden tijdens de vermelde 
periode naargelang de stand van de ontwikkelingen.

De gemeenten worden regelmatig geraadpleegd in verband 
met de aan te brengen verbeteringen. Ze maken deel uit van het 
Begeleidingscomité dat om de 4 à 6 weken bijeenkomt.

In 2017 werden 7 werkingsproblemen opgetekend, namelijk :  

–     06/01/2017 : Panne hoogspanning, met impact op de 
serverzaal :

Duur : 6u impact op de diensten, met een stapsgewijze 
terugkeer na 2u totale onderbreking.

–     06/04/2017 : Instabiliteit FIXmyStreet :

Duur : 4u

–     10/04/2017 : Verstoringen van de geolokalisatie :

Duur : 24u

–     16/06/2017 : Instabiliteit van de opslaginfrastructuur, met 
gevolgen voor FixMyStreet :

Duur : 6u

–     07/11/2017 : Authentificatie onmogelijk voor alle externe en 
interne diensten, met gevolgen voor FixMyStreet :

Door : 2 uur

–     Donner des formations ;

–     Ajouter les nouveaux champs.

–     Au niveau de la notification mail :

–     Analyser toutes les notifications et déterminer sa 
pertinence ;

–     Revoir/adapter les canevas pour les mails du citoyen et 
du pro ;

–     Pour le citoyen, envoyer le mail dans la langue du citoyen.

–     Au niveau du site web :

–     Améliorer le message du choix de langue pour les adresses 
et cartes pour le site en anglais, le message statistique.  

–     Au niveau du back-office :

–     Dans le tableau, permettre de filtrer sur le groupe pro qui 
a créé l’incident ;

–     Gérer l’obligation du commentaire.

–     Au niveau du Règlement Général de Protection des Données :

–     Début de la mise en conformité au RGPD.

–     Au niveau technique :

–     Afficher un message lorsqu’UrbIS n’est pas accessible ;  

–     Maintenance avec upgrade majeur des softwares (angular, 
nativescript, spring,…).

En ce qui concerne le planning : les développements auront 
lieu selon la méthode AGILE. Plusieurs mises en production 
successives seront proposées sur la période indiquée en fonction 
de l’état d’avancement des développements.

Les communes sont régulièrement consultées dans le cadre 
des améliorations à apporter. Elles font partie du Comité d’ac-
compagnement qui se réunit toutes les 4 à 6 semaines.

Le nombre de dysfonctionnements de l’application recensés 
en 2017 est de 7 et sont les suivants :

–     06/01/2017 : Panne électrique haute tension impactant la salle 
serveur :

Durée : 6 h d’impact sur les services avec un retour progressif 
après 2h d’interruption totale.

–     06/04/2017 : Instabilité FIXmyStreet :

Durée : 4 h

–     10/04/2017 : Perturbations sur le service Geo Localisation :

Durée : 24 h

–     16/06/2017 : Instabilité de l’infrastructure de stockage 
impactant tous FixMyStreet :

Durée : 6h

–     07/11/2017 : Authentification impossible sur l’ensemble des 
services externes et internes impactant FixMyStreet :

Durée : 2h
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–     22/11/2017 : Geen nieuwe login mogelijk, maar FixMyStreet 
bruikbaar voor burgers die zich niet moeten identificeren, 
impact enkel voor back-office en professionele gebruikers.

Duur : de hele dag

–     23/11/2017 : Idem als de vorige dag :

Duur : anderhalf uur (van 8.00-9.30u)

Vraag nr. 925 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Inkomstenoverdrachten naar de vzw’s van de plaatselijke 
besturen.

In de begroting 2018, staan kredieten voor de overdracht van 
inkomsten aan de vzw’s van de plaatselijke besturen die actief 
zijn op het vlak van de organisatie, de coördinatie, de artistieke 
integratie, de aanleg en het beheer van de wegen en de aanho-
righeden ervan, de pleinen en de kunstwerken op de openbare 
weg, de organisatie van activiteiten voor de bewustmaking en de 
promotie van de uitvoering van wegenwerken, alsook het beheer 
van het parkeren en gedeelde wagens.

Graag had ik in dat verband een antwoord op de volgende 
vragen :

–     Kunt u, voor 2017, een opsplitsing geven van de overdrach-
ten van inkomsten aan de vzw’s en aan de gemeenten ? Kunt 
u details verschaffen over de aard van elk gesubsidieerd 
project ?

–     Welke projecten zijn er bij u al ingediend voor 2018 ? Kunt u 
de aard ervan, de context en het doel preciseren ?  

–     Welke criteria worden er gehanteerd voor de toekenning van 
subsidies ?

Antwoord : Er werd geen enkele subsidie toegekend in 2017 
op de betreffende begrotingsallocatie (19.002.27.01.4340).

De eventuele projecten voor 2018 zijn nog niet gekend.  

Vraag nr. 926 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Patrimoniale uitgaven voor de taxi’s.

In de begroting 2018, dalen de kredieten voor de aankoop 
van nieuwe lichtbakken, identificatiekaarten van de chauffeurs en 
klein materiaal. Graag had ik in dat verband een antwoord op de 
volgende vragen :

–     22/11/2017 : Pas de nouvelle connexion possible, mais 
FixMyStreet utilisable pour les citoyens qui ne doivent pas 
s’identifier, impact uniquement pour back-office et pro.

Durée : toute la journée

–     23/11/2017 : Idem que la veille :

Durée : 1h30 (de 8h-9h30)

Question n° 925 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Transferts de revenus aux ASBL des pouvoirs locaux.  

Le budget 2018 prévoit des crédits pour le transfert de revenus 
aux ASBL des pouvoirs locaux qui sont actives dans le domaine 
de l’organisation, la coordination, l’intégration artistique, l’amé-
nagement et la gestion des voiries et de leur dépendance, des 
places et des ouvrages d’art sur la voirie publique, l’organisation 
d’activités pour la sensibilisation et la promotion de l’exécution 
de travaux routiers, ainsi que la gestion du stationnement et 
voitures partagées.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes :

–     Pour l’année 2017, pouvez-vous ventiler les transferts de 
revenus aux ASBL et aux communes ? Pouvez-vous détailler 
la nature de chaque projet subsidié ?  

–     Quels sont les projets qui vous ont déjà été soumis pour 
l’année 2018 ? Pouvez-vous en spécifier la nature, le contexte 
et l’objectif ?

–     Quels sont les critères retenus quant à l’octroi de subventions ? 

Réponse : Aucune subvention n’a été octroyée en 2017 sur 
l’allocation budgétaire concernée (19.002.27.01.4340).

Les éventuels projets pour l’année 2018 ne sont pas encore 
connus.

Question n° 926 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Dépenses patrimoniales pour les taxis.

Le budget 2018 prévoit une diminution des crédits pour 
l’achat de nouveaux voyants lumineux, les cartes d’identification 
des chauffeurs et le petit matériel. À cet égard, je souhaiterais 
vous poser les questions suivantes :
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Kunt u de kredieten opsplitsen voor de lichtbakken, de identi-
ficatiekaarten en het klein materiaal voor 2017 ? Wat verklaart de 
daling van de kredieten ?  

Antwoord : De vastlegging voor de aankoop van nieuwe 
lichtseinen werd in 2016 uitgevoerd. De vereffening vindt 
gespreid over 3 jaar plaats. De verdeling van deze lichtseinen zou 
begin 2017 moeten beginnen maar heeft vertraging opgelopen en 
begint pas in 2017. Er is 30.000 euro voorhanden voor het klein 
materieel en de rest voor de lichtseinen.

Vraag nr. 927 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Inkomstenoverdrachten aan de gemeenten en OCMW’s in 
het kader van de taxicheques.

De begroting 2018 voorziet in 200.000 euro aan kredieten 
voor de financiering van de subsidies aan de gemeenten en 
OCMW’s in het kader van de taxicheques. In dat verband had ik 
graag een antwoord op de volgende vragen :

Hoeveel taxicheques zijn er gebruikt voor het jaar 2017 ? 
Kunt u uw antwoord opsplitsen per gemeente ? Welke gemeenten 
en OCMW’s geven geen taxicheques af ? Hebt u beslist om de 
taxicheques uit te breiden naar andere actoren van het bezoldigd 
personenvervoer ?

Antwoord : Eerst en vooral wordt de subsidie als volgt 
toegekend : 90 % van het jaar x en de 10 resterende % als het 
aantal bestelde en gebruikte taxicheques voldoende is het jaar 
x+ 2.

Het budget 2017 van 200.000 euro omvat dus de 10 
resterende % van 2015 en de 90 resterende % van 2017.

In 2017 heeft het gewest in subsidies voorzien voor een totaal 
van 38.149 taxicheques (van 5 euro per stuk).

De cijfers voor 2017 zijn nog niet gekend omdat de gemeenten 
ze nog kunnen aankopen tot 31/12/2017, de taxicheques zijn 
1 jaar geldig en chauffeurs hebben nog 3 maand langer om de 
terugbetaling te vragen van de firma die de taxicheques uitgeeft. 
Daarom kunnen we het aantal gebruikte cheques in 2017 pas 
bepalen vanaf mei 2019.

De ministeriële en regeringsbesluiten voor de taxicheques 
2017 werden ter ondertekening aan mij voorgelegd. Meerdere 
gemeenten staan weigerachtig ten opzichte van de aankoop van de 
taxicheques voor de officiële ondertekening van deze besluiten. 
We beschikken dus ook niet over definitieve cijfers voor 2016.

De enige definitieve cijfers zij die van 2015. In 2015 namen 15 
gemeenten deel aan het systeem van de gewestelijke taxicheques 
en ze bestelden in totaal 31.859 gesubsidieerde cheques. Het 

Pouvez-vous ventiler les crédits pour ce qui concerne les 
voyants lumineux, les cartes d’identification et le petit matériel, 
et ce pour l’année 2017 ? Qu’est-ce qui explique la diminution 
des crédits ?

Réponse : L’engagement pour l’achat de nouveaux voyants 
lumineux a été réalisé en 2016. La liquidation a lieu sur 3 ans. La 
distribution de ces voyants devait commencer début 2017 mais 
a pris du retard et n’a commencé que fin 2017. 30.000 euros 
sont prévus pour le petit matériel et le reste pour les voyants 
lumineux.

Question n° 927 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Transferts de revenus aux communes et CPAS dans le cadre 
des chèques taxis.

Le budget 2018 prévoit 200.000 euros de crédits afin de 
financer les subventions aux communes et aux CPAS dans le 
cadre des chèques taxis. À cet égard, je souhaiterais vous poser 
les questions suivantes :

Quel est le nombre de chèques taxis utilisés pour l’année 
2017 ? Pouvez-vous détailler votre réponse par commune ? 
Quelles sont les communes et CPAS ne délivrant pas de chèques 
taxis ? Avez-vous retenu d’étendre les chèques taxis à d’autres 
acteurs du transport rémunéré de personnes ?

Réponse : Tout d’abord la subvention est accordée comme 
suit : 90 % l’année x et les 10 % restant si le nombre de chèques-
taxis commandés utilisés est suffisant l’année x+ 2.  

Le budget 2017 de 200.000 euros comprend donc les 10 % 
restant de 2015 et les 90 % de 2017.

En 2017, la Région a prévu d’accord des subventions pour un 
total de 38.149 chèques-taxis (de 5euros /pièce).

Les chiffres 2017 ne sont pas encore connus car les communes 
peuvent les acquérir jusqu’au 31/12/2017, les chèques-taxis sont 
valables 1 an et les chauffeurs ont encore 3 mois de plus pour 
demander le remboursement à la société émettrice des chèques 
taxis. De fait, nous ne pouvons établir le nombre de chèques 
utilisés en 2017 qu’à partir de mai 2019.

Les arrêtés ministériels et gouvernementaux pour les chèques-
taxis de 2017 ont été soumis à ma signature. De nombreuses 
communes sont réticentes à acheter les chèques-taxis avant 
l’arrivée officielle de leurs arrêtés respectifs. Nous n’avons donc 
pas de chiffres définitifs pour 2016 non plus.

Les seuls chiffres définitifs sont ceux de 2015. En 2015, 15 
communes ont participé au système des chèques-taxis régionaux 
et ont commandé un total de 31.859 chèques subventionnés. Le 
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aantal gebruikte gesubsidieerde taxicheques bedraagt 30.774. De 
gemeenten die minder dan 90 % van de subsidie gebruiken die 
hen in jaar x werd toegekend, betalen het gewest de niet-gebruikte 
subsidie terug in het jaar x+ 2. De gemeente kan de vervallen 
niet-gebruikte cheques laten terugbetalen door de verdeler van de 
taxicheques.

Anderlecht, Oudergem, Sint-Agatha-Berchem, Brussel, 
Etterbeek, Vorst, Ganshoren, Sint-Gillis, Sint-Jans-Molenbeek, 
Jette, Watermaal-Bosvoorde gebruikten 100 % van hun 
subsidie.

Ukkel heeft naar rato van zijn gebruik ontvangen.

Sint-Lambrechts-Woluwe, Sint-Joost-ten-Node en Evere 
moesten het gewest een deel van de subsidie terugbetalen.

De gemeentes Sint-Pieters-Woluwe, Elsene en Koekelberg 
doen nog niet mee met de taxicheques (de gemeente moet de 
aanvraag bij de administratie indienen).

Er is niet gepland de taxicheques uit te breiden naar andere 
actoren van het bezoldigd vervoer van personen.

Vraag nr. 928 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Commissie voor de overdracht van exploitatievergunningen 
voor taxi’s.

Artikel 10bis van de ordonnantie van 27 april 1995 betreffende 
de taxidiensten en de diensten voor het verhuren van voertuigen 
met chauffeur voorziet in een commissie voor de omkadering van 
de overdracht van de exploitatievergunningen voor taxi’s. Ter 
zake wens ik volgende vragen te stellen.

–     Kan u meedelen hoeveel overdrachten van exploitatiever-
gunningen voor taxi’s hebben plaatsgevonden in 2017 ? Kan 
u het bedrag voor elk van deze transacties meedelen ?  

–     Hoeveel negatieve adviezen heeft voornoemde commissie 
uitgebracht en welke motivering werd daarbij gegeven ? Welke 
criteria en indicators hanteerde voornoemde commissie om 
een advies uit te brengen inzake de overdrachtsaanvragen ? 

Antwoord : Sinds 1 januari 2017 heeft de Overdrachts-
commissie drie keer vergaderd. Ze heeft haar goedkeuring 
verleend aan 10 aanvragen voor de overdracht van een vergunning 
voor de uitbating van een taxidienst.

De bedragen waren de volgende :

–     4 gratis overdrachten

–     1 overdracht voor 24.000 euro

nombre de chèques taxis subventionnés utilisés est de 30.774. 
Les communes qui utilisent moins que 90 % de leur subside 
accordé une année x, remboursent à la Région la subvention non 
utilisée à la Région l’année x+ 2. De son côté, la commune se fait 
rembourser les chèques non utilisés périmés chez le distributeur 
des chèques taxis.

Anderlecht, Auderghem, Berchem-Sainte-Agathe, Bruxelles, 
Etterbeek, Forest, Ganshoren, Saint-Gilles, Molenbeek-Saint-
Jean, Jette, Watermael-Boitsfort ont utilisé 100 % de leur 
subvention.

Uccle a reçu au prorata de son utilisation.

Woluwe-Saint-Lambert, Saint Josse ten Noode, et Evere ont 
dû rembourser à la Région une partie du subside.

Les communes de Woluwe-Saint-Pierre, Ixelles et Koekelberg 
ne participent pas encore aux chèques-taxis (la commune doit en 
faire la demande à l’Administration).

Il n’est pas prévu d’étendre les chèques taxis à d’autres acteurs 
du transport rémunéré de personnes.

Question n° 928 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Commission relative à la cession d’autorisations 
d’exploitation de taxis.

L’article 10bis de l’ordonnance du 27 avril 1995 relative 
aux services de taxis et aux services de location de voitures avec 
chauffeur prévoit qu’une commission encadre la cession des 
autorisations d’exploitation des taxis. À cet égard, je souhaiterais 
vous adresser les questions suivantes :

–     Pouvez-vous m’indiquer le nombre de cessions d’autori-
sations d’exploitation qui ont eu lieu pour l’année 2017 ? 
Pouvez-vous m’indiquer le montant de chacune des 
transactions ?

–     Quel est le nombre d’avis défavorables émis par ladite 
commission ? Quelles sont les motivations de ces avis 
négatifs ? Quels sont les critères et indicateurs retenus par 
ladite commission afin de remettre un avis concernant les 
demandes de cession ?

Réponse : Depuis le 1er janvier 2017, la commission des 
cessions s’est réunie trois fois. Elle a marqué son accord pour 
dix demandes de cession d’autorisation d’exploiter un service de 
taxis.

Les montants renseignés étaient les suivants :

–     4 cessions à titre gratuit

–     1 cession pour un montant de 24.000 euros



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36)90

–     1 overdracht voor 25.000 euro

–     1 overdracht voor 30.000 euro

–     1 overdracht voor 35.000 euro

–     1 overdracht voor 40.000 euro

–     1 overdracht voor 54.000 euro

1 dossier ligt ter ondertekening bij mij.

Momenteel heeft de Commissie twee gunstige adviezen 
uitgebracht. De cedenten beantwoordden niet aan alle 
voorwaarden om over te dragen. De Commissie heeft het bestaan 
van schulden ten laste van de cedenten vastgesteld. De dossiers 
liggen ter ondertekening bij mij.

De Commissie gaat na of de cedent en de cessionaris voldoen 
aan de voorwaarden die zijn vastgelegd in de regelgeving voor 
de overdracht van een vergunning voor de uitbating van een 
taxidienst. Deze commissie zal ook de redelijkheid van het 
aangegeven bedrag van de overdracht onderzoeken ten opzichte 
van de economische waarde van de vergunning of van het deel 
van de vergunning waarop de overdracht betrekking heeft.

Vraag nr. 929 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Investeringssubsidies aan de gemeenten voor in het kader 
van infrastructuurprojecten uitgevoerde werken.

De begroting 2018 voorziet in kredieten met betrekking tot 
investeringssubsidies voor plaatselijke besturen die bijdragen 
tot een betere levenskwaliteit en een slimme mobiliteit, zoals de 
aanleg van fietspaden bijvoorbeeld.

Ter zake wens ik u volgende vragen te stellen :

–     Kan u de criteria preciseren voor de toekenning van subsidies 
aan de plaatselijke besturen, alsook het maximumbedrag dat 
kan toegekend worden per bestuur ? Welke procedure moet 
een gemeente volgen om gebruik te maken van deze subsidie ? 

–     Welke gemeenten hebben gebruikgemaakt van deze subsidie 
in 2017 ? Kan u in uw antwoord de bedragen en de projecten 
vermelden ?

–     Welke projecten werden u al voorgelegd voor het jaar 2018 ? 
Kan u de aard, de context en het doel ervan preciseren ?  

Antwoord : De gewestelijke subsidies inzake investeringen 
voor de plaatselijke besturen zijn opgenomen in een document 
dat de criteria verduidelijkt waaraan voor elk type aanvraag moet 
worden voldaan ; in de bijlage (*) vindt u een exemplaar van de 
brochures 2017 en 2018.

Bepaalde types steun zijn budgettair geplafonneerd :

–     1 cession pour un montant de 25.000 euros

–     1 cession pour un montant de 30.000 euros

–     1 cession pour un montant de 35.000 euros

–     1 cession pour un montant de 40.000 euros

–     1 cession pour un montant de 54.000 euros

1 dossier est à ma signature.

Actuellement, la commission a émis deux avis défavorables. 
Les cédants ne répondaient pas à toutes les conditions pour céder. 
En effet, la commission a constaté l’existence de dettes à charge 
des cédants. Les dossiers sont à ma signature.  

La commission vérifie que le cédant et le cessionnaire 
répondent aux conditions fixées par la règlementation pour céder 
une autorisation d’exploiter un service de taxis. Elle vérifie 
également la caractère raisonnable du montant de la transaction 
par rapport à la valeur économique de l’autorisation ou de la partie 
d’autorisation dont la cession est demandée.  

Question n° 929 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Subventions d’investissement aux communes pour les 
travaux effectués dans le cadre de projets d’infrastructure.

Le budget 2018 prévoit des crédits relatifs aux subventions 
d’investissements pour les administrations locales qui contribuent 
à une meilleure qualité de vie et à une mobilité intelligente, 
comme, par exemple, l’aménagement de pistes cyclables.

À cet égard, je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

–     Pouvez-vous spécifier les critères quant à l’octroi des 
subventions aux administrations locales ainsi que le 
montant maximum allouable par administration ? Quelle 
est la procédure pour une commune afin de profiter de cette 
subvention ?

–     Quelles sont les communes qui ont bénéficié de cette 
subvention en 2017 ? Pouvez-vous détailler votre réponse en 
m’indiquant les montants et les projets ?

–     Quels sont les projets qui vous ont déjà été soumis pour 
l’année 2018 ? Pouvez-vous en spécifier la nature, le contexte 
et l’objectif ?

Réponse : Les subventions régionales proposées en matière 
d’investissement pour les administrations locales sont reprises 
dans un document de présentation qui détaille les critères à 
remplir pour chaque type de demande ; Mme la Députée trouvera 
un exemplaire des brochures 2017 et 2018 en annexe. (*)

Certains types d’aide sont plafonnées budgétairement :
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–     maximaal 30.000 euro/gemeente voor de fietsenstalling ;  

–     maximaal 10.000 euro/gemeente voor stedelijk meubilair 
bestemd voor fietsers ;

–     maximaal 10.000 euro/gemeente voor de plaatsing van 
banken.

De aanvragen betreffende inrichtingswerken (fietsstraten, 
gemeentelijke Fietsroutes, markeringen) en de uitvoering van 
het PAVE (toegankelijkheidsplan voor de weg en de openbare 
ruimte) worden bestudeerd afhankelijk van de beschikbare 
budgetten.

De gemeenten dienen hun gedetailleerde projecten in (plan, 
beschrijving) bij het gewest, dat na onderzoek een officieel 
subsidieerbaarheidsadvies. De gemeenten kunnen eveneens een 
beroep doen op de expertise van de technici en specialisten van 
het gewest bij de uitwerking van voornoemde projecten.

De lijst met investeringssubsidies toegekend voor 2017 zit in 
de bijlage.

De uiterste verzendingsdatum van het formulier waarmee de 
gemeenten hun interesse betonen voor een of meer subsidies in 
2018 is vastgelegd op 12 januari a.s. ; deze aanvragen zijn dus 
momenteel nog niet gekend.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 930 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Invoering en ontwikkeling van een benchmarkingnetwerk 
ter verbetering van de exploitatie van taxidiensten, met inbegrip 
van de daaraan verbonden kosten.

De begroting 2018 voorziet in kredieten voor de invoering en 
ontwikkeling van een benchmarkingnetwerk ter verbetering van 
de exploitatie van taxidiensten, voornamelijk met betrekking tot 
de werkingskosten (documentatie, onderzoeken en adviezen).  

Gelet op het uitstellen van het taxiplan wens ik u volgende 
vragen te stellen :

Wat zijn de conclusies inzake de oprichting en de ontwikke-
ling van dit netwerk voor het jaar 2017 ? Welke documentatie, 
adviezen en studies werden bekomen ? In welke mate werden de 
vereffenings- en vastleggingskredieten voor deze begrotingsallo-
catie uitgevoerd ?

–     maximum 30.000 euros/commune pour le stationnement 
vélo ;

–     maximum 10.000 euros/commune pour le mobilier urbain 
destiné aux cyclistes ;

–     maximum 10.000 euros/commune pour l’installation de 
bancs.

Les demandes relatives aux travaux d’aménagement (rues 
cyclables, ICC, marquages) ainsi qu’à la mise en œuvre du Plan 
d’Aménagement de la Voirie et des Espaces publics (PAVE) sont 
examinés en fonction des budgets disponibles.  

Les communes soumettent leurs projets détaillés (plan, 
descriptif) à la Région qui, après examen, remet un avis officiel 
d’éligibilité. Les communes peuvent également solliciter 
l’expertise des techniciens et spécialistes de la Région lors de 
l’élaboration desdits projets.

La liste des subventions d’investissement octroyés pour 
l’année 2017 figure en annexe.

La date limite de renvoi du formulaire par lequel les communes 
marquent leur intérêt pour une ou plusieurs subventions en 2018 
est fixée au 12 janvier prochain ; ces demandes ne sont donc pas 
encore connues à l’heure actuelle.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 930 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Création et développement d’un réseau de benchmarking 
visant à améliorer l’exploitation des services de taxis, en ce 
compris les frais qui y sont liés.

Le budget 2018 prévoit des crédits pour la création et le 
développement d’un réseau de benchmarking visant à améliorer 
l’exploitation des services de taxis concernent essentiellement de 
frais de fonctionnement (documentations, obtention d’études et 
d’avis).

Eu égard au report du plan taxis, je souhaiterais vous poser les 
questions suivantes :

Quelles sont les conclusions de la création et du développe-
ment de ce réseau pour l’année 2017 ? Quels sont les documen-
tations, avis et études obtenus ? Quels sont les taux de réalisation 
des crédits de liquidation et d’engagement pour cette allocation 
budgétaire ?
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Antwoord : De basisallocatie voor de benchmarking is 
bestemd voor de representatiekosten voor de directie taxi’s bij 
nationale en internationale congressen.

De basisallocatie werd in 2017 niet gebruikt.

Voor 2018 is voorzien in een budget van 10.000 euro.

Vraag nr. 931 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Onderzoek voor het opstellen van een Masterplan 
Fietsparkeren.

De beleidsbrief inzake Mobiliteit stelt dat in 2017 een 
onderzoek voor het opstellen van een Masterplan Fietsparkeren 
werd gestart, dat in 2018 zal uitgevoerd worden.

Ter zake wens ik u volgende vragen te stellen :

1. Kan u de doelstellingen van dit Masterplan geven ? Door wie 
wordt het onderzoek verricht en wat is de kostprijs ervan ?

2. Hebt u ervoor gekozen de gemeenten te ontmoeten in het 
kader van het opstellen van voornoemd Masterplan ?

3. Wat zijn de prioritaire maatregelen van het Masterplan, welk 
tijdschema werd vooropgesteld en welke middelen worden 
eraan toegekend ?

Antwoord : 

1. Het Masterplan Fietsparking streeft drie doelstellingen na : 
(1) een inventaris opmaken van de uitdagingen en de spelers 
van het fietsparkeren in het Gewest, door een volledige tabel 
op te maken van de huidige toestand ; (2) een operationeel 
actieplan voorstellen voor het creëren van parkeerplaatsen, 
naargelang de opdrachten van elke speler ; (3) voorstellen 
formuleren voor het aanpassen van de wet- en regelgeving 
om het fietsparkeeraanbod te verbeteren. De studie wordt 
uitgevoerd door een consortium van drie studiebureaus : 
Espaces-Mobilités, Transitec en ICEDD. De studie kost 
38.629,25 euro, incl. btw.

2. De raadpleging van de gemeenten gebeurde door Brulocalis te 
betrekken bij het begeleidingscomité.

3. Het onderdeel « actieplan » is nog niet klaar.

Vraag nr. 932 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
30 november 2017 (Fr.) :

Studie inzake het profiel van Brusselaars die nog niet fietsen.

Réponse : L’allocation de base pour le benchmarking est 
destinée aux frais de représentation pour la direction Taxi lors de 
congrès nationaux et internationaux.

L’allocation de base n’a pas été utilisée en 2017.

Pour 2018, un budget de 10.000 euros est prévu.

Question n° 931 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Étude relative à l’élaboration d’un Masterplan 
Stationnement Vélo.

La lettre d’orientation consacrée à la mobilité indique 
qu’en 2017 une étude relative à l’élaboration d’un Masterplan 
Stationnement Vélo a été lancée et sera mise en œuvre en 2018.

À cet égard, je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Quels sont les objectifs du Masterplan ? Par qui l’étude 
est-elle réalisée ? Quel est le coût de cette étude ?

2. Avez-vous retenu de rencontrer les communes dans le cadre 
de l’élaboration dudit Masterplan ?

3. Quelles sont les mesures prioritaires dudit Masterplan ? Quel 
est le calendrier retenu et le budget alloué audit Masterplan ? 

Réponse : 

1. L’objectif du Masterplan Stationnement Vélo est triple : (1) 
recenser les enjeux et les acteurs du stationnement vélo dans 
la Région, en dressant un tableau exhaustif de la situation 
existante ; (2) proposer un plan d’actions opérationnel pour 
la création de stationnement, en fonction des missions de 
chaque acteur ; (3) formuler des propositions d’adaptation 
de la législation et des règlementations pour améliorer l’offre 
de stationnement vélo. L’étude est réalisée par un consortium 
de trois bureaux d’étude : Espaces-Mobilités, Transitec et 
l’ICEDD. L’étude coûte 38.629,25 TVAC.  

2. La consultation des communes s’est faite en associant 
Brulocalis au Comité d’Accompagnement.

3. La partie « plan d’actions » n’a pas encore pu être finalisée.

Question n° 932 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
30 novembre 2017 (Fr.) :

Étude relative au profil des non-cyclistes.
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De beleidsbrief vermeldt dat een studie inzake het profiel van 
de mensen die nog niet fietsen zal afgerond worden op het einde 
van 2017. Ter zake wens ik u volgende vragen te stellen :

Kan u de doelstellingen van deze studie geven ? Welke metho-
dologie werd ervoor gebruikt ? Door wie wordt het onderzoek 
verricht en wat is de kostprijs ervan ? Wanneer worden de 
resultaten bekendgemaakt ?

Antwoord : Het doel van deze studie is te achterhalen welke 
individuele, sociale en omgevingsfactoren niet-fietsers aanhalen 
om niet te fietsen, om in een actieplan te kijken welke acties deze 
niet-fietsers op de fiets kunnen krijgen.  

De studie bestaat uit 2 delen : een onderzoek en een actieplan.

Het onderzoek bestaat uit focusgroepen waarbij 140 leerlingen 
tussen 12 en 18 jaar bevraagd werden in 4 scholen. Er werden 
ook 2 focusgroepen georganiseerd met 13 personen met een lage 
sociaaleconomische status.

Daarnaast werd online een enquête gedaan bij 1.621 
deelnemers, waarvan 1.066 bruikbaar voor analyse. 49 % van de 
deelnemers (524 personen) zijn niet-fietser.

De studie wordt uitgevoerd door KWIN, met de VUB als 
partner voor de eerste fase (enquête en focusgesprekken) en 
Copenhagenize voor het actieplan.

De kost van de studie is 84.681,85 euro btw inclusief.

De resultaten van de enquêtes, de focusgroep gesprekken en 
het actieplan zullen in het eerste trimester van 2018 beschikbaar 
zijn en besproken en voorgesteld worden in de commissie 
Infrastructuur van het Parlement.

Vraag nr. 933 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Leden van de Coördinatiecommissie van de Bouwplaatsen 
van de overheidssector.

De Commissie heeft tot opdracht de werken die de verzoekers 
voornemens zijn uit te voeren te coördineren in de tijd en in de 
ruimte, met name door de plaats, de duur, de datum van het begin 
ervan, alsook de eventuele begeleidende maatregelen met het oog 
op de mobiliteit van alle gebruikers te bepalen.  

Ter zake wens ik u volgende vragen te stellen :  

–     Wat is het totaal aantal leden van de Coördinatiecommissie 
van de Bouwplaatsen ?

La lettre d’orientation indique qu’une étude consacrée au 
profil des non-cyclistes sera finalisée fin de l’année 2017. À cet 
égard, je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

Quels sont les objectifs de cette étude ? Quelle est la métho-
dologie retenue ? Quel est le nombre de non-cyclistes interrogés ? 
Qui mène cette étude ? Quel est le coût de l’étude ? Quand les 
résultats seront-ils publiés ?

Réponse : Cette étude vise à savoir quels facteurs individuels, 
sociaux et environnementaux sont cités par les non-cyclistes pour 
se justifier de ne pas enfourcher leur vélo, afin d’examiner dans un 
plan d’action quelles actions pourraient inciter ces non-cyclistes 
à se mettre en selle.

L’étude se divise en 2 parties : une étude et un plan d’action.

L’étude est composée de groupes focaux où 140 élèves de 12 
à 18 ans ont été interrogés dans 4 écoles. 2 groupes focaux ont 
également été organisés avec 13 personnes défavorisées sur le 
plan socio-économique.

En outre, une enquête en ligne a été réalisée auprès de 1.621 
participants dont 1.066 étaient utilisables pour l’analyse. 49 % des 
participants (524 personnes) sont des non-cyclistes.

L’étude est réalisée par KWIN, en partenariat avec la 
VUB pour la première phase (enquête et entretiens focaux) et 
Copenhagenize pour le plan d’action.

Le coût de l’étude s’élève à 84.681,85 euros TVA comprise.

Les résultats des enquêtes, des entretiens focaux et le 
plan d’action seront disponibles au premier trimestre 2018 et 
seront présentés et discutés à la commission Infrastructure du 
Parlement.

Question n° 933 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Membres de la commission Coordination Chantiers du 
secteur public.

La commission a pour mission de coordonner, dans le temps 
et l’espace, les travaux que les impétrants se proposent d’effectuer 
sur, sous ou au-dessus de la voie publique, notamment en fixant 
leur localisation, leur durée, la date de leur début, ainsi que les 
mesures éventuelles d’accompagnement assurant la mobilité de 
l’ensemble des usagers.

À cet égard, j’aurais souhaité vous poser les questions 
suivantes :

–     Quel est le nombre total des membres de la commission 
Coordination Chantiers ?
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–     Gelet op de ordonnantie van 27 april 1995 houdende invoering 
van een evenwichtige vertegenwoordiging van mannen en 
vrouwen in adviesorganen, zou voornoemde commissie deze 
ordonnantie miskennen.

–     Kan u mij het aantal vrouwen geven die in deze instantie ver-
tegenwoordigd worden ? Indien dat te laag is, zoals in 2016, 
kan u me meedelen welke verklaring deze instantie geeft 
voor de schending van voornoemde ordonnantie en welke 
maatregelen genomen worden om dit te verhelpen ?

Antwoord : De Coördinatiecommissie van de Bouwplaatsen 
bestaat op dit ogenblik uit 52 leden, waarvan 23 effectieve leden.

Het klopt dat de Commissie in 2015 slechts 3 vrouwelijke 
leden telde. Daarom werd op 3 december 2015 een nieuw besluit 
betreffende de aanstelling van de leden van de Commissie 
aangenomen om een einde te maken aan de ondervertegen-
woordiging van vrouwen in deze commissie. Aldus werden vier 
mannelijke leden van de Commissie vervangen door vrouwen.

Sinds 2016 zetelen er dus 7 vrouwen in deze instelling : 4 
van hen vertegenwoordigen het Gewest, 1 vertegenwoordigt de 
politieraden, 1 is vertegenwoordigster van de gemeenten van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest en de laatste is afgevaardigd door 
de minister van Leefmilieu.

De Coördinatiecommissie van de Bouwplaatsen is met name 
samengesteld uit vertegenwoordigers van het Gewest, van de 
gemeenten, van de MIVB en van de Raad van Netwerkbeheerders 
van Brussel. De professionele sector van het beheer van de bouw-
plaatsen, alsook die van de uitvoerders van wegenwerken, wordt 
hoofdzakelijk door mannen bevolkt. Om die reden kunnen de 
instanties die in de Coördinatiecommissie van de Bouwplaatsen 
vertegenwoordigd zijn doorgaans geen vrouwelijke kandidaten 
voorstellen en zijn ze, a fortiori, niet in staat om voor elk mandaat 
een kandidatuur van minstens één man en één vrouw voor te 
dragen.

Artikel 3, § 2 van de ordonnantie van 27 april 1995 betreffende 
het principe van invoering van een evenwichtige vertegenwoordi-
ging van mannen en vrouwen in de adviesraden bepaalt dat er 
afgeweken kan worden van een evenwichtige vertegenwoordiging 
mits een voldoende gemotiveerde aanvraag vanwege de minister 
onder wiens bevoegdheid het betrokken adviesorgaan ressorteert. 
Deze motivatie is opgenomen in het uitvoeringsbesluit van 
26 januari 2012 betreffende de Coördinatiecommissie van de 
Bouwplaatsen.

De Commissie is zich evenwel bewust van deze toestand en 
stelt alles in het werk om er een oplossing voor te vinden. Daartoe 
vermeldt de brief die verstuurd werd voor de vernieuwing van de 
leden van de Commissie de formaliteiten met betrekking tot de 
vertegenwoordiging het volgende : « We dringen erop aan dat u 
ons een evenwichtige lijst bezorgt, waarin u voor elk mandaat, 
zowel voor effectieve als plaatsvervangende leden, minstens één 
mannelijke en één vrouwelijke, alsook minstens één Franstalige 
en één Nederlandstalige kandidaat voordraagt. »

–     Eu égard à l’ordonnance du 27 avril 1995 portant intro-
duction d’une représentation équilibrée des hommes et des 
femmes au sein des organes consultatifs, la commission de 
coordination des chantiers méconnaitrait ladite ordonnance.

–     Pouvez-vous me donner le nombre de femmes représentées 
dans cet organe ? Si sous-représentation il y a, comme cela 
a été le cas en 2016, pourriez-vous me dire quelles sont les 
explications données par cet organe à cette violation de l’or-
donnance et quelles sont les mesures prises pour y remédier ?

Réponse : La commission de coordination des chantiers 
compte aujourd’hui 52 membres, dont 23 membres effectives.

S’il est vrai qu’en 2015, seules 3 femmes étaient repré-
sentées au sein de la commission, un nouvel arrêté concernant 
la désignation des membres de la commission a été adopté (le 
3 décembre 2015) afin de remédier à la sous-représentation des 
femmes au sein de ladite commission. Quatre membres ont été 
remplacés par des femmes.

Depuis 2016, 7 femmes sont actuellement représentées au sein 
de cet organe : 4 représentent la Région, une les conseils de police, 
une représente les communes de la Région de Bruxelles-Capitale, 
et la dernière est proposée par le ministre qui a l’environnement 
dans ses attributions.

La commission de coordination des chantiers est composée 
notamment de représentants de la Région, des communes, de la 
STIB, et du Conseil des Gestionnaires de Réseaux de Bruxelles. 
Le secteur professionnel de la gestion des chantiers, de même 
que celui des exécutants de travaux en voirie, est essentielle-
ment masculin. De ce fait, les instances représentées au sein de 
la commission de coordination des chantiers ne sont, en règle 
générale, pas en mesure de présenter des candidatures de femmes 
et, a fortiori, de présenter pour chaque mandat la candidature d’au 
moins un homme et une femme.  

L’article 3, § 2 de l’ordonnance du 27 avril 1995 portant intro-
duction d’une représentation équilibrée des hommes et des femmes 
dans les organes consultatifs, prescrit qu’il y a lieu de déroger 
à une représentation équilibrée des hommes et des femmes si le 
ministre qui a dans ses attributions l’organe consultatif concerné 
soumet une demande suffisamment motivée. Cette motivation est 
reprise dans l’arrêté du 26 janvier 2012 relatif à la commission de 
coordination des chantiers.  

Néanmoins, la commission est consciente de cet état de fait et 
met tout en œuvre pour y remédier. À cet effet, le courrier envoyé 
pour le renouvellement des membres de la commission précise les 
formalités en matière de représentation : « Nous insistons pour que 
vous nous remettiez une liste équilibrée, présentant pour chaque 
mandat, effectif et suppléant, au moins un homme et une femme 
et, au moins un(e) francophone et un(e) un néerlandophone. »  
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Vraag nr. 934 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Consumptie-uitgaven betreffende de ontwikkeling en het 
beheer van de weginfrastructuur.

Ter aanvulling van mijn informatie wens ik u vragen te stellen 
over de consumptie-uitgaven voor de ontwikkeling en het beheer 
van de weginfrastructuur :  

–     Bent u voornemens de openbare verlichting te vervangen 
door LED-verlichting ? Zo ja, welk bedrag wordt daarvoor 
toegekend ? Hoeveel vervangingen werden verricht voor de 
afgelopen maanden van 2017 ?

–     Kan u de middelen van de begrotingsallocatie 
« Consumptie-uitgaven » uitsplitsen voor de 3 belangrijkste 
begrotingsposten ?

Antwoord : Binnen Brussel Mobiliteit is het de directie 
Onderhoud die zich bezighoudt met het beheer en het onderhoud 
van de bestaande openbare verlichtingsinstallaties. Tot nu toe zijn 
er maar weinig of geen verlichtingstoestellen vervangen door 
ledtechnologie. De directie heeft in 2017 een bestek opgemaakt 
voor de retrofitting van de openbare verlichting in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest, om de oude historische stadslantaarns uit 
te rusten met nieuwe ledtechnologie. Er werd in 2017 een bedrag 
van 500.000 euro vastgelegd voor deze opdracht.

In een eerste fase worden enkel de grote Gewestassen met 
kleine sierlantaarns uitgerust met de nieuwe ledmodules. Voor 
2018 zullen een 500-tal lantaarns vervangen worden door 
ledverlichting.

De allocatie waarvan de leverancier EDF Luminus is, komt 
overeen met perceel 1 van de overheidsopdracht voor de levering 
van elektriciteit, d.w.z. de 44 hoogspanningsleverpunten (22 
voeden de openbare verlichting en 22 voeden de tunnels met een 
verbruiksverhouding van 18-25 % voor de openbare verlichting 
tegenover 82-75 % voor de tunnels naargelang de seizoenen). 
Gemiddeld maandbedrag : 180.000 euro incl. btw.

De allocatie waarvan de leverancier Electrabel is, komt 
overeen met perceel 2 van de overheidsopdracht voor de levering 
van elektriciteit, d.w.z. de wegvoorzieningen die aangesloten 
zijn op het elektriciteitsnet zonder meter (forfaitair verbruik). 
De voorzieningen die op deze manier zijn aangesloten (ongeveer 
3.600 voorzieningen verdeeld over 28 leverpunten) betreffen led-
verlichting, radars, lichtborden,… (het maximale vermogen moet 
lager zijn dan 2.380 W). Gemiddeld maandbedrag : ongeveer 
60.000 euro incl. btw.

De allocatie waarvan de leverancier Total-Lampiris is, komt 
overeen met perceel 3 van de overheidsopdracht voor de levering 
van elektriciteit, d.w.z. de laagspanningsleverpunten. Deze dienen 
voor de verkeerslichten (2/3) en de openbare verlichting (1/3) + 
enkele radars. Gemiddeld maandbedrag : ongeveer 160.000 euro 
incl. btw.

Question n° 934 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Dépenses de consommation relatives au développement et à 
la gestion de l’infrastructure des transports routiers.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous poser 
les questions relatives aux dépenses de consommation quant au 
développement et à la gestion de l’infrastructure des transports 
routiers :

–     Comptez-vous continuer à remplacer l’éclairage public à 
l’aide d’éclairage LED ? Si oui, quel est le montant alloué ? 
Quel est le nombre de remplacements effectués pour les mois 
encourus de l’année 2017 ?

–     Pouvez-vous ventiler le budget de l’allocation budgétaire 
« Dépenses de consommation » pour les 3 postes budgétaires 
les plus importants ?

Réponse : Au sein de Bruxelles Mobilité, c’est la direction 
Entretien qui se charge de la gestion et de l’entretien des instal-
lations d’éclairage public existantes. À ce jour, quasiment aucun 
appareil d’éclairage n’a été remplacé par la technologie LED. En 
2017, la direction a établi un cahier des charges pour le retrofit-
ting de l’éclairage public dans la Région de Bruxelles-Capitale, 
afin d’équiper les anciens et historiques réverbères urbains au 
moyen de la nouvelle technologie LED. En 2017, un montant de 
500.000 euros a été débloqué pour ce marché.

Dans un premier temps, seuls les grands axes régionaux sont 
équipés de petits réverbères décoratifs dotés de nouveaux modules 
LED. Pour 2018, environ 500 réverbères passeront au LED.  

L’allocation dont le fournisseur est EDF Luminus correspond 
au lot n° 1 du marché de fourniture d’électricité càd aux 44 points 
de fourniture Haute Tension (22 alimentent l’éclairage public 
et 22 alimentent les tunnels avec un ratio de consommation de 
18-25 % pour l’EP vs 82-75 % pour les tunnels selon les saisons). 
Montant mensuel moyen : 180.000 euros TVAC.  

L’allocation dont le fournisseur est Electrabel correspond au 
lot n° 2 du marché de fourniture d’électricité càd les équipements 
routiers branchés sur le réseau électrique sans compteur (consom-
mation forfaitaire). Les équipements branchés de cette manière 
(environ 3.600 équipements regroupés en 28 points de fournitures) 
concernent de l’éclairage LED, des radars, des panneaux 
lumineux,… (la puissance maximum doit être inférieure à 2.380 
W). Montant mensuel moyen : environ 60.000 euros TVAC.  

L’allocation dont le fournisseur est Total-Lampiris correspond 
au lot n° 3 du marché de fourniture d’électricité càd aux 706 points 
de fourniture Basse Tension. Cela concerne les feux tricolores 
(2/3) et l’éclairage public (1/3) + quelques radars. Montant 
mensuel moyen : environ 160.000,00 euros TVAC  
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Vraag nr. 935 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

De drie varianten van het tracé van de metro naar Ukkel.

Volgens de beleidsbrief 2017 worden in het kader van de 
analyses betreffende het Richtplan Spoornet in 2016 de eerste 
ramingen van het aantal gebruikers gemaakt voor drie varianten 
van de metro naar Ukkel.

Ter zake wens ik u volgende vragen te stellen :

–     Kan u mij de drie varianten geven die in aanmerking worden 
genomen ? Kan u voor elke variant meedelen welke gebruiks-
cijfers werden geraamd ? Welke simulatietool werd gebruikt 
om deze ramingen te verrichten ? Welke methodologie werd 
gehanteerd ?

–     Wat is de planning inzake het opstellen van het bijzonder 
bestek met Beliris ?

Antwoord : Het Musti-model (multimodaal strategisch model 
voor het Brussels Hoofdstedelijk Gewest) verrichtte in januari 
2016 simulaties voor de periode van 6.00-10.00 uur in 2025, met 
volgende varianten :

1. ALBERT – DUDEN – VORST-OOST – KERSBEEK – 
PARKING STALLE :

Verlenging met +/- 3.9 km vanaf Albert.

2. ALBERT – STEEKSPEL – ROOSENDAAL – HELDEN – 
DIEWEG – ST-JOB – GULLEDELLE :

Verlenging met +/- 5.6 km vanaf Albert.

3. ALBERT – HOOGTE 100 – MESSIDOR – HELDEN – 3 
BOMEN – KALEVOET :

Verlenging met +/- 3.8 km vanaf Albert.

De door het model geraamde gebruikersaantallen voor de hele 
metrolijn (vanaf Bordet) zijn de volgende :

4. 78 000 reizigers in de periode 6.00-10.00 u

5. 80 000 reizigers in de periode 6.00-10.00 u

6. 81 500 reizigers in de periode 6.00-10.00 u

De gebruikersaantallen op het traject Bordet-Albert bedragen 
61.500 in de periode van 6.00-10.00 uur (over een lengte van 
9.5 km).

Beliris werd belast met de studie van de verlenging van de 
metro naar het zuiden. Het lastenboek hiervoor werd nog niet door 
Beliris gegund.

Question n° 935 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Trois variantes d’implantation du métro vers Uccle.

La lettre d’orientation indique qu’en 2017 dans le cadre des 
analyses relatives au Plan directeur Réseau ferré, des premières 
estimations de fréquentation ont été produites en 2016 pour trois 
variantes du métro vers Uccle. 

À cet égard, je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

–     Pouvez-vous m’indiquer les trois variantes d’implantation 
retenues ? Pour chaque variante, pouvez-vous m’indiquer les 
estimations de fréquentation qui ont été produites par variante ? 
Quel outil de simulation a-t-il été retenu pour effectuer ces 
estimations ? Quelle est la méthodologie retenue ?

–     Quel est le calendrier retenu quant à l’élaboration du cahier 
spécial des charges avec Beliris ?

Réponse : Le modèle Musti (Modèle Multimodal Stratégique 
de la Région de Bruxelles-Capitale), à l’horizon 2025 pour la 
période entre 6h et 10h, a permis de simuler en janvier 2016 les 
variantes suivantes :

1. ALBERT – DUDEN – FOREST EST – KERSBEEK – 
PARKING STALLE ;

Prolongement de +/- 3.9 km depuis Albert.

2. ALBERT – TOURNOI – ROOSENDAEL – HÉROS – 
DIEWEG – ST-JOB – VIVIER D’OIE :

Prolongement de +/- 5.6 km depuis Albert.

3. ALBERT – ALTITUDE 100 – MESSIDOR – HÉROS – 3 
ARBRES – CALEVOET :

Prolongement de +/- 3.8 km depuis Albert.

Les fréquentations estimées sur l’ensemble de la ligne de 
métro (depuis Bordet) par le modèle sont les suivantes :

4. 78 000 voyageurs sur la période 6h-10h

5. 80 000 voyageurs sur la période 6h-10h

6. 81 500 voyageurs sur la période 6h-10h

La fréquentation du tronçon Bordet-Albert étant de 61.500 
voyageurs sur la période 6h-10h (sur une longueur de 9.5 km).  

Beliris a été chargé de l’étude de prolongement du métro 
vers le sud. Le cahier de charges n’a pas encore été attribué par 
Beliris.
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Vraag nr. 936 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Aantal klachten tegen taxi’s.

Het gedrag van een minderheid van de taxichauffeurs laat 
soms te wensen over. De gebruiker heeft de mogelijkheid klacht 
in te dienen bij de Directie taxi’s.

Ter zake wens ik u volgende vragen te stellen :

–     Kan u mij meedelen hoeveel klachten de Directie taxi’s 
heeft ontvangen in 2017 ? Kan u uw antwoord opsplitsen 
naargelang de aard van voornoemde klachten ?

–     Welke follow-up heeft de Directie Taxi’s aan de klachten ? 
In welke sancties wordt voorzien ? Hoeveel sancties werden 
getroffen in 2017 ?

Antwoord : De directie Taxi’s had 452 klachten ontvangen op 
11 december 2017.

Hieronder de uitsplitsing van de redenen voor de klachten van 
2017 :

–     Woekertarief : 70

–     Onbeleefdheid/verbale agressie : 101

–     Gevaarlijk rijgedrag : 148

–     Weigeren van de rit : 15.

–     Niet-naleving van het reglement/ varia : 52

–     Fysieke agressie : 17

–     Te lang traject : 22.

–     Diefstal/ Verlies geld/ object : 9

–     Telefooncentrales : 8

–     Niet-aflevering van het ticket : 8

–     Netheid/comfort van het voertuig : 0

–     Taxi’s PBM : 1.

–     Collecto : 0

–     Racistisch gedrag : 0

–     Seksistisch gedrag : 1

–     Hotels : 0

Bepaalde klachten kunnen betrekking hebben op meerdere 
redenen. In dat geval wordt enkel met de hoofdreden rekening 
gehouden in de cijfers hierboven.

De procedure voor de behandeling van de klachten door de 
directie Taxi’s is de volgende :

–     ontvangstbevestiging, informatie over de procedure en 
bijkomende vragen over de feiten indien nodig ;

–     identificatie en convocatie van de betrokken chauffeur ;

Question n° 936 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Nombre de plaintes déposées à l’encontre des taxis.

Le comportement d’une minorité de chauffeurs de taxi laisse 
parfois à désirer. L’utilisateur a la possibilité de déposer une 
plainte à destination de la Direction des taxis. 

À cet égard, je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

–     Pouvez-vous m’indiquer le nombre de plaintes reçues par 
la Direction des taxis en 2017 ? Pouvez-vous ventiler votre 
réponse en m’indiquant la nature desdites plaintes ?

–     Quel est le suivi donné à une plainte par la Direction des 
taxis ? Quelles sont les sanctions prévues ? Quel est le nombre 
de sanctions prises pour l’année 2017 ?

Réponse : La Directions des taxis a reçu en date du 
11 décembre 452 plaintes en 2017.

Voici la ventilation des motifs de plaintes reçues en 2017 :  

–     Tarif abusif : 70

–     Impolitesse/agressivité verbale : 101

–     Conduite dangereuse : 148

–     Refus de course : 15.

–     Non-respect du règlement/divers : 52

–     Agressivité physique : 17

–     Trajet trop long : 22.

–     Vol/perte argent/objet : 9

–     Centraux téléphoniques : 8

–     Non-délivrance de ticket : 8

–     Propreté/confort du véhicule : 0

–     Taxis PMR : 1.

–     Collecto : 0

–     Comportement raciste : 0

–     Comportement sexiste : 1

–     Hôtels : 0

Certaines plaintes peuvent concerner plusieurs motifs. Dans 
ce cas, seul le motif principal est comptabilisé dans les chiffres 
ci-dessus.

La procédure de traitement des plaintes par la Direction des 
taxis est la suivante :

–     accusé de réception, informations sur la procédure et questions 
complémentaires sur les faits si nécessaire ;

–     identification et convocation du chauffeur concerné ;
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–     verslag aan de klager van de verklaring van de chauffeur (de 
anonimiteit van de twee partijen wordt gedurende de hele 
procedure gegarandeerd) ;

–     eventuele opmerkingen van de klager ;

–     tweede oproeping van de chauffeur als de klager nieuwe 
elementen aanbrengt in het dossier ;

–     beslissing over het gevolg dat moet worden gegeven aan de 
klacht, informeren van de klager en de chauffeur.

De mogelijke gevolgen zijn :

–     klassering zonder gevolg ;

–     waarschuwing.

–     Tuchtraad (convocatie van de chauffeur), die aan de minister 
het volgende voorstelt :

–     klassering zonder gevolg ;

–     waarschuwing ;

–     opschorting voor een beperkte duur van het geschikt-
heidsattest, eventueel met de verplichting om de gedrags-
testen (opnieuw) af te leggen en de slagen ;

–     definitieve intrekking van het bekwaamheidsattest.

Resultaten van de in 2017 ontvangen klachten :

–     176 klasseringen zonder gevolg ;

–     27 waarschuwingen ;

–     19 dossiers werden aan de Tuchtraad voorgelegd (feiten uit 
2015-2017) ;

–     13 opschortingen van bekwaamheidsattesten (van 1 dag tot 
twee maanden), waarvan 4 met de verplichting om de gedrag-
stesten (opnieuw) af te leggen en te slagen ;

–     2 dossiers van de Tuchtraad in afwachting van de onderteke-
ning van de minister (2 voorstellen voor opschrotingen van 
het bekwaamheidsattest) ;

–     14 voor te leggen aan de Tuchtraad eind december 2017 en in 
2018 (voor feiten gepleegd in 2016 en 2017) ;

–     249 lopende klachten.

Vraag nr. 938 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Aankoop van digitale taximeters door het Gewest.

Op de begroting 2017 was 3,2 miljoen euro ingeschreven om 
de taxi’s uit te rusten, inzonderheid met digitale taximeters. Een 
Europese richtlijn bepaalt dat de digitale taximeters op 1 januari 
2016 geïnstalleerd moesten zijn. In dat verband wens ik u de 
volgende vragen te stellen :

–     Hoeveel taxi’s hebben op dit ogenblik een digitale taximeter ? 
Wat wordt er gedaan bij een overtreding ?  

–     compte-rendu au plaignant de la déclaration du chauffeur 
(l’anonymat des deux parties est garanti tout au long de la 
procédure) ;

–     commentaires éventuels du plaignant ;

–     seconde convocation du chauffeur si le plaignant apporte de 
nouveaux éléments au dossier ;

–     décision quant à la suite à réserver à la plainte, information au 
plaignant et au chauffeur.

Les suites possibles sont :

–     classement sans suite ;

–     avertissement.

–     Conseil de discipline (convocation du chauffeur), qui propose 
au Ministre :

–     classement sans suite ;

–     avertissement ;

–     suspension pour une durée limitée du certificat de 
capacité, éventuellement avec obligation de (re)passer et 
réussir les tests comportementaux ;

–     retrait définitif du certificat de capacité.

Issues des plaintes reçues en 2017 :

–     176 classements sans suite ;

–     27 avertissements ;

–     19 dossiers ont été soumis au Conseil de discipline (faits de 
2015-2017) ;

–     13 suspensions de certificats de capacité (de 1 jours à deux 
mois), dont 4 avec obligation de (re)passer et réussir les tests 
comportementaux ;

–     2 dossiers du Conseil de discipline en attente de signature 
du Ministre (2 propositions de suspensions de certificats de 
capacité) ;

–     14 à soumettre au Conseil de discipline fin décembre 2017 et 
en 2018 (pour des faits de 2016 et 2017) ;

–     249 en cours.

Question n° 938 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Achat des taximètres digitaux par la Région.

Le budget 2017 prévoyait 3,2 millions d’euros afin d’équiper 
les taxis et en particulier pour l’installation des taximètres 
digitaux. Alors qu’une directive européenne imposait une instal-
lation obligatoire des taximètres digitaux au 1er janvier 2016, je 
souhaiterais vous poser les questions suivantes :

–     Quel est le nombre de taxis actuellement équipés d’un 
taximètre digital ? Quelles sont les actions mises en œuvre 
dans le cadre d’une infraction ?
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–     Hoeveel klachten werden in 2017 geregistreerd wegens 
ontbrekende of defecte digitale taximeters ?  

Antwoord : Het totaal aantal voertuigen uitgerust met een 
digitale taximeter is niet gekend in die zin dat niet alle uitbaters 
een subsidieaanvraag hebben ingediend. Momenteel ontvingen 55 
voertuigen een subsidie voor een digitale taximeter. Deze subsidie 
bedroeg 1.000 euro per digitale taximeter.  

Voor kapotte digitale taximeters moet de uitbater de fabrikant 
en/of de installateur contacteren.

In het kader van het taxiplan wordt de kwestie van de digitale 
taximeter herbekeken.

Vraag nr. 939 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Uitgaven voor de promotie van de taxi’s, met inbegrip van 
de studies.

Op de begroting 2018 zijn kredieten ingeschreven voor de 
kosten van de opleiding en de examens van de kandidaat-taxi-
chauffeur, de lessen op vrijwillige basis voor de actieve taxichauf-
feurs, de studies en de promotie van de taxi’s, de enquêtes bij de 
klanten en de kredieten voor Collecto.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

1. Kunt u de op de begrotingsallocatie ingeschreven bedragen 
uitsplitsen ?

2. Welk deel is bestemd voor de dienst Collecto ? Behoudt u de 
mogelijkheid om de dienst Collecto overdag te gebruiken ? 
Zo ja, wat is dan de agenda ?

3. Welke opleidingen worden aangeboden aan de taxichauf-
feurs ? Hoeveel taxichauffeurs hebben een opleiding gevolgd 
in 2017 ? Welke enquêtes zullen in 2018 worden georgani-
seerd ? Wat zijn de conclusies van de in 2017 gehouden 
enquêtes ? Waarover gaan ze, gelet op het feit dat er een 
comité van gebruikers bestaat ?

4. Welke studies werden in 2017 uitgevoerd ? Welke studies zijn 
gepland in 2018 ?

Antwoord : 

1. Zie de tabel in bijlage (*).

2. 1.750.000 euro voor de dienst Collecto, ofwel bijna 2/3 van 
het budget van de basisallocatie.

3. De aan de chauffeurs aangeboden opleidingen :

–     7 dagen bij Bruxelles Formation (5 dagen theorie 
overd e taxiwetgeving, kaartlezen, sociale wetgeving, 
topografie, praktische aspecten, enz. 2 dagen klantge-
richte communicatie) ;

–     Quel est le nombre de plaintes enregistrées en 2017 relatives 
à la non-possession ou à la défectuosité des taximètres 
digitaux ?

Réponse : Le nombre total de véhicules équipés d’un taximètre 
digital n’est pas connu dans la mesure où tous les exploitants 
n’ont pas introduit une demande de subvention. Actuellement, 
55 véhicules ont obtenu une subvention pour l’installation d’un 
taximètre digital. Cette subvention était de 1.000 euros par 
taximètre digital.

En ce qui concerne les taximètres digitaux défectueux, l’ex-
ploitant doit s’adresser au fabricant et/ou l’installateur.

Dans le cadre du Plan Taxi, la question du taximètre digital va 
être réexaminée.

Question n° 939 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Dépenses destinées à la promotion des taxis, y compris les 
études.

Le budget 20l8 prévoit des crédits relatifs aux frais pour la 
formation et les examens des candidats-chauffeurs de taxi, les 
cours sur base volontaire pour le chauffeur de taxi actif, les études 
et promotion du taxi, les sondages auprès des clients et les crédits 
pour Collecto.

À cet égard, je souhaiterais vous poser les questions suivantes :

1. Pouvez-vous ventiler les montants dans le cadre de cette 
allocation budgétaire ?

2. Quelle est la part liée au service Collecto ? Maintenez-vous la 
possibilité de mettre en œuvre le service Collecto en journée ? 
Si oui, quel est l’agenda retenu ?

3. Quelles sont les formations proposées au chauffeur ? 
Combien de chauffeurs ont-ils suivi une formation en 2017 ? 
Quels sont les sondages retenus pour l’année 2018 ? Quels 
sont les  résultats des sondages réalisés en 2017 ? Sur quoi 
ces derniers portent-ils eu égard à l’existence d’un comité 
des utilisateurs ?

4. Quelles sont les études réalisées pour l’année 2017 et celle 
retenues pour l’année 2018 ?

Réponse : 

1. Voir tableau en annexe (*).

2. 1.750.000 euros pour le service Collecto soit près des 2/3 du 
budget de l’allocation de base.

3. Les formations proposées aux chauffeurs :

–     7 jours chez Bruxelles Formation (5 jours théoriques 
portant sur la législation taxi, lecture de carte, législation 
sociale, topographie, aspects pratiques etc… + 2 jours de 
communication orientée client) ;
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–     Cursus ecologisch rijden.

Het totale aantal chauffeursd dat de opleiding in 2017 heeft 
gevolgd :

–     231 hebben de lessen in 2017 gevolgd of zijn ze nog aan 
het volgen ;

–     11 personen hebben de lessen bij de VDAB gevolgd in 
2017.

De directie Taxi’s doet geen peilingen.

Er vond één vergadering van het gebruikerscomité plaats 
in 2017. Daarin werden de grote lijnen van mijn taxiplan 
uiteengezet.

4. In 2017 werd geen enkele studie uitgevoerd. Voor 2018 is nog 
enkele studie gepland.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 942 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Preventieprogramma’s tegen pesten op het werk.

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik graag geweten 
welke preventieprogramma’s tegen pesten op het werk thans 
worden uitgevoerd in elk van de overheidsdiensten die onder 
uw ministerieel toezicht staan. Kunt u in uw antwoord, voor 
de voorbije maanden van 2017, toelichtingen verstrekken 
over de aard van de programma’s en de daartoe uitgetrokken 
begrotingsmiddelen ?

Antwoord : Zoals reeds gemeld in mijn antwoorden op 
dezelfde vraag die in 2015 en 2016 werd gesteld herhaal ik dat 
dit binnen de bevoegdheid van de staatssecretaris voor Openbaar 
Ambt valt, ik verwijs u dus opnieuw naar haar door.

Vraag nr. 943 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

E-learning voor ambtenaren.

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik graag geweten 
welke e-learningprogramma’s thans uitgevoerd worden in elk van 
de overheidsdiensten die onder uw ministerieel toezicht staan, 
teneinde de permanente opleiding van de ambtenaren te verge-
makkelijken. Kunt u in uw antwoord toelichtingen verstrekken 
over de cursussen, het aantal deelnemers en de desbetreffende 
begrotingsmiddelen ?

–     Cours de conduite écologique.

Le nombre total de chauffeurs ayant suivi la formation en 
2017 :

–     231 ont suivis ou sont en train de suivre les cours chez 
Bruxelles Formation en 2017 ;

–     11 personnes ont suivis les cours au VDAB en 2017.  

La Direction des Taxis ne procède pas à des sondages.

Il y a eu 1 comité des utilisateurs en 2017. Le thème a porté 
sur la présentation des grandes lignes de mon plan taxis.  

4. Aucune étude n’a été réalisée en 2017.Encore aucune étude 
n’est planifiée pour 2018.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 942 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Programmes de prévention contre le harcèlement.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais prendre 
connaissance des programmes de prévention contre le harcèlement, 
mis en œuvre dans chacun des services publics qui dépendent de 
votre tutelle ministérielle. Pourriez-vous étayer votre réponse en 
précisant, pour les mois écoulés de l’année 2017, la nature des 
dispositifs ainsi que les montants financiers mobilisés ?  

Réponse : Comme déjà signalé dans mes réponses à cette 
même question en 2015 et 2016, je répète que ceci relève de la 
compétence de la secrétaire d’État à la fonction publique, je vous 
renvoie donc à nouveau vers elle.

Question n° 943 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Pratique de l’e-learning au profit des agents.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais connaitre 
les programmes d’e-learning qui sont actuellement mis en œuvre 
dans chacun des services publics qui dépendent de votre tutelle 
ministérielle, afin de faciliter la formation continue des agents. 
Pourriez-vous étayer votre réponse en précisant les cours, les 
volumes de publics et les moyens budgétaires y afférents ?  
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Antwoord : Voor alle informatie betreffende deze vraag 
verwijs ik u naar het antwoord dat ik gaf op uw schriftelijke vraag 
614.

Vraag nr. 944 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Juridische uitgaven inzake bezoldigd vervoer en bijzonder 
vervoer.

De juridische uitgaven inzake bezoldigd vervoer en bijzonder 
vervoer zijn fors gestegen op de aangepaste begroting 2017 en op 
de initiële begroting 2018.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :  

Over welke juridische consultaties gaat het ? Hoe verklaart u 
de forse toename van de vereffenings- en vastleggingskredieten 
op de aangepaste begroting ? Hoeveel tuchtdossiers werden in 
2017 behandeld ? Wat zijn de belangrijkste redenen om dergelijke 
dossiers in te dienen ?

Antwoord : Voorheen hadden we slechts één opdracht nodig 
voor algemeen juridisch advies (bijvoorbeeld Veranderende 
wetgeving, wettelijke vragen, verdediging van de directie taxi’s 
betreffende beroepen voor de Raad van State…).

Momenteel hebben we nood aan meerdere onderscheiden 
juridische opdrachten : een opdracht voor algemeen juridisch 
advies (kantoor Lagasse), een andere opdracht speciaal voor het 
beroep van Uber (kantoor Schmitz en Risopoulos) een opdracht 
voor de wijziging van de ordonnantie (kantoor Janson Baugniet) 
en een laatste opdracht voor advies inzake overheidopdrachten 
(Leurquin et associes).

Vraag nr. 946 van de heer Willem Draps d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Dienstreizen naar het buitenland.

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik graag kennis 
genomen van de missies die de personeelsleden van de over-
heidsdiensten die onder uw ministerieel toezicht staan, hebben 
ondernomen in het kader van hun beroepsactiviteiten. Kunt u 
in uw antwoord het doel van elke in 2017 ondernomen missie 
preciseren, alsook het aantal deelnemers (hiërarchische graad en 
dienst), de duur van het verblijf en de uitgetrokken begrotings-
middelen ? 

Antwoord : In bijlage (*) een overzicht van de dienstreizen 
voor de overheidsdienst Brussel Mobiliteit voor het jaar 2017.

Réponse : Pour toute information relative à cette question, je 
vous renvoie à la réponse que j’ai donnée à votre question écrite 
614.

Question n° 944 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Dépenses juridiques en matière de transports rémunérés et 
transports spéciaux.

Les dépenses juridiques en matière de transports rémunérés et 
transports spéciaux ont fortement augmenté à l’ajusté 2017 ainsi 
qu’au budget initial de l’exercice 2018.

À cet égard, je souhaiterais vous poser les questions 
suivantes :

Quelles sont les consultations juridiques réalisées ? Comment 
expliquez-vous l’augmentation substantielle des crédits de 
liquidation et d’engagement à l’ajusté ? Quel est le nombre 
de dossiers disciplinaires pour l’année 2017 ? Quels sont les 
principaux motifs de l’introduction desdits dossiers ?

Réponse : Auparavant, nous n’avions besoin que d’un marché 
un marché pour le conseil juridique général (ex. Changements 
législatifs, questions légales, défense de la direction des taxis par 
rapport à des recours au Conseil d’État,…).

Actuellement, nous avons besoin de plusieurs marchés 
juridiques distincts : un marché pour le conseil juridique générale 
(cabinet Lagasse), un autre marché concernant spécifiquement 
le recours en justice d’Uber (cabinet Schmitz et Risopoulos), 
un marché pour le changement d’ordonnance (cabinet Janson 
Baugniet) et un dernier marché de conseil en matière de marchés 
publics (Leurquin et associés).

Question n° 946 de M. Willem Draps du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

Missions à l’étranger.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais prendre 
connaissance des missions qui ont été effectuées par les agents 
des services publics qui dépendent de votre tutelle ministérielle, 
dans le cadre de leurs activités professionnelles. Pourriez-vous 
étayer votre réponse en précisant, pour l’année 2017, l’objet 
de chacune des missions concernées, le nombre de participants 
(grade hiérarchique et service), la durée du séjour ainsi que les 
budgets mobilisés?

Réponse : Vous trouverez ci-joint (*) un aperçu des missions 
du service public Bruxelles Mobilité pour l’année 2017.
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(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 947 van de heer Willem Draps d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Huur van terreinen en opslagplaatsen in de overheidssector.

De begroting 2018 bevat een begrotingsallocatie  
(BA 19.002.12.01.1222) voor de huur van terreinen en opslag-
plaatsen in de overheidssector, die zou worden verantwoord 
door de huur van een hangar in de Haven van Brussel voor de 
winterdienst.

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :  

Wie is de eigenaar van die hangar ? Kunt u bevestigen dat 
de huurprijs 10.000 euro per maand bedraagt ? Hoe verklaart u 
die keuze ? Gaat het om plaatsgebrek ? Welk materiaal wordt 
er opgeslagen ? Wat is de looptijd van de huurovereenkomst ? 
Hebt u beslist om meer terreinen en opslagplaatsen te huren in 
2018 ? Zo ja, welke ? Wat zal er in de toekomst gebeuren met 
de oppervlakten aan Delta die tot nu toe voor de winterdienst 
bestemd waren ?

Antwoord : Ik verwijs u naar het antwoord dat ik gaf vorig jaar 
toen u dezelfde vraag stelde mbt het gebruik van de basisallocatie 
in kwestie. Mijn antwoord is onveranderd sindsdien.  

Vraag nr. 949 van de heer Willem Draps d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Investeringsuitgaven voor de aankoop van materiaal en 
gereedschap voor de Regie der Wegen.

De begrotingsallocatie voor de investeringsuitgaven voor de 
aankoop van materiaal en gereedschap voor de Regie der Wegen 
is de laatste drie jaar fors gedaald.

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik u graag de 
volgende vragen gesteld :

–     Hoe wordt die forse daling van de investeringsuitgaven 
verklaard ? Welke investeringen heeft de Regie der Wegen in 
2017 gedaan ?

–     In hoeverre werden de vereffeningskredieten enerzijds en de 
vastleggingskredieten anderzijds gerealiseerd in 2017 ?  

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 947 de M. Willem Draps du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

Location des terrains et entrepôts dans le secteur public.

Le budget 2018 prévoit une allocation budgétaire  
(AB 19.002.12.01.1222) relative à la location des terrains et 
entrepôts dans le secteur public. Cette allocation serait justifiée 
par la location d’un hangar dans le port de Bruxelles destiné au 
service d’hiver.

À cet égard, je souhaiterais vous poser les questions 
suivantes :

À qui appartient ce hangar ? Pouvez-vous confirmer le loyer 
de 10.000 euros par mois ? Comment expliquez-vous ce choix ? 
S’agit-il d’un manque de place ? Quel est le matériel qui y est 
stocké ? Quelle est la durée de la location ? Avez-vous retenu 
de louer davantage de terrains et d’entrepôts en 2018 ? Si oui, 
lesquels ? Quel est le sort futur des surfaces affectées jusqu’ici au 
service d’hiver à Delta ?  

Réponse : Je vous renvoie à la réponse que j’ai donnée l’an 
dernier à cette même question concernant l’utilisation de l’alloca-
tion de base en question. Ma réponse est restée inchangée depuis 
lors.

Question n° 949 de M. Willem Draps du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

Dépenses d’investissement pour l’achat de matériel et 
outillage pour la Régie des Routes.

L’allocation budgétaire relative aux dépenses d’investisse-
ment pour l’achat de matériel et outillage pour la Régie des Routes 
a subi une diminution importante ces trois dernières années.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes :

–     Qu’est-ce qui explique cette importante diminution dans les 
dépenses d’investissement ? Quels sont les investissements 
réalisés par la Régie des Routes en 2017 ?

–     Pouvez-vous m’indiquer les montants réalisés quant aux 
crédits de liquidation, d’une part, et les crédits d’engagement, 
d’autre part, pour l’année 2017
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Antwoord : De directie Regie der Wegen beschikt over een 
investeringsbudget voor de aankoop van materiaal en uitrusting. 
De levering van specifieke voertuigen, strooiers van chemische 
smeltmiddelen, vrachtwagens, weerstations, allerlei uitrustingen 
(boren, afbramers, enz.) zijn ten laste van dit budget.

Naar aanleiding van een opmerking van het Rekenhof moeten 
de leveringen van voertuigen en hun accessoires in de brede zin 
worden aangerekend op de economische code 7410 en niet op de 
code 7410 zoals voorheen.

Om aan dit voorschrift te voldoen werd in 2016 dus een 
nieuwe basisallocatie aangemaakt en de investeringen van de 
directie Regie der Wegen worden voortaan over twee verschil-
lende basisallocaties verdeeld :

–     19.002.11.14.74.10 : « Acquisition des véhicules et 
accessoires pour la Régie des Routes » ;

–     19.002.11.03.74.22 : « Dépenses d’investissement pour 
l’achat de matériel et outillage pour la Régie des Routes ».

De eerste heeft betrekking op de aankoop van voertuigen en 
hun accessoires, met inbegrip van strooimachines voor chemische 
smeltmiddelen en de tweede betreft de levering van materiaal en 
allerlei uitrustingen.

In 2017 waren de investeringen van de Regie der Wegen 
volgens de twee volgende basisallocaties de volgende :

–     19.002.11.14.74.10 :

–     Levering van 2 strooimachines voor chemische strooi-
middelen van 5 m³ met wielaandrijving bedoeld om op de 
traditionele kiepwagen te plaatsen ;

–     Levering van 15 strooimachines voor chemische strooi-
middelen voor fietspaden ;

–     Levering van twee bedrijfsvoertuigen van het type 
gesloten goederenwagen van maximaal 3,5 ton.

–     19.002.11.03.74.22 :

–     Opfrissen van het voorlopige weerstation van Brussel 
Mobiliteit aan Reyers ;

–     Bouwen van een opslagsilo voor zout in modulaire beton-
blokken in de opslagplaats van Brussel Mobiliteit in de 
Brusselse voorhaven ;

–     Bouwen van een werfkeet op de opslagsite van Brussel 
Mobiliteit in de Brusselse voorhaven ;

–     Herstellen van de betonnen dekplaat in de opslagplaats 
van Brussel Mobiliteit in de Brusselse voorhaven ;

–     Aankoop van verschillende materialen voor wegwerk-
zaamheden (kernboor, drilboren) ;

In 2017 waren de vastleggings- en vereffeningsbedragen 
van de directie Regie der Wegen volgens de basisallocaties de 
volgende :

–     19.002.11.14.74.10 : 

Réponse : La Direction Régie des Routes dispose d’un budget 
d’investissement utilisé pour l’achat de matériel et d’outillage. Les 
fournitures de véhicules spécifiques, d’épandeuses de fondants 
chimiques, de camions, de stations météorologiques, d’outillages 
divers (foreuses, burineurs, etc.) sont à charge de ce budget.

Suite à une remarque émanant de la Cour des Comptes, les 
fournitures de véhicules et leurs accessoires au sens large doivent 
être imputés sur le code économique 7410 et non sur le code 7422 
comme précédemment.

Afin de respecter ce prescrit, une nouvelle allocation de base 
a donc été créée en 2016 et les investissements de la Direction 
Régie des Routes sont dorénavant répartis sur deux allocations de 
base différentes :

–     19.002.11.14.74.10 : « Acquisition des véhicules et 
accessoires pour la Régie des Routes » ;

–     19.002.11.03.74.22 : « Dépenses d’investissement pour 
l’achat de matériel et outillage pour la Régie des Routes ».

La première concerne l’acquisition de véhicules et de leurs 
accessoires, en ce compris les épandeuses de fondants chimiques, 
et la seconde concerne la fourniture d’équipements et de divers 
outillages.

En 2017, les investissements réalisés par la Régie des Routes 
suivant les deux allocations de base étaient les suivants :

–     19.002.11.14.74.10 :

–     Fourniture de 2 épandeuses de fondants chimiques de 5 
m³ à entrainement par roue destinées à être placées sur des 
camions bennes traditionnels ;

–     Fourniture de 15 épandeuses de fondants chimiques pour 
pistes cyclables ;

–     Fourniture de deux véhicules utilitaires de type fourgon 
fermé de maximum 3,5 tonnes.

–     19.002.11.03.74.22 :

–     Remise à niveau de la station météorologique prévision-
nelle de Bruxelles Mobilité située à Reyers ;

–     Réalisation d’un silo de stockage de sel en blocs de béton 
modulaires dans l’entrepôt de Bruxelles Mobilité situé 
dans l’avant-port de Bruxelles ;

–     Fourniture d’un abri de chantier sur le site de stockage de 
Bruxelles Mobilité situé dans l’avant-port de Bruxelles ;

–     Réparation de la dalle en béton dans l’entrepôt de 
Bruxelles Mobilité situé dans l’avant-port de Bruxelles ;

–     Achat de divers matériel pour les chantiers de voirie 
(Carotteuse, marteaux-piqueurs) ;

En 2017, les montants en engagement et en liquidation réalisés 
par la Direction Régie des Routes suivants les allocations de base 
étaient les suivants :

–     19.002.11.14.74.10 : 



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36)104

Het vastleggings- en vereffeningsbedrag voor 2017 op deze 
BA zijn achtereenvolgens 423.545,53 en 436.365,30 euro.  

–     19.002.11.03.74.22 :

Het vastleggings- en vereffeningsbedrag voor 2017 op deze 
BA zijn achtereenvolgens 146.570,40 en 56.526,33 euro.  

Vraag nr. 952 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Nieuwe applicatie Osiris.

In de oriëntatiebrief staat dat, sedert 2016, de verzoeken tot 
wijziging van de tool Osiris, die verzameld werden tijdens de ver-
gaderingen van het comité voor de follow up, zijn bijgestuurd en 
bekrachtigd tijdens de plenaire vergaderingen van de Commissie 
voor de Coördinatie van de Werken. Zij zijn vervolgens bij 
voorrang behandeld en opgenomen in een plan voor de ontwikke-
lingen van Osiris. In dat verband, is een eerste opdracht betreffende 
de ergonomie van Osiris afgerond. De voormelde aanbevelingen 
en verzoeken tot wijziging zouden in 2018 worden uitgewerkt en 
ontplooid volgens de vastgestelde road map. In begrotingsallo-
catie 19.001.15.01.4140 betreffende de dotatie aan het Centrum 
voor Informatica van het Brussels Gewest voor de steun aan 
de ontwikkeling van de applicatie Osiris staat 300.000 euro als 
vereffeningskredieten om de kosten voor de verbeteringen van de 
applicatie te dekken.

Graag had ik in dat verband een antwoord op de volgende 
vragen :

–     Welke termijn is er vastgesteld voor de invoering van de 
nieuwe versie van Osiris ? Welk budget is er uitgetrokken 
voor die nieuwe versie ? Welke verbeteringen worden er 
aangebracht aan die applicatie ? Wie zorgt voor de verbetering 
van de tool ?

–     Wanneer zullen de opleidingen in verband met het nieuwe 
platform plaatshebben ? Welk tijdspad is er vastgesteld voor 
de gemeentebesturen ?

Antwoord : Voor de ontwikkeling en uitrol van de nieuwe 
versie 2.0 van de applicatie Osiris werd in november 2016 een 
raamcontract afgesloten met de firma NSI. Dit raamcontract heeft 
een geschatte waarde van 3.200.000 euro verdeeld over een duur 
van 3 jaar.

De verbeteringen die aangebracht werden aan de applicatie 
betreffen (en zullen verband houden met) onder meer volgende 
aspecten :

–     De ontwikkeling en terbeschikkingstelling van zowel institu-
tionele als niet-institutionele verzoekers van een vereenvou-
digde applicatie die op om het even welk device bruikbaar is 
(« web responsive ») ;

Les montant en engagement et en liquidation réalisés en 2017 
sur cette AB sont respectivement de 423.545,53 euros et 
436.365,30 euros.

–     19.002.11.03.74.22 : 

Les montant en engagement et en liquidation réalisés en 2017 
sur cette AB sont respectivement de 146.570,40 euros et 
56.526,33 euros.

Question n° 952 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Nouvelle application Osiris.

La lettre d’orientation indique que depuis 2016 les demandes 
de modifications de l’outil Osiris collectées lors des comités de 
suivi ont été amendées et validées lors de séances plénières de la 
commission de coordination des chantiers. Elles ont ensuite été 
priorisées et intégrées dans un plan d’approche pour les dévelop-
pements d’Osiris. À cet égard, une première ébauche de marché 
relatif à l’ergonomie d’Osiris a été finalisée. Lesdites recom-
mandations et demandes de modifications seraient développées 
et déployées en 2018 selon « le road map établi ». À cet égard, 
l’allocation budgétaire numéro 19.001.15.01.4140 relative à la 
dotation au Centre informatique pour la Région bruxelloise relatif 
au soutien du développement de l’application Osiris prévoit 
300.000 euros en crédits de liquidation afin de couvrir les frais 
liés aux améliorations de l’application.  

À cet égard, j’aurais souhaité vous poser les questions 
suivantes :

–     Quel est le délai prévu quant à l’introduction de la nouvelle 
version d’Osiris ? Quel est le budget retenu quant à cette 
nouvelle version ? Quelles sont les améliorations apportées à 
l’application ? Qui s’occupe de l’amélioration de l’outil ?  

–     Quand auront lieu les formations liées à la nouvelle 
plateforme ? Quel est le calendrier retenu pour les adminis-
trations communales ?

Réponse : Pour le développement et la mise en place de la 
nouvelle version 2.0 de l’application Osiris un contrat cadre a été 
établi en novembre 2016 avec la société NSI. Ce contrat cadre a 
une valeur estimée de 3.200.000 euros répartie sur une durée de 
3 ans.

Les améliorations apportées par cette nouvelle version portent 
(et porteront) sur plusieurs aspects, dont entre autres :  

–     Le développement et la mise à disposition aux impétrants à la 
fois institutionnels que non-institutionnels d’une application 
simplifiée et utilisable sur n’importe quel device (« web 
responsive ») ;
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–     De ontwikkeling en terbeschikkingstelling van een communi-
catiesite voor het grote publiek, waardoor deze in staat gesteld 
wordt om een zicht te hebben over de status van de werven 
en hun evolutie ;

–     De integratie in de applicatie van de talrijke aanpassingen die 
de Nieuwe ordonnantie gaat opleggen ;

–     De ontwikkeling en terbeschikkingstelling van een geheel 
van webservices die toelaten om gegevens te importeren en te 
exporteren, bestemd voor andere systemen bij institutionele 
verzoekers of de gemeenten ;

–     De verbetering van de performantie en de informatica-archi-
tectuur die de applicatie ondersteunt ;

–     De terbeschikkingstelling van een bijkomende module die 
door automatisatie van een groot aantal taken het werk van de 
autoriteiten gaat vergemakkelijken ;

–     De terbeschikkingstelling van een bijkomende module die 
gaat toelaten om het toezicht van de werven met mobiele 
middelen uit te voeren ;

–     De terbeschikkingstelling van een bijkomende module gespe-
cialiseerd in de signalisatie die verband houdt met de werven.

De verbetering van de tool gebeurt op basis van een geheel 
van specificaties, opgesteld door de GOB (BM, in het kader van 
een contract beheerd door IT-CO) in overleg met de gebruikers 
van de applicatie en met respect voor de roadmap die samen met 
hen opgesteld werd.

De ontwikkeling en uitrol wordt uitgevoerd door de firma 
NSI (en haar onderaannemers), aan wie het raamcontract werd 
toegekend.

De partner die belast werd met de opleidingen is reeds 
begonnen met zijn missie. Hij is belast met het verzekeren van de 
opleiding van alle gebruikers, net voor het uitrollen van nieuwe 
modules van een zekere omvang.

Dit gaat gebeuren in de loop van 2018 en 2019.

Vraag nr. 953 van de heer Dominiek Lootens-Stael d.d. 
4 december 2017 (N.) :

De fietsreparatiepalen in Oudergem.

In Oudergem staan sinds kort zogenaamde fietsreparatiepa-
len. Op zich een lovenswaardig initiatief van de gemeente en 
Brussel Mobiliteit, maar de instructies op de palen zijn slechts 
in het Frans en het Engels. Van het Nederlands is (behalve het 
verkeerd gespelde « fiets reparatie paal » bovenaan op de paal) 
geen spoor.

Bent u op de hoogte van deze zoveelste overtreding van de 
taalwet ?

Wie is hiervoor verantwoordelijk ?

–     Le développement et la mise à disposition d’un site de com-
munication au grand public, lui permettant d’avoir une vue 
sur le statut des chantiers et leur évolution ;  

–     L’intégration dans l’application des différents changements 
qu’imposera la Nouvelle ordonnance ;

–     Le développement et la mise à disposition d’un ensemble de 
webservices permettant d’exporter et d’importer des données 
destinées à d’autres systèmes des impétrants institutionnels 
ou des communes ;

–     L’amélioration des performances et de l’architecture informa-
tique soutenant l’application ;

–     La mise en place d’un module supplémentaire facilitant par 
l’automatisation d’un grand nombre de tâches le travail des 
autorités ;

–     La mise en place d’un module supplémentaire permettant 
de supporter la surveillance des chantiers avec des moyens 
mobiles ;

–     La mise en place d’un module supplémentaire dédicacé à la 
signalisation liée aux chantiers.

L’amélioration de l’outil se fait sur la base d’un ensemble 
de spécifications établies par le SPRB (BM, dans le cadre d’un 
contrat géré par l’IT-CO) en consultation avec les utilisateurs de 
l’application et en respectant le roadmap qui a été établi avec 
eux.

Le développement et la mise en place sont exécutés par la 
société NSI (et ses sous-traitants), à laquelle le contrat cadre a 
été attribué.

Le partenaire chargé des formations a déjà commencé sa 
mission. Il est chargé d’assurer la formation de tous les utilisateurs 
juste avant le déploiement de nouveaux modules d’une certaine 
ampleur.

Ceci se fera dans le courant de 2018 et 2019.

Question n° 953 de M. Dominiek Lootens-Stael du 
4 décembre 2017 (N.) :

Les bornes de réparation vélo à Auderghem.

À Auderghem, on trouve depuis peu les fameuses « bornes 
de réparation vélo ». En soi, c’est une initiative louable de la 
commune et de Bruxelles Mobilité, mais les instructions sur les 
bornes figurent uniquement en français et en anglais. Nulle trace 
de néerlandais hormis, dans le haut de la borne, les mots « fiets 
reparatie paal » mal orthographiés.

Avez-vous connaissance de cette énième infraction à la 
législation linguistique ?

Qui en est responsable ?
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Welke acties hebt u ondernomen om deze palen per direct in 
overeenstemming met de taalwet te brengen ?

Antwoord : Brussel Mobiliteit moedigt de Brusselse 
gemeenten aan via subsidies om fietsreparatiepalen ter beschikking 
te plaatsen van de Brusselse fietsers.

Het zijn echter de gemeente die verantwoordelijk zijn voor 
de installatie en de inkleding hiervan en die zich in orde dient te 
stellen met de taalwetgeving.

Ik heb opdracht gegeven om het voorval te onderzoeken door 
contact op te nemen met de betrokken gemeente en te vragen in te 
grijpen indien de taalwet werd overtreden.

Vraag nr. 954 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De parkeerzone voor trams in het toekomstige metrostation 
Albert.

In het kader van de invoering van de metro op de as Noord-
Albert, moest een nieuw richtplan worden opgesteld voor het 
Albertstation. Hoewel de MIVB momenteel afgestapt is van haar 
project om een tunnel te bouwen onder het park in Vorst naar het 
Rochefortplein, wenst zij nog steeds een ondergrondse terminus 
aan te leggen voor lijn 4 en 7 onder de Besmelaan.

Om deze ondergrondse terminus onder de Besmelaan te 
bouwen, is het wegens het gebrek aan diepte onmogelijk te 
werken met een tunnelboormachine. Blijkbaar is er geen andere 
oplossing dan geulen te graven en ze vervolgens terug te sluiten.

Nu werd de Besmelaan onlangs gerenoveerd in het kader van 
het gewestelijk fietspadentraject. Het lijkt mij geen goed idee een 
deel van deze nieuwe openbare weg enkele jaren na de renovatie 
ervan opnieuw open te leggen.

Aangezien de Albertlaan vernieuwd moet worden en lijn 4 en 
7 langs daar rijden om het station te bereiken via de bestaande 
tunnelingang, zou het bovendien nuttig zijn de mogelijkheid te 
onderzoeken om gebruik te maken van een komende werf om een 
ondergrondse oplossing te vinden aan die kant van het station, 
eerder dan de zone tussen het station en het park opnieuw open te 
leggen, zoals de gemeente Vorst eind augustus voorstelde.

Volgens uw beleidsbrief 2018 voorziet u de stedenbouwkun-
dige vergunning voor 2018. Het lijkt mij belangrijk plannen voor 
te stellen waarbij rekening gehouden wordt met bovenstaande 
gegevens, die gebaseerd zijn op nauwkeurige onderzoeken van de 
verschillende mogelijke scenario’s.

Als antwoord op een mondelinge vraag ter zake bracht u 
mij op de hoogte van een analyseverslag dat tot het besluit komt 

Quelles mesures avez-vous prises afin de mettre directement 
ces bornes en conformité avec la législation linguistique ?

Réponse : Bruxelles Mobilité encourage les communes 
bruxelloises par le biais de subsides à mettre à la disposition des 
cyclistes bruxellois des poteaux de réparation de vélos.

Cependant, ce sont les communes qui sont responsables de 
leur installation et contenu, et qui doivent les mettre en conformité 
avec la législation linguistique.

J’ai donné pour mission d’analyser l’incident en prenant 
contact avec la commune concernée et en demandant d’intervenir 
s’il y avait une infraction à la législation linguistique.

Question n° 954 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

La zone de stationnement des trams dans la future station 
de métro Albert.

Dans le cadre de la mise en métro de l’axe Nord-Albert, un 
nouveau plan directeur a dû être établi pour la station Albert. Si 
la STIB a pour l’instant abandonné son projet de construction 
d’un tunnel sous le parc de Forest vers la place de Rochefort, elle 
maintient son souhait d’aménager un terminus souterrain pour les 
lignes 4 et 7 sous l’avenue Besme.

Pour réaliser ce terminus souterrain sous l’avenue Besme, 
vu l’absence de profondeur, il est impossible de travailler avec 
un tunnelier. Il n’y aurait pas d’autre solution que de réaliser des 
tranchées à recouvrir ensuite.

Or, l’avenue Besme a été fraîchement rénovée dans le cadre 
du projet d’itinéraire cycliste régional. Rouvrir une partie de cette 
nouvelle voirie quelques années après sa rénovation ne me parait 
pas opportun.

De surcroît, l’avenue Albert devant être refaite et les lignes 4 
et 7 passant par là pour atteindre la station via la trémie existante, 
il serait utile d’étudier la possibilité de profiter d’un chantier à 
venir pour trouver une solution souterraine de ce côté de la station 
plutôt que de rouvrir la zone entre la station et le parc, solution 
proposée par la commune de Forest à la fin du mois d’août.  

Selon votre lettre d’orientation 2018, vous prévoyez le permis 
d’urbanisme pour 2018. Il me parait important de proposer des 
plans tenant compte des données ci-dessus et fondés sur des 
études précises des différents scenarii envisageables.  

En réponse à une question orale sur le sujet, vous m’informiez 
d’un rapport d’analyse concluant à l’impossibilité technique de 
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dat het technisch onmogelijk is te voorzien in parkeerzones aan 
de zijde van de Albertlaan. Het verslag moest mij meegedeeld 
worden, maar dat is niet gebeurd.

Kan u mij bijgevolg meedelen welke technische argumenten 
beletten de parkeersporen voor lijn 4 en 7 onder de Albertlaan te 
verwezenlijken, eerder dan onder de Besmelaan ?  

Antwoord : De configuratie van het bestaande station voorziet 
niet genoeg ruimte om er de twee tramlijnen 4 en 7 te ontvangen. 
Het niveau -1 van het station in de lengte van de Albertlaan laat toe 
twee perrons te integreren, een kruising voor de beweging van de 
trams en twee stopposities in het achterstation voor de terugkeer 
van de trams. Deze configuratie is goed voor de uitbating met één 
tram (de 4 of de 7).

Als de wens is de trams 4 en 7 te verbinden in station Albert, 
en dus met de toekomstige metro, dan moeten er bijkomende 
stopposities gemaakt worden. Het besluit van de analyse van de 
verschillende mogelijkheden was een oplossing met een terminus 
onder de Besmelaan.

De variante bestaande uit een terminus onder de Albertlaan 
werd bekeken maar deze biedt grote onvolkomenheden en laat 
niet toe aan de objectieven van het project te beantwoorden.

U moet in gedachte houden dat een tram die richting station 
Albert rijdt eerst het perron moet bereiken om zijn passagiers te 
laten uitstappen. Hij moet daarna het perron verlaten om plaats te 
maken voor de volgende tram. Dan kan hij naar het achterstation 
waar de bestuurder aan het perron van stuurpost moet wisselen. In 
deze optiek en zonder tussenkomst in de Besmelaan, beschikt de 
MIVB slechts over twee stopposities in het achterstation waarnaar 
hierboven verwezen wordt. Dat zou zorgen voor herhaaldelijke 
grote vertragingen in de tunnelingang voor de trams die het 
stations vervoegen, zonder mogelijkheid om kleine vertragingen 
te absorberen.

De andere mogelijkheid zou de verplaatsing van de perrons 
richting Berkendael zijn, om op die manier meer ruimte vrij te 
maken aan de achterkant van de perrons teneinde meer stoppo-
sities te maken. Dat is technisch mogelijk en zou een correcte 
tramuitbating toelaten. Dat zou echter betekenen dat de perrons 
zich op meer dan 80m zouden situeren van de metro en nog verder 
van tram 51. Dat zou dus de kwaliteit van het klantentraject sterk 
verslechteren voor de reizigers komende van lijnen 4 en 7. De 
kwaliteit van de overstap is echter zeer belangrijk want ze is 
verplicht voor personen komende van de 4 die met de metro naar 
het stadscentrum willen.

Vraag nr. 955 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

Tests met de dubbele lens voor fietsers en voetgangers.

De regering hoopt in 2018 de veiligheid van de voetgangers 
te verbeteren door de invoering van een dubbele lens voor fietsers 
en voetgangers op « geschikte plaatsen ».

prévoir les voies de stationnement du côté de l’avenue Albert. 
Le rapport devait m’être communiqué en ce sens mais ne l’a 
pas été.

En conséquence, pourriez-vous m’indiquer quels sont les 
arguments techniques qui empêchent de réaliser les voies de 
stationnement des lignes 4 et 7 sous l’avenue Albert plutôt que 
sous l’avenue Besme ?

Réponse : La configuration de la station existante ne propose 
pas suffisamment d’espace pour y accueillir les deux lignes de 
tram 4 et 7. En effet, le niveau -1 de la station dans l’axe de 
l’avenue Albert permet d’intégrer deux quais, une croix pour le 
mouvement des trams et deux positions d’arrêt en arrière-gare 
pour le retournement des trams. Cette configuration convient à 
l’exploitation d’un seul tram (le 4 ou le 7).

Si le souhait est de connecter les trams 4 et 7 à la station 
Albert, et donc au futur métro, il faut créer des positions d’arrêts 
supplémentaires. L’analyse des différentes possibilités a conclu à 
la solution d’un terminus sous l’avenue Besme.  

La variante consistant à réaliser un terminus sous l’avenue 
Albert a été envisagée mais celle-ci présente des inconvénients 
majeurs et ne permet pas de répondre aux objectifs du projet.

Il faut garder à l’esprit qu’un tram se dirigeant vers la 
station Albert doit d’abord atteindre les quais pour décharger ses 
passagers. Il doit ensuite quitter le quai pour laisser la place au 
tram suivant. Il ne peut aller que vers l’arrière-gare sans quoi le 
conducteur devrait changer de poste de conduite à quai. Dans 
cette optique et sans intervention dans l’avenue Besme, la STIB 
ne disposerait que des deux positions d’arrêt en arrière-gare dont il 
est fait référence ci-dessus. Cela entrainerait des temps d’attentes 
récurrents importants dans la trémie pour des trams rejoignant la 
station, avec aucune possibilité d’absorption des petits retards.  

L’autre possibilité serait de déplacer les quais vers 
Berkendael, de sorte à dégager plus d’espace à l’arrière des 
quais afin de créer plus de positions d’arrêt. Cela est technique-
ment possible et permettrait une exploitation du tram correcte. 
En revanche cela implique que les quais se situeraient à plus de 
80m du métro et encore d’avantage du tram 51. Ceci dégraderait 
donc la qualité du parcours des voyageurs provenant des lignes 4 
et du 7. Or la qualité de la correspondance est très importante car 
elle sera obligatoire pour les personnes venant du 4 et voulant se 
rendre en métro dans le centre-ville.  

Question n° 955 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

Les tests de lentilles cyclo-piétonnes.

En 2018, afin d’améliorer la sécurité des piétons, le gouverne-
ment prévoit des tests d’implantation de lentilles cyclo-piétonnes 
« aux endroits appropriés » :
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1. Wat zijn die dubbele lenzen voor fietsers en voetgangers ?  

2. Wat is de kostprijs ?

3. Waar bevinden zich die « geschikte plaatsen » die het 
voorwerp van tests uitmaken ?

Antwoord : In zijn huidige vorm voorziet het verkeersregle-
ment erin dat de verkeerslichten voor voetgangers twee kleuren 
hebben en geplaatst worden voorbij de over te steken weg, terwijl 
de verkeerslichten voor fietsers drie kleuren hebben en voor de 
oversteekplaats worden geplaatst.

Maar het Brussels Hoofdstedelijk Gewest telt een reeks 
fietsers-voetgangersoversteekplaatsen die worden geregeld met 
lichten in verschillende fases, en dat zouden er wel eens meer 
kunnen worden dankzij een fietsbeleid dat zich richt op de aanleg 
van « gescheiden » fietsinrichtingen.

In die gevallen kan het naast elkaar plaatsen op dezelfde 
vluchtheuvel van verkeerslichten bestemd voor voetgangers en 
verkeerslichten bestemd voor fietsers tot verwarring leiden als ze 
andere informatie verstrekken.

Deze verwarring heeft waarschijnlijk bijgedragen tot meerdere 
ongevallen waarbij voetgangers of fietsers betrokken waren. 
En het aanzienlijke aantal klachten van gebruikers dat Brussel 
Mobiliteit dan ook heeft ontvangen, waarbij gewezen wordt 
op het gevaar van dit type oversteekplaatsen of geprotesteerd 
wordt tegen een signalisatiefout… die er geen is, heeft duidelijk 
aangetoond dat het nodig is te bestuderen hoe die verwarring kan 
worden opgeheven.

Daartoe heeft Brussel Mobiliteit in 2013 dus een test opgezet, 
waarbij het principe van de dubbele lens gehanteerd wordt, 
waarbij voetgangers en fietsers samen weergegeven worden op de 
verkeerslichten van het tweekleurensysteem.

De studie verbonden aan de test, die Brussel Mobiliteit heeft 
toevertrouwd aan het BIVV, heeft uitgewezen dat de maatregel 
goed begrepen wordt ; het gunstige effect ervan op de verkeers-
veiligheid lijkt overigens al even overtuigend.

De dubbele lens voor fietsers en voetgangers beantwoordt 
immers aan de doelstellingen om de algemene leesbaarheid van 
de lichtsignalisatie te verbeteren bij meerfazige oversteekplaatsen. 
De dubbele lens heeft bovendien het voordeel dat automobilisten 
die afslaan begrijpen dat de fietsers die oversteken dit doen met 
groen licht (of tijdens de ontruimingstijd van het gecombineerde 
licht).

Vandaag zijn de experts van de drie gewesten overtuigd van 
het nut van deze dubbele lens, die trouwens met succes in het 
buitenland wordt gebruikt, en ze zijn het erover eens dat het 
principe van de dubbele lens moet worden opgenomen in de 
wegcode die momenteel wordt herschreven en die nog ter advies 
moet worden voorgelegd.

De kost van de test is nul euro en het zorgt zelfs voor 
besparingen op de begroting.

1. Pourriez-vous préciser en quoi consiste ces lentilles cyclo-pié-
tonnes ?

2. Quel est le coût de ce test ?

3. Quels sont les « endroits appropriés » qui font l’objet de 
tests ?

Réponse : Dans sa forme actuelle, le code de la route prévoit 
que les feux piétons sont bicolores et placés au-delà de la chaussée 
à traverser, tandis que les feux cyclistes sont tricolores et placés en 
deçà de la traversée.  

Or, la Région de Bruxelles-Capitale compte une série de 
traversées cyclo-piétonnes gérées par feux en plusieurs temps, qui 
ont tendance à se multiplier dans le cadre d’une politique cyclable 
forte visant la création d’aménagements cyclables « séparés ».  

Dans ces cas, la juxtaposition sur le même refuge de feux 
destinés aux piétons et de feux destinés aux cyclistes prête à 
confusion lorsqu’ils donnent des informations différentes.  

Cette confusion a d’ailleurs vraisemblablement contribué à 
la survenance de plusieurs accidents impliquant des piétons ou 
des cyclistes. Et les plaintes d’usagers parvenues à Bruxelles 
Mobilité, pointant le danger de ce type de traversées ou dénonçant 
« une erreur de signalisation », a clairement montré la nécessité 
d’étudier le moyen de lever cette confusion.  
 

En 2013 donc, Bruxelles Mobilité a mis en place un test 
utilisant le principe de la lentille double, où piétons et cyclistes 
sont co-représentés sur des feux du système bicolore.  

L’étude liée au test, et confiée par Bruxelles Mobilité à l’IBSR, 
a permis de confirmer que la mesure était bien comprise et que son 
effet bénéfique sur la sécurité routière semblait de facto probant.  

En effet, la lentille double cyclo-piétonne répond aux 
objectifs d’amélioration de la lisibilité générale de la signalisation 
lumineuse dans le cas de traversées cyclo-piétonnes en plusieurs 
temps. Elle a par ailleurs l’avantage de faire comprendre aux auto-
mobilistes vireurs que les cyclistes traversant le font bien sous 
couvert d’une phase verte (ou endéans le temps de dégagement 
du feu combiné).

Aujourd’hui, les experts des trois régions, conscients de 
l’utilité de cette lentille, déjà utilisée à l’étranger avec succès, se 
sont accordés pour intégrer le principe de la lentille double dans 
le nouveau code de la route, dont la réécriture est en cours de 
finalisation avant avis.  

Le coût du test est nul, il permet même des économies sur le 
budget.
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BM voert ze slechts uit daar waar ingrepen al gepland zijn op 
de lichten om andere redenen. Het zorgt ook voor besparingen 
inzake de plaatsing van palen en lantaarns.

Gemiddeld is er dus een winst van ongeveer 1.500 euro per 
kruispunt.

De « geschikte plaatsen » die testen ondergaan :

–     Maria Groeninckx-De Maylaan – Sylvain Dupuislaan  

–     Industrielaan – Arbeidsstraat – Bollinckxstraat

–     Humaniteitslaan – Uitrit Ring R0

–     Humaniteitslaan – Oprit Ring R0

–     Koninklijk Parklaan – Kerk van Laken – Koninginnelaan

–     Lambermontlaan – Vilvoordselaan

–     Karel Rogierplein – Adolf Maxlaan

–     Generaal Jacqueslaan – Pleinlaan

–     Wereldtentoonstellingslaan – de Rivierendreef

–     Wereldtentoonstellingslaan – Voetgangersplateau 
Baudewijnpark

–     Wereldtentoonstellingslaan – Oude Bareel van Dielegem  

–     Wereldtentoonstellingslaan – Romeinsesteenweg

–     Dikke Beuklaan – Schapenweg – School Prevert  

–     Wezembeeklaan – de Bornivallaan

–     Woluwelaan – Paul Hymanslaan

–     Woluwelaan – Stadiumlaan (voetgangersoversteek)  

–     Woluwelaan – Woluwe Shopping

–     Woluwelaan – extension Shopping

–     Woluwelaan – Vootstraat

–     Woluwelaan – Stationstraat

–     Oudergemselaan – Edmond Van Nieuwenhuyselaan

–     Generaal Wahislaan – Leopold III-laan  

–     Stallestraat – Rond Plein Vorstlaan – Leopold Wienerplein

–     Delleurlaan – Terhulpsesteenweg – Emile Van Becelaerelaan  

–     Terhulpsesteenweg – Eikhove

–     Triomflaan-Chirec1

–     Triomflaan-ingang VUB 3

–     Triomflaan- Chirec 2

BM ne le met en place que là où des interventions sont déjà 
prévues sur les feux pour d’autres raisons. Il permet également 
d’économiser le placement de poteaux et de lanternes.

En moyenne il y a donc un gain de l’ordre de 1.500 euros par 
carrefour.

Les « endroits appropriés » qui font l’objet de tests :

–     Boulevard Maria Groeninckx-De May – Boulevard Sylvain 
Dupuis

–     Boulevard Industriel – Rue du Labeur – Rue Bollinckx

–     Boulevard de l’Humanité – Sortie Ring R0

–     Boulevard de l’Humanité – Bretelle d’accès Ring R0

–     Avenue du Parc royal – Église de Laeken – Avenue de la Reine

–     Boulevard Lambermont – Avenue de Vilvorde

–     place Charles Rogier – Boulevard Adolphe Max

–     Boulevard Général Jacques – Avenue de la plaine

–     Avenue de l’Exposition Universelle – Drève de Rievieren

–     Avenue de l’Exposition Universelle – Esplanade piétonne du 
Parc Roi Baudouin

–     Avenue de l’Exposition Universelle – Ancienne Barrière de 
Dieleghem 

–     Avenue de l’Exposition Universelle – Chaussée Romaine

–     Avenue de l’Arbre Ballon – Allée des Moutons – École 
Prévert

–     Avenue de Wezembeek – Avenue de Bornival

–     Boulevard de la Woluwe – Avenue Paul Hymans

–     Boulevard de la Woluwe – Avenue du Stade (traversée 
piétonne)

–     Boulevard de la Woluwe – Shopping de Woluwe

–     Boulevard de la Woluwe – extension du Shopping

–     Boulevard de la Woluwe – Rue Voot

–     Boulevard de la Woluwe – Rue de la Station

–     Avenue d’Auderghem – Avenue Edmond Van Nieuwenhuyse

–     Boulevard Général Wahis – Boulevard Léopold III rue de 
Stalle – Rond Plein

–     Boulevard du Souverain – place Léopold Wiener

–     Avenue Delleur – Chaussée de la Hulpe – Avenue Émile van 
Becelaere

–     Chaussée de la Hulpe – Clos des Chênes

–     Boulevard du Triomphe – Chirec 1

–     Boulevard du Triomphe – entrée VUB 3

–     Boulevard du Triomphe – Chirec 2



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36)110

Vraag nr. 956 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

Inrichting van beveiligde fietslokalen.

Parking.brussels heeft een projectoproep gedaan bij de 
gemeenten om beveiligde fietslokalen in te richten.

1. Wat zijn de voorwaarden van die projectoproep ?  

2. Wat is het maximale budget dat parking.brussels toekent aan 
elk van de deelnemende gemeenten ?

3. Welke projecten zijn er al ingediend ? Door wie en voor welk 
bedrag ?

Antwoord : De projectoproep gelanceerd in 2017 had tot doel 
een beroep te doen op de gemeenten om niet-gebruikte lokalen 
te vinden en deze in te richten als fietsparking bestemd voor 
buurtbewoners. De 19 gemeenten werden dus geïnformeerd en 
uitgenodigd om een ontwerp in te dienen of een partnerschap 
aan te gaan (publiek of privaat) om een mogelijke plaats aan te 
duiden. Er was geen specifieke voorwaarde om deel te kunnen 
nemen. Er was echter een onvolledige lijst van keuzecriteria 
bezorgd aan de gemeenten om te helpen bij het oriënteren van 
hun keuze en plekken met een hoog potentieel te detecteren 
(bijv. lokalisatie, toegankelijkheid, stedelijke dichtheid, functie, 
inrichting, eigenaar,…).

Er waren geen budgetten per gemeente. Er was echter duidelijk 
gemaakt dat er een keuze zou gebeuren tussen de ingediende 
projecten in functie van de recent toegelichte criteria maar ook in 
functie van het voor 2017 beschikbare budget. Het veelvoud aan 
projecten en noodzakelijke interventies zou vooraf trouwens niet 
ingeschat kunnen worden.

Er werden 8 ontwerpen ingediend door 6 verschillende 
gemeenten : Oudergem, Vorst (2x), Elsene, Jette, Sint-Gillis (2x) 
en Schaarbeek.

Van deze 8 voorstellen, werden er 3 pilootprojecten 
weerhouden :

a) Vorst : bestaand fietslokaal in een gebouw van de 
Zuidfoyer (Globelaan 4) dat nog gerenoveerd moet 
worden. Kostprijs : 7.927,50 euro excl. BTW voor 14 
plaatsen.

b) Ixelles : installation d’un local vélo fermé dans le parking 
souterrain d’immeubles construits dans le cadre du contrat 
de quartier Sceptre (120-122, rue Sans souci). Kostprijs : 
18.011,00 euro excl. BTW.

c) Sint-Gillis : gebruik van de ruimte gelegen onder de 
trap van het gemeentehuis om hiervan een fietsparking 
te maken (Van Meenenplein). Kostprijs:2.500 euro excl. 
BTW.

Het geheel van projecten vertegenwoordigt bijgevolg een 
totale som van 28.438,50 euro excl. BTW

Question n° 956 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

La réalisation de locaux vélos sécurisés.

Un appel à projets à l’attention des communes a été lancé par 
parking.brussels pour la réalisation de locaux vélos sécurisés.

1. Pourriez-vous préciser quelles sont les conditions pour 
répondre à cet appel à projets ?

2. Quel est le budget maximum alloué par parking.brussels à 
chacune des communes participantes ?

3. Quels sont les projets déjà introduits ? Par qui ? Pour quel 
montant ?

Réponse : L’appel à projets lancé en janvier 2017 avait pour 
objectif de faire appel aux communes afin de trouver des locaux 
non utilisés et les aménager en parking vélos à destination des 
riverains. Les 19 communes ont donc été informées et invitées 
à remettre un projet ou à mettre en place un partenariat (public 
ou privé) afin d’identifier un lieu potentiel. Il n’y avait aucune 
condition particulière pour participer. Cependant, une liste de 
critères de choix non exhaustive avait été fournie aux communes 
afin d’orienter leur choix et d’identifier des endroits à haut 
potentiel (ex. localisation, accessibilité, densité urbaine, fonction, 
aménagement, propriétaire,…).  

Il n’y avait pas de budgets par commune. Cependant, il avait 
été précisé qu’un choix serait effectué parmi les projets soumis en 
fonction des critères évoqués précédemment mais également en 
fonction du budget disponible pour l’année 2017. Par ailleurs, la 
variété des projets et des interventions nécessaires ne pouvaient 
être estimées en amont.

8 projets ont été introduits par 6 communes différentes : 
Auderghem, Forest (2x), Ixelles, Jette, Saint-Gilles (2x) et 
Schaerbeek. 

Sur ces 8 propositions, 3 projets pilotes ont été retenus :  

a) Forest : local vélo existant dans un bâtiment du Foyer du 
Sud (4, Av. du Globe) à rénover. Couts : 7.927,50 euros 
HTVA pour un total de 14 places.  

b) Ixelles : installation d’un local vélo fermé dans le parking 
souterrain d’immeubles construits dans le cadre du contrat 
de quartier Sceptre (120-122, rue Sans souci). Couts : 
18.011,00 euros HTVA.

c) Saint-Gilles : utilisation de l’espace situé sous l’escalier 
de la maison communale pour en faire un parking vélo 
(place Van Meenen). Couts : 2.500 euros HTVA.  

L’ensemble des projets représente donc un montant total de 
28.438,50 euros HTVA
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Vraag nr. 957 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

Brussel’Air-premie.

Het Gewest besteedt jaarlijks 750.000 euro aan premies 
voor particulieren om het gebruik van privé-voertuigen te 
ontmoedigen.

Wanneer een Brusselaar zijn nummerplaat indient of zijn 
voertuig laat slopen, kan hij ofwel een MIVB-abonnement en een 
Cambio-abonnement krijgen, ofwel een Cambio-abonnement en 
een fietspremie tot 505 euro.

1. Graag het aantal begunstigden van de premie, naargelang zij 
hun nummerplaat ingediend hebben of hun voertuig laten 
slopen hebben.  

2. Graag een opsplitsing van de keuzes voor een MIVB-
abonnement en een Cambio-abonnement, ofwel een Cambio-
abonnement en een fietspremie.

3. Wat is het gemiddelde bedrag voor de fietspremie ?  

Antwoord : 

1-2. Zie bijlage (*).

3. De gemiddelde fietspremie die de eerste 10 maanden van 
2017 vergoed werd, bedraagt 486 euro.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 958 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De app « Be Brussels Taxi ».

In het kader van de bevordering van het gebruik van de 
Brusselse taxi’s, zal de regering in 2018 een app « Be Brussels 
Taxi » laten ontwikkelen.

1. Wat wordt in die app opgenomen ?  

2. Hoe zal die app afgestemd worden op de apps die de centrales 
reeds gebruiken ?  

Antwoord : Dit is een maatregel in het kader van het taxiplan 
die pas ten uitvoer zal gebracht worden eens het taxiplan in 
werking treedt. Wij beschikken op dit ogenblik nog niet over de 
informatie waarnaar gevraagd wordt.

Question n° 957 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

La prime Bruxell’Air.

Chaque année, la Région prévoit un budget de 750.000 euros 
pour financer des primes aux particuliers visant la réduction de 
l’utilisation du transport privé.

Ainsi, lorsqu’un Bruxellois rend ses plaques ou procède 
à la destruction de son véhicule, il peut bénéficier tantôt d’un 
abonnement STIB et d’un abonnement Cambio, tantôt d’un 
abonnement Cambio et d’une prime vélo plafonnée à 505 euros.

1. Pourriez-vous m’informer du nombre de bénéficiaires de 
la prime, selon qu’ils ont remis leur plaque d’immatricula-
tion ou remis leur plaque et procédé à la destruction de leur 
véhicule ?

2. Pourriez-vous par ailleurs ventiler leur choix entre 
l’« abonnement STIB + Cambio » ou l’« abonnement Cambio 
+ prime vélo » ?

3. Pour ce qui concerne la prime vélo, pourriez-vous préciser le 
montant moyen de la prime octroyé ?

Réponse : 

1-2. Voir en annexe (*).

3. La Prime vélo moyenne remboursée sur les 10 premiers mois 
de 2017 est de 486 euros.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 958 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

L’application « Be Brussels Taxi ».

Dans le cadre de sa politique de promotion des taxis bruxellois, 
le gouvernement prévoit de développer en 2018 une application 
« Be Brussels Taxi ».

1. Pourriez-vous m’informer de ce qui sera repris dans cette 
application ?

2. Pourriez-vous me préciser comment cette application se posi-
tionnera par rapport aux applications mises en place par les 
centrales ?

Réponse : Il s’agit d’une mesure dans le cadre du Plan Taxi 
qui ne sera réalisée qu’une fois que le Plan Taxi entrera en vigueur. 
Actuellement, nous ne disposons pas encore des informations 
demandées.
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Vraag nr. 959 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De gemeentelijke parkeerplannen.

De parkeerordonnantie en de uitvoeringsbesluiten zijn een 
jaar geleden goedgekeurd. Er wordt bepaald dat er een sector 
en een netwerk afgebakend moeten worden. De 19 gemeenten 
moeten gemeentelijke parkeerplannen opstellen.  

1. Welke gemeenten hebben al dit gewestelijk model ingevoerd ?
 

2. Welke gemeenten hebben al hun parkeerplan ingevoerd ?  

3. Welke gemeenten hebben de invoering van hun parkeerplan in 
handen gegeven van parking.brussels ?

Antwoord : 

1. Er is vandaag geen enkele gemeente die gebruik maakt van 
een systeem van sectorale indeling in overeenstemming met 
de voorschriften van het besluit van 27 oktober 2016, uitge-
zonderd Ganshoren en Jette die 2 gemeenschappelijke par-
keervakken beheren, maar dit betreft slechts een klein deel 
van hun respektievelijke grondgebied.

Deze 2 gemeenten, net als Berchem en Koekelberg voeren 
evenwel overleg met het Agentschap om een uitgebreid 
parkeernet te ontwikkelen, conform met de referentiewet-
geving. Buiten deze specifieke gevallen hebben een aantal 
gemeenten, vaak sedert lang, een sectoraal indelingssysteem 
ontwikkeld op hun grondgebied, zelfs al stemt dit niet 
volledig overeen met degene voorgeschreven door het 
Referentiebesluit. Het gaat om : Anderlecht, Brussel-Stad, 
Elsene, Jette (buiten de eerder vermelde parkeervakken), 
Ukkel en Watermaal-Bosvoorde.

2. Volgens de informatie in het bezit van het Agentschap, 
beschikken er momenteel 14 gemeenten over een definitief 
GPAP dat is goedgekeurd door de gemeenteraad of dat zich 
hiertoe leent (Oudergem, Sint-Agatha-Berchem, Evere, 
Ganshoren, Elsene, Jette, Koekelberg, Sint-Gillis, Schaarbeek, 
Ukkel, Watermaal-Bosvoorde, Sint-Lambrechts-Woluwe en 
Sint-Pieters-Woluwe).

Ook al zijn de GPAP’s nog niet definitief goedgekeurd door 
de Regering, kan men er vanuit gaan dat ze allen, tot op zekere 
hoogte, op weg zijn naar indienststelling.

3. Ganshoren, Evere, Sint-Jans-Molenbeek en Vorst.

Vraag nr. 960 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De mobiliteitshackathons.

Question n° 959 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

Les plans communaux de stationnement.

L’ordonnance stationnement et ses arrêtés ont été modifiés 
voilà maintenant une année. Le nouveau dispositif prévoit la mise 
en place d’un secteur et de mailles. Des plans d’action communale 
de stationnement doivent par ailleurs être établis par les dix-neuf 
communes.

1. Pourriez-vous m’informer des communes qui ont déjà mis en 
place ce modèle régional ?

2. Quelles sont les communes qui ont déjà mis en œuvre leur 
PACS ?

3. Quelles sont les communes qui ont délégué la mise en place 
de leur PACS à parking.brussels ?

Réponse : 

1. Aucune commune n’a aujourd’hui mis en place un système 
de sectorisation conforme aux prescriptions de l’arrêté du 
27 octobre 2016, à l’exception de Ganshoren et de Jette qui 
partagent 2 mailles en commun, mais qui ne concernent 
qu’une petite partie de leur territoire respectif.  

Ces 2 communes, ainsi que Berchem et Koekelberg, sont 
toutefois en concertation avec l’Agence pour développer 
un maillage étendu, conforme à la législation de référence. 
Au-delà de ces cas spécifiques, un certain nombre de 
communes ont mis en œuvre – parfois de longue date – un 
système de sectorisation de leur territoire, même si celui-ci 
ne correspond pas parfaitement à celui préconisé par l’Arrêté 
de référence. Il s’agit de : Anderlecht, Bruxelles-Ville, Ixelles, 
Jette (hors mailles précitées), Uccle et Watermael-Boitsfort.  

2. Selon les informations en possession de l’Agence, 14 
communes disposent actuellement d’un PACS définitif 
approuvé par le Conseil Communal ou s’apprêtant à l’être 
(Auderghem, Berchem-Sainte-Agathe, Evere, Ganshoren, 
Ixelles, Jette, Koekelberg, Saint-Gilles, Schaerbeek, 
Uccle, Watermael-Boitsfort, Woluwe-Saint-Lambert et 
Woluwe-Saint-Pierre).

Bien que ces PACS n’aient pas encore été définitivement 
approuvés par le gouvernement, on peut considérer qu’ils sont 
tous – certes à des degrés divers – en voie de mise en œuvre.

3. Ganshoren, Evere, Molenbeek-Saint-Jean et Forest.

Question n° 960 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

Les hackathons en matière de mobilité.
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De regering heeft in 2017 twee mobiliteitshackathons  
georganiseerd : HackMyRide bij de MIVB en Hack4Belgium  
bij IBM. Graag ontving ik in dat verband een antwoord op 
volgende vragen :

1. Wat valt er onder HackMyRide ?

2. Wat valt er onder Hack4Belgium ?

3. Wat is het respectieve kostenplaatje voor elk van die 
hackathons ?

4. Hoe werden de deelnemers geselecteerd ?

5. Wat was het resultaat ?

Antwoord : De MIVB heeft van 28 tot 30 april 2017 een 
hackathon georganiseerd gewijd aan het openbaar vervoer, met 
slogan « Hack my Ride ».

Gedurende 3 dagen en 2 nachten kwamen 65 developpers, 
inspiratoren, grafisten, projectleiders, liefhebbers van applicaties 
en openbaar vervoer samen in de MIVB-hoofdzetel om na te 
denken, in team, over innoverende en creatieve applicaties die 
de openbare gegevens van de MIVB gebruiken (via de nieuwe 
portaal MIVB-Open Data) en die toelaten de reiservaring op het 
openbaar vervoer te verbeteren.

De hackathon werd gerealiseerd in samenwerking met de 
Internationale Unie van het Openbaar Vervoer (UITP) en de 
Youth For Public Transport (Y4PT) Foundation. De MIVB heeft 
dus het Belgische luik georganiseerd van een internationale reeks 
hackathons in meer dan 20 steden in heel de wereld. De winnende 
ploeg van de MIVB-hackathon vertegenwoordigde België in de 
finale in Montreal in mei 2017 tijdens het internationaal congres 
van de UITP en won in de finale tegen andere steden en landen.

De totale kost van « Hack My Ride » bevat de organisatie in 
de MIVB-lokalen, de verzekering, de catering, design van een 
website, creatie van beeldcontent voor sociale media, bewaking, 
reiniging en promotie voor en na het evenement en bedraagt 
58,8K euro, exclusief deelname van partners (Samsung, Microsoft 
Innovative Center, etc.).  

De deelname aan de hackathon was vrijwillig en de promotie 
van het evenement werd hoofdzakelijk gedaan op de digitale 
kanalen van de MIVB en op sociale media voor een publiek dat 
affiniteit heeft met dit type events.

Tijdens de hackathon van de MIVB won het project 
« UpWay » de prijs van de beste applicatie. Deze applicatie 
gebruikt gegevens van de MIVB om zich te situeren in en rond 
metrostations dankzij nieuwe technologieën zoals augmented 
reality. De applicatie laat ook toe de voertuigen te situeren in 
real time en zich te verplaatsen op het netplan, kijken of het 
station toegankelijk is voor BPM of ze te verwijzen naar het 
dichtstbijzijnde toegankelijke stations.

De hackathon heeft toegelaten om de promotie te voeren 
van het Open Data-platform van de MIVB, om een moderner 
en dynamischer imago te geven aan het bedrijf, maar heeft ook 
geleid tot een concreet ontwikkelingsproject voor chatbots voor 

En matière d’innovation, le gouvernement a organisé en 
2017 deux hackathons en matière de mobilité : HackMyRide à la 
STIB et Hack4Belgium avec IBMonsieur le Ministre pourrait-il 
m’indiquer :

1. Ce que couvre HackMyRide ?

2. Ce que couvre Hack4Belgium ?

3. Quels ont été les coûts respectifs de ces deux hackathons ?  

4. Comment les participants ont-ils été sélectionnés ?

5. Qu’est-ce qui en est ressorti ?

Réponse : La STIB a organisé, du 28 au 30 avril 2017, un 
Hackathon consacré au transport public, sous le slogan « hack my 
ride ».

Durant 3 jours et 2 nuits, 65 développeurs, inspirateurs, 
graphistes, porteurs de projets, passionnés d’applications et 
de transports publics se sont retrouvés au siège central de la 
STIB pour réfléchir, en équipe, à des applications innovantes et 
créatives qui utilisent les données publiques de la STIB (via le 
nouveau portail STIB - Open Data) et qui permettent d’améliorer 
l’expérience de voyage en transport public.

Le hackathon a été réalisé en collaboration avec l’Union 
Internationale des Transports Publics (UITP) et la Youth For 
Public Transport (Y4PT) Foundation. La STIB a donc organisé 
le volet belge d’une série internationale de Hackathon dans plus 
de 20 villes à travers le monde. L’équipe gagnante du Hackathon 
de la STIB a donc représenté la Belgique à la finale à Montréal 
au mois de mai 2017 au congrès international de l’UITP et a 
remporté la finale face aux autres villes et pays.

Le coût total de « HackMyRide » qui inclut l’organisation 
dans les locaux de la STIB, les assurances, le catering, le design 
d’un site dédié, la création de contenu image pour les médias 
sociaux, le gardiennage, le nettoyage, ainsi que la promotion 
avant et après l’évènement s’élève globalement à 58,5k euros, 
hors participations variées des partenaires (Samsung, Microsoft 
Innovative Center, etc.).

La participation au Hackathon était volontaire et la promotion 
de l’évènement a été réalisée principalement sur les supports 
digitaux de la STIB et sur les médias sociaux auprès de publics 
ayant une affinité avec ce type d’évènements.

Lors du hackathon de la STIB, c’est le projet « UpWay » qui 
a décroché le titre de meilleure application. Cette application 
utilise les données de la STIB pour se repérer dans et autour des 
stations de métro, grâce aux nouvelles technologies comme la 
réalité augmentée. L’application permet également de situer les 
véhicules en temps réel et de se déplacer sur le plan du réseau, 
voir si la station est accessible aux PMR ou de rediriger ceux-ci 
vers la station accessible la plus proche.

Ce Hackathon a permis de faire la promotion de la plateforme 
Open data de la STIB, de donner une image plus moderne et 
dynamique de l’entreprise mais a également conduit à un projet 
concret de développement de chat bots pour la STIB. En effet, la 
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de MIVB. De MIVB en zijn communicatieagentschap hebben 
samengewerkt met de tweede winnaar van de hackathon, gespe-
cialiseerd in chatbots, teneinde een campagne te ontwikkelen op 
basis van gebruik van beschibare en toegankelijke conversationele 
chatbots via Facebook Messenger (Kat&Gorik, Oscarbeek,…)

De reizigers kunnen zo virtuele personnages bevragen en 
hen vragen stellen over evenementen (restaurants, bars, uitgaan, 
evenementen via gekruiste gegevens van visit.brussels, YELP, 
Facebook, etc.) in bepaalde wijken van Brussel en hen reiswegen 
vragen met de MIVB. De MIVB leert van deze ervaring om zijn 
kennis op vlak van deep learning en artificiële intelligentie te 
verbeteren.

Hack4Belgium werd niet georganiseerd door de Brusselse 
regering. Het gaat om een initiatief waar de MIVB een ploeg 
afvaardigde samen met IBM. Tijdens dit evenement kwamen 
1000 deelnemers en 300 experts samen in Tour & Taxis om te 
antwoorden op 14 maatschappelijke uitdagingen.

De MIVB werkte ook mee aan dit evenement door een inspi-
rerende speech voor te stellen rond de toekomst van mobiliteit.  

Dit evenement heeft de MIVB niets gekost, gezien IBM de 
inschrijving voor zijn rekening heeft genomen.

De ploeg bestond uit verschillende informatici van IBM en 4 
experts van de MIVB (mobiliteit, open data, toegankelijkheid voor 
personen met beperkte mobiliteit) die mekaar ter plaatse aflosten 
in functie van de vragen van IBM. De personen werd geselecteerd 
op basis van hun expertise van de gekozen thematiek.

In twee dagen stelde de ploeg « BeMoto » voor (Be Mobile 
Together), een prototype van mobiele applicatie die personen met 
beperkte mobiliteit toelaat ons net comfortabeler te gebruiken. 
Ze hebben meer bepaald de gegevens gebruikt die de MIVB 
publiceert op zijn Open Data-platform.

Het gezamenlijke team MIVB-IBM won de eerste prijs van 
deze hackathon in de reeks mobiliteit.

Geen enkele ontwikkeling werd nadien gedaan om er een echt 
product van te maken. Bepaalde voorgestelde functionaliteiten 
zouden echter wel progressief opgenomen worden in de volgende 
mobiele applicatie van de MIVB die het licht zal zien in de loop 
van 2018.

De hackathon heeft ook toegelaten om de promotie te 
voeren van het Open Data-platform van de MIVB, om een 
moderner en dynamischer imago te geven aan het bedrijf. 
Intern was het ook het moment om te herinneren aan het belang 
de toegankelijkheid van ons net te verbeteren, ook via nieuwe 
digitale mogelijkheden.

STIB et son agence de communication ont collaboré avec le second 
gagnant du Hackathon, spécialisé en chatbot, afin de développer 
une campagne sur base l’utilisation de chatbots conversationnels 
disponibles et accessibles via Facebook Messenger (Cath& Gerry, 
Oscarbeek,…).

Les voyageurs peuvent ainsi interroger les personnages virtuels 
et leur poser des questions sur les évènements (restaurants, bars, 
sorties, évènements via les données croisées de visit.brussels, 
YELP, Facebook, etc.) dans certains quartiers de Bruxelles ou leur 
demander des recherches d’itinéraires avec la STIB. La STIB se 
nourrissant de cette expérience pour parfaire sa connaissance en 
matière de Deep Learning et Intelligence Artificielle.

Hack4Belgium n’a pas été organisé par le gouvernement 
bruxellois. Il s’agit d’une initiative privée lors de laquelle la 
STIB a présenté une équipe commune avec IBM. Au cours de 
cet évènement, ce sont 1.000 participants et 300 experts qui se 
retrouvés à Tour & Taxis pour répondre à 14 challenges sociétaux.

La STIB a également été mise à contribution lors de cet 
évènement en proposant un speech inspirant sur le futur de la 
mobilité.

Cet évènement n’a rien coûté à la STIB, les frais d’inscription 
ayant été pris en charge par IBM.

L’équipe était composée de plusieurs informaticiens d’IBM 
et de 4 experts de la STIB (mobilité, open data et accessibilité 
aux personnes à mobilité réduite) qui se sont relayés sur place en 
fonction des demandes d’IBM. Les personnes ont été sélection-
nées sur la base de leur expertise pour la thématique choisie.

En deux jours, l’équipe a proposé « BeMoto » (Be Mobile 
Together), un prototype d’application mobile permettant aux 
personnes à mobilité réduite d’utiliser le plus confortablement 
possible notre réseau. Ils ont notamment utilisé à cette fin les 
données publiées par la STIB sur son Open Data.

L’équipe conjointe STIB-IBM a remporté le premier prix de 
ce hackaton dans la catégorie mobilité.

Aucun développement n’a été entrepris par la suite pour en 
faire un véritable produit. Toutefois, certaines des fonctionna-
lités proposées devraient être progressivement inclues dans la 
prochaine application mobile de la STIB qui verra le jour en 
2018.

Cet Hackathon a également permis de faire la promotion 
de la plateforme Open data de la STIB, de donner une image 
plus moderne et dynamique de l’entreprise. En interne, ça a été 
l’occasion de rappeler l’importance d’améliorer, y compris par 
de nouveaux moyens digitaux, l’accessibilité de notre réseau.  
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Vraag nr. 961 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De voorwaarden voor de uitvoering van het programma 
Avanti.

In het kader van het plan Avanti voor het bovengrondse net, 
worden diversen investeringen toegestaan, inzonderheid wat 
betreft de afstandsbediening van de verkeerslichten of de eigen 
banen. Daarnaast is het nuttig zich vragen te stellen over de 
strategie die wordt gevolgd en de afstemming van de verschillende 
maatregelen die worden genomen om de mobiliteit in Brussel te 
verbeteren.

Naast die maatregelen, voorziet het gewestelijke beleid 
in herinrichtingswerken om het doorgaand verkeer buiten de 
woongebieden te houden en dus op de gewestelijke wegen of de 
wegen tussen de wijken, wegen die eveneens worden gebruikt 
door de trams en de bussen. Dat heeft als gevolg dat de trams 
en de bussen vast komen te zitten tussen de wagens die dezelfde 
wegen gebruiken.

In Vorst bijvoorbeeld, wordt de toegang tot de Alexandre 
Bertrandlaan geblokkeerd ter hoogte van de Besmelaan. Het 
gevolg is dat de automobilisten die de gemeenten wensen 
te verlaten, moeten rijden via de Victor Rousseaulaan en de 
Jupiterlaan, wegen die eveneens worden gebruikt door twee 
buslijnen (48 en 54), met files tot gevolg die tijdens de spitsuren 
soms gaan tot de Domainelaan.

1. Hoe verzoent het Gewest die verkeersomleidingen en de 
noodzaak om de reissnelheid van het openbaar vervoer te 
verbeteren ?

2. Met welke gegevens wordt er rekening gehouden om de reis-
snelheid van de MIVB te bepalen ?

Antwoord : De lijnen van het openbaar vervoer volgen het 
volledige Brusselse wegennet en bijgevolg ook de gemeete-
lijke wijken. Door het sluipverkeer in de residentiële buurten 
te beperken, kunnen het openbaar vervoer en de actieve modi 
beter circuleren en kunnen de projecten die ernaar streven het 
gebruik van de alternatieve modi te begunstigen ten nadele 
van het gebruik van de eigen auto in een dicht stadsgebied tot 
ontwikkeling komen.

Het beschermen van residentiële wijken is verenigbaar met 
een Avantibeleid dat ernaar streeft :

–     het openbaar vervoer op dichtgeslibde assen te beschermen 
d.m.v. eigen banen of andere busbanen ;

–     voorrang te verlenen aan assen die door trams en bussen 
gebruikt worden ;

–     de verkeerslichten van op afstand te bedienen ;

–     te voorzien in menselijke middelen daar waar het nuttig blijkt 
via mobiliteitscontracten.

Dit alles is niet eigen aan het Avantiprogramma maar 
maakt al deel uit van het GewOP, Iris 2 of ook nog de huidige 
beheersovereenkomst.

Question n° 961 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

Les conditions de mise en œuvre du programme Avanti.  

Dans le cadre du plan Avanti pour le réseau en surface, divers 
investissements sont consentis, notamment pour ce qui est des 
télécommandes de feux ou encore des sites propres. Au-delà de 
ceux-ci, il est utile de s’interroger sur la stratégie mise en place et 
l’adéquation entre les différentes mesures prises pour améliorer la 
mobilité à Bruxelles.  

Ainsi, en parallèle à ces mesures, la politique régionale 
prévoit la mise en place d’aménagements visant à reporter le 
trafic de transit hors des zones résidentielles et donc sur les voiries 
régionales et inter-quartiers, voiries également empruntées par les 
trams et les bus… Ce qui a pour conséquence que les trams et bus 
sont englués dans le flot de voitures contraintes d’emprunter ces 
mêmes voiries.

Par exemple, à Forest, l’accès à l’avenue Alexandre Bertrand 
a été bloqué au niveau de l’avenue Besme. La conséquence est 
que les automobilistes qui veulent sortir de la commune doivent 
prendre les avenues Victor Rousseau et Jupiter, voiries également 
empruntées par deux lignes de bus (48 et 54), avec des files qui 
remontent jusqu’à l’avenue du Domaine pendant les heures de 
pointe.

1. Comment la Région concilie-t-elle ce report de trafic et la 
nécessité d’améliorer la vitesse commerciale des transports 
publics ?

2. Quelles sont les données prises en compte pour juger de la 
vitesse maximale de la STIB ?

Réponse : Les lignes du transport public parcourent 
l’ensemble du réseau routier bruxellois et par conséquent 
également les quartiers des communes. Par la limitation du trafic 
de transit dans les quartiers résidentiels, la circulation du transport 
public et des modes actifs sont améliorées, des projets visant à 
accroitre d’avantage les performances des modes alternatifs 
à l’utilisation de la voiture individuelle en milieu urbain dense 
peuvent s’élaborer.

Les objectifs de protection des quartiers résidentiels sont 
compatibles avec une politique Avanti qui veille à :

–     protéger, par sites propres ou autres bandes bus, le transport 
public sur les axes encombrés ;

–     à mettre en priorité les axes empruntés par les trams et les 
bus ;

–     à gérer les feux par télécommande ;

–     à prévoir les moyens humains là où cela s’avère utile via les 
contrats de mobilité.

Tout ceci n’est pas propre au Programme Avanti mais se 
retrouve déjà écrit dans le PRD, Iris 2 ou encore l’actuel contrat 
de gestion.
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De toekomstige multimodale specialisatie van de wegen zal 
er dan ook op gericht zijn de strategische doelstellingen van de 
mobiliteit en de duurzame stad te concretiseren en ze zal in de 
toekomst een betere globale samenhang mogelijk maken tussen 
de verschillende netten en verplaatsingsmodi en dit, voor een 
betere prestatie van elke modus waarbij ze in overeenstemming 
zal zijn met de bestaande teksten, reglementen en vademecums.

Het op de wegen is Vorst voor de bussen 48 en 54 gegeven 
voorbeeld komt niet tot uiting in de kritieke situaties van de 
MIVB.

De doelstellingen komen voor in het beheerscontract en de 
opgerichte Task Force om het Avantiprogramma te volgen volgt 
zowel de geplande tijd op basis van de uurregeling (voor de doel-
stellingen van art. 44 : Vaststellingen en doelstellingen betreffende 
de prestaties van het bovengronds net) als de tijdmetingen die 
tijdens het jaar door de voertuigen geregistreerd worden (snelheid 
klanten waaraan een dotatie verbonden is). Het zijn natuurlijk 
dezelfde gegevens die gebruikt worden wanneer we a priori of a 
posteriori proberen na te gaan voor welke winsten een inrichting 
of verkeersbeheermaatregel gezorgd heeft.

Vraag nr. 962 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

Valorisatie van de spoorwegbermen voor de fietsers en de 
voetgangers.

De regering denkt aan de mogelijke valorisatie van de spoor-
wegbermen voor de fietsers en de voetgangers.  

De werkzaamheden met de stuurgroep voor het GEN voor 
fietsers en de begeleidingscomités worden voortgezet.  

1. Wat is de vooruitgang binnen die stuurgroepen en 
begeleidingscomités ?

2. Wat zijn de projecten voor de valorisatie in kwestie ?  

3. Wat is de planning voor elk project ?

4. Wat zijn de middelen voor elk project ?

5. Hoe worden de prioriteiten bepaald ?

Antwoord : De intergewestelijke stuurgroep, waarin 
de gewesten, de provincie Vlaams-Brabant en andere 
instanties (Perspective, Leefmilieu Brussel, de Vlaamse 
Landmaatschappij,…) zetelen, komt om de drie maanden bijeen. 
Deze groep maakt de stand van zaken op voor de grote projecten 
en uitdagingen van het fiets-GEN, en overloopt daarbij de 
specifieke punten waarvoor knopen moeten worden doorgehakt.

Er worden ook diverse specifieke begeleidingscomités geor-
ganiseerd, met name met de Werkvennootschap van het Vlaams 
Gewest.

Aussi la future spécialisation multimodale des voiries visera 
à concrétiser les objectifs stratégiques de la mobilité et de la 
ville durable et permettra à l’avenir une meilleure cohérence 
globale entre les différents réseaux et modes de déplacement 
et ce pour une meilleure performance de chacun d’eux tout 
en se voulant en adéquation avec les textes, règlements et 
vade-mecum existants.

L’exemple donné sur les voiries à Forest pour les bus 48 et 54 
ne ressort pas dans les alertes de la STIB.  

Les objectifs figurent dans le contrat de gestion et la Task 
Force mise en place pour suivre le programme Avanti suit à la 
fois le temps planifié d’après horaires (pour les objectifs de l’art. 
44 : Constats et objectifs relatifs aux performances du réseau de 
surface) et l’ensemble des mesures de temps enregistrées par 
les véhicules tout au long de l’année (vitesse clients, à laquelle 
une dotation est liée). Ce sont évidemment les mêmes données 
qui sont utilisées lorsqu’on cherche à identifier a priori ou a 
posteriori les gains liés à un aménagement ou à des mesures de 
gestion de trafic.

Question n° 962 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

La valorisation des talus du chemin de fer pour les cyclistes 
et les piétons.

Parmi les projets à venir du gouvernement, il y a celui de la 
valorisation des talus du chemin de fer pour les cyclistes et les 
piétons.

Il est ainsi prévu de poursuivre en 2018 les travaux avec le 
groupe de pilotage RER vélo et les comités d’accompagnement 
des projets.

1. Pourriez-vous m’informer de l’état d’avancement de ces 
groupes de pilotage et comités d’accompagnement ?

2. Pourriez-vous préciser quels sont les différents projets de 
valorisation des talus du chemin de fer ?

3. Quel est le planning lié à chacun de ces projets ?

4. Quel est le budget lié à chacun de ces projets ?

5. Comment sont établies les priorités entre ces projets ?

Réponse : Le groupe de pilotage interrégional incluant 
les Régions, la Province du Brabant flamand et d’autres 
instances (Perspective, Bruxelles Environnement, la Vlaamse 
Landmaatschappij…) se réunit tous les trois mois. Ce groupe fait 
l’état des lieux des grands projets et des enjeux du RER vélo, 
en passant en revue des points spécifiques qui nécessitent un 
arbitrage.

Plusieurs comités d’accompagnement spécifiques sont 
organisés, notamment avec le Werkvennootschap de la Région 
flamande.



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36) 117

Samen met de provincie Vlaams-Brabant voert Brussel 
Mobiliteit een haalbaarheidsstudie uit om fietsostrades te creëren 
langs de lijnen 50 en 50A. De conclusies van die studie zullen in 
2018 beschikbaar zijn.

Een nieuwe haalbaarheidsstudie over een fiets-GEN-tracé 
langs de nieuwe gevangenis in Haren zal begin 2018 worden 
opgestart.

Beliris heeft de haalbaarheidsstudie afgerond over een 
fietspad langs de L28 (tussen Bockstael en het kanaal), die ook 
door Perspective wordt opgevolgd in het kader van het SVC 
Weststation.

Het wijkcontract Abdij in Vorst heeft de haalbaarheid van een 
route langs de L124 in detail bestudeerd.

De fiets-GEN-projecten die langs spoorwegbermen lopen, 
andere dan die welke hiervoor al zijn vermeld, zijn :

–     De L26 tussen Moensberg en Diesdelle, aangestuurd door 
Leefmilieu Brussel. De haalbaarheidsstudie is nog niet 
begonnen.

–     De L60 tussen de gewestgrens en het kanaal. 
Haalbaarheidsstudie op te starten.

–     De L36 tussen de gewestgrens en het Noordstation. 
Projectstudie tussen Ransonstraat en Gewestgrens en haal-
baarheidsstudie van Schaarbeek Station tot Ransonstraat op 
te starten.

De meeste projecten bevinden zich, zoals vermeld in § 2, in 
het stadium van de haalbaarheidsstudies. De onderhandelingen 
met Beliris over bijakte 13 zijn momenteel bezig waardoor ik de 
conclusies ervan niet kan bezorgen.

Vlaanderen voert werken uit op de L60 vanaf Asse in 2018, 
en er zal een verbinding worden gemaakt met de Bosstraat om de 
continuïteit te waarborgen.

De budgetten zijn beperkt aangezien het gaat om haalbaar-
heids- en tracéstudies. Bij de netwerkstudie in 2012 werd de 
kostprijs van het fiets-GEN geraamd op 400.000 euro/km. De 
eerste nauwkeurige schattingen die plaatsvonden in het kader 
van het wijkcontract Abdij en voor spoorlijn L28 komen op 
hogere bedragen uit, wegens het grotere aantal werken dat moet 
gebeuren in de stadsomgeving, vergeleken met de rest van het 
fiets-GEN-netwerk. De grootte-orde schommelt bijgevolg tussen 
1 en 3 miljoen euro/km.

De prioriteiten voor het BHG werden opgesteld in het kader 
van het fietspadenplan, dat beoogt een doorlopend netwerk met 
van de rijweg gescheiden fietsinrichtingen aan te leggen. De 3 pri-
oriteiten werden vastgelegd in een samenwerkingsovereenkomst 
tussen de Gewesten, Vlaams-Brabant en NMBS die ondertekend 
werd in het begin van deze legislatuur : de L60 (Jette-Bockstael), 
de L36 (Leuven-Schaarbeek) en de kanaalroute. Het plan omvat 
eveneens L26, die een « missing link » in het infrastructuurnet 
wegwerkt, net als de L28, die de route met het grootste gebruik-
spotentieel vormt.

Avec la province du Brabant flamand, Bruxelles Mobilité 
réalise une étude de faisabilité pour créer des vélostrades le 
long des lignes 50 et 50A. Les conclusions de cette étude seront 
disponibles en 2018.

Une nouvelle étude de faisabilité concernant un tracé RER 
vélo qui longe la nouvelle prison à Haren sera lancé début 
2018.

Beliris a clôturé l’étude de faisabilité d’un itinéraire cyclable 
le long de la L28 (entre Bockstael et le canal), qui est également 
suivi par Perspective dans le cadre du CRU Gare de l’Ouest.  

Le Contrat de Quartier Abbaye à Forest a étudié en détail la 
faisabilité d’une route le long de la L124.

Les projets du RER vélo qui se situent sur les talus de chemin 
de fer, autres que ceux mentionnés ci-dessus sont :

–     La L26 entre Moensberg et Vivier d’Oie, piloté par 
Bruxelles Environnement. L’étude de faisabilité n’a pas 
encore démarré.

–     La L60 entre la limite régionale et le canal. Étude de faisabilité 
à lancer.

–     La L36 entre la limite régionale et la gare du Nord. Étude du 
projet entre la rue Ranson et la frontière régionale et étude de 
faisabilité de la Gare de Schaerbeek jusqu’à la rue Ranson à 
lancer.

La plupart des projets sont, comme mentionnés dans le § 2, 
au stade d’études de faisabilité. Les négociations avec Beliris à 
propos de l’avenant 13 sont actuellement en cours, c’est pourquoi 
je ne peux vous en fournir les conclusions.

La Flandre réalisera les travaux sur la L60 à partir de Asse 
en 2018, et une connexion avec la rue du Bois sera réalisée pour 
assurer la continuité.

Les budgets sont limités vu qu’il s’agit d’études de faisabilité 
et d’études de tracé. Le coût du RER vélo avait été estimé à 
400.000 euro/km lors de l’étude de réseau en 2012. Les premières 
estimations précises faites dans le cadre du Contrat de Quartier 
Abbaye, arrivent à des montants bien plus élevés, à cause du 
nombre d’ouvrages plus important à réaliser en milieu urbain, 
comparé au reste du réseau RER vélo. L’ordre de grandeur varie 
dès lors entre le million et les 3 millions/km.  

Les priorités pour la RBC ont été établies dans le cadre du 
plan des pistes cyclables, qui vise à construire un réseau continu 
d’aménagements vélo séparés de la chaussée. Les 3 priorités 
ont été fixées dans un accord de coopération entre les Régions, 
le Brabant flamand et la SNCB qui a été signé au début de la 
présente législature : la ligne 60 (Jette-Bockstael), la ligne 36 
(Louvain-Schaerbeek) et l’itinéraire du canal. Le plan comprend 
également la ligne 26, qui élimine un « chaînon manquant » dans 
le réseau d’infrastructure, tout comme la ligne 28, qui constitue 
l’itinéraire présentant le plus grand potentiel d’utilisation.
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Vraag nr. 963 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

Aanbod van bestaande openbare parkeervoorzieningen aan 
de Brusselaars.

Een van de doelstellingen van de regering in het kader van het 
parkeerbeleid is een oplossing te vinden om private en openbare 
parkeerplaatsen aan de Brusselaars aan te bieden buiten de 
werkuren.

Een project voor gedeeld gebruik van de parking GOB-CCN 
met de omwonenden wordt thans uitgevoerd.

1. Graag meer informatie over dat project GOB-CCN.  

2. Wat worden de toegangsvoorwaarden voor de parking 
GOB-CCN ?

3. Volgen er projecten van dezelfde aard ? Zo ja, welke ?

Antwoord : Het project van het gemeenschappelijk gebruik 
van de CCN-parking werd goedgekeurd binnen de RvB van 
parking.brussels. Dit kan beschouwd worden als een voorafgaan-
delijke test voor de lancering van de project van parksharing met 
andere private of publieke actoren en streeft ernaar om standaard 
methodes en uitbatingsvoorwaarden op te stellen.

Dit project heeft de aanzet gegeven tot verschillende admi-
nistratieve initiatieven en tot het voorstel van een partnerschap-
sovereenkomst die zich nog binnen de afwerkingsfase bevindt. 
Deze overeenkomst legt de wederzijdse verplichtingen vast, 
verdeelt inkomsten, verantwoordelijkheden, enz. 

Het project blijft evenwel onderworpen aan een beperking. 
Het zal maar gelanceerd kunnen worden van zodra een minimale 
duur voor de overeenkomst gelanceerd is. Wij beogen minimum 
2 jaar om een echte meerwaarde te bieden wat betreft het aanbod 
en om de investeringen om de parking uit te rusten op te vangen. 
Met de toekomstige verkoop van het CCN gebouw in het voor-
uitzicht en met de verhuis van de gewestelijke administratie, is 
deze minimale duur nog steeds niet gewaarborgd. In functie van 
de evoluties in verband met het gebouw zal er beslist worden of 
men al dan niet met het project zal doorgaan.

De (niet definitieve) uitbatingsvoorwaarden inzake het gedeeld 
gebruik van de CCN parking betreffen de 50 parkeerplaatsen van 
de parking gelegen op verdieping -1 die voorbehouden is aan de 
bedienden van de GOB. De uitbating van deze parking streeft 
ernaar om het parkeren voor de omwonenden te bevorderen. Zo 
zou deze toegankelijk zijn voor « externen » (buurtbewoners) van 
18h00 tot 7h30 door de week en 24h/24 tijdens de weekends. Het 
tarief voor de buurtbewoners moet nog worden bepaald maar dit 
zal lager zijn dan de marktprijs. Wij mikken vooraf op een tarief 
van ongeveer 50 euro/maand. 

Er bestaan momenteel geen andere projecten die zich in 
een dermate gevorderd stadium bevinden, een aantal lopende 
contacten (zie hierna) hebben nog niet geleid tot een principeak-
koord onder de partijen.

Question n° 963 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

La mise à disposition de parkings publics existants au 
bénéfice des Bruxellois.

En matière de stationnement, l’un des objectifs du gouverne-
ment est de dégager des solutions pour mettre les parkings privés 
et publics existants à la disposition des Bruxellois en dehors des 
heures ouvrables.

Un projet de mutualisation du parking SPRB-CCN à 
destination des riverains est actuellement en cours de réalisation.

1. Pourriez-vous nous en dire davantage par rapport à ce projet 
SPRB-CCN ?

2. Quelles seront les modalités d’accès au parking SPRB-CCN ?
 

3. D’autres projets de ce type suivent-ils ? Si oui, lesquels ?

Réponse : Le projet de mutualisation du parking CCN a été 
approuvé en CA de parking.brussels. Il est à considérer comme 
une phase test préalable au lancement de projets de parksharing 
avec d’autres acteurs privés ou publics et vise à construire les 
méthodes et conditions d’exploitation types.  

Ce projet a donné lieu à différentes démarches administratives 
et à une proposition de convention de partenariat toujours en cours 
de finalisation. Cette convention fixe les obligations réciproques, 
partage des recettes, responsabilités, etc.  

Cependant, ce projet reste soumis à une contrainte. Celui-ci 
ne pourra être lancé que si une durée minimale de partenariat est 
garantie. Nous visons minimum 2 ans pour apporter une réelle 
plus-value en termes d’offre et pour amortir les investissements 
consentis pour équiper le parking. Or, dans la perspective de la 
vente du building CCN et du déménagement de l’administra-
tion régionale, cette durée minimale requise n’est toujours pas 
garantie. En fonction des évolutions relatives au bâtiment, il sera 
décidé de la poursuite ou non du projet.  

Les conditions d’exploitation (non définitives) de mutualisa-
tion du parking CCN concernent les 50 emplacements du parking 
au niveau -1 réservé aux employés du SPRB. L’exploitation de ce 
parking vise à favoriser le stationnement des riverains. Celui-ci 
serait accessible aux usagers « extérieurs » (riverains) de 18h00 
à 7h30 en semaine, et 24h/24 les weekends. Le tarif pour les 
riverains reste à définir mais il sera en deçà du prix du marché. 
Nous visons à priori un tarif de 50 euros/mois environ.  
 

Il n’existe pas à ce jour d’autres projets à un stade aussi 
avancé, certains contacts en cours (voir ci-après) n’ayant pas 
encore donné lieu à un accord de principe par les parties.  
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Ter herinnering bepaalt het BWLKE dat parking.brussels op 
vraag van de titularis van de milieuvergunning de overtollige par-
keerplaatsen zal mogen beheren. Binnen dit kader heeft tot nu toe 
geen enkele onderneming aan het Agentschap verzocht om diens 
extra parkeerplaatsen te beheren, met een voorkeur voor ofwel 
andere opties (het betalen van lasten of afschaffing van deze par-
keerplaatsen) of een beroep gedaan op private actoren in het geval 
van een gemeenschappelijk gebruik van deze parkeerplaatsen.

Parking.brussels knoopt evenwel op proactieve manier 
contacten aan om zeggenschap te verwerven over de uitbatings-
voorwaarden van gedeelde parkings op strategische plaatsen en 
er zouden projecten moeten volgens met publieke en private 
actoren, of dit nu gebeurt binnen het kader van een prospectie 
aangaande de ontwikkeling van een overgangsaanbod (P+R) of 
om de afgeschafte plaatsen op de openbare weg te compenseren 
tijdens de heraanleg. Het betreft bijvoorbeeld de rand (E40, 
Bordet…) of de residentiële wijken (kleine ring, Zuid…), via de 
ziekenhuizen, handelszaken, kantoorgebouwen en administraties. 
Bij een principeakkoord van de prospect, zou er vervolgens een 
ontwerp kunnen worden voorgelegd aan de Raad van Bestuur op 
basis van een businessplan en een samenwerkingsovereenkomst 
voor de conclusie.

Parksharing vormt een opdracht die in 2018 in sneller 
vaarwater moet terechtkomen.

Parking.brussels zal de communicatie hiervoor verbeteren, 
onder andere via zijn nieuwe website en communicatiemid-
delen, een kaderopdracht voor de uitrusting en de uitbating 
van de parkings zal begin volgend jaar worden gelanceerd en 
een partnerschapsovereenkomst tussen Leefmilieu Brussel en 
parking.brussels werd ondertekend met ter verbetering van de 
samenwerking wat betreft het openstellen van privéparkings aan 
de buurtbewoners binnen het kader van het BWLKE.

De genomen maatregelen streven ernaar om het gebrek aan 
interesse vanwege de bedrijven voor de optie « parksharing » en 
meer in het bijzonder wat betreft een parksharing beheerd door 
parking.brussels recht te trekken.

Vraag nr. 964 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

Bouw van parkeervoorzieningen voor fietsen, motoren en 
motorfietsen door parking.brussels.

Parking.brussels zal parkeervoorzieningen voor fietsen, 
motoren en motorfietsen bouwen.

In de initiële begroting 2017 wordt daartoe 306.000 euro 
ingeschreven. Dat bedrag is gestegen tot 491.000 euro in de 
aangepaste begroting en tot 548.000 euro in de begroting 2018.

1. Graag het aantal projecten dat bij parking.brussels ingediend 
is per gemeente.

Pour rappel, le CoBrACE stipule que parking.brussels pourra, 
à la demande du titulaire du permis d’environnement, gérer les 
emplacements de parking excédentaires. Dans ce cadre, aucune 
entreprise n’a à ce jour demandé à l’Agence de gérer ses emplace-
ments excédentaires, préférant visiblement, soit les autres options 
(payer la charge ou supprimer ses emplacements) ou faisant 
appel aux acteurs privés dans le cas d’une mutualisation de ses 
emplacements.

Cependant, parking.brussels initie de manière proactive des 
contacts afin d’avoir la maitrise sur les conditions d’exploitation 
de parkings mutualisés dans des lieux stratégiques et des projets 
devraient suivre avec des acteurs publics et privés, que ce soit 
dans le cadre d’une prospection relative au développement d’une 
offre de transit (P+R) ou pour compenser des emplacements 
supprimés en voirie lors de réaménagements. Il s’agit par 
exemple de la périphérie (E40, Bordet…) ou de quartiers rési-
dentiels (petite-ceinture, Midi…), via des hôpitaux, commerces, 
immeubles de bureaux et administrations. En cas d’accord 
de principe du prospect, un projet serait ensuite soumis au 
conseil d’administration sur la base d’un business plan et d’une 
convention de partenariat avant toute conclusion.  

Le parksharing est une mission vouée à s’accélérer en 2018.  

Parking.brussels améliorera la communication à ce propos, 
via son nouveau site web notamment et des supports de commu-
nication, un marché cadre pour l’équipement et l’exploitation des 
parkings sera lancé en début d’année prochaine et une convention 
de partenariat entre Bruxelles Environnement et parking.brussels 
a été signée en vue d’améliorer la collaboration pour stimuler 
l’ouverture des parkings privés aux riverains dans le cadre du 
CoBrACE.

Ces mesures prises visent à corriger le manque d’intérêt des 
entreprises pour l’option « parksharing » et plus particulièrement 
pour un parksharing géré par parking.brussels dans le cadre du 
CoBrACE.

Question n° 964 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

La construction de parkings pour vélos, motocycles et 
vélomoteurs par parking.brussels.

Dans le cadre de ses missions, parking.brussels prévoit de 
construire des parkings pour vélos, motocycles et vélomoteurs.

Au budget initial 2017, le montant alloué à ce projet était de 
306.000 euros. Il est passé à 491.000 euros à l’ajusté et monte à 
548.000 euros dans le budget 2018.

1. Pourriez-vous préciser, par commune, le nombre de projets 
déposés auprès de parking.brussels ?
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2. Graag de in 2017 geselecteerde projecten per gemeente en de 
kostprijs.

Antwoord : Men dient 3 zaken te onderscheiden :

1. De eigen investeringen van parking.brussels :

In 2017 zal parking.brussels voor een totaal van 30 fietsboxen 
aangekocht en geïnstalleerd hebben in 10 gemeenten (Elsene, 
Vorst, Sint-Gillis, Ukkel, Schaarbeek, Anderlecht, Sint-
Jans-Molenbeek, Sint-Agatha-Berchem, Jette, Etterbeek). 
Dit voor een totaal bedrag van 118.950 euro excl. BTW. 
parking.brussels zal dan trouwens 3 extra fietsstallingen 
geïnstalleerd hebben aan de metrostations Kraainem, 
Koning Boudewijn en Beaulieu voor een totaal bedrag van 
61.740 euro excl. BTW. 

Tot slot, zal parking.brussels de inrichting van 3 fietslokalen 
voor omwonenden hebben gefinancierd via de projectoproep 
voor een totaalbedrag van 28.438,50 euro excl. BTW.

2. De voorfinanciering van de aankoopcentrale via de aankoop-
centrale van parking.brussels :

De aankoopcentrale stelt de gemeenten in staat om rechtstreeks 
materiaal voor fietsparkeren aan te schaffen (fietsboxen, 
nietjes, beschuttingen,…).

In 2017 werden er 29 fietsboxen, 60 fietsnietjes en 1 hokje 
besteld door 7 gemeenten die zijn aangesloten bij de aan-
koopcentrale. Dit vertegenwoordigt een totaal bedrag van 
123.532 euro excl. BTW.

3. De samenwerking tussen parking.brussels en Brussel 
Mobiliteit voor de subsidies aan de gemeenten :

In 2017, heb ik voorgesteld om de investeringen van de 
gemeenten in parkeeruitrustingen voor fietsen te stimuleren. 
Op die manier en in overeenstemming met het beschikbare 
budget van parking.brussels werd er voorgesteld dat parking.
brussels tussenbeide komt op niveau van de gemeenten die 
ofwel het beheer van het autoparkeren aan parking.brussels 
hebben uitbesteed, ofwel het beheer van hun fietsboxen 
aan parking.brussels hebben uitbesteed (via het project 
Cycloparking). 

Bijgevolg bedraagt het deel dat voor het jaar 2017 ten laste 
genomen wordt door parking.brussels de som van 19.545 euro 
excl. BTW.

Momenteel bedragen de totale uitgaven 352.205,50 euro excl. 
BTW.

Vraag nr. 965 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De communicatie in verband met de alternatieven voor de 
auto.

Een van de doelstellingen van de regering is beter te commu-
niceren in verband met de alternatieven voor de auto.

Een van de tools is de Week van de Mobiliteit en de Autoloze 
Zondag.

2. Pourriez-vous préciser, par commune, les projets retenus en 
2017 ainsi que leurs coûts ?

Réponse : Il faut distinguer 3 choses :

1. Les investissements propres de parking.brussels :

En 2017, parking.brussels aura acheté et placé un total de 30 
box à vélos dans 10 communes (Ixelles, Forest, Saint-Gilles, 
Uccle, Schaerbeek, Anderlecht, Molenbeek-Saint-Jean, 
Berchem-Sainte-Agathe, Jette, Etterbeek). Cela représente un 
montant total de 118.950 euros HTVA. Par ailleurs, parking.
brussels aura installé 3 consignes vélos supplémentaires aux 
stations de métro Crainhem, Roi Baudouin et Beaulieu pour 
un montant total de 61.740 euros HTVA.  

Enfin, parking.brussels aura financé l’aménagement de 3 
locaux vélos riverains via l’appel à projets pour un montant 
total de 28.438,50 euros HTVA.

2. Le préfinancement des achats des communes via la centrale 
d’achat de parking.brussels :

Cette centrale d’achat permet aux communes de se fournir 
directement en équipement de stationnement vélo (box à 
vélos, arceaux, abris,…). 

En 2017, 29 box à vélos, 60 arceaux et 1 abri ont été 
commandé par 7 communes adhérentes à la centrale d’achat. 
Cela représente un montant total de 123.532 euros HTVA.  

3. La collaboration entre parking.brussels et Bruxelles Mobilité 
pour les subsides aux communes :

En 2017, j’ai proposé de stimuler l’investissement des 
communes dans les équipements de stationnement pour les 
vélos. De cette manière et en accord avec le budget disponible 
de parking.brussels, il a été proposé que parking.brussels inter-
viennent auprès des communes qui ont soit délégué la gestion 
du stationnement automobile à parking.brussels, soit délégué 
la gestion de leurs box vélo (via le projet Cycloparking) à 
parkin.brussels.  

De ce fait, pour l’année 2017, la part prise en charge par 
parking.brussels est de 19.545 euros HTVA.  

À l’heure actuelle, le montant total des dépenses est de 
352.205,50 euros HTVA.

Question n° 965 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

La communication à propos des alternatives à la voiture.  

Parmi les objectifs du gouvernement, il y a celui de mieux 
communiquer à propos des alternatives à la voiture.

Quant aux outils prévus, il y a la Semaine de la mobilité et la 
Journée sans voitures.
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De communicatie over die evenementen gebeurt via een 
meerjaarlijkse promotieopdracht die strekt tot meer coherentie.

1. Kunt u me zeggen welke communicatiestrategie er is 
vastgesteld in het bestek van de meerjaarlijkse promotie-
opdracht ? Over welk doelpubliek gaat het ? Welke zijn de 
gebruikte communicatiemiddelen ?

2. Welk jaarlijks communicatiebudget wordt er uitgetrokken 
voor de Week van de Mobiliteit en de Autoloze Zondag ?

Antwoord : Tijdens de Week van de Mobiliteit en tijdens de 
Autoloze Zondag worden de Brusselaars en de bezoekers van 
het gewest op de vele uitdagingen inzake de Brusselse mobiliteit 
gewezen. De doelstelling op lange termijn van deze twee initia-
tieven is mensen ook na de Autoloze Zondag en de Week van de 
Mobiliteit aan te zetten zich in de stad met het openbaar vervoer, 
de fiets, te voet, via autodelen of op een andere manier in de stad 
te verplaatsen, zolang het maar niet met een privéwagen is.

De dienstverlener moet een sterk een duurzaam concept 
ontwerpen dat de voorrang geeft aan continuïteit (jaar na jaar 
dezelfde boodschap) en met de klemtoon op multimodaliteit.

De 3 doelstellingen zijn :

–     Informeren. 
Het grote publiek moet weten dat A. het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest een Week van de Mobiliteit organiseert en dat tijdens 
deze week de Autoloze Zondag plaatsvindt ; B. waarom deze 
initiatieven plaatsvinden ; C. dat meerdere activiteiten worden 
georganiseerd tijdens de Autoloze Zondag en gedurende de 
hele week.

–     Stimuleren. 
Het moet de Brusselaars en de bezoekers van het gewest 
aanzetten hun verplaatsingsgewoonten te veranderen ten 
voordele van een alternatieve mobiliteit en een betere 
levenskwaliteit voor iedereen.

–     Mobiliseren.
De campagne moet een gevoel van trots over het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest opwekken en moet mensen warm 
maken voor de doelstelling van duurzame mobiliteit.

De Autoloze Zondag en de Week van de Mobiliteit richt zich 
tot iedereen die in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest werkt of 
woont.

De Week van de Mobiliteit richt zich in het bijzonder tot :

–     automobilisten die dagelijks in het gewest rondrijden om er 
te komen werken ;

–     ouders en kinderen op weg naar/van school met de auto in 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, de schooldirecties en de 
leerkrachten ;

–     de bewoners van de Brusselse gemeenten die zich in hun 
gemeente vooral met de wagen verplaatsen (om boodschap-
pen te doen, iemand te bezoeken, enz.).

De Autoloze Zondag richt zich ook tot alle personen die het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest willen bezoeken tijdens deze 
speciale gelegenheid.

La communication de ces évènements se fait via un marché de 
promotion pluriannuel qui vise à davantage de cohérence.

4. Pourriez-vous m’indiquer quelle est la stratégie de com-
munication reprise dans le cahier des charges du marché de 
promotion pluriannuel ? Quel est le public cible ? Quels sont 
les modes de communication utilisés ?

5. Quel est le budget annuel de communication pour la Semaine 
de la mobilité et la Journée sans voitures ?

Réponse : Pendant la Semaine de la Mobilité ainsi que 
pendant le Dimanche sans voiture, l’attention des Bruxellois et 
des visiteurs de Bruxelles est attirée sur les différents défis en 
matière de mobilité à Bruxelles. L’objectif à long terme des deux 
initiatives est d’inciter les gens, aussi après le Dimanche sans 
voiture et la Semaine de la Mobilité, à se déplacer en ville avec 
les transports en commun, le vélo, à pied, grâce à l’autopartage ou 
d’une autre façon qu’avec un véhicule privé.

Le prestataire est chargé de développer un concept fort et 
durable, privilégiant la continuité (réutilisation du même message 
d’année en année) et insistant sur la multimodalité.

Les 3 objectifs sont :

–     Informer. 
Le grand public doit savoir A. que la Région de Bruxelles-
Capitale organise une Semaine de la Mobilité et que pendant 
cette semaine a lieu le Dimanche sans voiture ; B. pourquoi 
ces initiatives ont lieu ; C. que de nombreuses activités sont 
organisées le Dimanche sans voiture et tous les autres jours 
de la semaine.

–     Stimuler. 
Elle doit inciter les Bruxellois et les visiteurs à modifier leurs 
habitudes en matière de déplacement au profit d’une mobilité 
alternative et d’une meilleure qualité de vie pour tous.

–     Mobiliser.
La campagne doit éveiller un sentiment de fierté envers 
Bruxelles et mobiliser autour des objectifs de mobilité 
durable.

Le Dimanche sans voiture et la Semaine de la Mobilité 
s’adressent à tous ceux qui travaillent ou habitent à Bruxelles.  

La Semaine de la Mobilité s’adresse en particulier :

–     aux automobilistes qui effectuent quotidiennement leurs 
déplacements domicile-lieu de travail à Bruxelles ;

–     aux parents et leurs enfants lorsqu’ils se rendent à l’école/ 
reviennent de l’école en voiture à Bruxelles, aux directions 
d’école et aux professeurs ;

–     aux habitants des communes bruxelloises qui, dans leur 
commune, se déplacent surtout en voiture (pour faire des 
courses, rendre visite à quelqu’un, etc).

Le Dimanche sans voiture s’adresse aussi à toutes les 
personnes qui souhaitent visiter Bruxelles lors de cette occasion 
spéciale.
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De gebruikte communicatiemethodes :

–     partnerschap met de media (radiocampagne, affiches…) ;

–     website van het initiatief + sociale netwerken ;

–     drukwerk : brochures, flyers, vrijstellingen… ;

–     persrelaties (persdossier, verspreiden van boodschappen naar 
de media…) ;

–     evenementen : stands, promotiemateriaal, promoteams, 
feestelijk start- en afsluitend evenement, organisatie van fiets- 
en wandeltochten… ;

–     communicatiemateriaal voor de burgerinitiatieven en ini-
tiatieven van scholen en ondernemingen die bij de actie 
aansluiten.

Het jaarlijkse communicatiebudget voor de Week van de 
Mobiliteit en de Autoloze Zondag, alle producten + evenementen, 
is goed voor iets minder dan 500.000 euro.

Vraag nr. 966 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De tariefintegratie tussen de verschillende 
openbaarvervoernetten.

Er wordt overleg gepleegd met de andere gezagsniveaus en 
openbaarvervoeroperatoren met het oog op een tariefintegratie 
tussen de MIVB, De Lijn, de TEC en de NMBS. Elk jaar krijgen 
we te horen dat het overleg zijn gang gaat.  

1. Hoever staat het met die tariefintegratie ?

2. Hoeveel overlegvergaderingen hebben er plaatsgehad en 
sedert wanneer ?

3. Welke problemen moeten nog worden opgelost ?

4. Wanneer is het einde in zicht ?

Antwoord : Deze vraag kwam aan bod in de commissie 
Infrastructuur van 6 november laatstleden. Ik verwijs u dan ook 
graag door naar het antwoord dat ik daar gaf.

Vraag nr. 967 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De installatie en het beheer van de fietsboxen.

Inzake fietsenparkings heeft parking.brussels, in samen-
werking met de vzw Cyclo, de installatie en het beheer van de 
fietsboxen overgenomen.

Les modes de communication utilisés :

–     partenariat avec les media (campagne radio, affichage…) ;

–     site web de l’initiative + réseaux sociaux ;

–     produits imprimés : brochures, flyers, dérogations… ;

–     relations presse (dossier de presse, diffusion des messages 
aux media…) ;

–     evénementiel : stands, matériel de visibilité, équipes promo-
tionnelles, évènement festif de lancement et de clôture, orga-
nisation de balades vélo et piétonnes… ;

–     support communicationnel pour les projets citoyens et les 
initiatives des écoles et entreprises qui s’inscrivent dans la 
démarche.

Le budget annuel de communication pour la Semaine de la 
Mobilité et la Journée sans voitures, tous produits + évènementiel, 
représente un peu moins de 500.000 euros.

Question n° 966 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

L’intégration tarifaire entre les différents réseaux de 
transports publics.

Une concertation existe avec les autres niveaux de pouvoir et 
opérateurs de transport public en vue d’aboutir à une intégration 
tarifaire entre la STIB, De Lijn, les TEC et la SNCB. Chaque 
année, il nous est rappelé que la concertation sur ce projet se 
poursuit.

1. Où en est-on dans ce projet d’intégration tarifaire ?

2. Combien de réunions de concertation ont-elles eu lieu sur le 
sujet et depuis quand ?

3. Quels sont les problèmes qu’il reste à régler ?

4. Quand prévoit-on d’aboutir ?

Réponse : Cette question a été abordée lors de la commission 
Infrastructure du 6 novembre dernier. Je vous renvoie donc à la 
réponse que j’ai donnée.

Question n° 967 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

L’installation et la gestion des boxes à vélos.

En termes de parkings vélos, parking.brussels a repris, en 
collaboration avec l’ASBL Cyclo, l’installation et la gestion des 
boxes à vélos.
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Deze boxen zijn nuttig voor degenen die er gebruik van 
kunnen maken, ook al blijft hun capaciteit beperkt en geeft hun 
gebruik op de openbare weg soms problemen.

1. Hoeveel fietsboxen zijn geïnstalleerd op het grondgebied van 
het Gewest ?

2. Hoe zijn die fietsboxen verdeeld over de 19 gemeenten ?  

3. Hoeveel fietsboxen heeft het Gewest gefinancierd en wat was 
zijn tussenkomst per gemeente ?  

4. Welke gemeenten hebben het beheer van die fietsboxen over-
gedragen aan het Agentschap, en dus aan de vzw Cyclo ?  

Antwoord : 

1. Op 31 januari 2018, zullen er over heel het Gewest 286 
fietsboxen zijn. Let wel, het gaat hier om officiële cijfers van 
het Gewest die elke maand evolueren. Er bestaat ook steeds 
de mogelijkheid dat een gemeente een fietsbox niet heeft 
aangegeven bij het Gewest.

2. Per gemeente :

–     Anderlecht:13

–     Oudergem : 25

–     Sint-Agatha-Berchem : 8

–     Brussel-Stad : 37

–     Etterbeek : 10

–     Evere : 5

–     Vorst : 12

–     Ganshoren : 7

–     Elsene : 14

–     Jette : 30

–     Koekelberg : 4

–     Sint-Jans-Molenbeek : 14

–     Sint-Gillis : 22

–     Sint-Joost-ten-Node : 8

–     Schaarbeek : 32

–     Ukkel : 8

–     Watermaal-Bosvoorde : 12

–     Sint-Lambrechts-Woluwe : 21

–     Sint-Pieters-Woluwe : 4

3. Parking.brussels en Brussel Mobiliteit hebben budgetten 
terbeschikking voor het installeren van fietsboxen in de 
gemeenten.

parking.brussels zal 30 fietsboxen geïnstalleerd hebben in 10 
gemeenten (Elsene, Vorst, Sint-Gillis, Ukkel, Schaarbeek, 
Anderlecht, Sint-Jans-Molenbeek, Sint-Agatha-Berchem, 
Jette, Etterbeek).

Ces boxes sont utiles pour ceux qui peuvent en bénéficier 
même si leur capacité reste réduite et que leur empreinte sur la 
voie publique peut parfois poser problème.

1. Pourriez-vous nous informer du nombre de boxes à vélos 
déployés sur le territoire de la Région ?

2. Pourriez-vous préciser la répartition de ces boxes à vélos 
entre les 19 communes ?

3. Pourriez-vous préciser le nombre de boxes à vélos financés 
par la Région et quelle a été son intervention commune par 
commune ?

4. Pourriez-vous par ailleurs préciser quelles communes ont 
transféré la gestion de ces boxes à l’Agence, et donc à l’ASBL 
Cyclo ?

Réponse : 

1. Au 31 janvier 2018, il y aura 286 box vélos sur l’ensemble 
de la Région. Attention, il s’agit des chiffres officielles de 
la Région qui évoluent chaque mois. Aussi, il est toujours 
possible qu’une commune n’a pas déclaré un box vélo à la 
Région.

2. commune par commune :

–     Anderlecht : 13

–     Auderghem : 25

–     Berchem-Sainte-Agathe : 8

–     Bruxelles-Ville : 37

–     Etterbeek : 10

–     Evere : 5

–     Forest : 12

–     Ganshoren : 7

–     Ixelles : 14

–     Jette : 30

–     Koekelberg : 4

–     Molenbeek-Saint-Jean : 14

–     Saint-Gilles : 22

–     Saint-Josse-ten-Noode : 8

–     Schaerbeek : 32

–     Uccle : 8

–     Watermael-Boitsfort : 12

–     Woluwe-Saint-Lambert : 21

–     Woluwe-Saint-Pierre : 4

3. Parking.brussels et Bruxelles Mobilité ont des budgets 
à disposition pour l’installation de boxes vélo dans les 
communes.

parking.brussels aura placé 30 box à vélo dans 10 communes 
(Ixelles, Forest, Saint-Gilles, Uccle, Schaerbeek, Anderlecht, 
Molenbeek-Saint-Jean, Berchem-Sainte-Agathe, Jette, 
Etterbeek).
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Wat betreft de andere boxen die worden geplaatst met subsidies 
toegekend door Brussel Mobiliteit en het Parkeeragentschap, 
ziehier de integrale verdeling van de voor 2017 toegekende 
boxen :

–     Anderlecht:5

–     Oudergem:8

–     Sint-Agatha-Berchem:5

–     Brussel-Stad:8

–     Etterbeek:3

–     Vorst:5

–     Ganshoren:7

–     Elsene:8

–     Jette:7

–     Koekelberg:2

–     Sint-Gillis:6

–     Sint-Joost-ten-Node:5

–     Schaarbeek:11

–     Ukkel:11

–     Sint-Lambrechts-Woluwe : 5

–     Sint-Pieters-Woluwe:4

4. Anderlecht, Etterbeek, Vorst, Elsene, Jette, Sint-
Jans-Molenbeek, Sint-Gillis, Schaarbeek, Ukkel, 
Watermaal-Bosvoorde.

Vraag nr. 968 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De uitvoering van projecten voor gewestelijke fietsroutes.

De laatste jaren werden verscheidene stedenbouwkundige 
vergunningen afgeleverd in het kader van het project voor gewes-
telijke fietsroutes. Die doorkruisen alle gemeenten en hebben tot 
doel een netwerk van trajecten voor fietsers te ontwikkelen.

Een aantal werken zijn voltooid, anderen zijn in uitvoering 
of gepland.

1. Kunt u mij zeggen welke werken werden uitgevoerd in 2017 ?

2. Kunt u mij bovendien zeggen welke werken worden gepland 
voor het jaar 2018 ?

Antwoord : In 2015 hebben we vooral rond de GFR’s van 
Vorst gewerkt : de GFR de Zenne, de GFR 8 en de GFR B, 
met als belangrijkste bouwplaatsen de Sint-Denijsstraat, de 
Brits Tweedelegerlaan en de Wapenrustingslaan, naast een 
heel aantal kleinere ingrepen op deze GFR’s : kruispunten, 
versmallingen…

Pour les autres box placés via subsides de Bruxelles Mobilité 
et de l’Agence de Stationnement, voici la répartition de la 
totalité de boxes octroyés pour 2017 :  

–     Anderlecht : 5

–     Auderghem : 8

–     Berchem-Sainte-Agathe : 5

–     Bruxelles-Ville : 8

–     Etterbeek : 3

–     Forest : 5

–     Ganshoren : 7

–     Ixelles : 8

–     Jette : 7

–     Koekelberg : 2

–     Saint-Gilles : 6

–     Saint-Josse-ten-Noode : 5

–     Schaerbeek : 11

–     Uccle : 11

–     Woluwe-Saint-Lambert : 5

–     Woluwe-Saint-Pierre : 4

4. Anderlecht, Etterbeek, Forest, Ixelles, Jette, Molenbeek-
Saint-Jean, Saint-Gilles, Schaerbeek, Uccle, Watermael-
Boitsfort. 

Question n° 968 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

L’exécution des projets d’itinéraires cyclistes régionaux.

Plusieurs permis d’urbanisme ont été délivrés ces dernières 
années dans le cadre du projet d’itinéraire cycliste régional. 
Ceux-ci traversent toutes les communes et visent à développer un 
maillage de parcours pour les cyclistes.

Certains chantiers sont terminés, d’autres en cours ou encore 
à venir.

1. Pourriez-vous m’informer des chantiers réalisés en 2017 ?

2. Pourriez-vous par ailleurs m’indiquer les chantiers planifiés 
pour l’année 2018 ?

Réponse : En 2015, nous avons surtout travaillé sur les ICR 
de Forest : l’ICR de la Senne, l’ICR 8 et l’ICR B, avec comme 
principaux chantiers, la rue Saint-Denis, le boulevard de la 
Deuxième Armée Britannique, et l’avenue des Armures, outre 
quelques interventions plus minimes sur ces ICR : carrefours, 
rétrécissements…
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In de eerste plaats worden de werken aan de GFR’s in het 
zuiden van Brussel voortgezet – namelijk Sint-Gillis en Elsene. 
Ook werd er een vergunning verkregen voor de Mutsaardlaan 
(GFR Maalbeek), de start van de werken is gepland in 2018.

Vraag nr. 969 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

De aankoop en het onderhoud van hybride bussen.

Het Gewest en de MIVB hebben nieuwe hybride bussen 
besteld. Die zullen de uitvoering van het toekomstige richtplan 
bus mogelijk maken.

1. Kunt u de fases voor de levering en indienststelling van deze 
hybride bussen detailleren ?

2. Wat zijn de totale kosten voor die aankoop ?

3. Wat is de raming van de jaarlijkse onderhoudskosten voor 
deze hybride bussen ?

4. Welke voorzieningen werden aangelegd voor de komst van 
deze bussen en wat waren de kosten daarvoor ?

5. Wat is het verschil in onderhoudskosten tussen de klassieke 
dieselbussen en deze hybride bussen ?

Antwoord : Gezien de aankoopprocedure van de hybride 
bussen nog loopt, is het in deze fase niet opportuun is meer details 
te geven over de aankoop- en onderhoudskosten, gezien deze 
twee aspecten deel uitmaken van de selectiecriteria voor deze 
aanbestedingen.

Wat de stalling en onderhoud van deze bussen betreft : het feit 
dat ze de vloot zullen vergroten met het oog op het busplan zal de 
creatie van een vijfde stelplaats nodig zijn, waarvoor de MIVB in 
onderhandeling is voor de aankoop van een terrein.  

De eerste bussen voor vervanging van de oudste bussen van 
de actuele vloot, zouden najaar 2018 geleverd moeten worden 
voor wat betreft de standaardbussen en begin 2019 voor de gelede, 
behoudens de leveringskalender die zal gekend zijn van zodra de 
aanbestedingsprocedure afgerond is.

Vraag nr. 970 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
4 december 2017 (Fr.) :

Verkeerslichten met digitale aftelling.

Sommige kruispunten in ons Gewest zijn uitgerust met ver-
keerslichten met digitale aftelling.

Tout d’abord, on poursuit les travaux aux ICR dans le sud de 
Bruxelles – à savoir Saint-Gilles et Ixelles. Un permis a également 
été obtenu pour l’avenue Mutsaard (ICR Maelbeek), le début des 
travaux est planifié en 2018.

Question n° 969 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

L’acquisition de bus hybrides et leur entretien.

La Région et la STIB ont commandé de nouveaux bus 
hybrides. Ceux-ci permettront la mise en œuvre du plan directeur 
bus à venir.

1. Pourriez-vous préciser les phases de livraison et de mise en 
service de ces bus hybrides ?

2. Quel est le coût global de cet achat ?

3. Quelle est l’évaluation du coût annuel d’entretien de ces bus 
hybrides ?

4. Quels sont les aménagements qui ont été réalisés pour les 
accueillir et quels en ont été les coûts ?

5. Quelle est la différence entre les coûts d’entretien des bus 
diesel classiques et de ces bus hybrides ?

Réponse : La procédure d’acquisition des bus hybrides est 
encore en cours, de sorte qu’il n’est pas opportun de préciser, à 
ce stade, de chiffres pour ce qui concerne le coût d’acquisition 
et de maintenance, ces deux aspects faisant partie des critères de 
sélection pour ces marchés.

En ce qui concerne le remisage et la maintenance de ces 
autobus, le fait qu’ils contribueront à l’élargissement de la flotte 
en vue du plan directeur bus nécessite la création d’un cinquième 
dépôt, pour lequel la STIB est en cours de négociation pour 
l’achat du terrain.

Les premiers bus, qui sont destinés au remplacement des 
plus anciens autobus de la flotte actuelle, devraient être livrés à 
l’automne 2018 pour les standards et début 2019 pour les articulés, 
sous réserve du calendrier de livraison qui sera connu dès que la 
procédure d’adjudication sera finalisée.

Question n° 970 de M. Marc Loewenstein du 4 décembre 
2017 (Fr.) :

Les feux à décompte numérique.

Certains carrefours de notre Région sont dotés de feux de 
signalisation à décompte numérique.
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In antwoord op verschillende vragen over dit onderwerp, 
verduidelijkt de Regering dat deze verkeerslichten met digitale 
aftelling slechts geïnstalleerd kunnen worden op kruispunten 
waar de duur van de cyclus niet kan worden aangepast en dat 
het Gewest dit soort verkeerslichten dus niet systematisch zal 
installeren, maar alleen op welbepaalde kruispunten.

Graag een antwoord op de volgende vragen :

1. Welke kruispunten zijn momenteel uitgerust met verkeers-
lichten met digitale aftelling ?

2. Voorziet u alleen verkeerlichten met digitale aftelling voor 
voetgangers of ook voor autobestuurders ?

3. Ingeval zulke lichten worden voorzien voor auto’s, wanneer 
bent u van plan die te installeren en welke kruispunten zouden 
het eerst worden beoogd ?

Antwoord : De volgende kruispunten zijn voorzien van een 
numerieke afteller voor voetgangers :

–     alle voetgangersoversteken van de Wetstraat ;

–     alle voetgangersoversteken van het kruispunt Wetstraat 
– Hertogstraat ;

–     1 voetgangersoversteek van het kruispunt Vooruitgangstraat 
– Koolbrandersstraat.

Er loopt sinds 1/09/2017 een test met een dynamische afteller 
op het kruispunt Oudergemselaan – Lemanstraat.  

Numerieke aftellers zijn niet compatibel met verkeerslichten 
die geen vaste cyclus hebben.

In Brussel hebben zo goed als alle kruispunten een variabele 
cyclus (groentijden die verlengd en afgebroken worden naargelang 
detecties van voertuigen en openbaar vervoer). Voertuigen hebben 
veel meer voordeel bij een variabele verkeerslichtenregeling (= 
intelligente regeling) dan bij de combinatie van een afteller en een 
vaste verkeerslichtenregeling.

Er wordt bijgevolg geen afteller voor voertuigen voorzien.

Vraag nr. 975 van mevr. Carla Dejonghe d.d. 11 december 
2017 (N.) :

De gratis MIVB-abonnementen.

Het is sinds jaren een politiek van het Brussels Gewest om 
bepaalde doelgroepen gratis toegang te verlenen tot het openbaar 
vervoer door hen een gratis abonnement te geven. Het gaat dan 
onder meer om kinderen uit het lager onderwijs, maar ook om 
bepaalde kansengroepen. Recent kwam daar nog een nieuwe groep 
bij. De regering besloot om ook gemeente- en OCMW-personeel 
van de 19 Brusselse gemeentes gratis toegang te verschaffen tot 
het Brusselse openbaar vervoer. De Brusselse senioren dan weer, 

En réponse à diverses questions sur le sujet, le gouverne-
ment précise que ces feux à décompte numérique ne peuvent 
être installés qu’aux carrefours dont la durée de cycle n’est pas 
adaptable, que la Région ne procèdera donc pas à l’installation 
systématique de ce type de feux à tous les carrefours, mais le fera 
à des carrefours judicieusement choisis.  

Pourriez-vous m’indiquer :

1. Quels sont les carrefours actuellement dotés de feux à 
décompte numérique ?

2. Prévoyez-vous des feux à décompte numérique uniquement 
pour les piétons ou également pour les automobilistes ?

3. Dans l’hypothèse où de tels feux sont prévus pour les voitures, 
quand prévoyez-vous de les installer et quels seraient les 
premiers carrefours visés ?

Réponse : Les carrefours suivants sont dotés d’un décompte 
numérique pour piétons :

–     tous les passages pour piétons de la rue de la Loi ;

–     tous les passages pour piétons du carrefour rue de la Loi – rue 
Ducale ;

–     1 passage pour piétons du carrefour rue du Progrès – rue des 
Charbonniers.

Depuis le 1/09/2017, il existe un test au moyen d’un 
décompteur dynamique au carrefour avenue d’Auderghem - rue 
Gén. Leman.

Les décompteurs numériques ne sont pas compatibles avec les 
feux de signalisation qui n’ont pas un cycle fixe.

A Bruxelles, presque tous les carrefours ont un cycle variable 
(la phase verte est prolongée ou interrompue selon la détection 
de véhicules et de transports publics). Une régulation des feux 
de signalisation variable (= régulation intelligente) est bien 
plus avantageuse pour les véhicules qu’une combinaison d’un 
compteur et d’une régulation des feux de signalisation fixe.

Par conséquent, aucun décompteur pour véhicules n’est prévu.

Question n° 975 de Mme Carla Dejonghe du 11 décembre 
2017 (N.) :

Les abonnements gratuits de la STIB.

La Région bruxelloise a de longue date pour politique 
d’assurer à certain groupes cibles un accès gratuit aux transports 
en commun en leur donnant un abonnement gratuit. Il s’agit 
notamment des élèves du primaire ainsi que de certains groupes 
défavorisés, auxquels s’est récemment ajouté un nouveau groupe, 
le gouvernement ayant en effet décidé d’offrir aussi l’accès gratuit 
aux transports en commun bruxellois au personnel des communes 
et des CPAS des 19 communes. Depuis mai 2013, les séniors 



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36) 127

die tot voor enkele jaren terug gratis met bus, tram of metro 
konden rijden, moeten sinds mei 2013 60 euro betalen.  

Het is duidelijk een goede zaak om het gebruik van het 
openbaar vervoer te stimuleren. Alleen speelt de demografie. De 
groepen die in aanmerking komen voor een gratis abonnement, 
groeien volgens de bevolkingsstatistieken ook aan.

Een ander aspect is dan weer de automatische toekenning. 
Sommige mensen ontvangen een gratis abonnement zonder 
dat ze dit echt nodig hebben, maar het Gewest moet de MIVB 
wel voor de gederfde inkomsten uit de abonnementenverkoop 
compenseren. Aan de hand van de automatische ontwaardingstoe-
stellen zou evenwel moeten nagegaan worden of sommige gratis 
abonnementen daadwerkelijk gebruikt worden of niet.

1. Hoeveel inwoners van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
ontvangen een gratis MIVB-abonnement ? Kan u deze 
opsplitsen naar de door de regering vastgelegde doelgroepen 
die in aanmerking komen voor gratis openbaar vervoer ? Hoe 
zijn deze cijfers geëvolueerd over de afgelopen drie jaar ?  

2. Hoeveel senioren kochten sinds 2014 een MIVB-abonnement 
aan het seniorenvoorkeurstarief ? Welke inspanningen levert 
de MIVB om deze doelgroep aan te sporen een abonnement 
aan te schaffen ? Werden er reeds specifieke mailings naar 
deze groep mensen gedaan ?

3. Wordt het principe van automatische toekenning van gratis 
abonnementen aangehouden ? Kan men momenteel nagaan 
of een gratis abonnement daadwerkelijk gebruikt wordt ; 
bijvoorbeeld door middel van het systeem van automatische 
ontwaardingsmachines ? Zo ja, hoeveel gratis abonnementen 
bleven dan ongebruikt de afgelopen drie jaar ?

Antwoord : Cijfers afgifte gratis abonnementen door de 
MIVB voor de periode gaande van november 2014 tot oktober 
2017 :

–     jaarabonnement 65+ gratis : 39.297 tussen november 2014 en 
oktober 2015, 38.604 tussen november 2015 en oktober 2016, 
43.268 tussen november 2016 en oktober 2017 ;

–     schoolabonnement gratis : 9.076 tussen november 2014 en 
oktober 2015, 9.478 tussen november 2015 en oktober 2016, 
7.700 tussen november 2016 en oktober 2017 ;

–     abonnement RIS-ERIS gratis : 52.094 tussen november 2014 
en oktober 2015, 56.532 tussen november 2015 en oktober 
2016, 51.283 tussen november 2016 en oktober 2017 ;

–     abonnement J (− 12 jaar, dat geldig kan zijn vanaf 6 jaar tot 
de dag voor 12 jaar) : 91.447 en december 2015, 95.918 en 
december 2016, 100.101 en december 2017.  

De MIVB heeft 55.221 betaalde 65+abonnementen afgeleverd 
(voorkeurtarief) tussen november 2014 en oktober 2015, 55.473 
tussen november 2015 en oktober 2016, 53.780 tussen november 
2017 en oktober 2017.

De inspanningen die de MIVB doet om de vernieuwing van 
het 65+-abonnement te promoten zijn meervoudig.

bruxellois, qui pouvaient prendre gratuitement le bus, le tram ou 
le métro il y a quelques années encore, doivent par contre payer 
60 euros.

Stimuler l’utilisation des transports en commun est 
évidemment une bonne chose. Mais la démographie joue. 
D’après les statistiques démographiques, les groupes qui peuvent 
bénéficier d’un abonnement gratuit vont également croissant.

Autre aspect : l’octroi automatique. Certaines personnes 
reçoivent un abonnement gratuit alors qu’elles n’en ont pas 
réellement besoin, mais la Région doit bel et bien compenser la 
STIB pour le manque à gagner encouru sur la vente d’abonne-
ments. On devrait toutefois contrôler, sur la base des valideurs 
automatiques, si certains abonnements gratuits sont effectivement 
utilisés ou pas.

1. Combien d’habitants de la Région de Bruxelles-Capitale 
reçoivent-ils un abonnement STIB gratuit ? Pouvez-vous les 
ventiler en fonction des groupes cibles définis par le gouver-
nement qui entrent en ligne de compte pour un abonnement 
gratuit aux transports en commun ? Comment ces chiffres 
ont-ils évolué au cours des trois dernières années ?

2. Depuis 2014, combien de séniors ont-ils acheté un 
abonnement STIB au tarif préférentiel sénior ? Quels efforts 
la STIB consent-elle afin d’inciter ce groupe cible à acheter 
un abonnement ? A-t-on déjà adressé des publipostages 
spécifiques à ce groupe cible ?

3. Maintient-on le principe de l’octroi automatique d’abon-
nements gratuits ? Peut-on actuellement contrôler si un 
abonnement gratuit est effectivement utilisé, par exemple au 
moyen du système de valideurs automatiques ? Dans l’af-
firmative, combien d’abonnements gratuits n’ont-ils pas été 
utilisés ces trois dernières années ?

Réponse : Chiffres de délivrance d’abonnements gratuits par 
la STIB : Pour la période allant de novembre 2014 à octobre 2017 : 

–     abonnement annuel 65+ gratuit : 39.297 entre novembre 2014 
et octobre 2015, 38.604 entre novembre 2015 et octobre 2016, 
43.268 entre novembre 2016 et octobre 2017 ;

–     abonnement scolaire gratuit : 9.076 entre novembre 2014 et 
octobre 2015, 9.478 entre novembre 2015 et octobre 2016, 
7.700 entre novembre 2016 et octobre 2017 ;

–     abonnement RIS-ERIS gratuit : 52.094 entre novembre 2014 
et octobre 2015, 56.532 entre novembre 2015 et octobre 2016, 
51.283 entre novembre 2016 et octobre 2017 ;

–     abonnement J (− 12 ans, qui peut être valable 6 ans – dès 
l’âge de 6 jusqu’à la veille du 12e anniversaire) : 91.447 
en décembre 2015, 95.918 en décembre 2016, 100.101 en 
décembre 2017.

La STIB a délivré 55.221 abonnements 65+ payants (tarif 
préférentiel) entre novembre 2014 et octobre 2015, 55.473 entre 
novembre 2015 et octobre 2016, 53.780 entre novembre 2016 et 
octobre 2017.

Les efforts mis en œuvre par la STIB pour promouvoir le 
renouvellement des abonnements 65+ sont multiples.
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Sinds april 2013 werd een gepersonaliseerde mailing verstuurd 
geadresseerd aan alle 65+-abonnees om hen te informeren over de 
verandering in procedure.

Sindsdien, en dat elk jaar in de piekperiode van de vernieuwing 
(april-mei) zet de MIVB een promotiecampagne op poten voor de 
vernieuwing van abonnementen. Deze campagne bestaat elk jaar 
uit affiches in stations, advertenties in de pers en versturen van 
mails.

De automatische toekenning wordt gebruikt voor de 65+abon-
nementen met voorkeurtarief en de S-abonnementen, en dit via 
een consultatie van de Kruispuntbank van de sociale zekerheid 
(KSZ). Een 65+abonnement met voorkeurtarief wordt toegekend 
voor 10 jaar. Een S-abonnement wordt toegekend voor 1 jaar.

De MIVB beschikt niet over informatie over het aantal gratis 
abonnementen die echt gebruikt worden. De Privacycommissie 
laat de MIVB niet toe om de persoonlijke gegevens (namen) te 
linken aan het abonnement en de valideringsdata (gebruik), dit om 
de anonimiteit van de gebruikers te garanderen.  

Vraag nr. 976 van mevr. Carla Dejonghe d.d. 11 december 
2017 (N.) :

De gebruikscijfers van Noctis.

Recent werd de nachtdienst van Bus 71 uitgebreid naar don-
derdagnachten, een typische uitgaansavond. Dat is uiteraard een 
goede zaak en het nachtelijk openbaar vervoer groeit daardoor op 
een organische manier.

Uit een antwoord op een recent gestelde schriftelijke vraag 
bleek dat Collecto, de collectieve nachttaxidienst, in 2016 244.111 
reizigers vervoerde. Het aantal zou jaarlijks stijgen. Bij het begin 
van deze dienst werd steeds gesteld dat deze dienst opgevat werd 
om als complement te dienen voor de nachtbusdienst Noctis. Het 
is dan ook interessant om te weten hoe het aantal gebruikers van 
Noctis evolueerde de afgelopen jaren, welke lijnen het populairst 
blijken en hoe de complementariteit tussen Collecto en Noctis nog 
verder uitgebouwd kan worden.

1. Hoeveel gebruikers telde Noctis jaarlijks sinds 2014 ? Kan 
u ook zeggen hoeveel passagiers er jaarlijks per lijn waren ? 
Wat blijken de populairste avonden voor Noctis te zijn ?  

2. Kan men op basis van de gebruikersgegevens nagaan of 
Collecto en Noctis complementair met elkaar zijn of becon-
curreren beide systemen elkaar ?

3. Werden er reeds plannen opgesteld om Noctis of Collecto nog 
verder uit te breiden ?

4. Werden er reeds tevredenheidsenquêtes gehouden over beide 
diensten ? Zo ja, wat was hier dan het resultaat van ?

Dès avril 2013, un mailing personnalisé a été adressé à 
l’ensemble de la base de données d’abonnés 65+ de la STIB afin 
de les informer du changement de procédure.

Depuis lors, et chaque année, en période de pic de renou-
vellement (avril-mai), la STIB met sur pied une campagne de 
promotion de renouvellement de l’abonnement. Cette campagne 
consiste, chaque année, en : des affichages en stations, des 
annonces dans la presse et l’envoi d’emails.

L’octroi automatique est utilisé pour les abonnements 65+ 
à tarif préférentiel et les abonnements S, et cela via la consulta-
tion de la Banque Carrefour de la Sécurité Sociale (BCSS). Un 
abonnement 65+ à tarif préférentiel est octroyé pour 10 ans. Un 
abonnement S est octroyé pour un an.

La STIB ne dispose pas d’information sur le nombre d’abon-
nements gratuits réellement utilisés. En effet, la Commission de 
la protection de la vie privée n’autorise pas la STIB à recouper les 
données personnelles (noms) liées à l’abonnement et les données 
de validation (utilisation), ceci afin de garantir l’anonymat des 
usagers.

Question n° 976 de Mme Carla Dejonghe du 11 décembre 
2017 (N.) :

Les nombres d’utilisateurs de Noctis.

Récemment, le service nocturne du bus 71 a été étendu au 
jeudi, un soir de sortie fréquent. Il va sans dire que c’est une 
bonne chose, car les transports en commun de nuit connaissent 
ainsi une croissance organique.

Il est ressorti d’une réponse à une question écrite récente que 
Collecto, le service de taxi collectif de nuit, a transporté 244.111 
voyageurs en 2016. Ce nombre augmenterait chaque année. 
Au début de ce service, on affirmait toujours qu’il fallait y voir 
un complément au service de bus de nuit Noctis. Aussi est-il 
intéressant de savoir comment le nombre d’utilisateurs de Noctis 
a évolué ces dernières années, quelles lignes se révèlent les plus 
fréquentées et comment on peut encore continuer à renforcer la 
complémentarité entre Collecto et Noctis.

1. Combien d’utilisateurs Noctis compte-t-il chaque année 
depuis 2014 ? Pouvez-vous également dire combien de 
passagers chaque ligne a transportés ? Quels sont les soirs les 
plus fréquentés pour Noctis ?

2. Sur la base des nombres d’utilisateurs, peut-on déterminer si 
Collecto et Noctis sont complémentaires ou bien si les deux 
systèmes sont concurrents ?

3. A-t-on déjà défini des projets afin d’encore développer Noctis 
ou Collecto ?

4. A-t-on déjà mené des enquêtes de satisfaction sur les deux 
services ? Dans l’affirmative, quel résultat ont-elles donné ?
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Antwoord : Het gebruik van Noctis vertegenwoordigt 0,18 % 
van het totale busnet van de MIVB, of een beetje minder dan 
200.000 ritten op jaarbasis (cijfers 2016).

De jaren 2015 en 2016 zijn geen jaren waarop men zich kan 
baseren voor pertinente vergelijkingen, gezien de lockdown en de 
gevolgen van de aanslagen, die de organisatie verstoord hebben 
van vele nachtelijke evenementen in het gewest. Desondanks, 
over een langere periode sinds 2012, steeg het gebruik van Noctis 
met gemiddeld 4 % per jaar.

De populairste lijnen situeren zich in het zuidoostelijke 
kwadrant van het gewest. Het gebruik van het Noctisnet stijgt 
sterk tijdens de weekends met festivals zoals Couleur Café of 
bij feestelijke evenementen die op een vrijdag of zaterdag vallen 
(Nationale Feestdag, Nieuwjaar, etc.). Voor die gelegenheid is 
het net vaak versterkt op vlak van frequentie of met bussen met 
grotere capaciteit. Bij een normale situatie is er anderzijds geen 
verschil in gebruik tussen vrijdag en zaterdag.  

In de mate waarin zowel Collecto als Noctis blijven stijgen in 
gebruik, kunnen we niet spreken van concurrentie, maar eerder 
van complementariteit. Ter herinnering : terwijl bij de start van 
Noctis het net een groot deel van het territorium dekte, zorgde 
de exploitatie met bussen op weinig gebruikte assen tot een 
disproportionele kost voor de gemeenschap. Dat leidde tot een 
betere specialisatie van het aanbod : bussen behouden op plaatsen 
en periodes waarin het gebruik gerechtvaardigd was en verplaat-
singen met taxi voorzien tegen verminderd tarief voor de andere 
verplaatsingen.

Op dit ogenblik zijn er geen plannen om Noctis en Collecto 
verder uit te breiden. Net als de rest van de dienstverlening, worden 
ook deze diensten tegen het licht gehouden bij de opstelling van 
het nieuwe beheerscontract.

Het nachtnet werd recent uitgebreid met lijn N11 die werd 
verlengd om een groter deel van de gemeente Ukkel te bedienen, 
terwijl de MIVB momenteel de verlenging van de exploitatie van 
lijn 71 test op donderdagavond tot 3 uur, om de studentenpopula-
tie te bedienen.  

De tevredenheidsenquêtes van de MIVB bevatten systema-
tisch een vraag over de tevredenheid van de klanten betreffende 
de doorkomstfrequenties op verschillende momenten van de dag, 
ook ’s nachts.

Zonder verrassing wordt het avondaanbod, en meer bepaald 
dat ’s nachts, zwaarder beoordeeld dan dat in andere periodes, en 
de klanten toonden zich strenger in 2016 dan in de andere jaren 
(37 % ontevreden, score van 0 tot 4/10), zelfs als het aanbod op 
zich identiek was.

Voor Collecto werden geen recente tevredenheidsenquêtes 
gevoerd.

Réponse : La fréquentation du réseau Noctis représente 
0,18 % du total du réseau de bus de la STIB, soit un peu moins de 
200.000 voyages sur base annuelle (chiffres 2016).

Les années 2015 et 2016 ne sont pas des années sur lesquelles 
on peut baser des comparaisons pertinentes, étant donné le 
lockdown et les suites des attentats, qui ont perturbé l’organisation 
de nombreuses activités nocturnes dans la Région. Néanmoins, 
sur période longue, depuis 2012, la fréquentation du réseau Noctis 
augmente de 4 % par an, en moyenne.

Les lignes les plus populaires se situent dans le cadrant 
Sud-Est de la Région. La fréquentation du réseau Noctis augmente 
fortement lors de weekends comprenant des festivals comme 
Couleur Café, ou des grands évènements festifs lorsque ceux-ci 
tombent un vendredi ou un samedi (Fête Nationale, Nouvel An, 
etc.). À cet effet, le réseau est souvent renforcé, en fréquences, 
ou par des bus plus capacitaires. Par contre, en situation normale, 
il n’y a pas de différence entre la fréquentation d’un vendredi et 
celle d’un samedi.

Dans la mesure où tant Collecto que Noctis continuent à 
progresser en fréquentation, on ne peut pas parler de concurrence, 
mais plutôt de complémentarité. Pour rappel, si à ses débuts 
le réseau Noctis couvrait une plus grande partie du territoire 
régional, une exploitation par bus sur des axes peu fréquentés 
conduisait à un coût disproportionné pour la collectivité. Cela a 
conduit à mieux spécialiser l’offre : garder des bus aux endroits et 
périodes où la fréquentation le justifie, et fournir le déplacement 
en taxi à prix réduit pour les autres déplacements.  

À l’heure actuelle il n’y a pas de projets de nouvelle extension 
du réseau de bus de nuit Noctis et du service Collecto. Tout 
comme les autres offres de transport, ces services sont également 
examinés lors de l’élaboration du nouveau contrat de gestion.

Le réseau de nuit s’est récemment étendu, la ligne N11 
ayant été prolongée pour desservir une plus grande portion de 
la commune d’Uccle, tandis que la STIB teste actuellement la 
prolongation de l’amplitude d’exploitation de la ligne 71 le jeudi 
soir jusque 3 heures du matin, pour desservir les populations 
étudiantes.

Les enquêtes de satisfaction de la STIB comprennent sys-
tématiquement une question sur la satisfaction des clients par 
rapport aux fréquences de passage aux différents moments de la 
journée, et également la nuit.

Sans surprise, l’offre de soirée, et plus généralement de nuit, 
y est jugée plus sévèrement qu’aux autres périodes, et les clients 
se sont montrés plus sévères en 2016 que les autres années (37 % 
d’insatisfaits, scores de 0 à 4/10), même si l’offre en tant que telle 
était identique.

Aucune enquête de statisfaction pour Collecto n’a été menée 
récemment.
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Vraag nr. 977 van mevr. Carla Dejonghe d.d. 11 december 
2017 (N.) :

De busverbinding met de luchthaven.

De ligging van Brussels Airport vlakbij de hoofdstad is een 
enorme troef voor ons Gewest. De laatste jaren werden de nodige 
inspanningen geleverd om de verbinding met de luchthaven te 
verbeteren. Ze is niet alleen de vlotte NMBS-verbinding met het 
centrum, waardoor je op amper 17 minuten van de luchthaven in 
Brussel staat, maar er zijn ook de Lijnverbindingen via lijnen 272, 
472, 359, 659 en 820 naar Brussel-Noord, de Nato, Roodebeek en 
Brussels Expo.

Ook de MIVB heeft Airportlines, lijnen 12 en 21, die het 
Gewest rechtstreeks met de luchthaven verbinden. Deze lijnen 
zijn echter een beetje een buitenbeentje binnen het Brussels 
MIVB-netwerk gezien er extra voor bij betaald moet worden. 
In het verleden bleek dat deze lijnen minder gebruikt werden als 
vervoer naar de luchthaven, maar wel veel voor intern-Brussels 
gebruik. Een apart abonnement voor deze lijn werd wegens een 
gebrek aan succes afgeschaft. Wat op zich ook begrijpelijk is, 
want waarom zou je meer betalen voor deze verbinding. Een De 
Lijnticket kost immers 3 euro en er is geen speciale prijs voor een 
rit van Vlaanderen naar de luchthaven, een MIVB-ticket voor de 
Airportline kost dan weer 4,5 euro.

In wezen doen deze lijnen weinig anders dan wat De 
Lijnbussen doen die tot in Brussel rijden ; ook zij overschrijden 
de gewestgrenzen terwijl ze passagiers naar hun bestemming 
trachten te brengen. Toch wordt een meerkost aangerekend. Het 
is dan ook eigenaardig dat ze niet geïntegreerd worden in het 
normale abonnement van de MIVB. Op dit vlak zouden een paar 
aanpassingen voor een nog beter openbaar vervoersaanbod met de 
luchthaven kunnen zorgen.

1. Hoeveel reizigers maakten de afgelopen 3 jaar gebruik van de 
airport-lijnen 12 en 21 ? Gebruiken deze reizigers de lijnen 
specifiek om tot aan de luchthaven te reizen of vooral voor 
intern Brusselse verplaatsingen ? Wanneer worden deze lijnen 
het meest gebruikt ?

2. Heeft de MIVB een globaal zicht op de passagiersstromen 
van Brussels Airport van en naar het Brussels Gewest ? 
Hoeveel mensen doen deze verplaatsingen op dagelijkse 
basis ? Welk marktaandeel neemt de MIVB op zich van deze 
verplaatsingen ?

3. Waarom wordt de extra kost voor deze lijn niet geïntegreerd in 
het gewone MIVB-abonnement ? Werd dit reeds bestudeerd ? 
Bestaan hier plannen voor ?

4. Werd er de afgelopen jaren al overleg gepleegd tussen het 
Brussels Gewest en de MIVB en het Vlaams Gewest over 
aanpassingen en/of verbeteringen over het openbaar vervoer 
van en naar de luchthaven ? Bestaan er plannen om op de 
korte termijn aanpassingen aan het huidige aanbod te doen ?

Antwoord : Het gebruik van Noctis vertegenwoordigt 0,18 % 
van het totale busnet van de MIVB, of een beetje minder dan 
200.000 ritten op jaarbasis (cijfers 2016).

Question n° 977 de Mme Carla Dejonghe du 11 décembre 
2017 (N.) :

Les lignes de bus à destination de l’aéroport.

La proximité de l’aéroport de Bruxelles de notre capitale est 
un atout majeur pour notre Région. Ces dernières années, on a 
fourni les efforts requis pour améliorer la liaison avec l’aéroport. 
Il y a non seulement la liaison SNCB directe avec le centre, qui 
situe Bruxelles à 17 minutes à peine de son aéroport, mais il y a 
aussi les lignes 272, 472, 359, 659 et 820 de De Lijn à destination 
de Bruxelles-Nord, de l’OTAN, de Roodebeek et de Brussels 
Expo.

Avec les lignes 12 et 21, la STIB a elle aussi ses Airport lines, 
qui relient directement la Région à l’aéroport. Dans le réseau 
de la STIB, ces lignes sont toutefois un peu à part puisqu’elles 
nécessitent le paiement d’un supplément. Dans le passé, il s’est 
avéré que ces lignes étaient moins utilisées pour se rendre à 
l’aéroport mais beaucoup, par contre, pour des déplacements à 
l’intérieur de Bruxelles. Faute de succès, un abonnement spécial 
pour ces lignes a été supprimé. Ce qui, en soi, est également com-
préhensible, car pourquoi irait-on payer plus pour cette ligne ? Un 
billet de De Lijn coute en effet 3 euros et il n’y a pas de tarif 
spécial pour un trajet Flandre-aéroport, alors qu’un billet sur les 
Airport lines de la STIB coute 4,5 euros.

Au fond, ces lignes ne font guère autre chose que les bus de 
De Lijn qui viennent jusqu’à Bruxelles : ces lignes franchissent 
également les frontières régionales pour amener leurs passagers 
à destination. Pourtant on fait payer un supplément. Il est dès 
lors curieux qu’elles ne soient pas comprises dans l’abonnement 
normal de la STIB. Sur ce plan, on pourrait encore apporter 
quelques modifications pour améliorer l’offre de transports en 
commun à destination de l’aéroport.

1. Combien de voyageurs ont-ils utilisé les Airport lines 12 et 
21 ces trois dernières années ? Ces voyageurs utilisent-ils ces 
lignes spécifiquement pour se rendre à l’aéroport ou surtout 
pour des déplacements intrabruxellois ? Quand ces lignes 
sont-elles le plus utilisées ?

2. La STIB a-t-elle une vue globale des flux de passagers entre la 
Région bruxelloise et l’aéroport de Bruxelles, et inversement ? 
Combien de personnes effectuent-elles ce trajet quotidienne-
ment ? Quelle part de marché la STIB détient-elle dans ces 
déplacements ?

3. Pourquoi le supplément de prix sur ces lignes n’est-il pas 
inclus dans l’abonnement STIB ordinaire ? A-t-on déjà étudié 
la question ? Est-ce en projet ?

4. Ces dernières années, la Région bruxelloise s’est-elle 
concertée avec la STIB et la Région flamande au sujet d’adap-
tations et/ou d’améliorations des transports en commun au 
départ et à destination de l’aéroport ? Projette-t-on d’adapter 
l’offre actuelle à court terme ?

Réponse : La fréquentation du réseau Noctis représente 
0,18 % du total du réseau de bus de la STIB, soit un peu moins de 
200.000 voyages sur base annuelle (chiffres 2016).
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De jaren 2015 en 2016 zijn geen jaren waarop men zich kan 
baseren voor pertinente vergelijkingen, gezien de lockdown en de 
gevolgen van de aanslagen, die de organisatie verstoord hebben 
van vele nachtelijke evenementen in het gewest. Desondanks, 
over een langere periode sinds 2012, steeg het gebruik van Noctis 
met gemiddeld 4 % per jaar.

De populairste lijnen situeren zich in het zuidoostelijke 
kwadrant van het gewest. Het gebruik van het Noctisnet stijgt 
sterk tijdens de weekends met festivals zoals Couleur Café of 
bij feestelijke evenementen die op een vrijdag of zaterdag vallen 
(Nationale Feestdag, Nieuwjaar, etc.). Voor die gelegenheid is 
het net vaak versterkt op vlak van frequentie of met bussen met 
grotere capaciteit. Bij een normale situatie is er anderzijds geen 
verschil in gebruik tussen vrijdag en zaterdag.  

In de mate waarin zowel Collecto als Noctis blijven stijgen in 
gebruik, kunnen we niet spreken van concurrentie, maar eerder 
van complementariteit. Ter herinnering : terwijl bij de start van 
Noctis het net een groot deel van het territorium dekte, zorgde 
de exploitatie met bussen op weinig gebruikte assen tot een 
disproportionele kost voor de gemeenschap. Dat leidde tot een 
betere specialisatie van het aanbod : bussen behouden op plaatsen 
en periodes waarin het gebruik gerechtvaardigd was en verplaat-
singen met taxi voorzien tegen verminderd tarief voor de andere 
verplaatsingen.

Op dit ogenblik zijn er geen plannen om Noctis en Collecto 
verder uit te breiden. Net als de rest van de dienstverlening, worden 
ook deze diensten tegen het licht gehouden bij de opstelling van 
het nieuwe beheerscontract.

Het nachtnet werd recent uitgebreid met lijn N11 die werd 
verlengd om een groter deel van de gemeente Ukkel te bedienen, 
terwijl de MIVB momenteel de verlenging van de exploitatie van 
lijn 71 test op donderdagavond tot 3 uur, om de studentenpopula-
tie te bedienen.  

De tevredenheidsenquêtes van de MIVB bevatten systema-
tisch een vraag over de tevredenheid van de klanten betreffende 
de doorkomstfrequenties op verschillende momenten van de dag, 
ook ’s nachts.

Zonder verrassing wordt het avondaanbod, en meer bepaald 
dat ’s nachts, zwaarder beoordeeld dan dat in andere periodes, en 
de klanten toonden zich strenger in 2016 dan in de andere jaren 
(37 % ontevreden, score van 0 tot 4/10), zelfs als het aanbod op 
zich identiek was.

Voor Collecto werden geen recente tevredenheidsenquêtes 
gevoerd.

Les années 2015 et 2016 ne sont pas des années sur lesquelles 
on peut baser des comparaisons pertinentes, étant donné le 
lockdown et les suites des attentats, qui ont perturbé l’organisation 
de nombreuses activités nocturnes dans la Région. Néanmoins, 
sur période longue, depuis 2012, la fréquentation du réseau Noctis 
augmente de 4 % par an, en moyenne.

Les lignes les plus populaires se situent dans le cadrant 
Sud-Est de la Région. La fréquentation du réseau Noctis augmente 
fortement lors de weekends comprenant des festivals comme 
Couleur Café, ou des grands évènements festifs lorsque ceux-ci 
tombent un vendredi ou un samedi (Fête Nationale, Nouvel An, 
etc.). À cet effet, le réseau est souvent renforcé, en fréquences, 
ou par des bus plus capacitaires. Par contre, en situation normale, 
il n’y a pas de différence entre la fréquentation d’un vendredi et 
celle d’un samedi.

Dans la mesure où tant Collecto que Noctis continuent à 
progresser en fréquentation, on ne peut pas parler de concurrence, 
mais plutôt de complémentarité. Pour rappel, si à ses débuts 
le réseau Noctis couvrait une plus grande partie du territoire 
régional, une exploitation par bus sur des axes peu fréquentés 
conduisait à un coût disproportionné pour la collectivité. Cela a 
conduit à mieux spécialiser l’offre : garder des bus aux endroits et 
périodes où la fréquentation le justifie, et fournir le déplacement 
en taxi à prix réduit pour les autres déplacements.  

À l’heure actuelle il n’y a pas de projets de nouvelle extension 
du réseau de bus de nuit Noctis et du service Collecto. Tout 
comme les autres offres de transport, ces services sont également 
examinés lors de l’élaboration du nouveau contrat de gestion.

Le réseau de nuit s’est récemment étendu, la ligne N11 
ayant été prolongée pour desservir une plus grande portion de 
la commune d’Uccle, tandis que la STIB teste actuellement la 
prolongation de l’amplitude d’exploitation de la ligne 71 le jeudi 
soir jusque 3 heures du matin, pour desservir les populations 
étudiantes.

Les enquêtes de satisfaction de la STIB comprennent sys-
tématiquement une question sur la satisfaction des clients par 
rapport aux fréquences de passage aux différents moments de la 
journée, et également la nuit.

Sans surprise, l’offre de soirée, et plus généralement de nuit, 
y est jugée plus sévèrement qu’aux autres périodes, et les clients 
se sont montrés plus sévères en 2016 que les autres années (37 % 
d’insatisfaits, scores de 0 à 4/10), même si l’offre en tant que telle 
était identique.

Aucune enquête de statisfaction pour Collecto n’a été menée 
récemment.
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Vraag nr. 981 van de heer Arnaud Pinxteren d.d. 
13 december 2017 (Fr.) :

Het nieuwe besluit betreffende de plaatsing van de 
verkeersborden B22 en B23.

Op 16 november laatstleden heeft uw regering in tweede 
lezing ingestemd met een ontwerp van besluit tot vaststelling van 
de minimale afmetingen en een deel van de voorwaarden voor de 
plaatsing van de verkeersborden B22 en B23.  

Wat staat er in dat besluit ? Worden er grote wijzigingen 
aangebracht ? Zullen ze een impact hebben op de reeds geplaatste 
verkeersborden en op de plaatsing van de verkeersborden B22 en 
B23 in ons Gewest ?

Kunt u voorts een balans opmaken van de plaatsing van die 
verkeersborden ? Hoe worden ze beoordeeld ?

Antwoord : Met dit besluit willen we de plaatsing van de 
verkeersborden B22-B23 veralgemenen door de plaatsing ervan 
verplicht te maken en door de minimale voorwaarden van deze 
plaatsing vast te leggen. 

Deze minimale voorwaarden maken de plaatsing van de 
borden verplicht als fietsers die rechts afslaan, terechtkomen op :

–     een fietspad ;

–     een deel van de openbare weg dat aangeduid is met een ver-
keersbord D10 ;

–     een deel van de openbare weg dat aangeduid is met de ver-
keersborden F99a, F99b, F99c en F101a, F101b of F101c ;

–     een voetgangerszone ;

–     een woonerf of een aangeduide woonzone ;

–     een bijzondere overrijdbare bedding of een busstrook als die 
toegankelijk zijn voor fietsers.

Deze voorwaarden worden al sinds mei 2012 in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest uitgetest en hebben een gunstig resultaat 
opgeleverd. Het werd dus tijd om ze in een besluit te gieten 
teneinde de gewestelijke en gemeentelijke praktijken op elkaar 
af te stemmen.

Deze praktijk wordt in wezen niet gewijzigd, dus zal dit geen 
enkel gevolg hebben voor de al geplaatste signalisatie in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Vraag nr. 982 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
14 december 2017 (Fr.) :

De strijd tegen fraude op het MIVB-netwerk.

Question n° 981 de M. Arnaud Pinxteren du 13 décembre 
2017 (Fr.) :

Le nouvel arrêté concernant le placement des panneaux 
B22 et B23.

Le 16 novembre dernier, votre gouvernement marquait son 
accord pour un projet d’arrêté, en seconde lecture, fixant les 
dimensions minimales et les conditions partielles de placement 
de la signalisation routière en ce qui concerne les conditions de 
placement des panneaux de signalisation B22 et B23.

Je souhaite savoir ce que prévoit cet arrêté et si des modifica-
tions importantes sont prévues, si celles-ci auront un impact sur 
la signalisation déjà en place et sur le déploiement des panneaux 
B22 et B23 dans notre Région.

Par ailleurs, pourriez-vous faire un état des lieux du 
déploiement de ces panneaux, et l’évaluation qui en est faite.

Réponse : Le but de notre arrêté est de généraliser la mise 
en œuvre du placement des panneaux B22- B23, en le rendant 
obligatoire et en spécifiant les conditions minimales de ce 
placement.

Ces conditions minimales obligent le placement lorsque 
cycliste qui tourne vers la droite débouche sur :

–     une piste cyclable ;

–     une partie de voie publique signalée par un D10 ;  

–     une partie de voie publique signalée par des panneaux F99a, 
F99b, F99c et F101a, F101b ou F101c ;

–     une zone piétonne ;

–     une zone de rencontre ou une zone résidentielle signalée ;

–     un site spécial franchissable ou une bande bus lorsque ceux-ci 
sont ouverts aux cyclistes.

Ces conditions ont été testées, avec succès, depuis le mois 
de mai 2012 déjà en Région de Bruxelles-Capitale. Il était donc 
temps de les couler dans un arrêté pour uniformiser les pratiques 
régionales et communales.  

Il n’y a aucune modification particulière par rapport à cette 
pratique et il n’y a donc aucun impact sur la signalisation déjà 
placée en Région de Bruxelles-Capitale.

Question n° 982 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
14 décembre 2017 (Fr.) :

La lutte contre la fraude sur le réseau de la STIB.
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Volgens gegevens die onlangs in de pers verschenen, zou het 
fraudepercentage op het MIVB-netwerk gestegen zijn in 2016.  

Het is vrij verbazend dat zulke informatie beschikbaar wordt 
gesteld in de tiende maand van het volgende jaar. Men zou 
verwachten dat een dergelijk gegeven ter beschikking was in de 
eerste maanden van het jaar volgend op de feiten.

Afgezien van die laattijdige beschikbaarheid van cijferge-
gevens, was het schijnbare fraudepercentage 4,15 % in 2016 ten 
opzichte van 3,63 % in 2015.

Reeds voor het jaar 2014 had ik uw aandacht gevestigd op het 
feit dat het aantal gecontroleerde reizigers een daling vertoonde 
die toen tot uiting kwam in het aantal proces-verbalen dat daalde 
van 74.010 in 2013 naar 58.576 in 2014.

Toen werd dat weerspiegeld in de inkomsten van boetes die 
daalden van 8.6 miljoen euro in 2013 naar 7.2 miljoen euro in 
2014.

Er bestaat duidelijk een mogelijkheid om een daling van het 
fraudepercentage te bereiken door de controles op het MIVB-
netwerk op te voeren.

Het aantal proces-verbalen in 2016 is immers ongeveer gelijk 
aan dat van 2014.

Kunt u bijgevolg de volgende verduidelijkingen verschaffen :  

–     Hoe kan worden verklaard dat het aantal controles in 2016 
niet is toegenomen in vergelijking met de voorgaande jaren ?

–     Wat was het bedrag van de opgelegde boetes in 2016 en wat 
was de invorderingsgraad ?

–     Waarom brengen de poortjes aan de uitgangen van de metro-
stations nog steeds niet de verplichting om te valideren met 
zich mee ?

–     Worden de bedragen van de boetes wegens gebrek aan een 
naar behoren gevalideerd vervoerbewijs jaarlijks herzien ?

Antwoord : In tegenstelling tot wat u aangeeft, zijn de cijfers 
over de fraude bekendgemaakt in het jaarverslag 2016 van de 
MIVB. Dit verslag werd gepubliceerd in de maand mei van 2017.

In 2016 werden er 1.408.538 reizigers gecontroleerd, 
vergeleken met 1.718.525 in 2015. Twee belangrijke parameters 
hebben invloed gehad op dit dalende cijfer.

Enerzijds heeft de MIVB haar controles aanzienlijk doelge-
richter gemaakt bovengronds waar de systemen voor de strijd 
tegen de fraude onbestaand zijn en de fraudegevallen procentueel 
hoger liggen.

Une récente information parue dans la presse fait état d’une 
augmentation apparente du taux de fraude sur le réseau de la STIB 
en 2016.

Il est assez surprenant qu’une telle information soit rendue 
disponible au 10e mois de l’année suivante. On s’attendrait à 
disposer d’une telle donnée dans les premiers mois de l’année 
suivant les faits.

Mis à part cette disponibilité tardive de données chiffrées, le 
taux apparent de fraude était de 4,15 % en 2016 contre 3,63 % en 
2015.

Déjà pour l’année 2014, j’avais attiré votre attention sur le fait 
que le nombre de voyageurs contrôlés enregistrait une diminution 
qui se traduisait alors par un nombre de procès-verbaux passant de 
74.010 en 2013 à 58.576 en 2014.

À l’époque, cela se reflétait dans les recettes d’amendes 
passant de 8,6 millions d’euros en 2013 à 7,2 millions d’euros en 
2014.

Il y a manifestement une possibilité d’arriver à réduire le taux 
de fraude en intensifiant les contrôles sur le réseau de la STIB.  

En effet, le nombre de procès-verbaux en 2016 est à peu près 
celui de 2014.

En conséquence, Monsieur le Ministre voudra-t-il apporter les 
précisions suivantes :

–     Comment expliquer que le nombre de contrôles n’ait pas été 
accru en 2016 par rapport aux années précédentes ?

–     Quel a été le montant des amendes imposées en 2016 et quel 
a été le taux de recouvrement ?

–     Pourquoi les portillons aux sorties des stations de métro n’im-
pliquent toujours pas l’obligation de valider ?  

–     Une révision annuelle des montants des amendes pour absence 
de titre de transport dûment validé est-elle effectuée ?

Réponse : Contrairement à ce que vous indiquez, les chiffres 
de la fraude sont disponibles dans le rapport annuel 2016 de la 
STIB, rapport qui a été publié en mai 2017.

En 2016, 1.408.538 voyageurs ont été contrôlés, contre 
1.718.525 en 2015. Deux paramètres importants ont influencé ce 
chiffre à la baisse.

D’une part, la STIB a ciblé ses contrôles de manière plus 
importante sur la surface où les systèmes de lutte contre la 
fraude sont inexistants et le taux de fraude plus levé en termes de 
pourcentage.
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Anderzijds heeft de MIVB na de aanslagen tijdens de beperkte 
uitbating van de metro gedurende zes weken geen ondergrondse 
controles uitgevoerd.

In totaal werden er binnen de strijd tegen de fraude 62.457 
vaststellingen opgesteld (vergeleken met 60.585 in 2015), ofwel 
een verhoging met 3,09 %. De bovengrondse fraude was sub-
stantiëler dan ondergronds, de MIVB agenten hebben dus meer 
vaststellingen gedaan terwijl het aantal gecontroleerde klanten 
lager lag dan in 2015.

De 59.186 processen verbaal die in 2016 werden opgesteld, 
vertegenwoordigen een bedrag van 7.053.272 euro. Eind 
september 2017 was er 48 % van dit bedrag geïnd. Dit bedrag zal 
immers nog stijgen omwille van het grote aantal dossiers dat bij 
in behandeling is bij deurwaarders.

Momenteel zijn enkel de premetro stations uitgerust met 
check-out poortjes. Voor het uitrusten van de metrostations 
met de check-out is er extra materiaal (valideringstoestellen en 
aangepaste deurkappen) nodig waarvan de leveringstermijnen 
6 à 9 maanden bedragen. De installatie van de check-out in de 
metrostations wordt voorzien in de loop van het jaar 2018.

Het is het Gewest dat het bedrag van de heffingen bij gebrek 
aan een geldig vervoerbewijs vaststelt. Deze evolueren samen met 
de tarieven die sinds 2015 op het zelfde peil gehouden werden.  

Vraag nr. 983 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
14 december 2017 (Fr.) :

Levensduur van een MOBIB-kaart.

Sinds meer dan een jaar is het gebruik van de MOBIB kaart 
uitgebreid tot het ganse netwerk van de MIVB. De papieren 
vervoersbewijzen zijn dus definitief vervangen.

Dat MOBIB vervoerbewijs wordt ook gebruikt op de andere 
netwerken van openbaar vervoer in het land en heeft dus als 
voordeel dat het vervoerbewijs voor de klanten geüniformiseerd 
wordt.

Er is een vervoerbewijs dat de rit registreert als men in de 
buurt van een badgelezer komt.

Dat is gemakkelijk, praktisch en de registratie gebeurt snel bij 
het opstappen.

Maar de fraude lijkt de voorbije jaren niet te verminderen en 
de MIVB mist veel ontvangsten. Er zijn enkele mazen in het net 
die bijzondere aandacht verdienen.  

D’autre part, la STIB n’a pas effectué de contrôles en 
souterrain pendant les 6 semaines d’exploitation restreinte du 
métro après les attentats.

Au total, 62.457 constatations en matière de lutte contre la 
fraude ont été rédigées (contre 60.585 en 2015), soit une augmen-
tation de 3,09 %. La fraude en surface étant plus importante qu’en 
souterrain, les agents de la STIB ont donc réalisé plus de consta-
tations alors que le nombre de clients contrôlés était inférieur à 
2015.

Les 59.186 procès-verbaux qui ont été rédigés en 2016 repré-
sentent un montant total de 7.053.272 euros. Fin septembre 2017, 
48 % de ce montant avait été récupéré. Ce montant va cependant 
encore augmenter étant donné le nombre important de dossiers 
qui se trouvent aux mains d’huissiers.

Actuellement, seules les stations de pré-métro sont équipées 
de portillons check-out. La mise en place du check-out dans les 
stations de métro nécessite l’acquisition de matériel supplémen-
taire (valideurs et capots de portillons adaptés) dont les délais de 
livraisons sont de 6 à 9 mois. L’installation du check-out dans les 
stations de métro est prévue dans le courant de l’année 2018.

C’est la Région qui détermine le montant des surtaxes en 
matière d’absence de titre de transport valide. Ils évoluent avec 
les tarifs qui ont eux-aussi été gardés aux mêmes montants depuis 
2015.

Question n° 983 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 14 
décembre 2017 (Fr.) :

La durée de vie d’une carte MOBIB.

Depuis plus d’un an, l’usage de la carte MOBIB a été 
généralisé sur le réseau de la STIB, remplaçant de façon définitive 
les titres de transport papier.

Ce titre de transport MOBIB est également utilisé sur les 
autres réseaux de transports publics de notre pays et offre donc 
l’avantage d’une uniformisation du support de paiement mis à la 
disposition de la clientèle.

Ce titre « main libre » enregistre un voyage par simple 
approche d’un lecteur.

C’est facile, pratique et permet un enregistrement rapide lors 
de la montée à bord.

Cependant, alors que la fraude ne semble pas se ralentir au fil 
des années, privant ainsi la STIB d’importantes recettes, on peut 
relever quelques failles qui mériteraient une attention particulière 
et donc une solution.
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De eerste tekortkoming zit in de voertuigen zelf. Het gebeurt 
dat een voertuig rondrijdt met een systeem van validering dat 
buiten gebruik is. De reiziger stelt dat vast en doet vaak niet de 
moeite om in het voertuig een badgelezer te zoeken die wel nog 
werkt. Hoe kan het dat die voertuigen op het net rondrijden met 
lezers die niet werken ?  

De tweede tekortkoming is de gebrekkige werking van de 
MOBIB kaart. Wanneer de kaart ouder is dan 5 jaar, vraagt de 
MIVB aan de houder van het abonnement dat hij een bedrag van 
5 euro betaalt om een nieuwe MOBIB kaart te krijgen. Wanneer 
de kaart beschadigd is, vraagt de MIVB een bedrag van 10 euro 
voor een duplicaat.

Men kan begrijpen dat een vervoerbewijs dat in slechte staat 
is vervangen moet worden tegen een bedrag van 10 euro. Maar 
het is verbazingwekkend dat een kaart die de abonnementhouder 
met zorg behandelt en die niet meer werkt en dus vervangen moet 
worden, moet leiden tot een facturering van 5 euro.

Bovendien moet de houder van het abonnement dat niet meer 
werkt naar een van de loketten van de MIVB gaan en in de file 
gaan staan om een nieuwe kaart te krijgen.

Waarom kan men in de 21ste eeuw niet onmiddellijk een 
nieuwe MOBIB kaart krijgen zonder bovendien nog eens 5 euro 
te moeten betalen wanneer de kaart ouder is dan 5 jaar.

De financiële instellingen zouden overstelpt worden met 
werk indien zij hetzelfde beleid als de MIVB zouden volgen en 
elke klant zouden verplichten om naar het loket van de bankier 
te komen wanneer zij een bankkaart of een andere betalingskaart 
moeten vervangen.

Het is knettergek dat een klant naar een van de loketten moet 
komen om een nieuwe MOBIB kaart te krijgen en bovendien nog 
eens 5 euro te moeten betalen.

De klant is immers niet verantwoordelijk voor de gebrekkige 
werking van de kaart van de MIVB.

Vijf euro vragen voor de vervanging van een kaart is eigenlijk 
aanzetten tot frauderen, want op die manier denkt de reiziger door 
af en toe eens te frauderen de 5 euro wel te recupereren.  

Graag in dat verband een antwoord op volgende vragen :  

–     Hoe verklaart de minister dat voertuigen rondrijden met niet 
werkende lezers van vervoerbewijzen ?

–     Kan er geen mobiele dienst op het netwerk tewerkgesteld 
worden om de problemen met lezers op de voertuigen in 
dienst op te lossen ?

La première faiblesse se trouve au niveau des véhicules. 
Il n’est pas rare qu’un véhicule circule avec un voire plusieurs 
dispositifs de validation hors service. Le client constate et bien 
souvent il ne se préoccupe pas de trouver dans le véhicule un 
lecteur en fonctionnement. Comment expliquer que des véhicules 
circulent sur le réseau dont les lecteurs de titres de transport sont 
non opérationnels ?

Le second point qui pose question est celui de défaut de 
fonctionnement de la carte MOBIB. Si la carte a dépassé 5 ans 
d’âge, la STIB exige de l’abonné qu’il acquitte un montant de 
5 euros pour recevoir une nouvelle carte MOBIB. Si la carte est 
endommagée, la STIB réclame un montant de 10 euros pour 
fournir un duplicata.

On peut comprendre qu’un titre dont l’état présente des 
dégradations soit facturé 10 euros pour être remplacé. En 
revanche, on s’étonne qu’une carte traitée avec soin par l’abonné 
cessant de fonctionner, et nécessitant donc son remplacement, 
donne lieu à une facturation de 5 euros.

De surcroît, l’opération d’échange nécessite que le porteur du 
titre défectueux se rende à un des guichets de la STIB et fasse la 
file pour obtenir le remplacement de la carte.

Est-il imaginable, au 21e siècle, de ne pouvoir obtenir sans 
délai un remplacement de sa carte MOBIB et de surcroît de devoir 
acquitter 5 euros si la carte a plus de 5 ans d’âge.

Les institutions financières seraient purement et simplement 
débordées si elles devaient pratiquer la même politique que la 
STIB en forçant chaque client à se déplacer jusqu’au guichet 
de son banquier lors de chaque renouvellement d’une carte de 
banque ou autre carte de paiement.

C’est purement aberrant, d’une part, de forcer le client à 
se rendre à un de ses guichets pour recevoir une nouvelle carte 
MOBIB et, d’autre part, de facturer un montant de 5 euros.

En effet, le client n’est pas responsable si la carte imposée par 
la STIB présente dans le temps des ratés de fonctionnement.

Exiger 5 euros pour remplacer une carte, c’est inciter 
davantage l’usager du transport public à pratiquer la fraude : 
« une petite fraude par ci, une petite fraude par là et finalement les 
5 euros seront largement récupérés ».

En conséquence, Monsieur le Ministre voudra-t-il apporter les 
précisions suivantes :

–     Comment expliquer que des véhicules soient lancés sur le 
réseau avec des lecteurs de titres de transport défectueux ?

–     N’est-il pas possible d’avoir un service d’intervention sur 
le réseau afin de limiter à un strict minimum les pannes des 
lecteurs sur les véhicules en service ?
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–     Hoe kan men het bedrag van 5 euro verdedigen om een 
MOBIB kaart te vervangen, terwijl de operator volledig ver-
antwoordelijk is voor dit vervoerbewijs en hij normaal voor 
de goede werking ervan moet instaan ?

Antwoord : Aan het begin van hun dienst beschikken de 
buschauffeurs en bestuurders/bestuursters van de tram over de 
nodige tijd om voor het uitrijden van de stelplaats onder andere 
het goed functioneren van de MOBIB-valideringstoestellen te 
controleren. Indien er hieraan schade wordt vastgesteld wordt het 
defecte apparaat vervangen, of in voorkomend geval en enkel bij 
de bussen, wordt er een vervangingsvoertuig toegewezen aan de 
chauffeur.

Het gebeurt natuurlijk dat er MOBIB- valideringstoestellen 
in panne vallen tijdens het gebruik op het netwerk. In dit geval 
brengt de chauffeur een sticker « Buiten Dienst » aan. Als het gaat 
om een bus wordt het voertuig in de mate van het mogelijke aan de 
volgende eindhalte vervangen. Nu de trams meer en meer worden 
uitgerust met valideringstoestellen, worden deze gebruikt tot op 
het einde van de dienst en de ontwaarder wordt dan vervangen 
in de stelplaats. Wanneer alle valideringstoestellen van een bus 
of tram buiten dienst zijn, wordt het voertuig binnen de kortst 
mogelijke termijn vervangen. Er bestaat geen interventieploeg om 
deze vervangingen rechtstreeks op het vervoersnet uit te voeren.

De verkoopprijs van de MOBIB-kaart wordt per tariefbesluit 
vastgelegd op 5 euro. Binnen de periode van 5 jaar volgend op de 
aankoop van de MOBIB kaart, wordt deze kaart gedekt door een 
garantie en wordt ze aan het MIVB loket gratis vervangen indien 
zich een technisch defect voordoet.

Zoals bij alle moderne technologie (en zoals het geval is 
in andere sectoren – banksector, identiteitskaart,…) moet de 
technologie die gebruikt wordt op de MOBIB-kaart constant 
evolueren omwille van veiligheid en functionaliteit. De MIVB 
en de andere operatoren (De Lijn, NMBS, Tec) die gebruik 
maken van de MOBIB technologie hebben dus geopteerd voor 
een termijn van 5 jaar, deze periode maakt het mogelijk om een 
technologische standaard te waarborgen, alsook qua veiligheid 
tussen alle ondernemingen die de MOBIB-kaart uitreiken.

Wat betreft het vervangen omwille van redenen van technische 
veroudering van sommige kaarten die meer dan 5 jaar oud zijn, 
raadt de MIVB aan van deze te vervangen door de aankoop van 
een nieuwe compatibele MOBIB-kaart. Hierbij wordt de in de 
prijstabel vastgelegde prijs gerespecteerd die geldig is op de dag 
van uitgifte van de kaart, zoals goedgekeurd door de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering krachtens artikel 18 van de ordonnantie 
van 22 november 1990.

Momenteel laat het bestaande ticketplatform van de MIVB 
niet toe om de reiswegen van de ene op de andere kaart over te 
dragen – bij een ruil, duplicaat of vernieuwing - wat aan het loket 
rechtstreeks in orde gebracht kan worden.

–     Comment justifier la perception de 5 euros pour remplacer 
une carte MOBIB alors que les caractéristiques du titre de 
transport relèvent d’une décision prise par l’opérateur et qu’il 
doit normalement en assurer la pleine fonctionnalité ?

Réponse : En début de service, les chauffeurs de bus et 
conducteurs/conductrices de tram disposent du temps nécessaire 
avant leur sortie du dépôt pour vérifier, notamment, le bon fonc-
tionnement des valideurs MOBIB. En cas d’avarie constatée à un 
de ceux-ci, l’appareil défectueux est remplacé ou, le cas échéant 
et uniquement pour les bus, un véhicule de remplacement est 
assigné au chauffeur.  

Il arrive évidemment que des valideurs MOBIB tombent 
en panne en cours d’exploitation sur le réseau. Dans ce cas, 
une étiquette autocollante « Hors Service » y est apposée par le 
chauffeur. S’il s’agit d’un bus, le véhicule est, dans la mesure du 
possible, remplacé au terminus suivant. Les trams étant équipés 
de valideurs en plus grand nombre, ils restent en exploitation 
jusqu’en fin de service et le valideur est remplacé au dépôt. Si tous 
les valideurs d’un bus ou d’un tram sont hors service, le véhicule 
est remplacé dans les plus brefs délais. Il n’y a pas d’équipe 
d’intervention pour procéder à des remplacements directement 
sur le réseau.

Le prix de vente de la carte MOBIB est fixé par arrêté tarifaire 
à 5 euros. Endéans la période de 5 ans de la date d’achat de la carte 
MOBIB, la carte est couverte par une garantie et est remplacée en 
guichet STIB gratuitement en cas de défaillance technique.  

Comme dans toute technologie moderne (et comme c’est 
le cas dans d’autres secteurs – bancaire, carte d’identité,…) la 
technologie utilisée sur la carte MOBIB doit constamment évoluer 
pour des raisons de sécurité et de fonctionnalité. La STIB et les 
autres opérateurs (De Lijn, SNCB, Tec) utilisant la technologie 
MOBIB ont donc opté pour un délai de 5 ans, cette périodicité 
permettant d’assurer un standard technologique et sécuritaire 
partagé entre toutes les sociétés émettrices de la carte MOBIB.  

En ce qui concerne le renouvellement pour raisons d’ob-
solescence technique de certaines cartes de plus de 5 ans, la 
STIB préconise de les renouveler par l’achat d’une nouvelle 
carte MOBIB compatible, en respectant le prix fixé selon la grille 
tarifaire en vigueur au jour de l’émission de la carte, telle qu’ap-
prouvée par le gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale 
en vertu de l’article 18 de l’ordonnance du 22 novembre 1990.  

À l’heure actuelle, la plateforme billettique existante de la 
STIB ne permet de transférer les titres d’une carte à une autre – 
dans le cas d’un échange, duplicata ou renouvellement – qu’au 
niveau d’un guichet où cela se règle immédiatement.
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Vraag nr. 662 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
24 oktober 2017 (Fr.) :

Voorzorgen op het vlak van de bescherming van de 
gezondheid bij de evacuatie van asbestafval.

De Brusselaars moeten soms in verschillende omstandighe-
den, bijvoorbeeld tijdens de verbouwing van hun goed, asbestafval 
verwijderen. Wanneer ze echter de website van Net Brussel 
raadplegen, stellen zij al snel vast dat dit afval niet aanvaard 
wordt. Bovendien is er een duidelijk gebrek aan informatie en er 
wordt geen enkele oplossing voorgesteld op de website van Net 
Brussel, met uitzondering van een verwijzing naar Leefmilieu 
Brussel.

Het gevaar van asbest voor de gezondheid is gekend. Een 
artikel in l’Echo van 13 oktober 2016 meldde dat bijna 20 jaar na 
het verbod in België asbest nog altijd slachtoffers maakt in stilte. 
Er sterven jaarlijks 900 personen in België als gevolg van ziekten 
die rechtstreeks met asbest te maken hebben. Volgens bepaalde 
onderzoeken zou er nog altijd 3,7 miljoen ton asbest in het land 
aanwezig zijn.

Om asbest te verwijderen is de enige mogelijkheid vandaag 
de medewerking van een erkende collector. Maar dat is geen 
geschikte operatie omdat de particulier vaak maar een kleine 
hoeveelheid asbestafval heeft. Een aantal particulieren, met 
weinig burgerzin en weinig zin voor verantwoordelijkheid, storten 
dit afval illegaal. Dat is een gevaar voor de gezondheid van de 
voorbijgangers en van de personeelsleden op de gemeentelijke en 
gewestelijke gronden.

Na twee vragen aan de staatssecretaris belast met Netheid 
(mondelinge vraag van 15 november 2016 en schriftelijke vraag 
nr. 431), is er een initiatief genomen om een specifieke container 
te plaatsen voor bepaald asbestafval voor de particulieren in het 
containerpark Zuid. Er wordt gewerkt aan een procedure voor het 
aanvaarden van dit afval en er worden exploitatievoorwaarden 
opgesteld. Er zal overigens een aanvraag tot wijziging van de 
vergunning ingediend worden en een advies van de brandweer-
dienst zal natuurlijk noodzakelijk zijn.

Een aparte procedure voor de verwijdering van asbest is 
natuurlijk nodig, maar men moet over alle garanties beschikken 
dat de gevolgen voor de gezondheid niet groter worden dan in de 
huidige toestand. Met andere woorden een behoorlijke verwijde-
ring van dit afval mag een gevolgen hebben voor de rechtstreekse 
omgeving op de ophaalplaats.

Graag een antwoord op de volgende vragen :

1. Welke exploitatievoorwaarden worden vandaag gesteld om 
asbestafval te aanvaarden ?

2. Is er een veiligheidsperimeter rond de sites die asbestafval 
aanvaarden ?

Question n° 662 de M. Marc Loewenstein du 24 octobre 
2017 (Fr.) :

Précautions sanitaires pour l’évacuation de déchets 
d’amiante.

Les Bruxellois sont parfois amenés, dans différentes circons-
tances et notamment lors de travaux d’aménagement de leur bien, 
à se débarrasser de déchets d’amiante. Or, lorsqu’ils consultent 
le site internet de Bruxelles-Propreté, ils constatent vite que ces 
déchets ne sont plus acceptés. De plus, un manque d’information 
est flagrant en ce qu’aucune solution ne leur est proposée sur 
le site internet de Bruxelles-Propreté, si ce n’est un renvoi vers 
Bruxelles Environnement.

La dangerosité de l’amiante pour la santé n’est plus à rappeler. 
Un article de l’Echo du 13 octobre 2016 indiquait que, près de 
20 ans après son interdiction en Belgique, l’amiante continue 
d’exercer ses ravages en silence. Ainsi, ce sont 900 personnes 
qui meurent chaque année en Belgique de maladies directement 
liées à l’amiante. Selon certaines études, il resterait 3,7 millions 
de tonnes d’amiante dans le pays.

En théorie, à l’heure actuelle, pour se débarrasser des déchets 
d’amiante, l’unique possibilité est le recours à un collecteur agréé. 
Cependant, il s’agit d’une opération inadéquate car le particulier 
n’a, bien souvent, qu’une faible masse de déchets d’amiante. Pour 
un certain nombre de particuliers, dans un élan d’incivilité et 
d’irresponsabilité, ces déchets virent en dépôts clandestins et ce 
tant au péril de la santé des passants que de celle des agents de 
terrain communaux et régionaux.

En réponse à deux questions posées à votre collègue secrétaire 
d’État en charge de la Propreté (question orale du 15 novembre 
2016 et question écrite n° 431), la dynamique a été lancée pour 
prévoir un conteneur spécifiquement dédié à certains déchets 
d’amiante pour les particuliers au parc à conteneurs Sud. Une 
procédure d’acceptation de ces déchets et les conditions d’exploi-
tation sont en cours. Une demande de modification du permis sera 
par ailleurs introduite en ce sens et un avis du SIAMU sera bien 
entendu nécessaire.

Si une procédure d’évacuation propre des déchets d’amiante 
est nécessaire, il faut bien entendu disposer de toutes les garanties 
pour que l’impact sur la santé ne soit pas plus important que 
dans la situation actuelle. En d’autres termes, se débarrasser 
proprement de tels déchets ne peut impacter l’environnement 
direct du lieu de collecte.

Dès lors, la Ministre pourrait-elle m’indiquer :

1. Quelles sont les conditions d’exploitation exigées pour 
accueillir des déchets d’amiante ?

2. Un périmètre de sécurité est-il prévu autour de sites accueillant 
des déchets d’amiante ?

Ministre chargée du Logement, 
de la Qualité de Vie, de 

l’Environnement et de l’Énergie

Minister belast met Huisvesting, 
Levenskwaliteit, Leefmilieu en Energie



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36)138

3. Bestaan er private of openbare sites die thans asbestafval in 
Brussel verwerken ? Zo ja, waar zijn die ?  

4. Net Brussel heeft een voorstel gedaan voor een specifieke 
container in het containerpark Zuid. Welke maatregelen zijn 
er genomen opdat die dienst geen gevolgen zou hebben voor 
de omwonenden van dit containerpark ?

5. De keuze van het containerpark Zuid is in overleg gebeurd 
met de minister voor Leefmilieu en met de staatssecretaris 
voor Openbare Netheid, mevrouw Laanan. Kan de minister 
dit bevestigen ?

6. Zijn andere Brusselse sites die verder gelegen zijn van 
woonwijken beter geschikt voor dit soort afval ?

Antwoord :

1. Er bestaan standaardvoorwaarden om hechtgebonden asbest 
in containerparken te aanvaarden (zie bijlage (*)). Zij moeten 
natuurlijk in functie van de uitbatingssituatie aangepast 
worden.

In het algemeen beogen deze standaardvoorwaarden verschil-
lende aspecten waaronder de toegang tot containers, de aan-
vaardingsvoorwaarden van afval (soort afval, verpakkingen, 
enz.), informatie verschaffen aan de burgers, beheerprocedure 
door het personeel van het CP om het vrijkomen van vezels 
tijdens de manipulatie van het afval te vermijden evenals het 
nodige materiaal, opleiding van het personeel, luchtmetingen, 
enz.

Omdat Leefmilieu Brussel vandaag nog geen enkele milieu-
vergunningsaanvraag van de kant van het ABN ontvangen 
heeft, beschikt Leefmilieu-Brussel niet over definitieve 
voorwaarden die aan de situatie van het containerpark Zuid 
aangepast zijn.

2. Zoals in het vorige punt verduidelijkt is, bestaat er op dit 
ogenblik geen enkele concrete vergunningsaanvraag en 
bijgevolg bestaan er evenmin definitieve voorwaarden.

De standaardvoorwaarden geven evenwel de volgende ver-
plichtingen weer in verband met de beperking van de toegang 
tot de plaats van opslag van het asbestafval :

–     De toegang tot de installatie is verboden voor minderja-
rigen. Waarschuwingsborden (verboden voor minderjari-
gen, asbestpictogram) evenals markeringen op de grond 
zijn rond de container aangebracht.

–     De container moet in een speciale zone van het contai-
nerpark geplaatst worden. Een veiligheidsperimeter 
is rond de container aangebracht (waarschuwingsbor-
den, markering op de grond, asbestpictogram…). Een 
duidelijke fysieke scheiding tussen de containers voor 
asbestafval en de andere moet tot stand gebracht worden.

3. Op dit ogenblik zijn er twee commerciële afvalcentra 
gemachtigd om asbestafval in het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest te aanvaarden :

–     De Meuter Recycling (DMR)

Vilvoordsesteenweg 31, 1120 Neder-over-Heembeek

–     RENEWI BELGIUM (voorheen SHANKS / DEPAUW)

Humaniteitslaan 124, 1190 Brussel

3. Existe-t-il des sites privés ou publics traitant actuellement de 
déchets d’amiante à Bruxelles ? Dans l’affirmative, où sont-ils 
situés ?

4. La proposition est faite par Bruxelles-Propreté de prévoir un 
conteneur conditionné au parc à conteneurs Sud. Quelles sont 
les mesures prévues pour que ce service n’impacte pas les 
habitants voisins de ce parc à conteneurs ?

5. Le choix du parc à conteneurs Sud a-t-il été fait en concerta-
tion entre vous, ministre de l’Environnement, et Mme Laanan, 
secrétaire d’État à la Propreté publique ?  

6. D’autres sites bruxellois plus éloignés des habitations pour-
raient-ils davantage convenir à ce type de déchets ?

Réponse : 

1. Il existe des conditions-types relatives à la reprise de l’amiante 
non-friable en parc à conteneurs (voir en annexe (*)). Celles-ci 
doivent évidemment être adaptées en fonction de la situation 
de l’exploitation.

De manière générale, ces conditions-type visent différents 
aspects dont l’accès aux conteneurs, les conditions d’accepta-
tion des déchets (type de déchets, emballage, etc), information 
à fournir aux citoyens, procédure de gestion par le personnel 
du PAC pour éviter la libération de fibre lors des manipula-
tions des déchets ainsi que le matériel nécessaire, formation 
du personnel, mesures d’air, etc.  

Dès lors qu’au jour d’aujourd’hui, Bruxelles Environnement 
n’a encore reçu aucune demande de permis d’environnement 
de la part de l’ABP, Bruxelles Environnement ne dispose pas 
des conditions définitives, adaptées à la situation du parc à 
conteneurs Sud.

2. Comme précisé dans le point précédent, il n’existe pour 
l’instant aucune demande concrète de permis et de ce fait, pas 
de conditions définitives.

Cependant, les conditions-type reprennent les obligations 
suivantes concernant la limitation d’accès au lieu de stockage 
des déchets d’amiante :

–     L’accès à l’installation est interdit aux mineurs. Des 
panneaux d’avertissement (interdiction aux mineurs, 
pictogramme amiante…) ainsi qu’un marquage au sol 
sont placés autour du conteneur.

–     Le conteneur doit être positionné dans une zone parti-
culière du parc à conteneurs. Un paramètre de sécurité 
est installé autour du conteneur (panneaux d’avertisse-
ment, marquage au sol, pictogramme amiante…). Une 
séparation physique claire entre les conteneurs pour 
déchets amiantés et les autres doit être mise en place.

3. Pour l’instant, deux centres de déchets commerciaux sont 
habilités à accepter les déchets d’amiante en Région de 
Bruxelles-Capitale :

–     De Meuter Recycling (DMR)

Chaussée de Vilvoorde 31, 1120 Neder-over-Heembeek

–     RENEWI BELGIUM (anciennement SHANKS / DEPAUW)

Avenue de l’Humanité 124, 1190 Bruxelles
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Momenteel bestaat er geen enkele site die de verwerking van 
asbestafval in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest uitvoert.

4. Zoals voorheen verduidelijkt is, zijn de definitieve 
voorwaarden niet vastgelegd, zolang er a fortiori geen ver-
gunningsaanvraag ingediend is, maar alle maatregelen die in 
voorkomend geval opgelegd zullen worden, zullen als doel 
hebben om de verspreiding van asbestvezels te vermijden en 
daardoor de buurtbewoners te beschermen. 

Bovendien zullen er luchtmeetcampagnes opgelegd worden 
om het goede beheer en de naleving van de voorwaarden te 
evalueren.

5. Het is aan de uitbater en dus aan Agentschap Net Brussel 
om een project voor te stellen dat met de van kracht zijnde 
reglementering in overeenstemming is (bodembestemming, 
leefmilieu, enz.).

Er is in dit kader met mijn kabinet niet overlegd.

6. Andere Brusselse sites zouden ook kunnen passen voor de 
inzameling van dit type afval. Wanneer evenwel alle hierboven 
opgesomde voorwaarden nageleefd worden, bestaat er a 
priori geen enkele contra-indicatie voor de voorgestelde site.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 684 van mevr. Catherine Moureaux d.d. 
6 november 2017 (Fr.) :

Individuele watermeters.

In het activiteitenverslag 2015 en 2016 van Hydrobru staat 
te lezen dat 200.000 woningen of gebruikseenheden beschikten 
over een individuele watermeter, tegenover 400.000 zonder. 
In de verslagen 2012, 2013 en 2014, staat diezelfde zin, 
behalve dat het gaat over woningen of gebruikseenheden voor 
beroepsdoeleinden.

Graag ontving ik in dat verband een antwoord op de volgende 
vragen :

1. Hoe worden de kantoren en bedrijven ingedeeld ?

2. Waarom is de benaming veranderd tussen 2014 en 2015 ? 
Heeft dat te maken met een nieuwe manier om de eenheden 
te tellen ?

3. Wat moet men verstaan onder woningen, gebruikseenheid en 
gezin ?

Wat het sociale aspect betreft, maak ik mij zorgen over de 
toestand van de gezinnen :

–     Hoeveel Brusselse gezinnen hebben thans een individuele 
watermeter ?

–     Hoeveel Brusselse gezinnen hebben er geen ?

Actuellement, il n’existe aucun site qui effectue le traitement 
des déchets d’amiante en Région de Bruxelles-Capitale.

4. Comme précisé précédemment, tant qu’une demande de 
permis n’est pas introduite et qu’a fortiori un permis n’est 
pas délivré, les conditions définitives ne sont pas fixées, mais 
l’ensemble des mesures qui seront le cas échéant imposées 
viseront à éviter la dispersion de fibres d’amiante et de ce fait 
à protéger les riverains.

De plus, des campagnes de mesures d’air seront imposées afin 
d’évaluer la bonne gestion et le respect des conditions.  

5. C’est à l’exploitant et donc à l’Agence Bruxelles-Propreté 
de proposer un projet conformément aux règlementations en 
vigueur (affectation du sol, environnementales, etc.).  

Mon cabinet n’a pas été concerté dans ce cadre.

6. D’autres sites bruxellois pourraient également convenir à 
la collecte de ce type de déchets. Cependant, si toutes les 
conditions énoncées ci-dessus sont respectées, il n’existe à 
priori aucune contre-indication pour le site proposé.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 684 de Mme Catherine Moureaux du 
6 novembre 2017 (Fr.) :

Compteurs individuels d’eau.

J’ai pu lire dans les rapports d’activités 2015 et 2016 
d’Hydrobru que « 200.000 logements ou unités d’occupation 
disposaient d’un compteur individuel d’eau », pour 400.000 qui 
n’en disposaient pas. Dans les rapports 2012, 2013 et 2014, la 
même phrase figurait, sauf qu’il s’agissait de « logements ou 
d’unités d’occupation professionnelles ».

Dans ce contexte, mes premières questions sont les 
suivantes :

1. Comment sont classés les bureaux et les entreprises ?

2. Pourquoi la dénomination a-t-elle changé entre 2014 et 2015 ? 
Est-ce le reflet d’une nouvelle façon de comptabiliser les 
unités ?

3. Comment doit-on comprendre la relation entre logement, 
unité d’occupation et ménage ?

En effet, au niveau social, je suis préoccupée par la situation 
des ménages :

–     Combien de ménages bruxellois disposent-ils d’un compteur 
individuel d’eau aujourd’hui ?

–     Combien de ménages bruxellois n’en disposent-ils pas ?
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–     Hoe wordt, voor de gezinnen die geen watermeter hebben, het 
waterverbruik aangerekend ?

Om de evolutie in de tijd te kennen van die problematiek, 
ontving ik graag voor die laatste drie vragen een antwoord van 
2013 tot en met dit jaar.  

Antwoord : 

1. Zoals bepaald wordt in de algemene voorwaarden van 
Hydrobru, gaat het om wooneenheden die over een aansluiting 
beschikken.

2. De benaming is niet veranderd.

3. De woning is de woonplaats, bewoond of niet, uitgerust met 
de verschillende sanitaire voorzieningen om op permanente 
wijze een onafhankelijk huiselijk leven te kunnen leiden. De 
activiteiteneenheid is een woning, winkel, industrie,.. die over 
een aansluiting beschikt. Een gezin is een aantal personen die 
samen in een woning leven.

4. Hydrobru geeft aan dat een derde van de gezinnen over een 
individuele teller beschikt.

5. Twee derde van de gezinnen beschikken hier niet over.

6. Het is de gemeenschappelijke teller die voor de tarifering 
zorgt, met toepassing van het solidair tarief, door de bewoning 
in zijn globaliteit te nemen.

7. Voor Hydrobru is er geen belangrijke evolutie geweest.

Vraag nr. 685 van de heer Dominiek Lootens-Stael d.d. 
7 november 2017 (N.) :

De toeristische ontwikkeling van het Zoniënwoud.

Vlaams minister Weyts heeft onlangs 2,9 miljoen euro uitge-
trokken om van het Zoniënwoud een toeristische trekpleister te 
maken. Er komen uitkijkpunten, speelplekken, een belevingspad, 
etc.

Een deel van het Zoniënwoud ligt op Brussels grondgebied.  

–     Bent U betrokken bij de plannen van minister Weyts ?

–     Participeert Brussel in dit project ?

–     Bestaan er afzonderlijke Brusselse plannen om het Brusselse 
deel van het woud op gelijkaardige manier te exploiteren ?

Antwoord :

–     Het gaat om het project van Natuurinvest en het Agentschap 
voor Natuur en Bos (ANB). Dit project zal de naam 
« Mysterieus en Majestueus » krijgen en zal ontwikkeld aan 
de onthaalpoort Groenendaal, dus enkel op het Vlaamse 
gedeelte van het Zoniënwoud. De andere Gewesten werden 
ingelicht over dit project in het kader van vergaderingen van 
het Structuurschema van het Zoniënwoud.

–     Pour ceux qui n’en possèdent pas, quel dispositif préside à la 
tarification de l’eau ?

Je souhaiterais aussi, afin de comprendre l’évolution dans le 
temps de cette problématique, disposer des réponses à ces trois 
dernières questions pour chacune des années comprises entre 
2013 et aujourd’hui.

Réponse :

1. Comme stipulé dans les conditions générales d’Hydrobru, il 
s’agit d’unités de logement qui disposent d’un raccordement. 

2. La dénomination n’a pas changé.

3. Le logement est le lieu d’habitation, occupé ou non, 
possédant les diverses commodités assurant l’indépendance 
de la vie domestique permanente. L’unité d’occupation est un 
logement, un commerce, une industrie,… disposant d’un rac-
cordement. Un ménage est un ensemble de personnes vivant 
ensemble dans un logement.

4. Hydrobru signale qu’un tiers des ménages disposent d’un 
compteur individuel.

5. Deux tiers des ménages n’en disposent pas.

6. C’est le compteur collectif qui préside à la tarification avec 
application du tarif solidaire en comptant l’occupation dans 
sa globalité.

7. Pour Hydrobru, il n’y a pas d’évolution significative.

Question n° 685 de M. Dominiek Lootens-Stael du 
7 novembre 2017 (N.) :

Le développement touristique de la forêt de Soignes.

Le ministre flamand Ben Weyts a récemment dégagé 
2,9 millions d’euros afin de faire de la forêt de Soignes un pôle 
d’attraction touristique. Il y aura des postes d’observation, des 
aires de jeux, un sentier d’expérience, etc.

La forêt de Soignes s’étend en partie sur le territoire 
bruxellois.

–     Le ministre Weyts vous a-t-il associée à ses projets ?

–     Bruxelles participe-t-elle à ce projet ?

–     Bruxelles a-t-elle des projets distincts visant à exploiter de 
manière similaire la partie bruxelloise de la forêt ?

Réponse :

–     Il s’agit du projet de Natuurinvest et de l’Agence de la Nature 
et des Forêts (ANB). Ce projet dénommé « Mysterieus 
en Majestueus » sera développé sur la port d’accueil de 
Groenendaal, donc uniquement sur la partie flamande de la 
forêt de Soignes. Les autres Régions ont été informées de ce 
projet dans le cadre des réunions du Schéma de structure de 
la forêt de Soignes.
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–     Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest neemt niet deel aan dit 
project, dat ontwikkeld wordt op het Vlaamse gedeelte van 
het Zoniënwoud, maar wordt wel op de hoogte gehouden.

–     Er lopen momenteel gesprekken over een gelijkaardig project 
op de site van de Renbaan van Bosvoorde. Dit project, dat de 
naam « Drohme Melting Park » draagt, wordt door de pro-
jectontwikkelaar voorgesteld als een multigenerationeel actief 
recreatiepark. Er wordt voor dit project nog gewacht tot alle 
wettelijke machtigingen zijn afgeleverd.

Vraag nr. 687 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 8 november 
2017 (Fr.) :

De strijd tegen de leegstand boven de handelszaken.  

De verdiepingen boven de handelszaken staan vaak leeg, wat 
geen nieuwe vaststelling is. Er zijn tal van redenen daarvoor. Ik 
denk inzonderheid aan juridische, operationele of stedenbouw-
kundige hinderpalen zoals bijvoorbeeld de afwezigheid van een 
toegang tot de verdiepingen. Die verdiepingen hebben evenwel 
een belangrijk huurpotentieel en moeten opnieuw op de markt 
worden gebracht.

–     Welke maatregelen zijn er getroffen en welke initiatieven 
zijn er genomen om die eigenaars ertoe aan te sporen om hun 
goederen te verhuren ?

–     Hebt u objectieve gegevens over de leegstand boven de 
handelszaken ?

–     Sommige stadsgebieden worden meer getroffen dan andere, 
ik denk bijvoorbeeld aan die in het centrum van de stad. Kunt 
u een tabel opmaken met de 3 stadsgebieden die het meest 
onder dat probleem te lijden hebben ?

Antwoord : 

–     Er is in 2014 een studie uitgevoerd om het probleem van 
de leegstaande verdiepingen boven de handelszaken te 
onderzoeken, de moeilijkheden te identificeren en een 
catalogus met type-oplossingen voor te stellen. De type-op-
lossingen hebben concreet vorm gekregen in de vorm van 
praktische fiches die op de website « Brussel Huisvesting » 
beschikbaar zijn.

In 2017 is er een studie op mijn initiatief besteld en uitgevoerd 
bij het studiebureau ERU om zo de gemakkelijkst om te 
vormen ruimten alsook de technische oplossingen om dit te 
doen, aan te duiden. Hierbij is rekening gehouden met de 
technische en juridische moeilijkheden die onlosmakelijk met 
dit soort van projecten verband houden.

Er is ook een projectoproep gelanceerd om tot de omvorming 
van leegstaande verdiepingen boven handelszaken aan te 
sporen.

Op die manier zijn er 12 projecten ingediend. De selectie 
van de projecten door de Regering vond in november 2017 
plaats. Er zijn 8 projecten weerhouden. Het aantal geplande 
woningen bedraagt 23. De projecten moeten tegen 31/12/2020 
afgerond zijn. Het totaal voorbehouden budget om deze 
subsidies mogelijk te maken, bedraagt 658.809,57 euro. 

–     La Région de Bruxelles-Capitale ne participe pas à ce projet 
qui se développe sur la partie flamande de la forêt de Soignes 
mais est néanmoins tenue informée.

–     Un projet qui a des similitudes est actuellement en discussion 
sur le site de l’Hippodrome de Boitsfort. Ce projet intitulé 
« Drohme Melting Park » est présenté par le développeur du 
projet comme un parc de loisirs actifs multigénérationnel. Ce 
projet est encore en attente de la délivrance de toutes les auto-
risations légales.

Question n° 687 de M. Hasan Koyuncu du 8 novembre 
2017 (Fr.) :

La lutte contre les logements inoccupés au-dessus des 
commerces.

Madame la Ministre, les étages au-dessus des commerces sont 
souvent inoccupés, ce n’est pas un constat neuf. Les raisons en 
sont multiples. Je pense notamment aux freins juridiques, opéra-
tionnels ou encore urbanistiques, comme par exemple l’absence 
d’un accès aux étages. Or, ils ont un potentiel locatif important et 
doivent être remis sur le marché.  

–     Quelles sont les mesures et initiatives prises pour inciter ces 
propriétaires à louer leur(s) bien(s) ?  

–     Pouvez-vous objectiver le phénomène des commerces non 
occupés ?

–     Certaines zones urbaines sont plus touchées que d’autres, je 
pense notamment aux centres-villes. Pouvez-vous dresser un 
tableau comprenant les 3 zones urbaines les plus marquées 
par la problématique ?

Réponse : 

–     Une étude a été réalisée en 2014 pour analyser la probléma-
tique des étages vides au-dessus des commerces, identifier 
les difficultés et proposer un catalogue de solutions-types. 
Ces solutions-types ont été concrétisées sous forme de 
fiches pratiques disponibles sur le site internet « Logement.
Bruxelles ».  

En 2017, une étude a été commandée à mon initiative et 
réalisée par le bureau d’étude ERU afin d’identifier les espaces 
les plus facilement reconvertibles ainsi que des solutions 
techniques pour le faire, tenant compte des difficultés 
techniques et juridiques inhérentes à ce type de projets.  

Un appel à projets a également été lancé pour inciter la recon-
version d’étages vides au-dessus des commerces.  

12 projets ont été ainsi introduits. La sélection des projets par 
le gouvernement a eu lieu en novembre 2017. 8 projets ont 
été retenus. Le nombre de logements projeté est de 23. Les 
projets doivent être terminés pour le 31/12/2020. Le budget 
total réservé à ces subsides est de 658.809,57 euros. Cette 
opération est une expérience-pilote destinée à capitaliser de 
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Deze operatie is een proefproject dat erop gericht is om de 
ervaring binnen dit complexe domein te verzilveren. Ze zal 
geëvalueerd worden en eventueel onder een andere vorm 
verlengd of verduurzaamd worden.

–     Het is heel erg moeilijk om de omvang van het fenomeen van 
de leegstaande verdiepingen boven handelszaken volledig te 
objectiveren, wat trouwens ook voor het fenomeen van de 
leegstaande woningen in het algemeen zo is.

Het is niet omdat een ruimte leegstaat dat het om een onwettige 
situatie gaat. Wij herinneren er in dit verband aan dat heel 
wat leegstaande ruimten boven handelszaken niet als woning 
vanuit stedenbouwkundig oogpunt beschouwd worden. De 
door de huisvestingscode voorziene inbreuk kan dan ook in 
deze gevallen niet toegepast worden.

Om een inbreuk te kunnen vormen, moeten de ruimten 
effectief voor huisvesting bestemd zijn en moet er een erkende 
leegstand van minstens een jaar vastgesteld zijn. Verschillende 
omstandigheden kunnen trouwens een opschorting van de 
boetes verantwoorden : vraag voor stedenbouwkundige 
vergunning of lopende werken, overmacht enz.

Wat de leegstaande verdiepingen boven handelszaken betreft, 
is de problematiek erg complex. Elke situatie moet geval 
per geval onderzocht worden : gaat het om een potentieel 
onwettelijk leegstaande woning of om een ruimte die legaal 
door de handelszaak toegevoegd is ? Indien de toegang tot de 
verdiepingen, zoals vaak, opgeheven is, is dat dan wettelijk 
gebeurd ? De aard en de omvang van het fenomeen van 
leegstaande verdiepingen boven handelszaken vatten, is dan 
ook extreem moeilijk.

Volgens de in 2014 gevoerde studie zouden tussen 3.400 tot 
5.200 woningen in de leegstaande ruimten boven handelsza-
ken gerealiseerd kunnen worden. Het gaat evenwel om een 
raming. Dit uitgedrukte potentieel houdt slechts rekening met 
de oppervlakte van deze geïdentificeerde lege ruimten en niet 
met de effectieve mogelijkheid van hun omvorming waarbij 
bijvoorbeeld met hun stedenbouwkundige bestemming, het 
bestaan van een afzonderlijke ingang, het akkoord van de 
eigenaar, enz. rekening gehouden wordt.

Laten we tot slot voor de volledigheid benadrukken dat de 
cel Leegstaande woningen van Brussel Huisvesting nauw 
met de gemeenten samenwerkt om de leegstaande woningen, 
vooral die boven handelszaken, in een kadaster op te nemen. 
Zo zijn er subsidies voor een totaal budget van 300.000 euro 
aan 11 gemeenten in 2017 toegewezen om gemeentelijke 
observatiecentra van leegstaande woningen te ontwikkelen. 
De doelstelling bestaat erin om verschillende opsporings- en 
analysemethodologieën op het terrein te testen. De evaluatie 
van deze proeven zou ons moeten toelaten om samen met de 
gemeenten instrumenten uit te werken om het fenomeen van 
leegstaande woningen, vooral boven handelszaken en in de 
handelskernen, beter te objectiveren en te bestrijden. De doel-
stelling voor 2018 bestaat erin om het aantal gemeentelijke 
observatiecentra van 11 naar 12 te laten stijgen.

–     Gelet op de afwezigheid van het globale en nauwkeurige 
kadaster over het hele grondgebied van het Gewest, kan een 
dergelijke tabel niet geproduceerd worden.

l’expérience dans ce domaine complexe. Elle sera évaluée 
et éventuellement prolongée ou pérennisée sous une autre 
forme.  

–     Il est très difficile d’objectiver complètement l’ampleur du 
phénomène des étages vides au-dessus de commerces, comme 
ce l’est d’ailleurs concernant le phénomène des logements 
vides en général.

Ce n’est pas parce qu’un espace est inoccupé qu’il s’agit 
d’une situation illégale. Rappelons à ce sujet que de 
nombreux espaces vides au-dessus des commerces ne 
sont pas considérés comme du logement d’un point de vue 
urbanistique. L’infraction prévue par le code du logement ne 
trouve donc pas à s’appliquer dans ces cas-là.

Pour être constitutif d’infraction, il faut que les lieux soient 
effectivement affectés au logement et qu’une inoccupation 
d’au moins un an soit avérée. Diverses circonstances peuvent 
par ailleurs justifier une suspension des amendes : demande 
de permis d’urbanisme ou travaux en cours, force majeur etc. 

Concernant les étages vides au-dessus des commerces, la 
problématique est très complexe. Chaque situation doit être 
examinée au cas par cas : s’agit-il d’un logement potentiel 
illicitement inoccupé ou d’un espace annexé légalement par 
le commerce ? Si l’accès aux étages a été, comme souvent, 
supprimé, cela a-t-il été fait légalement ? Cerner la nature 
et l’ampleur du phénomène des étages vides au-dessus des 
commerces est donc extrêmement difficile.  

Selon l’étude menée en 2014 entre 3.400 à 5.200 logements 
pourraient être réalisés dans les espaces vacants au-dessus des 
commerces. Il s’agit toutefois d’une estimation. Ce potentiel 
exprimé ne tient compte que de la superficie de ces espaces 
vides identifiés et non de la possibilité effective de leur 
reconversion tenant compte par exemple, de leur affectation 
urbanistique, de l’existence d’une entrée séparée, de l’accord 
du propriétaire, etc.  

Enfin, pour être tout à fait complet, précisons que la cellule 
Logement inoccupés de Bruxelles Logement collabore 
étroitement avec les communes pour cadastrer les logements 
vides, notamment au-dessus des commerces. Des subsides, 
d’un budget total de 300.000 euros, ont ainsi été alloués à 
11 communes en 2017 pour développer des observatoires 
communaux des logements inoccupés. L’objectif est de tester 
diverses méthodologies de repérage et d’analyse sur le terrain. 
L’évaluation de ces expériences devrait nous permettre 
d’élaborer avec les communes des outils pour mieux objectiver 
et combattre le phénomène des logements vides, notamment 
au-dessus des commerces et dans les noyaux commerciaux. 
L’objectif pour 2018 est de passer de 11 à 12 observatoires 
communaux.  

–     Etant donné l’absence de cadastre global et précis sur 
l’ensemble de la Région un tel tableau ne peut être produit.  
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Vraag nr. 688 van mevr. Annemie Maes d.d. 13 november 
2017 (N.) :

Samenwerkingsovereenkomst Burden Sharing.  

In 2015 sloten de ministers, bevoegd voor klimaat en energie, 
van de verschillende Belgische overheden een akkoord over de 
verdeling van de tegen 2020 door België te leveren klimaat- 
en energie-inspanningen en van de aan België toegekende 
opbrengsten uit de veiling van emissierechten voor de periode 
2013-2020.

Het samenwerkingsakkoord werd goedgekeurd door het 
Overlegcomité en door de Nationale Klimaatcommissie. 
Volgens de procedure moet de samenwerkingsovereenkomst ook 
goedgekeurd worden door de parlementen van de Gewesten en de 
federale Staat. Dit is evenwel tot op heden nog niet gebeurd. In 
het voorjaar van 2017 werd evenwel reeds, advies gevraagd aan 
de Raad van State en de Inspectie van Financiën.

Mijn vragen aan de minister zijn :

1. In ideale omstandigheden was het klimaatresponsabiliserings-
mechanisme in werking getreden in 2015. Is het anno 2017 
reeds operationeel ? Indien niet, wat is de oorzaak en welke 
stappen moeten er genomen worden om het te operationalise-
ren ? Wie of wat is bevoegd voor de operationalisering ?

2. Kan u aangeven of volgens de afgesproken scenario’s in de 
bijzondere financieringswet betreffende het klimaatresponsa-
biliseringsmechanisme de Gewesten een bonus dan wel malus 
zouden ontvangen ? Graag een opsplitsing per Gewest.

3. Hoeveel bedragen de totale veilinginkomsten uit de emissie-
handel voor de periode 2013 tot op heden ?

4. Werden de veilinginkomsten uit de emissiehandel voor de 
periode 2013 tot op heden reeds gestort aan de Gewesten. Zo 
ja, welk bedrag werd doorgestort naar de Gewesten ? Graag 
een opsplitsing per jaar en per Gewest.

5. Indien er middelen uit de veilinginkomsten uit het emissie-
handelssysteem werden doorgestort aan de Gewesten, werd 
er rekening gehouden met de bijzondere financieringswet 
betreffende het klimaatresponsabiliseringsmechanisme ?

Antwoord :

1. Het klimaatresponsabiliseringsmechanisme voert een bonus/
malussysteem in voor de gewestelijke emissies van broei-
kasgassen in de gebouwen uit de residentiële en tertiaire 
sectoren. Art. 68 van de Bijzondere wet van 6 januari 2014 
tot hervorming van de financiering van de gemeenschappen 
en de gewesten, tot uitbreiding van de fiscale autonomie van 
de gewesten en tot financiering van de nieuwe bevoegdheden 
voert het mechanisme in, terwijl de uitvoeringsmodaliteiten 
ervan bepaald worden in de Gewone wet van 6 januari 2014 
met betrekking tot het klimaatresponsabiliseringsmecha-
nisme. Het mechanisme voorziet dat voor er voor ieder jaar, 
in functie van de afwijking van de reële uitstoot in de sectoren 
ten opzichte van een vooraf bepaald traject, een bedrag wordt 

Question n° 688 de Mme Annemie Maes du 13 novembre 
2017 (N.) :

L’accord de coopération sur le partage de la charge (burden 
sharing).

En 2015, les ministres compétents pour le climat et l’énergie 
au sein des différents gouvernements ont conclu un accord sur 
la répartition des efforts à fournir par la Belgique en matière 
de climat et d’énergie et du produit de la mise aux enchères 
des quotas d’émission qui revient à la Belgique pour la période 
2013-2020.

L’accord de coopération a été approuvé par le comité de 
concertation et par la commission nationale climat. La procédure 
veut que les parlements fédéral et régionaux approuvent également 
cet accord de coopération, ce qu’ils n’ont pas encore fait à ce jour. 
L’avis du Conseil d’État de l’Inspection des finances a pourtant 
été sollicité dès le printemps 2017.  

Je voudrais vous poser les questions suivantes :

1. Dans le meilleur des mondes, le mécanisme de responsabi-
lisation climat serait entré en vigueur en 2015. Est-il déjà 
opérationnel en 2017 ? Dans la négative, pourquoi, et quelles 
mesures faut-il prendre afin de le rendre opérationnel ? Qui est 
compétent pour ce faire, ou quel organe ?

2. Pouvez-vous indiquer si, d’après les scénarios convenus dans 
la loi spéciale de financement au sujet du mécanisme de res-
ponsabilisation climat, les Régions recevraient un bonus ou 
un malus ? Merci de ventiler par Région.

3. Quel est le montant des recettes issues des enchères des droits 
d’émission pour la période allant de 2013 à aujourd’hui ?

4. Les recettes issues des enchères des droits d’émission pour la 
période allant de 2013 à aujourd’hui ont-elles déjà été versées 
aux Régions ? Dans l’affirmative, quel montant a-t-il été versé 
aux Régions ? Merci de ventiler par an et par Région.

5. Si des moyens provenant des recettes des enchères des 
quotas d’émission ont été versés aux Régions, a-t-il été tenu 
compte de la loi spéciale de financement en ce qui concerne le 
mécanisme de responsabilisation climat ?

Réponse :

1. Le mécanisme de responsabilisation au climat met en place 
un système de bonus/malus pour les émissions régionales de 
gaz à effet de serre dans les bâtiments des secteurs résidentiel 
et tertiaire. L’art. 68 de la Loi spéciale du 6 janvier 2014 
portant réforme du financement des communautés et des 
régions, de l’élargissement de l’autonomie fiscale des régions 
et du financement des nouvelles compétences instaure le 
mécanisme, tandis que ses modalités de mise en œuvre sont 
déterminées dans la Loi ordinaire du 6 janvier 2014 relative 
au mécanisme de responsabilisation climat. Le mécanisme 
prévoit que pour chaque année un montant soit attribué, en 
fonction de l’écart entre les émissions réelles dans ces secteurs 
et une trajectoire prédéfinie, soit par l’État fédéral à la région 
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toegekend, ofwel door de federale Staat aan het gewest dat 
zijn doelstelling overschreden heeft (bonussituatie), ofwel 
door een gewest aan de federale Staat (malussituatie).

Het is aan de nationale Klimaatcommissie (en meer bepaald 
aan de uitstoot-WG) om de jaarlijkse afwijkingen ten opzichte 
van het traject te bepalen. Deze afwijkingen zullen vervolgens 
als basis dienen voor het vaststellen van de bedragen (bonus 
of malus), in functie van de doelstelling die al dan niet door 
elk gewest werd gehaald.

Dankzij de laatste beschikbare broeikasgasinventaris 
(voorgelegd in 2017, gegevens van 1990-2015) is het vandaag 
mogelijk om de afwijking voor het eerste uitstootjaar van de 
door de wet gedekte periode (2015) definitief vast te stellen. 
Deze berekening moet echter nog goedgekeurd worden 
door de nationale Klimaatcommissie en vervolgens moeten 
deze afwijkingen, na overleg met de gewestregeringen, 
vastgesteld worden bij een koninklijk besluit na overleg in de 
Ministerraad. Op basis hiervan zullen de bedragen die naar de 
Gewesten worden overgemaakt, gevalideerd kunnen worden.

2. Zoals ik hierboven verklaard heb, is het nog voorbarig om 
u de precieze bedragen op te geven die in het kader van dit 
mechanisme aan de gewesten zullen worden overgemaakt. 
Maar onder voorbehoud van bevestiging via de hierboven 
beschreven procedure zouden de drie Gewesten zich volgens 
de voorlopige gegevens voor 2015 in een bonussituatie 
bevinden.

3. Momenteel bedragen de totale Belgische ETS-inkomsten iets 
meer dan 635 miljoen euro.

4. Tot op vandaag werd er in december 2016 één enkele betaling 
van de federale rekening, die alle inkomsten verzamelt, naar 
de Gewesten overgemaakt. Het bedrag dat naar het Brussels 
Gewest overgemaakt was, bedroeg iets meer dan 31 miljoen 
euro, dat naar het Waals Gewest 133 miljoen euro en dat naar 
Vlaanderen 235 miljoen euro, overeenkomstig het burden 
sharing-akkoord.

De inkomsten van 2017 worden op korte termijn verwacht.

5. De toekenning van de inkomsten uit het emissiehandelssys-
teem en het klimaatresponsabiliseringsmechanisme zijn elk 
het voorwerp van een aparte boekhouding. Zoals artikel 68 
van de bijzondere wet van 6 januari 2014 verduidelijkt, is 
het in het geval van het klimaatresponsabiliseringsmecha-
nisme, indien de Gewesten een bonus zouden ontvangen, de 
federale Staat die deze bedragen uit haar aandeel van de ETS-
inkomsten moet halen. In het omgekeerde geval zijn het de 
Gewesten die naar de federale Staat een malus zullen moeten 
overmaken, waarvan ze de bedragen uit hun aandeel van de 
ETS-inkomsten zullen halen.

De bedragen ingeval van overschrijding van de doelstellingen 
van de Gewesten (bonus) worden beperkt tot een bovengrens 
gelijk aan het federale gedeelte van de opbrengsten uit het 
veilen van emissierechten in de loop van het begrotingsjaar 
waarin het verschil zich voordeed. De bedragen ingeval de 
doelstellingen van de Gewesten niet gehaald worden (malus), 
worden, voor elk Gewest, beperkt tot 50 % van hun respectie-
velijke gedeelte in de opbrengsten uit het veilen van emissie-
rechten in de loop van het begrotingsjaar waarin het verschil 
zich voordeed.

Het is bovendien van nut om te verduidelijken dat de 
entiteiten zelf beschikken over de aanwending van de 

qui a dépassé son objectif (situation de bonus), soit par une 
région à l’État fédéral (situation de malus).  

Il revient à la commission nationale Climat (et plus précisément 
au GT émissions) d’établir les écarts annuels à la trajectoire, qui 
serviront ensuite à établir les montants (malus ou bonus) selon 
que l’objectif a été ou non atteint par chacune des régions.  
 

Au vu du dernier inventaire de gaz à effet de serre disponible 
(soumission 2017, données 1990-2015), il est aujourd’hui 
possible d’établir définitivement l’écart pour la première 
année d’émissions de la période couverte par la loi (2015). 
Cependant, ce calcul doit encore faire l’objet d’une 
approbation par la commission nationale Climat et ces écarts 
doivent ensuite être constatés par arrêté royal délibéré en 
conseil des ministres après concertation avec les gouverne-
ments des Régions. Sur cette base, les montants versés aux 
Régions pourront être validés.

2. Comme expliqué ci-dessus, il est encore prématuré de vous 
donner les montants précis qui seront versés aux régions 
dans le cadre de ce mécanisme. Mais sous réserve de confir-
mation via la procédure décrite ci-dessus, selon les données 
provisoires, les trois Régions devraient être en situation de 
bonus pour 2015.  

3. Au total, à ce jour, les recettes ETS belges totales atteignent 
un peu plus de 635 millions euros.

4. À ce jour, un seul versement a été effectué en décembre 2016 
du compte fédéral qui récolte toutes les recettes vers les 
Régions. Le montant versé à la Région bruxelloise était d’un 
peu plus de 31 millions euros, de 133 millions euros pour la 
Région wallonne et de 235 millions euros pour la Flandre, 
conformément à l’accord relatif au burden sharing.  

Les recettes 2017 sont attendues dans les meilleurs délais.

5. L’octroi des recettes tirées du système d’échange de droits 
d’émissions et le mécanisme de responsabilisation climat font 
l’objet de deux comptabilités distinctes. Comme le précise 
l’article 68 de la loi spéciale du 6 janvier 2014, dans le cas 
du mécanisme de responsabilisation climat, si les Régions 
doivent recevoir un bonus, c’est l’État fédéral qui doit puiser 
ces montants dans sa part des recettes ETS. Dans le cas 
inverse, ce sont les Régions qui devront verser un malus à 
l’État fédéral dont elles puiseront les montants à partir de leur 
part des recettes ETS.  

Les montants en cas de dépassement des objectifs des Régions 
(bonus) sont limités à un plafond égal à la part fédérale des 
recettes de la mise aux enchères au cours de l’année budgétaire 
au cours de laquelle l’écart s’est produit. Les montants en 
cas de non atteinte des objectifs des Régions (malus) sont, 
pour chaque Région, limités à 50 % de leur part respective 
dans les recettes de la mise aux enchères au cours de l’année 
budgétaire au cours de laquelle l’écart s’est produit.  
 

Par ailleurs, il est utile de préciser que les entités sont 
autonomes dans l’utilisation des recettes ETS qui leur sont 
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ETS-inkomsten die aan hen worden overgemaakt. In het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest is het het BWLKE dat de 
bestemmingen van de inkomsten uit het klimaatfonds bepaalt.

Vraag nr. 690 van de heer Dominiek Lootens-Stael d.d. 
13 november 2017 (N.) :

De aanwezigheid van exoten in Brussel.

Brussel wordt helaas maar al te vaak geconfronteerd met de 
aanwezigheid van exoten uit andere werelddelen. Zeker wanneer 
die aanwezigheid numeriek significante vormen gaat aannemen. 
Is dit bedreigend voor de autochtone populatie. Maatregelen 
moeten dus genomen worden om de verdere invasie van exoten 
tegen te gaan, en de reeds aanwezige populatie van exoten terug 
te dringen.

In juli 2017, werden door 12 nieuwe planten- en diersoorten 
toegevoegd aan de Europese lijst van invasieve uitheemse soorten. 
Daaronder ook de nijlgans die vaak terug te vinden is op Brusselse 
vijvers en waterlopen.

–     Welke maatregelen werden reeds genomen om hun aanwezig-
heid terug te dringen ? 

–     Is het de bedoeling hun aanwezigheid enkel terug te dringen, 
of is het eerder de bedoeling deze invasieve soort in Brussel 
uit te roeien ?

–     Tegen wanneer zou de populatie van de nijlgans in Brussel 
moeten verdwenen zijn ?

Antwoord :

–     De maatregelen die reeds werden genomen om de Brusselse 
nijlganzenpopulatie te beheren, zijn van juridische en 
preventieve aard.

In het kader van de ordonnantie betreffende het natuurbehoud 
van maart 2012 werd de soort in Bijlage IV - de categorie 
« invasieve uitheemse soorten » ingeschreven. Dit impliceert 
dat het opzettelijk loslaten of opnieuw loslaten van nijlganzen 
in de natuur verboden werd, net zoals de verkoop, het transport 
(gratis of tegen vergoeding), de ruil en de aankoop ervan.  

Op het terrein wordt de belangrijkste maatregel getroffen in 
het kader van het ecologisch beheer van de Brusselse groene 
ruimten. Nijlganzen voeden zich met gras, rijk aan eiwitten, 
dat ze in overvloed vinden op de grasperken van de parken in 
de stad. De maatregel bestaat erin van een gazon met intensief 
beheer over te schakelen op een hooiweide met extensief 
beheer, om zo het voedselaanbod van de nijlganzen te 
beperken. Deze beheersmaatregel werd met succes toegepast 
in het Sobieskipark in Laken, dat door Leefmilieu Brussel 
wordt beheerd.

Een andere maatregel tegen de verspreiding van nijlganzen : 
wanneer tijdens het broedseizoen nesten van de nijlgans 
door het personeel van Leefmilieu Brussel worden ontdekt, 
worden de eieren geschud om de embryonale ontwikkeling te 

versées. En Région de Bruxelles-Capitale, c’est le COBRACE 
qui définit les affectations des recettes du fonds climat.  

Question n° 690 de M. Dominiek Lootens-Stael du 
13 novembre 2017 (N.) :

La présence d’espèces exotiques à Bruxelles.

Malheureusement Bruxelles est trop souvent confrontée à 
la présence d’espèces exotiques provenant d’autres régions du 
monde. Cette présence menace la population autochtone, surtout 
quand elle commence à prendre des proportions numériques 
significatives. Des mesures s’imposent donc afin de lutter contre 
la poursuite de l’invasion des espèces exotiques et afin de réduire 
la population d’espèces exotiques déjà présente.

En juillet 2017, 12 nouvelles espèces animales et végétales ont 
été ajoutées à la liste européenne des espèces exotiques invasives. 
Il s’agit notamment de l’ouette d’Égypte, qu’on retrouve souvent 
sur les étangs et cours d’eau bruxellois.

–     Quelles mesures a-t-on déjà prises afin de réduire leur 
nombre ? 

–     L’objectif est-il uniquement de réduire leur nombre, ou 
s’agit-il plutôt d’éliminer cette espèce invasive à Bruxelles ? 

–     D’ici à quand la population d’ouettes d’Égypte devrait-elle 
avoir disparu à Bruxelles ?

Réponse :

–     Les mesures qui ont déjà été prises pour gérer la population 
des ouettes d’Égypte à Bruxelles sont de nature juridique et 
préventive.

Dans le cadre de l’ordonnance sur la conservation de la 
nature de mars 2012, l’espèce a été inscrite à l’Annexe IV 
- la catégorie « espèces exotiques invasives ». Cela implique 
que la réintroduction et l’introduction délibérée des ouettes 
d’Égypte dans la nature ont été interdites, ainsi que la vente, 
le transfert (gratuit ou contre indemnisation), l’échange et 
l’achat.

Au niveau du terrain, la principale mesure préventive est 
réalisée dans le cadre de la gestion écologique des espaces 
verts bruxellois. Les ouettes d’Égypte se nourrissent d’herbes 
riches en protéines, qu’ils trouvent en abondance dans les 
pelouses des parcs de la ville. La mesure consiste à passer 
d’une pelouse gérée intensivement à une praire de fauche 
gérée de façon extensive pour limiter l’approvisionnement 
alimentaire des ouettes d’Égypte. Cette mesure de gestion a 
été appliquée avec succès dans le parc Sobiesky de Laeken, 
un parc géré par Bruxelles Environnement.

Autre mesure pour lutter contre le développement des ouettes 
d’Égypte : lorsque, pendant la saison de nidification, des 
nids d’ouettes d’Égypte sont découverts par le personnel de 
terrain de Bruxelles Environnement, les œufs sont secoués 



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36)146

stoppen. Deze maatregel is werkelijk doeltreffend gebleken 
en wordt sinds jaren toegepast.  

Een derde en laatste maatregel betreft de sensibilisering van 
het publiek. Er werd namelijk een communicatiecampagne 
opgezet over het verbod op het voederen van wilde dieren : 
Dieren in de natuur – Geef ze geen eten, observeer ze !/
Animaux sauvages – Ne les nourrissez pas, observez-les ».

–     Het is met bovenstaande maatregelen de bedoeling om 
de opmars van nijlganzen in Brussel te stoppen, zodat de 
negatieve impact die ze lokaal hebben in de Brusselse groene 
ruimten kan worden beperkt.

Sinds de zomer van 2017 is de nijlgans opgenomen op de 
(tweede) Europese lijst van invasieve exoten, ter uitvoering 
van de Europese verordening inzake invasieve exoten. Elke 
lidstaat dient per soort, 18 maanden na publicatie van de 
Europese lijst, aan de Europese Commissie de beheerstrategie 
mee te delen. Concreet zullen de gewesten en de federale 
overheid een Belgische beheerstrategie voor de nijlgans op 
haar grondgebied moeten voorleggen tegen januari 2019.

–     Door bovenstaande maatregelen in het Brussels Gewest zal 
hopelijk de opmars van nijlganzen kunnen worden gestuit. Als 
het echter in de toekomst de bedoeling zou zijn de volledige 
populatie te doen verdwijnen, zullen er goede afspraken 
moeten worden gemaakt met de andere gewesten, aangezien 
nijlganzen vrij grote afstanden kunnen afleggen, wat betekent 
dat het Brussels Gewest makkelijk overstelpt kan worden 
door vogels uit Vlaanderen, Wallonië of daarbuiten. Om die 
redenen is het belangrijk dat Leefmilieu Brussel deel uitmaakt 
van de federale werkgroep « IAS », ter uitvoering van het 
Belgische samenwerkingsakkoord, om de invasieve soorten 
in ons land een halt toe te roepen.

Vraag nr. 691 van de heer Bernard Clerfayt d.d. 
13 november 2017 (Fr.) :

De sociale cohesie.

De website van de GOMB onderstreept het belang van het 
werk inzake sociale cohesie in en rond de sociale wooncomplexen 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. De site spreekt van 32 
projecten inzake sociale cohesie in 14 OVM’s.

Onder sociale cohesie dient te worden verstaan, een geheel 
van sociale processen die er samen toe bijdragen om voor elk 
individu of elke gemeenschap, ongeacht de oorsprong, de leeftijd, 
het geslacht, het sociale statuut of de gezondheidstoestand, te 
zorgen voor meer welzijn en elkeen aldus de mogelijkheid te 
bieden om actief deel te nemen aan het leven in hun wijk en 
daarvoor erkenning te krijgen. Dat alles staat in elk geval los van 
een veiligheidsbeleid.

Graag ontving ik van de minister in dat verband de volgende 
informatie :

1. Het budget voor elk van die projecten inzake sociale cohesie 
voor de jongste drie jaren.

pour stopper le développement embryonnaire. Cette mesure a 
montré une réelle efficacité et est appliquée depuis plusieurs 
années.

Une troisième et dernière mesure porte sur la sensibilisation 
du public. Une campagne de communication a été initiée sur 
l’interdiction de nourrir les animaux sauvages ; Dieren in de 
natuur – Geef ze geen eten, observeer ze !/Animaux sauvages 
– Ne les nourrissez pas, observez-les ».

–     Les mesures susmentionnées visent à stopper l’avancée des 
ouettes d’Égypte à Bruxelles, afin de réduire l’impact négatif 
qu’elles ont localement dans les espaces verts bruxellois.

Depuis l’été 2017, l’ouette d’Égypte est inscrite sur la 
(deuxième) liste européenne des espèces exotiques invasives, 
en application du règlement européen sur les espèces 
exotiques invasives. Chaque État membre doit notifier à la 
commission européenne la stratégie de gestion pour chaque 
espèce 18 mois après la publication de la liste européenne. 
Concrètement, les Régions et le gouvernement fédéral devront 
présenter une stratégie belge de gestion des ouettes d’Égypte 
sur leur territoire d’ici janvier 2019.

–     Les mesures susmentionnées dans la Région de Bruxelles-
Capitale devraient permettre d’arrêter l’avancée des ouettes 
d’Égypte. Toutefois, si l’objectif est d’éliminer à l’avenir 
toute la population, il faudra prendre de bonnes dispositions 
avec les autres régions, car les ouettes d’Égypte peuvent 
parcourir des distances relativement longues, ce qui signifie 
que la Région de Bruxelles-Capitale peut être facilement 
envahie par des oiseaux provenant de Flandre, de Wallonie 
ou d’ailleurs. Pour ces raisons, il est important que Bruxelles 
Environnement fasse partie du groupe de travail fédéral 
« IAS », qui met en œuvre l’accord de coopération belge, pour 
mettre un terme aux espèces invasives dans notre pays.

Question n° 691 de M. Bernard Clerfayt du 13 novembre 
2017 (Fr.) :

La cohésion sociale.

Le site de la SLRB rappelle l’importance du travail de 
cohésion sociale dans et autour des ensembles de logements 
sociaux en Région de Bruxelles-Capitale. Le site mentionne 32 
projets de cohésion sociale menés dans 14 SISP.

Par cohésion sociale, il faut entendre « un ensemble de 
processus sociaux qui concourent à assurer à tout individu ou 
à toute communauté, quelle que soit son origine, son âge, son 
sexe, son statut social, ou son état de santé, l’amélioration de son 
bien-être, afin de permettre à chacun de participer activement à la 
vie au sein de leur quartier et d’y être reconnu. Dans tous les cas, 
il ne s’inscrit pas dans le cadre d’une politique sécuritaire ».  

Madame la Ministre  peut-elle :  

1. Me donner le budget consacré à chacun de ces projets de 
cohésion sociale pour les trois dernières années,
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2. Voor elk project, het bedrag dat effectief is vastgelegd en 
verantwoord met het toegekende begrotingskrediet, voor elk 
van de drie jongste jaren.

3. De wijze waarop die projecten worden geëvalueerd. Leiden 
ze ertoe dat elkeen, dat wil zeggen allen, actief kunnen 
deelnemen aan het leven in hun wijk ?

Antwoord :

1. De elementen van antwoord bevinden zich in bijlage 1 (*), die 
de gegevens voor de jaren 2015, 2016, en 2017 bevat.

In oktober 2016 werden 11 nieuwe PSC’s in het leven 
geroepen, bovenop de 21 bestaande PSC’s. Het gaat om : 
De Là-Haut (Evere), Franck (Sint-Gillis), Galaxie (Sint-
Lambrechts Woluwe), Hof Ten Berg (Sint-Lambrechts 
Woluwe), Kapelleveld (Sint-Lambrechts Woluwe), le 
Méridien de 1210 (Sint-Joost-ten-Noode), Minimen (Brussel-
Stad), Drie Linden (Watermaal Bosvoorde), Machtens (Sint-
Jans-Molenbeek), Melkriek (Ukkel) et Reyers (Schaarbeek).

2. De elementen van antwoord bevinden zich in bijlage 2 (*), die 
de gegevens voor de jaren 2015, 2016, en 2017 bevat.

3. Ter herinnering : een Project voor Sociale Cohesie (PSC) is 
een lokaal partnerschap tussen een OVM (of twee OVM’s), 
een VZW op het terrein die binnen een bepaalde perimeter 
werkzaam is, met soms participatie van de gemeente.

Op initiatief van de OVM wordt een Vzw die op het terrein 
werkzaam is gekozen om deel uit te maken van de PSC-
voorziening. De kaderovereenkomst 2016-2019 wordt 
ondertekend tussen de BGHM, de OVM, de VZW, al dan niet 
met participatie van de gemeente.

De bewoners binnen de PSC-perimeter (al dan niet sociale 
huurders, alsook de eigenaars) hebben de mogelijkheid om 
op elk moment contact op te nemen met een van de lokale 
partners en hen hun behoeften of vragen in verband met de 
realisatie van specifieke projecten in lijn met het doel van de 
PSC voor te leggen. De lokale partners hebben ook de moge-
lijkheid om aan hun collega’s projecten voor te stellen om te 
realiseren. De drie jaarlijkse Opvolgingscomités zijn ook de 
gelegenheid voor elke lokale partner om het te hebben over 
de lopende of komende projecten en de opvolging van de 
uitgevoerde acties te evalueren.

De elementen die de beoordeling van de PSC’s regelen, 
zijn opgenomen in artikel 15 van de kaderovereenkomst 
2016-2019. We nemen dit artikel hier woordelijk over :

« Artikel 15 – Evaluatie van het PSC-systeem

De evaluatie van het PSC-systeem verloopt in twee fasen :  

§ 1. Jaarlijkse evaluatie van de PSC’s

Per PSC organiseert de BGHM een jaarlijkse ontmoeting 
waarop de plaatselijke partners worden uitgenodigd.

De met het PSC belaste VZW stelt tijdens die ontmoeting 
haar jaarverslag en zelfevaluatie voor. Aan de hand van die 
evaluatie wordt nagegaan of de acties, ten opzichte van de 
plaatselijke diagnose en het Actieplan, de finaliteiten en streef-
doelen van het PSC naleven. De analyse wordt verwezen-
lijkt op basis van criteria betreffende samenhang, relevantie, 
samenwerking en uitstraling.

2. M’indiquer pour chaque projet le montant effectivement 
consolidé et justifié du crédit budgétaire accordé, pour 
chacune des trois dernières années,

3. M’indiquer comment ces projets sont évalués ? Concourent-
ils à veiller à ce que chacun, c’est-à-dire, tous, puissent 
participer activement à la vie au sein de leur quartier ?

Réponse : 

1. Les éléments de réponse se trouvent dans l’annexe 1 (*) qui 
reprend les données pour les années 2015, 2016 et 2017.

En octobre 2016, 11 nouveaux PCS ont été créés et sont 
venus s’ajouter aux 21 PCS existants. Il s’agit de : De 
Là-Haut (Evere), Franck (Saint-Gilles), Galaxie (Woluwe 
Saint-Lambert), Hof Ten Berg (Woluwe Saint-Lambert), 
Kapelleveld (Woluwe Saint-Lambert), le Méridien de 1210 
(Saint-Josse-Ten- Nood), les Minimes (Bruxelles-Ville), les 
Trois Tilleuls (Watermael-Boitsfort), Machtens (Molenbeek 
Saint-Jean), Melkriek (Uccle) et Reyers (Schaerbeek).

2. Les éléments de réponse se trouvent dans l’annexe 2 (*) qui 
reprend les données pour les années 2015, 2016 et 2017.

3. Pour rappel, un Projet de Cohésion Social (PCS) est un 
partenariat local entre une SISP (ou deux SISP), une ASBL de 
terrain œuvrant dans un périmètre déterminé avec parfois la 
participation de la commune.

C’est à l’initiative de la SISP qu’une ASBL de terrain est 
choisie pour faire partie du dispositif PCS. La convention 
cadre 2016-2019 est signée entre la SLRB, la SISP, l’ASBL 
avec la participation ou non de la commune.  

Les habitants du périmètre du PCS (locataires sociaux ou non, 
ainsi que les propriétaires) ont la possibilité à tout moment 
de prendre contact avec l’un ou les partenaires locaux pour 
leur soumettre leurs besoins ou demandes pour la réalisation 
de projets spécifiques en lien avec l’objet du PCS. Les 
partenaires locaux ont aussi la faculté de proposer à leurs 
pairs des projets à réaliser. Les trois Comités de suivi annuels 
sont aussi l’occasion pour chaque partenaire local d’aborder 
les projets en cours ou à venir et faire le point sur le suivi des 
actions réalisées.  

Les éléments qui régissent l’évaluation des PCS sont repris 
dans la convention cadre 2016-2019 à son article 15. Nous le 
reprenons in extenso :

« Article 15 – Evaluation du dispositif PCS

Le processus d’évaluation du dispositif PCS est organisé en 
deux temps :

§ 1. Evaluation annuelle des PCS

La SLRB organise annuellement par PCS une rencontre où 
sont invités les partenaires locaux.

L’ASBL chargée du PCS présentera, lors de cette rencontre, 
son rapport d’activité et d’auto-évaluation. Cette évaluation 
a pour objectif de vérifier que les actions, au regard du 
diagnostic local et du Plan d’Actions, répondent aux finalités 
et objectifs du PCS. Elle est réalisée sur la base des critères de 
cohérence, de pertinence, de partenariat et de rayonnement.  
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Op basis van de analyse van het jaarverslag en van het 
gesprek stelt de BGHM een fiche op met een specifiek advies 
over de stand van zaken van elk PSC. Het PSC wordt over 
het resultaat van die analyse per brief op de hoogte gebracht.

§ 2. Evaluatie aan het einde van de PSC-overeenkomst

In de loop van het eerste semester van 2019 voert de BGHM 
een evaluatie over de gewestelijke toepassing van het 
PSC-systeem en een plaatselijke evaluatie uit.

De plaatselijke evaluatie wordt bij ieder PSC uitgevoerd om 
zich er van te vergewissen dat de door het PSC verwezen-
lijkte acties overeenstemmen met de in onderhavige overeen-
komst bepaalde finaliteiten en streefdoelen van het PSC. In 
de evaluatie wordt voorzien om de geplande acties opnieuw 
te bekijken, om na te gaan of deze werden gerealiseerd/thans 
worden gerealiseerd en te begrijpen waarom als dat niet 
het geval is. Die evaluatie maakt het ook mogelijk om de 
relevantie van de actieperimeter van het PSC na te gaan.

De BGHM organiseert een vergadering ter introductie van de 
evaluatie. Hieraan nemen alle plaatselijke partners van het 
PSC-systeem deel.

In voorkomend geval kan de BGHM voor één of ander 
onderdeel van de evaluatie op externe instanties een beroep 
doen. »

Naast de verschillende precieze doelstellingen die ze in 
aanmerking nemen, bestaan twee van de doelstellingen van 
de evaluaties uit het garanderen dat de doelstellingen die aan 
de PSC’s toegewezen zijn, nageleefd worden en het verifiëren 
van de naleving van hun werkingsmodaliteiten. We kunnen er 
dus vanuit gaan dat de door het Gewest gefinancierde PSC’s 
hun doelstelling om bij te dragen tot de ontwikkeling van de 
sociale cohesie in de wijken naleven, aangezien de aanpassin-
gen, wanneer deze vereist zijn, gedaan worden in navolging 
van de evaluaties.

(*) (De bijlagen zullen niet gepubliceerd worden, maar 
blijven ter beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de 
website van het Parlement.)

Vraag nr. 694 van de heer Dominiek Lootens-Stael d.d. 
14 november 2017 (N.) :

De kwaliteit van de Brusselse moestuinen.

In 2015 lanceerde de Vlaamse overheid de campagne 
« Gezond uit eigen grond » waarbij men onder meer voor 55 euro 
een analyse kon laten uitvoeren van de grond van de moestuin.

Eén op de acht onderzochte moestuinen bleek vervuild te zijn, 
en de groenten en het fruit dat, er geteeld werd dus ongeschikt 
voor consumptie.

Ook in Brussel zit het tuinieren in de lift. Het succes van de 
volkstuintjes toont dit aan.

Sur la base de l’analyse du rapport d’activités et de l’entretien, 
une fiche d’avis spécifique sur l’état d’avancement de chaque 
PCS sera réalisée par la SLRB. Le PCS sera informé du 
résultat de cette analyse par courrier.

§ 2. Evaluation en fin de convention PCS

Au cours du premier semestre de l’année 2019, la SLRB 
réalise une évaluation sur la mise en œuvre régionale du 
dispositif PCS ainsi qu’une évaluation locale.

Concernant l’évaluation locale, celle-ci sera réalisée auprès 
de chaque PCS pour s’assurer que les actions réalisées par 
les PCS répondent aux finalités et objectifs du PCS tels que 
définis dans la présente convention. Il s’agit de reprendre les 
actions prévues et de vérifier si elles ont été réalisées/sont 
en cours de réalisation et de comprendre pourquoi si elles 
ne le sont pas. Cette évaluation permettra aussi de vérifier la 
pertinence du périmètre d’action du PCS.  

La SLRB organise une séance introductive à l’évaluation 
réunissant tous les partenaires locaux du dispositif PCS.  

La SLRB peut, le cas échéant, recourir, pour l’un et/ou l’autre 
volet de l’évaluation, à des instances extérieures. »  

Au-delà des différents objets précis qu’elles prennent en 
compte, deux des objets essentiels des évaluations est de 
garantir le respect des objectifs assignés aux PCS et de vérifier 
le respect de leurs modalités de fonctionnement. On peut donc 
considérer que les PCS financés par la Région remplissent leur 
objectif de participer au développement de la cohésion sociale 
dans les quartiers, les réajustements quand c’est nécessaire 
étant effectués le cas échéant dans la foulée des évaluations.  
 

(*) (Les annexes ne seront pas publiées mais resteront 
disponibles pour consultation au Greffe ou via le site du 
Parlement.)

Question n° 694 de M. Dominiek Lootens-Stael du 
14 novembre 2017 (N.) :

La qualité des jardins potagers bruxellois.

En 2015, les autorités flamandes ont lancé la campagne 
« Gezond uit eigen grond », qui permettait notamment de faire 
analyser le sol de son jardin potager pour 55 euros.

Il s’est avéré qu’un potager analysé sur huit était pollué et que 
les fruits et légumes qu’on y cultivait étaient donc impropres à la 
consommation.

À Bruxelles aussi, le jardinage a le vent en poupe, comme le 
montre le succès des potagers urbains.
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–     Kunnen Brusselaars ook aan een dergelijke prijs een analyse 
van hun tuingrond aanvragen ?

–     Bestaan er gegevens over de grondkwaliteit van de Brusselse 
moestuinen ?

–     Welke campagnes hebt u reeds opgezet of zal u concreet 
gaan opzetten om de Brusselaars ervan te overtuigen om een 
analyse van hun tuingronden te laten uitvoeren ?

Antwoord : 

–     De campagne « gezond uit eigen grond » die door het Vlaams 
Gewest, via OVAM, gelanceerd is, loopt nog steeds. Binnen 
dit kader is er een website opgericht om uitleg te geven over 
bodemverontreiniging in de moestuinen en verontreiniging in 
eieren die van kippenhokken van particulieren afkomstig zijn. 
Deze website legt immers uit dat een particulier de onder-
zoeksresultaten van een bodemmonster die hij in zijn moestuin 
genomen en zelf naar een privé-laboratorium opgestuurd 
heeft, aan OVAM kan overmaken. Die particulier krijgt dan 
advies van OVAM in verband met de bodemverontreiniging 
en de mogelijkheden voor moestuinkweek op zijn terrein. De 
bovenvermelde website geeft aan dat de gemiddelde kostprijs 
van een analyse 55 euro is. De prijs kan niettemin variëren 
in functie van het laboratorium of het soort onderzoek. De 
Brusselaars kunnen natuurlijk ook vragen om aan dezelfde 
prijs bodemverontreinigingsanalyses via een privé-laborato-
rium van hun keuze te laten uitvoeren.

–     Er bestaan geen systematische gegevens in verband met de 
bodemverontreiniging in de moestuinen omdat deze terreinen 
enkel in de inventaris van de bodemtoestand opgenomen 
worden wanneer er risicoactiviteiten voor de bodem bestaan 
zoals bijvoorbeeld stookolietanks. Bovendien heeft de 
bodemverontreiniging die men vaak in de bodem van deze 
moestuinen terugvindt met de aanwezigheid van vulmateriaal 
te maken waarvan de oorsprong onbekend is.

In het kader van de jaarlijkse projectoproep van Leefmilieu 
Brussel voor collectieve moestuinen, hebben deze moestuinen 
van analyses deel uitgemaakt die in bepaalde gevallen lichte 
verontreiniging met zware metalen en met koolwaterstoffen 
in verband met vulmateriaal aangetoond hebben. Zo zijn er 
in 2017, 11 collectieve en gezinsmoestuinen onderzocht en 3 
onder hen bleken licht verontreinigd te zijn. In deze gevallen 
heeft Leefmilieu Brussel, uit voorzorg, aanbevolen om de 
moestuinkweek niet in volle grond te laten plaatsgrijpen, 
maar wel in bakken.

–     Om de Brusselaars de mogelijkheid te bieden om zelfstandig 
tot een bodemanalyse van hun moestuin over te gaan en er de 
onderzoeksresultaten van te interpreteren, rondt Leefmilieu 
Brussel momenteel een pedagogische gids betreffende de 
bodemverontreiniging in de moestuinen af. Deze gids die 
begin 2018 op de website van Leefmilieu Brussel gepubli-
ceerd zal worden, zal als doelstellingen hebben om :

–     uitleg te verschaffen over de bodemverontreiniging in de 
moestuinen ;

–     advies, goede praktijken en preventiemaatregelen te 
verschaffen om te vermijden dat men zijn tuin verontrei-
nigt en om hem tegen een eventuele bodemverontreini-
ging te beschermen ;

–     Les Bruxellois peuvent-ils également demander une analyse 
du sol de leur jardin à un prix raisonnable ?

–     Des données sur la qualité du sol des potagers bruxellois 
existent-elles ?

–     Quelles campagnes avez-vous déjà menées ou mènerez-vous 
concrètement afin de convaincre les Bruxellois de faire 
réaliser une analyse du sol de leur jardin ?

Réponse : 

–     La campagne ‘gezond uit eigen grond’ lancée par la Région 
flamande, via l’OVAM, est toujours en cours. Dans ce cadre, 
un site web  a été créé pour donner des explications sur la 
pollution du sol dans les jardins potagers et les pollutions 
dans les œufs provenant des poulaillers des particuliers. Ce 
site explique qu’un particulier peut en effet transmettre à 
l’OVAM les résultats d’analyse d’un échantillon du sol qu’il a 
prélevé dans son jardin potager et qu’il a envoyé lui-même à 
un laboratoire privé. Ce particulier reçoit alors des conseils de 
la part de l’OVAM, concernant la pollution du sol et les pos-
sibilités de culture potagère sur son terrain. Le site web sus-
mentionné indique en effet que le cout moyen d’une analyse 
est de 55 euros. Le prix peut toutefois varier en fonction du 
laboratoire ou du type d’analyse. Les Bruxellois peuvent 
évidemment aussi demander de faire réaliser au même prix, 
des analyses de pollution du sol via un laboratoire privé de 
leur choix.

–     Il n’existe pas de données systématiques concernant la 
pollution du sol dans les potagers, vu que ces terrains ne 
sont repris à l’inventaire de l’état du sol que lorsqu’il y a des 
activités à risque pour le sol telles que des citernes à mazout 
par exemple. De plus, les pollutions du sol qu’on retrouve 
dans le sol de ces potagers sont généralement liées à la 
présence de remblais dont la nature reste inconnue.  

Cependant, dans le cadre de l’appel à projets annuel de 
Bruxelles Environnement pour les potagers collectifs, des 
potagers ont fait l’objet d’analyses de sol qui ont montré dans 
certains cas des légères pollutions en métaux lourds et en 
hydrocarbures liées aux remblais. Ainsi en 2017, 11 potagers 
collectifs et familiaux ont été analysés et 3 d’entre eux se 
sont avérés légèrement pollués. Dans ces cas, Bruxelles 
Environnement a recommandé, par précaution, de ne pas 
installer les cultures potagères en pleine terre, mais de les 
mettre en bacs.

–     Pour permettre aux Bruxellois de procéder à une analyse du 
sol de leur potager, de manière autonome, et d’interpréter les 
résultats d’analyse, Bruxelles Environnement finalise actuel-
lement un guide pédagogique concernant la pollution du sol 
dans les potagers. Ce guide, qui sera publié début 2018 sur le 
site web de Bruxelles Environnement, aura pour objectifs de 
fournir :

–     des explications concernant la pollution du sol dans les 
potagers ;

–     des conseils, bonnes pratiques et des mesures de 
prévention pour éviter de polluer son jardin et pour se 
protéger contre une éventuelle pollution du sol ;  
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–     de methode aan te reiken om een bodemmonster 
voor onderzoek te nemen en resultaten en advies te 
interpreteren.

Vragen nr. 695 van mevr. Evelyne Huytebroeck, nr. 696 
van mevr. Annemie Maes en nr. 697 van de heer Julien 
Uyttendaele d.d. 16 november 2017 (Fr.) :

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel 
van de autonome administratieve organen onder het toezicht.

Op dit ogenblik vindt de Conferentie van de Verenigde Naties 
plaats over de klimaatveranderingen in Bonn. De Conferentie 
zal op 17 november 2017 eindigen. Om het akkoord van Parijs 
na te leven, te weten de opwarming beperken onder de 2° C en 
de inspanningen voortzetten om de 1,5° C niet te overschrijden, 
zullen de regeringen vergaande initiatieven moeten nemen, in 
het bijzonder door niet meer te investeren op massale wijze in de 
fossiele brandstoffen die de voornaamste factor zijn in de toename 
van de uitstoot van broeikasgassen.

De oproep van de militanten om niet meer te investeren in 
de sector van de fossiele brandstoffen is gehoord aangezien in 
oktober 2016, 350.org bevestigt dat 595 instellingen en meer dan 
50.000 personen wereldwijd er zich toe verbonden hebben om 
niet langer daarin te investeren voor een bedrag dat hoger is dan 
3.400 miljard dollar.

Het wordt tijd dat het Brussels Gewest deze stap ook zet.  
Graag ontving ik in dat verband een antwoord op volgende 
vragen :

1. Hoe worden de pensioenfondsen van het personeel van de 
AAO’s, onder toezicht beheerd ? Staan de AAO’s zelf in 
voor de organisatie ervan of valt dat onder het stelsel van de 
pensioenen van de Brusselse ambtenaren ?

2. Wat is het huidige bedrag van de reserves van de tweede pijler 
van de pensioenen van het personeel voor elk van de AAO’s 
onder toezicht ?

3. Welk deel van deze reserves is geïnvesteerd in de bedrijven 
in de sector van de fossiele brandstoffen, te weten de 200 
bedrijven in bijlage I ? Graag de bedragen in absolute cijfers 
(hoeveel euro) en relatieve cijfers (percentage) ?  

Bijlage I 
Bedrijven fossiele brandstoffen

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

6. BHP Billiton

7. Yitai Coal

–     la méthode de prélèvement d’un échantillon de sol pour 
analyse et l’interprétation des résultats et conseils.  

Questions n° 695 de Mme Evelyne Huytebroeck, n° 696 
de Mme Annemie Maes et n° 697 de M. Julien Uyttendaele du 
16 novembre 2017 (Fr.) :

Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des 
organismes administratifs autonomes placés sous votre tutelle.

En ce moment même se déroule la Conférence des Nations 
unies sur les changements climatiques à Bonn, qui prendra fin 
le 17 novembre 2017. Pour respecter l’Accord de Paris, à savoir 
rester en dessous de 2°C de réchauffement et continuer les efforts 
pour ne pas dépasser les 1,5°C, les gouvernements vont devoir 
poser des gestes forts, notamment en désinvestissant de manière 
massive dans les énergies fossiles, qui sont le principal moteur de 
la croissance des émissions de gaz à effet de serre.  

L’appel militant à désinvestir dans le secteur des combustibles 
fossiles a ainsi été entendu puisqu’en octobre 2016, 350.org 
affirme que 595 institutions et plus de 50.000 individus à travers 
le monde se sont engagés à désinvestir pour un montant dépassant 
les 3.400 milliards de dollars.  

Il est temps pour la Région Bruxelles-Capitale d’emboiter 
le pas. C’est pourquoi nous voudrions vous poser les questions 
suivantes :

1. Comment les fonds de pension du personnel des OAA 
sous votre tutelle sont-ils gérés ? Les OAA en assurent-ils 
eux-mêmes l’organisation ou cela relève-t-il du régime des 
pensions des fonctionnaires bruxellois ?

2. Quel est le montant actuel du deuxième pilier des pensions 
du personnel pour chacun des OAA placés sous votre tutelle ? 

3. Quelle part de ces réserves a-t-elle été investie dans des 
entreprises du secteur des combustibles fossiles, à savoir 
les 200 entreprises listées en annexe 1 ? Pouvez-vous nous 
donner les montants en chiffres absolus (combien d’euros?) et 
relatifs (en pourcentage) ?

Annexe 1 
Entreprises de combustibles fossiles

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

6. BHP Billiton

7. Yitai Coal

http://350.org
http://350.org
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8. Datang Inti

9. China Coal

10. Peabody Energy

11. Glencore Xstrata

12. Datong Coal

13. Yanzhou Coal

14. DEH

15. Exxaro

16. Yangquan Coal

17. Mechel

18. Arch Coal

19. Alpha Natural Resources

20. EVRAZ

21. Mitsubishi

22. Vale

23. Raspadskaya

24. Rio Tinto

25. Asia Resource

26. Rusal

27. Neyvell Lignite

28. Pingdingshan

29. Cloud Peak

30. Sasol

31. Tata Steel

32. AGL

33. Teck

34. Severstal

35. Coalspur

36. Kuzbass Fuel

37. Polyus Gold

38. Energy Ventures

39. Whitehaven Coal

40. Banpu

41. Bayan

42. RWE

43. Consol Energy

44. WHSP

45. Westmoreland

46. Resource Generation

47. Churchill Mining

48. NTPC

49. Adaro

50. Nacco
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51. Idemitsu Kosan

52. ARLP

53. Huolinhe Opencut

54. Golden Energy

55. Mitsui & Co

56. CoAL

57. NLMK

58. Tata Power

59. MMK OJSC

60. Wesfarmers

61. Kazakhmys

62. New World Resources

63. MMC

64. Itochu

65. Cockatoo

66. Shanxi Meijin Energy

67. Jizhong Energy

68. Bandanna

69. Polo Resources

70. Allete

71. CLP Holdings

72. Aspire

73. Marubeni

74. China Resources

75. Walter Energy

76. Coal Energy

77. Indika

78. Arcelor Mittal

79. FirstEnergy

80. Black Hills

81. Wescoal

82. Grupo Mexico

83. ARM

84. Shanxi Coal

85. Capital Power

86. PTT

87. Shanxi Lanhua Sci-Tech

88. Fortune

89. Cardero

90. Zhengzhou Coal

91. SAIL

92. JSPL

93. Shougang Fushan
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94. Jingyuan

95. Stanmore

96. Prophecy Coal

97. Cliffs Natural Resources

98. James River

99. CESC

100. Alcoa

Oil and gas companies

1. Gazprom

2. Rosneft

3. PetroChina

4. ExxonMobil

5. Lukoil

6. BP

7. Petrobras

8. Royal Dutch Shell

9. Chevron

10. Novatek

11. Total

12. ConocoPhillips

13. Tatneft

14. ONGC

15. ENI

16. Statoil

17. Sinopec

18. CNOOC

19. Occidental

20. BG Group

21. Canadian Natural Resources

22. Anadarko Petroleum

23. Apache

24. Chesapeake Energy

25. Inpex

26. Bashneft

27. Devon Energy

28. BHP Billiton

29. Repsol

30. Ecopetrol

31. EOG Resources

32. Suncor Energy

33. Marathon Oil

34. Hess
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35. Imperial Oil

36. Encana

37. Noble Energy

38. BASF

39. EQT

40. Range Resources

41. Continental Resources

42. OMV

43. Antero Resources

44. KazMunaiGas EP

45. YPF

46. Southwestern Energy

47. Cenovus Energy

48. Linn Energy

49. Woodside Petroleum

50. Husky Energy

51. PTT

52. Consol Energy

53. Pioneer Natural Resources

54. Cabot Oil & Gas

55. WPX Energy

56. SK Innovation

57. Whiting Petroleum

58. Murphy Oil

59. QEP Resources

60. Newfield Exploration

61. Dragon Oil

62. Sasol

63. Ultra Petroleum

64. Santos

65. Concho Resources

66. Denbury Resources

67. Freeport-McMoRan

68. Maersk Group

69. MEG Energy

70. SandRidge Energy

71. Crescent Point Energy

72. GDF SUEZ

73. Pacific Rubiales Energy

74. SM Energy

75. JX Holdings

76. Cimarex Energy

77. Mitsui & Co
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78. Penn West Petroleum

79. Polish Oil & Gas

80. MOL

81. Energen

82. TAQA

83. Oil Search

84. Oil India

85. ARC Resources

86. Genel Energy

87. Canadian Oil Sands

88. Energy XXI

89. PDC Energy

90. Oasis Petroleum

91. Tourmaline Oil

92. Rosetta Resources

93. RWE

94. National Fuel Gas

95. Peyto E&D

96. Xcite Energy

97. Tullow Oil

98. Energi Mega Persada

99. Breitburn Energy Partners

100. Enerplus

Antwoord : 

1. Leefmilieu Brussel

De pensioenen van het personeel van Leefmilieu Brussel 
worden door de federale overheidsdienst Pensioenen beheerd 
(1ste pijler : wettelijk pensioen).

Woningfonds

Het Woningfonds verzekert zich bij « AG insurance » voor de 
2de pijler. Ter indicatie, ziehier de samenstelling van « Target 
Asset mix » : 62,5 % Staatsobligaties, 10,5 % bedrijfsobliga-
ties, 5 % bedrijfsleningen), 6 % aandelen, 16 % vastgoed.  

2. Leefmilieu Brussel

De tweede pijler of het aanvullend pensioen is niet van 
toepassing op de personeelsleden van Leefmilieu Brussel.  

Woningfonds

Het totaal bedrag van de reserves bedraagt op 31/12/2015, 
7.361.000 euro.

3. Leefmilieu Brussel

Gelet op de tweede vraag is dit niet van toepassing.
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Réponse : 

1. Bruxelles Environnement

Les pensions du personnel de  Bruxelles Environnement sont 
gérées par le Service Fédéral des Pensions (1er pilier : pension 
légale). 

Fonds du Logement

Le Fonds du Logement s’assure auprès d’AG insurance’ 
pour le 2ème  pilier. A titre d’indication, voici la composition 
du  ‘Target Asset mix’ : 62,5% obligations d’Etat, 10,5% 
obligations d’entreprises, 5% emprunts d’entreprises), 6% 
actions, 16% immobilier.

2. Bruxelles Environnement

Le deuxième pilier ou la pension complémentaire n’est 
pas d’application aux membres du personnel de Bruxelles 
Environnement.

Fonds du Logement

Le montant total des réserves au 31/12/2015 s’élevaient à 
7.361.000 euros.

3. Bruxelles Environnement

Pas d’application vu la réponse à la 2e question.
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Woningfonds

Deze bedragen hangen van het algemeen plaatsingsbeleid van 
AG af.

Brussel Huisvesting

De parlementaire vraag heeft betrekking op de Autonome 
Bestuursinstellingen (ABI) en betreft niet Brussel Huisvesting 
die een Dienst van de Regering is.

BGHM

De BGHM heeft het statuut van autonome bestuursinstelling 
(ABI) en ze is ook een instelling van openbaar nut (ION).  

Omdat ze evenwel geen financiële reserves heeft, is er geen 
bewijs in verband met de gestelde vragen mee te delen.  

Vraag nr. 698 van de heer Arnaud Pinxteren d.d. 
20 november 2017 (Fr.) :

De door het « klimaatfonds » gefinancierde projecten. 

In het Brussels Wetboek van Lucht, Klimaat en 
Energiebeheersing wordt een « klimaatfonds » opgericht. De 
bedoeling van de oprichting van dit fonds was met name volledig 
te beantwoorden aan de wens van de richtlijn 2003/87/EG, die de 
lidstaten oplegt om de opbrengsten uit de verkoop van emissie-
rechten aan te wenden voor bepaalde doelen, zoals de verminde-
ring van de broeikasgasemissies. Het BWLKE bepaalt aldus dat 
de opbrengsten uit dit fonds worden besteed aan :

1. de maatregelen betreffende de gebouwen, de installaties en de 
producten die de vermindering van de uitstoot van broeikas-
gassen beogen, meer bepaald de personeelskosten, de infor-
maticakosten en de expertisekosten ;

2. de maatregelen betreffende het vervoer en de mobiliteit die 
de vermindering van de uitstoot van broeikasgassen beogen, 
meer bepaald de personeelskosten, de informaticakosten en de 
expertisekosten. Het bedrag bestemd voor deze maatregelen 
komt overeen met 50 % van het jaarlijkse totaalbedrag van de 
ontvangsten afkomstig uit de opbrengst van de milieubelas-
ting bedoeld in artikel 2.3.55 en volgende van het BWLKE ;

3. de financiering van het klimaatbeleid dat de ontwikkelings-
landen hebben uitgestippeld ;

4. de financiering van projecten die koolstofeenheden opleveren 
in het kader van het gebruik van de projectmechanismen.

Zou het mogelijk zijn toegang te krijgen tot :

–     de cijfers met betrekking tot de bedragen die jaarlijks aan 
het klimaatfonds worden gestort ?

–     de verdeling van de opbrengsten onder deze verschillende 
uitgavenposten ? de lijst met projecten die in de loop van 
de jaren 2016 en 2017 werden gefinancierd in het kader 
van de punten 1° en 2° ?

Fonds du Logement

Ces montants dépendent de la politique de placement général 
d’AG.

Bruxelles Logement

La question parlementaire porte sur les Organismes 
Administratifs Autonomes (OAA) et ne concerne pas 
Bruxelles Logement qui est un Service du gouvernement.

SLRB

La SLRB a le statut d’organisme administratif autonome 
(OAA) et elle est également un organisme d’intérêt public 
(OIP).

Cependant comme elle n’a pas de réserves financières, il n’y a 
pas d’élément probant à communiquer eu égard aux questions 
posées.

Question n° 698 de M. Arnaud Pinxteren du 20 novembre 
2017 (Fr.) :

Les projets financés par le « Fonds Climat ».

Le Code Bruxellois de l’Air, du Climat et de la Maîtrise 
de l’Énergie (COBRACE) a instauré un « fonds climat ». La 
création de ce fonds avait notamment comme objectif de répondre 
pleinement au vœu de la directive 2003/87/CE qui impose aux 
États membres d’affecter les recettes issues de la vente de quotas à 
certaines fins déterminées, telles que la réduction des émissions de 
gaz à effet de serre. Le COBRACE prévoit ainsi que les recettes 
de ce fonds seront affectées :

1. aux mesures relatives aux bâtiments, aux installations et aux 
produits et visant à la réduction des émissions de gaz à effet 
de serre, notamment les frais de personnel, les frais informa-
tiques et les frais d’expertise ;

2. aux mesures relatives au transport et à la mobilité et visant à 
la réduction des émissions de gaz à effet de serre, notamment 
les frais de personnel, les frais informatiques et les frais 
d’expertise. Le montant affecté à ces mesures correspond à 
50 % du montant annuel total des recettes issues du produit 
de la charge environnementale visée aux articles 2.3.55 et 
suivants du COBRACE ;

3. au financement des politiques climatiques élaborées par les 
pays en voie de développement ;

4. au financement de projets qui génèrent des unités carbone 
dans le cadre de l’utilisation des mécanismes de projet.

Madame la Ministre , serait-il possible d’avoir accès :

–     aux chiffres relatifs aux montants annuels versés dans le 
Fonds Climat ?

–     à la répartition des recettes entre ces différents postes 
de dépenses ? à la liste des projets financés au cours des 
années 2016 et 2017 dans le cadre des points 1° et 2° ?  
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Antwoord : 

–     De opbrengsten die het Klimaatfonds actueel spijzen zijn :  

–     de ontvangsten uit milieuheffingen voor de exploitatie 
van Parking krachtens het BWLKE ;

–     het Brusselse aandeel uit de ETS-ontvangsten.

De te innen ontvangsten krachtens het BWLKE bedragen 
177.484,8 euro voor 2016.

De ETS-ontvangsten die in 2016 te innen waren, bedragen 
31.720.757 euro.

De te innen ontvangsten krachtens het BWLKE worden 
doorheen het hele jaar geïnd en zouden maximum 
553.000 euro voor 2017 moeten bedragen.

De ETS-ontvangsten die in 2017 te innen zijn, worden 
eind 2017 in één keer gestort en hun bedrag beloopt 
11.423.370 euro.

–     Voor 2016 :

–     Een werkingssubsidie voor de periode 2016 aan Sibelga 
in het kader vna de voorbereiding van de projecten 
SolarClick en NrClick. En dit voor een bedrag van 
238.705 euro.

–     De internationale financiering inzake klimaatverandering 
voor een bedrag van 8.950.000 euro.

–     Voor 2017 :

–     Vier werkingssubsidies aan Comos vzw, AM CBENM-
BCSPO-ICEDD vzw, SANTHEA vzw, UCM nationaal 
vzw voor een periode van 4 jaar (2018-2021) in het kader 
van de projectoproep « Pack Energie ». En dit voor een 
totaal bedrag van 4.002.969 euro.

–     Een werkingssubsidie voor de periode 2017 aan Sibelga 
in het kader van het project NrClick. En dit voor een 
bedrag van 2.116.068 euro waarvan 1.750.000 euro ten 
laste van het Klimaatfonds en 366.068 euro ten laste van 
het Energiefonds.

–     Twee werkingssubsidies, een voor de periode 2017 en 
een voor de periode 2018, aan Sibelga in het kader van 
het project SolarClick. En dit voor een totaal bedrag van 
1.588.471 euro.

–     De invoering van de LEZ (Low Emission Zone) voor een 
bedrag van 867.585 euro.

–     De internationale financiering inzake klimaatverandering 
voor een bedrag van 750.000 euro.

–     Een transversale communicatiecampagne die de thema’s 
in verband met klimaat bundelt voor een bedrag van 
500.000 euro.

–     Een overheidsopdracht om een cartografie-instrument te 
ontwikkelen om de installatie van HEPS te faciliteren 
voor een bedrag van 189.486 euro.

–     Twee overheidsopdrachten ter ondersteuning van 
Leefmilieu Brussel voor de samenstelling en de invoering 
van steunmechanismen bij investering voor publieke 
woningen en voor de privésector in HEPS (Hernieuwbaar 
Energieproductiesysteem) en de energiedoeltreffendheid 
voor een bedrag van 186.958 euro.

Réponse : 

–     Les recettes venant alimenter le Fonds climat sont 
actuellement :

–     les recettes issues des charges environnementales pour 
l’exploitation de Parking en vertu du COBRACE ;

–     la quote-part bruxelloise des recettes ETS.

Les recettes à percevoir en vertu du COBRACE s’élèvent à 
177.484,8 euros pour 2016.

Les recettes ETS perçues en 2016 s’élèvent à 31.720.757 euros.
  

Les recettes à percevoir en vertu du COBRACE sont perçues 
tout au long de l’année et devraient s’élever à maximum 
553.000 euros pour 2017.

Les recettes ETS à percevoir en 2017 seront versées en une 
fois fin 2017 et leur montant s’élèvera à 11.423.370 euros.

–     Pour 2016 :

–     Une subvention de fonctionnement pour la période 
2016 à Sibelga dans le cadre de la préparation des 
projets SolarClick et NrClick. Et ce pour un montant de 
238.705 euros.

–     Le financement international en matière de changement 
climatique pour un montant 8.950.000 euros.

–     Pour 2017 :

–     Quatre subventions de fonctionnement à Comeos ASBL, 
AM CBENM-BCSPO-ICEDD ASBL, SANTHEA 
ASBL, UCM national ASBL pour une période de 4 ans 
(2018-2021) dans le cadre de l’appel à projets « Pack 
Energie ». Et ce pour un montant total de 4.002.969 euros.

–     Une subvention de fonctionnement pour la période 2017 
à Sibelga dans le cadre du projet NrClick. Et ce pour 
un montant de 2.116.068 euros dont 1.750.000 euros 
à charge du Fonds Climat et 366.068 euros à charge du 
Fonds Energie.

–     Deux subventions de fonctionnement, une pour la période 
2017 et une pour la période 2018, à Sibelga dans le cadre 
du projet SolarClick. Et ce pour un montant total de 
1.588.471 euros.

–     La mise en place de la LEZ (Low Emission Zone) pour un 
montant de 867.585 euros.

–     Le financement international en matière de changement 
climatique pour un montant de 750.000 euros.

–     Une campagne de communication transversale 
rassemblant les thématiques liées au climat pour un 
montant de 500.000 euros.

–     Un marché public pour développer un outil de cartogra-
phie pour faciliter l’installation de SER pour un montant 
de 189.486 euros.

–     Deux marchés publics de soutien à Bruxelles 
Environnement pour la confection et la mise en place de 
mécanismes, d’aide à l’investissement pour les logements 
publics et pour le secteur privé dans les SER (Système 
de production d’énergie renouvelable) et l’efficacité 
énergétique pour un montant de 186.958 euros.
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–     De financiering van personeelskosten voor Leefmilieu 
Brussel voor een bedrag van 25.108 euro in het kader van 
het begeleiding van de gemeenten.

–     De financiering van meterplaatsing in het kader van het 
project SolarClick voor een bedrag van 37.099 euro.

–     De ontwikkeling van standaardcontract voor de verdeling 
van daken tussen eigenaars en energieproducenten voor 
een bedrag van 8.470 euro.

Vraag nr. 699 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid van de Brusselse Gewestelijke 
Huisvestingsmaatschappij inzake het aanwerven van mensen 
met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving, rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan duiding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers. 

Daarnaast biedt het uittreksel zeer weinig context voor de 
weergegeven veroordelingen, waardoor het instrument niet erg 
precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijke manier omgaat 
met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art. 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- 
of uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling 
tot model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen :

1. Welke beleid bestaat er bij de Brusselse Gewestelijke 
Huisvestingsmaatschappij inzake het voorleggen van een 
uittreksel uit het strafregister bij aanwervingen ? Worden er 
ook uittreksels gevraagd van het type model 1 (art. 595) ? In 
welke gevallen ?

2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij de Brusselse Gewestelijke 
Huisvestingsmaatschappij rond veroordelingen die 

–     Le financement de frais de personnel pour Bruxelles 
Environnement pour un montant de 25.108 euros dans le 
cadre de l’accompagnement des communes.

–     Le financement de la pose de compteurs dans le cadre du 
projet SolarClick pour un montant de 37.099 euros.

–     Le développement de contrat-type pour la mise en partage 
de toitures entre propriétaires et producteurs d’énergie 
pour un montant de 8.470 euros.

Question n° 699 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique de la Société du logement de la Région de 
Bruxelles-Capitale en matière de recrutement de personnes 
ayant un casier judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles et 
manquent d’explications, les employeurs les appliquent de façon 
quelque peu arbitraire.

En outre, l’extrait remet très peu en contexte les condamna-
tions reproduites, de sorte que l’outil n’est guère précis.  

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein de la Société du 
logement de la Région de Bruxelles-Capitale concernant la 
présentation d’un extrait du casier judiciaire lors des recrute-
ments ? Demande-t-on également des extraits du type modèle 
1 (art. 595) ? Dans quels cas ?

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein de la Société du 
logement de la Région de Bruxelles-Capitale concernant les 
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werknemers hebben opgelopen (al dan niet buiten dienstver-
band) na hun aanwerving ? Wordt dit opgevolgd ? Door wie ? 
Op welke wijze ? Wat zijn daarbij de procedures ?  

Antwoord :

1. Een uittreksel uit het strafblad (model 1) wordt aan elke 
persoon bij zijn aanwerving gevraagd.

2. Het bezit van een niet blanco strafblad is geen hindernis voor 
aanwerving. In functie van de inhoud neemt de Algemene 
Directie de beslissing om al dan niet de persoon aan te nemen 
na een gesprek hierover met de betrokkene.

3. Geen enkele sollicitant is geweigerd op basis van het bezit 
van een strafblad. Eén persoon in het bezit van een strafblad 
is tussen 2014 en 2017 aangeworven.

4. Wij hebben geen kennis van een veroordeling die een 
werknemer na zijn aanwerving bij de BGHM, ongeacht 
binnen of buiten de werkuren, opgelopen zou hebben.

Vraag nr. 700 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid van Leefmilieu Brussel inzake het aanwerven van 
mensen met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving, rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan duiding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers. 

Daarnaast biedt het uittreksel zeer weinig context voor de 
weergegeven veroordelingen, waardoor het instrument niet erg 
precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijke manier omgaat 
met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- 
of uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling 
tot model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen :

1. Welke beleid bestaat er bij Leefmilieu Brussel inzake het 
voorleggen van een uittreksel uit het strafregister bij aan-
wervingen ? Worden er ook uittreksels gevraagd van het type 
model 1 (art 595) ? In welke gevallen ?  

condamnations dont les travailleurs font l’objet (en dehors du 
travail ou pas) après leur recrutement ? Un suivi est-il assuré 
à cet égard ? Par qui ? De quelle façon ? Quelles sont les 
procédures à cet égard ?

Réponse :

1. Un extrait de casier judiciaire (modèle 1) est demandé à 
chaque personne lors de son engagement.

2. La possession d’un extrait de casier judiciaire non vierge 
n’est pas un frein à l’engagement. En fonction du contenu, 
la Direction générale prend la décision d’engager ou non la 
personne suite à une discussion avec l’intéressé(e).

3. Aucun candidat n’a été refusé sur la base de la possession 
d’un casier judiciaire. Une personne en possession d’un casier 
judiciaire a été engagée entre 2014 et 2017.

4. Nous n’avons pas eu connaissance d’un jugement qu’un 
travailleur aurait reçu après son engagement à la SLRB, que 
ce soit pendant ou en-dehors des heures de travail.

Question n° 700 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique de Bruxelles Environnement en matière de 
recrutement de personnes ayant un casier judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles et 
manquent d’explications, les employeurs les appliquent de façon 
quelque peu arbitraire.

En outre, l’extrait remet très peu en contexte les condamna-
tions reproduites, de sorte que l’outil n’est guère précis.  

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein de Bruxelles 
Environnement concernant la présentation d’un extrait 
du casier judiciaire lors des recrutements ? Demande-t-on 
également des extraits du type modèle 1 (art. 595) ? Dans 
quels cas ?
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2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij Leefmilieu Brussel rond veroorde-
lingen die werknemers hebben opgelopen (al dan niet buiten 
dienstverband) na hun aanwerving? Wordt dit opgevolgd? 
Door wie? Op welke wijze? Wat zijn daarbij de procedures?  

Antwoord :

1. Het BIM verwijst naar het BBHR van 27/03/2014 houdende 
het administratief statuut en de bezoldigingsregeling van de 
ambtenaren van de instellingen van openbaar nut van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest (ION-statuut), dat in de toe-
gangsvoorwaarden bepaalt dat men om in dienst te worden 
genomen (art. 35, 2°) « een gedrag [moet] hebben dat in over-
eenstemming is met de eisen van de beoogde betrekking » en 
naar het BBHR van 27/03/2014 tot bepaling van de rechts-
positie en de bezoldigings-regeling van de contractuele per-
soneelsleden van de instellingen van openbaar nut van het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest (art. 5) dat bepaalt dat om 
bij overeenkomst in dienst te worden genomen, men « 4° een 
gedrag [moet] vertonen dat in overeenstemming is met de 
vereisten aangaande de te verlenen betrekking »

De uittreksels uit het strafregister worden niet opgevraagd 
voorafgaand aan de selectie.

Ze worden opgevraagd op het moment dat het aanwervings-
dossier van de geselecteerde kandidaat wordt opgesteld.

Het BIM vraagt dus de volgende uittreksels op :

a) voor de kandidaten die een activiteit zullen moeten 
uitoefenen die behoort tot de animatie of omkadering van 
minderjarigen wordt een uittreksel van het type model 
596-2 opgevraagd ;

b) voor de werknemers die een gereglementeerde activiteit 
zullen uitoefenen die is opgenomen in de lijst van de FOD 
Justitie wordt een uittreksel van het type model 596-1 
opgevraagd ;

c) voor de andere werknemers wordt een uittreksel van het 
type model 595 opgevraagd.

2. Wanneer er een uittreksel wordt afgegeven dat niet leeg is, 
leidt dit niet automatisch tot de uitsluiting van een kandidaat.

Er wordt geval per geval een analyse gemaakt om na te gaan 
of er desgevallend een verband is tussen de inbreuk die door 
de strafrechtbank is vastgesteld en de betrekking die de 
kandidaat hoort uit te oefenen.

3. In de periode 2014-2017 werd slechts één kandidaat de functie 
geweigerd nadat het uittreksel uit het strafregister ontvangen 
was.

4. Het arbeidsreglement van het BIM bepaalt in diens Artikel 7 
het volgende: 

Overeenkomstig het artikel 4 van het statuut van de ION 
dienen de personeelsleden de van kracht zijnde wetten en 

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein de Bruxelles 
Environnement concernant les condamnations dont les tra-
vailleurs font l’objet (en dehors du travail ou pas) après leur 
recrutement ? Un suivi est-il assuré à cet égard ? Par qui ? De 
quelle façon ? Quelles sont les procédures à cet égard ?

Réponse :

1. L’IBGE se réfère à l’AGRB du 27/3/2014 portant le statut 
administratif et pécuniaire des agents des organismes d’intérêt 
public de la Région Bruxelles-Capitale (statut OIP) qui 
prévoit dans les conditions d’accès pour être recruté qu’il faut 
(art 35, 2°) « être d’une conduite répondant aux exigences de 
la fonction » et l’AGRB du 27/3/2014 portant règlementation 
de la situation administrative et pécuniaire des membres du 
personnel contractuel des organismes d’intérêt public de la 
Région de Bruxelles-Capitale (art 5) qui précise que pour être 
engagé sous contrat, il faut « 4° être d’une conduite corres-
pondant aux exigences de l’emploi à pourvoir »  
 
 

Les extraits de casier judiciaire ne sont pas demandés avant 
la sélection.

Ils sont demandés au moment de l’élaboration du dossier 
d’engagement du candidat sélectionné.

L’IBGE demande donc les extraits suivants :

a) pour les candidats qui devront exercer une activité qui 
relève de l’animation ou de l’encadrement de mineurs, un 
extrait de casier modèle 596-2 est demandé ;  

b) pour les travailleurs qui exerceront une activité 
règlementée reprise dans la liste du SPF Justice -un extrait 
de casier modèle 596-1 est demandé ;  

c) pour les autres travailleurs, un extrait modèle 595 est 
demandé.

2. Le fait de produire un extrait de casier non vierge ne conduit 
pas automatiquement à l’exclusion d’un candidat.

Une analyse est faite au cas par cas afin de vérifier s’il existe 
un rapport entre, le cas échéant, l’infraction constatée par la 
juridiction répressive et la fonction que le candidat entend 
exercer.

3. Durant la période 2014-2017, un seul candidat sélectionné 
s’est vu refuser le poste suite à la réception d’un extrait de 
casier judiciaire.

4. Le règlement de travail de l’IBGE prévoit dans son Article 7 
que :

Conformément à l’article 4 du statut des OIP, les membres 
du personnel sont tenus de respecter les lois et règlements 
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reglementeringen, alsmede de richtlijnen waaronder de 
gedragsregels inzake deontologie, van de overheid waartoe 
hij/zij behoort, na te leven. De door hen gestelde handelingen 
moeten verenigbaar zijn met de eisen van het uitgeoefende 
ambt. Gelet hierop en om het goed functioneren van het 
Instituut en de veiligheid van allen te verzekeren, moet ieder 
personeelslid van Leefmilieu Brussel zijn/haar werkgever 
informeren wanneer hij/zij het onderwerp uitmaakt van straf-
rechtelijke vervolgingen die verband houden met de functie, 
wat de aard van de vervolging ook is.

In geval van twijfel zal het personeelslid Leefmilieu 
Brussel informeren. In dit geval, zal Leefmilieu Brussel 
de feiten zorgvuldig analyseren en de nodige maatregelen 
treffen, rekening houdend met een eventueel vonnis van de 
rechtbank. Het nalaten zijn/haar werkgever op de hoogte te 
brengen van de strafrechtelijke vervolgingen waarvan hij/zij 
het onderwerp uitmaakt en die verband houden met zijn/haar 
functie, kan aanleiding geven tot tuchtmaatregelen en/of een 
ontslagprocedure.

Tot nog toe heeft het BIM deze bepaling nog niet concreet 
moeten toepassen

Vraag nr. 701 van de heer Jef Van Damme d.d. 22 november 
2017 (N.) :

Het onderhoud en het beheer van de riolering.

Op dinsdag 7 november 2017 ondervroeg ik u in de 
commissie Leefmilieu over de staat van de riolering in Brussel. 
Na het bestuderen van uw uitgebreid antwoord, heb ik nog enkele 
bijkomende vragen.

U stelt dat Vivaqua 728,5 km riolering heeft geïnspecteerd 
en geanalyseerd, ongeveer gelijk aan 38,5 % van het hele net. 
Daarvan zou 164 km of 22,6 % in slechte of zeer slechte staat 
verkeren.

1. Betekent bovenstaande verklaring dat men geen zicht heeft op 
de staat van meer dan 60 % van de riolering ? Welke schatting 
maakt men daarbij aangaande het aandeel in slechte of zeer 
slechte staat ? Gaat men daar ook uit van een percentage van 
22,6 % ?

2. Op welke wijze wordt bepaald waar deze inspecties plaats-
vinden ? Welke methodiek, gegevens of logica gebruikt men 
daarvoor (wijk per wijk, ouderdom infrastructuur,…) ?  

U stelt dat de toenmalige Brusselse Hoofdstedelijke Regering 
in oktober 2007 32 miljoen euro heeft vrijgemaakt voor de 
inspectie van 500 km riolering op 4 jaar. Nadien heeft Vivaqua de 
inspectie op eigen middelden verdergezet.

3. Betekent dit dat Vivaqua tussen 2012-2017 slechts 228,5 km 
heeft geïnspecteerd ? Wat is het huidige tempo (km per jaar) ? 
Tegen welk jaar schat Vivaqua een volledig overzicht te 
hebben van de staat van het volledige rioleringsnet indien de 
inspecties aan het huidige tempo worden verder gezet ?

en vigueur ainsi que les directives parmi lesquelles les 
règles de conduite concernant la déontologie, de l’autorité 
dont il relève. En effet, il est indispensable que les actes 
posés soient compatibles avec les exigences de la fonction 
exercée. Aussi, en vue de garantir le bon fonctionnement de 
Bruxelles Environnement et la sécurité de tous, tout membre 
du personnel de Bruxelles Environnement est tenu d’informer 
son employeur lorsqu’il fait l’objet de poursuites pénales 
de quelque nature que ce soit en lien avec la fonction qu’il 
exerce. 

En cas de doute, le membre du personnel informera Bruxelles 
Environnement. Le cas échéant, Bruxelles Environnement 
analysera scrupuleusement les faits et prendra les mesures 
qui s’imposent en tenant compte d’un éventuel jugement du 
tribunal. Tout membre du personnel qui omettrait d’informer 
son employeur des poursuites pénales en lien avec la fonction 
dont il fait objet s’expose à des mesures de nature discipli-
naires et/ou à une procédure de licenciement.  

Jusqu’à présent aucune application concrète de cette 
disposition n’a dû être mise en place par l’IBGE

Question n° 701 de M. Jef Van Damme du 22 novembre 
2017 (N.) :

L’entretien et la gestion des égouts.

Je vous ai interrogée sur l’état des égouts en commission 
de l’Environnement du mardi 7 novembre 2017. Après examen 
de votre réponse circonstanciée, j’ai encore quelques questions 
complémentaires.

Vous déclarez que Vivaqua a inspecté et analysé 728,5 km 
d’égouts, ou environ 38,5 % de l’ensemble du réseau, dont 
164 km (soit 22,6 %) seraient en mauvais ou très mauvais état.  

1. Les propos qui précèdent signifient-ils qu’on n’a pas connais-
sance de l’état de plus de 60 % des égouts ? À combien 
évalue-t-on la part en mauvais ou très mauvais état ? Se 
base-t-on sur une proportion de 22,6 % là aussi ?  

2. Comment détermine-t-on à quel endroit effectuer ces 
inspections ? Quelles données, méthode ou logique uti-
lise-t-on à cette fin (quartier par quartier, vétusté de 
l’infrastructure,…) ?

Vous déclarez que le gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale de l’époque a dégagé 32 millions d’euros en octobre 
2007 afin de faire inspecter 500 km d’égouts sur quatre ans. Après 
quoi, Vivaqua a poursuivi l’inspection avec ses propres moyens.

3. Cela signifie-t-il que Vivaqua n’a inspecté que 228,5 km 
entre 2012 et 2017 ? Quel est le rythme actuel (km / an) ? 
Pour quelle année Vivaqua prévoit-elle d’avoir un relevé 
complet de l’état de tout le réseau d’égouts si les inspections 
se poursuivent au rythme actuel ?
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4. Welke eigen middelen of jaarlijks budget heeft Vivaqua ter 
beschikking voor deze inspecties ?

5. Bent u, gezien de recente gebeurtenissen, bereid om de 
inspecties op te drijven om een beter beeld te krijgen van de 
globale staat van het rioleringsnetwerk ?

U stelt dat u de renovaties over 20 jaar zou spreiden, a rato van 
20 kilometer per jaar. U voorziet daarvoor 60 miljoen euro 
per jaar (gebaseerd op 3.000 euro per kilometer), waarvan 
8 miljoen euro voor incidenten en 52 miljoen euro voor pure 
investeringswerken.

6. Betekent dit dat u er vanuit gaat dat 400 km in slechte staat 
verkeerd en aan vervanging toe is ? Houdt men hierbij ook 
rekening met het verouderen van de riolering dat vandaag nog 
in goede staat verkeerd ?

7. Op basis van welke studies en hypotheses komt u tot een 
renovatie van 20 km per jaar ? Is er daarover een risicoana-
lyse gebeurd ? Is dit niet weinig gezien de slechte staat van 
een groot deel van de riolering (22,6 %) ? Bestaat er geen 
risico op een vicieuze cirkel waarbij het incidentenbudget het 
investeringsbudget gaat kannibaliseren door het gebrek aan 
investeringen ?

8. Op welke wijze wordt bepaald welke delen van de riolering 
als eerste worden aangepakt ? Welke methodiek, gegevens of 
logica gebruikt men daarvoor ?

Antwoord :

1. Er bestaat inderdaad geen systematische onderzoek met 
camera’s en geometrische metingen voor 60 % van het 
netwerk. Tijdens regelmatige ruimingen of verscheidene 
werkzaamheden aan de collectoren worden echter wel 
rapporten overgemaakt. Er worden ook visuele inspecties 
georganiseerd. Elke afwijking (teveel aan zand,..) krijgt een 
diepgaand onderzoek en indien nodig hersteld.

2. De rapporten van onderhoudsbeurten of andere werkzaamhe-
den dienen als basis om te bepalen welke rioleringen prioritair 
geïnspecteerd moeten worden.

3. Er was door het Gewest 32 miljoen voorzien voor 4 jaar, maar 
de investering werd na 2 jaar stopgezet. Aldus is er slechts 
16 miljoen uitbetaald. Vivaqua heeft de onderzoekswerken 
voortgezet naar rato van 50 km per jaar.

4. Vivaqua voorziet hiervoor jaarlijks ongeveer 1,5 miljoen 
euro.

5. Voor Vivaqua volstaan de rapporten en de inspectiebezoeken.

6. Het gaat om een schatting die Vivaqua moment objectiveert 
via cameraonderzoeken, rapporten van werkzaamheden en 
inspectiebezoeken.

7. Het renovatiecijfer van 20 km per jaar is verbonden aan de 
investeringscapaciteit van Vivaqua, zowel op financieel vlak 
als wat betreft de impact op de mobiliteit (en dus ook wat 
betreft het krijgen van toestemming van de gewestelijke cel 
ter coördinatie van de werven).

4. De quels moyens propres ou de quel budget annuel Vivaqua 
dispose-t-elle pour ces inspections ?

5. Au vu des récents évènements, êtes-vous disposée à accélérer 
les inspections afin d’avoir une meilleure vue de l’état global 
du réseau d’égouts ?

Vous déclarez que vous étalerez les rénovations sur vingt ans, 
à raison de 20 km par an. Pour cela, vous prévoyez 60 millions 
d’euros par an (sur la base de 3.000 euros par kilomètre), dont 
8 millions d’euros pour les incidents et 52 millions d’euros 
pour de purs travaux d’investissement.

6. Cela signifie-t-il que vous partez du principe que 400 km sont 
en mauvais état et doivent être rénovés ? Tient-on également 
compte du vieillissement des égouts qui sont encore en bon 
état aujourd’hui ?

7. Sur quelles études et hypothèses vous appuyez-vous pour 
annoncer 20 km de rénovation par an ? A-t-on réalisé une 
analyse de risque à ce sujet ? N’est-ce pas trop peu, vu le 
mauvais état d’une grande partie des égouts (22,6 %) ? Ne 
risque-t-on pas de voir se créer un cercle vicieux, le budget 
incidents cannibalisant le budget investissements par manque 
d’investissements ?

8. Comment détermine-t-on quelles parties des égouts il convient 
de rénover en premier lieu ? Quelles données, méthode ou 
logique utilise-t-on à cette fin ?

Réponse :

1. Il n’y a effectivement pas eu d’étude systématique par caméra 
et levés de géomètre de ces 60 % du réseau. Toutefois, lors 
des curages réguliers ou de travaux divers aux collecteurs, 
des rapports sont transmis. Des inspections visuelles sont 
également organisées. Toute anomalie (présence excessive de 
sable,.) fait l’objet d’un examen approfondi et de réfections 
si nécessaire.

2. Les rapports issus des entretiens ou d’autres travaux servent 
de base au choix des égouts à inspecter prioritairement.  

3. Les 32 millions ont été prévus sur 4 ans par la Région mais 
l’investissement a été arrêté après 2 ans. Ainsi, 16 millions 
seulement ont été versés. Vivaqua a poursuivi les investiga-
tions à raison de 50 km par an.

4. Vivaqua prévoit quelque 1,5 millions d’euros annuellement à 
cette fin.

5. Pour Vivaqua, les rapports et visites d’inspection suffisent.

6. Il s’agit d’une estimation que Vivaqua est en train d’objectiver 
par les études caméra, les rapports de travaux et les visites 
d’inspection.

7. Le niveau de rénovation de 20 km par an est lié à la capacité 
d’investissement de Vivaqua, aussi bien en terme financier 
qu’en terme d’impact sur la mobilité (et donc d’obtention 
d’autorisation de travail de la part de la cellule régionale de 
coordination des chantiers).
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Vraag nr. 702 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 
23 november 2017 (Fr.) :

De lijst met subsidies van de BGHM aan de vzw’s voor de 
jaren 2014, 2015 en 2016.

Graag zou ik de lijst ontvangen met de subsidies van de 
BGHM aan de vzw’s of andere juridische structuren voor de jaren 
2014, 2015 en 2016.

Antwoord : De antwoorden die gegeven kunnen worden, zijn 
in bijlage 1 (*) gevoegd.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 703 van de heer Marc-Jean Ghyssels d.d. 
23 november 2017 (Fr.) :

Het computerprogramma voor hulp bij de keuze van het 
gebruik van de start- en landingsbanen in de luchthaven van 
Zaventem.

In november 2016, een jaar geleden dus, heeft Belgocontrol 
een nieuw computerprogramma geïmplementeerd dat moet 
helpen bij de keuze van het gebruik van de start- en landingsbanen 
in de luchthaven van Zaventem. Een jaar later wacht Belgocontrol 
nog steeds op de verduidelijking van de normen die het mogelijk 
moeten maken dit programma optimaal te gebruiken, en vooral 
de keuze van de start- en landingsbanen te objectiveren en te 
helpen het debat over de vluchten boven Brussel van zijn politieke 
beladenheid te ontdoen.

–     Wat kan men een jaar na de implementering van dit computer-
programma concluderen ?

–     Hoe staat het met de huidige normen ? Wat zijn de verzoeken 
van het Brussels Gewest in verband met die normen ?

–     De heer Bellot heeft onlangs verklaard dat zijn kabinet de 
laatste hand legde aan die normen. Werd het Gewest geraad-
pleegd voor advies of betrokken bij dit werk ?

Antwoord :

–     Leefmilieu Brussel heeft geen informatie over de implemen-
tatie van deze software : noch over de windparameters die 
erin geïmplementeerd worden, noch over het gebruik ervan. 
De windnormen vallen onder de bevoegdheid van de federale 
regering en deze heeft het Brussels Gewest niets meegedeeld. 
Daarom kan in dit stadium nog geen analyse worden gemaakt 
van de invloed van deze software op de vluchten over het 
Brussels Gewest.

–     In de 3 vorderingen tot staking, en in het bijzonder in de 
vordering tot staking met betrekking tot het oosten van 
Brussel, verzocht het Gewest om « de naleving te verzekeren 

Question n° 702 de M. Emmanuel De Bock du 23 novembre 
2017 (Fr.) :

La liste des subsides de la SLRB aux ASBL pour les années 
2014, 2015 et 2016.

Je souhaiterais connaitre la liste des subsides de la SLRB aux 
ASBL ou autres structures juridiques pour les années 2014, 2015 
et 2016.

Réponse : Les éléments de réponse qui peuvent être 
communiqués sont joints en annexe 1 (*).

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 703 de M. Marc-Jean Ghyssels du 
23 novembre 2017 (Fr.) :

Le logiciel d’aide au choix dans l’utilisation des pistes de 
l’aéroport de Zaventem.  

En novembre 2016, il y a donc un an, Belgocontrol a implanté 
un nouveau logiciel d’aide au choix dans l’utilisation des pistes 
de l’aéroport de Zaventem. Un an plus tard, Belgocontrol attend 
toujours la clarification des normes qui doivent permettre d’utiliser 
ce logiciel au mieux et, surtout, d’objectiver le choix des pistes et 
d’aider à dépolitiser le débat du survol de Bruxelles.  
 
 

–     Que peut-on retirer un an après l’implantation de ce logiciel ? 

–     Qu’en est-il des normes actuelles ? Quelles sont les demandes 
de la Région bruxelloise par rapport à ces normes ?

–     M. Bellot a récemment affirmé que son cabinet était en train 
de finaliser ces normes. La Région a-t-elle été consultée pour 
avis ou associée à ce travail ?

Réponse :

–     Bruxelles Environnement ne possède aucune information sur 
l’implantation de ce logiciel : ni concernant les paramètres de 
vent qui y sont implantés ni concernant son utilisation. Les 
normes de vent relèvent de la compétence du fédéral et ce 
dernier n’a rien communiqué à la Région bruxelloise. Aussi, 
aucune analyse de l’influence de ce logiciel sur le survol de la 
Région bruxelloise ne peut donc être tirée à ce stade.  

–     Dans les 3 actions en cessation et en particulier dans l’action en 
cessation concernant l’Est de Bruxelles, la Région a demandé 
d » « assurer le respect des normes de vent actuellement 
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van de windnormen die momenteel gelden voor de banen 25R 
en 25L, zodat het gebruik van baan 01 in overeenstemming is 
met deze normen. ».

–     Tot op heden is het Brussels Gewest nog niet geraadpleegd 
door de federale minister van Mobiliteit over de afronding 
van deze windnormen.

Vraag nr. 704 van mevr. Mathilde El Bakri d.d. 
22 november 2017 (Fr.) :

Onderzoeken van de cel leegstaande woningen in 2016.  

In uw beleidsbrief 2017-2018 voor het huisvestingsbeleid 
vernemen wij dat de cel leegstaande woningen in 2016 293 
onderzoeken heeft verricht naar vermoedelijk leegstaande 
woningen, en dat ten gevolge van die 293 onderzoeken, 222 inge-
brekestellingen werden verstuurd.

–     Wat zijn de resultaten van die ingebrekestellingen ?

–     Hoeveel eigenaars hebben het bewijs kunnen leveren dat hun 
woningen terug bewoond worden ?

–     Hebben de eigenaars schorsende beroepen ingesteld tegen de 
beslissing om een administratieve boete op te leggen ?

–     Hoeveel boetes werden uitgeschreven ?

–     Hoe hoog was het totale bedrag van de uitgeschreven boetes ?

–     Werden er woningen zonder bewijs van herbezetting toch 
terug op de huurmarkt gebracht ?

Antwoord : De cijfers die recent door de Cel Leegstaande 
Woningen van Brussel Huisvesting geëxtraheerd zijn, verschillen 
gevoelig van die door het geacht parlementslid vermeld :

–     In de loop van het jaar 2016,

–     zijn er 506 enquêtes geopend en

–     zijn er 384 ingebrekestellingen verzonden.

–     186 dossiers die het voorwerp van een ingebrekestelling 
uitgemaakt hebben, hebben geleid tot het stopzetten van de 
procedure voor de volgende redenen :

Rechtmatige leegstand

Verkoop van het goed 61

Bekomen van een stedenbouwkun-
dige vergunning en /of uitvoering 
van werkzaamheden

40

Afwezigheid van afgescheiden toegang tot 
de verdiepingen boven een handelszaak

3

Totaal 104

(Her)bewoning van het goed 

Domiciliëring 57

applicables aux pistes 25R et 25L, de manière à ce que l’utili-
sation de la piste 01 soit conforme à celles-ci. »  

–     À ce jour, la Région bruxelloise n’a pas été consultée par le 
Ministre de la Mobilité fédéral concernant la finalisation de 
ces normes de vent.

Question n° 704 de Mme Mathilde El Bakri du 
22 novembre 2017 (Fr.) :

Les enquêtes menées en 2016 par la cellule logements 
inoccupés.

Dans votre lettre d’orientation 2017-2018 pour la politique 
du logement, nous apprenons qu’en 2016, la cellule logements 
inoccupés a entrepris 293 enquêtes à propos de logements 
présumés vides. Et que suite à ces 293 enquêtes, 222 mises en 
demeure ont été envoyées.

–     Quels sont les résultats de ces mises en demeure ?

–     Combien de propriétaires ont-ils pu apporter la preuve de 
réoccupation de leurs logements ?

–      Des recours suspensifs contre la décision d’imposer l’amende 
administrative ont-ils été déposés par les propriétaires ?

–     Combien d’amendes ont-elles été notifiées ?

–     À combien s’élevait le montant total des amendes notifiées ?

–     Sans preuve de réoccupation, des logements ont-ils toutefois 
été remis sur le marché locatif ?

Réponse : Les chiffres extraits récemment par la Cellule 
Logements inoccupés de Bruxelles Logement sont sensiblement 
différents de ceux mentionnés par l’honorable Parlementaire :

–     Au cours de l’année 2016,

–     506 enquêtes ont été ouvertes et

–     384 mises en demeure ont été envoyées.

–     186 dossiers ayant fait l’objet d’une mise en demeure ont 
fait l’objet d’un abandon de la procédure pour les raisons 
suivantes :

Inoccupation justifiée

Vente du bien 61

Obtention d'un permis d'urbanisme  
et/ou réalisation de travaux 

40

absence d'accès séparé aux étages 
au-dessus d'un commerce

3

Total 104

(Ré)occupation du bien 

Domiciliation 57
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(Her)bewoning van het goed 

Tweede verblijf 9

Overdracht van beheer aan een SVK 7

Totaal 73

Diverse redenen 

Totaal 9

–     Zoals hierboven vermeld konden 73 eigenaars ofwel bewijzen 
dat hun woning bewoond was, ofwel bewijzen dat ze 
ondertussen voor de herbewoning van hun woning gezorgd 
hadden.

–     Er zijn 101 boetes betekend.

–     Het totale bedrag van de betekende boetes bedroeg 
3.229.262,98 euro.

–     Er zijn 47 beroepen ingesteld.

–     Er is geen reden om te denken dat woningen die vervolgd 
zijn wegen leegstand zonder het bewijs te leveren van 
herbewoning terug op de huurmarkt zouden gebracht zijn.

De Cel Leegstaande Woningen van Brussel Huisvesting sluit 
de ingebrekestellingen immers pas wanneer ze de garantie 
heeft dat het goed ofwel bewoond, herbewoond of terug op 
de markt gebracht is.

Vraag nr. 705 van de heer Emmanuel De Bock d.d. 23 
november 2017 (Fr.) :

De eindbalans van de Eco-Iris.

Er werd beslist het systeem van de eco-irissen stop te zetten 
en te evalueren.

Bijgevolg zou ik graag de balans daarvan opmaken. In de 
pers stond geschreven dat als men de haalbaarheidsstudies, de 
invoering, de personen die uitsluitend aan dit project hebben 
gewerkt en de promotie die ervoor werd gemaakt meetelt, de 
middelen ervoor ruimschoots de 400.000 euro overschrijden. 
Geen gering bedrag in vergelijking met de 8.000 euro die in 
omloop is in de 5 eerste wijken. De minister had een evaluatie 
gevraagd.

Om de definitieve balans op te maken, had ik graag een 
antwoord op de volgende vragen :

1. Hoeveel heeft deze onderneming gekost voor de 
gewestbegroting ?

2. Welke evaluatie heeft de minister gemaakt ? Kunnen wij die 
ontvangen ?

3. Hoeveel eco-irissen werden in omloop gebracht ? Hoe werden 
zij in omloop gebracht ? En via welke partnerverenigingen ?  

(Ré)occupation du bien 

Seconde résidence 9

Cession en gestion à une AIS 7

Total 73

Raisons diverses

Total 9

–     Comme indiqué ci-avant, 73 propriétaires ont pu soit prouver 
que leur logement était occupé soit prouvé qu’ils avaient 
entretemps assuré la réoccupation de leur logement.  

–     101 amendes ont été notifiées.

–     Le montant total des amendes notifiées était de 
3.229.262,98 euros.

–     47 recours ont été introduits.

–     Il n’y a pas de raison de penser que des logements ayant été 
poursuivis pour inoccupation aient été remis sur le marché 
sans qu’une preuve de réoccupation n’ait été apportée.

En effet, la Cellule Logements inoccupés de Bruxelles 
Logement ne clôture les mises en demeure qu’après avoir eu 
l’assurance que le bien soit occupé, réoccupé ou remis sur le 
marché.

Question n° 705 de M. Emmanuel De Bock du 23 
novembre 2017 (Fr.) :

Le bilan final des Eco-Iris.

Il a été décidé d’arrêter et d’évaluer le système des Eco-Iris. 

Je souhaiterais dès lors faire le bilan de celui-ci. Il a été écrit 
dans la presse que si l’on compte les études de faisabilité, la mise 
en place, les personnes employées exclusivement à ce projet et 
la promotion faite autour de celui-ci, on dépasse largement les 
400.000 euros de budget. Une somme importante comparée aux 
8.000 euros en circulation dans les cinq quartiers initiaux. Une 
évaluation a été demandée par la ministre.  

Afin de faire le bilan définitif, mes questions sont les 
suivantes :

1. Combien a coûté au budget régional cette opération ?  

2. Quelle est l’évaluation qui a été faite par la ministre ? Peut-on 
disposer de celle-ci ?

3. Combien d’Eco-Iris ont été mis en circulation ? Comment les 
Eco-Iris étaient-ils mis en circulation ? Et à travers quelles 
associations partenaires ?
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4. Kunt u ook de exacte definitieve lijst bezorgen met de partner-
verenigingen die de eco-irissen gratis verdeelden ?

5. Kunt u de lijst bezorgen met de personen en partneronderne-
mingen bij wie zij konden worden gebruikt als betaalmiddel ? 

6. Werd bij de toekenning van de eco-irissen die een milieu-
vriendelijk gedrag moesten belonen, de lijst met begun-
stigden opgesteld en de « schenkingen » van eco-irissen 
geobjectiveerd ?

7. Zodra de eco-irissen waren verdeeld en zij werden uitge-
wisseld of dienden om leveranciers te betalen, kwamen de 
partners dan terug naar het Gewest of de tussenverenigingen 
om hun eco-irissen terug te laten kopen of moesten zij deze 
zelf gebruiken in het netwerk van partnerondernemingen ?

8. Hoeveel eco-irissen werden uiteindelijk teruggekocht of 
ingewisseld door het Gewest ?

Antwoord :

1. Het uitgegeven budget voor dit eco-irisproject bedraagt 
850.000 euro. Dit bedrag bevat alle uitgaven in verband 
met het eco-irisproject, namelijk de haalbaarheidsstudie, 
de enquête, de communicatie, de juridische expertises, 
de website, de ondersteuning van de lokale actoren, de 
eco-irissen die in omloop gebracht zijn en de haalbaarheids-
studie voor een externalisering van het project. Deze uitgaven 
zijn verspreid over de jaren 2010, 2011, 2012, 2013 en 2014.

2. Er werd op mijn vraag door Leefmilieu Brussel tussen maart 
en juni 2014 een kwalitatieve evaluatie van het project 
uitgevoerd.

Er werd een online-vragenlijst verstuurd naar alle gebruikers, 
waarvan er 140 deze lijst hebben ingevuld. Als aanvulling op 
de resultaten die verkregen werden via de online-vragenlijst 
voor de gebruikers, werden er ook interviews afgenomen bij 
de handelaars uit het eco-irisnetwerk, en daarnaast ook bij de 
handelaars die zich hebben teruggetrokken, om te leren uit 
hun ervaringen en de evaluatie te verfijnen. Deze gesprekken 
waren gericht op de gemeenten die van bij de 1ste fase aan het 
project deelnamen (Schaarbeek en Vorst). De resultaten van 
deze evaluatie kan u in bijlage terugvinden.

Leefmilieu Brussel heeft bovendien een studie besteld, 
uitgevoerd door Financité, om enerzijds de meest geschikte 
structuur te bepalen die het eco-irisproject op lange termijn 
beheerd zou kunnen hebben en anderzijds de financiële duur-
zaamheid van het systeem over meerdere jaren te analyseren.

Indien Leefmilieu Brussel namelijk gestart zou zijn met het 
ontwikkelen van deze aanvullende munt, zou het, in het geval 
het project voortgezet zou zijn, wenselijk geweest zijn dat het 
beheer van het systeem geëxternaliseerd werd.

De resultaten van dit onderzoek hebben aangetoond dat het 
systeem zou moeten evolueren en aanzienlijke budgettaire 
gevolgen zou hebben om leefbaar te zijn.

3. Het gekozen eco-irismodel was het volgende : de eco-irissen 
werden toegekend in ruil voor gedragingen ten gunste van 
het milieu en de wijk. Op basis van een vooraf bepaalde lijst 
ontving de burger die een gebaar deed een aantal eco-irissen 
per uitgevoerde handeling. Als beloning kon de burger deze 
punten gebruiken om een aantal producten en diensten aan 
te schaffen via een netwerk van handelaars in de buurt. 

4. Pouvez-vous transmettre la liste exacte définitive des associa-
tions partenaires qui distribuaient les Eco-Iris gratuitement ?

5. Pouvez-vous transmettre la liste des personnes, entreprises 
partenaires chez qui on pouvait les utiliser comme mode de 
paiement ?

6. Lors de l’octroi des Eco-Iris censés récompenser un compor-
tement écologique, a-t-on relevé la liste des personnes bénéfi-
ciaires et objectivé les « dons » d’Eco-Iris ?  

7. Une fois que les Eco-Iris ont été distribués et qu’ils étaient 
échangés ou servaient à payer des fournisseurs, les partenaires 
revenaient-ils vers la Région ou les associations relais pour 
se faire racheter leurs Eco-Iris ou devaient-ils eux-mêmes les 
utiliser dans le réseau des entreprises partenaires ?

8. Combien d’Eco-Iris ont-ils été éventuellement rachetés ou 
échangés par la Région ?

Réponse :

1. Le budget dépensé pour le projet Eco-Iris s’élève à 
850.000 euros. Ce montant reprend toutes les dépenses liées 
au projet Eco-Iris à savoir l’étude de faisabilité, le sondage, 
la communication, les expertises juridiques, le site internet, 
les soutiens des acteurs locaux, les Eco-Iris mis en circulation 
et l’étude de faisabilité pour une externalisation du projet. 
Ces dépenses se sont étalées sur les années 2010, 2011, 2012, 
2013 et 2014.

2. Une évaluation qualitative du projet a été réalisée à ma 
demande par Bruxelles Environnement entre mars et juin 
2014.

Un questionnaire en ligne a été envoyé à tous les utilisateurs, 
140 utilisateurs ont répondu à ce questionnaire. Pour com-
plémenter les résultats obtenus au travers du questionnaire en 
ligne visant les utilisateurs, des interviews ont été réalisées 
auprès des commerçants du réseau Eco-Iris, mais aussi ceux 
qui s’en sont retirés, pour apprendre de leurs expériences et 
affiner l’évaluation. Ces entretiens se sont concentrés sur 
les communes déjà participantes dans la 1re phase du projet 
(Schaerbeek et Forest). Je vous joins ces résultats d’évalua-
tion en annexe.

Par ailleurs Bruxelles Environnement a commandité une 
étude, réalisée par Financité, pour définir le modèle de 
structure la plus opportune qui aurait pu, à long terme, gérer 
le projet eco iris et pour analyser la viabilité financière du 
système sur plusieurs années.

En effet si Bruxelles Environnement a initié le développement 
de cette monnaie complémentaire, il était préférable, dans 
l’éventualité où le projet s’était poursuivi, que la gestion du 
système soit externalisée.

Les résultats de cette étude ont montré que pour être viable le 
système devrait évoluer et mettait en évidence des implica-
tions budgétaires importantes.

3. Le modèle Eco-Iris choisi était le suivant : les Eco-Iris étaient 
octroyés en échange de comportements positifs pour l’envi-
ronnement et pour le quartier. Sur la base d’une liste préa-
lablement définie, le citoyen qui adoptait un geste recevait 
un nombre d’Eco-Iris défini pour chaque action réalisée. 
En contrepartie, le citoyen pouvait utiliser ses points pour 
acquérir un ensemble de produits et services via un réseau 
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De handelaars hadden de keuze om opnieuw in de wijk 
eco-irissen uit te geven of om deze in te wisselen voor euro’s 
mits betaling van een commissie van 5 %.  

De eerste eco-irissen kwamen in omloop in september 2012 in 
Vorst (Sint-Antoniuswijk), in november 2012 in Schaarbeek 
(as Helmet-Colignon), en vervolgens begin 2014 in 
Watermaal-Bosvoorde, Sint-Jans-Molenbeek en Sint-Gillis. 
In Sint-Gillis en Watermaal-Bosvoorde was het mogelijk om 
eco-irissen te kopen met euro’s, met de bedoeling het aantal 
eco-irissen in omloop te verhogen.

Alle Brusselaars konden deelnemen en eco-irissen verkrijgen, 
maar de betreffende handelszaken lagen voornamelijk in 
geselecteerde wijken, opdat de kringloopeconomie gestimu-
leerd zou worden.

Bijna 1200 inwoners hebben bijgedragen tot het in omloop 
brengen van de munt, namelijk door 3200 milieuvriendelijke 
handelingen te stellen.

Het netwerk van partners telde begin 2015 54 partnervereni-
gingen die handelingen aanboden, meer dan 100 partnerhan-
delaars en enkele bewonersverenigingen.

4. Deze evolutieve lijst is sinds 2014 niet meer bijgewerkt. 
Voorbeelden van partnerverenigingen zijn opgenomen in het 
kapitalisatierapport in bijlage (*). Het gaat voornamelijk om 
de wijkverenigingen die dichtbij de inwoners van de 5 lokale 
verankeringen van de munt staan.

5. Net zoals de lijst met de partnerverenigingen is deze lijst niet 
meer beschikbaar sinds het einde van het project in 2014. 
Aangezien het project sinds 3 jaar is afgesloten, werd deze 
lijst niet behouden. Het ging voornamelijk om wijkhande-
laars. Er zaten ook duurzame leveranciers in het netwerk, 
zodat de handelaars de mogelijkheid hadden hun leveranciers 
in eco-irissen te betalen.

6. Er was een lijst met alle transacties beschikbaar op de website, 
die gedesactiveerd werd. De lijst met de handelingen die door 
iedere persoon waren uitgevoerd, per gemeente, alsook de 
toegekende eco-irissen, kon opgevolgd worden.

7. Elke lokaal steunpunt beschikte over haar « lokale eco-iris-
bank ». De handelaars die eco-irissen wilden inruilen tegen 
euro’s konden zich hiervoor tot deze lokale bank richten. De 
lokale bank richtte zich vervolgens tot de « centrale bank », 
beheerd door een onderaannemer van Leefmilieu Brussel, om 
de ontvangen eco-irissen terug te geven en de overeenkom-
stige euro’s te recupereren. De omzetting van eco-iris naar 
euro viel dus ten laste van het Gewest, en niet van het lokaal 
steunpunt.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

de commerçants près de chez lui. Les commerçants avaient 
le choix de dépenser à nouveau ces Eco-Iris dans le quartier 
ou de demander la conversion en euros en payant une décote 
de 5 %.

Les premiers eco-iris ont circulé en septembre 2012 à Forest 
(quartier Saint Antoine), en novembre 2012 à Schaerbeek (axe 
Helmet-Colignon) puis, début 2014, à Watermael-Boitsfort, 
Molenbeek Saint-Jean, et Saint-Gilles. A Saint-Gilles et 
Watermael-Boitsfort il était possible d’acheter des Eco-iris en 
euros pour augmenter le volume d’Eco-Iris en circulation.  

Tous les Bruxellois pouvaient participer et obtenir des Eco-Iris 
mais les commerces démarchés étaient situés principalement 
dans les quartiers sélectionnés afin de favoriser la circularité. 

Environ 1.200 habitants ont participé à la circulation de la 
monnaie en réalisant 3.200 éco-gestes.  

Le réseau partenarial comptait début 2015, 54 associations 
partenaires proposant des gestes, plus de 100 commerces 
partenaires et quelques collectifs d’habitants.

4. Cette liste était évolutive et n’a plus été actualisée depuis 
2014. Des exemples d’associations partenaires sont repris 
dans le rapport de capitalisation joint en annexe (*). Il s’agit 
principalement des associations de quartier proches des 
habitants des 5 ancrages locaux de la monnaie.

5. Comme pour la liste des associations partenaires, cette liste 
n’est plus disponible depuis l’arrêt du projet en 2014. Le projet 
étant clôturé depuis 3 ans cette liste n’a pas été conservée. 
Il s’agissait principalement des commerces de quartier. Des 
fournisseurs durables étaient également dans le réseau pour 
pouvoir donner la possibilité aux commerçants de payer leurs 
fournisseurs en Eco-Iris.

6. Un suivi de toutes les transactions était disponible via le 
site qui a été désactivé. On pouvait suivre la liste des gestes 
réalisés par personne par commune et les Eco-Iris octroyés.  

7. Chaque antenne locale disposait de sa « banque locale 
Eco-Iris », les commerçants qui avaient des Eco-Iris à 
échanger en euro pouvaient s’adresser à cette banque locale 
pour procéder à la conversion. La banque locale s’adressait 
ensuite à la « banque centrale », gérée par un sous-traitant de 
Bruxelles Environnement, pour rendre les Eco-Iris reçus et 
récupérer les euros correspondant. La conversion des Eco-Iris 
en euros était donc à charge de la Région et non de l’antenne 
locale.

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  
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Vragen nr. 485 van mevr. Evelyne Huytebroeck, nr. 486 
van mevr. Annemie Maes en nr. 487 van de heer Julien 
Uyttendaele d.d. 16 november 2017 (Fr.) :

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel 
van de autonome administratieve organen onder het toezicht.

Op dit ogenblik vindt de Conferentie van de Verenigde Naties 
plaats over de klimaatveranderingen in Bonn. De Conferentie 
zal op 17 november 2017 eindigen. Om het akkoord van Parijs 
na te leven, te weten de opwarming beperken onder de 2° C en 
de inspanningen voortzetten om de 1,5° C niet te overschrijden, 
zullen de regeringen vergaande initiatieven moeten nemen, in 
het bijzonder door niet meer te investeren op massale wijze in de 
fossiele brandstoffen die de voornaamste factor zijn in de toename 
van de uitstoot van broeikasgassen.

De oproep van de militanten om niet meer te investeren in 
de sector van de fossiele brandstoffen is gehoord aangezien in 
oktober 2016, 350.org bevestigt dat 595 instellingen en meer dan 
50.000 personen wereldwijd er zich toe verbonden hebben om 
niet langer daarin te investeren voor een bedrag dat hoger is dan 
3.400 miljard dollar.

Het wordt tijd dat het Brussels Gewest deze stap ook zet.  
Graag ontving ik in dat verband een antwoord op volgende 
vragen :

1. Hoe worden de pensioenfondsen van het personeel van de 
AAO’s, onder toezicht beheerd ? Staan de AAO’s zelf in 
voor de organisatie ervan of valt dat onder het stelsel van de 
pensioenen van de Brusselse ambtenaren ?

2. Wat is het huidige bedrag van de reserves van de tweede pijler 
van de pensioenen van het personeel voor elk van de AAO’s 
onder toezicht ?

3. Welk deel van deze reserves is geïnvesteerd in de bedrijven 
in de sector van de fossiele brandstoffen, te weten de 200 
bedrijven in bijlage I ? Graag de bedragen in absolute cijfers 
(hoeveel euro) en relatieve cijfers (percentage) ?  

Bijlage I 
Bedrijven fossiele brandstoffen

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

Questions n° 485 de Mme Evelyne Huytebroeck, n° 486 
de Mme Annemie Maes et n° 487 de M. Julien Uyttendaele du 
16 novembre 2017 (Fr.) :

Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des 
organismes administratifs autonomes placés sous votre tutelle.

En ce moment même se déroule la Conférence des Nations 
unies sur les changements climatiques à Bonn, qui prendra fin 
le 17 novembre 2017. Pour respecter l’Accord de Paris, à savoir 
rester en dessous de 2°C de réchauffement et continuer les efforts 
pour ne pas dépasser les 1,5°C, les gouvernements vont devoir 
poser des gestes forts, notamment en désinvestissant de manière 
massive dans les énergies fossiles, qui sont le principal moteur de 
la croissance des émissions de gaz à effet de serre.  

L’appel militant à désinvestir dans le secteur des combustibles 
fossiles a ainsi été entendu puisqu’en octobre 2016, 350.org 
affirme que 595 institutions et plus de 50.000 individus à travers 
le monde se sont engagés à désinvestir pour un montant dépassant 
les 3.400 milliards de dollars.  

Il est temps pour la Région Bruxelles-Capitale d’emboiter 
le pas. C’est pourquoi nous voudrions vous poser les questions 
suivantes :

1. Comment les fonds de pension du personnel des OAA 
sous votre tutelle sont-ils gérés ? Les OAA en assurent-ils 
eux-mêmes l’organisation ou cela relève-t-il du régime des 
pensions des fonctionnaires bruxellois ?

2. Quel est le montant actuel du deuxième pilier des pensions 
du personnel pour chacun des OAA placés sous votre tutelle ? 

3. Quelle part de ces réserves a-t-elle été investie dans des 
entreprises du secteur des combustibles fossiles, à savoir 
les 200 entreprises listées en annexe 1 ? Pouvez-vous nous 
donner les montants en chiffres absolus (combien d’euros?) et 
relatifs (en pourcentage) ?

Annexe I 
Entreprises de combustibles fossiles

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

Secrétaire d’État chargée de la 
Propreté publique et de la Collecte 

et du Traitement des Déchets, 
de la Recherche scientifique, des 

Infrastructures sportives communales 
et de la Fonction publique

Staatssecretaris belast 
met Openbare Netheid, 

Vuilnisophaling en -verwerking, 
Wetenschappelijk Onderzoek, 

Gemeentelijke Sportinfrastructuur 
en Openbaar Ambt

http://350.org
http://350.org
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6. BHP Billiton

7. Yitai Coal

8. Datang Inti

9. China Coal

10. Peabody Energy

11. Glencore Xstrata

12. Datong Coal

13. Yanzhou Coal

14. DEH

15. Exxaro

16. Yangquan Coal

17. Mechel

18. Arch Coal

19. Alpha Natural Resources

20. EVRAZ

21. Mitsubishi

22. Vale

23. Raspadskaya

24. Rio Tinto

25. Asia Resource

26. Rusal

27. Neyvell Lignite

28. Pingdingshan

29. Cloud Peak

30. Sasol

31. Tata Steel

32. AGL

33. Teck

34. Severstal

35. Coalspur

36. Kuzbass Fuel

37. Polyus Gold

38. Energy Ventures

39. Whitehaven Coal

40. Banpu

41. Bayan

42. RWE

43. Consol Energy

44. WHSP

45. Westmoreland

46. Resource Generation

47. Churchill Mining

48. NTPC

6. BHP Billiton

7. Yitai Coal

8. Datang Inti

9. China Coal

10. Peabody Energy

11. Glencore Xstrata

12. Datong Coal

13. Yanzhou Coal

14. DEH

15. Exxaro

16. Yangquan Coal

17. Mechel

18. Arch Coal

19. Alpha Natural Resources

20. EVRAZ

21. Mitsubishi

22. Vale

23. Raspadskaya

24. Rio Tinto

25. Asia Resource

26. Rusal

27. Neyvell Lignite

28. Pingdingshan

29. Cloud Peak

30. Sasol

31. Tata Steel

32. AGL

33. Teck

34. Severstal

35. Coalspur

36. Kuzbass Fuel

37. Polyus Gold

38. Energy Ventures

39. Whitehaven Coal

40. Banpu

41. Bayan

42. RWE

43. Consol Energy

44. WHSP

45. Westmoreland

46. Resource Generation

47. Churchill Mining

48. NTPC
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49. Adaro

50. Nacco

51. Idemitsu Kosan

52. ARLP

53. Huolinhe Opencut

54. Golden Energy

55. Mitsui & Co

56. CoAL

57. NLMK

58. Tata Power

59. MMK OJSC

60. Wesfarmers

61. Kazakhmys

62. New World Resources

63. MMC

64. Itochu

65. Cockatoo

66. Shanxi Meijin Energy

67. Jizhong Energy

68. Bandanna

69. Polo Resources

70. Allete

71. CLP Holdings

72. Aspire

73. Marubeni

74. China Resources

75. Walter Energy

76. Coal Energy

77. Indika

78. Arcelor Mittal

79. FirstEnergy

80. Black Hills

81. Wescoal

82. Grupo Mexico

83. ARM

84. Shanxi Coal

85. Capital Power

86. PTT

87. Shanxi Lanhua Sci-Tech

88. Fortune

89. Cardero

90. Zhengzhou Coal

91. SAIL
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92. JSPL

93. Shougang Fushan

94. Jingyuan

95. Stanmore

96. Prophecy Coal

97. Cliffs Natural Resources

98. James River

99. CESC

100. Alcoa

Oil and gas companies

1. Gazprom

2. Rosneft

3. PetroChina

4. ExxonMobil

5. Lukoil

6. BP

7. Petrobras

8. Royal Dutch Shell

9. Chevron

10. Novatek

11. Total

12. ConocoPhillips

13. Tatneft

14. ONGC

15. ENI

16. Statoil

17. Sinopec

18. CNOOC

19. Occidental

20. BG Group

21. Canadian Natural Resources

22. Anadarko Petroleum

23. Apache

24. Chesapeake Energy

25. Inpex

26. Bashneft

27. Devon Energy

28. BHP Billiton

29. Repsol

30. Ecopetrol

31. EOG Resources

32. Suncor Energy
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33. Marathon Oil

34. Hess

35. Imperial Oil

36. Encana

37. Noble Energy

38. BASF

39. EQT

40. Range Resources

41. Continental Resources

42. OMV

43. Antero Resources

44. KazMunaiGas EP

45. YPF

46. Southwestern Energy

47. Cenovus Energy

48. Linn Energy

49. Woodside Petroleum

50. Husky Energy

51. PTT

52. Consol Energy

53. Pioneer Natural Resources

54. Cabot Oil & Gas

55. WPX Energy

56. SK Innovation

57. Whiting Petroleum

58. Murphy Oil

59. QEP Resources

60. Newfield Exploration

61. Dragon Oil

62. Sasol

63. Ultra Petroleum

64. Santos

65. Concho Resources

66. Denbury Resources

67. Freeport-McMoRan

68. Maersk Group

69. MEG Energy

70. SandRidge Energy

71. Crescent Point Energy

72. GDF SUEZ

73. Pacific Rubiales Energy

74. SM Energy

75. JX Holdings
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76. Cimarex Energy

77. Mitsui & Co

78. Penn West Petroleum

79. Polish Oil & Gas

80. MOL

81. Energen

82. TAQA

83. Oil Search

84. Oil India

85. ARC Resources

86. Genel Energy

87. Canadian Oil Sands

88. Energy XXI

89. PDC Energy

90. Oasis Petroleum

91. Tourmaline Oil

92. Rosetta Resources

93. RWE

94. National Fuel Gas

95. Peyto E&D

96. Xcite Energy

97. Tullow Oil

98. Energi Mega Persada

99. Breitburn Energy Partners

100. Enerplus

Antwoord : De overeenkomst die in 1997 werd gesloten met 
Ethias (toen SMAP-OMOB), en die sindsdien is vervangen door 
het reglement pensioenverzekering 175P, dat in 2009 van kracht 
werd, is gericht op :

–     het statutaire personeel van het Agentschap Net Brussel ;

–     het statutaire personeel van de Brusselse Hoofdstedelijke 
Dienst voor Brandweer en Dringende Medische Hulp 
(DBDMH) ;

–     het statutaire personeel van de Agglomeratie van Brussel ;

–     de provinciale afgevaardigden van de voormalige provincie 
Brabant.

Het betreft een contract voor pensioenverzekering, -beheer 
en -toekenning, waarbij het Brussels Gewest het beheer van 
eerste pensioenpijler heeft gedelegeerd aan Ethias.

In de praktijk worden de premies aan het Gewest gevraagd, 
aangezien het Gewest wel degelijk de verzekeringnemer is, die 
handelt voor rekening van de voornoemde entiteiten.

Ethias heeft een ethische investeringscode aangenomen 
(laatste versie in de bijlage en beschikbaar op de website van 
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Réponse : La convention conclue en 1997 avec Ethias 
(SMAP-OMOB à l’époque), remplacée depuis lors par le 
règlement d’assurance pensions 175P entré en vigueur en 2009, 
vise :

–     le personnel statutaire de l’Agence Bruxelles-Propreté ;

–     le personnel statutaire du Service d’Incendie et d’Aide 
Médicale Urgente de la Région de Bruxelles-Capitale 
(SIAMU) ;

–     le personnel statutaire de l’Agglomération de Bruxelles ;

–     les députés provinciaux de l’ex-Province de Brabant.  

Il s’agit d’un contrat d’assurance, de gestion et d’octroi des 
pensions. C’est une délégation à Ethias par la Région bruxelloise 
de la gestion du premier pilier du système des pensions.

En pratique, les primes sont réclamées à la Région, le preneur 
d’assurance étant bien cette dernière, agissant pour le compte des 
entités précitées.

Ethias s’est doté d’un Code d’investissement éthique (dernière 
version en annexe et disponible sur le site internet d’Ethias) qui 
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Ethias) die van toepassing is op de hele Ethiasgroep in het kader 
van zijn rechtstreekse investeringen, met vanzelfsprekend een 
grotere reikwijdte dan alleen de fossiele brandstoffenindustrie.

Een van de criteria voor het opstellen van de zwarte lijst van 
ondernemingen waarin Ethias niet mag investeren is het milieu 
(Ethias werd in dat verband trouwens gecertificeerd door een 
onafhankelijke instellingen op 20 maart 2015).

De financiële reserves die op die manier worden opgebouwd, 
worden beheerd door Ethias, in het kader van het afgezonderde 
fonds voor meerdere werkgevers, dat Ethias Global 21 genoemd 
wordt.

De tweede pensioenpijler verwijst naar de verzekering die een 
werkgever afsluit voor het pensioen van zijn werknemers.

Het pensioen van de ambtenaren omvat het wettelijke 
pensioen voor de personeelsleden van de ambtenarij.

Vraag nr. 490 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid binnen de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel 
inzake het aanwerven van mensen met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan dulding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers.

Daarnaast biedt het uittreksel zeer weinig context voor de 
weergegeven veroordelingen, waardoor het instrument niet erg 
precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijk manier omgaat 
met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- 
of uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling 
tot model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen :

1. Welke beleid bestaat er bij de Gewestelijke Overheidsdienst 
Brussel inzake het voorleggen van een uittreksel uit het strafre-
gister bij aanwervingen ? Worden er ook uittreksels gevraagd 
van het type model 1 (art 595) ? In welke gevallen ?  

est d’application à l’ensemble du groupe Ethias dans le cadre de 
ses investissements directs, avec un périmètre bien entendu plus 
large que la seule industrie des combustibles fossiles.

Un des critères repris pour constituer la liste noire des 
entreprises dans lesquelles Ethias ne peut pas investir est l’en-
vironnement (Ethias a d’ailleurs été certifiée à ce sujet par un 
organisme indépendant le 20 mars 2015).

Les réserves financières ainsi constituées à l’effet du 
financement de ces pensions sont gérées par Ethias dans le cadre 
du fonds cantonné multi-employeurs appelé Ethias Global 21.  

Le second pilier de pension réfère à l’assurance qu’un 
employeur souscrit pour la pension de ses travailleurs.

La pension des fonctionnaires n’est constituée que de la 
pension légale pour les agents de la fonction publique.

Question n° 490 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique du Service public régional de Bruxelles en 
matière de recrutement de personnes ayant un casier judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles et 
manquent d’explications, les employeurs les appliquent de façon 
quelque peu arbitraire.

En outre, l’extrait remet très peu en contexte les condamna-
tions reproduites, de sorte que l’outil n’est guère précis.  

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein du Service public 
régional de Bruxelles concernant la présentation d’un extrait 
du casier judiciaire lors des recrutements ? Demande-t-on 
également des extraits du type modèle 1 (art. 595) ? Dans 
quels cas ?
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2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij de Gewestelijke Overheidsdienst 
Brussel rond veroordelingen die werknemers hebben 
opgelopen (al dan niet buiten dienstverband) na hun 
aanwerving ? Wordt dit opgevolgd ? Door wie ? Op welke 
wijze ? Wat zijn daarbij de procedures ?

Antwoord : Het uittreksel uit het strafregister (module 1) is 
vereist voor elke contractuele of statutaire indienstneming aan het 
einde van de wervingsprocedure.

Als de geselecteerde kandidaat geen blanco strafblad heeft 
dan wordt de overeenstemming tussen de functie en de vermel-
dingen in het strafblad geanalyseerd, op basis van het advies van 
de hiërarchische lijn. De beslissing om in dienst te nemen wordt 
dan genomen door de secretaris-generaal voor het contractuele 
personeel en door Selor voor het statutaire personeel.

De GOB lijst de op deze basis de geweigerde of aanvaarde 
kandidaturen niet op en is dus niet in staat precieze cijfers mee 
te delen.

Vraag nr. 493 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Ondergrondse glas- en kledingcontainers.

Net Brussel heeft 22 glascontainers ingegraven in 2015 en 18 
in 2016. In het kader van een overeenkomst met Spullenhulp is 
het ook bevoegd om kledingcontainers in te graven. Volgens de 
beleidsbrief bij de algemene uitgavenbegroting van het Gewest 
voor het jaar 2018, zouden nog andere soorten containers worden 
ingegraven.

Graag een antwoord op de volgende vragen :

1. Hoeveel glascontainers werden in 2017 ingegraven en waar ?  

2. Hoeveel kledingcontainers werden in 2015, 2016 en 2017 
ingegraven en waar ?

3. Welke andere soorten containers heeft Net Brussel ingegraven 
en waar zijn die gelegen ?

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein du Service public 
régional de Bruxelles concernant les condamnations dont les 
travailleurs font l’objet (en dehors du travail ou pas) après leur 
recrutement ? Un suivi est-il assuré à cet égard ? Par qui ? De 
quelle façon ? Quelles sont les procédures à cet égard ?

Réponse : L’extrait de casier judiciaire (module 1) est exigé 
pour chaque engagement contractuel ou statutaire au terme de la 
procédure de recrutement.

Si le candidat retenu n’a pas un extrait vierge, l’adéquation 
entre la fonction et les mentions indiquées dans le casier est 
analysée sur base notamment de l’avis de la ligne hiérarchique. 
La décision d’engagement est alors prise par le Secrétaire général 
pour le personnel contractuel et par Selor pour le personnel 
statutaire.

Le SPRB ne répertorie pas les candidatures refusées 
ou acceptées sur cette base et n’est donc pas en mesure de 
communiquer des chiffres précis.

Question n° 493 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

L’enfouissement des bulles à verre et bulles à vêtements.

Bruxelles-Propreté a enterré 22 bulles à verre en 2015 et 
18 en 2016. Elle est également compétente, dans le cadre d’une 
convention avec « Les Petits Riens », pour enfouir les bulles à 
vêtements. Selon la lettre d’orientation annexée au budget général 
des dépenses de la Région pour l’année 2018, d’autres types de 
containers seraient enterrés.

Pourriez-vous m’indiquer :

1. Combien de sites de bulles à verre ont été enterrés en 2017 
et où ?

2. Combien de bulles à vêtement ont été enterrées en 2015, 2016 
et 2017 et où ?

3. Quels sont les autres types de containers qui ont été enterrés 
par Bruxelles-Propreté et où sont-ils situés ?
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Antwoord : Het aantal ingegraven glascontainers bedraagt 20 
voor 2017. Hun respectievelijke locatie :

Anderlecht Marius Renard, 144

Sint-Agatha-Berchem Maricollendreef

Brussel-Stad Pagoden/Vuurkruisenlaan / 
Begijnhofplein / Grote Zavel

Etterbeek Tervurenlaan, 101

Evere Oudstrijderslaan / Eenboomstraat 

Ganshoren Sermonlaan, 15

Jette Dupréstraat, 113 / Oude Afspanning

Koekelberg Vrijheidslaan / Vredelaan 1 

Sint-Gillis Villalaan / Loixplein, 4

Schaarbeek Apollo Square (Georges 
Raeymaekersstraat, 23) /  
P. Deschanellaan, 213

Ukkel Gemsstraat, 7 / 
Eikenboslaan, 125

Sint-Lambrechts-Woluwe Parking Kraainem

Het aantal ingegraven kledingcontainers bedraagt 33 tussen 
2015 en 2017. Hun verspreiding en respectievelijke locatie 
worden hieronder hernomen :

In 2015 werden 13 kledingcontainers ingegraven.

Anderlecht Pr. Hendrickxstraat / 
V.Olivier G. Stassartlaan

Brussel-Stad NOH, Versailleslaan, 123

Etterbeek Leopoldville Square

Vorst Zamanlaan / Sint-Denijsplein

Jette Wemmelse Steenweg / 
Onze-Lieve-Vrouw-van-Lourdesplein

Ukkel Van Goidtsnovenlaan

Sint-Lambrechts- Woluwe Struykbekenweg /  
Dapperenlaan /  
Verheyleweghenplein / 
Joséphine-Charlotte Square

In 2016 werden 9 kledingcontainers ingegraven.

Etterbeek Grote Haagstraat

Vorst Stadion

Ganshoren F. Vervaeckstraat

Réponse : Le nombre de bulles à verre enterrées en 2017 
s’élève à 20. Leur emplacement respectif est exposé ci-après :

Anderlecht Marius Renard, 144

Berchem-Sainte-Agathe Drève des Maricolles

Ville de Bruxelles Av. des Pagodes / des Croix du Feu /  
Rue du Béguinage / Grand Sablon

Etterbeek L’Avenue de Tervueren, 101

Evere Avenue des Anciens Combattants /  
Rue de l’arbre Unique

Ganshoren Avenue Jacques Sermon, 15

Jette Rue Dupré, 113 / Ancienne Barrière

Koekelberg Avenue de la Liberté /  
Avenue de la Paix, 1

Saint-Gilles Avenue des Villas / Place Loix, 4

Schaerbeek Square Apollo (Rue Georges 
Raeymarkers, 23) /  
Avenue P. Deschanel, 213

Uccle Rue du Chamois, 7 /  
Avenue de la Chênaie, 125

Woluwe-Saint-Lambert Parking Kraainem

Le nombre de bulles à vêtements enterrées de 2015 à 2017 
s’élève à 33. Leur répartition ainsi que leur emplacement respectif 
sont repris ci-après :

En 2015, 13 bulles à vêtements ont été enterrées.

Anderlecht Rue Professeur Hendrickx /  
Avenue Victor Olivier

Ville de Bruxelles NOH, Avenue de Versailles, 123

Etterbeek Square de Léopoldville

Forest Avenue Zaman / Place Saint-Denis

Jette Chaussée de Wemmel /  
Avenue Notre-Dame de Lourdes

Uccle Avenue Van Goidtsnoven

Woluwe-Saint-Lambert Chemin du Struykbeken /  
Avenue des Vaillants /  
Place Verheyleweghen /  
Square Joséphine-Charlotte

En 2016, 9 bulles à vêtements ont été enterrées.

Etterbeek Rue de la Grande Haie

Forest Stadion

Ganshoren Rue Frans Vervaeck 
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Jette Dikkebeuk / Neybergh /  
Guillaume De Greeflaan /  
Serkeyn / Ongénastraat /  
Heymbosch/  
Dikkebeuk /  
Mirpoix/VDS

Ukkel Van Beverlaan

In 2017 werden 11 kledingcontainers ingegraven.

Anderlecht Fraternellesquare, 1

Brussel Pagodenlaan / Vuurkruisen

Etterbeek Tervurenlaan, 101

Vorst Domeinlaan, 37

Ganshoren Jacques Sermonlaan, 15

Jette Dupréstraat, 113 / Oude Afspannng

Koekelberg Vrijheidslaan

Ukkel Eikenboslaan, 125 /  
Gemsstraat, 7

Sint-Lambrechts-Woluwe Parking Kraainem

De beleidsbrief die bij de algemene uitgavenbegroting van 
het Agentschap is bijgevoegd, voorziet de vervanging van alle 
selectieve containers door containers met zwaartekrachtsluiting in 
de gebouwen. Deze containers worden niet ingegraven en worden 
gekenmerkt door speciale openingen die de huidige « luchtcontai-
ners » zullen vervangen.

Daarentegen zouden er ingegraven containers bestemd 
voor het huishoudelijk afval geplaatst moeten worden in 2018. 
Deze zouden worden ingegraven aan de rand van nieuwe 
woonwijken met meergezinswoningen en zijn ten laste van de 
projectontwikkelaars.

Hiertoe heeft het Agentschap Net Brussel vandaag 7 verschil-
lende locaties geselecteerd :

1. Erasmus Gardens, Anderlecht

2. Duurzame wijk Tivoli, Brussel

3. Brunfauttoren, Le Logement Molenbeekois, Molenbeek

4. Compas Project, Anderlecht

5. Extensa, Tour en Taxis

6. City-Campus, Anderlecht

7. Brussel, Brigittines Visitandines

Vraag nr. 494 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

De aanleg van buurtsportinfrastructuren.

Jette Arbre Ballon / Avenue Neybergh /  
Avenue Guillaume de Greef /  
Rue Serkeyn / Rue Ongena /  
Avenue du Heymbosch /  
Arbre Ballon /  
Mirepoix/ VDS

Uccle Avenue Van Bever

En 2017, 11 bulles à vêtements ont été enterrées.

Anderlecht Square de la Fraternelle, 1

Bruxelles Av. des Pagodes / des Croix du Feu

Etterbeek Rue de Tervueren, 101

Forest Avenue du Domaine, 37

Ganshoren Avenue Jacques Sermon, 15

Jette Rue Dupré, 113 / Ancienne Barrière

Koekelberg Avenue de la Liberté

Uccle Avenue de la Chênaie, 125 /  
Rue du Chamois, 7

Woluwe-Saint-Lambert Parking Kraainem

La lettre d’orientation annexée au budget général des dépenses 
de l’Agence prévoit un remplacement dans les immeubles 
de l’ensemble des conteneurs sélectifs par des conteneurs « à 
gravité ». Ces derniers sont des conteneurs non enfouis dans le 
sol et caractérisés par particuliers qui remplaceront les conteneurs 
« aériens » actuels.

Par contre, des conteneurs enterrés destinés aux déchets 
ménagers devraient être installés en 2018. Ces conteneurs 
devraient être enterrés aux abords de quartiers de constructions 
neuves de logements collectifs mais ceux-ci sont à charge des 
promoteurs immobiliers.

À cet effet, l’Agence Bruxelles-Propreté a actuellement 
sélectionné 7 localisations différentes :

1. Erasmus Gardens, Anderlecht

2. Quartier durable Tivoli, Bruxelles

3. Tour Brunfaut, Le Logement Molenbeekois, Molenbeek

4. Projet Compas, Anderlecht

5. Extensa, Tour et Taxis

6. City-Campus, Anderlecht

7. Bruxelles, Brigittines Visitandines

Question n° 494 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

L’implantation d’infrastructures sportives de proximité.
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Sportvoorzieningen met vrije en gratis toegang verbeteren de 
sociale cohesie in de wijken aanzienlijk en zetten de mensen aan 
tot sporten.

In dat verband steunt het Gewest de gemeenten door de aanleg 
van infrastructuren in de openbare ruimte te financieren.

In 2017 werden 18 projecten geselecteerd voor een totaalbe-
drag van 1.223.268,88 euro subsidies (BA 10.006.64.21.65.21).

1. Kunt u mij meedelen welke projecten werden geselecteerd in 
2017, met vermelding van de gemeente en het overeenkom-
stige bedrag van de subsidie ?

2. Kunt u mij dezelfde informatie meedelen voor de jaren 2015 
en 2016 ?

3. Er werden nieuwe regels voorzien voor de projectoproep 
2018. Welke regels zijn dat ?

Antwoord : Het geachte lid zal de gevraagde informatie in de 
bijgevoegde tabel vinden (*).

De projectoproep voor buurtsportvoorzieningen zal 
gelanceerd worden in de loop van de eerste vier maanden van 
2018. De oproep zal steeds gericht zijn op projecten die de bouw 
en/of de renovatie van infrastructuren beogen die in de buurt van 
woningen gelegen zijn en die vrij toegankelijk zijn. De oproep 
wordt momenteel ontwikkeld door mijn diensten.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 496 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Mobiele containerparken.

Sinds 2015 biedt Net Brussel, in samenwerking met de 
gemeenten, de inwoners de mogelijkheid om hun grof afval dicht 
bij huis te dumpen in mobiele containerparken.  

In 2015 waren er 16 mobiele containerparken. Dat aantal is 
gestegen tot 53 in 2016.

Hoe zijn de mobiele containerparken verdeeld per gemeente 
voor de jaren 2015, 2016 en 2017 ?  

Antwoord : Hieronder vindt u een overzicht van de verdeling 
van de mobiele containerparken (MCP) per gemeente voor de 
jaren 2015, 2016 en 2017 :

Des équipements sportifs en accès libre et gratuit améliorent 
considérablement la cohésion sociale au sein des quartiers et 
incitent les gens à pratiquer une activité sportive.

Dans ce cadre, la Région soutient les communes en finançant 
l’implantation d’infrastructures dans l’espace public.

En 2017, 18 projets ont été retenus pour un montant global de 
subside de 1.223.268,88 euros (AB 10.006.64.21.63.21).

1. Pourriez-vous m’indiquer quels sont les projets qui ont été 
retenus en 2017, en précisant la commune et le montant cor-
respondant du subside ?

2. Pourriez-vous communiquer la même information pour les 
années 2015 et 2016 ?

3. Des nouvelles règles sont prévues pour l’appel à projets 2018. 
Quelles sont-elles ?

Réponse : L’honorable membre trouvera les informations 
demandées dans le tableau ci-annexé (*).

L’appel à projets pour des équipements sportifs de proximité 
sera lancé dans le courant du premier quadrimestre 2018. Il visera 
toujours à construire et/ou rénover des infrastructures situées 
proches de logements et en accès libre. L’appel est actuellement 
en cours de rédaction par mes services.  

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 496 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Les parcs à conteneurs mobiles.

Depuis 2015, Bruxelles-Propreté offre, en collaboration avec 
les communes, la possibilité aux habitants de se débarrasser de 
leurs encombrants à proximité de chez eux via le déploiement de 
parcs à conteneurs mobiles.

En 2015, on parle de 16 parcs à conteneurs mobiles et ce 
nombre monte à 53 en 2016.

Pourriez-vous me préciser – pour les années 2015, 2016 
et 2017 – la répartition des parcs à conteneurs mobiles par 
commune ?

Réponse : La répartition des parcs à conteneurs mobiles 
(PACM) par commune pour les années 2015, 2016 et 2017 se 
présente comme suit :
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2017 Semaine de PACM / Aantal weken MCP Jour de PACM / Aantal dagen MCP

Jette 2

Berchem 2

Saint-Gille / Sint-Gillis 3

Evere 2

Molenbeek 3

Ixelles / Elsene 3

Uccle / Ukkel 2

Koekelberg 2

Anderlecht 4

Forest / Vorst 2

Schaerbeek / Schaarbeek 4

2015 Semaine(s) de PACM / Aantal weken MCP Jour de PACM / Aantal dagen MCP

Anderlecht 4  

Ixelles / Elsene 2  

Molenbeek 4  

Schaerbeek/ Schaarbeek 2  

Saint-Gilles / Sint-Gillis 1  

Evere 1  

Forest / Vorst 1  

Bruxelles/ Brussel  6 jours / dagen (PDCM/ KHCA) (*) 

(*) PDCM (Collecte des petits déchets chimiques ménagers) (*) KHCA (Klein huishoudelijk chemisch afval)

2016 Semaine de PACM / Aantal weken MCP Jour de PACM / Aantal dagen MCP

Jette 2

Molenbeek 4

Berchem 2

Saint-Gilles / Sint-Gillis 3

Ixelles / Elsene 3

Uccle / Ukkel 2

Koekelberg 2

Anderlecht 4

Forest / Vorst 1

Schaerbeek / Schaarbeek 4

Wsp / Spw 1

Watermael / Watermaal 1

Ganshoren 2

Bruxelles / Brussel 18 jours / dagen (PDCM/ KHCA) (*) 

Etterbeek (**)

(*) PDCM (Collecte des petits déchets chimiques ménagers) (*) KHCA (Klein huishoudelijk che<misch afval)

2017 Semaine de PACM / Aantal weken MCP Jour de PACM / Aantal dagen MCP

Jette 2

Berchem 2

Saint-Gille / Sint-Gillis 3

Evere 2

Molenbeek 3

Ixelles / Elsene 3

Uccle / Ukkel 2

Koekelberg 2

Anderlecht 4

Forest / Vorst 2

Schaerbeek / Schaarbeek 4
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2017 Semaine de PACM / Aantal weken MCP Jour de PACM / Aantal dagen MCP

Wsp / Spw 1

Watermael / Watermaal 1

Ganshoren 2

Bruxelles / Brussel 18 jours (PDCM) (*) 

Etterbeek (**)

(*)  En 2015, 2016 et 2017, l’Agence n’a mis en œuvre aucun PACM pour 
la Ville de Bruxelles. Cependant, l’Agence Bruxelles-Propreté a pris 
en charge la collecte des petits déchets chimiques ménagers (PDCM) 
durant 6 jours en 2015 et 18 jours en 2016 ainsi qu’en 2017. 

(**)  La commune d’Etterbeek a quant à elle prévu 1 samedi par mois, en 
2016 et 2017, une déchetterie mobile destinée aux encombrants. À 
cette fin, l’Agence a mis à la disposition de la commune 4 compacteurs 
et a pris en charge le coût du traitement des encombrants collectés.

(*)  In 2015, 2016 en 2017 heeft het Agentschap geen enkel MCP 
georganiseerd voor de Brussel-Stad. Het Agentschap Net Brussel 
heeft evenwel de inzameling van klein huishoudelijk chemisch afval 
(KHCA) gedurende 6 dagen in 2015 en 18 dagen in 2016 en 2017 voor 
zijn rekening genomen.

(**)  De gemeente Etterbeek heeft in 2016 en 2017, gedurende 1 zaterdag 
per maand, een mobiele afvalplaats voorzien bestemd voor grofvuil. 
Hiertoe heeft het Agentschap 4 persmachines ter beschikking gesteld 
van de gemeente en heeft het de kosten van de verwerking van het 
ingezamelde grofvuil op zich genomen.

Vraag nr. 497 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Prestaties van Net Brussel voor rekening van de gemeenten. 

Net Brussel heeft ook ontvangsten die afkomstig zijn van de 
gemeenten. Zo werd ongeveer 400.000 euro op hun begroting 
ingeschreven voor het reinigen van de gemeentewegen (markten, 
vegen…) in 2018.

Welke gemeenten hebben in 2016 en 2017 een beroep gedaan 
op Net Brussel ? Voor welke prestaties ? Voor welk bedrag ?  

Antwoord : In antwoord op zijn vraag deel ik het geachte lid 
de volgende elementen mee.

De gemeenten die een beroep hebben gedaan op de diensten 
van Net Brussel tijdens de jaren 2016 en 2017 zijn Oudergem, 
Elsene, Jette en Sint-Gillis.

De prestaties en de bedragen betreffende de tussenkomst van 
het Agentschap zijn de volgende :

2017 Semaine de PACM / Aantal weken MCP Jour de PACM / Aantal dagen MCP

Wsp / Spw 1

Watermael / Watermaal 1

Ganshoren 2

Bruxelles / Brussel 18 jours (PDCM) (*) 

Etterbeek (**)

(*)  En 2015, 2016 et 2017, l’Agence n’a mis en œuvre aucun PACM pour 
la Ville de Bruxelles. Cependant, l’Agence Bruxelles-Propreté a pris 
en charge la collecte des petits déchets chimiques ménagers (PDCM) 
durant 6 jours en 2015 et 18 jours en 2016 ainsi qu’en 2017. 
 

(**)  La commune d’Etterbeek a quant à elle prévu 1 samedi par mois, en 
2016 et 2017, une déchetterie mobile destinée aux encombrants. À 
cette fin, l’Agence a mis à la disposition de la commune 4 compacteurs 
et a pris en charge le coût du traitement des encombrants collectés.

(*)  In 2015, 2016 en 2017 heeft het Agentschap geen enkel MCP 
georganiseerd voor de Brussel-Stad. Het Agentschap Net Brussel 
heeft evenwel de inzameling van klein huishoudelijk chemisch afval 
(KHCA) gedurende 6 dagen in 2015 en 18 dagen in 2016 en 2017 voor 
zijn rekening genomen.

(**)  De gemeente Etterbeek heeft in 2016 en 2017, gedurende 1 zaterdag 
per maand, een mobiele afvalplaats voorzien bestemd voor grofvuil. 
Hiertoe heeft het Agentschap 4 persmachines ter beschikking gesteld 
van de gemeente en heeft het de kosten van de verwerking van het 
ingezamelde grofvuil op zich genomen.

Question n° 497 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Prestations réalisées par Bruxelles-Propreté pour le compte 
des communes.

Parmi les recettes payées à Bruxelles-Propreté, nous pouvons 
en retrouver certaines qui viennent des communes. Ainsi, quelque 
400.000 euros sont budgétés pour le nettoyage de leurs voiries 
(marchés, balayage… ) en 2018.

Pourriez-vous m’indiquer, pour les années 2016 et 2017, 
quelles sont les communes qui ont fait appel à Bruxelles-Propreté, 
pour quelles prestations et quel montant ?

Réponse : En réponse à sa question, je communique à 
l’honorable membre les éléments suivants.

Les communes ayant sollicité les services de Bruxelles-
Propreté pour les années 2016 et 2017 sont Auderghem, Ixelles, 
Jette et Saint-Gilles.

Les prestations ainsi que les montants relatifs à l’intervention 
de l’Agence se présentent comme ci-après :

Commune / Gemeente Prestations / Prestaties 2016 2017(*)

Auderghem / Oudergem Nettoiement brocantes / Reiniging rommelmarkten 5.671,01 4730,22

Ixelles / Elsene Nettoiement marchés hebdomadaires / Reiniging wekelijkse markten 48.793,48 34.783,24

Jette Nettoiement marché annuel et marchés hebdomadaires /  
Reiniging jaarmarkt en wekelijkse markten

116.295,68 63.242,04

Saint-Gilles (via sous-traitant) / 
Sint-Gillis (via onderaannemer)

Nettoiement marchés hebdomadaires /  
Reiniging wekelijkse markten

61.681,92 38.551,20

(*) Montants facturés jusqu’au 30 octobre. (*) Gefactureerde bedragen tot 30 oktober.



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36) 181

2017 Semaine de PACM / Aantal weken MCP Jour de PACM / Aantal dagen MCP

Wsp / Spw 1

Watermael / Watermaal 1

Ganshoren 2

Bruxelles / Brussel 18 jours (PDCM) (*) 

Etterbeek (**)

(*)  En 2015, 2016 et 2017, l’Agence n’a mis en œuvre aucun PACM pour 
la Ville de Bruxelles. Cependant, l’Agence Bruxelles-Propreté a pris 
en charge la collecte des petits déchets chimiques ménagers (PDCM) 
durant 6 jours en 2015 et 18 jours en 2016 ainsi qu’en 2017. 

(**)  La commune d’Etterbeek a quant à elle prévu 1 samedi par mois, en 
2016 et 2017, une déchetterie mobile destinée aux encombrants. À 
cette fin, l’Agence a mis à la disposition de la commune 4 compacteurs 
et a pris en charge le coût du traitement des encombrants collectés.

(*)  In 2015, 2016 en 2017 heeft het Agentschap geen enkel MCP 
georganiseerd voor de Brussel-Stad. Het Agentschap Net Brussel 
heeft evenwel de inzameling van klein huishoudelijk chemisch afval 
(KHCA) gedurende 6 dagen in 2015 en 18 dagen in 2016 en 2017 voor 
zijn rekening genomen.

(**)  De gemeente Etterbeek heeft in 2016 en 2017, gedurende 1 zaterdag 
per maand, een mobiele afvalplaats voorzien bestemd voor grofvuil. 
Hiertoe heeft het Agentschap 4 persmachines ter beschikking gesteld 
van de gemeente en heeft het de kosten van de verwerking van het 
ingezamelde grofvuil op zich genomen.

Vraag nr. 497 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Prestaties van Net Brussel voor rekening van de gemeenten. 

Net Brussel heeft ook ontvangsten die afkomstig zijn van de 
gemeenten. Zo werd ongeveer 400.000 euro op hun begroting 
ingeschreven voor het reinigen van de gemeentewegen (markten, 
vegen…) in 2018.

Welke gemeenten hebben in 2016 en 2017 een beroep gedaan 
op Net Brussel ? Voor welke prestaties ? Voor welk bedrag ?  

Antwoord : In antwoord op zijn vraag deel ik het geachte lid 
de volgende elementen mee.

De gemeenten die een beroep hebben gedaan op de diensten 
van Net Brussel tijdens de jaren 2016 en 2017 zijn Oudergem, 
Elsene, Jette en Sint-Gillis.

De prestaties en de bedragen betreffende de tussenkomst van 
het Agentschap zijn de volgende :

Vraag nr. 498 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Toegankelijkheid van het sportkadaster voor het publiek.

Het Gewest is van plan om in 2018 nieuwe partners bijeen te 
brengen om te zorgen voor het beheer van het sportkadaster, de 
ontwikkeling en het onderhoud van de website.

Kunt u mij, naast het belang om over een intern werk- en eva-
luatie-instrument te beschikken, meedelen welke gegevens toe-
gankelijk zullen zijn voor het publiek en binnen welke termijnen ?

Wie zullen de nieuwe partners zijn voor het beheer van het 
sportkadaster ? Hoe werden zij geselecteerd ?

Antwoord : Met de oprichting van het Brussels Planningsbureau 
(BPB – Perspective.Brussels) en de Maatschappij voor Stedelijke 
Inrichting (MSI), heeft het Brusselse Gewest zich voorzien van 
gespecialiseerde instellingen op het gebied van kennis en territo-
riale planning en van het grondbeleid met de bedoeling een actief 
en gecoördineerd beleid van territoriale ontwikkeling te voeren.

In deze context en na verschillende gesprekken hebben we 
ons toegespitst op de oprichting van een actieve cel op het gebied 
van sport bij Perspectives via een gegeven opdracht. Naar het 
beeld van de Facilitator Scholen of de Faciltator Wonen, is deze 
cel gericht op het centraliseren van een gewestelijke sturing. 
Het hoofddoel is het coördineren van de ontwikkeling van 
sportinfrastructuren, en het is dus aangewezen ze te integreren 
in het centrum voor gewestelijke expertise dat aan de basis ligt 
van de gewestelijke territoriale ontwikkeling van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

Deze cel heeft tevens als opdracht de verspreiding naar het 
publiek van alle nuttige en nodige informatie betreffende het 
Brussels sportbeleid.

Met dat doel is het haar taak continu de instrumenten 
betreffende sport, zoals het sportkadaster, op te volgen en te 
coördineren. De ploeg zal instaan voor het aanvullen van de 
database en voor het ontwikkelen en uitbreiden van de website. 
Ze zal tevens het publiek informeren over het bestaan van deze 
website en er promotie van voeren.

Het publiek zal toegang krijgen tot een volledige informatie 
betreffende de sportuitrsutingen en –clubs op het Brussels 
territorium.

Een ontwerpnota zal begin 2018 worden voorgelegd aan de 
gewestelijke regering om de contouren van deze gedelegeerde 
opdracht uit te tekenen. De eerste aanwervingen zullen in de 
loop van het jaar kunnen plaatshebben, waardoor de cel op korte 
termijn volop actief zal kunnen zijn en de projecten zich zullen 
kunnen ontwikkelen.

Question n° 498 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Accessibilité du cadastre des sports au public.

En 2018, la Région prévoit de réunir de nouveaux partenaires 
pour assurer la gestion du cadastre des sports, le développement 
et la maintenance du site internet.

Outre l’intérêt de disposer d’un outil de travail et d’évalua-
tion interne, pourriez-vous préciser quelles informations seront 
accessibles au public et dans quels délais ?

Qui seront les nouveaux partenaires prévus pour assurer la 
gestion du cadastre des sports ? Comment ont-ils été sélectionnés ?

Réponse : Avec la création du Bureau bruxellois de la 
planification (BBP – perspectives.brussels) et de la Société 
d’aménagement urbain (SAU), la Région bruxelloise s’est dotée 
d’organismes spécialisés en matière de connaissance et de plani-
fication territoriale, et de politique foncière, dans le but de mener 
une politique de développement territoriale active et coordonnée.

Dans ce cadre et après plusieurs entrevues, nous nous 
orientons vers la création d’une cellule active en matière de sport 
au sein de Perspectives via une mission déléguée. À l’image de 
la Facilitatrice École ou du Facilitateur Logement, elle visera 
à centraliser un pilotage régional. Son objectif principal sera la 
coordination des développements en infrastructures sportives, 
il est donc cohérent de l’intégrer au centre d’expertise régional 
initiateur de la stratégie de développement du territoire de la 
Région de Bruxelles-Capitale.  

Cette cellule aura également pour mission la diffusion vers le 
public de toutes informations utiles et nécessaires concernant la 
politique du sport à Bruxelles.

À cet effet, il lui appartiendra de suivre/coordonner de façon 
continue les outils relatifs au sport comme le cadastre des sports. 
L’équipe devra gérer et assurer l’alimentation de la base de 
données et développer et étendre le site web. Il faudra également 
informer le grand public de l’existence du site web et en faire la 
promotion.

Le public aura accès à une information complète concernant 
l’offre d’équipements et de clubs sportifs sur le territoire 
bruxellois.

Un projet de note sera déposé sur la table du gouvernement 
régional début 2018 afin de dessiner les contours de cette mission 
déléguée. Des premiers engagements pourront se faire dans 
le courant de l’année afin que la cellule puisse être pleinement 
effective à court terme et que les projets se développent.  
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Vraag nr. 499 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

De oprichting van een agentschap voor de sport.

De regering voorziet de oprichting van een cel/agentschap 
voor de sport, dat zou moeten zorgen voor coördinatie, informatie, 
reflectie en advies inzake sportinfrastructuur en sportbeleid in het 
Brussels Gewest.

1. Kunt u me het precieze tijdspad meedelen voor de oprichting 
van dat agentschap ?

2. Tot welk publiek richt men zich ? De overheidsorganen ? De 
sportclubs ? Alle burgers ?

Antwoord : Met de oprichting van het Brussels 
Planningsbureau (BPB – Perspective.Brussels) en de 
Maatschappij voor Stedelijke Inrichting (MSI), heeft het 
Brusselse Gewest zich voorzien van gespecialiseerde instellin-
gen op het gebied van kennis en territoriale planning en van het 
grondbeleid met de bedoeling een actief en gecoördineerd beleid 
van territoriale ontwikkeling te voeren.

Naar het beeld van de Facilitator Scholen of de Faciltator 
Wonen, wordt voorgesteld om een gewestelijke sturing te cen-
traliseren via de oprichting van een gelijkwaardige functie/cel op 
sportgebied. Deze functie zou kunnen worden geïntegreerd bij 
perspectives.brussels via een gedelegeerde opdracht.  

De oprichting van deze cel heeft als hoofddoel de coördinatie 
van de ontwikkeling van de sportinfrastructuren en staat in voor 
het begeleiden en kenbaar maken van het sportbeleid in het 
Brussels Gewest.

Ze zal de Brusselse bevolking informeren over het onderwerp 
en ondermeer alle nuttige informatie verschaffen over subsidies 
en hulp bij het samenstellen van een dossier, de locatie van de 
sportinfrastructuren, enz. Ze zal vooral gericht zijn naar openbare 
instellingen vanuit haar rol die erin bestaat de verschillende 
operatoren betrokken bij de ontwikkeling van sportinfrastructuren 
in het Brussels Gewest met elkaar te verbinden.

Tenslotte heb ik vruchtbare contacten gehad met perspectives.
brussels om de snelle integratie van de toekomstige cel in deze 
administratie te bestuderen. Met dat doel zal begin 2018 een 
ontwerpnota worden voorgelegd aan de gewestelijke regering 
om de contouren van deze gedelegeerde opdracht uit te tekenen. 
De eerste aanwervingen zullen in de loop van het jaar kunnen 
plaatshebben, waardoor de cel op korte termijn volop actief zal 
kunnen zijn en de projecten zich zullen kunnen ontwikkelen.

Vraag nr. 500 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Animaties rond netheid in de scholen.

Question n° 499 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

La création d’une agence du sport.

Le gouvernement prévoit de créer une cellule/agence du sport 
qui devrait assurer un rôle de coordination, d’information, de 
réflexion et de conseil en matière d’infrastructure sportive et de 
politique sportive sur le territoire bruxellois.

1. Pourriez-vous me préciser l’agenda de la mise en place de 
cette agence ?

2. Quel sera le public cible ? Les institutions publiques ? Les 
clubs sportifs ? Tout citoyen ?

Réponse : Avec la création du Bureau bruxellois de la 
planification (BBP – perspectives.brussels) et de la Société 
d’aménagement urbain (SAU), la Région bruxelloise s’est 
dotée d’organismes spécialisés en matière de connaissance et 
de planification territoriale, et de politique foncière, dans le but 
de mener une politique de développement territoriale active et 
coordonnée.

À l’image de la Facilitatrice École ou du Facilitateur 
Logement, il est proposé de centraliser un pilotage régional via 
la création d’une fonction/cellule équivalente active en matière 
sportive. Dans l’état actuel des discussions, cette fonction pourrait 
vraisemblablement être intégrée au sein de perspectives.brussels 
via une mission déléguée.

La création de cette cellule aura pour objectif principal la 
coordination des développements en infrastructures sportives et 
veillera à accompagner et faire connaitre au mieux la mise en 
œuvre des politiques sportives sur le territoire bruxellois.

Elle visera à informer l’ensemble de la population bruxelloise 
sur le sujet, et notamment toutes informations utiles et nécessaires 
comme les possibilités de subsides et d’aide à la création de 
dossier, la localisation d’équipements sportifs, etc.). Elle ciblera 
également les institutions publiques vu son rôle de mise en réseau 
des différents opérateurs concernés par le développement des 
infrastructures sportives en Région bruxelloise.

Enfin, j’ai noué des contacts fructueux avec perspective.
brussels afin d’étudier rapidement la création et l’intégration de 
la future cellule du sport au sein de cette administration. À cet 
effet, un projet de note sera déposé sur la table du gouvernement 
régional début 2018 afin de dessiner les contours de cette mission 
déléguée. Des premiers engagements pourront se faire dans 
le courant de l’année afin que la cellule puisse être pleinement 
effective à court terme.

Question n° 500 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Les animations propreté dans les écoles.
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Bewustmaking rond netheid is belangrijk, reeds vanaf zeer 
jonge leeftijd. Daarom organiseert Net Brussel bewustmakings-
acties daarover in scholen.

Kunt u mij zeggen hoeveel bewustmakingsacties werden 
uitgevoerd in 2016 en 2017, met vermelding van de betrokken 
scholen en gemeenten ?

Wat zijn de selectiecriteria voor de scholen en gemeenten die 
bewustmakingsacties willen organiseren ?

Antwoord : De keuze van de gemeenten waar de acties 
voor sensibilisering werden gevoerd werd gedaan op basis van 
de openbare netheidsproblemen die deze hebben ontmoet. De 
operationele dienst van Net Brussel heeft de scholen gekozen 
die gelegen zijn in de gevoelige zones van de geselecteerde 
gemeenten om er sensibiliseringsacties te voeren.  

De acties die tijdens het schooljaar 2016-2017 werden 
gevoerd in de gemeente Anderlecht zijn als volgt verdeeld :  

Sensibiliseringsacties Aantal

Bezoeken Analyse & Advies 18

Acties kleuterscholen 100

Acties lagere school (3de – 6de) 99

Acties (pedagogische ploeg) 1

Clean Up (scholen) 9

De scholen waar de acties werden gevoerd zijn :  

1. École Clair-Soleil

2. École Le Tilleul

3. Institut Notre-Dame

4. École Moortebeek

5. École Les Peupliers

6. École Les Petits Goujons

7. École Les Marronniers

8. École Raymond Van Belle

9. École du Scherdemael + Petit Scherdemael

10. École les Carrefours

11. Institut Notre-Dame – Procession

12. École La Roue

13. École Saint-François Xavier

14. Institut des Sœurs de Notre-Dame

15. École Maurice Carême

16. École des Rainettes

17. École des Diablotins

La sensibilisation à la propreté est importante, et ce dès le plus 
jeune âge. Bruxelles-Propreté organise en ce sens des actions de 
sensibilisation dans les écoles.

Pourriez-vous m’informer du nombre d’actions de sensibi-
lisation réalisées en 2016 et 2017 en précisant les écoles et les 
communes concernées ?

Quels sont les critères de sélection des écoles ou communes 
voulant organiser des actions de sensibilisation en leur sein ?

Réponse : Le choix des communes au sein desquelles les 
actions de sensibilisation ont été menées a essentiellement 
été opéré sur la base des difficultés rencontrées par celles-ci 
en matière de propreté publique. Le service opérationnel de 
Bruxelles-Propreté a établi les établissements scolaires situés à 
proximité de zones sensibles dans les communes sélectionnées 
afin de mettre en œuvre les animations de sensibilisation.

Les actions réalisées durant l’année scolaire 2016-2017 se 
sont déroulées dans la commune d’Anderlecht et se répartissent 
comme suit :

Actions de sensibilisation Nombre

Visites Analyse & Conseils 18

Animations maternelles 100

Animations primaires (3me  – 6me) 99

Animations (équipe pédagogique) 1

Clean Up (écoles) 9

Les écoles dans lesquelles les actions ont été menées sont les 
suivantes :

1. École Clair-Soleil

2. École Le Tilleul

3. Institut Notre-Dame

4. École Moortebeek

5. École Les Peupliers

6. École Les Petits Goujons

7. École Les Marronniers

8. École Raymond Van Belle

9. École du Scherdemael + Petit Scherdemael

10. École les Carrefours

11. Institut Notre-Dame – Procession

12. École La Roue

13. École Saint-François Xavier

14. Institut des Sœurs de Notre-Dame

15. École Maurice Carême

16. École des Rainettes

17. École des Diablotins
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18. École des Goélands

De geplande en gevoerde acties voor het schooljaar 2017-2018 
werden gevoerd of zullen gevoerd worden in de gemeente 
Molenbeek als volgt :

Sensibiliseringsacties Aantal  
(van september tot december 2017)

Bezoeken Analyse & Advies 12

Acties Kleuterscholen 47

Acties lagere scholen (1e – 2e) 16

Acties lagere scholen (3de – 6de) 45

Clean Up (écoles) 9

De nog te voeren acties in de gemeente Molenbeek zijn :  

Sensibiliseringsacties Aantal  
(van januari 2018 tot juni 2018)

Acties Kleuterscholen 10

Acties lagere scholen (1e – 2e) 6

Acties lagere scholen (3de – 6de) 8

De scholen waar de acties werden gevoerd of nog gevoerd 
zullen worden zijn :

1. École La Vertue

2. École Saint Augustin

3. École Notre Dame du Sacré Cœur

4. École Chazal

5. École du divin Sauveur

6. École Maternelle 17

7. École primaire 17

8. Institut Sainte-Famille d’Helmet (kleuterschool)

9. Institut Sainte-Famille d’Helmet (lagere school)

10. École Maternelle 6 Georges Primo

11. Institut de l’Annonciation

12. École Maternelle n° 2

Vraag nr. 501 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 29 november 
2017 (Fr.) :

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de 
overheidsorganen die onder toezicht staan.

De sociale clausules zijn contractuele bepalingen waarmee een 
toewijzende overheid via een overheidsopdracht een inspanning 
levert om mensen die ver van de arbeidsmarkt staan opnieuw in te 

18. École des Goélands

Les actions opérées ou à opérer durant l’année scolaire 
2017-2018 se sont déroulées et se dérouleront dans la commune 
de Molenbeek comme suit :

Actions de sensibilisation Nombre  
(de septembre à décembre 2017)

Visites Analyse & Conseils 12

Animations maternelles 47

Animations primaires (1re – 2me) 16

Animations primaires (3me – 6me) 45

Clean Up (écoles) 9

Les actions restant à réaliser dans la commune de Molenbeek 
se présentent comme ci-après :

Actions de sensibilisation Nombre 
 (de janvier 2018 à juin 2018)

Animations maternelles 10

Animations primaires (1re – 2me) 6

Animations primaires (3me  – 6me) 8

Les écoles dans lesquelles les actions ont été ou seront 
effectuées sont les suivantes :

1. École La Vertue

2. École Saint Augustin

3. École Notre Dame du Sacré Cœur

4. École Chazal

5. École du divin Sauveur

6. École Maternelle 17

7. École primaire 17

8. Institut Sainte-Famille d’Helmet (maternelle)

9. Institut Sainte-Famille d’Helmet (primaire)

10. École Maternelle 6 Georges Primo

11. Institut de l’Annonciation

12. École Maternelle n° 2

Question n° 501 de M. Benoît Cerexhe du 29 novembre 
2017 (Fr.) :

L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics 
des organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

Les clauses sociales sont des dispositions contractuelles 
par lesquelles un pouvoir adjudicateur poursuit, au travers d’un 
marché public, un effort de formation et d’insertion centré sur 
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schakelen. De overheidsopdrachten die het meest interessant zijn 
voor het integreren van sociale clausules zijn de opdrachten voor 
prestaties die arbeidsintensief zijn. Een groot aantal overheids-
opdrachten van het Gewest en zijn administratieve autonome 
organen kunnen zich in die vaststelling erkennen.  

De vaakst voorkomende sociale clausules, zoals bedoeld in 
de wet Overheidsopdrachten van 15 juni 2006 bestaan uit drie 
onderscheiden groepen :

–     de sociale clausule in de vorm van toegangsvoorwaarde 
(voorbehouden van de opdracht/percelen aan een sociale 
economiebedrijf) ;

–     de sociale clausule in de vorm van uitvoeringsvoorwaarde 
(bijvoorbeeld de vereiste om op de bouwplaats of in de dienst 
in kwestie een leerling/stagiair aan te nemen voor een aantal 
uren stage of in het kader van een inschakelingscontract) ;

–     de sociale clausule in de vorm van gunningscriteria in het 
geval van een procedure gebaseerd op de economisch meest 
voordelige offerte (bijvoorbeeld rekening houden met de ver-
bintenissen tot opleidingen in de weging).

De bekendste sociale clausule in het Brussels Gewest is 
ongetwijfeld de zogeheten inschakelingsclausule of de sociale 
uitvoeringsclausule « tewerkstelling », via een aanwerving met 
een arbeidsovereenkomst van een persoon uit de doelgroep, in het 
kader van de opdrachten voor aanneming van werken die als van 
openbaar belang beschouwd worden.

Ik had u graag de volgende vragen gesteld :

–     Graag een antwoord voor elk van de administratieve autonome 
organen onder toezicht :  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
werken heeft het AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste tien maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van werken is er een sociale clausule, in 
welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
diensten heeft de AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van diensten is er een sociale clausule, 
in welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

un public plus éloigné de l’emploi. C’est pourquoi les marchés 
particulièrement propices à l’intégration d’une clause sociale 
sont ceux dont les prestations comportent un fort taux de main-
d’œuvre. Un grand nombre de marchés publics lancés par la 
Région et ses organismes autonomes administratifs peuvent se 
reconnaitre dans ce dernier constat.

On le sait, les clauses sociales les plus couramment 
rencontrées, formalisées dans la loi Marchés Publics du 15 juin 
2006, peuvent être regroupées en trois familles distinctes :

–     la clause sociale sous forme de condition d’accès (réservation 
du marché/de lots à une entreprise d’économie sociale) ;  

–     la clause sociale sous forme de condition d’exécution (ex : 
exigence d’intégrer dans le chantier/service concerné un 
apprenti/stagiaire/apprenant pour un certain nombre d’heures 
de stage ou en contrat d’insertion) ;

–     et la clause sociale sous forme de critère d’attribution dans le 
cas d’une procédure basée sur l’offre économiquement la plus 
avantageuse (ex : prise en compte de l’effort de formation 
dans la pondération).

La clause sociale la plus connue en Région bruxelloise est pro-
bablement la clause dite d’insertion ou clause sociale d’exécution 
« mise à l’emploi », par le biais d’un engagement sous contrat de 
travail d’une personne relevant du public cible, dans les marchés 
de travaux considérés comme d’intérêt public.  

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

–     Pour chacun des organismes autonomes administratifs 
sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez me fournir les 
réponses suivantes :

–     Combien de marchés publics de travaux ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016, et durant les 10 premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de travaux une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Combien de marchés publics de services ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016 et durant les premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de service une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?
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–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     De opdrachten voor een beperkt bedrag kunnen overigens 
het voorwerp uitmaken van een sociale meerwaarde, zonder 
daarom noodzakelijk gebruik te moeten maken van sociale 
clausules. De toewijzende overheden worden daartoe 
vandaag aangemoedigd om een of meer bedrijven uit de 
sociale economie in het Brussels Gewest op te nemen op de 
lijst van bedrijven die zij raadplegen, voor opdrachten op 
eenvoudig aanvaarde factuur – voor een bedrag lager dan 
8.500 euro exclusief btw – en voor alle onderhandelingspro-
cedures zonder bekendmaking. Voor hoeveel opdrachten voor 
een beperkt bedrag is er een raadpleging geweest van sociale 
economiebedrijven in Brussel, voor elk van de AAO’s die 
onder toezicht staan en dit voor 2015, 2016 en de eerste tien 
maanden van het jaar 2017 ?

Antwoord :  

Wat betreft Innoviris

Innoviris heeft in de jaren 2015,2016 en 2017 geen overheids-
opdrachten voor werken gegund.

Innoviris kende 10 openbare-dienstcontracten toe in 2015,11 
in 2016 en 13 in 2017 :

–     In 2 van deze contracten werden sociale clausules 
opgenomen.

–     De gehandhaafde sociale clausules waren 
toewijzingsclausules.

–     De sociale clausules in kwestie maakten het mogelijk om 
1ETP in de jaren 2015 tot 2017 tewerk te stellen.

Van 2015 tot 2017 heeft Innoviris in Brussel geen onderne-
mingen in de sociale economie geraadpleegd voor opdrachten van 
een laag bedrag.

Wat betreft Net-Brussel

Net Brussel heeft 8 overheidsopdrachten voor werken 
geplaatst in 2015, 18 in 2016 en 27 in 2017 :

–     Een sociale uitvoeringsclausule werd opgenomen in het kader 
van een opdracht in 2017.

–     De sociale clausule die werd weerhouden was een 
uitvoeringsclausule.

–     De sociale clausule voorzag in een opleiding en de socio-pro-
fessionele integratie van drie werkzoekenden voor de duur 
van 230 dagen.

Net Brussel heeft 29 overheidsopdrachten voor diensten 
geplaatst in 2015, 20 in 2016 en 31 in 2017 :

–     Sociale clausules werden opgenomen in 4 opdrachten.  

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Par ailleurs, les marchés de faible montant peuvent également 
faire l’objet d’une plus-value sociale, sans en passer 
forcément par l’intégration de clauses sociales. À cet effet, les 
pouvoirs adjudicateurs sont aujourd’hui encouragés à intégrer 
à la liste des entreprises qu’ils consultent, pour les marchés 
constatés sur simple facture acceptée – d’un montant inférieur 
à 8.500 euros HTVA – ainsi que pour toutes les procédures 
négociées sans publicité, une ou plusieurs entreprises 
d’économie sociale de la Région bruxelloise. Pour chacun des 
OAA sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez-vous me 
dire combien de marchés de faible montant ont fait l’objet de 
consultation d’entreprises d’économie sociale bruxelloises, 
et ce pour les années 2015, 2016 et les 10 premiers mois de 
l’année 2017 ?

Réponse : 

Pour ce qui concerne Innoviris

Innoviris n’a passé aucun marché public de travaux au cours 
des années 2015, 2016 et 2017.

Innoviris a passé 10 marchés publics de services en 2015, 11 
en 2016 et 13 en 2017 :

–     Des clauses sociales ont été intégrées dans 2 de ces 
marchés.

–     Les clauses sociales retenues étaient des clauses 
d’attribution.

–     Les clauses sociales en question ont permis de mettre 1 ETP 
au travail au cours des années 2015 à 2017.

De 2015 à 2017, Innoviris n’a consulté aucune entreprise 
bruxelloise d’économie sociale pour des marchés de faible 
montant.

Pour ce qui concerne Bruxelles-Propreté

Bruxelles-Propreté a passé 8 marchés publics de travaux en 
2015, 18 en 2016 et 27 en 2017 :

–     Une clause sociale d’exécution a été intégrée dans le cadre 
d’un marché en 2017.

–     La clause sociale retenue était une clause d’exécution.  

–     La clause sociale prévoyait une formation et l’insertion socio 
professionnelle pour trois demandeurs d’emploi pour 230 
jours.

Bruxelles-Propreté a passé 29 marchés publics de services en 
2015, 20 en 2016 et 31 en 2017 :

–     Au total des clauses sociales ont été intégrées dans 4 
marchés.
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–     Een toegangsclausule en twee uitvoeringsclausules in 2015 en 
een uitvoeringsclausule in 2016 werden geïntegreerd.

–     De toegangsclausule had betrekking op een opdracht voorbe-
houden aan beschutte werkplaatsen

–     Twee uitvoeringsclausules voorzag in een opleiding en de 
socio-professionele integratie van drie werkzoekenden voor 
de duur van 3 maanden.

–     De laatste uitvoeringsclausule voorzag 50 dagen integratie 
het eerste jaar, 100 dagen het tweede jaar en in geval van 
verlenging, 100 dagen de twee volgende jaren.

Van 2015 tot 2017 heeft Net Brussel 4 procedures ingesteld in 
het kader van opdrachten voor een gering bedrag die een sociale 
meerwaarde hebben.

Vraag nr. 504 van de heer Arnaud Pinxteren d.d. 
6 december 2017 (Fr.) :

Geschillen en schadevergoedingen.

Een organisatie als Net Brussel kan geconfronteerd worden 
met talrijke geschillen, waardoor zij eventuele schadevergoedin-
gen moet betalen.

Kunt u mij voor de jaren 2014, 2015, 2016 en 2017 het 
volgende meedelen :

–     Het aantal gerechtelijke geschillen opgesplitst per soort (vb. 
commercieel, administratief, werkgevers/werknemers…) ?

–     Voor elk daarvan de eventuele veroordelingen ten laste van 
het Agentschap en de vermoedelijke schadevergoeding of 
elke andere compensatie die in dat geval werd betaald ?

Antwoord : In antwoord op zijn vraag deel ik het geachte lid 
de tabel die in bijlage (*) ligt.

(*) (De bijlage zal niet gepubliceerd worden, maar blijft ter 
beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website van 
het Parlement.)

Vraag nr. 506 van de heer Arnaud Pinxteren d.d. 
6 december 2017 (Fr.) :

Het aantal en de aard van de verbaliseringen.

De dienst Onderzoek en Verbalisering van Net Brussel bestaat 
uit een dertigtal medewerkers en strijdt tegen overtredingen 
inzake het beheer van afval.

De personeelsleden belast met het toezicht kunnen processen 
verbaal opstellen, elk onderzoek uitvoeren dat ze nuttig of 

–     Une clause d’accès et deux clauses d’exécution en 2015 ainsi 
qu’une clause d’exécution en 2016 ont été intégrées.

–     La clause d’accès visait un marché réservé aux Entreprises de 
Travail Adapté.

–     Deux clauses d’exécution prévoyaient une formation et 
l’insertion socio professionnelle pour trois demandeurs 
d’emploi pour 3 mois.

–     La dernière clause d’exécution prévoyait 50 jours d’insertion 
la 1re année, 100 jours la 2e année et, en cas de reconduction, 
100 jours/an les deux années suivantes.

De 2015 à 2017, Bruxelles-Propreté a mis en œuvre 4 
procédures dans le cadre de marchés de faible montant intégrant 
une plus-value sociale.

Question n° 504 de M. Arnaud Pinxteren du 6 décembre 
2017 (Fr.) :

Les litiges, dommages et intérêts.

Une structure comme Bruxelles-Propreté est susceptible 
d’être confrontée à de nombreux litiges l’exposant au paiement 
d’éventuels dommages et intérêts.

Pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017, pourriez-vous me 
communiquer :

–     le nombre total des litiges juridiques ventilés par nature 
(p. ex. : commerciaux, administratifs, employeurs/employés,…) ?

–     pour chacun d’eux, les éventuelles condamnations à charge 
de l’Agence et les probables dommages-intérêts ou tout autre 
dédommagement versés dans ce cas ?

Réponse : En réponse à sa question, je communique à 
l’honorable membre le tableau repris en annexe (*).

(*) (L’annexe ne sera pas publiée mais restera disponible 
pour consultation au Greffe ou via le site du Parlement.)  

Question n° 506 de M. Arnaud Pinxteren du 6 décembre 
2017 (Fr.) :

Le nombre et la nature des verbalisations.

Le service recherche et verbalisation de Bruxelles-Propreté 
est composé d’une trentaine de collaborateurs et lutte contre les 
infractions en matière de gestion des déchets.

Les agents chargés de la surveillance peuvent dresser des 
procès-verbaux, procéder à toute enquête utile ou nécessaire, 
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noodzakelijk achten, waarschuwingen opstellen en elke nuttige 
maatregel nemen om te voorkomen dat een misdrijf wordt begaan 
of dat het milieu of de menselijke gezondheid in gevaar komen.

Graag ontving ik voor 2014, 2015, 2016 en 2017 de volgende 
gegevens :

–     het aantal en de aard van de opgestelde processen verbaal ;

–     de opsplitsing ervan per gemeente.

Antwoord : In 2014 heeft het Agentschap 3454 proces-
sen-verbaal opgesteld, 4030 in 2015, 4295 in 2016 en 2956 tot 
1 december 2017 :

Naast het aantal processen-verbaal voor het niet sorteren, 
beschikt het Agentschap geen gegevens omtrent de uitsplitsing 
volgens de aard van de overtreding.

Het aantal processen-verbaal opgesteld wegens het niet 
sorteren is als volgt verdeeld :

adresser des avertissements et prendre toute mesure utile afin 
d’éviter qu’un délit ne soit commis ou que l’environnement ou la 
santé humaine soient menacés.

Pour les années 2014, 2015, 2016 et 2017, pourriez-vous me 
communiquer :

–     le nombre et la nature des procès-verbaux dressés ?

–     la ventilation par commune de ces PV ?

Réponse : En 2014, l’Agence a dressé 3454 procès-verbaux, 
4030 procès-verbaux en 2015, 4295 procès-verbaux en 2016 et 
2956 procès-verbaux en date du 1er décembre 2017 :

Commune / Gemeente 2014 2015 2016 2017 (1.12.2017)

Bruxelles Ville / Brussel Stad 775 783 1131 1183

Schaerbeek / Schaarbeek 179 464 638 289

Etterbeek 258 258 93 47

Ixelles / Elsene 286 246 214 224

Saint-Gilles / Sint-Gillis 240 268 322 206

Anderlecht 361 612 602 217

Molenbeek-St-Jean / Sint-Jans-Molenbeek 292 396 410 133

Koekelberg 91 38 34 25

Berchem-Sainte-Agathe / Sint-Agatha-Berchem 140 140 93 47

Ganshoren 114 86 89 77

Jette 142 66 77 76

Evere 30 47 57 59

Woluwe-Saint-Pierre / Sint-Pieters-Woluwe 67 48 59 31

Auderghem / Oudergem 34 17 28 25

Watermael-Boisfort / Watermaal-Bosvoorde 9 1 3 4

Uccle / Ukkel 122 101 34 86

Forest / Vorst 189 250 141 116

Woluwe-Saint-Lambert / Sint-Lambrechts-Woluwe 83 102 75 92

Saint-Josse-ten-Noode / Sint-Joost-Ten-Noode 42 107 195 19

Hormis le nombre de procès-verbaux pour l’absence de tri, 
l’Agence ne dispose pas de la ventilation par nature d’infraction.  

Le nombre de procès-verbaux dressés pour absence de tri se 
présente comme suit :

Année / Jaar Nombre de Procès-verbaux / Aantal processen-verbaal

2014 2004

2015 2563

2016 2100

2017 923
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noodzakelijk achten, waarschuwingen opstellen en elke nuttige 
maatregel nemen om te voorkomen dat een misdrijf wordt begaan 
of dat het milieu of de menselijke gezondheid in gevaar komen.

Graag ontving ik voor 2014, 2015, 2016 en 2017 de volgende 
gegevens :

–     het aantal en de aard van de opgestelde processen verbaal ;

–     de opsplitsing ervan per gemeente.

Antwoord : In 2014 heeft het Agentschap 3454 proces-
sen-verbaal opgesteld, 4030 in 2015, 4295 in 2016 en 2956 tot 
1 december 2017 :

Naast het aantal processen-verbaal voor het niet sorteren, 
beschikt het Agentschap geen gegevens omtrent de uitsplitsing 
volgens de aard van de overtreding.

Het aantal processen-verbaal opgesteld wegens het niet 
sorteren is als volgt verdeeld :

Vraag nr. 507 van mevr. Zoé Genot d.d. 6 december 2017 
(Fr.) :

De kostprijs van de hervorming van de gewestelijke openbare 
diensten.

In juli 2016, heeft de regering beslist om de gewes-
telijke openbare diensten te hervormen. Dat heeft geleid 
tot de oprichting van Brussel Stedenbouw en Erfgoed, de 
Gewestelijke Overheidsdienst Brussel Fiscaliteit, de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel Openbaar Ambt en het Brussels 
Agentschap voor de Ondersteuning van het Bedrijfsleven.

Kunt u me, voor elk van die nieuwe structuren, de werkelijke 
kostprijs meedelen van hun oprichting, inzonderheid de kosten 
betreffende de volgende aspecten :

–     de eventuele voorafgaande studies ;

–     de kosten voor de gebouwen (aankoop, huur, werken en 
mogelijke inrichtingen) ;

–     de verhuizing ;

–     de informaticaondersteuning ;

–     het personeel, met een opsplitsing per categorie (nieuwe aan-
wervingen, overhevelingen, human resources, opleidingen, 
interne communicatie,…) ;

–     de algemene diensten (personeelsbeheer, gebouwenbeheer en 
werkingskosten daarvoor) ;

–     de juridische geschillen en diensten.

Antwoord : Brussel Openbaar Ambt beoogt in de eerste 
plaats de versterking van het Brusselse gewestelijke statutaire 
selectieproces.

Het wil een expertise- en opleidingscentrum inzake personeel 
en organisatie worden. Het behandelt en ontwikkelt dus ook 
een reeks transversale HR-functies en functies betreffende 
het openbaar ambt ten gunste van alle Brusselse gewestelijke 
openbare instellingen (GOB’s en ION’s) : selectie en evaluatie van 
de gewestelijke mandaathouders, intragewestelijke mobiliteit, de 
overgang naar een hoger niveau (proeven en opleidingen), secre-
tariaat van het sector XV, van de Franstalige en Nederlandstalige 
gewestelijke kamers van beroep, het gewestelijke diversiteitsco-
mité, de ontwikkeling van het proces van de competentievalide-
ring en meerdere transversale opleidingen voor de gewestelijke 
werkgroepen (HR, welzijn op het werk,…), enz.

Deze opdrachten hebben bijhorend personeel nodig, alsook 
vergaderruimtes (PC-zalen, zalen voor mondelinge gesprekken, 
PC testzalen, vergaderzalen en opleidingslokalen) en ruimtes voor 
het onthaal van het publiek.

Het personeel dat aan deze opdrachten is toegewezen en de 
kosten voor de ontwikkeling van deze opdrachten vertegenwoor-
digen dus een investering ten dienste van de bestaande structuren, 
van de uitvoering van de doelstellingen van de Brusselse 

Question n° 507 de Mme Zoé Genot du 6 décembre 2017 
(Fr.) :

Le coût engendré par la réforme des services publics 
régionaux.

Le gouvernement a décidé, en juillet 2016, d’une réforme des 
services publics régionaux qui a conduit à la création de Bruxelles 
Urbanisme et Patrimoine, du Service public régional de Bruxelles 
Fiscalité, du Service public régional de Bruxelles Fonction 
publique et de l’Agence bruxelloise pour l’accompagnement de 
l’entreprise.

Puis-je vous demander, pour chacune de ces nouvelles 
structures, le coût réel de leur mise en place, à savoir, notamment, 
les frais afférents :

–     aux éventuelles études préalables ;

–     aux coûts liés aux bâtiments (achat, location, travaux et 
potentiels aménagements) ;

–     au déménagement ;

–     au support informatique ;

–     au personnel avec une ventilation par catégorie (nouveaux 
engagements, transferts, ressources humaines, formations, 
communication interne,… ) ;

–     aux services généraux (gestion du personnel, gestion du 
bâtiment et frais de fonctionnement de ce dernier) ;

–     aux litiges et services juridiques.

Réponse : Bruxelles fonction publique vise prioritairement à 
renforcer le processus de sélection statutaire régional bruxellois.  

Il a pour vocation de devenir un centre d’expertise et de 
formation en matière de personnel et d’organisation. Il reprend et 
développe donc également une série de processus de ressources 
humaines et de fonction publique transversaux au bénéfice de 
l’ensemble des organismes publics régionaux bruxellois (SPR 
et OIP) : sélection et évaluation des mandataires régionaux, 
mobilité intrarégionale, accession au niveau supérieur (examens 
et formations), secrétariat du secteur XV, chambres de recours 
régionales francophone et néerlandophone, comité régional 
de la diversité, développement du processus de validation de 
compétences, et autres formations transversales pour des groupes 
de travail régionaux (RH, bien-être au travail,…), etc.

Ces différentes missions requièrent un personnel com-
plémentaire, de même que des espaces de réunions (salles PC, 
salles d’entretiens oraux, salles tests PC, salles de réunion et de 
formation) et d’accueil du public.

Le personnel affecté à ces missions et les frais afférents à la 
mise en place et au développement de ces missions représentent 
donc un investissement au service des structures existantes, de la 
mise en œuvre des objectifs du gouvernement bruxellois (mise en 
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Hoofdstedelijke Regering (uitvoering van kerntaken en ontwikke-
lingsplannen zoals de Strategie 2025), ten gunste van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest en zijn burgers.

Er waren geen kosten voor voorafgaande studies toevertrouwd 
aan derden. De werkzaamheden werden intern uitgevoerd (in het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest).

De investeringskosten voor de oprichting van de Gewestelijke 
Overheidsdienst Brussel Openbaar Ambt worden geraamd op 
6,2 miljoen euro, waarvan een deel voor het aankopen van 
meubilair en informaticamateriaal om de examen- en oplei-
dingslokalen en de ruimtes voor het onthaal van het publiek uit te 
rusten. Deze examen- en opleidingslokalen komen tegemoet aan 
een terugkerend probleem van een gebrek aan zalen en het zal een 
schaalvoordeel opleveren doordat minder zalen bij de privésector 
moeten worden gehuurd, bijvoorbeeld in hotels.

Huurkosten voor het gebouw worden geraamd op 
900.000 euro en de werkingskosten voor het gebouw op 400.000 
De huur van een gebouw om er kantoren en examenlokalen in 
onder te brengen is noodzakelijk geworden aangezien er geen 
plaats meer beschikbaar is in door de GOB gebruikte gebouwen 
en omdat de regering beslist heeft het CCN te verkopen.

De verhuizing wordt verzekerd door de directie Facilities via 
een bestaande overheidsopdracht voor diensten.

Er zullen twee kantoorautomatiseurs van het CIBG worden 
toegewezen aan het beheer van het informaticapark van de per-
soneelsleden en van de examen- en opleidingslokalen met infor-
maticamateriaal, wat goed is voor een budget van 150.000 euro. 
Voor de andere informatica-aspecten werd een akkoord gesloten 
met de IT-directie van de GOB, wat geen extra kosten met zich 
meebrengt.

Het personeelsbudget wordt geraamd op 2,6 miljoen euro 
voor 2018. Het besluit van de BHR over het personeelsplan 
werd op 21/12/2018 goedgekeurd. Het omvat 58 betrekkingen 
waarvan een groot aantal nog in 2018 moet worden ingevuld (34 
personeelsleden).

20 personeelsleden van de autonome cel, opgericht in 2017 
binnen de GOB om de opdrachten van Brussel Openbaar Ambt 
uit te voeren, zullen er ook naar worden overgedragen begin 2018, 
alsook in de loop van hetzelfde jaar de 4 medewerkers van de 
vzw beezy.brussels (referentiecentrum openbaar ambt opgericht 
in 2011) als ze dat wensen.

Er werd een budget van 25.000 euro gereserveerd voor 
de opleiding van het personeel, wat overeenstemt met 1 % van 
de loonmassa krachtens een vroeger sectoraal akkoord. Er 
werd ook een bedrag van 5.000 euro gereserveerd voor interne 
communicatieacties.

De werkingskosten (algemene diensten) worden geraamd 
op 472.000 euro, waar nog 703.000 euro bovenop komt voor 
specifieke kosten verbonden aan de uitvoering van de opdrachten 
(zitpenningen voor allerlei commissies, assessment van de man-
daathouders, projecten en opleidingen voor de uitvoering van 

œuvre de missions régaliennes et de plans de développement telle 
la Stratégie 2025), au bénéfice de Bruxelles et de ses citoyens.  

Il n’y a pas eu de coût pour des études préalables confiées 
à des tiers. Les travaux menés l’ont été en interne au sein de la 
Région bruxelloise.

Les frais d’investissement pour la création du Service public 
régional Bruxelles fonction publique sont estimés à près de 
6,2 millions d’euros dont une partie pour acquérir du mobilier et 
du matériel informatique afin d’équiper des salles d’examen et de 
formation, ainsi que des espaces d’accueil du public. Ces espaces 
d’examens et de formation permettront de résoudre un problème 
récurrent de manque de salles et de réaliser une économie 
d’échelle en évitant de louer des salles dans le privé, par exemple 
dans les hôtels.

Les frais de location du bâtiment sont estimés à 900.000 euros 
et les frais de fonctionnement du bâtiment à 400.000 euros. La 
location d’un bâtiment pour installer les bureaux et les salles 
d’examens est devenue indispensable vu qu’il n’y a plus d’espaces 
disponibles au sein des bâtiments occupés par le SPRB et que le 
gouvernement a décidé de vendre le CCN.

Le déménagement sera assuré par la Direction Facilities. via 
un marché de service existant.

Deux bureauticiens du CIRB seront affectés à la gestion 
du parc informatique des agents et des salles d’examens et de 
formation avec matériel informatique, ce qui représente un budget 
de 150.000 euros. Pour les autres aspects informatiques, un accord 
a été conclu avec la Direction IT du SPRB, ce qui n’entraine pas 
de surcoût.  

Le budget en matière de personnel est estimé à 2,6 millions 
d’euros pour 2018. L’arrêté du GRBC portant sur le plan 
de personnel a été adopté ce 21/12/2018. Il est établi sur 58 
postes dont une grande partie est encore à pourvoir en 2018 
(34 agents).

20 agents de la cellule autonome, mise en place en 2017 au 
sein du SPRB pour réaliser des missions de Bruxelles fonction 
publique, y seront également transférés début 2018 ainsi que, 
dans le courant de la même année, les 4 collaborateurs de l’ASBL 
beezy.brussels (Centre de référence fonction publique créé en 
2011) s’ils le souhaitent.

Un budget a été réservé pour les formations du personnel pour 
un montant de 25.000 euros, ce qui correspond à 1 % de la masse 
salariale en vertu d’un accord sectoriel antérieur. Un montant de 
5.000 euros est également réservé à des actions de communication 
interne.

Les frais de fonctionnement (services généraux) sont 
estimés à 472.000 euros auxquels s’ajoutent 703.000 euros 
pour des frais spécifiques liés à l’exécution des missions 
(jetons de présence des diverses commissions, assessment 
des mandataires, projets et formations pour réaliser le plan 
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het beleidsplan voor het gewestelijk openbaar ambt…), waarvan 
een bedrag van 60.500 euro is voorbehouden aan externe 
juridische dienstverlening bovenop de werkzaamheden die 
verricht worden door de juristen van Brussel Openbaar Ambt.

Vraag nr. 510 van mevr. Annemie Maes d.d. 13 december 
2017 (N.) :

Aantal juridische klachten en schadevergoedingen 
veroorzaakt door Net Brussel.

Het agentschap Net Brussel kan voorwerp zijn van klachten 
omtrent haar taak van openbare netheid en kan hiervoor 
gedwongen worden om schadevergoedingen betalen.

–     Hoeveel juridische klachten heeft het agentschap Net Brussel 
ontvangen in 2015, 2016 en 2017, opgesplitst volgens de 
categorieën particulieren, ondernemingen en gemeentes ?

–     Hoeveel schadevergoedingen heeft het agentschap Net 
Brussel betaald in 2015, 2016 en 2017, opgesplitst volgens 
de categorieën particulieren, ondernemingen en gemeentes : 
zowel in absolute cijfers aan schadevergoedingen per categorie 
als het aantal betaalde schadevergoedingen per categorie.

Antwoord : In antwoord op haar vraag verwijs ik het geachte 
lid naar mijn antwoord op schriftelijke vraag nr. 504 van de heer 
Arnaud Pinxteren.

Vraag nr. 511 van mevr. Annemie Maes d.d. 13 december 
2017 (N.) :

Inning boetes voor sluikstorten.

Sluikstorten in Brussel is een groot probleem. Sluikstorten 
heeft men in maten en gewichten. Vaak ziet men rond de periode 
van de afvalophaling in het Gewest ongewenst huisvuil zoals 
zetels, witgoed, bruingoed, ander grof vuil en dergelijke op 
straat staan. Ook aan glas- en textielcontainers vindt men vaak 
groot huisvuil dat eigenlijk naar een containerpark zou moeten 
gebracht worden. Om iets aan dit sluikstortprobleem te doen, is 
het belangrijk om het wangedrag kordaat aan te pakken onder 
meer d.m.v. het uitschrijven van boetes.  

Openbare netheid is een belangrijke taak van het agentschap 
Net Brussel. Het aanpakken van sluikstort valt onder deze 
netheidstaak.

–     Hoeveel proces-verbalen, in totaal, werden opgesteld voor 
sluikstorten voor de jaren 2015, 2016 en 2017 ?

–     Hoeveel proces-verbalen, opgesplitst per gemeente, werden 
opgesteld voor sluikstorten voor de jaren 2015, 2016 en 2017 ?

stratégique pour la fonction publique régionale…), dont 
un montant de 60.500 euros est réservé pour des services 
juridiques externes en complément du travail qui sera presté 
par les juristes de Bruxelles fonction publique.

Question n° 510 de Mme Annemie Maes du 13 décembre 
2017 (N.) :

Le nombre de plaintes en justice et d’indemnisations payées 
par Bruxelles-Propreté.

L’agence Bruxelles-Propreté peut faire l’objet de plaintes 
relatives à sa mission de propreté publique et elle peut à ce titre 
être contrainte de verser des indemnités.

–     Combien de plaintes en justice l’agence Bruxelles-Propreté 
a-t-elle reçues en 2015, 2016 et 2017, ventilées entre les 
catégories particuliers, entreprises et communes ?

–     Combien d’indemnités l’agence Bruxelles-Propreté a-t-elle 
payées en 2015, 2016 et 2017, ventilées entre les catégories 
particuliers, entreprises et communes ? Merci de donner tant 
les chiffres absolus d’indemnités par catégorie que le nombre 
d’indemnités par catégorie.

Réponse : En réponse à sa question, je renvoie l’honorable 
membre à ma réponse à la question écrite n° 504 de M. Arnaud 
Pinxteren.

Question n° 511 de Mme Annemie Maes du 13 décembre 
2017 (N.) :

La perception d’amendes pour dépôts sauvages.

Les dépôts sauvages sont un sérieux problème à Bruxelles. 
Les dépôts sauvages sont de différents types et volumes. Autour 
de la période de collecte, on voit souvent dans les rues de la 
Région des déchets ménagers indésirables tels que fauteuils, 
électroménager, appareils électroniques et autres encombrants 
et déchets similaires. Autour des bulles à verre et à vêtements 
aussi, on trouve souvent des encombrants qu’il faudrait, en fait, 
apporter au parc à conteneurs. Pour résoudre ce problème de 
dépôt sauvage, il est important d’agir fermement à l’égard de ces 
incivilités, notamment en infligeant des amendes.

La propreté publique est une tâche importante de l’agence 
Bruxelles-Propreté. S’attaquer aux dépôts sauvages relève de 
cette mission de propreté publique.

–     Combien de procès-verbaux pour dépôt sauvage a-t-on 
dressés au total en 2015, 2016 et 2017 ?

–     Combien de procès-verbaux pour dépôt sauvage, ventilés par 
commune, a-t-on dressés en 2015, 2016 et 2017 ?
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–     Hoeveel boetes, in totaal, werden effectief geïnd voor sluik-
storten voor de jaren 2015, 2016 en 2017, zowel uitgedrukt 
in absolute cijfers van het totaalbedrag als in het aantal uitge-
schreven boetes ?

–     Hoeveel boetes, opgesplitst per gemeente, werden geïnd 
voor sluikstorten voor de jaren 2015, 2016 en 2017, zowel 
uitgedrukt in bedrag per gemeente als in het aantal uitgeschre-
ven boetes per gemeente ?

Antwoord : In antwoord op haar vraag verwijs ik het geachte 
lid naar mijn antwoord op schriftelijke vraag nr. 506 van de heer 
Arnaud Pinxteren. De middelen waarover het Agentschap vandaag 
beschikt, laten niet toe een uitsplitsing te maken per gemeente en 
per categorie van PV.

De enige realiseerbare uitsplitsing betreft de totale bedragen 
van de boeten, alsook de geïnde bedragen tijdens de jaren 2015 
en 2016 enerzijds en in globale termen, en anderzijds voor het 
niet sorteren.

Zo heeft het Agentschap boetes opgelegd voor een bedrag 
van 249.658 euro en heeft het tot vandaag 141.519 euro daarvan 
geïnd. Het aandeel van de boetes voor het niet sorteren is respec-
tievelijk 123.388 euro (2015) en 81.177 euro (2016).

Voor het jaar 2016 heeft het Agentschap tot vandaag de 
eerste duizend dossiers behandeld. Deze bedragen 63.250 euro 
waarvan 12.435 euro is geïnd. Het aandeel van de boetes voor het 
niet sorteren is respectievelijk 31.438 euro (2015) en 7.550 euro 
(2016).

Vraag nr. 513 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 
13 december 2017 (N.) :

Het aanwerven van Brusselaars binnen de gewestelijke 
administraties.

Elk jaar vraag ik bij de verschillende ministers en staatssecre-
tarissen de cijfers op met betrekking tot het aandeel Brusselaars in 
hun administraties en over het aantal en aandeel inwoners dat ze 
het jaar voordien hebben aangeworven.

Ik doe dat omdat ik vind dat gewestelijke administraties een 
voldoende aantal Brusselaars in dienst moet hebben. Ten eerste, 
zijn inwoners meer betrokken en begrijpen ze beter de realiteit en 
de noden van onze stad. Ten tweede, moeten er gezien de hoge 
werkloosheidcijfers meer Brusselaars aan het werk en de overheid 
heeft daarin absoluut een voorbeeldrol te spelen. Men kan niet 
verwachten van private bedrijven dat ze Brusselaars aannemen 
wanneer de overheid zelf liever voor pendelaars kiest. Ten derde, 
is het er het mobiliteitsvraagstuk, Brussel slibt dicht en het grote 
aantal pendelaars dragen daar sterk toe bij.  
 

–     Combien d’amendes pour dépôt sauvage a-t-on au total 
effectivement encaissées en 2015, 2016 et 2017 ? Merci de 
communiquer tant le montant total en chiffres absolus que le 
nombre d’amendes délivrées.

–     Combien d’amendes pour dépôt sauvage, ventilées par 
commune, a-t-on encaissées en 2015, 2016 et 2017 ? Merci 
de communiquer tant le montant par commune que le nombre 
d’amendes délivrées par commune.

Réponse : En réponse à sa question, je renvoie l’honorable 
membre à ma réponse à la question écrite n° 506 de Monsieur 
Arnaud Pinxteren. Par ailleurs, les outils dont dispose l’Agence 
actuellement ne lui permettent pas de procéder à une ventilation à 
la fois par commune et par catégorie de PV.

La seule ventilation réalisable concerne les montants totaux 
des amendes, ainsi que les montants perçus au cours des années 
2015 et 2016, d’une part, en terme global et, d’autre part, pour 
absence de tri.

Ainsi, en 2015 l’Agence a dressé des amendes à hauteur de 
249.658 euros et a encaissé 141.519 euros à ce jour. S’agissant 
des PV pour absence de tri, ces montants s’élèvent respectivement 
à 123.388 euros et 81.177 euros.

S’agissant de l’année 2016, à ce jour l’Agence a traité les 1000 
premiers dossiers. Ces derniers représentent 63.250 euros dont 
12.435 euros ont été encaissés. S’agissant des PV pour absence 
de tri, ces montants s’élèvent respectivement à 31.438 euros et 
7.550 euros.

Question n° 513 de Mme Hannelore Goeman du 
13 décembre 2017 (N.) :

Le recrutement de Bruxellois dans les administrations 
régionales.

Chaque année, je demande aux différents ministres et 
secrétaires d’État les chiffres relatifs à la proportion de Bruxellois 
dans leurs administrations et au nombre et à la proportion de 
Bruxellois engagés au cours de l’année écoulée.

Je le fais parce que j’estime que les administrations 
régionales doivent employer un nombre suffisant de Bruxellois. 
Premièrement, les Bruxellois sont davantage concernés par la 
réalité et les besoins de notre ville et ils les comprennent mieux. 
Deuxièmement, vu le taux de chômage élevé, il faut mettre 
davantage de Bruxellois au travail et les pouvoirs publics doivent 
absolument montrer l’exemple dans ce domaine. Il ne faut pas 
espérer que des entreprises privées engagent des Bruxellois si 
les pouvoirs publics eux-mêmes leur préfèrent des navetteurs. 
Troisièmement, il y a le problème de la mobilité. Bruxelles est 
congestionnée, et le nombre important de navetteurs y est pour 
beaucoup.
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Ik sta dan ook volledig achter de doelstelling in het regeer-
akkoord om het aandeel Brusselaars binnen de gewestelijke 
administraties op vijf jaar te verhogen met 10 % punt.

Helaas, moet ik vaststellen dat we daar niet aan zullen 
geraken. We zijn vier jaar verder en het aandeel Brusselaars in 
gewestelijke overheidsdienst bedraagt in totaal 53,8 %. In 2013, 
was dat 53,01 %, een erg beperkte vooruitgang dus. De cijfers 
verschillen ook erg per administratie, sommigen gaan er zelfs op 
achteruit.

Maar daar bevindt zich ook het lichtpuntje. Er zijn heel wat 
administraties die het goed doen inzake nieuwe aanwervingen. 
Zodanig dat verleden jaar 70,7 % van alle aanwervingen een 
Brusselaar was. Goede leerlingen zijn de Haven van Brussel, 
Citydev, Net Brussel en Atrium. De slechte leerling is de gewes-
telijke overheidsdienst (GOB) met maar 51,8 % (110 op 215) 
aangeworven Brusselaars in 2016.

U bent dus direct verantwoordelijk voor de administratie die 
zeer goed scoort en die zeer slecht scoort. En daar ligt volgens 
mij een beetje het probleem. Elke administratie of agentschap 
heeft hieromtrent zijn eigen beleid, of soms zelf gewoon geen 
beleid. Er is voor zover ik weet geen sprake van een gecoör-
dineerd actieplan, best pratices of een gemeenschappelijke 
strategie. Geen enkele van de ondervraagde overheidsdiensten 
heeft daarnaar verwezen.

Vandaar mijn vragen.

Wat heeft u ondernomen op het niveau van alle gewestelijke 
overheidsdiensten om ervoor te zorgen dat er meer Brusselaars 
worden aangeworven ?

–     Erkent u de cijfers die ik hier heb weergeven ? Erkent u dat dit 
beter kan en beter moet ?

–     Bent u bereid om daartoe een initiatief te nemen en een trans-
versaal actieplan op te stellen voor de Brusselse gewestelijke 
instellingen ?

–     Dit plan zou kunnen inhouden dat er systematische registratie 
en opvolging gebeurt (met bijvoorbeeld een jaarlijks rapport), 
maar ook dat men enkele veralgemeende maatregelen 
doorvoert, alsook best practices verspreidt.

Antwoord : Het verslag van het Waarnemingscentrum inzake 
het openbaar ambt voor 2016 laat niet toe de cijfers die u aanhaalt 
te bevestigen.

Volgens de gegevens van dat observatorium bedroeg de 
vertegenwoordigingsgraad van de Brusselaars in het gewestelijke 
openbare ambt 55,95 % in 2015 en 56,1 % in 2016. Die cijfers 
liggen dus ietjes boven de cijfers die u aanhaalt, maar ik beken 
dat ze onder ons streefcijfer liggen gelet op de vele overwegingen 
waarvan u er enkele heeft aangevoerd. De regering heeft zich er 
daarom toe verbonden het goede voorbeeld te geven en het repre-
sentatief karakter van de Brusselse werknemers in het openbaar 
ambt aan te moedigen.

Het actieplan « Tewerkstelling van de Brusselaars in het 
openbaar ambt » bevat maatregelen en verbintenissen voor het 
geheel van het Brussels openbaar ambt. Dit plan voor het geheel 
van de leden van de Regering wordt opgenomen in de strategie 

C’est pourquoi je souscris pleinement à l’objectif, énoncé 
dans l’accord de gouvernement, d’augmenter dans les cinq ans 
le nombre de Bruxellois dans l’administration régionale de 10 %.

Hélas, force m’est de constater qu’on n’y arrivera pas. Quatre 
années ont passé et la proportion de Bruxellois employés dans les 
services publics bruxellois est de 53,8 % au total. En 2013 elle 
était de 53,1 %. La progression est donc très limitée. Les chiffres 
varient aussi fortement en fonction de l’administration, certaines 
affichant même un recul.

Mais là aussi il y a de l’espoir. Car de nombreuses adminis-
trations affichent de belles performances en matière de nouveaux 
recrutements. À tel point que, l’an dernier, 70,7 % de tous les recru-
tements concernaient un Bruxellois. Parmi les bons élèves : le Port 
de Bruxelles, Citydev, Bruxelles-Propreté et Atrium. Le Service 
public régional de Bruxelles est un mauvais élève, avec seulement 
51,8 % de Bruxellois engagés en 2016 (soit 110 sur 215).

Vous êtes donc directement responsable d’une administration 
qui se classe très bien et d’une autre qui obtient un très mauvais 
résultat. Et là est un peu le problème, selon moi : chaque admi-
nistration ou agence mène sa propre politique en la matière, 
voire elle ne mène simplement aucune politique.Pour autant que 
je sache, il n’est pas question d’un plan d’action coordonné, de 
bonnes pratiques ou d’une stratégie commune. Aucun des services 
publics interrogés n’y a fait référence.

Je voudrais dès lors vous poser les questions suivantes :

Quelles mesures avez-vous prises au niveau de tous les 
services publics régionaux afin de garantir l’engagement d’un 
plus grand nombre de Bruxellois ?

–     Reconnaissez-vous les chiffres que je cite ? Reconnaissez-
vous qu’on peut et qu’on doit faire mieux ?

–     Êtes-vous disposée à prendre une initiative à cet effet et à 
établir un plan d’action transversal pour les organismes et ins-
titutions régionaux bruxellois ?

–     Ce plan pourrait prévoir un enregistrement et un suivi systé-
matiques (avec par exemple un rapport annuel), mais aussi la 
mise en œuvre de quelques mesures généralisées ainsi que la 
diffusion de bonnes pratiques.

Réponse : Le rapport fourni par l’observatoire de l’emploi 
dans la fonction publique pour l’année 2016 ne me permet pas de 
confirmer les chiffres que vous avancez.

Selon les données de cet observatoire, le taux de Bruxellois 
dans la fonction publique régionale était de 55,95 % en 2015, 
et a atteint 56,1 % en 2016. Les chiffres sont donc légèrement 
supérieurs à ceux que vous présentez, mais je reconnais qu’ils 
restent en-deçà de nos aspirations, eu égard à de multiples consi-
dérations dont vous en avez avancé certaines. C’est dans ce sens 
que le gouvernement a pris l’engagement de montrer l’exemple et 
d’encourager la représentativité des travailleurs bruxellois dans la 
fonction publique.

Le plan d’action « Emploi des Bruxellois dans la fonction 
publique » comporte des mesures et des engagements concernant 
l’ensemble de la fonction publique bruxelloise. Ce plan commun 
à l’ensemble des membres du gouvernement est intégré à la 
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2025, eveneens in functie van de prioriteiten die werden gesteld 
door het Regeerakkoord, waaronder de Jongerengarantie.  

Bovendien wil ik erop wijzen dat de regering de representati-
viteit van de Brusselaars in de openbare diensten toegevoegd heeft 
aan de vijf prioritaire diversiteitsdoelstellingen voor 2016-2020., 
de gewestelijke openbare instellingen moeten die doelstelling 
opnemen in hun tweejarige diversiteitsplannen.

Sinds 2015 ten slotte werd er een groot bedrag vrijgemaakt 
om het instrument te financieren dat bestond uit het subsidiëren 
van gewestelijke openbare instellingen die minstens 10 % 
werkzoekenden aanwerven die afkomstig zijn uit buurten waar 
de werkloosheidsgraad gelijk of hoger is dan het gewestelijk 
gemiddelde, en dit voor contractuele betrekkingen. In 2015 heeft 
dit gezorgd voor de aanwerving van 416 Brusselaars en van 447 
inwoners van het Gewest in 2016. Deze maatregel werd versterkt 
in 2017.

Wat de monitoring en de rapportering betreft en, eveneens in 
het kader van de doelstellingen van het actieplan « Brusselaars 
in het openbaar ambt » die ik al eerder heb aangehaald, zal 
binnenkort een databank gecreëerd worden onder de naam 
Waarnemingscentrum inzake de tewerkstelling in het openbaar 
ambt dat bij de Gewestelijke Overheidsdienst Brussels Openbaar 
Ambt ondergebracht zal worden.

Het voorontwerp van ordonnantie houdende oprichting van 
dat observatorium volgt zijn wetgevend parcours. Dankzij dit 
observatorium zullen we systematisch de evolutie van de tewerk-
stelling van Brusselaars in het openbaar ambt kunnen volgen.

Bovendien zal het gewestelijk comité voor de diversiteit 
binnen de komende maanden over een monitoringstool voor 
de prioritaire diversiteits-doelstellingen op gewestelijk niveau 
beschikken. Zo zullen zowel de representatie van de Brusselaars 
in de openbare diensten van het Gewest als de acties die deze 
diensten uitvoeren in het kader van hun diversiteitsplannen 
gemonitord kunnen worden.

stratégie 2025, en fonction également des priorités mises en 
avant par l’Accord de gouvernement, dont la mise en œuvre de 
la Garantie Jeunes.

Par ailleurs, je tiens à signaler que le gouvernement a inscrit 
la représentativité des Bruxellois dans les services publics au 
nombre des 5 objectifs diversité prioritaires pour 2016-2020. 
Les institutions publiques régionales sont tenues d’intégrer cet 
objectif dans leurs plans de diversité bisannuels.

Enfin, un important budget a été dégagé depuis 2015 afin 
de financer le dispositif consistant à subsidier les institutions 
publiques régionales qui engagent, dans des emplois contractuels, 
un minimum de 10 % de demandeurs d’emploi issus des quartiers 
bruxellois où le taux de chômage est égal ou supérieur à la 
moyenne régionale. Cette mesure a permis de soutenir l’engage-
ment de 416 Bruxellois en 2015 et de 447 demandeurs d’emploi 
en 2016. Ce dispositif a été renforcé en 2017.  

Concernant le monitoring et le rapportage, et dans le cadre des 
objectifs du plan d’action « Bruxellois dans la fonction publique » 
que j’ai énumérés précédemment, une banque de données 
dénommée Observatoire de l’emploi dans la fonction publique 
régionale sera mise en place et logée au sein du nouveau Service 
public Bruxelles fonction publique.  

L’avant-projet d’ordonnance portant création de cet 
Observatoire suit le parcours législatif. Grâce à cet observatoire, 
nous pourrons suivre de manière systématique l’évolution de 
l’emploi des Bruxellois dans la fonction publique régionale.

Par ailleurs, le comité régional de la diversité disposera dans 
les prochains mois d’un outil de monitoring des objectifs diversité 
prioritaires au niveau de la Région. Ainsi, autant la représentation 
des Bruxellois dans les services publics de la Région que les 
actions que ces services mettent en œuvre dans le cadre de leurs 
plans de diversité pourront être monitorés.  
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Vragen nr. 380 van mevr. Evelyne Huytebroeck, nr. 381 
van mevr. Annemie Maes en nr. 382 van de heer Julien 
Uyttendaele d.d. 16 november 2017 (Fr.) :

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel 
van de autonome administratieve organen onder het toezicht.

Op dit ogenblik vindt de Conferentie van de Verenigde Naties 
plaats over de klimaatveranderingen in Bonn. De Conferentie 
zal op 17 november 2017 eindigen. Om het akkoord van Parijs 
na te leven, te weten de opwarming beperken onder de 2° C en 
de inspanningen voortzetten om de 1,5° C niet te overschrijden, 
zullen de regeringen vergaande initiatieven moeten nemen, in 
het bijzonder door niet meer te investeren op massale wijze in de 
fossiele brandstoffen die de voornaamste factor zijn in de toename 
van de uitstoot van broeikasgassen.

De oproep van de militanten om niet meer te investeren in 
de sector van de fossiele brandstoffen is gehoord aangezien in 
oktober 2016, 350.org $ bevestigt dat 595 instellingen en meer 
dan 50.000 personen wereldwijd er zich toe verbonden hebben 
om niet langer daarin te investeren voor een bedrag dat hoger is 
dan 3.400 miljard dollar.

Het wordt tijd dat het Brussels Gewest deze stap ook zet. 
Graag in dat verband een antwoord op volgende vragen : 

1. Hoe worden de pensioenfondsen van het personeel van de 
AAO’s, onder toezicht beheerd ? Staan de AAO’s zelf in 
voor de organisatie ervan of valt dat onder het stelsel van de 
pensioenen van de Brusselse ambtenaren ?

2. Wat is het huidige bedrag van de reserves van de tweede pijler 
van de pensioenen van het personeel voor elk van de AAO’s 
onder toezicht ?

3. Welk deel van deze reserves is geïnvesteerd in de bedrijven 
in de sector van de fossiele brandstoffen, te weten de 200 
bedrijven in bijlage I ? Graag de bedragen in absolute cijfers 
(hoeveel euro) en relatieve cijfers (percentage) ?  

Bijlage I 
Bedrijven fossiele brandstoffen

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

Questions n° 380 de Mme Evelyne Huytebroeck, n° 381 
de Mme Annemie Maes et n° 382 de M. Julien Uyttendaele du 
16 novembre 2017 (Fr.) :

Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des 
organismes administratifs autonomes placés sous votre tutelle.

En ce moment même se déroule la Conférence des Nations 
unies sur les changements climatiques à Bonn qui prendra fin le 
17 novembre 2017. Pour respecter l’Accord de Paris, à savoir 
rester en dessous de 2°C de réchauffement et continuer les efforts 
pour ne pas dépasser les 1,5°C, les gouvernements vont devoir 
poser des gestes forts, notamment en désinvestissant de manière 
massive dans les énergies fossiles, qui sont le principal moteur de 
la croissance des émissions de gaz à effet de serre.  

L’appel militant à désinvestir dans le secteur des combustibles 
fossiles a ainsi été entendu puisqu’en octobre 2016, 350.org 
affirme que 595 institutions et plus de 50.000 individus à travers 
le monde se sont engagés à désinvestir pour un montant dépassant 
les 3.400 milliards de dollars.  

Il est temps pour la Région Bruxelles-Capitale d’emboiter 
le pas. C’est pourquoi nous voudrions vous poser les questions 
suivantes :

1. Comment les fonds de pension du personnel des OAA 
sous votre tutelle sont-ils gérés ? Les OAA en assurent-ils 
eux-mêmes l’organisation ou cela relève-t-il du régime des 
pensions des fonctionnaires bruxellois ?

2. Quel est le montant actuel du deuxième pilier des pensions 
du personnel pour chacun des OAA placés sous votre 
tutelle ?

3. Quelle part de ces réserves a-t-elle été investie dans des 
entreprises du secteur des combustibles fossiles, à savoir 
les 200 entreprises listées en annexe 1 ? Pouvez-vous nous 
donner les montants en chiffres absolus (combien d’euros?) et 
relatifs (en pourcentage) ?

Annexe I 
Entreprises de combustibles fossiles

1. Coal India

2. China Shenhua

3. Adani

4. Shanxi Coking

5. Anglo American

Secrétaire d’État chargée de la 
Coopération au Développement, de la 
Sécurité routière, de l’Informatique 

régionale et communale et de la 
Transition numérique, de l’Égalité 
des Chances et du Bien-être animal

Staatssecretaris belast met 
Ontwikkelingssamenwerking, 

Verkeersveiligheidsbeleid, 
Gewestelijke en Gemeentelijke 
Informatica en Digitalisering, 

Gelijkekansenbeleid en Dierenwelzijn
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6. BHP Billiton

7. Yitai Coal

8. Datang Inti

9. China Coal

10. Peabody Energy

11. Glencore Xstrata

12. Datong Coal

13. Yanzhou Coal

14. DEH

15. Exxaro

16. Yangquan Coal

17. Mechel

18. Arch Coal

19. Alpha Natural Resources

20. EVRAZ

21. Mitsubishi

22. Vale

23. Raspadskaya

24. Rio Tinto

25. Asia Resource

26. Rusal

27. Neyvell Lignite

28. Pingdingshan

29. Cloud Peak

30. Sasol

31. Tata Steel

32. AGL

33. Teck

34. Severstal

35. Coalspur

36. Kuzbass Fuel

37. Polyus Gold

38. Energy Ventures

39. Whitehaven Coal

40. Banpu

41. Bayan

42. RWE

43. Consol Energy

44. WHSP

45. Westmoreland

46. Resource Generation

47. Churchill Mining

48. NTPC
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49. Adaro

50. Nacco

51. Idemitsu Kosan

52. ARLP

53. Huolinhe Opencut

54. Golden Energy

55. Mitsui & Co

56. CoAL

57. NLMK

58. Tata Power

59. MMK OJSC

60. Wesfarmers

61. Kazakhmys

62. New World Resources

63. MMC

64. Itochu

65. Cockatoo

66. Shanxi Meijin Energy

67. Jizhong Energy

68. Bandanna

69. Polo Resources

70. Allete

71. CLP Holdings

72. Aspire

73. Marubeni

74. China Resources

75. Walter Energy

76. Coal Energy

77. Indika

78. Arcelor Mittal

79. FirstEnergy

80. Black Hills

81. Wescoal

82. Grupo Mexico

83. ARM

84. Shanxi Coal

85. Capital Power

86. PTT

87. Shanxi Lanhua Sci-Tech

88. Fortune

89. Cardero

90. Zhengzhou Coal

91. SAIL
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92. JSPL

93. Shougang Fushan

94. Jingyuan

95. Stanmore

96. Prophecy Coal

97. Cliffs Natural Resources

98. James River

99. CESC

100. Alcoa

Oil and gas companies

1. Gazprom

2. Rosneft

3. PetroChina

4. ExxonMobil

5. Lukoil

6. BP

7. Petrobras

8. Royal Dutch Shell

9. Chevron

10. Novatek

11. Total

12. ConocoPhillips

13. Tatneft

14. ONGC

15. ENI

16. Statoil

17. Sinopec

18. CNOOC

19. Occidental

20. BG Group

21. Canadian Natural Resources

22. Anadarko Petroleum

23. Apache

24. Chesapeake Energy

25. Inpex

26. Bashneft

27. Devon Energy

28. BHP Billiton

29. Repsol

30. Ecopetrol

31. EOG Resources

32. Suncor Energy

92. JSPL

93. Shougang Fushan

94. Jingyuan

95. Stanmore

96. Prophecy Coal

97. Cliffs Natural Resources

98. James River

99. CESC

100. Alcoa

Oil and gas companies

1. Gazprom

2. Rosneft

3. PetroChina0

4. ExxonMobil

5. Lukoil

6. BP

7. Petrobras

8. Royal Dutch Shell

9. Chevron

10. Novatek

11. Total

12. ConocoPhillips

13. Tatneft

14. ONGC

15. ENI

16. Statoil

17. Sinopec

18. CNOOC

19. Occidental

20. BG Group

21. Canadian Natural Resources

22. Anadarko Petroleum

23. Apache

24. Chesapeake Energy

25. Inpex

26. Bashneft

27. Devon Energy

28. BHP Billiton

29. Repsol

30. Ecopetrol

31. EOG Resources

32. Suncor Energy
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33. Marathon Oil

34. Hess

35. Imperial Oil

36. Encana

37. Noble Energy

38. BASF

39. EQT

40. Range Resources

41. Continental Resources

42. OMV

43. Antero Resources

44. KazMunaiGas EP

45. YPF

46. Southwestern Energy

47. Cenovus Energy

48. Linn Energy

49. Woodside Petroleum

50. Husky Energy

51. PTT

52. Consol Energy

53. Pioneer Natural Resources

54. Cabot Oil & Gas

55. WPX Energy

56. SK Innovation

57. Whiting Petroleum

58. Murphy Oil

59. QEP Resources

60. Newfield Exploration

61. Dragon Oil

62. Sasol

63. Ultra Petroleum

64. Santos

65. Concho Resources

66. Denbury Resources

67. Freeport-McMoRan

68. Maersk Group

69. MEG Energy

70. SandRidge Energy

71. Crescent Point Energy

72. GDF SUEZ

73. Pacific Rubiales Energy

74. SM Energy

75. JX Holdings
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76. Cimarex Energy

77. Mitsui & Co

78. Penn West Petroleum

79. Polish Oil & Gas

80. MOL

81. Energen

82. TAQA

83. Oil Search

84. Oil India

85. ARC Resources

86. Genel Energy

87. Canadian Oil Sands

88. Energy XXI

89. PDC Energy

90. Oasis Petroleum

91. Tourmaline Oil

92. Rosetta Resources

93. RWE

94. National Fuel Gas

95. Peyto E&D

96. Xcite Energy

97. Tullow Oil

98. Energi Mega Persada

99. Breitburn Energy Partners

100. Enerplus

Antwoord : Wat betreft de overheidsinstellingen die onder 
mijn toezicht vallen kan ik u volgende elementen bezorgen voor 
wat betreft het CIBG :

Er is geen pensioenfonds voor het personeel van het CIBG. 
Het Koninklijk besluit van 19 juni 1989 zorgt ervoor dat het pen-
sioenstelsel toegepast kan worden op het personeel van het CIBG, 
conform de bepalingen van artikel 12 van de wet van 28 april 
1958. De instellingen die aangesloten zijn aan het pensioenstelsel 
dat ingevoerd werd door deze wet storten aan de Staatskas een 
maandelijkse bijdrage die overeenkomt met een percentage dat 
bepaald wordt door het maandelijks basissalaris uitbetaald aan 
het personeel. Voor het jaar 2017 loopt deze bijdrage op tot een 
percentage van 38 %.

Wat betreft mijn bevoegdheden inzake verkeersveiligheid, 
ontwikkelingssamenwerking en gelijke kansen kan ik u meedelen 
dat het gaat om directies die deel uitmaken van het GOB. De vraag 
omtrent de pensioenen wordt beheerd door de staatssecretaris 
bevoegd voor ambtenarenzaken.

Ik kan u nog melden dat het GOB voor zijn ambtenaren geen 
enkel contract heeft afgesloten bij verzekerings-maatschappijen 
voor de tweede pijler.
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Réponse : En ce qui concerne les institutions publiques qui 
tombent sous ma tutelle, je peux vous transmettre les éléments 
suivants pour le CIRB :

Il n’y a pas de fonds de pension pour le personnel du CIRB. 
L’arrêté royal du 19 juin 1989 rend le régime des pensions 
applicable au personnel du CIRB conformément aux disposi-
tions de l’article 12 de la loi du 28 avril 1958. Les organismes 
affiliés au régime de pension instauré par cette loi versent au 
Trésor public, une contribution mensuelle qui correspond à 
un pourcentage déterminé des traitements mensuels payés au 
personnel. Pour l’année 2017, cette contribution s’élève à un 
pourcentage de 38 %.  

Pour ce qui est de mes compétences relatives à la sécurité 
routière, au développement à la coopération et à l’égalité des 
chances, je peux vous informer qu’il s’agit de directions faisant 
partie du SPRB. La question relative aux pensions est gérée par le 
secrétaire d’État en charge de la fonction publique.

Je peux encore vous signaler que le SPRB n’a pas conclu de 
contrat pour ses fonctionnaires avec des compagnies d’assurance 
pour le second pilier.
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Vraag nr. 383 van mevr. Fatoumata Sidibé d.d. 
16 november 2017 (Fr.) :

Balans van de strijd tegen de genitale verminking bij 
vrouwen.

Een korte herinnering aan de cijfers is altijd nuttig.

In België werden in 2012 13.112 vrouwen en meisjes zeer 
waarschijnlijk besneden en 4.084 lopen het gevaar besneden te 
worden. Deze cijfers zijn sinds 2008 verdubbeld. Het fenomeen 
is dus duidelijk aan het stijgen. Dat is het gevolg van de komst 
van vrouwen uit landen waar besnijdenis een traditie is en van 
de geboorte van kinderen in die gemeenschappen. De volwassen 
vrouwen die hier toekomen en reeds besneden zijn en op een 
leeftijd zijn dat zij kinderen kunnen krijgen, zijn dus een doelgroep 
bij uitstek.

Nieuwe migrantenbevolkingen uit landen zoals Guinea 
Conakry, Somalië, Soedan, Ethiopië, Egypte, Ivoorkust, Sierra 
Leone, Senegal, Burkina Faso, Mali, Mauritanië moeten als 
risicovolle landen beschouwd worden omdat de traditie van 
besnijdenis daar zo verankerd is in de culturele tradities dat 
men zich moeilijk kan inbeelden dat die na migratie verdwijnen, 
ondanks de wetten die zulks verbieden in de landen van aankomst. 
De vrouwen die uit deze landen gemigreerd zijn moeten het 
voorwerp uitmaken van grote aandacht zowel op het vlak van 
preventie als informatie als op het vlak van medische opvolging.

Men moet de strijd dus harder voeren. Veel vrouwen weten 
nog altijd niet dat die verminking in België verboden is en dat 
artikel 409 van het Belgisch Strafwetboek iedere vorm van 
verminking van de genitale organen van een vrouw met 3 tot 
5 jaar gevangenisstraf bestraft. Er zijn ook heel wat vrouwen die 
niet bereikt worden door de bestaande verenigingen. Omdat zij 
daar niet naar toe gaan.

De preventie en de bescherming van de meisjes en vrouwen 
die slachtoffer zijn of die gevaar lopen, moeten dus versterkt 
worden. De eerste lijn, zoals de ziekenhuizen, de ONE of de 
dienst voor de promotie van de gezondheid op school, staan per 
definitie het dichtst bij de gezinnen en hun verwanten. Vandaar het 
bijzonder belang van de opleiding van deze professionals. De taak 
van sensibilisering van de leden van de diaspora en de uitwisse-
ling met de landen van oorsprong zoals die voor het ogenblik door 
GAMS georganiseerd worden, zijn natuurlijk onontbeerlijk.  
 

Sinds 2008 heeft GAMS het netwerk voor strategieën in 
de strijd tegen genitale verminking bij vrouwen gestart, met de 
methodologische steun van het Observatorium voor aids en 
seksualiteit.

Dit netwerk met spelers uit verschillende sectoren (ONE), de 
ziekenhuissector, het onderwijs, de migrantengemeenschappen, 
de jeugdbijstand, centra voor gezinsplanning, enzovoort, heeft 

Question n° 383 de Mme Fatoumata Sidibé du 
16 novembre 2017 (Fr.) :

Bilan de la lutte contre les mutilations génitales féminines.  

Un petit rappel des chiffres est toujours utile.

En Belgique en 2012, 13.112 femmes et filles sont très pro-
bablement excisées et 4.084 sont à risque de l’être. Ces chiffres 
ont doublé depuis 2008. Le phénomène est donc en nette aug-
mentation. Cela est dû à l’arrivée de femmes originaires des pays 
où l’excision est traditionnellement répandue et à la naissance 
d’enfants dans ces communautés. Les femmes arrivées ici adultes 
déjà excisées et en âge de donner naissance sont donc une cible 
privilégiée.  

De nouvelles populations immigrées, originaires de pays 
tels que la Guinée Conakry, la Somalie, le Soudan, l’Ethiopie, 
l’Egypte, la Côte d’Ivoire, la Sierra Leone, le Sénégal, le Burkina 
Faso, le Mali et la Mauritanie sont à considérer comme des pays 
« à risque » en ce que la pratique de l’excision est si ancrée dans 
les traditions culturelles qu’il est difficile d’imaginer qu’elle 
disparaisse en immigration, malgré les lois contraires du pays 
d’accueil. Les femmes immigrées issues de ces pays doivent faire 
l’objet de notre plus grande attention tant en matière de prévention 
que d’information ou que de suivi médical.

Il faut donc intensifier la lutte. De nombreuses femmes 
ignorent encore que les MGF sont interdites en Belgique et que 
l’article 409 du code pénal belge punit de 3 à 5 ans de prison toute 
forme de mutilation des organes génitaux d’une femme. Il y a 
également de nombreuses femmes qui ne sont pas touchées par 
les associations existantes. Car ne les fréquentant pas.  

La prévention et la protection des filles et des femmes 
victimes ou encourant des risques de mutilations génitales 
doivent donc continuer à faire l’objet de toute notre vigilance et 
être renforcées. Les professionnels de première ligne, que sont 
par exemple les hôpitaux, l’Office de la naissance et de l’enfance 
(ONE) ou le service de promotion de la santé à l’école (PSE), 
sont par définition au plus près du suivi des familles et de leurs 
proches. D’où l’importance toute particulière de la formation de 
ces professionnels. Le rôle de sensibilisation des membres de la 
diaspora et les échanges avec les pays d’origine tels qu’organisés 
en ce moment par le GAMS sont évidemment indispensables.

Depuis 2008, le GAMS a initié le Réseau des stratégies 
concertées de lutte contre les mutilations génitales féminines, 
avec l’appui méthodologique de l’Observatoire du sida et des 
sexualités.

Ce réseau d’intervenants issus de différents secteurs (ONE), 
secteur hospitalier, enseignement, communautés migrantes, aide 
à la jeunesse, centres de planning familial, etc. a pour objectif de 
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als doel een gemeenschappelijk interventiekader op te stellen in 
de strijd tegen deze problematiek en de samenwerking tussen de 
spelers en de sectoren te verbeteren.

Er is geen enkel bewijs dat de praktijk in België bestaat maar 
we kunnen natuurlijk geen illegale besnijdenissen uitsluiten. 
Het gevaar van een terugkeer naar het land bestaat ook altijd. 
Tijdens de vakanties bestaat het gevaar dat meisjes en zelfs 
baby’s besneden worden in het land van oorsprong, met of 
zonder instemming van de ouders. De ouders moeten het hoofd 
bieden aan sterke familiale druk. Wanneer de kinderen met hun 
ouders reizen, hebben die meestal toestemming van de ouders 
nodig. Aangezien de risicolanden gekend zijn, zou men kunnen 
overwegen de gemeente te sensibiliseren en hoe de informatie te 
geven aan de ouders, bijvoorbeeld over het feit dat deze praktijk 
strikt verboden is in België. Men kan hen in contact brengen met 
verenigingen.

Het gevaar bestaat ook dat de besnijdenis uitgevoerd wordt in 
bepaalde Europese landen waar de wet minder strikt is… bijvoor-
beeld in Londen. Het vermoeden is natuurlijk sterker wanneer 
gereisd wordt naar het land van oorsprong, terwijl er minder 
wantrouwen is wanneer gereisd wordt in Europa.

Gelet op de verlaging van de leeftijd van de besnijdenis 
hebben de verenigingen, die strijden tegen genitale verminking bij 
vrouwen, gevraagd om de externe genitale organen van kinderen, 
in het bijzonder van kleine meisjes, systematisch te onderzoeken 
tijdens raadpleging van zuigelingen bij de ONE, zoals in Frankrijk 
en in Spanje gebeurt. Een dergelijk onderzoek zou ook telkens 
uitgevoerd moeten worden wanneer de meisjes terugkomen uit 
het buitenland. Dit voorstel heeft geen concreet gevolg gekregen.

In augustus 2017 hebben de verenigingen in de pers geijverd 
voor culturele bemiddeling in de strijd tegen besnijdenis. Twee 
animatoren van GAMS werden halftijds aangeworven dankzij 
subsidies van het Ministerie voor Kinderen en Jeugd van de Franse 
Gemeenschap. Zij steunen de ONE in het kader van een proef-
project in Luik. Hun taak is de sensibilisering van moeders die 
uit een risicoland komen. De aanwezigheid van deze animatoren 
in de lokalen van de ONE kan de jonge vrouwen die in België 
toegekomen zijn in het kader van gezinshereniging sensibiliseren. 
Deze vrouwen kennen de Belgische wet niet en het gevaar bestaat 
dat zij terugkeren naar hun land van oorsprong om hun kleine 
meisje te laten verminken.  

Tot nu toe probeerde GAMS te voldoen aan de vragen van 
de ONE met de middelen die er zijn. De ONE als centraal punt 
wordt als een overwinning beschouwd door de vereniging. de 
ONE is gemeenschaps materie maar ik zou willen weten wat de 
staatssecretaris daarvan denkt.

Inzake de strijd tegen genitale verminking bij vrouwen hebben 
de ministers bevoegd voor Gezondheid bij de FGC, mevrouw 
Cécile Jodogne en mevrouw Fremault, een belangrijke stap gezet 
met de oprichting in de vorm van een partnership van een netwerk 
« social-santé » dat voor 3 jaar erkend werd.

Men kan zich verheugen over dit netwerk dat gestuurd wordt 
door de vereniging Intact in samenwerking met GAMS met als 

définir un cadre d’intervention commun pour lutter contre cette 
problématique et renforcer les synergies et les collaborations entre 
les acteurs et entre les secteurs.

On n’a aucune preuve qu’elle est pratiquée en Belgique 
mais nous ne sommes pas à l’abri d’excisions clandestines. On 
sait également que le risque d’un retour au pays plane toujours. 
Et que durant les vacances, des fillettes et même des bébés 
risquent d’être excisés dans le pays d’origine, avec ou sans le 
consentement des parents. Ceux-ci doivent faire face à de fortes 
pressions familiales. Par ailleurs, quand les enfants voyagent avec 
leurs parents, ceux-ci ont généralement besoin d’une autorisation 
parentale. Les pays à risque étant connus, on pourrait envisager 
que les autorités communales soient sensibilisées à ce risque et 
donnent de bonnes informations aux parents notamment que cette 
pratique est strictement interdite en Belgique et leur donner les 
contacts des associations.

Il y a aussi le risque que l’excision soit pratiquée dans certains 
pays européens où les lois sont moins strictes… comme Londres 
par exemple. Si les suspicions sont plus fortes lors d’un voyage 
dans le pays d’origine, dans le cas de voyages en Europe, la 
méfiance est moins de mise.

Vu l’abaissement de l’âge de l’excision, les associations 
qui luttent contre les mutilations sexuelles féminines avaient 
demandé de procéder à un examen systématique des organes 
génitaux externes des enfants – plus particulièrement ceux des 
petites filles – lors des consultations des nourrissons de l’ONE, à 
l’instar de ce qui se passe en France et en Espagne. Un tel examen 
devrait être effectué aussi chaque fois que les fillettes reviennent 
de l’étranger. Cette proposition n’a pas abouti.

Au mois d’aout 2017, par voie de presse, les associations 
ont prôné la médiation culturelle dans la lutte contre l’excision : 
deux animatrices communautaires du GAMS ont été engagées à 
mi-temps grâce à des subsides de la ministre de la petite enfance 
de la Fédération Wallonie-Bruxelles. Elles sont présentes pour 
épauler l’ONE dans le cadre d’un projet pilote dans la Cité 
ardente ; et leur rôle est de sensibiliser les mères venant d’un pays 
« à risque ». La présence de ces animatrices communautaires dans 
les locaux de l’ONE permet de sensibiliser des jeunes femmes 
arrivées en Belgique dans le cadre d’un regroupement familial. 
Ces dernières ne connaissent pas la loi belge et risquent ainsi de 
retourner dans leur pays d’origine pour faire mutiler leur petite 
fille.

Jusqu’ici, le GAMS tentait de répondre aux demandes de 
l’ONE avec les moyens du bord. L’ONE comme lieu d’accroche 
est salué comme une victoire par l’association. Je sais que l’ONE 
relève de la Fédération et n’est pas de votre compétence mais 
j’aurais aimé vous entendre là-dessus.

En matière de lutte contre les mutilations génitales féminines, 
les ministres en charge de la santé à la Cocof, Mmes Cécile 
Jodogne et Fremault ont amorcé une étape importante avec la 
création, en partenariat, d’un réseau « social-santé » agréé pour 
une durée de 3 années.

On se réjouit de ce réseau piloté par l’association Intact en 
partenariat avec le GAMS qui « a pour objectif de financer, sur 
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doel de financiering, op het Brussels grondgebied, van samenwer-
king en pluridisciplinair overleg, zoals vereist door de Conventie 
van Istanboel om de genitale verminking beter te voorkomen 
bij jonge meisjes en vrouwen en om de slachtoffers daarna een 
gepaste begeleiding te geven.

De jaarlijkse subsidies die ministers Cécile Jodogne en 
Céline Fremault respectievelijk toekennen aan GAMS en 
aan Intact, die beide erkende expertisecentra zijn, bedragen 
15.000 euro, in totaal 30.000 euro per jaar. Over een periode van 
drie jaar gaat het dus om structurele subsidies van 90.000 euro 
voor de activiteiten van het netwerk dat zij opgericht hebben. 
Dat is zeer belangrijk omdat de verenigingen al structureel 
ondergefinancierd zijn en omdat die nieuwe subsidies een 
aanvulling zullen vormen van de subsidies die reeds eerder 
punctueel gegeven zijn.

In een artikel van 3 juni 2017 heeft de staatssecretaris gemeld 
dat de opleidingen door deze verenigingen, op verzoek van de 
staatssecretaris verstrekt bij de zorgverleners, de artsen en de 
politie, reeds een totaal van 230 mensen bereikt hadden. Ik verbaas 
mij over dat cijfer omdat het niet veranderd is sinds mijn jongste 
interpellatie daarover in maart 2016. De staatssecretaris had toen 
geantwoord dat reeds 233 personen gesensibiliseerd werden in de 
strijd tegen genitale verminking.

Graag in dat verband een antwoord op volgende vragen :  

–     Zijn de opleidingen nog altijd gegeven sinds maart 
2016 ? Zo ja, graag het aantal gegeven opleidingen en de 
doelgroepen. Wat is de evaluatie ?  

–     Wat is meer in het algemeen de staat van de projecten die de 
partnerverenigingen zoals de vzw GAMS en de vzw Intact 
gevoerd hebben ?

–     Wat is de staat van vooruitgang van het overleg met de andere 
deelstaten in het kader van het nationaal Actieplan voor de 
strijd tegen alle vormen van geweld gebaseerd op gender ?

–     Komt het Brussels platform inzake geweld verbonden aan 
gender nog altijd bijeen en zo ja, wat zijn de actiemiddelen 
die het wil inzetten in de strijd tegen genitale verminking ?  

–     Inzake de strijd tegen genitale verminking bij vrouwen, 
hebben wij nog altijd geen officiële, nationale of gemeen-
schapsrichtlijnen. Andere Europese landen hebben bijvoor-
beeld een medisch onderzoek verplicht gemaakt voor en 
na reizen wanneer gevaar op besnijdenis bestaat, of tijdens 
medisch onderzoek op school. Heeft België daar vooruitgang 
geboekt ?

–     Beschikt de staatssecretaris over cijfers over hersteloperaties 
bij slachtoffers door CeMAViE van het Sint-Pietersziekenhuis 
belast met de opvang van de slachtoffers. Quid psychologi-
sche begeleiding ?  

le territoire bruxellois, une collaboration concertée et pluridis-
ciplinaire approfondie, comme l’exige la Convention d’Istanbul 
afin de mieux prévenir les mutilations génitales qui peuvent être 
infligées aux fillettes et aux femmes, ainsi que de permettre une 
prise en charge adéquate des victimes en aval ».

Les subsides annuels respectivement alloués par les ministres 
Cécile Jodogne et Céline Fremault au GAMS et à Intact, qui 
constituent toutes deux des centres d’expertise éminemment 
reconnus dans le domaine, sont de 15.000 euros, soit au total 
30.000 euros par année. Ce qui porte, sur une durée de 3 années, 
le montant des subsides structurels ainsi alloué à une somme 
totale de 90.000 euros pour les activités du réseau créé entre 
elles. C’est très important car les associations souffrent d’un 
manque de financement structurel et ces nouveaux subsides vont 
venir renforcer ceux déjà versés de manière plus ponctuelle.

Mme la secrétaire d’État, dans un article du 3 juin 2017, vous 
communiquiez sur le fait que les formations dispensées par ces 
associations, à votre demande, à l’ensemble des prestataires de 
soins, aux médecins et à la police avaient déjà touché un total 
de 230 personnes. Je m’étonne de ce chiffre car celui-ci n’a pas 
évolué depuis ma dernière interpellation sur le sujet en mars 2016 
à laquelle vous me répondiez déjà que 233 personnes avaient pu 
être sensibilisées à la lutte contre les mutilations génitales.

Dès lors, Mme la secrétaire d’État, mes questions sont les 
suivantes :

–     Les formations ont-elles continué à être dispensées depuis 
mars 2016 ? Si oui, pouvez-vous me communiquer le 
nombre de formations dispensées et le(s) public(s) visé(s) par 
celles-ci ? Quelle est l’évaluation du projet ?

–     Plus globalement, quel est l’état des lieux des projets menés 
par des associations partenaires telles que l’ASBL GAMS et 
l’ASBL INTACT ?

–     Quel est l’état d’avancement de la concertation avec les autres 
entités dans le cadre du plan d’action national de lutte contre 
toutes les formes de violences basées sur le genre ?

–     La plateforme bruxelloise en matière de violences liées au 
genre se réunit-elle toujours et si oui, quels sont les moyens 
d’action qu’elle entend mettre en œuvre en matière de lutte 
contre les mutilations génitales ?

–     En matière de lutte contre les mutilations génitales féminines 
(MGF), nous sommes toujours confrontés à l’absence de 
directives officielles, nationales ou communautaires. Certains 
autres pays européens ont par exemple rendu un examen 
médical obligatoire avant et après des voyages en cas de 
risques d’excision, ou encore lors des visites médicales 
scolaires. La Belgique a-t-elle avancé sur cette proposition ?

–     Avez-vous des chiffres à nous communiquer concernant 
les opérations de reconstitution des victimes de MGF 
par CeMAViE du CHU Saint-Pierre qui est chargée de 
l’accueil de victimes de MGF. Quid de la prise en charge 
psychologique ?



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 janvier 2018 (no 36) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 januari 2018 (nr. 36)204

Antwoord : 

Opleidingen VGV sinds 2016

Na uw vorige parlementaire vraag over dit onderwerp, heeft 
GAMS met hetzelfde toegekende budget uit 2015 nog een aantal 
opleidingssessies georganiseerd voor huisdokters, verpleegkun-
digen en studenten. De laatste sessies hiervan vonden plaats in 
juni 2016. In totaal bereikten we met deze opleidingscyclus 425 
personen.

De vormingen zijn positief onthaald, met een gemiddelde 
score op de evaluaties van 9 op 10. Daarenboven hebben ze geleid 
tot nieuwe initiatieven binnen de Brusselse medische centra en 
huisartsenpraktijken : interne sensibiliserings- campagnes werden 
georganiseerd en op vraag van medische centra zelf heeft GAMS 
een toegankelijk geschreven artikel opgesteld, rechtstreeks gericht 
tot de families die met VGV in aanraking komen. Dit indirecte 
resultaat van de opleidingen is bovendien nadien overgenomen 
door verschillende andere medische huizen.  

Na deze opleidingssessies die ik subsidieerde heeft GAMS de 
focus gelegd op het opleiden van medewerkers van asielcentra, 
het Rode Kruis en Croix-Rouge, hierbij gesteund door het federale 
Asiel-, Migratie- en Integratie Fonds.

Via vzw Intact steun ik andere opleidingssessies rond 
vrouwelijke genitale verminking : Binnenkort beginnen zij aan 
een cyclus van vormingen voor Brusselse politieagenten, die 
een rechtstreeks gevolg is van de rondzendbrief COL6/2017 van 
het college van procureurs-generaal die deze zomer van kracht 
werd. Op 13 en 14 december gaan de eerste sessies hiervan door : 
één in het Frans en één in het Nederlands. Men hoopt met deze 
vormingen ongeveer 50 à 60 personen te bereiken. Voor deze 
opleidingen en andere steun aan Intact (vertaling website en 
brochures) trek ik dit jaar 10.000 euro subsidies uit.

Stand van zaken projecten GAMS en INTACT

Na Vlaanderen is het Brussels Hoofdstedelijk gewest in ons 
land de regio met het grootste aantal meisjes en jonge vrouwen 
die slachtoffer zijn van VGV of het risico lopen het te worden : 
GAMS schat hun aantal in Brussel op 5.831.

Het hoeft geen betoog dat deze praktijken onze blijvende 
aandacht verdienen en zullen krijgen. Daarom steunde ik in 2016 
ook het project « Men Speak Out » van vzw GAMS, via een 
subsidiëring ten bedrage van 14.000 euro.

Met dit initiatief ging GAMS op zoek naar mannelijke sleu-
telfiguren, die binnen en buiten België gevormd werden om een 
referentiepersoon te worden voor hun gemeenschap. De proble-
matiek die nog al te vaak wordt gezien als een « vrouwenzaak » 
werd zo heel concreet een mannelijk engagement. Het project 
leidde tot een knappe documentaire die in maart van dit jaar 
werd voorgesteld in Sint-Jans-Molenbeek met behulp van onze 
financiële steun.

Réponse : 

Formations MGF depuis 2016

Après votre précédente question parlementaire à ce sujet, 
l’ASBL GAMS a encore organisé une série de séances de 
formation pour médecins généralistes, infirmiers/infirmières et 
étudiants avec le même budget octroyé en 2015. Les dernières 
séances ont eu lieu en juin 2016. Au total, nous avons pu former 
425 personnes par ce cycle de formations.

Globalement, les formations ont été reçues très positivement, 
avec un score moyen des évaluations qui s’élevait à 9 sur 10. 
De plus, elles ont abouti à de nouvelles initiatives au sein des 
centres médicaux bruxellois et cabinets de médecins généralistes : 
des campagnes internes de sensibilisation ont été menées et à 
la demande des centres médicaux eux-mêmes, GAMS a rédigé 
un article écrit dans un style accessible, adressé directement 
aux familles concernées par les MGF. Qui plus est, ce résultat 
indirect des formations a été repris par différentes autres maisons 
médicales.

Après ces sessions de formations que j’ai donc subvention-
né,GAMS s’est concentrée sur la formation de collaborateurs de 
centres de réfugiés et de la Croix-Rouge, soutenue par le Fonds 
Asile, Migration et Intégration.

Via l’ASBL Intact, je soutiens également d’autres formations 
portant sur la mutilation génitale : sous peu, l’ASBL entame 
un cycle de formations pour les agents de police bruxellois, ce 
qui est une conséquence directe de la circulaire COL6/2017 du 
collège des procureurs-généraux entrée en vigueur cet été. Les 
premières sessions se tiendront les 13 et 14 novembre : une en 
français et une en néerlandais. On espère former à peu près 50 à 
60 personnes. J’ai débloqué une enveloppe de 10.000 euros pour 
ces formations et pour soutenir Intact (traduction du site internet 
et des brochures).

État d’avancement des projets GAMS et INTACT

Après la Flandre, la Région de Bruxelles-Capitale est la 
région de notre pays qui présente le plus grand nombre de filles 
et de jeunes femmes qui sont victimes de MGF ou qui risquent de 
l’être : GAMS estime leur nombre à 5.831 personnes à Bruxelles.

Nul besoin de préciser que ces pratiques nécessitent et 
recevront toute notre attention soutenue. C’est pourquoi, en 2016, 
j’ai soutenu le projet « Men Speak Out » de l’ASBL GAMS, par 
le biais d’un subside de 14.000 euros.

Dans le cadre de cette initiative, GAMS s’est mise à la 
recherche de personnages clés de sexe masculin, qui ont été 
formés en Belgique et à l’étranger pour devenir une personne de 
référence pour leur communauté. Cette problématique, encore 
trop souvent vue comme une « affaire de femmes », a ainsi pu faire 
l’objet d’un engagement masculin. Ce projet a donné naissance à 
un superbe documentaire, qui fut projeté en mars de cette année à 
Molenbeek-Saint-Jean, grâce à notre aide financière.
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Onze Brusselse vzw’s leveren werk van onschatbare waarde 
in dit domein en nemen een internationale voortrekkersrol op met 
dit soort projecten. Zo stonden ze aan de wieg van het Europese 
project « End FGM » en de tools voor professionals die in dit 
kader zijn ontwikkeld. Hun gerichte en breed gedragen activitei-
ten leiden zo tot concrete resultaten in de preventie van VGV en 
de strijd ertegen.

Het Nationaal Actieplan inzake gender-gerelateerd 
geweld

De uitvoering van het NAP 2015-2019 is eind dit jaar halfweg. 
Daarom zijn de betrokken administraties in de interdepartementale 
groep (IDG) momenteel bezig aan het opstellen van een halftijds 
verslag, dat in november klaar zal zijn. Daaropvolgend wordt dit 
verslag besproken en volgt er een evaluatie door de betrokken 
ministers (inter-kabinetten werkgroep).

Via de gewestelijke coördinator partner- en familiaal geweld 
is equal.brussels vertegenwoordigd in de interdepartementale 
groep die instaat voor de opvolging van het NAP, en zelf zal ik 
deelnemen aan de beleidsmatige bespreking van het tussentijdse 
rapport. Op die manier volgen we de goeie uitvoering van het 
NAP van nabij op, en blijft het een prioriteit van het gewestelijk 
gelijke kansenbeleid.

Het gewestelijk overlegplatform

Het gewestelijk overlegplatform partner- en intrafamiliaal 
geweld is heropgestart in 2015 en komt sindsdien meermaals 
per jaar samen in plenaire zittingen, en op regelmatige basis in 
werkgroepen rond specifieke thema’s.

De Brusselse vzw’s die werken rond VGV zijn bij de meest 
actieve leden van dit platform. Zo droegen ze bij aan verschil-
lende acties ervan : bijvoorbeeld de studiedag rond « migratie en 
geweld » in 2016, het colloquium dat in november van dit jaar zal 
plaatsvinden rond het thema « Kinderen en geweld ». Maar hun 
expertise is ook rond andere thema’s van blijvende waarde, en 
omgekeerd helpt equal.brussels via het platform de activiteiten 
en projecten van vzw’s GAMS en INTACT mee te verspreiden en 
bekendmaken.  

Het verplichte medisch onderzoek

In België is er inderdaad geen verplichting tot medisch 
onderzoek voor meisjes die op vakantie vertrekken naar bepaalde 
landen. De « réseau des stratégies concertées » heeft wel een kit 
gecreëerd die professionals alle tools geeft om dergelijk onderzoek 
te vergemakkelijken (risicotaxatie-instrument, medisch certificaat, 
infobrochures, verklaring op eer,…), en deze kit is wijdverspreid 
via onder meer de opleidingen eerder vermeld in dit antwoord.  

Bepaalde Spaanse regio’s hebben de verplichting tot medisch 
onderzoek opgelegd, en vzw GAMS volgt deze vorderingen op de 
voet : Deze week bezoeken ze deze regio’s. Ze zullen het verslag 
van dit bezoek bezorgen aan equal.brussels

Nos ASBL bruxelloises accomplissent un travail d’une 
inestimable valeur dans ce domaine et deviennent des précurseurs 
internationaux via ce type de projets. Ainsi, elles ont participé à la 
création du projet « End FGM » et aux outils pour professionnels 
qui ont été développés dans ce cadre. Leurs activités ciblées et 
largement soutenues ont donc pu déboucher sur des résultats 
concrets dans la prévention et la lutte contre les MGF.

Plan d’Action National de lutte contre toutes les formes de 
violence basée sur le genre

L’exécution du PAN 2015-2019 sera à mi-chemin à la fin de 
cette année. C’est pourquoi les administrations concernées dans 
le groupe interdépartement (GID) sont actuellement en train de 
composer un rapport intermédiaire, qui sera achevé fin novembre. 
Ensuite, ce rapport sera discuté et évalué par les ministres 
concernés (groupe de travail intercabinet).

Via le coordinateur régional violence entre partenaires et 
intrafamiliale, equal.brussels est représentée au groupe interdé-
partemental qui est chargé du suivi du PAN, et je participerai 
moi-même à la discussion politique du rapport intermédiaire. De 
cette manière, nous suivons la bonne mise en œuvre du PAN de 
très près, et celui-ci reste une priorité de la politique régionale 
d’égalité des chances.

La plateforme régionale de concertation

La plateforme régionale de concertation violence entre 
partenaires et intrafamiliale a redémarré en 2015 et, depuis 
lors, elle se réunit plusieurs fois par an en séance plénière, mais 
également en groupes de travail autour de thèmes spécifiques.

Les ASBL bruxelloises qui travaillent autour des MGF sont 
les membres les plus actifs de cette plateforme. En effet, elles 
ont participé à plusieurs actions organisées par la plateforme : 
par exemple la journée d’études autour de la « migration et de 
la violence » en 2016, ou encore le colloque qui aura lieu en 
novembre de cette année et qui portera sur le thème « Enfants et 
violence ». Mais leur expertise est également d’une valeur durable 
dans d’autres thèmes, et inversement, equal.brussels contribue 
à la diffusion et à la publicité des activités et projets des ASBL 
GAMS et INTACT via la plateforme.

L’examen médical obligatoire

En Belgique, il n’y a effectivement pas d’obligation d’examen 
médical pour les filles qui partent en vacances dans certains pays. 
Par contre, le « réseau des stratégies concertées » a créé un kit 
qui donne aux professionnels tous les outils servant à faciliter 
un tel examen (instrument de taxation de risque, certificat 
médical, brochures d’information, déclaration sur l’honneur,…), 
kit qui a été largement distribué, notamment via les formations 
susmentionnées.

Certaines régions espagnoles ont imposé l’examen médical, 
et l’ASBL GAMS suit ces progrès de très près : cette semaine 
ils visiteront ces régions. Ils enverront le rapport de cette visite à 
equal.brussels.
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Hersteloperaties CeMAViE

De Brusselse hospitaalafdeling CeMAViE van UMC 
Sint-Pieter verzorgde een deel van de opleidingen die we orga-
niseerden in 2015 en 2016. Via GAMS verkregen we een aantal 
cijfers over hun baanbrekend werk betreffende het herstel na 
VGV :

–     Sinds de opening van CeMAViE in 2014 tot eind 2016, zijn 
meer dan 2.000 vrouwen en meisjes op consultatie gekomen 
(667 unieke patiëntes).

–     Tussen 2014 en 2016 zijn er 29 hersteloperaties van de clitoris 
uitgevoerd, en 33 ingrepen van vulvaire chirurgie.

–     De grootste groepen qua origine : Guinee (51 %), Somalië 
(17 %) en Djibouti (11 %).

–     De meeste patiëntes zijn tussen de 20 en 39 jaar. De jongste 
was 1 maand (certificaat van niet-besnijdenis) en de oudste 
59 jaar.

Psychologische begeleiding en opvolging vormen een cruciaal 
onderdeel van de werking van CeMAViE. Ze maken deel uit van 
elke vrouw die een clitorale reconstructie vraagt, en worden ook 
voorgesteld aan alle vrouwen die een post-besnijdenis trauma 
ervaren. In 2017 hield CeMAViE zo 117 al psychologische en 48 
seksuologische consultaties.  

(cijfers via GAMS, 23-10-2017)

Vraag nr. 385 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid van IrisTeam inzake het aanwerven van mensen 
met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan dulding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers.

Daarnaast biedt het uittreksel zeer weinig context voor de 
weergegeven veroordelingen, waardoor het instrument niet erg 
precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijk manier omgaat 
met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- of 

Opérations de reconstruction CeMAViE

Le département hospitalier bruxellois CeMAViE de l’UMC 
Sint-Pieter a assuré une partie des formations que nous avons 
organisées en 2015 et 2016. Via GAMS, nous avons obtenu un 
certain nombre de chiffres concernant leur travail révolutionnaire 
autour du traitement de MGF :

–     Depuis l’ouverture de CeMAViE en 2014, et jusque fin 2016, 
plus de 2.000 femmes et filles sont venues en consultation 
(667 patientes uniques).

–     Entre 2014 et 2016, il y a eu 29 opérations de reconstruction 
du clitoris, et 33 interventions de chirurgie vulvaire.

–     Les plus grands groupes en fonction de l’origine : Guinée 
(51 %), Somalie (17 %) et Djibouti (11 %).

–     La plupart des patientes avaient entre 20 et 39 ans. La plus 
jeune avait 1 mois (certificat de non-excision) et la plus âgée 
59 ans.

L’accompagnement et le suivi psychologiques constituent un 
élément crucial du fonctionnement de CeMAViE. Cela fait partie 
de l’accompagnement de chaque femme demandant une recons-
truction clitorale, et proposition est faite à toutes les femmes 
qui vivent un trauma post-excision. En 2017, CeMAViE a ainsi 
organisé 117 consultations psychologiques et 48 consultations 
sexologiques.

(chiffres via GAMS, 23-10-2017)

Question n° 385 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique d’IrisTeam en matière de recrutement de 
personnes ayant un casier judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles et 
manquent d’explications, les employeurs les appliquent de façon 
quelque peu arbitraire.

En outre, l’extrait remet très peu en contexte les condamna-
tions reproduites, de sorte que l’outil n’est guère précis.  

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
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uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling tot 
model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen :

1. Welke beleid bestaat er bij IrisTeam inzake het voorleggen 
van een uittreksel uit het strafregister bij aanwervingen ? 
Worden er ook uittreksels gevraagd van het type model 1 (art 
595) ? In welke gevallen ?

2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij IrisTeam rond veroordelin-
gen die werknemers hebben opgelopen (al dan niet 
buiten dienstverband) na hun aanwerving ? Wordt dit 
opgevolgd ? Door wie ? Op welke wijze ? Wat zijn daarbij 
de procedures ?

Antwoord : Bij aanwervingen is het opvragen van een 
uittreksel uit het strafregister in principe verboden, aangezien 
deze inlichtingen beschermd zijn door de privacywetgeving.

Hierop bestaan echter uitzonderingen die vervat zijn in een 
lijst van gereglementeerde beroepen en activiteiten.  

A priori vallen de activiteiten van de medewerkers van 
IrisTeam niet onder één van deze gereglementeerde activiteiten.

De nieuwe aangestelde medewerkers moeten momenteel 
dus vanuit het HR-departement van IrisTeam geen informatie 
meedelen afkomstig van het strafregister.

IrisTeam bezit daarmee geen informatie over het strafblad van 
zijn medewerkers.

Bij de aanwerving binnen IrisTeam wordt geen enkele 
voorwaarde opgelegd met betrekking tot vermeldingen op het 
strafblad.

Gelet echter op het feit dat sommige leden van IrisTeam 
functies uitoefenen binnen BPV, wordt deze kwestie binnen de 
Raad van Bestuur verder geanalyseerd. Daarbij zal desgevallend 
een procedure worden uitgewerkt om te zorgen voor de naleving 
van de privacywetgeving door de medewerker verantwoordelijk 
voor HR binnen IrisTeam.

(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein d’IrisTeam concernant 
la présentation d’un extrait du casier judiciaire lors des recru-
tements ? Demande-t-on également des extraits du type 
modèle 1 (art. 595) ? Dans quels cas ?

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein d’IrisTeam concernant 
les condamnations dont les travailleurs font l’objet (en dehors 
du travail ou pas) après leur recrutement ? Un suivi est-il 
assuré à cet égard ? Par qui ? De quelle façon ? Quelles sont 
les procédures à cet égard ?

Réponse : La demande d’un extrait du casier judiciaire est en 
principe interdit lors du recrutement, vu que ces informations sont 
protégées par la législation sur la vie privée.

Toutefois, des exceptions à cette législation existent et sont 
reprises sur une liste des emplois règlementés et des activités 
règlementées.

A priori, les activités des collaborateurs d’IrisTeam ne 
tombent pas sous ces activités règlementées.

IrisTeam ne demande pas à ses nouveaux engagés de présenter 
des informations liées au casier judiciaire.  

IrisTeam ne dispose donc pas d’informations concernant le 
casier judiciaire de ses collaborateurs.

Dès lors, aucune restriction liée au casier judiciaire n’est 
réalisée pour l’engagement au sein d’IrisTeam.  

Compte tenu du fait que certains membres d’IrisTeam 
exercent des fonctions au sein de BPS, cette question est 
davantage analysée par le conseil d’administration. À cet 
égard, une procédure sera établie afin d’assurer le respect de la 
législation sur la vie privée par le collaborateur responsable des 
ressources humaines au sein d’IrisTeam.
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Vraag nr. 386 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 
22 november 2017 (Fr.) :

Het absenteïsme in de instellingen van openbaar nut.

Graag ontving ik van de staatssecretaris de volgende 
informatie over het absenteïsme van het personeel van de instel-
lingen van openbaar nut die onder haar bevoegdheid vallen, voor 
de jaren 2016, 2015 en 2014 :

–     het aantal niet gewerkte dagen ;

–     het percentage absenteïsme ;

–     de gemiddelde duur van de afwezigheid.

Graag had ik een opsplitsing van die cijfers volgens statutaire 
en contractuele personeelsleden.

Kunt u me ook zeggen welke maatregelen er zijn getroffen om 
het absenteïsme in deze ION’s terug te dringen ?

Antwoord : 

Ter herinnering zijn er 5 agenten in het CIBG.

2014

–     Aantal afwezigheidsdagen : 60

–     Ziekteverzuim : 4,81 %

–     Gemiddelde verzuimduur : 12,5 dagen

2015

–     Aantal afwezigheidsdagen : 286,5

–     Ziekteverzuim : 23 %

–     Gemiddelde verzuimduur : 59,5 dagen

2016

–     Aantal afwezigheidsdagen : 136

–     Ziekteverzuim : 11 %

–     Gemiddelde verzuimduur : 28 dagen

Regelen om ziekteverzuim te verminderen :

Het CIBG is onderworpen aan het Besluit van de Brusselse 
Hoofdstedelijke Regering houdende het administratief statuut en 
de bezoldigingsregeling van de ambtenaren van de instellingen 
van openbaar nut van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Bij 
deze, volgens de artikels 248 tot 252, kan iedere ambtenaar zijn 
activiteiten hervatten in de vorm van verminderde prestaties 
wegens ziekte.

De administratie die instaat voor de opvolging van mijn 
bevoegdheid Dierenwelzijn is Leefmilieu Brussel. Ik verwijs u 
door naar mijn collega minister Fremault betreffende de cijfers 
inzake absenteïsme van Leefmilieu Brussel.

Question n° 386 de M. Hasan Koyuncu du 22 novembre 
2017 (Fr.) :

L’absentéisme au sein des organismes d’intérêt public.

Madame la secrétaire d’État peut-elle me procurer les infor-
mations suivantes sur l’absentéisme des agents des organismes 
d’intérêt public relevant de sa compétence, pour les années 2016, 
2015 et 2014 :

–     le nombre de jours non prestés ;

–     le taux d’absentéisme ;

–     la durée moyenne de l’absence ?

Une ventilation de ces chiffres entre agents statutaires et 
contractuels serait la bienvenue.

D’autre part peut-elle m’indiquer les dispositifs mis en œuvre 
pour réduire le taux d’absentéisme dans ces OIP ?

Réponse : 

Pour rappel, il y a 5 agents au CIRB.

2014

–     Nombre de jours non prestés : 60

–     Taux d’absentéisme : 4,81 %

–     Durée moyenne de l’absence : 12,5 jours

2015

–     Nombre de jours non prestés : 286,5

–     Taux d’absentéisme : 23 %

–     Durée moyenne de l’absence : 59,5 jours

2016

–     Nombre de jours non prestés : 136

–     Taux d’absentéisme : 11 %

–     Durée moyenne de l’absence : 28 jours

Mesures pour diminuer le taux d’absentéisme :

Le CIRB est soumis à l’Arrêté du gouvernement de la Région 
de Bruxelles-Capitale portant le statut administratif et pécuniaire 
des agents des organismes d’intérêt public de la Région Bruxelles-
Capitale. Ce dernier, dans ses articles 248 à 252, permet à 
l’agent en disponibilité de reprendre ses activités sous forme de 
prestations réduites pour raisons médicales.  

L’administration en charge du suivi de ma compétence du 
Bien-être animal est Bruxelles Environnement. Je vous renvoie 
vers ma collègue-ministre Mme Fremault pour les chiffres de 
Bruxelles Environnement relatifs à l’absentéisme.
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Vraag nr. 387 van de heer Paul Delva d.d. 23 november 
2017 (N.) :

Gebruik WiFi hotspots.

Het Brussels Gewest stelt op heel wat plaatsen verspreid over 
het grondgebied gratis WiFi ter beschikking. Via een eenvoudige 
registratie krijgt men met zijn smartphone, tablet of laptop gratis 
toegang tot de WiFi-hotspots. Wifi.brussels focust voornamelijk 
op publieke pleinen en plaatsen waar veel volk samenkomt. Deze 
regering wil immers werk maken van de ontwikkeling van Brussel 
tot een Smart City. Hieronder valt de uitrol van een toegankelijk, 
gratis en hoogstaand WiFi-netwerk.  

ln deze gedigitaliseerde wereld kennen de hotspots ongetwi-
jfeld een succes.

Vandaar mijn vragen :

–     Kan u een overzicht geven van de gebruikersaantallen per 
WiFi-hotspot in het voorbije jaar ?

–     Welke WiFi-hotspots kennen het meeste succes ?

–     Op welke ogenblikken op de dag zien we een stijgend gebruik 
van het gratis WiFi-netwerk ?

–     Welke nieuwe hotspots heeft u dit jaar gerealiseerd ?

Antwoord : De gebruikersaantallen worden maandelijks 
gemonitord voor de outdoorlocaties. Helaas ontvangen we geen 
cijfers meer van de MIVB-stations. Binnenkort is er een overleg 
gepland tussen de bevoegde diensten, waar dit punt aan bod zal 
komen. Hieronder geef ik u de meest recente cijfers per outdoor 
site (oktober en november 2017). De registratie van de indoor 
sites werd recent opgestart. Op dat punt zijn er nog geen cijfers 
beschikbaar.

Het wifi.brussels-netwerk lokt 900.000 gebruikers per maand. 
Meer dan 1.000.000 accounts werden sinds de lancering van het 
nieuwe netwerk afgelopen januari al aangemaakt.

We tellen 6 sites met meer dan 50.000 connecties per maand.

De vijf meest gebruikte locaties zijn :

1. Simonisplein

2. De Brouckèreplein

3. Muntplein

4. Bockstaelplein

5. Grote Markt

De diensten melden mij dat tijdens de spitsuren, dus in de 
ochtend tussen 8u-9u30, 13u-15u30 en 16-18u30, wifi.brussels 
een significant hoger verbruik kent.  

Question n° 387 de M. Paul Delva du 23 novembre 2017 
(N.) :

L’utilisation des hotspots WiFi.

La Région bruxelloise met à disposition une connexion 
WiFi gratuite en de nombreux endroits répartis sur le territoire. 
Il suffit de s’enregistrer pour accéder aux hotspots WiFi avec 
son smartphone, sa tablette ou son pc portable. Wifi.brussels se 
concentre essentiellement sur les places publiques et les endroits 
très fréquentés. Ce gouvernement entend en effet œuvrer au 
développement de Bruxelles en tant que ville intelligente. Le 
déploiement d’un réseau WiFi accessible, gratuit et de qualité 
s’inscrit dans cette démarche.

Dans ce monde numérisé, les hotspots rencontrent indubita-
blement du succès.

Je voudrais dès lors vous poser les questions suivantes :

–     Pouvez-vous donner un aperçu des nombres d’utilisateurs par 
hotspots WiFi au cours de l’année écoulée ?

–     Quels sont les hotspots WiFi les plus utilisés ?

–     À quels moments de la journée observe-t-on une augmenta-
tion de l’utilisation du réseau WiFi gratuit ?

–     Quels nouveaux hotspots avez-vous créés cette année ?

Réponse : Les nombres d’utilisateurs des sites externes sont 
monitorés chaque mois. Malheureusement nous ne recevons plus 
de données des stations de la STIB. Une concertation est prévue 
pour bientôt avec les services compétents et ce point y sera 
abordé. Ci-dessous vous trouverez les chiffres les plus récents 
par site externe (octobre et novembre 2017). L’enregistrement des 
sites en interne a été lancé récemment et les données ne sont pas 
encore disponibles.

Le réseau wifi.brussels attire 900.000 utilisateurs par mois. 
Plus de 1.000.000 de comptes ont été créés depuis le lancement 
du nouveau réseau en janvier dernier.

On dénombre 6 sites dépassant 50.000 connexions par mois.

Les 5 sites les plus utilisés sont :

1. place Simonis

2. place De Brouckère

3. place de la Monnaie

4. place Bockstael

5. Grand-Place

Les services m’informent du fait que le réseau wifi.brussels 
connait significativement plus de connexions pendant les heures 
de pointes, càd. le matin de 8h à 9 h30, de 13h à 15h30 et de 16h 
à 18h30.
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1. Waarschijnlijk gebruiken de Brusselaars en de pendelaars deze 
gratis gewestelijke service als ze naar het werk gaan, tijdens 
hun lunchpauze en wanneer ze terugkeren naar huis. Dit 
toont aan dat het een nuttig instrument is en dat de Brusselse 
Regering de juiste beslissing heeft genomen om wifi.brussels 
uit te rollen over heel het Gewest.

2. Voor de realisaties het jaar 2017, verwijs ik u naar de lijst 
hieronder. U kan steeds ook een up-to-date lijst vinden op 
de site www.wifi.brussels. Momenteel zijn er een kleine 200 
sites.

Op 1/12/2017 werden 128 sites waarvan 70 stations van de 
MIVB toegevoegd in 2017.

Dit is de lijst zonder de metrostations :

–     Evere École Aubier ;

–     Evere Sportclub François Guillaume ;

–     SPW Sport city, Salomélaan 2 ;

–     SPW Wolu Club Parc ;

–     Sint-Joost-ten-Node  Sterrenkundelaan 30 ;

–     Jette Kardinalmercierplein ;

–     Jette Mercier / Bibliotheek ;

–     SAB Schweitzerplein ;

–     Brussel Koninklijke Bibliotheek - Kunstberg ;

–     Brussel  Muziekinstrumentenmuseum ;

–     Brussel Muziekinstrumentenmuseum– dekking straat ;  

–     Etterbeek Actiris - Groothertogstraat 9 ;

–     SAB Actiris - Gentsesteenweg 1152 ;

–     Sint-Jans M. Briefdragerstraat ;

–     Actiris - Elsene Actiris - Collegestraat 32-36 ;

–     Bxl Formation - Anderlecht Informatiecentrum van de 
VDAB ;

–     Bxl Formation - Uccle HQ Stalle 67 ;

–     Bxl Formation - Bxl Informatiecentrum Kruidtuin ;

–     Bxl Formation - Bxl Koningstraat 180 ;

–     Elsene  Luxemburgplein ;

–     Koekelberg Simonisplein ;

–     Cab Debaets - Koekelberg Elisabethpark, Kiosque ;

–     Sint-Jans M. Landmeterstraat ;

–     Brussel Site parking.brussels Gasthuisstraat 34 ;

–     Actiris - Brussel Actiris - Sterrenkundelaan 30.

33 sites worden aan deze lijst toegevoegd als gevolg van 
de succesvolle integratie van het netwerk van de Stad Brussel 
BruWiFi.

Dit zijn voorbeelden van sites die wifi.brussels uitzenden :  

–     Grote Markt Brussel ;

1. Les bruxellois et les navetteurs emploient vraisemblablement 
ce service régional gratuit lorsqu’ils vont au travail, pendant 
la pause midi ou quand ils rentrent chez eux.   
 
 

2. Ceci montre qu’il s’agit d’un instrument utile et que le 
gouvernement bruxellois a pris la bonne décision en 
déployant wifi.brussels à toute la Région.  

À la date du 1/12/2017, nous avons ajouté en 2017 128 sites 
dont 70 stations STIB.

Voici la liste hors sites métro :

–     Evere École Aubier ;

–     Evere Club sportif François Guillaume ;

–     WSP Sport city, avenue Salomé 2 ;

–     WSP Wolu Club Parc ;

–     Saint-Josse-ten-Noode  Rue de l’Astronomie, 30 ;

–     Jette place Cardinal Mercier ;

–     Jette Mercier / Bibliothèque ;

–     BSA place Schweitzer ;

–     Bruxelles Bibliothèque Royale - Mont des Arts ;

–     Bruxelles Musée des instruments de musique ;

–     Bruxelles Musée des instruments de musique – couverture 
de la rue ;

–     Etterbeek Actiris - rue Grand-Duc 9 ;

–     BSA Actiris - chaussée de Gand 1152 ;

–     M. St Jean rue du Facteur ;

–     Actiris - Ixelles Actiris - Rue du Collège 32-36 ;

–     Bxl Formation - Anderlecht Centre de formation du 
VDAB ;

–     Bxl Formation - Uccle HQ Stalle 67 ;

–     Bxl Formation - Bxl Centre de formation Botanique ;

–     Bxl Formation - Bxl Royale 180 ;

–     Ixelles place du Luxembourg ;

–     Koekelberg place Simonis ;

–     Cab Debaets - Koekelberg Parc Elisabeth, Kiosque ;

–     M. St Jean rue du Géomètre ;

–     Bruxelles Site parking.brussels rue de l’hôpital 34 ;

–     Actiris - Bxl Actiris - Rue de l’Astronomie 30.

À cette liste s’ajoute 33 sites issus de l’intégration réussie du 
réseau de la Ville de Bruxelles BruWiFi.  

Voici des exemples de sites qui diffusent 
maintenant wifi.brussels :

–     Bruxelles Grand-Place ;

http://www.wifi.brussels
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–     Muntplein Brussel ;

–     Vossenplein Brussel ;

–     Aan het einde van dit jaar, zet het CIBG zich in om 4 sites 
toe te voegen. 

Namelijk :

–     Etterbeek Jourdanplein ;

–     Brussel Sint-Katelijneplein ;

–     SAB  Pirsoulpark ;

–     Watermaal-Bosvoorde Vinkstraat 127.

Voor de lijst van sites voor het jaar 2018, heeft het CIBG 
mij een lijst van 55 mogelijk sites overgemaakt die momenteel 
wordt bestudeerd. Zoals ik heb aangegeven in de beleidsbrief 
IT van dit jaar, zal de klemtoon liggen op de verdere aansluiting 
van WiFi in en rond de federale musea, plekken met een sociale 
doelstelling (vormingscentra, OCMW…), het honoreren van 
de voorstellen van de gemeenten en enkele grote winkelstraten. 
Ook wordt er technisch en budgettair onderzocht om tijdelijk het 
signaal van wifi.brussels uit te zenden op bepaalde gewestelijke 
evenementen.  

Het kabinet bekijkt welke events hiervoor in aanmerking 
kunnen komen.

Vraag nr. 388 van de heer Emin Özkara d.d. 27 november 
2017 (Fr.) :

Ontwikkelingssamenwerking met landen uit Oceanië.  

Sinds deze zittingsperiode is de ontwikkelingssamenwerking 
een bevoegdheid geworden van de staatssecretaris. De middelen 
voor ontwikkelingssamenwerking voor 2017 zijn gestegen tot 
915.000 euro. (1)

Gelet op de globalisering en de naleving van onze verbin-
tenissen inzake internationale solidariteit moeten wij met de 
middelen die we hebben en op alle gezagsniveaus bijdragen tot de 
emancipatie van bevolkingsgroepen en tot de verbetering van de 
levensomstandigheden in soms verafgelegen landen. De samen-
werking en de partnerships met steden en gemeenten overal in de 
wereld zorgen niet enkel voor lokale oplossingen maar creëren 
ook echte vriendschapsbanden.  

Elk jaar komen de Brusselse gemeenten en de schepenen 
bevoegd voor ontwikkelingssamenwerking samen aan tafel op 
initiatief van het Gewest om te kijken hoe hun inspanningen 
inzake ontwikkelingssamenwerking verbeterd kunnen worden.

(1)  http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/00124/images.
pdf#page=26, geraadpleegd op 29 oktober 2017.

–     Bruxelles place de la Monnaie ;

–     Bruxelles place du Jeu de Balle ;

–     En cette fin d’année, le CIRB travaille pour ajouter 4 
sites. 

Voici la liste :

–     Etterbeek place Jourdan ;

–     Bruxelles place Saint-Catherine ;

–     BSA Parc Pirsoul ;

–     Watermael-Boitsfort rue du Pinson 127.

Pour la liste reprenant les sites pour 2018, le CIRB m’a 
donné une liste de 55 sites potentiels qui sont examinés pour 
l’instant. Comme je l’ai souligné dans ma lettre de politique de 
cette année relative à l’informatique, l’accent sera mis sur les 
prochaines connexions au WiFi dans et dans les alentours des 
musées fédéraux, des endroits ayant un objectif social (centres de 
formation, CPAS,…), satisfaire aux propositions des communes 
et de certains grands axes commerciaux. Une analyse technique 
et budgétaire est également réalisée afin de pouvoir émettre tem-
porairement le signal wifi.brussels pendant certains évènements 
régionaux. 

Le cabinet examine quels évènements peuvent entrer en ligne 
de compte.

Question n° 388 de M. Emin Özkara du 27 novembre 2017 
(Fr.) :

La coopération au développement avec des pays du continent 
océanien.

Depuis cette législature, la coopération au développement 
est une compétence dont vous avez la charge. Le budget 2017 
en matière de coopération au développement est passé à 
915.000 euros. (1)

Comme vous le savez, les enjeux de la mondialisation et le 
respect de nos engagements en matière de solidarité internationale 
exigent que nous puissions, à la hauteur de nos moyens et à tous 
les niveaux du pouvoir, aider à l’émancipation des populations et 
des conditions de vie de populations de pays parfois très lointains. 
Les programmes de coopération et les partenariats avec des 
villes et des communes de par le monde ne sont pas uniquement 
créateurs de liens et de solutions locales, mais créent aussi de 
véritables liens d’amitié.

Chaque année les communes bruxelloises et leurs échevins 
de la coopération respectifs se réunissent lors d’une table ronde 
organisée par la Région pour voir comment renforcer les efforts 
en matière de coopération au développement.

(1)  http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/qOI24/images.
pdf#page=26, consulté le 29 octobre 2017.

http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/00124/images.pdf#page=26
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/00124/images.pdf#page=26
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/qOI24/images.pdf#page=26
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/qOI24/images.pdf#page=26
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De relaties tussen Gewest en gemeenten inzake internationale 
solidariteit blijven groeien.

Ik heb enkele vragen met betrekking tot Oceanië :  
 

1. Wat zijn de samenwerkingsvormen en partnerships die 
onderzocht worden of die reeds uitgevoerd worden door het 
Brussels Gewest ? Om welke landen, regio’s en steden gaat 
het ? Om welke sectoren en thema’s gaat het ? Welke ministers 
en staatssecretarissen zijn daarbij betrokken ?

2. Van welke netwerken maakt het Brussels Gewest deel uit ?  

3. Welke samenwerkingsvormen/partnerships/verbroederin-
gen worden onderzocht of zijn reeds in gang gezet door de 
gemeenten (per gemeente) ? Om welke landen, regio’s en 
steden gaat het ? Welke burgemeesters zijn daarbij betrokken ?

4. Zijn er ontwikkelingssamenwerkingsprojecten gerealiseerd 
met de Fiji eilanden ? Zo ja, om welke gaat het ? Zo niet, zijn 
er contacten genomen om daarmee te beginnen ?  

5. Welke oproepen tot projecten inzake ontwikkelingssamen-
werking zijn er geweest ?

Antwoord : 

1. Gezien de beperkte middelen van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest inzake ontwikkelings-samenwerking en met het oog 
op de internationale aanbevelingen ter zake legt de Brusselse 
ontwikkelingssamenwerking zich toe op een beperkt aantal 
landen – en meer bepaald regio’s – van de wereld. Momenteel 
heeft de Brusselse ontwikkelingssamenwerking zijn 2 
partnerregio’s : Marokko (Regio Rabat-Salé-Kénitra), de 
Democratische Republiek Congo (Stadsprovincie Kinshasa). 
Een partnerovereenkomst met twee andere regio’s – in Azië en 
Latijns-Amerika – worden momenteel voorbereid en worden 
in principieel afgesloten in het voorjaar van 2018.  

Bijgevolg is de Brusselse ontwikkelings-samenwerking niet 
betrokken bij programma’s of partnerschappen in landen op 
het Oceanische continent.

2. Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest is lid van twee 
bijzonder relevante internationale netwerken inzake ontwik-
kelingssamenwerking, namelijk het Wereldfonds voor de 
Ontwikkeling van Steden (FMDV) en Metropolis. FMDV is 
actief in drie landen op het Oceanische continent (Australië, 
de Salomoneilanden, Vanuatu) en Metropolis is in geen enkel 
land van dit continent actief. Gezien zijn geografische prio-
riteiten, als hierboven vermeld, kent het Brussels Gewest 
het voor deze netwerken bestemde budget echter toe aan 
projecten die in verband staan met de prioritaire landen van 
de Brusselse ontwikkelings-samenwerking.

3. De gemeenten voeren hun eigen beleid inzake ontwikkelings-
samenwerking. Sinds het begin van deze ambtsperiode zijn 
het Brussels Gewest en de gemeenten echter begonnen met 
informatie-uitwisseling en coördinatie, in de vorm van een 
nieuw opgericht Brussels netwerk voor internationale solida-
riteit, onder meer wat betreft de prioritaire landen voor het 
Brussels Gewest. Gezien het principe van zorgvuldig beheer 

Les relations entre la Région et les communes en matière de 
solidarité internationale continuent à se développer.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes concernant la coopération au déve-
loppement avec des pays du continent océanien :

1. Quels sont les programmes de coopération/partenariats en 
cours d’étude ou déjà engagés par la Région de Bruxelles-
Capitale ? Quels sont les pays, régions et villes concernés ? 
Quels sont les secteurs et thématiques abordées ? Quels sont 
les ministres et secrétaires d’État impliqués ?

2. Quels sont les réseaux dont la Région de Bruxelles-Capitale 
est membre ?

3. Quels sont les programmes de coopération/partenariats/
jumelages en cours d’étude ou déjà engagés par les communes 
(commune par commune) ? Quels sont les pays, régions et 
villes concernés ? Quels sont les bourgmestres impliqués ?

4. Des projets de coopération au développement avec les îles 
Fidji ont-ils été réalisés ? Si oui, quels sont-ils ? Dans la 
négative, des contacts ont-ils été pris en vue d’en développer 
un ?

5. Quels sont les appels à projets liés à la thématique de la 
coopération au développement ?

Réponse : 

1. Etant donné les moyens modestes de la Région de Bruxelles-
Capitale en matière de coopération au développement et dans 
l’esprit des recommandations internationales en la matière, 
la coopération bruxelloise au développement concentre ses 
efforts sur un nombre réduits de pays –et plus particulière-
ment de régions– dans le monde. Pour l’instant, la coopération 
bruxelloise au développement à 2 régions partenaires : 
le Maroc (Région Rabat-Salé-Kénitra) et la République 
Démocratique du Congo (ville-province de Kinshasa). Un 
accord de partenariat avec deux autres régions – en Asie et en 
Amérique Latine – est en cours de préparation et en principe 
il sera conclu au printemps 2018.

Dès lors, la coopération bruxelloise au développement n’est 
pas impliquée dans des programmes ou partenariats dans des 
pays sur le continent océanien.

2. La Région de Bruxelles-Capitale est membre de deux réseaux 
internationaux particulièrement pertinents en matière de 
coopération au développement, à savoir le Fonds Mondial 
pour le Développement des Villes (FMDV) et Metropolis. 
Le FMDV est impliqués dans trois pays sur le continent 
océanien (Australie, Îles Salamon, Vanuatu) et Metropolis 
n’est impliqué dans aucun pays de ce continent. Toutefois, 
étant donné les priorités géographiques évoquées précédem-
ment, la Région bruxelloise alloue ses ressources destinées à 
ces réseaux pour des projets en liens avec les pays prioritaires 
pour la coopération bruxelloise au développement.

3. Les communes mènent une politique autonome en matière 
de coopération au développement. Depuis le début de cette 
mandature, la Région bruxelloise et les communes ont 
toutefois débuté un échange d’informations et une coordina-
tion, à travers la création d’un réseau bruxellois de solidarité 
internationale, notamment en ce qui concerne les pays prio-
ritaires pour la Région bruxelloise. Étant donné le principe 
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van de beschikbare middelen heeft deze coördinatie bijgevolg 
voorlopig geen betrekking op de landen van het Oceanische 
continent.

4. Rekening houdend met het antwoord op vraag 1 werden er 
geen projecten ten uitvoer gelegd met de Fiji-eilanden. Ook 
zijn er geen contacten geweest met het oog op toekomstige 
projecten.

5. Rekening houdend met het antwoord op vraag 1 zijn er geen 
projectoproepen inzake ontwikkelings-projecten op het 
Oceanische continent.

Sinds dit jaar organiseert Brussel wel een projectoproep inzake 
solidair wereldburgerschap. De selectie van de projecten door 
het bestuur is trouwens lopende. Bedoeling van deze oproep 
is niet om projecten rechtstreeks in de ontwikkelingslanden 
te financieren, maar om initiatieven te ondersteunen die de 
Brusselaars –en meer bepaald jongeren tussen 12 en 25 jaar– 
sensibiliseren voor de onderlinge afhankelijkheid tussen de 
zogenaamde « Noordelijke » en « Zuidelijke » landen. In 
deze projectoproep kunnen sensibiliseringsacties betrekking 
hebben op de situatie en de belangen van Oceanische landen 
(op voorwaarde dat het om ontwikkelingslanden gaat). Hierbij 
werd geen geografische limiet gesteld want het internationale 
solidariteitsgevoel moet niet beperkt worden tot bepaalde 
landen of categorieën van mensen.  

Vraag nr. 389 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Ingebruikname van NOVA 5.0 en toegankelijkheid voor de 
burgers.

De productie van de nieuwe versie van het platform NOVA 
(NOVA 5.0) heeft ietwat vertraging opgelopen, maar ze zal 
technisch klaar zijn tegen eind 2017. Het nieuwe platform 
heeft nieuwe functies voor de professionals op het gebied van 
stedenbouwkundige en milieuvergunningen. Binnenkort zal het 
mogelijk zijn om vergunningen online aan te vragen.

Voorts zal het platform ook toegankelijk zijn voor de burgers 
waar ze makkelijker informatie zullen kunnen vinden over 
bepaalde projecten of bepaalde stedenbouwkundige situaties.

1. Wanneer zal het nieuwe platform operationeel zijn ?  

2. Hoe staat het met de integratie van de nieuwe regels van het in 
2017 gewijzigde BWRO ?

3. Hoe staat het voorts met de toegankelijk van het platform voor 
de bevolking ?

Antwoord : 

Tegen 30 april 2018 zou het nieuwe platform NOVA 5.0 
in werking moeten treden in de 19 gemeenten van Brussel 
Stedenbouw en Erfgoed, Perspective en Leefmilieu Brussel. Het 

d’une bonne gestion des ressources disponibles, cette coor-
dination ne vise donc pas pour le moment les pays sur le 
continent océanien.

4. Compte tenu de la réponse à la question 1, des projets n’ont 
pas été réalisés avec les îles Fidji. De même, il n’y a pas eu de 
contacts en vue de projets futurs.  

5. Compte tenu de la réponse à la question 1, il n’y a pas d’appels 
à projets en matière de projets de développement destinés à 
des pays sur le continent océanien.

Par contre, depuis cette année, la Région organise un appel 
à projets en matière de citoyenneté mondiale et solidaire. 
La sélection des projets est d’ailleurs en cours par l’admi-
nistration. L’objectif de cet appel n’est pas de financer des 
projets directement dans les pays en développement mais 
de soutenir des initiatives visant à sensibiliser la population 
bruxelloise –et en particulier les jeunes de 12 à 25 ans– aux 
interdépendances entres les pays dits du « Nord » et ceux du 
« Sud ». Dans le cas de cet appel à projets, des actions de 
sensibilisation peuvent concerner la situation et les enjeux 
qui touchent des pays sur le continent océanien (à condition 
qu’il s’agisse de pays en développement). Il n’était en effet 
ici pas pertinent de poser une limitation géographique, car le 
sentiment de solidarité internationale ne doit pas être limité à 
certains pays ou à certaines catégories de personnes.

Question n° 389 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Mise en œuvre de NOVA 5.0 et de son accessibilité aux 
citoyens.

Si sa mise en production a pris un peu de retard, la nouvelle 
version de la plateforme NOVA (NOVA 5.0) sera techniquement 
terminée pour la fin de l’année 2017. Cette nouvelle plateforme 
prévoit de nouvelles fonctionnalités pour les professionnels en 
matière de permis d’urbanisme et d’environnement. Il sera ainsi 
bientôt possible de déposer des demandes de permis en ligne.

Par ailleurs, il est prévu d’ouvrir cette plateforme au public 
et de lui permettre ainsi de s’informer plus facilement de certains 
projets ou de certaines situations urbanistiques.

1. Pourriez-vous m’indiquer quand la nouvelle plateforme sera 
opérationnelle ?

2. Quid de l’intégration des nouvelles règles du CoBAT modifié 
en 2017 ?

3. Quid par ailleurs de l’accessibilité de la plateforme au public ?
 

Réponse :

Il est prévu que la nouvelle plateforme NOVA 5.0 sera mise 
en production auprès des 19 communes, de Bruxelles Urbanisme 
et Patrimoine, Perspective et de Bruxelles Environnement d’ici 
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technische platform ondergaat momenteel een acceptatietest en 
de opleidingen voor de gebruikers zullen eind januari van start 
gaan.

Een team van het CIBG werkt al een aantal maanden aan de 
impactanalyse van de integratie van het nieuwe CoBAT, onlangs 
gestemd in het Parlement, in de marge » van de nieuwe versie 
5.0.

Een versie 5.1 van de toepassing, die de elementen van de 
CoBAT integreert, zal in 2018 geleidelijk aan uitgerold worden. 
Er zal rekening gehouden worden met de voorziene termijnen 
die bepaald worden door de uitvoeringsbesluiten. De doelstelling 
is dat er, op het moment van de invoering van de CoBAT, een 
instrument ter beschikking staat van de administraties.

Er bestaat een permanente en transparante publicatie van 
de vergunningen op de website http://stedenbouw.irisnet.be, die 
een overzicht biedt van alle vergunningen die lopende zijn of die 
toegekend werden per gemeente.

Tot op vandaag, wordt de toegang tot de toepassing NOVA 
als dusdanig niet voorzien voor de burgers. Het betreft namelijk 
een toepassing voor de uitwisseling van informatie en het beheer 
van dossiers door de beheerders van de stedenbouwkunde en het 
leefmilieu van de gewesten en de gemeenten.

Vraag nr. 390 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Modernisering van Osiris.

In het kader van de hervorming van de ordonnantie betreffende 
de bouwplaatsen op de openbare weg is het de bedoeling om het 
platform Osiris te moderniseren. Daartoe werd een kaderover-
eenkomst gesloten met een over 3 jaar gespreide investering van 
3,2 miljoen euro.

Toen Osiris werd ingevoerd, was hetzelfde lid van de 
regering bevoegd voor openbare werken en voor informatica. 
Vandaag ressorteren die bevoegdheden onder twee verschillende 
ministers.

1. Hoe verklaart u de verdeling van de bevoegdheden tussen uw 
collega bevoegd voor openbare werken en uzelf ? Wie leidt 
de hervorming ?

2. Wanneer zal Osiris toegankelijk zijn voor de bevolking ?

Antwoord : De applicatie Osiris, die instaat voor het beheer 
van de werven op de openbare weg, is in productie sinds april 
2014.

In het kader van toekomstige evoluties werd er in 2016 
een kadercontract afgesloten met een geschatte waarde van 
3.200.000 euro gespreid over 3 jaar.

le 30 avril 2018. La plateforme technique est actuellement en 
test d’acceptance et les formations des utilisateurs débuteront fin 
janvier 2018.

En marge de cette nouvelle version 5.0 une équipe du CIRB 
travaille depuis plusieurs mois sur l’analyse de l’impact de l’inté-
gration du nouveau CoBAT voté dernièrement au Parlement.  

Une version 5.1 de l’application sera graduellement déployée 
en Q4 - 2018 intégrant les éléments du CoBAT, en tenant compte 
des délais prévus par les arrêtés d’exécution. Le but est qu’un outil 
soit disponible pour les administrations au moment de la mise en 
œuvre du CoBAT.  

Il y a une publication permanente et transparente des permis 
via le site http://urbanisme.irisnet.be, offrant une vue sur les 
permis en cours ou délivrés par commune.  

À ce jour, il n’est pas envisagé d’ouvrir l’accès de l’applica-
tion NOVA en tant que telle directement au citoyen. En effet, il 
s’agit d’une application destinée à l’échange d’informations et au 
traitement des dossiers, par les gestionnaires de l’urbanisme et de 
l’environnement de la région et des communes.

Question n° 390 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Modernisation d’Osiris.

Dans le cadre de la réforme de l’ordonnance chantiers en 
voirie, il est prévu de moderniser la plateforme Osiris. Dans ce 
cadre, un contrat-cadre a été signé avec un investissement sur 
3 ans de 3,2 millions d’euros.  

Lorsqu’Osiris a été mis en place, le membre du gouverne-
ment compétent pour les travaux publics et l’informatique était 
le même. Aujourd’hui, les attributions sont du ressort de deux 
ministres différents.

1. Pourriez-vous expliquer la répartition des responsabilités 
entre vous et votre collègue ministre des Travaux publics ? 
Qui pilote cette réforme ?

2. Par ailleurs, quand Osiris sera-t-il accessible au public ?

Réponse : L’application Osiris, qui s’occupe de la gestion 
des chantiers en voirie publique est en production depuis avril 
2014.

Dans le cadre des futures évolutions, un contrat-cadre a été 
conclu en 2016 avec une valeur estimée de 3.200.000 euros 
répartie sur 3 ans.
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Het functionele beheer van de applicatie en de uitwerking van 
de behoeften en evoluties valt onder de bevoegdheid van Brussel 
Mobiliteit en bijgevolg de Minister bevoegd voor openbare 
werken.

Het budget voor deze raamovereenkomst werd ter beschikking 
gesteld door de directie IT-Coördinatie van Brussel Gewestelijke 
Coördinatie, die valt onder de bevoegdheid van de staatssecretaris 
bevoegd voor informatica. Bijkomend is ook de projectleider 
voor de evoluties van Osiris een projectleider uit de directie 
IT-Coördinatie. De applicatie zelf wordt gehost in het datacenter 
van het CIBG, wat ook onder de bevoegdheid van de staatssecre-
taris bevoegd voor informatica valt.

Het project wordt gestuurd door een pilootcomité waarin 
vertegenwoordigers van zowel Brussel Mobiliteit, de directie 
IT-Coördinatie als het CIBG zetelen.

Een website ter informatie voor de burgers is een van de 
projecten die gelanceerd werden binnen de raamovereenkomst. 
Een eerste versie van deze website zal volgens de huidige 
planning beschikbaar zijn in december 2017. In deze versie zal 
eenDeze zal in een eerste versie bestaan uit een module voor 
consultatie van verstoringen op de openbare weg en informatie 
over lopende werven beschikbaar zijn. In een tweede versie, die 
voorzien is voor februari 2018, zal een module voor vragen en 
klachten gelanceerd worden, evenals de mogelijkheid om zich te 
abonneren op bepaalde werven en/of straten om hierover geïnfor-
meerd te blijven.

De effectieve lanceringsdatum moet nog vastgelegd 
worden, en zal gebeuren nadat de versies in testomgeving werd 
goedgekeurd, uitgebreid getest in een grotere groep en zal pas 
daarna open gezet worden.

Vraag nr. 391 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Ontwikkeling van IRISbox.

Volgens de evaluatiebarometer van het regeringsbeleid in 
2016, werden 36 nieuwe formulieren online geplaatst op het 
platform IRISbox, waar de bevolking documenten online kan 
bestellen zonder zich fysiek te hoeven te verplaatsen.  

In de loop van 2017 werden 43 nieuwe formulieren 
uitgewerkt.

Voorts werd een communicatiecampagne opgezet met 
schermen in verschillende gemeenten, een filmpje op YouTube…  

1. Wat is de gebruiksfrequentie van IRISbox, gemeente per 
gemeente, voor de jaren 2016 en 2017 ?

La gestion fonctionnelle de l’application et la mise en œuvre 
des nécessites et des évolutions tombent sous la compétence de 
Bruxelles Mobilité et par conséquent du Ministre chargé des 
Travaux Publics.

Le budget de ce contrat-cadre a été mis à disposition par 
la direction Informatique de la Coordination de la Région 
bruxelloise, qui tombe sous la compétence du secrétaire d’État 
en charge de l’informatique. De plus, le chef de projet suivant 
les évolutions d’Osiris, provient également de la Direction 
informatique. L’application est logée dans le datacenter du CIRB 
qui tombe également sous la compétence du secrétaire d’État en 
charge de l’informatique.

Le projet est mené par un comité de pilotage dans lequel 
siègent des représentants de Bruxelles Mobilité, la Direction de la 
Coordination informatique et du CIRB.

Un site internet servant à informer les citoyens est également 
un des projets lancés à l’occasion de ce contrat-cadre. Dans une 
première version, il sera composé d’un module de consultations 
des perturbations sur les routes publiques et des informations 
relatives aux chantiers en cours. Dans une deuxième version, un 
module pour des questions et des plaintes sera lancé, tout comme 
la possibilité de s’abonner aux informations concernant certains 
chantiers et/ou certaines rues.  
 
 

La date du lancement effective doit encore être fixée ; cela se 
fera après que la version sera évaluée dans l’environnement test, 
et testé dans un groupe plus large ; ce sera que ouvert ensuite.  

Question n° 391 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Développement de l’utilisation d’IRISbox.

Selon le baromètre d’évaluation des politiques menées par le 
gouvernement, en 2016, 36 nouveaux formulaires ont été mis en 
ligne sur la plateforme IRISbox, plateforme permettant au public 
de commander des documents en ligne, sans nécessité de se 
déplacer physiquement.

Dans le courant de l’année 2017, ce sont 43 nouveaux 
formulaires qui ont été mis en production.

Une campagne de communication a par ailleurs été mise en 
place avec des bornes installées dans plusieurs communes, un film 
sur YouTube…

1. Pourriez-vous m’informer de la fréquentation d’IRISbox, 
commune par commune, pour les années 2016 et 2017 ?
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2. Hoeveel kostte de communicatiecampagne, die onder meer in 
samenwerking met verschillende gemeenten werd gevoerd ? 
Hoe worden die kosten post per post uitgesplitst ?

3. Werd de communicatiecampagne geëvalueerd ? Zo ja, wat 
zijn dan de conclusies ?  

Antwoord : 

1. Bezoekersaantallen van de gemeenten per gemeente voor de 
jaren 2016 en 2017 :

Dit zijn de cijfers voor de jaren 2016 en 2017 (tot eind 
november 2017) :

Anderlecht 4.442 3.448

Oudergem 400 422

Sint-Agatha-Berchem 500 533

Brussel – Brussel Stad 8.587 5.272

Etterbeek 2.336 2978

Evere 414 941

Vorst 1.805 1.889

Ganshoren 239 239

Elsene 3.189 5.828

Jette 1.546 1.857

Koekelberg 116 733

Molenbeek 1.411 1.103

Sint-Gillis 1.989 2.576

Sint-Joost 456 788

Schaarbeek 3.324 4.155

Ukkel 3.310 3.768

Watermaal 646 701

SLW 1.351 1.755

SPW 927 878

2. Kostprijs van de communicatiecampagne en opsplitsing per 
functie

De kostprijs van de campagne loopt tot op vandaag op tot 
97.026,05 euro incl. BTW. De verdeling per functie (incl. 
BTW) is als volgt :

Campagne Concept & Creation 27.990,33

Bekendheidsonderzoek 4.104,93   

Productie communicatiemateriaal 7.966,30

Affichecampagne netwerk MIVB 4.926,89   

Online aankoop van media 21.414,57   

Stand Irisfeest 2.892,88

Stands in de gemeenten 26.220,69   

Opname in gemeentelijke magazines 1.509,48 

Deze campagne is een gemeenschappelijk initiatief van het 
CIBG en Easy Brussels.

3. Evaluatie van de communicatiecampagne en de conclusies 
ervan

Een dubbel bekendheidsonderzoek, waarvan de eerste 
voorafgaand aan de campagne gerealiseerd werd, begeleidt 

2. Quel a été le coût de la campagne de communication menée 
notamment en collaboration avec plusieurs communes ? 
Quelle est la ventilation de ce coût poste par poste ?

3. Cette campagne de communication a-t-elle fait l’objet 
d’une évaluation ? Dans l’affirmative, quelles en sont les 
conclusions ?

Réponse : 

1. Fréquentation commune par commune pour les années 2016 
et 2017 :

Voici les chiffres pour les années 2016 et 2017 (jusque fin 
novembre 2017) :

Anderlecht 4.442 3.448

Auderghem 400 422

Berchem-Sainte-Agathe 500 533

Bruxelles - Ville de Bruxelles 8.587 5.272

Etterbeek 2.336 2978

Evere 414 941

Forest 1.805 1.889

Ganshoren 239 239

Ixelles 3.189 5.828

Jette 1.546 1.857

Koekelberg 116 733

Molenbeek 1.411 1.103

Saint Gilles 1.989 2.576

Saint Josse 456 788

Schaerbeek 3.324 4.155

Uccle 3.310 3.768

Watermael 646 701

WSL 1.351 1.755

WSP 927 878

2. Cout de la campagne de communication et ventilation poste 
par poste

Concernant le coût de la campagne, les dépenses effectuées 
à ce jour s’élèvent à 97.026,05 euros TVAC. La ventilation 
poste par poste (TVAC) se présente comme suit :

Campagne Concept & Creation 27.990,33

Bekendheidsonderzoek 4.104,93   

Productie communicatiemateriaal 7.966,30

Affichecampagne netwerk MIVB 4.926,89   

Online aankoop van media 21.414,57   

Stand Irisfeest 2.892,88

Stands in de gemeenten 26.220,69   

Opname in gemeentelijke magazines 1.509,48 

Cette campagne est une initiative partagée CIRB- Easy 
Brussels

3. Evaluation de la campagne de communication et ses 
conclusions

La campagne est encadrée par une double enquête de 
notoriété, dont la première vague a été réalisée en amont de la 
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de campagne. Een tweede golf, die aan het einde van de 
campagne of ten laatste in oktober 2018 uitgevoerd zal 
worden, zal het mogelijk maken om dankzij dezelfde metho-
dologie (telefoongesprekken met de vaste/ mobiele lijn met 
een representatieve steekproef van de Brusselse bevolking) 
de resultaten van de campagne op het vlak van spontane of 
geassisteerde bekendheid van IRISbox te analyseren, als 
oplossing voor het uitvoeren van administratieve formalitei-
ten in de gemeente.

De online aankoop van media wordt regelmatig geëvalueerd 
om ze te verbeteren op het vlak van frequentie, kostprijs per 
druk en relevantie van het doelpubliek.

Vraag nr. 392 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Aanbod van WiFizones in het Gewest.

Het Gewest biedt al enkele jaren WiFizones aan, eerst onder 
de naam Urbizone en daarna wifi.brussels.

De jongste grote uitrol was in de metrostations.

1. Welke metrostations moeten nog uitgerust worden met WiFi ?
 

2. Zijn er metingen geweest van de straling van de wifzones in 
de metrostations ? Zo ja, zijn die conform de normen en het 
voorzorgsbeginsel ?  

3. Heeft de regering klachten gehad over de aanwezigheid van 
WiFizones in de openbare ruimte en de metrostations ?   

4. Welke andere plaatsen hebben nog wifi.brussels in 2017 
gekregen en wat zijn de projecten voor 2018 ?  

Antwoord : 

1. Alle metrostations zijn sedert september 2017 aangesloten op 
het gratis WiFi-netwerk. Deze aansluiting is een groot succes, 
gezien het grote gebruik in de verschillende metrostations.  

2. Voor elke installatie worden de richtlijnen gevolgd die van 
toepassing zijn en vaak te maken hebben met het respecteren 
van minimale plaatsingsafstanden. Wat radiofrequentie 
betreft, legt het Brussels gewest strengere normen op dan de 
Europese instellingen. Het Gewest volgt de aanbevelingen 
van de federale overheidsdienst Volksgezondheid. Deze FOD 
publiceerde daarover de gids «  Elektromagnetische velden 
en gezondheid » in samenwerking met experten uit de weten-
schappelijke wereld. De uitrustingen die gebruikt worden in 
het kader van wifi.brussels leven deze normen na.

Voor wat mijn bevoegdheid Digitalisering betreft, kan ik u 
dus bevestigen dat het CIBG alle stralingsnormen in het kader 
van de volksgezondheid naleeft.  

campagne. Une seconde vague, en sortie de campagne soit au 
plus tard en octobre 2018, permettra d’évaluer, selon la même 
méthodologie (entretiens par téléphone fixe/portable auprès 
d’un échantillon représentatif de la population bruxelloise), 
les résultats de la campagne en termes de notoriété spontanée 
ou assistée d’IRISbox en tant que solution pour accomplir une 
formalité administrative auprès de sa commune.  
 

Les achats média en ligne sont régulièrement évalués afin de 
les optimiser au niveau fréquence, coût par impression, et 
pertinence du public cible.

Question n° 392 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Développement des zones WiFi à Bruxelles.

Depuis plusieurs années, la Région développe des zones WiFi, 
dénommées d’abord Urbizone, ensuite wifi.brussels.

Le dernier grand déploiement concernait les stations de métro.

1. Pourriez-vous m’indiquer quelles sont les stations de métro 
qui doivent encore être équipées de WiFi ?

2. Des analyses du rayonnement de ces zones WiFi dans les 
stations de métro ont-t-elles été réalisées ? Dans l’affirmative, 
respectent-elles bien les normes en vigueur et le principe de 
précaution ?

3. Le gouvernement a-t-il reçu des plaintes quant à l’implan-
tation de zones WiFi dans l’espace public et les stations de 
métro ?

4. Outre ces stations de métro, pourriez-vous m’indiquer quels 
sont les lieux qui ont été équipés du WIFl.brussels en 2017 
ainsi que les projets pour l’année 2018 ?

Réponse : 

1. Toutes les stations de métro ont été connectées au réseau WiFi 
gratuit depuis septembre 2017. Cette connexion est un grand 
succès vu son utilisation intensive dans les différentes stations 
de métro.

2. Les directives d’application sont suivies lors de chaque instal-
lation. Les analyses du rayonnement de ces zones couvertes 
par wifi.brussels ne sont pas nécessaires. En matière de 
radiofréquence, la Région bruxelloise impose des règles plus 
strictes que les instances européennes. La Région suit les 
recommandations du service public fédéral Santé Publique qui 
a publié en la matière un guide « Les champs électroniques et 
la santé » en collaboration avec de nombreux experts scienti-
fiques. Les équipements utilisés dans le cadre de wifi.brussels 
respectent ces normes.

Pour ce qui est de ma compétence dans le secteur de la 
digitalisation, je peux vous confirmer que le CIRB respecte 
toutes les normes de rayonnements dans le cadre de la santé 
publique.
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3. Recent hebben wij geen klachten ontvangen over de uitrol 
van het gewestelijk WiFi-netwerk in zowel de publieke ruimte 
als in de metrostations. We krijgen vaak wel suggesties van 
burgers waar een WiFi-hotspot nuttig kan zijn. Ik maak deze 
suggesties altijd over aan het CIBG voor verdere analyse met 
het oog op een eventuele uitvoering.  

4. Voor het jaar 2017, kan u steeds ook een up-to-date lijst 
vinden op de site www.wifi.brussels. Momenteel zijn er een 
kleine 200 sites.

Op 1/12/2017 werden 128 sites waarvan 70 stations van de 
MIVB toegevoegd in 2017.

Dit is de lijst zonder de metrostations :

–     Evere École Aubier ;

–     Evere Sportclub François Guillaume ;

–     SPW Sport city, Salomélaan 2 ;

–     SPW Wolu Club Parc ;

–     Sint-Joost-ten-Node  Sterrenkundelaan 30 ;

–     Jette Kardinalmercierplein ;

–     Jette Mercier / Bibliotheek ;

–     SAB Schweitzerplein ;

–     Brussel Koninklijke Bibliotheek - Kunstberg ;

–     Brussel Muziekinstrumentenmuseum ;

–     Brussel Muziekinstrumentenmuseum– dekking straat ;  

–     Etterbeek Actiris - Groothertogstraat 9 ;

–     SAB Actiris - Gentsesteenweg 1152 ;

–     Sint-Jans M. Briefdragerstraat ;

–     Actiris – Elsene Actiris - Collegestraat 32-36 ;

–     Bxl Formation – Anderlecht Informatiecentrum van de 
VDAB ;

–     Bxl Formation - Uccle HQ Stalle 67 ;

–     Bxl Formation – Bxl Informatiecentrum Kruidtuin ;

–     Bxl Formation – Bxl Koningstraat 180 ;

–     Elsene Luxemburgplein ;

–     Koekelberg Simonisplein ;

–     Cab Debaets – Koekelberg Elisabethpark, Kiosque ;

–     Sint-Jans M. Landmeterstraat ;

–     Brussel Site parking.brussels Gasthuisstraat 34 ;

–     Actiris – Brussel Actiris - Sterrenkundelaan 30.

33 sites worden aan deze lijst toegevoegd als gevolg van de 
succesvolle integratie van het netwerk van de Stad Brussel 
BruWiFi.

Dit zijn voorbeelden van sites die wifi.brussels uitzenden :  

–     Grote Markt Brussel ;

3. Nous n’avons pas reçu récemment de plaintes relatives au 
déploiement du réseau WiFi régional dans les espaces publics 
et dans les stations de métro. Nous recevons fréquemment des 
suggestions de locations utiles de la part des citoyens pour 
l’installation d’hotspots WiFi. Je transmets tout le temps ces 
suggestions au CIRB pour analyse en vue d’une éventuelle 
exécution.

4. Pour ce qui est de l’année 2017, vous pouvez trouver la liste 
mise à jour sur le site www.wifi.brussels. En ce moment il 
s’agit de 200 petits sites.

À la date du 1/12/2017, nous avons ajouté en 2017, 128 sites 
dont 70 stations.

Voici la liste hors sites métro :

–     Evere École Aubier ;

–     Evere Club sportif François Guillaume ;

–     WSP Sport city, avenue Salomé 2 ;

–     WSP Wolu Club Parc ;

–     Saint-Josse-ten-Noode rue de l’Astronomie, 30 ;

–     Jette place Cardinal Mercier ;

–     Jette Mercier / Bibliothèque ;

–     BSA place Schweitzer ;

–     Bruxelles Bibliothèque Royale - Mont des Arts ;

–     Bruxelles Musée des instruments de musique ;

–     Bruxelles Musée des instruments de musique – couverture 
de la rue ;

–     Etterbeek Actiris - rue Grand-Duc 9 ;

–     BSA Actiris - chaussée de Gand 1152 ;

–     M. St Jean rue du Facteur ;

–     Actiris – Ixelles Actiris - Rue du Collège 32-36 ;

–     Bxl Formation – Anderlecht Centre de formation du 
VDAB ;

–     Bxl Formation - Uccle HQ Stalle 67 ;

–     Bxl Formation – Bxl Centre de formation Botanique ;

–     Bxl Formation – Bxl Royale 180 ;

–     Ixelles place du Luxembourg ;

–     Koekelberg place Simonis ;

–     Cab Debaets – Koekelberg Parc Elisabeth, Kiosque ;

–     M. St Jean rue du Géomètre ;

–     Bruxelles Site parking.brussels rue de l’hôpital 34 ;

–     Actiris – Bxl Actiris - Rue de l’Astronomie 30.

À cette liste s’ajoutent 33 sites issus de l’intégration réussie 
du réseau de la Ville de Bruxelles BruWiFi.  

Voici des exemples de sites qui diffusent 
maintenant wifi.brussels :

–     Bruxelles Grand-Place ;

http://www.wifi.brussels
http://www.wifi.brussels
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–     Muntplein Brussel ;

–     Vossenplein Brussel ;

–     Het CIBG zet zich in om tegen het einde van jaar nog 4 
sites toe te voegen. 

Namelijk :

–     Etterbeek Jourdanplein ;

–     Brussel Sint-Katelijneplein ;

–     SAB  Pirsoulpark ;

–     Watermaal-Bosvoorde Vinkstraat 127.

Voor de lijst van sites voor het jaar 2018, heeft het CIBG 
mij een lijst overgemaakt die momenteel wordt bestudeerd. 
Zoals ik heb aangegeven in de beleidsbrief IT van dit jaar, 
zal de klemtoon liggen op de verdere aansluiting van WiFi 
in en rond de federale musea, plekken met een sociale 
doelstelling (vormingscentra, OCMW…), het honoreren 
van de voorstellen van de gemeenten en enkele grote win-
kelstraten. Ook wordt er technisch en budgettair onderzocht 
om tijdelijk het signaal van wifi.brussels uit te zenden op 
bepaalde gewestelijke evenementen. Het kabinet bekijkt 
welke events hiervoor in aanmerking kunnen komen.  

Vraag nr. 393 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Digitale openbare ruimten 2.0.

Het Brussels Gewest is van plan een digitale openbare ruimte 
(EPN) van de nieuwe generatie in te voeren in 2018.

1. Waarin bestaat de nieuwe generatie EPN ?  

2. Welke projecten worden in dat verband op stapel gezet en 
ondersteund ?

Antwoord : Een Smart City kan pas smart zijn als iedereen de 
mogelijkheid heeft om mee te stappen in het digitale verhaal. Dit 
is dus een belangrijke beleidsprioriteit voor mij in het kader van 
het Brusselse Smart City-beleid. De uitrol van de openbare com-
puterruimtes (OCR) 2.0 is hiervan één van de beleidsinitiatieven :
 

Het project OCR 2.0 bestaat uit de geleidelijke hernieuwing 
van de uitrusting van de OCR, die al door het CIBG en door 
het Brusselse Gewest werden geïnstalleerd en uit het aanbieden 
van de OCR-uitrusting aan de gemeenten die niet deelgenomen 
hebben aan het initiatief 1.0, namelijk Ukkel en Koekelberg.

De configuratie die door het CIBG aangeboden wordt in het 
kader van de OCR sluit aan bij de noden die vermeld werden door 
de beheerders van de OCR. 

–     Bruxelles place de la Monnaie ;

–     Bruxelles place du Jeu de Balle.

–     En cette fin d’année, le CIRB travaille pour ajouter 4 
sites. 

Voici la liste :

–     Etterbeek place Jourdan ;

–     Bruxelles place Saint-Catherine ;

–     BSA Parc Pirsoul ;

–     Watermael-Boitsfort rue du Pinson 127.

Le CIRB m’a transmis une liste des sites pour l’année 2018 
et en ce moment elle fait l’objet d’une analyse. Comme je l’ai 
mentionné dans ma lettre de politique de cette année relative 
à l’informatique, l’accent sera mis sur d’autres connexions 
au WiFi dans et dans les alentours des musées fédéraux, 
endroits ayant un objectif social (centres de formation, 
CPAS,…), et également en vue de satisfaire aux propositions 
des communes et de certains grands axes commerciaux. Une 
analyse technique et budgétaire est également réalisée afin 
de pouvoir émettre temporairement le signal wifi.brussels 
pendant certains évènements régionaux. Le cabinet examine 
quels évènements peuvent entrer en ligne de compte.

Question n° 393 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Les espaces publics numériques 2.0.

La Région bruxelloise prévoit de concrétiser un espace public 
numérique (EPN) nouvelle génération en 2018.

1. Pourriez-vous préciser en quoi consiste cette nouvelle 
génération d’EPN ?

2. Quels sont les projets prévus et soutenus en ce sens ?  

Réponse : Une Smart City ne peut qu’être smart lorsque 
tout le monde dispose de la possibilité d’entrer dans l’histoire 
numérique. Ceci est donc une priorité politique importante pour 
moi dans le cadre de la politique bruxelloise de la Smart City. Le 
déploiement de l’Espace Public Numérique (EPN) 2.0 est une de 
ces initiatives politiques :

Le projet EPN 2.0 consiste en le renouvellement progressif 
de l’équipement des EPN déjà installé par le CIRB en Région 
bruxelloise, et proposer l’équipement d’un EPN dans les 
communes n’ayant pas participé à l’initiative 1.0, à savoir Uccle 
et Koekelberg.

La configuration offerte par le CIRB dans le cadre de l’EPN 
est en phase avec les besoins témoignés par les gestionnaires de 
l’EPN.
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Ze genieten van een garantieperiode van 4 jaar. Tijdens deze 
garantieperiode beschikt de OCR-beheerder over de toegang tot 
Irisline, de helpdesk van het CIBG.

Dit materiaal en de software, die nieuw en onder garantie 
zijn, net als de diensten en ondersteuning worden gekozen uit 
een breed gamma aan materiaal, software, diensten en ondersteu-
ningsmiddelen. Deze zijn beschikbaar en worden aangeboden in 
het E-Catalogus van het CIBG.

Het materiaal dat aangeboden wordt, bestaat uit bureau- en 
educatief materiaal zoals computers (desktops/laptops), printers, 
tablets, multifunctionele kopieermachines, maar ook uit servers, 
plotters, projectors, interactieve schermen en 3D-printers.  

In 2017 zullen 4 OCR’s uitgerust worden voor een totaal 
bedrag van 100 000 euro incl. BTW.

–     Heruitrusting van de OCR van het Cultureel Centrum van 
Evere werd in september 2017 doorgevoerd. (10 laptops, 11 
PC’s, 2 NAS, 1 projector) ;

–     Heruitrusting van de OCR Sapien in Sint-Joost werd in 
oktober 2017 verwezenlijkt. (17 PC’s) ;

–     Uitrusting van de OCR Koekelberg (13 PC’s, 3 laptops) ;

–     Heruitrusting van de OCR van Sint-Lambrechts-Woluwe. 
(Eind 2017 en 2018).

4 OCR’s zullen in 2018 uitgerust worden voor een totaal 
bedrag van 100 000 euro incl. BTW. Tot op heden werden de 
gemeenten Sint-Pieters-Woluwe en Watermaal-Bosvoorde 
ingeschreven.

In het kader van mijn bevoegdheid Digitalisering, heb ik 
ook enkele subsidies toegekend aan enkele innovatieve proef-
projecten rond OCR’s aan de vzw ARC en vzw Espace Culture 
et Développement met hun initiatief respectievelijk « EPN 
Portable » en « EPN mobile », waar de klemtoon ligt in het feit 
dat de begeleiders langsgaan met IT-materiaal in wijkhuizen, 
verenigingen, etc. voor bepaalde doelgroepen.  

Zoals aangegeven in de begrotingsbesprekingen, plan ik een 
projectoproep in het voorjaar van 2018 rond digitale inclusie.  

Vraag nr. 394 van de heer Emin Özkara d.d. 27 november 
2017 (Fr.) :

Wegenwerken ter verbetering van de stedelijke mobiliteit en 
de verkeersveiligheid op de gewestwegen van Schaarbeek 1030.  

Het Irisplan II voorziet in een controleprocedure die de 
meerwaarde voor de verkeersveiligheid onderzoekt van elke 

Elle bénéficie d’une garantie de 4 ans. Pendant la période de 
garantie, le gestionnaire de l’EPN bénéficie de l’accès à Irisline, 
le helpdesk du CIRB.

Ces matériels et logiciels neufs et garantis ainsi que les 
services et supports relatifs sont sélectionnés dans la large gamme 
de matériels, logiciels, services et supports disponibles et proposés 
dans l’E-Catalogue du CIRB.  

La gamme de matériel garanti proposée est composée de 
matériel bureautique et éducatif tel qu’ordinateurs (desktops/
laptops), imprimantes, tablettes, copieurs multifonction, mais 
aussi des serveurs, plotters, projecteurs écrans interactifs et 
imprimantes 3D.

En 2017, 4 EPN seront équipés pour un budget global de 
100.000 euros TVAC.

–     Rééquipement de l’EPN du Centre Culturel d’Evere réalisé en 
septembre 2017. (10 portables 11 PC 2 NAS 1 projecteur.) ;  

–     Rééquipement de l’EPN de l’EPN Sapien à St-Josse réalisé en 
octobre 2017. (17 PC) ;

–     Équipement EPN Koekelberg (13 PC, 8 portables) ;

–     Rééquipement des EPN de Woluwe-St-Lambert. (Fin 2017 et 
2018).

4 EPN seront équipés en 2018 pour un budget global de 
100.000 euros TVAC. À ce jour, les communes de Woluwe-St-
Pierre et Watermael-Boitsfort se sont portés candidats.  

Dans le cadre de ma compétence « Numérisation », j’ai 
également octroyé quelques subventions à un certain nombre de 
projets-pilotes innovants et relatifs aux EPN de l’ASBL ARC et de 
l’ASBL Espace Culture et Développement pour leurs initiatives 
respectives « EPN Portable » et « EPN mobile ». Ces initiatives 
mettent l’accent sur le fait que les accompagnateurs se rendent 
avec leur équipement informatique dans des maisons de quartier, 
associations,… pour certains groupes cibles. 

Comme mentionné lors des discussions budgétaires, je 
prévois un appel à projets portant sur l’inclusion numérique au 
printemps 2018.

Question n° 394 de M. Emin Özkara du 27 novembre 2017 
(Fr.) :

Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer 
la mobilité urbaine et la sécurité routière des voiries régionales 
de la commune de Schaerbeek 1030.

Le plan Iris II prévoit qu’une procédure de contrôle vérifie la 
valeur ajoutée pour la sécurité routière de chaque aménagement 
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aanpassing van gewest of gemeentewegen die gesubsidieerd 
worden, opdat de heraanleg de gebruikers ertoe zou aanzetten om 
het geschikte gedrag voor meer verkeersveiligheid (1) te vertonen.

Het preventief rekening houden met criteria inzake verkeers-
veiligheid kan immers het aantal verkeersongevallen sterk doen 
dalen.

Ik heb volgende vragen over de wegenwerken die reeds 
uitgevoerd zijn of gepland zijn om de stedelijke mobiliteit en 
de verkeersveiligheid op de gewestwegen van Schaarbeek te 
verbeteren :

1. Heeft de burgemeester van de gemeente sinds 2013 een of 
meer aanvragen voor wegenwerken ingediend ? Zo ja, om 
welke wegen gaat het precies en welke aanpassingen worden 
er gevraagd (per weg) ?  

2. Is er sinds 2013 met betrekking tot de verkeersveiligheid 
contact geweest met de burgemeester van de gemeente 
over de nodige wegenwerken ? Zo ja, om welke wegen gaat 
het precies en welke aanpassingen worden er gepland (per 
weg) ?

3. Zijn er sinds 2013 aanpassingen of openbare werken geweest 
met betrekking tot de verkeersveiligheid op de wegen op 
het grondgebied van meer dan een gemeente of worden die 
gepland voor de komende jaren ? Zo ja, om welke werken gaat 
het precies (wegbedekking, verbetering van de verlichting, 
andere werken,…) ?

4. Welke wegen werden er gesignaleerd als plaatsen met veel 
verkeersongevallen ? Wie signaleert deze wegen ? Graag 
een bijgewerkte gedetailleerde lijst van die plaatsen ? Welke 
factoren veroorzaken sneller ongevallen op die plaatsen ? 
Welke maatregelen worden door het Gewest onderzocht om 
die factoren te bestrijden en om de snelheid te beperken en 
de veiligheid op die plaatsen te verbeteren ? Welke aanpas-
singen worden daar gedaan voor de verkeersgebruikers in het 
algemeen en de fietsers, voetgangers en omwonenden in het 
bijzonder ?  
 

5. Hoeveel verkeersongevallen zijn er in 2016 per weg geweest ? 
Wat zijn de oorzaken ? Hoeveel slachtoffers (zwaargewonden, 
lichtgewonden en overleden 30 dagen) ? Hoeveel voetgangers 
en fietsers zijn er gewond of gedood ? Is er een stijging of een 
vermindering van de ongevallen en slachtoffers in vergelij-
king met voorgaande jaren ?  

6. Waar worden er binnenkort, flitspalen of verkeersremmers 
geplaatst overeenkomstig de wettelijke voorschriften of 
welke andere middelen om de snelheid te beperken worden 
er ingezet ? Hoe staat het met de adviezen inzake verkeers-
veiligheid en de noodzakelijke vergunningen, wat wordt de 
kostprijs voor die werken (per weg) ?

7. Gelet op de ongevallen die er al geweest zijn, is men van plan 
om een onderzoek naar de ongevallen te doen op het vlak van 

(1)  http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/
Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pdf, bladzijde 82, 
geraadpleegd op 13 november 2017.

de voirie régional ou communal subventionné, de sorte que l’amé-
nagement incite les usagers à adopter le comportement adéquat 
pour la sécurité routière. (1)

La prise en compte préventive des critères de sécurité routière 
dans l’infrastructure peut en effet réduire sensiblement le nombre 
d’accidents de circulation.

Je souhaiterais vous poser les questions suivantes en rapport 
avec les aménagements et travaux de voirie déjà réalisés ou prévus 
en vue d’améliorer la mobilité urbaine et la sécurité routière des 
voiries régionales de la commune de Schaerbeek :

1. Depuis 2013, le bourgmestre de la commune a-t-il effectué 
une ou des demande(s) d’aménagement ou de travaux de 
voirie. Si oui, quels sont précisément les voiries concernées 
par ces demandes ainsi que les aménagements et travaux 
demandés (voirie par voirie) ?

2. Depuis 2013, et en ce qui concerne la sécurité routière, 
avez-vous pris contact avec le bourgmestre de la commune au 
sujet des voiries à aménager ? Si oui, quels sont précisément 
les voiries concernées ainsi que les aménagements prévus 
(voirie par voirie) ?

3. Des aménagements ou des travaux publics en rapport avec 
la sécurité routière et concernant des voiries qui s’étendent 
sur plusieurs communes ont-ils été effectués depuis 2013 ou 
sont-ils prévus dans les mois et années à venir ? Si oui, quels 
sont précisément ces aménagements ou travaux (revêtement 
de sol, amélioration de l’éclairage, autres travaux,… ) ?

4. Quelles sont les voiries qui vous ont été signalées comme 
endroit ou zone d’accident de roulage ? Qui vous a signalé 
ces voiries ? Pourriez-vous me fournir une liste détaillée et 
actualisée de ces endroits et zones ? Quels sont les facteurs 
favorisant les accidents à ces endroits ou dans ces zones ? 
Quelles sont les mesures à l’étude et mises en œuvre par la 
Région pour lutter contre les facteurs favorisant les accidents, 
réguler/limiter la vitesse et améliorer la sécurité à ces endroits 
et dans ces zones ? Quels sont les travaux ou aménagements 
qui seront effectués à ces endroits ou dans ces zones afin de 
garantir ou d’améliorer la sécurité des usagers de la route en 
général et des cyclistes, piétons et riverains en particulier ?

5. Combien d’accidents de roulage se sont produits en 2016 
(voirie par voirie) ? Quelles sont les origines des accidents 
de roulage ? Combien y a-t-il eu de victimes (blessés graves, 
blessés légers et décédés 30 jours) ? Combien de piétons 
et de cyclistes ont été blessés ou tués ? Par rapport aux 
années précédentes, observe-t-on une augmentation ou une 
diminution d’accidents/de victimes ?

6. Quels sont les endroits où seront installés prochainement, 
des flashs, des « casse-vitesses » conformes aux prescriptions 
légales ou d’autres moyens de régulation de la vitesse ? Qu’en 
est-il des avis de sécurité routière et des permis nécessaires, 
quels seront les coûts de ces aménagements et qui effectuera 
les travaux (voirie par voirie) ?

7. Suite aux accidents qui ont déjà eu lieu, est-il prévu de 
réaliser une étude d’accidentologie pour évaluer, entre autres, 

(1)  http://www.polbruno.irisnet.be/Joumee%20mobilite%20pageweb/
Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pdf, page 82, consulté le 
13 novembre 2017

http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.p
http://www.polbruno.irisnet.be/Journee%20mobilite%20pageweb/Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.p
http://www.polbruno.irisnet.be/Joumee%20mobilite%20pageweb/Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pd
http://www.polbruno.irisnet.be/Joumee%20mobilite%20pageweb/Plan%20d’action%20-Securite%20routiere.pd
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wegbedekking, verlichting of snelheid als oorzaken bij ver-
keersongevallen ? Zo ja, wie zal dat onderzoek uitvoeren ?  

Antwoord : In de zomer 2017 vond een ontmoeting plaats 
waarop, onder andere, de directeur-generaal van Brussel Mobiliteit 
en de schepen van Mobiliteit van de gemeente Schaarbeek 
aanwezig waren. Tijdens deze ontmoeting werden de studies 
doorgenomen die op het grondgebied van de gemeente gevoerd 
worden en werd geluisterd naar de wensen van de gemeente met 
betrekking tot bepaalde maatregelen op de Lambermont- en de 
Wahislaan.

Het gaat over :

–     De omgeving van de Cardinal Mercierschool (afschaffing van 
parkeerplaatsen ten voordele van de inrichting van een voet-
paduitstulping voor de school) ;

–     Het tweerichtingsfietspad tussen de Desenfanslaan en de 
Latinislaan ;

–     De oversteekplaats voor voetgangers en fietsers van de laan 
tegenover de Desenfanslaan ;

–     De oversteekplaats voor voetgangers en fietsers tegenover de 
Sleeckxlaan ;

–     De volledige herinrichting van het kruispunt Navez-
Lambermont-Van Praet ;

–     De straat die evenwijdig loopt met de Lambermontlaan (die 
als sluipweg wordt gebruikt en erg gevaarlijk is voor fietsers).

Voor het overige werd de cel Verkeersveiligheid van Brussel 
Mobiliteit ook geraadpleegd in het kader van de verkeersvei-
ligheid van de omgeving rond de Carolus Magnusschool. 
De gemeente heeft Brussel Mobiliteit ook gecontacteerd 
met betrekking tot het gevaar op de Haachtsesteenweg in 
de buurt van de stelplaats van de MIVB en aan het kruispunt 
Haachtsesteenweg/Landbouwstraat. De cel Verkeersveiligheid 
is de situatie ter plekke gaan bekijken. Gezien de beperkte 
mogelijkheden op infrastructuurvlak, werd voor deze twee 
laatstgenoemde aanvragen voorgesteld de controle op te voeren 
door de plaatsing van een LIDAR-toestel.

Momenteel werd reeds de verkeersveiligheid rond de 
Cardinal Mercierschool aangepakt. De andere aanvragen worden 
nog bestudeerd of zijn opgenomen in het « globale » herin-
richtingsproject van de Lambermontlaan in de richting van de 
Voorstadstraat. Dit project heeft echter vertraging opgelopen ten 
voordele van andere projecten zoals die op de Kleine Ring.

In 2016 en 2017 heeft de Brusselse Regering op mijn initiatief 
beslist subsidies te verlenen aan de gemeenten in het kader van 
het Verkeersveiligheidsfonds. Deze subsidies moeten dienen om 
de gemeentelijke weginfrastructuur veiliger te maken met behulp 
van kleine, maar doeltreffende ingrepen. De gemeente Schaarbeek 
heeft twee keer op de oproep gereageerd en heeft bijgevolg een 
financiering verkregen voor de volgende projecten :

In 2016 :

–     Kruispunt Vandenbusschestraat/ Eisenhowerlaan : de aanleg 
van de voetpaduitstulping en de achteruitbouwstrook van 

l’influence du revêtement de sol, de l’éclairage ou encore de 
la vitesse dans les accidents de roulage ? Si oui, qui réalisera 
cette étude ?

Réponse : Une rencontre a eu lieu pendant l’été 2017 
réunissant entre autres, le directeur général de Bruxelles Mobilité 
et l’échevin de la mobilité de la commune de Schaerbeek, afin de 
passer en revue les études en cours sur le territoire de la commune, 
de même que d’entendre la commune sur certaines interventions 
de sécurisation souhaitées sur les boulevards Lambermont et 
Wahis.  

Il s’agit :

–     De l’abord d’école Cardinal Mercier (suppression de station-
nement au profit d’une avancée de trottoir devant l’école) ;  

–     De la piste bidirectionnelle entre Desenfans et Latinis ;   

–     De la traversée cyclo-piétonne du boulevard vis-à-vis de 
Desenfans ;

–     De la traversée cyclo-piétonne vis-à-vis de Sleeck ;  

–     Du traitement global du carrefour Navez-Lambermont-Van 
Praet ;

–     De la latérale au boulevard Lambermont (utilisée comme 
by-pass et dangereuse pour les cyclistes).

Par ailleurs, la cellule Sécurité routière de Bruxelles 
Mobilité a également été sollicitée dans le cadre d’une demande 
visant la sécurisation de l’abord de l’école Carolus Magnus. La 
commune a également contacté Bruxelles Mobilité concernant 
la « dangerosité » de la chaussée de Haecht à proximité du dépôt 
de la STIB, ainsi qu’au carrefour Haecht/Agriculture. Ce dernier 
a fait l’objet d’une visite de terrain par la cellule. Pour ces deux 
dernières demandes, il a été suggéré d’intensifier le contrôle par 
la mise en place du LIDAR étant donné que les possibilités au 
niveau de l’infrastructure sont restreintes.  

À ce stade, la sécurisation de l’abord de l’école Cardinal 
Mercier a été exécutée. Les autres demandes sont encore analysées 
ou intégrées dans le projet de réaménagement « global » du 
boulevard Lambermont dans la direction de la rue du Faubourg. 
Ce projet a cependant connu des retards au profit d’autres projets 
comme celui de la Petite Ceinture.

En 2016 et 2017, le gouvernement bruxellois a décidé, sur 
mon initiative, d’octroyer des subventions aux communes dans 
le cadre du Fonds de Sécurité routière. Ces subventions visent 
la sécurisation des infrastructures communales par de petites 
mesures de sécurisation. La commune de Schaerbeek a répondu à 
deux reprises à l’appel et a donc obtenu un financement pour les 
projets suivants :

En 2016 :

–     Carrefour Vandenbusche/Eisenhower : la réalisation de 
l’avancée de trottoir et de la zone de recul de 5m en amont de 
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5 meter vóór de oversteekplaats maakt dat voetgangers en 
autobestuurders elkaar beter kunnen zien. Door de toeganke-
lijkheid van de oversteekplaats te verbeteren, wordt ze ook 
toegankelijk voor PBM’s.

–     Kruispunt Detiennestraat/Schaarbeekse Haardstraat : de 
aanleg van de voetpaduitstulping en de achteruitbouwstrook 
van 5 meter vóór het zebrapad maakt dat voetgangers en 
autobestuurders elkaar beter kunnen zien. Door de toeganke-
lijkheid van de oversteekplaats te verbeteren, wordt ze ook 
toegankelijk voor PBM’s.

–     Kruispunt Destréestraat/Marbotinstraat : De aanleg van voet-
padverbredingen op de vier hoeken van het kruispunt zal de 
veiligheid van de oversteekplaatsen aanzienlijk verbeteren. 
Bovendien zijn de verbredingen conform aan de GSV gemaakt. 
Door het kruispunt te verkleinen zou de snelheid waarmee het 
kruispunt overgestoken wordt, moeten verminderen.

In 2017 :

–     Werken voor de beveiliging van de kruispunten van de Thomas 
Vinçottestraat, kruispunten gevormd met de Verbiststraat, 
Artanstraat, Schietschijfstraat en Mignonstraat, door middel 
van voetpadverbredingen, verkeersdrempels en het toeganke-
lijk maken van de oversteekplaatsen voor voetgangers.

–     Plaatsing van 2 snelheidsremmers in de Stephensonstraat 
en aanleg van een verhoogd kruispunt, inclusief 2 over-
steekplaatsen voor voetgangers op het Stephenson/
Jacquet-kruispunt.

–     Plaatsing van een snelheidsremmer in de Vleugelstraat.

–     Plaatsing van een snelheidsremmer in de Rooseveltstraat.

Wat de studie naar de ongevalgevoelige zones (de zogenaamde 
« ZACA’s ») betreft, kon ook op basis van de ongevallengegevens 
voor de periode 2010 tot 2013, een aantal ongevalgevoelige zones 
in kaart worden gebracht op het grondgebied van de gemeente 
Schaarbeek. Voor wat betreft de aanpak van dergelijke zones op 
gewestwegen, ligt de verantwoordelijkheid bij de Minister van 
Openbare Werken. Tegelijk zal de gemeentelijke wegbeheerder 
de ongevalgevoelige zones op de gemeentewegen moeten 
oplossen (met uitzondering van die welke tot de 30 prioritaire 
zones behoren). De eerder vermelde subsidieoproep kan uiteraard 
gebruikt worden in dit verband.

De ongevalgevoelige zones die op het grondgebied van de 
gemeente Schaarbeek in kaart werden gebracht, zijn in willekeu-
rige volgorde :

–     Leuvensesteenweg/Milcampslaan en Leuvensesteenweg/
Meiser : gewestweg

–     Daillylaan (behorend tot de 30 prioritaire zones) : gewestweg

–     Leuvensesteenweg/Lambiottestraat/ Topaaslaan : (kleine) 
gewestweg

–     Leuvensesteenweg/Lebrunstraat : (kleine) gewestweg

–     Haachtsesteenweg/Rogierlaan : (kleine) gewestweg

–     Louis Bertrandlaan/Haachtsesteenweg : (kleine) gewestweg

–     Haachtsesteenweg/Voltairelaan : (kleine) (gewestweg)

–     Haachtsesteenweg/Willy Authomsquare : (kleine) 
(gewestweg)

la traversée piétonne permet de dégager la visibilité mutuelle 
entre les piétons et les conducteurs. La mise en accessibilité 
permettra d’assurer la traversée pour les PMR.  

–     Carrefour Detienne/rue du Foyer Schaerbeekois : la 
réalisation de l’avancée de trottoir et de la zone de recul de 
5m en amont de la traversée piétonne permet de dégager la 
visibilité mutuelle entre les piétons et les conducteurs. La 
mise en accessibilité permettra d’assurer la traversée pour les 
PMR.

–     Carrefour Destrée/Marbotin : La création d’oreilles de trottoir 
sur les 4 coins du carrefour permet d’améliorer considérable-
ment la sécurité des traversées piétonnes. De plus, celles-ci 
sont rendues conforme au RRU. La vitesse de franchissement 
du carrefour, par une sensible réduction de celui-ci, devrait 
s’en trouver réduite.

En 2017 :

–     Travaux de sécurisation des carrefours de la rue Thomas 
Vinçotte, carrefours formés avec les rues Verbist, Artan, 
de la Cible et Mignon, par le biais d’oreilles de trottoirs, 
de plateaux ralentisseurs et de mise en accessibilité des 
traversées piétonnes.

–     Travaux de placement de 2 ralentisseurs de trafic rue 
Stephenson et de création d’un carrefour surélevé, incluant 2 
traversées piétonnes au carrefour Stephenson/Jacquet.  

–     Travaux de placement d’un ralentisseur de trafic rue des Ailes.

–     Travaux de placement d’un ralentisseur de trafic rue Roosevelt.

En ce qui concerne l’étude des zones à concentration 
d’accidents (les ZACA), un certain nombre de ces zones ont été 
identifiées sur le territoire de la commune de Schaerbeek grâce à 
des données relatives aux accidents pendant la période de 2010 
à 2013. Le Ministre des Travaux Publics est responsable de 
l’approche de ces zones sur les voies régionales. En même temps, 
le gestionnaire de voieries devra résoudre les problèmes liés aux 
zones à concentration d’accidents (sauf celles situées dans les 30 
zones prioritaires). L’appel à subventions, mentionné préalable-
ment, peut également être utilisé dans ce contexte.  

Les zaca, identifiées sur le territoire de la commune de 
Schaerbeek, sont –dans le désordre- les suivantes :  

–     Louvain/Milcamps et Louvain/ Meiser : VR  

–     Dailly (dans les 30 prioritaires) : VR

–     Louvain/Lambiotte/Topaze : (petite) VR  

–     Louvain/Lebrun : (petite) VR

–     Chaussée de Haecht/Rogier : (petite) VR

–     Louis Bertrand/Haecht : (petite) VR

–     Haecht/Voltaire : (petite) VR

–     Haecht/square Willy Authom : (petite) VR  
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–     Haachtsesteenweg/Landbouwstraat : (kleine) gewestweg, 
weinig mogelijkheden op het vlak van infrastructuur

–     Lambermontlaan/Chazallaan (binnen de 101), 
Lambermontlaan/Blauweregenlaan (binnen de 101), 
Britsierslaan (binnen de 101), Lambermontlaan/
Desenfanslaan (kleine), Lambermontlaan/Max Roosstraat/
Navezstraat/Lambertmontlaan (binnen de 101)

–     Koningsstraat/Rubensstraat : (kleine) gemeenteweg

–     Generaal Eenensstraat/Metsysstraat, (kleine) gemeenteweg

–     Generaal Eenensstraat/Waelhemstraat, (kleine) gemeenteweg

–     Helmetsesteenweg/Schaarbeekse Haardstraat, (kleine) 
gemeenteweg

–     Rigasquare/Huart Hamoirlaan, (kleine) gemeenteweg

–     Masuistraat/Koninginnelaan (kleine) kruispunt : 
gemeenteweg/gewestweg

–     Liedtsplein (kleine) gewestweg - project wordt bestudeerd in 
het kader van de metro Noord (Beliris)

–     Solvayplein/Koning Albert II-laan : (kleine) gewestweg

–     Bolivarplein : (kleine) gewestweg,

–     Rogierstraat/Koninklijke Sinte Mariastraat : (kleine) 
gemeenteweg

–     Rogierlaan/Wijnheuvelenstraat : (kleine) gemeenteweg

–     Rogierlaan/Eisenhowerlaan/Daillylaan : (kleine) 
gemeenteweg

–     Chazallaan/Cambierlaan : (kleine) gemeenteweg

–     Clayslaan/Bossaertsstraat/Artanstraat : (kleine) gemeenteweg

–     Notelaarsstraat/Brabançonnelaan : (kleine) gewestweg

–     Leuvensesteenweg/Vinçottestraat : (kleine) gewestweg

–     Leuvensesteenweg/Genèvestraat/ Georginlaan : (kleine) 
gewestweg

–     Reyerslaan : (kleine) gewestweg

U begrijpt dat het onmogelijk is om de factoren die de ongevallen 
in de hand hebben gewerkt voor al deze locaties te preciseren. In 
het kader van de Zaca-studie werden de factoren bestudeerd die 
in de 30 prioritaire ongevalgevoelige zones ongevallen veroor-
zaakten. Voor Schaarbeek zijn dit de zones Leuvensesteenweg/
Milcampslaan, Meiserplein en Leuvensesteenweg/Daillylaan. 
Deze gegevens zijn te verkrijgen bij Brussel Mobiliteit, meer 
bepaald bij de Directie Verkeersveiligheid.

Wat de ongevallenstatistieken in Schaarbeek betreft, kan u 
hieronder de statistieken voor het jaar 2016 vinden :  

–     Aantal ongevallen : 322

–     Aantal ongevallen met lichtgewonden : 308

–     Aantal ongevallen met zwaargewonden : 13

–     Aantal ongevallen met dodelijk gewonden : 0

–     Aantal ongevallen met de dood ter plaatse : 1

–     Aantal ongevallen met doden na 30 dagen : 1

–     Haecht/Agriculture : (petite) VR, peu de possibilité en 
infrastructure

–     Lambermont/Chazal (dans les 101), Lambermont/Glycines 
(dans les 101), Britsiers (dans les 101), Lambermont/
Desenfants (petites), Lambermont Max Roos/Navez/
Lambermont (dans les 101), toutes étudiées dans le projet 
global de réaménagement

–     Rue Royale/Rue Rubens : (petite) VC

–     Rue Général Eenens/rue Metsys, (petite) VC

–     Rue général Eenens/Rue Waelhem, (petite) VC

–     Chaussée de Helmet/Foyer Schaerbeeckois, (petite) VC  

–     Square Riga/Avenue Huart Hamoir, (petite) VC

–     Rue Masui/Avenue de la Reine : (petite) carrefour VC/VR  

–     place Liedts (petite) VR – projet à l’étude dans le cadre du 
métro Nord (Beliris)

–     place Solvay/Boulevard Albert 2 : (petite) VR

–     place Bolivar : (petite) VR

–     Rogier/Rue Royale Sainte- Marie : (petite) VC  

–     Rogier/Coteaux : (petite) VC

–     Rogier/Einsehower/avenue Dailly : (petite) VC  

–     Chazal/Cambier : (petite) VC

–     Clays/Bossaert/Artan : (petite) VC

–     Noyer/Brabançonne : (petite) VR

–     Chaussée de Louvain/Vinçotte : (petite) VR

–     Chaussée de Louvain/Genève/Georgine : (petite) VR  

–     Reyers : (petite) VR

Vous comprendrez qu’il est impossible de préciser les 
facteurs qui ont favorisé les accidents pour tous ces endroits. 
Tout au plus l’étude zaca a analysé ceux-ci pour les 30 zaca 
prioritaires, soit pour Schaerbeek, les zaca Louvain/Milcamp, 
place Meiser et Louvain/Dailly. Ces données sont disponibles 
auprès de Bruxelles Mobilité, auprès de la En tcellule sécurité 
routière.  

Quant à votre question aux statistiques des accidents à 
Schaerbeek, vous trouverez les statistiques de l’année 2016 
ci-dessous :

–     Nombre d’accidents : 322

–     Nombre d’accidents avec blessés légers : 308

–     Nombre d’accidents avec blessés graves : 13

–     Nombre accidents avec victime mortellement blessé : 0

–     Nombre d’accidents avec mort sur les lieux : 1

–     Nombre d’accidents avec mort après 30 jours : 1
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Wat betreft de onderverdeling volgens type weggebruiker 
of type weg, verwijs ik u graag door naar de website van de 
FOD Economie, Directie Statistiek – Statistics Belgium, waar 
u verschillende statistieken aangaande verkeersongevallen kan 
consulteren.

De snelheidscontroles die sinds 2014 op het grondgebied van 
de gemeente Schaarbeek (Politiezone Noord) werden verricht met 
behulp van de Lidar, gebeurden op de volgende locaties :

–     Haachtsesteenweg, ter hoogte van nummer 340 ;

–     Leuvensesteenweg, ter hoogte van nummer 467 ;

–     Haachtsesteenweg, ter hoogte van de nummers 2010, 1063, 
1405, en ook ter hoogte van het Vias Institute en de NAVO.

De gemeente Schaarbeek beschikt ook over vaste radars op de 
volgende plaatsen :

–     Leuvensesteenweg 418 ;

–     Daillyplein 9 ;

–     Lambermontlaan 66/Elisabethlaan ;

–     Lambermontlaan 124/Demolderlaan ;

–     Lambermontlaan 322/Bertrandlaan (richting Meiser) ;

–     Lambermontlaan 332/Bertrandlaan (richting Van Praet) ;

–     Heliotropenlaan 1.

Wat uw vraag over de geplande snelheidsremmers betreft, 
verwijs ik naar het antwoord hierboven waarin er al enkele 
vernoemd worden. Voor het overige onderzoeken we, als we 
klachten over overdreven snelheid krijgen, de mogelijkheden 
op het vlak van infrastructuur en stellen dan desgevallend voor 
dergelijke voorzieningen te plaatsen. De gemeente Schaarbeek 
is echter terughoudend ten opzichte van bepaalde soorten 
voorzieningen, zoals verkeerskussens, vanwege de hinder die ze 
kunnen veroorzaken voor de buurtbewoners. Dat neemt niet weg 
dat dit snelle, vrij goedkope en doeltreffende middelen zijn om 
snelheidsproblemen op bepaalde plaatsen op te lossen.  

De cel Verkeersveiligheid tracht in de mate van het mogelijke 
voortdurend een analyse te maken van de (ernstige/dodelijke) 
ongevallen én de infrastructuur om na te gaan of de infrastructuur 
de oorzaak van het ongeval was of dat ze de gevolgen van het 
ongeval had kunnen verzachten.

Het verslag dat vervolgens opgesteld wordt, beschrijft 
welke maatregelen getroffen kunnen worden. Over sommige 
maatregelen wordt dan overleg gepleegd met de gemeente om 
eventuele tegenstrijdige belangen te verzoenen (bijvoorbeeld 
parkeergelegenheid).

Sommige ongevallen zijn echter niet te wijten aan de 
infrastructuur, maar hebben te maken met een gebrek aan sensi-
bilisering, educatie en controle/sanctie. Uit haar analyses op het 
terrein trekt de cel op voortdurende wijze de nodige conclusies 
om te bepalen welke acties op beleidsniveau gevoerd moeten 
worden.

En ce qui concerne les ventilations par type de voiries et type 
d’usager je vous renvoie au site web du SPF Economie, Direction 
générale Statistique - Statistics Belgium, où vous pouvez consulter 
plusieurs statistiques relatives aux accidents routiers.  

Les contrôles de vitesses menés à l’aide du Lidar depuis 2014 
sur le territoire de la commune de Schaerbeek (ZP Nord) ont eu 
lieux à :

–     la chaussée de Haecht, à hauteur du n° 340 ;

–     la chaussée de Louvain à hauteur du n° 467 ;

–     la chaussée de Haecht à hauteur des n° 1020, 1063, 1405, 
également à hauteur de l’IBSR et à hauteur de l’Otan.

Concernant les radars fixes, Schaerbeek en dispose aux 
endroits suivants :

–     Chaussée de Louvain 418 ;

–     place Dailly 9 ;

–     Bd Lambermont 66/Elisabeth ;

–     Bd Lambermont 124/De Molder ;

–     Bd Lambermont 322/Bertrand (vers Meiser) ;

–     Boulevard Lambermont 332/Bertrand (vers Van Praet) ;

–     Avenue des Héliotropes 1.

Quant à votre question sur les casses-vitesses prévus, je 
vous renvoie à la réponse 3 dans laquelle certains ont déjà été 
mentionnés. Pour le reste, quand des plaintes pour vitesses 
excessives nous parviennent, nous examinons les possibilités en 
termes d’infrastructure et suggérons parfois le placement de tels 
dispositifs. Néanmoins, la commune de Schaerbeek est réticente 
à certains types d’aménagements tels que les coussins berlinois, 
au vu des nuisances qu’ils peuvent occasionner aux riverains. 
Cela reste toutefois un moyen rapide, peu coûteux et efficace pour 
contrer les problèmes de vitesses à certains endroits.     

La cellule SR essaye, dans la mesure du possible, de procéder 
à une analyse des accidents (graves/mortels) et de l’infrastructure 
afin de voir si elle doit être mise en cause ou s’il elle aurait pu 
réduire les conséquences de l’accident.  

Le rapport rédigé par la suite décrit les mesures qui peuvent 
être prises. Pour certaines mesures, les communes doivent être 
concertées afin de concilier les intérêts contradictoires (p.ex. le 
stationnement).  

Certains accidents ne sont toutefois pas imputables à l’in-
frastructure, et touchent davantage au domaine de la sensibilisa-
tion, de l’éducation et du contrôle/ de la sanction. De ses analyses 
de terrain, la cellule tire donc les conclusions nécessaires afin 
d’orienter les actions à prendre au niveau politique.  
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Vraag nr. 395 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
27 november 2017 (Fr.) :

Steun aan de initiatieven inzake dierenwelzijn.  

Het Gewest streeft ernaar externe partners ertoe aan te 
moedigen dierenvriendelijk gedrag aan te nemen. In die zin is het 
Gewest van plan erkenningen en subsidies toe te kennen.

Tevens wordt er financiële steun uitgetrokken voor de 
gemeenten die lokale initiatieven inzake dierenwelzijn wensen op 
te zetten.

1. Welke erkenningscriteria worden gehanteerd om de externe 
partners te selecteren ?

2. Welke instellingen zijn al erkend door de regering ?  

3. Welke instellingen hebben in 2017 subsidies gekregen ? 
Welke projecten werden ondersteund ? Voor welke bedragen ?
 

4. Welke gemeenten hebben financiële steun van het Gewest 
gekregen ? Welke bedragen werden toegekend ? Voor welke 
projecten ?

Antwoord : De toekenningscriteria voor de subsidies inzake 
dierenwelzijn worden gekoppeld aan de activiteiten van de entiteit 
die de subsidies aanvraagt en de vereiste positieve impact ervan 
op het dierenwelzijn in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

Bovendien werden 10 criteria bepaald in het kader van de 
projectoproep aan de gemeenten voor het verkrijgen van het label 
« Diervriendelijke gemeente » :

1. Een schepen bevoegd voor dierenwelzijn wordt aangeduid in 
de gemeente.

2. Binnen de politiezone is minstens één ambtenaar gespeciali-
seerd in de wetgeving met betrekking tot het dierenwelzijn. 
Deze agent is de centrale contactpersoon ter zake voor de 
burger.

3. In de parken die onder de bevoegdheid van de gemeente 
vallen wordt een bijzondere aandacht gehecht aan honden en 
de ruimte die aan hen wordt gewijd.

4. Een respectvolle benadering van het dierenwelzijn inzake 
zwerfkatten is uitgewerkt, door hen stelselmatig te sterilise-
ren en dit in samenwerking met professionele verenigingen 
en dierenartsen. Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest kent 
hiervoor al subsidies toe.

5. In het kader van het actieplan rond zwerfkatten werd een 
strategie uitgewerkt die premies aan de burgers wil toekennen 
om ze ertoe aan te zetten hun huiskatten te steriliseren ;  

6. De gemeente brengt een efficiënt actieplan tot stand inzake 
gevonden dieren, zwerfdieren of in beslag genomen dieren, 
door nauw samen te werken met dierenasielen en organisaties 
die instaan voor het transport van de dieren.

Question n° 395 de M. Marc Loewenstein du 27 novembre 
2017 (Fr.) :

Soutien des initiatives développées en matière de bien-être 
animal.

La Région a la volonté d’encourager les partenaires externes 
à adopter un comportement favorable au bien-être animal. En ce 
sens, elle prévoit d’octroyer des agréments et des subsides.

Un soutien financier est également prévu pour les communes 
qui souhaitent prendre des initiatives favorables au bien-être 
animal au niveau local.

1. Pourriez-vous m’indiquer les critères d’agrément de ces 
partenaires externes ?

2. Quels sont les organismes qui ont déjà reçu un agrément du 
gouvernement ?

3. Quels sont les organismes qui ont bénéficié de subsides en 
2017 ? Quels sont les projets qui ont été soutenus et pour quels 
montants ?

4. Quelles sont par ailleurs les communes qui ont bénéficié d’un 
soutien financier de la Région ? Quels ont été les montants du 
financement accordé et pour quels projets ?

Réponse : Les critères d’attribution des subsides en matière 
de bien-être animal sont liés à l’activité de l’entité demandant 
les subsides et de l’exigence d’un impact positif sur le bien-être 
animal en Région Bruxelles-Capitale.

En outre, dans le cadre de l’appel à projets lancé aux 
communes pour l’obtention du label « Commune respectueuse du 
bien-être des animaux », 10 critères ont été déterminés :

1. Un échevin en charge du bien-être animal est désigné dans la 
commune.

2. Au sein de la zone de police, au moins un fonctionnaire de 
police est spécialisé dans la législation relative au bien-être 
animal. Cet agent fait office de point de contact central en la 
matière pour le citoyen.

3. Dans les parcs relevant de la compétence de la commune, 
une attention est accordée aux chiens et un espace leur est 
dédié.

4. Une approche respectueuse du bien-être animal est élaborée 
concernant les chats errants, en les stérilisant systémati-
quement et ce, en collaboration avec des organisations pro-
fessionnelles et les vétérinaires. À cet égard, la Région de 
Bruxelles-Capitale octroie déjà des subventions.

5. Dans le cadre du plan d’action concernant les chats errants, 
une stratégie est mise sur pied afin d’octroyer des primes 
aux citoyens en vue de les inciter à stériliser leurs chats 
domestiques.

6. La commune met en place un plan d’action efficace en ce qui 
concerne les animaux trouvés, errants ou saisis, en collaborant 
étroitement avec les refuges pour animaux et les organisations 
qui assurent le transport d’animaux 24h/24 et 7j/7.
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7. De gemeente licht regelmatig haar burgers in (minstens twee 
keer per jaar) over de genomen initiatieven inzake dierenwel-
zijn d.m.v. een gemeentelijk infoblad.

8. De gemeente laat dieren toe in sociale huizen, huisvesting van 
het OCMW, rusthuizen of in assistentiewoningen.  

9. De gemeente staat het niet meer toe dat particulieren op haar 
grondgebied vuurwerk afvuren en sensibiliseert burgers over 
de stress en het gevaar dat vuurwerk met zich meebrengt voor 
dieren.

10. De gemeente organiseert evenementen, zoals conferenties, 
over het thema dierenwelzijn.

Om het label te verkrijgen moeten de gemeenten verplicht aan 
minstens vijf voorwaarden voldoen. De subsidies helpen hen om 
deze doelstelling te bereiken.

Leefmilieu Brussel kent geen machtiging toe om initiatieven 
op het vlak van dierenwelzijn te ondersteunen, maar wel subsidies. 
Een overzicht vindt u terug in bijgevoegde tabel.

De bijgevoegde tabel (*) bevat alle gesubsidieerde organisa-
ties en gemeentes in 2017 evenals het betrokken project en het 
toegekende bedrag.

De bijgevoegde tabel (*) omvat alle gesubsidieerde 
gemeenten in 2017 inzake dierenwelzijn net als de betrokken 
projecten en de toegekende bedragen. In het algemeen werden 
twee subsidieoproepen naar de gemeenten gelanceerd :

–     Premies voor de sterilisatie van huiskatten ;

–     Label « Diervriendelijke gemeente ».

In totaal hebben 15 gemeenten een subsidie aangevraagd.  

(*) (De tabellen zullen niet gepubliceerd worden, maar blijven 
ter beschikking voor raadpleging op de Griffie of via de website 
van het Parlement.)

Vraag nr. 397 van de heer Marc Loewenstein d.d. 
29 november 2017 (Fr.) :

Steun van het Gewest voor de digitale openbare ruimten.

Vele Brusselse gemeenten stellen ten behoeve van hun 
inwoners digitale openbare ruimten ter beschikking waarin ze 
toegang hebben tot een computer, tot internet, zelfs tot opleidingen.

Die tool is van essentieel belang in de strijd tegen de digitale 
kloof die nog te veel Brusselaars treft, terwijl nieuwe technolo-
gieën in volle ontwikkeling zijn.

7. La commune informe régulièrement ses citoyens (au moins 
deux fois par an) via le bulletin d’information communal sur 
les initiatives prises en matière de bien-être animal.

8. La commune autorise les animaux domestiques dans les 
maisons sociales, les logements du CPAS, les maisons de 
repos ou les résidences-services.

9. La commune n’autorise plus sur son territoire les feux 
d’artifice tirés par des particuliers et sensibilise les citoyens 
sur le stress et les dangers pour les animaux qu’occasionnent 
les feux d’artifice.

10. La commune organise des évènements, comme des 
conférences, sur le thème du bien-être animal.

Pour obtenir le label, les communes doivent répondre à 
au moins 5 de ces critères. Le subside les aide à atteindre cet 
objectif.

Bruxelles Environnement n’accorde pas d’agrément afin de 
soutenir des initiatives en matière de bien-être animal mais bien 
des subsides. Vous trouvez l’aperçu dans le tableau qui est joint.

Le tableau (*) ci-joint reprend l’ensemble des organismes et 
communes subsidiés en 2017 ainsi que le projet concerné et le 
montant attribué.

La tableau (*) ci-joint reprend l’ensemble des communes 
subsidiées en 2017 en matière de bien-être animal ainsi que les 
projets concernés et le montant attribué. De manière générale, 
deux appels de subsides ont été lancées envers les communes :

–     Primes à la stérilisation des chats domestiques ;

–     Label « Commune respectueuse du bien-être des animaux ».

Sur l’ensemble des deux campagnes, 15 communes ont 
sollicité un subside.

(*) (Les tableaux ne seront pas publiés mais resteront 
disponibles pour consultation au Greffe ou via le site du 
Parlement.)

Question n° 397 de M. Marc Loewenstein du 29 novembre 
2017 (Fr.) :

Soutien de la Région aux espaces publics numériques.

De nombreuses communes bruxelloises mettent à disposition 
de leurs habitants des espaces publics numériques dans lesquels ils 
peuvent accéder à un ordinateur, à internet, voire à des formations.

Cet outil est essentiel pour lutter contre la fracture numérique 
qui touche encore trop de Bruxellois, et ce alors que le développe-
ment des nouvelles technologies bat son plein.
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Het Gewest voorziet in steun ter zake.

1. Kunt u me, voor elke gemeente, zeggen hoeveel steun het 
Gewest aan de Brusselse gemeenten heeft verleend in het 
kader van zijn beleid ter ondersteuning van de digitale 
openbare ruimten ?

2. Welke criteria worden er gehanteerd voor de toekenning van 
die steun voor de Brusselse digitale openbare ruimten ?

Antwoord : Ik kan bevestigen dat digitale inclusie belangrijk 
is. Toegang tot een aantal basisdiensten op vlak van digitalisering 
is inderdaad noodzakelijk.

De uitrol van de OCR 2.0 is dan ook één van de prioriteiten. 
Hiervoor verwijs ik ook naar het antwoord op uw vraag nr. 387.

In 2017 zullen 4 OCR’s uitgerust worden voor een totaalbe-
drag van 100.000 euro incl. BTW :

–     Heruitrusting van de OCR van het Cultureel Centrum van 
Evere werd in september 2017 doorgevoerd.

–     Heruitrusting van de OCR Sapien in Sint-Joost werd in 
oktober 2017 verwezenlijkt.

–     Uitrusting van de OCR Koekelberg en heruitrusting van de 
OCR’s van Sint-Lambrechts-Woluwe. (Eind 2017 en 2018).

4 EPN’s zullen in 2018 uitgerust worden voor een totaalbedrag 
van 100.000 euro incl. BTW. Tot op heden werden de gemeenten 
Sint-Pieters-Woluwe en Watermaal-Bosvoorde ingeschreven.

Voor andere beleidsinitiatieven van het Gewest, daar heeft 
mijn administratie geen volledig overzicht.

In het kader van mijn bevoegdheid Digitalisering, heb ik ook 
enkele subsidies toegekend aan enkele innovatieve proefpro-
jecten rond OCR’s aan de vzw ARC en vzw Espace Culture et 
Développement met hun initiatief respectievelijk « EPN Portable » 
en « EPN mobile ». Dergelijke initiatieven en vormingen worden 
over heel het gewest aangeboden.

De prioriteit wordt gegeven aan :

a) de gemeenten waar er nog geen OCR is uitgerold ;

b) de volgorde waarin de OCR’s in de eerste golf (OCR 1.0) 
zijn bevoorraad geweest ;

c) aan specifieke vragen van bepaalde OCR’s of 
gemeenten.

Vraag nr. 398 van de heer Benoît Cerexhe d.d. 29 november 
2017 (Fr.) :

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de 
overheidsorganen die onder toezicht staan.

La Région prévoit un soutien en la matière.

1. Pourriez-vous m’indiquer, commune par commune, quelles 
sont les aides qui ont été apportées par la Région aux 
communes bruxelloises dans le cadre de sa politique de 
soutien aux espaces publics numériques ?

2. Quels sont les critères d’octroi des aides aux espaces publics 
numériques bruxellois ?

Réponse : Je peux confirmer l’importance de l’inclusion 
numérique. L’accès à un certain nombre de services de base est 
évidemment essentiel pour ce qui est de la digitalisation.

Le déploiement du EPN 2.0 est dès lors une priorité. Pour 
ceci, je vous renvoie à la réponse à votre question n° 387.

En 2017, 4 EPN seront équipés pour un budget global de 
100.000 euros TVAC :

–     Rééquipement de l’EPN du Centre Culturel d’Evere réalisé 
en septembre 2017.

–     Rééquipement de l’EPN Sapien à St-Josse réalisé en octobre 
2017.

–     Equipement EPN Koekelberg et rééquipement des EPN de 
Woluwe-St-Lambert. (Fin 2017 et 2018).

4 EPN seront équipés en 2018 pour un budget global de 
100.000 euros TVAC. À ce jour, les communes de Woluwe-St-
Pierre et Watermael-Boitsfort ont été inscrites.

Mon administration ne dispose pas d’un aperçu complet 
concernant les autres initiatives politiques de la Région.

Dans le cadre de ma compétence « Numérisation », j’ai 
également octroyé quelques subventions à des initiatives 
innovantes relatives aux EPN de l’ASBL ARC et de l’ASBL 
Espace Culture et Développement, pour leurs initiatives 
respectives « EPN Portable » et « EPN mobile ». De telles 
initiatives et formations sont proposées dans toutes la Région.

La priorité est donnée :

a) aux communes dans lesquelles aucun EPN n’est déployé ;

b) à l’ordre dans lequel les EPN ont été approvisionnés 
pendant la première vague (EPN 1.0) ;

c) aux questions spécifiques de certains EPN ou de certaines 
communes.

Question n° 398 de M. Benoît Cerexhe du 29 novembre 
2017 (Fr.) :

L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics 
des organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.
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De sociale clausules zijn contractuele bepalingen waarmee een 
toewijzende overheid via een overheidsopdracht een inspanning 
levert om mensen die ver van de arbeidsmarkt staan opnieuw in te 
schakelen. De overheidsopdrachten die het meest interessant zijn 
voor het integreren van sociale clausules zijn de opdrachten voor 
prestaties die arbeidsintensief zijn. Een groot aantal overheids-
opdrachten van het Gewest en zijn administratieve autonome 
organen kunnen zich in die vaststelling erkennen.  

De vaakst voorkomende sociale clausules, zoals bedoeld in 
de wet Overheidsopdrachten van 15 juni 2006 bestaan uit drie 
onderscheiden groepen :

–     de sociale clausule in de vorm van toegangsvoorwaarde 
(voorbehouden van de opdracht/percelen aan een sociale 
economiebedrijf) ;

–     de sociale clausule in de vorm van uitvoeringsvoorwaarde 
(bijvoorbeeld de vereiste om op de bouwplaats of in de dienst 
in kwestie een leerling/stagiair aan te nemen voor een aantal 
uren stage of in het kader van een inschakelingscontract) ;

–     de sociale clausule in de vorm van gunningscriteria in het 
geval van een procedure gebaseerd op de economisch meest 
voordelige offerte (bijvoorbeeld rekening houden met de ver-
bintenissen tot opleidingen in de weging).

De bekendste sociale clausule in het Brussels Gewest is 
ongetwijfeld de zogeheten inschakelingsclausule of de sociale 
uitvoeringsclausule « tewerkstelling », via een aanwerving met 
een arbeidsovereenkomst van een persoon uit de doelgroep, in het 
kader van de opdrachten voor aanneming van werken die als van 
openbaar belang beschouwd worden.

Ik had u graag de volgende vragen gesteld :

–     Graag een antwoord voor elk van de administratieve autonome 
organen onder toezicht :  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
werken heeft het AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste tien maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van werken is er een sociale clausule, in 
welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     Hoeveel overheidsopdrachten voor aanneming van 
diensten heeft de AAO in kwestie toegewezen in 2015, 
2016 en de eerste maanden van 2017 ?

–     In hoeveel van die overheidsopdrachten voor 
aanneming van diensten is er een sociale clausule, 
in welke vorm dan ook, opgenomen in het bijzonder 
bestek ?

Les clauses sociales sont des dispositions contractuelles 
par lesquelles un pouvoir adjudicateur poursuit, au travers d’un 
marché public, un effort de formation et d’insertion centré sur 
un public plus éloigné de l’emploi. C’est pourquoi les marchés 
particulièrement propices à l’intégration d’une clause sociale 
sont ceux dont les prestations comportent un fort taux de main-
d’œuvre. Un grand nombre de marchés publics lancés par la 
Région et ses organismes autonomes administratifs peuvent se 
reconnaitre dans ce dernier constat.

On le sait, les clauses sociales les plus couramment 
rencontrées, formalisées dans la loi Marchés Publics du 15 juin 
2006, peuvent être regroupées en trois familles distinctes :

–     la clause sociale sous forme de condition d’accès (réservation 
du marché/de lots à une entreprise d’économie sociale) ;  

–     la clause sociale sous forme de condition d’exécution (ex : 
exigence d’intégrer dans le chantier/service concerné un 
apprenti/stagiaire/apprenant pour un certain nombre d’heures 
de stage ou en contrat d’insertion) ;

–     et la clause sociale sous forme de critère d’attribution dans le 
cas d’une procédure basée sur l’offre économiquement la plus 
avantageuse (ex : prise en compte de l’effort de formation 
dans la pondération).

La clause sociale la plus connue en Région bruxelloise est pro-
bablement la clause dite d’insertion ou clause sociale d’exécution 
« mise à l’emploi », par le biais d’un engagement sous contrat de 
travail d’une personne relevant du public cible, dans les marchés 
de travaux considérés comme d’intérêt public.  

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

–     Pour chacun des organismes autonomes administratifs 
sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez me fournir les 
réponses suivantes :

–     Combien de marchés publics de travaux ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016, et durant les 10 premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de travaux une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Combien de marchés publics de services ont-ils été 
passés par l’OAA en question au cours des années 2015, 
2016 et durant les premiers mois de l’année 2017 ?

–     Dans combien de ces marchés publics de service une 
clause sociale, sous quelque forme que ce soit, a-t-elle 
été intégrée dans le cahier spécial des charges ?  
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–     In welke vorm werden de sociale clausules geïnte-
greerd in het BB : toegang, gunning of uitvoering ?  

–     Voor elk van de jaren, wat is in totaal het volume van 
opleiding of werkgelegenheid die de sociale clausules 
in de overheidsopdrachten opgeleverd hebben ?  

–     De opdrachten voor een beperkt bedrag kunnen overigens 
het voorwerp uitmaken van een sociale meerwaarde, zonder 
daarom noodzakelijk gebruik te moeten maken van sociale 
clausules. De toewijzende overheden worden daartoe 
vandaag aangemoedigd om een of meer bedrijven uit de 
sociale economie in het Brussels Gewest op te nemen op de 
lijst van bedrijven die zij raadplegen, voor opdrachten op 
eenvoudig aanvaarde factuur – voor een bedrag lager dan 
8.500 euro exclusief btw – en voor alle onderhandelingspro-
cedures zonder bekendmaking. Voor hoeveel opdrachten voor 
een beperkt bedrag is er een raadpleging geweest van sociale 
economiebedrijven in Brussel, voor elk van de AAO’s die 
onder toezicht staan en dit voor 2015, 2016 en de eerste tien 
maanden van het jaar 2017 ?

Antwoord : De overgrote meerderheid van de opdrachten die 
via het CIBG verlopen zijn opdrachten voor diensten.

Het Centrum heeft in 2015 geen enkele opdracht gesloten. In 
het jaar 2016 werden drie opdrachten geplaatst. Tijdens het jaar 
2017 werd slechts één opdracht toegekend.  

Tijdens de afgelopen maanden werd een overheidsopdracht 
met betrekking tot de levering van mobilofoniediensten gesloten. 
In deze laatste werd eveneens een sociale clausule geïntegreerd 
onder de vorm van een uitvoeringsvereiste gericht op de vorming 
van zes maanden per jaar van een kwetsbare persoon in het kader 
van een stage van eerste beroepservaring (stage FIRST). Dit voor 
de duur van de opdracht, namelijk 5 jaar.

Sinds 2015 heeft het CIBG ongeveer 64 overheidsopdrachten 
zonder sociale clausule geplaatst.

De ICT-sector bevindt zich inderdaad midden in een revolutie. 
De technologische vooruitgang is complex en groeiende. 
Dit brengt uiteraard specifieke vaardigheden en een grote 
toegevoegde waarde met zich mee. Het is overigens wel gekend 
dat de ICT-sector een tekort kent aan gekwalificeerd personeel. 
Bovendien vormt het aanwerven en het behouden van informatici 
een steeds grotere uitdaging. Het integreren van sociale clausules 
in de ICT-opdrachten is dus niet eenvoudig.

Dit geldt eveneens voor opdrachten van een geringer bedrag 
en de consultatie van ondernemingen uit de sociale economie.

Het CIBG voorziet in de integratie van zulke clausules in elke 
nieuwe opdracht die opgesteld wordt.

Voor wat betreft mijn bevoegdheid inzake dierenwelzijn kan 
ik u het volgende meedelen :

–     Lorsqu’une clause sociale a été intégrée dans le CSC, 
sous quelle forme fut-elle retenue : accès, attribution 
ou exécution ?

–     Au total, pour chacune de ces années, quelle est la 
masse de formation ou d’emploi que ces clauses 
sociales inscrites dans les marchés publics ont 
générée ?

–     Par ailleurs, les marchés de faible montant peuvent également 
faire l’objet d’une plus-value sociale, sans en passer 
forcément par l’intégration de clauses sociales. À cet effet, les 
pouvoirs adjudicateurs sont aujourd’hui encouragés à intégrer 
à la liste des entreprises qu’ils consultent, pour les marchés 
constatés sur simple facture acceptée – d’un montant inférieur 
à 8.500 euros HTVA – ainsi que pour toutes les procédures 
négociées sans publicité, une ou plusieurs entreprises 
d’économie sociale de la Région bruxelloise. Pour chacun des 
OAA sur lesquels vous exercez la tutelle, pouvez-vous me 
dire combien de marchés de faible montant ont fait l’objet de 
consultation d’entreprises d’économie sociale bruxelloises, 
et ce pour les années 2015, 2016 et les 10 premiers mois de 
l’année 2017 ?

Réponse : La grande majorité des marchés passés par le CIRB 
sont des marchés de services.

En 2015, aucun marché de travaux n’a été conclu par le 
Centre. Au cours de l’année 2016, trois marchés de travaux ont 
été passés. Au cours de 2017, seul un marché de travaux a été 
attribué.

Au cours des derniers mois, un marché public relatif à 
la fourniture de services de mobilophonie a été passé. Pour ce 
dernier, une clause sociale a été intégrée, sous la forme d’une 
condition d’exécution visant à former à raison de six mois par 
an, une personne fragilisée dans le cadre d’un stage de première 
expérience professionnelle (dit « Stage FIRST »), et ce, pour toute 
la durée du marché, à savoir 5 ans.

Le CIRB a passé depuis 2015 près de 64 marchés publics de 
services, sans clause sociale.

En effet, le domaine ICT est en pleine révolution, l’évolution 
technologique est complexe et va grandissant. Ceci implique 
nécessairement des compétences techniques pointues et à haute 
valeur ajoutée. Il est par ailleurs bien connu de tous que le marché 
ICT est en pénurie de ressources qualifiées et recruter et retenir 
des informaticiens fait de plus en plus office de défi de nos jours. 
L’intégration de clauses sociales dans des marchés ICT n’est donc 
pas chose aisée.

Ceci vaut également pour les marchés de faible montant et la 
consultation d’entreprises d’économie sociale.

Le CIRB envisage l’intégration de telles clauses à chaque 
nouveau marché qu’il lance.

En ce qui concerne ma compétence relative au bien-être 
animal, je peux vous transmettre les informations suivantes :
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Brussel Leefmilieu heeft tot noch toe geen enkele opdracht 
voor werken afgesloten in het kader van de bevoegdheden met 
betrekking tot het dierenwelzijn.

Brussel Leefmilieu heeft in 2015 geen enkele markt voor 
diensten gegund voor aangelegenheden met betrekking tot het 
dierenwelzijn. In 2016 werden er 2 markten voor diensten gegund 
en 5 in 2017.

Al deze gerealiseerde opdrachten, volgens een procedure die 
in de opstelling van een bestek voorziet, dus alle markten voor 
meer dan 8.500 euro excl. BTW tot 30 juni 2017 en vervolgens 
voor meer dan 30.000 euro – dus geen enkele markt in 2015 en 
2016 en 2 van de 5 markten voor diensten die in 2017 werden 
afgesloten- bevatten de volgende bijkomstige bepalingen :  

« Indien de opdrachtnemer of onderaannemer een afschrift 
van de kennisgeving bedoeld in artikel 49/1, derde lid, van het 
Sociaal Strafwetboek ontvangt, waarin hem meegedeeld wordt 
dat hij een zwaarwichtige inbreuk begaan heeft op de verplichting 
om zijn werknemers tijdig het loon te betalen waarop zij recht 
hebben, onthoudt hij zich er onmiddellijk van de plaats van de 
uitvoering van de opdracht nog te betreden of de uitvoering van 
de opdracht voort te zetten, en dit totdat hij aan de aanbestedende 
overheid het bewijs voorlegt dat de betrokken werknemers 
integraal uitbetaald zijn.

Hetzelfde geldt wanneer de opdrachtnemer of onderaannemer 
op de hoogte wordt gebracht door :

–     ofwel door de opdrachtnemer ofwel door de aanbestedende 
overheid, naargelang het geval, van het feit dat ze de ken-
nisgeving bedoeld in artikel 49/1, eerste lid, van het Sociaal 
Strafwetboek, ontvangen hebben in verband met deze 
aanneming ;

–     ofwel via de aanplakking bedoeld in artikel 35/4 van de wet 
van 12 april 1965 betreffende de bescherming van het loon 
der werknemers.

Overigens moet de opdrachtnemer of onderaannemer in de 
onderaannemingscontracten die hij eventueel zou sluiten, een 
bepaling opnemen die stipuleert dat :

1° de onderaannemer zich ervan onthoudt de plaats van uitvoering 
van de opdracht nog te betreden of de uitvoering van de 
opdracht voort te zetten wanneer een kennisgeving opgesteld 
in uitvoering van artikel 49/1 van het Sociaal Strafwetboek 
aantoont dat deze onderaannemer ernstig tekortschiet in zijn 
verplichting om zijn werknemers tijdig het loon te betalen 
waarop ze recht hebben ;

2° de niet-naleving van de verplichting waarvan sprake in punt 
1° beschouwd wordt als zijnde zware nalatigheid uit hoofde 
van de onderneming, ten gevolge waarvan de opdrachtnemer 
gemachtigd is het contract op te zeggen ;

3° de onderaannemer geacht wordt in de onderaannemingscon-
tracten een bepaling op te nemen die analoog is aan deze 
bedoeld in punten 1° en 2° en ervoor te zorgen dat zulke 
bepalingen eveneens in de latere onderaannemingscontracten 
opgenomen worden. »

Bruxelles Environnement n’a jusqu’ici passé aucun marché 
de travaux dans le cadre des compétences relatives au bien-être 
animal.

Bruxelles Environnement n’a passé aucun marché de services 
dans le cadre des matières relatives aux compétences liées au 
bien-être animal en 2015, a passé 2 marchés de services en 2016 
et 5 marchés de services en 2017.

L’ensemble de ces marchés réalisés selon une procédure 
qui prévoit la rédaction d’un cahier de charge, à savoir tous les 
marchés de plus de 8.500 euros HTVA jusqu’au 30 juin 2017 et 
ensuite de plus de 30.000 euros – soit aucun marché en 2015, 
aucun marché en 2016 et 2 des 5 marchés de services passés en 
2017 – présentent les dispositions additionnelles suivantes dans le 
texte du cahier des charges :

« Lorsque l’adjudicataire ou sous-traitant reçoit copie de 
la notification visée à l’article 49/1, alinéa 3, du Code pénal 
social, par laquelle il est informé d’un manquement grave à 
son obligation de payer dans les délais, à ses travailleurs, la 
rémunération à laquelle ceux-ci ont droit, cet adjudicataire ou 
sous-traitant s’abstient, avec effet immédiat, de se rendre encore 
au lieu d’exécution du marché ou de poursuivre l’exécution du 
marché, et ce jusqu’à ce qu’il présente la preuve à l’autorité 
adjudicatrice que les travailleurs concernés ont reçu l’intégralité 
de leur rémunération.

Il en va de même lorsque l’adjudicataire ou sous-traitant est 
informé :

–     soit par l’adjudicataire ou par l’autorité adjudicatrice selon le 
cas de ce qu’ils ont reçu la notification visée à l’article 49/1, 
alinéa 1er, du Code pénal social, concernant cette entreprise ;  
 

–     soit via l’affichage prévu par l’article 35/4 de la loi du 
12 avril 1965 relative à la protection de la rémunération des 
travailleurs.

Par ailleurs, l’adjudicataire ou sous-traitant est tenu d’insérer, 
dans les contrats de sous-traitance qu’il conclurait éventuellement, 
une clause stipulant que :

1° le sous-traitant s’abstient de se rendre encore au lieu 
d’exécution du marché ou de poursuivre l’exécution du 
marché, lorsqu’une notification établie en exécution de 
l’article 49/1 du Code pénal social révèle que ce sous-trai-
tant manque gravement à son obligation de payer dans les 
délais, à ses travailleurs, la rémunération à laquelle ceux-ci 
ont droit ;

2° le non-respect de l’obligation visée au point 1° est considéré 
comme un manquement grave dans le chef du sous-trai-
tant, à la suite duquel l’adjudicataire est habilité à résilier 
le contrat ;

3° le sous-traitant est tenu d’insérer, dans les contrats de 
sous-traitance, une clause analogue à celle visée aux points 
1° et 2° et d’assurer que de telles clauses soient également 
insérées dans les contrats de sous-traitance ultérieurs ».  
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Vraag nr. 399 van de heer Emin Özkara d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Ontwikkelingssamenwerking met de landen van het 
Amerikaans continent.

Sinds deze zittingsperiode bent u bevoegd voor ontwikke-
lingssamenwerking. De begroting 2017 voor ontwikkelingssa-
menwerking is gestegen tot 915.000 euro. (1)  

Zoals u weet, moeten we wegens de mondialisering en de 
naleving van onze verbintenissen op het vlak van internationale 
solidariteit, in overeenstemming met onze middelen en op alle 
gezagsniveaus kunnen bijdragen tot de emancipatie van de 
bevolkingen en de verbetering van de levensomstandigheden in 
soms zeer verre landen. De samenwerkingsprogramma’s en part-
nerschappen met steden en gemeenten overal ter wereld creëren 
niet alleen banden en lokale oplossingen, maar smeden ook echte 
vriendschapsbanden.

Elk jaar komen de Brusselse gemeenten en hun respectieve 
schepenen bevoegd voor ontwikkelingssamenwerking bijeen op 
een door het Gewest georganiseerde rondetafelconferentie om na 
te gaan hoe de inspanningen op het vlak van ontwikkelingssamen-
werking kunnen worden opgedreven.

De betrekkingen tussen het Gewest en de gemeenten op het 
vlak van de internationale solidariteit worden verder uitgebouwd.

Om mijn informatie te vervolledigen, had ik u graag de 
volgende vragen gesteld over ontwikkelingssamenwerking met 
de landen van het Amerikaans continent :

1. Welke samenwerkingsprogramma’s/partnerschappen worden 
bestudeerd of al uitgevoerd door het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest ? Over welke landen, regio’s en steden gaat het ? 
Welke sectoren en onderwerpen komen daarbij aan bod ? Wie 
zijn de betrokken ministers en staatssecretarissen ?

2. Bij welke netwerken is het Brussels Hoofdstedelijk Gewest 
aangesloten ?

3. Welke samenwerkingsprogramma’s/partnerschappen/
verzusteringen worden bestudeerd of al uitgevoerd door 
de gemeenten (gemeente per gemeente) ? Over welke 
landen, regio’s en steden gaat het ? Wie zijn de betrokken 
burgemeesters ?

4. Zijn er ontwikkelingssamenwerkingsprojecten uitgevoerd 
met Haïti, Ecuador of Brazilië ? Zo ja, welke ? Zo neen, zijn 
er contacten gelegd om zo’n project tot stand te brengen ?  

5. Welke projectoproepen voor ontwikkelingssamenwerking 
werden gedaan ?

(1)  http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/00124/images.
pdf#page=26, geraadpleegd op 29 oktober 2017.

Question n° 399 de M. Emin Özkara du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

La coopération au développement avec des pays du continent 
américain.

Depuis cette législature, la coopération au développement 
est une compétence dont vous avez la charge. Le budget 2017 
en matière de coopération au développement est passé à 
915.000 euros. (1)

Comme vous le savez, les enjeux de la mondialisation et le 
respect de nos engagements en matière de solidarité internationale 
exigent que nous puissions, à la hauteur de nos moyens et à tous 
les niveaux du pouvoir, aider à l’émancipation des populations et 
des conditions de vie de populations de pays parfois très lointains. 
Les programmes de coopération et les partenariats avec des 
villes et des communes de par le monde ne sont pas uniquement 
créateurs de liens et de solutions locales, mais créent aussi de 
véritables liens d’amitié.

Chaque année les communes bruxelloises et leurs échevins 
de la coopération respectifs se réunissent lors d’une table ronde 
organisée par la Région pour voir comment renforcer les efforts 
en matière de coopération au développement.  

Les relations entre la Région et les communes en matière de 
solidarité internationale continuent à se développer.

Afin de compléter mon information, je souhaiterais vous 
poser les questions suivantes concernant la coopération au déve-
loppement avec des pays du continent américain :

1. Quels sont les programmes de coopération/partenariats en 
cours d’étude ou déjà engagés par la Région de Bruxelles-
Capitale ? Quels sont les pays, régions et villes concernés ? 
Quels sont les secteurs et thématiques abordées ? Quels sont 
les ministres et secrétaires d’État impliqués ?

2. Quels sont les réseaux dont la Région de Bruxelles-Capitale 
est membre ?

3. Quels sont les programmes de coopération/partenariats/
jumelages en cours d’étude ou déjà engagés par les communes 
(commune par commune) ? Quels sont les pays, régions et 
villes concernés ? Quels sont les bourgmestres impliqués ?  

4. Des projets de coopération au développement avec Haïti, 
l’Equateur ou le Brésil ont-ils été réalisés ? Si oui, quels 
sont-ils ? Dans la négative, des contacts ont-ils été pris en vue 
d’en développer un ?

5. Quels sont les appels à projets liés à la thématique de la 
coopération au développement ?

(1)  http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/qOI24/images.
pdf#page=26, consulté le 29 octobre 2017.

http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/00124/images.pdf#page=26
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/00124/images.pdf#page=26
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/qOI24/images.pdf#page=26
http://www.weblex.irisnet.be/data/crb/biq/2016-17/qOI24/images.pdf#page=26
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Antwoord : 

1. Gezien de beperkte middelen van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest inzake ontwikkelings-samenwerking en met het oog 
op de internationale aanbevelingen ter zake legt de Brusselse 
ontwikkelingssamenwerking zich toe op een beperkt aantal 
landen –en meer bepaald regio’s– van de wereld. Momenteel 
heeft de Brusselse ontwikkelingssamenwerking zijn 2 
partnerregio’s : Marokko (Regio Rabat-Salé-Kénitra), de 
Democratische Republiek Congo (Stadsprovincie Kinshasa). 
Een partnerovereenkomst met twee andere regio’s (in India 
en Suriname) wordt momenteel voorbereid en worden in 
principieel afgesloten in het voorjaar van 2018.  

Op het Amerikaanse continent heeft het Brussels Gewest dus 
het voornemen om in Suriname programma’s en ontwikke-
lingssamenwerkings-partnerschappen ten uitvoer leggen en 
ondersteunen, conform de beslissing van de Ministerraad van 
28/09/2017.

Op basis van de Analysenota van het bestuur is 
Suriname een prioritaire regio voor de toekomstige 
ontwikkelingssamenwerkingsprojecten.

De sectoren die in deze toekomstige projecten aan bod 
zouden kunnen komen zijn bijvoorbeeld : stadsontwikkeling ; 
ICT voor ontwikkeling, waaronder de Smart Cities ; de gen-
derthematiek ; de strijd tegen klimaatverandering ; eerlijke 
handel ; sociale cohesie. Het bestuur bepaalt momenteel deze 
thematieken, in dialoog met de Belgische en Surinaamse 
partners (lokale overheden, burgermaatschappij…).  

Buiten mijzelf en mijn collega, minister Guy Vanhengel, 
belast met Buitenlandse Zaken, zou de volledige Regering 
betrokken kunnen worden naargelang de actiedomeinen en 
concrete projecten.

Ter herinnering, wij werken sinds een paar jaar nauw samen 
met minister voor Leefmilieu Céline Fremault, aangezien de 
ontwikkelings- en leefmilieukwesties steeds meer met elkaar 
verstrengeld zijn.

Gezien de beperkte middelen van de Brusselse samenwer-
king, zoals hierboven reeds vermeld, passen andere projecten 
of ontwikkelings-samenwerkingsprogramma’s in andere 
landen van het Amerikaanse continent niet in het kader van 
de steunmaatregelen van het Gewest (met uitzondering van 
humanitaire hulp die altijd op basis van de noden ter plaatse 
en niet op basis van de prioriteiten van de « geldschieter » zou 
moeten worden bepaald).

In 2010 heeft het BHG 25.000 euro geschonken aan het 
consortium Haïti Lavi 1212 na grote aardschokken op het 
eiland Haïti.

2. Het Brussels Hoofdstedelijk Gewest is lid van twee bijzonder 
relevante internationale netwerken inzake ontwikkelingssa-
menwerking, namelijk het Wereldfonds voor de Ontwikkeling 
van Steden (FMDV) en Metropolis. FMDV en Metropolis 
zijn evenwel niet actief in Suriname.  

3. De gemeenten voeren hun eigen beleid inzake ontwikkelings-
samenwerking. Sinds het begin van deze ambtsperiode zijn 
het Brussels Gewest en de gemeenten echter begonnen met 
informatie-uitwisseling en coördinatie, in de vorm van een 
nieuw opgericht Brussels netwerk voor internationale solida-

Réponse : 

1. Etant donné les moyens modestes de la Région de Bruxelles-
Capitale en matière de coopération au développement et dans 
l’esprit des recommandations internationales en la matière, 
la coopération bruxelloise au développement concentre ses 
efforts sur un nombre réduits de pays –et plus particulière-
ment de régions– dans le monde. Pour l’instant, la coopération 
bruxelloise au développement à 2 régions partenaires : 
le Maroc (Région Rabat-Salé-Kénitra) et la République 
Démocratique du Congo (Ville-Province de Kinshasa). Un 
accord de partenariat avec deux autres régions (en Inde et au 
Suriname) est en cours de préparation et il sera en principe 
conclu au printemps 2018.

Sur le continent américain, la Région bruxelloise a l’intention 
de commencer à réaliser et à soutenir des programmes et 
partenariats de coopération au développement en Suriname, 
sur la base de la décision du conseil des ministres du 
28/09/2017.

Sur la base de la Note d’analyse réalisée par l’administration, 
le Suriname est visé en priorité pour les futurs projets de 
coopération au développement.

Les secteurs qui pourraient être inclus dans ces futurs projets 
sont, par exemple : le développement urbain ; les NTIC pour 
le développement, dont les Smart Cities ; la thématique du 
genre ; la lutte contre le changement climatique ; le commerce 
équitable ; la cohésion sociale. Ces thématiques sont en cours 
de définition par l’administration, sur la base du dialogue 
avec les partenaires belges et surinamiens (autorités locales, 
société civile, etc.).

En plus de moi-même et de mon collègue en charge des 
Relations extérieures, le Ministre Guy Vanhengel, l’ensemble 
du gouvernement peut potentiellement être impliqué en 
fonction des domaines d’actions et des projets concrets.

Notons toutefois que nous collaborons étroitement depuis 
quelques années avec la Ministre de l’environnement Céline 
Fremault, étant donné l’imbrication de plus en plus étroite 
entre les questions de développement et d’environnement.

Etant donné les moyens de la coopération bruxelloise 
évoquée précédemment, d’autres projets ou programmes 
de coopération au développement n’ont pas vocation à être 
soutenus par la Région dans d’autres pays du continent 
américain (à l’exception de l’aide humanitaire, qui devrait 
toujours être définie sur la base des besoins sur place et non 
en fonction des priorités du « bailleur du fonds »).  

En 2010, la RBC a octroyé 25.000 euros au consortium Haïti 
Lavi 1212 après le grand tremblement de terre.  

2. La Région de Bruxelles-Capitale est membre de deux réseaux 
internationaux particulièrement pertinents en matière de 
coopération au développement, à savoir le Fonds Mondial 
pour le Développement des Villes (FMDV) et Metropolis. 
Toutefois, le FMDV et Metropolis ne sont pas impliqués au 
Suriname.

3. Les communes mènent une politique autonome en matière 
de coopération au développement. Depuis le début de cette 
mandature, la Région bruxelloise et les communes ont 
toutefois débuté un échange d’informations et une coordina-
tion, à travers la création d’un réseau bruxellois de solidarité 
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riteit, onder meer wat betreft de prioritaire landen voor het 
Brussels Gewest. Begin 2018 zal er trouwens overleg plaats-
vinden met de gemeenten (en de burgermaatschappij) over 
Suriname.

4. Rekening houdend met het antwoord op vraag 1 werden 
er geen projecten ten uitvoer gelegd met Haïti, Ecuador of 
Brazilië. Ook zijn er geen contacten geweest met het oog op 
toekomstige projecten.

5. Aangezien Suriname een prioritair land is voor de Brusselse 
ontwikkelingssamenwerking zal er ook een Surinaamse 
regio worden opgenomen in de geografische zones die in 
aanmerking komen in de projectoproep voor de financiering 
van ontwikkelingsprojecten in « Zuidelijke » landen.

De projectoproep inzake solidair wereldburgerschap met 
het oog op het sensibiliseren van de Brusselaars – en meer 
bepaald jongeren tussen 12 en 25 jaar – voor de onderlinge 
afhankelijkheid tussen de zogenaamde « Noordelijke » en 
« Zuidelijke » landen zal voortaan ook betrekking hebben op 
Suriname.

Vraag nr. 400 van de heer Boris Dilliès d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Nieuwe applicatie Osiris.

In de oriëntatiebrief staat dat, sedert 2016, de verzoeken 
tot wijziging van de tool Osiris, die verzameld werden tijdens 
de vergaderingen van het comité voor de follow up, zijn 
bijgestuurd en bekrachtigd tijdens de plenaire vergaderingen 
van de Commissie voor de Coördinatie van de Werken. Zij zijn 
vervolgens bij voorrang behandeld en opgenomen in een plan 
voor de ontwikkelingen van Osiris. In dat verband, is een eerste 
opdracht betreffende de ergonomie van Osiris afgerond. De 
voormelde aanbevelingen en verzoeken tot wijziging zouden in 
2018 worden uitgewerkt en ontplooid volgens de vastgestelde 
road map. In begrotingsallocatie 19.001.15.01.4140 betreffende 
de dotatie aan het Centrum voor Informatica van het Brussels 
Gewest voor de steun aan de ontwikkeling van de applicatie 
Osiris staat 300.000 euro als vereffeningskredieten om de kosten 
voor de verbeteringen van de applicatie te dekken.

Graag had ik in dat verband een antwoord op de volgende 
vragen :

–     Welke termijn is er vastgesteld voor de invoering van de 
nieuwe versie van Osiris ? Welk budget is er uitgetrokken 
voor die nieuwe versie ? Welke verbeteringen worden er 
aangebracht aan die applicatie ? Wie zorgt voor de verbetering 
van de tool ?

–     Wanneer zullen de opleidingen in verband met het nieuwe 
platform plaatshebben ? Welk tijdspad is er vastgesteld voor 
de gemeentebesturen ?

Antwoord : « Wat is de voorziene timing voor wat betreft 
de introductie van de nieuwe versie van Osiris ? Wat is het 
weerhouden budget voor deze nieuwe versie ? »

internationale, notamment en ce qui concerne les pays priori-
taires pour la Région bruxelloise. Une concertation avec les 
communes (et la société civile) sera d’ailleurs organisée début 
2018 concernant le Suriname.

4. Compte tenu de la réponse à la question 1, des projets n’ont 
pas été réalisés avec Haïti, l’Équateur ou le Brésil. De même, 
il n’y a pas eu de contacts en vue de projets futurs.  

5. Etant donné que le Suriname est à présent un pays prioritaire 
pour la coopération bruxelloise au développement, l’appel à 
projets destinés au financement de projets de développement 
dans les pays du « Sud » inclura également une région surina-
mienne dans les aires géographiques éligibles.

L’appel à projets en matière de citoyenneté mondiale et 
solidaire visant à sensibiliser la population bruxelloise – et en 
particulier les jeunes de 12 à 25 ans – aux interdépendances 
entre les pays dits du « Nord » et ceux du « Sud » concernera 
évidemment également le Suriname à l’avenir.  

Question n° 400 de M. Boris Dilliès du 30 novembre 2017 
(Fr.) :

Nouvelle application Osiris.

La lettre d’intention indique que depuis 2016 les demandes 
de modifications de l’outil Osiris collectées lors des comités de 
suivi ont été amendées et validées lors de séances plénières de la 
commission de coordination des chantiers. Elles ont ensuite été 
priorisées et intégrées dans un plan d’approche pour le développe-
ment d’Osiris. À cet égard, une première ébauche de marché relatif 
à l’ergonomie d’Osiris a été finalisée. Lesdites recommandations 
et demandes de modifications seraient développées et déployées 
en 2018 selon « le road map établi ». À cet égard, l’allocation 
budgétaire numéro 19.001.15.01.4140 relative à la dotation au 
Centre Informatique pour la Région bruxelloise relatif au soutien 
du développement de l’application Osiris prévoit 300.000 euros 
en crédits de liquidation afin de couvrir les frais liés aux améliora-
tions de l’application.  

À cet égard, j’aurais souhaité vous poser les questions 
suivantes :

–     Quel est le délai prévu quant à l’introduction de la nouvelle 
version d’Osiris ? Quel est le budget retenu quant à cette 
nouvelle version ? Quelles sont les améliorations apportées à 
l’application ? Qui s’occupe de l’amélioration de l’outil ?  

–     Quand auront lieu les formations liées à la nouvelle 
plateforme ? Quel est le calendrier retenu pour les adminis-
trations communales ?

Réponse : « Quel est le délai prévu quant à l’introduction de la 
nouvelle version d’Osiris ? Quel est le budget retenu quant à cette 
nouvelle version ? »
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Voor de ontwikkeling en uitrol van de nieuwe versie 2.0 van 
de applicatie Osiris werd in november 2016 een raamcontract 
afgesloten met de firma NSI. Dit raamcontract heeft een geschatte 
waarde van 3.200.000 euro verdeeld over een duur van 3 jaar.

« Welke verbeteringen werden aan de applicatie 
aangebracht ? »

De verbeteringen die aangebracht werden aan de applicatie 
betreffen (en zullen verband houden met) onder meer volgende 
aspecten :

–     de ontwikkeling en terbeschikkingstelling van zowel institu-
tionele als niet-institutionele verzoekers van een vereenvou-
digde applicatie die op om het even welk device bruikbaar is 
(« web responsive ») ;

–     de ontwikkeling en terbeschikkingstelling van een communi-
catiesite voor het grote publiek, waardoor deze in staat gesteld 
wordt om een zicht te hebben over de status van de werven 
en hun evolutie ;

–     de integratie in de applicatie van de talrijke aanpassingen die 
de Nieuwe ordonnantie gaat opleggen ;

–     de ontwikkeling en terbeschikkingstelling van een geheel van 
webservices die toelaten om gegevens te importeren en te 
exporteren, bestemd voor andere systemen bij institutionele 
verzoekers of de gemeenten ;

–     de verbetering van de performantie en de informatica-archi-
tectuur die de applicatie ondersteunt ;

–     de terbeschikkingstelling van een bijkomende module die 
door automatisatie van een groot aantal taken het werk van de 
autoriteiten gaat vergemakkelijken ;

–     de terbeschikkingstelling van een bijkomende module die 
gaat toelaten om het toezicht van de werven met mobiele 
middelen uit te voeren ;

–     de terbeschikkingstelling van een bijkomende module 
gespecialiseerd in de signalisatie die verband houdt met de 
werven.

« Wie houdt zich bezig met de verbetering van de tool ? »

De verbetering van de tool gebeurt op basis van een geheel 
van specificaties, opgesteld door de GOB (BM, in het kader van 
een contract beheerd door IT-CO) in overleg met de gebruikers 
van de applicatie en met respect voor de roadmap die samen met 
hen opgesteld werd.

De ontwikkeling en uitrol wordt uitgevoerd door de firma 
NSI (en haar onderaannemers), aan wie het raamcontract werd 
toegekend.

« Wanneer gaan de opleidingen plaats vinden die verband 
houden met het nieuwe platform ? »

De partner die belast werd met de opleidingen is reeds 
begonnen met zijn missie. Hij is belast met het verzekeren van de 
opleiding van alle gebruikers, net voor het uitrollen van nieuwe 
modules van een zekere omvang.

« Wat is de kalender die weerhouden werd voor de stedelijke 
administraties ? »

Dit gaat gebeuren in de loop van 2018 en 2019.

Pour le développement et la mise en place de la nouvelle 
version 2.0 de l’application Osiris un contrat-cadre a été établi en 
novembre 2016 avec la société NSI. Ce contrat-cadre a une valeur 
estimée de 3.200.000 euros répartie sur une durée de 3 ans.

« Quelles sont les améliorations apportées à l’application ? »  

Les améliorations apportées par cette nouvelle version portent 
(et porteront) sur plusieurs aspects, dont entre autres :  

–     le développement et la mise à disposition aux impétrants à la 
fois institutionnels que non-institutionnels d’une application 
simplifiée et utilisable sur n’importe quel device (« web 
responsive ») ;

–     le développement et la mise à disposition d’un site de commu-
nication au grand public, lui permettant d’avoir une vue sur le 
statut des chantiers et leur évolution ;  

–     l’intégration dans l’application des différents changements 
qu’imposera la Nouvelle ordonnance ;

–     le développement et la mise à disposition d’un ensemble de 
webservices permettant d’exporter et d’importer des données 
destinées à d’autres systèmes des impétrants institutionnels 
ou des communes ;

–     l’amélioration des performances et de l’architecture informa-
tique soutenant l’application ;

–     la mise en place d’un module supplémentaire facilitant par 
l’automatisation d’un grand nombre de tâches le travail des 
autorités ;

–     la mise en place d’un module supplémentaire permettant 
de supporter la surveillance des chantiers avec des moyens 
mobiles ;

–     la mise en place d’un module supplémentaire dédicacé à la 
signalisation liée aux chantiers.  

« Qui s’occupe de l’amélioration de l’outil ? »

L’amélioration de l’outil se fait sur la base d’un ensemble 
de spécifications établies par le SPRB (BM, dans le cadre d’un 
contrat géré par l’IT-CO) en consultation avec les utilisateurs de 
l’application et en respectant le roadmap qui a été établi avec 
eux.

Le développement et la mise en place sont exécutés par la 
société NSI (et ses sous-traitants), à laquelle le contrat-cadre a 
été attribué.

« Quand auront lieu les formation liées à la nouvelle 
plateforme ? »

Le partenaire chargé des formations a déjà commencé sa 
mission. Il est chargé d’assurer la formation de tous les utilisateurs 
juste avant le déploiement de nouveaux modules d’une certaine 
ampleur.

« Quel est le calendrier retenu pour les administrations 
communales ? »

Ceci se fera dans le courant de 2018 et 2019.
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Vraag nr. 236 van de heer Fouad Ahidar d.d. 20 november 
2017 (N.) :

Het beleid van de Dienst voor Brandbestrijding en 
Dringende Medische Hulp inzake het aanwerven van mensen 
met een strafblad.

Het hebben van een strafblad (uittreksel uit het strafregister) 
vormt vaak een struikelblok in de zoektocht naar werk. Zo wordt 
het bezit van een strafblad eigenlijk een straf op zich, wat niet de 
bedoeling kan zijn.

De regelgeving, rond de afgifte van uittreksels is bovendien 
weinig precies. De wetten en omzendbrieven blijven oppervlakkig 
en ontbreken aan duiding. Hierdoor worden ze nogal eigenmach-
tig toegepast door werkgevers. Daarnaast biedt het uittreksel zeer 
weinig context voor de weergegeven veroordelingen, waardoor 
het instrument niet erg precies is.

Het is dus belangrijk dat de overheid het goede voorbeeld 
toont en op een omzichtige en verantwoordelijke manier omgaat 
met deze uittreksels. Dat geldt vooral voor het vereisen van een 
uittreksel afgeleverd in toepassing van art 595 (model 1). Dit 
model is bestemd voor activiteiten waarvoor er geen toegangs- 
of uitoefeningsvoorwaarden zijn vastgesteld (in tegenstelling 
tot model 2 voor beroepen waar er veiligheidsbekommernissen 
bestaan en model 3 voor beroepen met minderjarigen).

Hierover de volgende vragen :

1. Welke beleid bestaat er bij DBDMH inzake het voorleggen 
van een uittreksel uit het strafregister bij aanwervingen ? 
Worden er ook uittreksels gevraagd van het type model 1 (art 
595) ? In welke gevallen ?  

2. Leidt het bezit van een strafblad meteen tot een uitsluiting 
van de sollicitant of wordt er nog een beoordeling gemaakt op 
basis van de inhoud van het uittreksel ? Op welke wijze ? Wie 
beslist daarover ? Bestaat er daarbij een verhaalrecht ?

3. Hoeveel sollicitanten heeft men in de jaren 2014-2017 
geweigerd wegens het hebben van een strafblad ? Hoeveel 
sollicitanten die een uittreksel hebben voorgelegd heeft men 
desondanks aangeworven ?

4. Welk beleid bestaat er bij DBDMH rond veroordelingen die 
werknemers hebben opgelopen (al dan niet buiten dienstver-
band) na hun aanwerving ? Wordt dit opgevolgd ? Door wie ? 
Op welke wijze ? Wat zijn daarbij de procedures ?  

Antwoord : De DBDMH maakt toepassing van de verschil-
lende besluiten van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering 
met betrekking tot de statuten van het administratief statutair 
personeel, het operationeel statutair personeel en het contrac-
tueel personeel die bepalen dat een kandidaat voor aanwerving 

Question n° 236 de M. Fouad Ahidar du 20 novembre 
2017 (N.) :

La politique du Service d’incendie et d’aide médicale 
urgente en matière de recrutement de personnes ayant un casier 
judiciaire.

Avoir un casier judiciaire (extrait du casier judiciaire) est 
souvent un obstacle à la recherche d’un emploi. En fait, un casier 
judiciaire devient en soi une sanction, ce qui ne saurait être 
l’objectif.

La règlementation sur la délivrance des extraits est par ailleurs 
peu précise. Comme les lois et circulaires restent superficielles 
et manquent d’explications, les employeurs les appliquent de 
façon quelque peu arbitraire. En outre, l’extrait remet très peu en 
contexte les condamnations reproduites, de sorte que l’outil n’est 
guère précis.

Il est donc important que les autorités donnent le bon exemple 
et utilisent ces extraits avec précaution et responsabilité. Cela 
vaut surtout pour l’exigence d’un extrait délivré en application de 
l’article 595 (modèle 1). Ce modèle est destiné aux activités pour 
lesquelles aucune condition d’accès ou d’exercice n’a été fixée 
(contrairement au modèle 2, destiné aux professions faisant l’objet 
de conditions de sécurité et le modèle 3 destiné aux professions 
liées aux mineurs d’âge).

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

1. Quelle politique applique-t-on au sein du Service d’incendie 
et d’aide médicale urgente concernant la présentation d’un 
extrait du casier judiciaire lors des recrutements ? Demande-
t-on également des extraits du type modèle 1 (art. 595) ? Dans 
quels cas ?

2. La détention d’un casier judiciaire entraine-t-elle l’exclusion 
immédiate du candidat ou une évaluation a-t-elle lieu sur 
la base du contenu de l’extrait ? De quelle façon ? Qui en 
décide ? Existe-t-il à cet égard un droit de recours ?

3. Combien de candidats a-t-on refusés pendant la période 
2014-2017 au motif qu’ils avaient un casier judiciaire ? 
Combien de candidats ayant présenté un extrait a-t-on 
néanmoins engagés ?

4. Quelle politique applique-t-on au sein du Service d’incendie 
et d’aide médicale urgente concernant les condamnations dont 
les travailleurs font l’objet (en dehors du travail ou pas) après 
leur recrutement ? Un suivi est-il assuré à cet égard ? Par qui ? 
De quelle façon ? Quelles sont les procédures à cet égard ?

Réponse : Le SIAMU applique les différents arrêtés du gou-
vernement de la Région de Bruxelles-Capitale relatifs aux statuts 
du personnel statutaire administratif, du personnel statutaire opé-
rationnel et du personnel contractuel qui stipulent qu’un candidat 
au recrutement ne peut pas être déchu de ses droits civiques et 

Secrétaire d’État chargée du 
Commerce extérieur et de 
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niet uit zijn burger- en politieke rechten ontzet mag zijn en een 
gedrag moet hebben in overeenstemming met de vereisten van 
de betrekking.

Op deze basis vraagt de DBDMH bijgevolg systematisch een 
uittreksel uit het strafregister van het type model 1 wanneer het 
een persoon wenst aan te werven.

Het feit van een strafblad te hebben is echter geen reden op 
zich om een kandidaat uit te sluiten uit een selectie.

Overigens werd geen enkele kandidaat om deze reden 
geweigerd.

In totaal werden reeds 27 kandidaten aangeworven terwijl 
ze geen blanco strafregister hadden. De feiten hadden allemaal 
betrekking om verkeersinbreuken.

Wat betreft de veroordelingen van personeelsleden die reeds in 
dienst zijn, bestaat er geen verplichting voor deze personeelsleden 
om hun werkgever hiervan op de hoogte te brengen. De DBDMH 
heeft bijgevolg geen zicht op deze eventuele veroordelingen. 

Vraag nr. 237 van de heer Hasan Koyuncu d.d. 
22 november 2017 (Fr.) :

Het absenteïsme in de instellingen van openbaar nut.

Graag ontving ik van de staatssecretaris de volgende 
informatie over het absenteïsme van het personeel van de instel-
lingen van openbaar nut die onder haar bevoegdheid vallen, voor 
de jaren 2016, 2015 en 2014 :

–     het aantal niet gewerkte dagen ;

–     het percentage absenteïsme ;

–     de gemiddelde duur van de afwezigheid.

Graag had ik een opsplitsing van die cijfers volgens statutaire 
en contractuele personeelsleden.

Kunt u me ook zeggen welke maatregelen er zijn getroffen om 
het absenteïsme in de ION’s onder uw toezicht terug te dringen ?  

Antwoord : Voor wat de DBDMH betreft, vindt u hieronder 
de gevraagde cijfers met betrekking tot het arbeidsverzuim

in 2014 :

–     aantal dagen verzuim : 23.681 ;

–     algemene verzuimpercentage : 7,8 % ;

–     gemiddelde duur van de afwezigheid : 12 dagen.

politiques et être d’une une conduite conforme aux exigences de 
la fonction.  

Sur cette base, le SIAMU demande dès lors systématiquement 
un extrait de casier judiciaire de type modèle 1 lorsqu’il souhaite 
engager une personne.

Le fait d’avoir un casier judiciaire n’est cependant pas un 
motif en soi pour exclure un candidat d’une sélection.

Par ailleurs, aucun candidat n’a été refusé en raison de ce 
motif.

Au total, 27 candidats ont déjà été recrutés alors que leur 
casier judiciaire n’était pas vierge. Les faits signalés consistaient 
tous en des infractions de roulage.

En ce qui concerne les condamnations encourues par des 
agents déjà en service, il n’existe pas d’obligation pour ces agents 
d’en informer l’employeur. Le SIAMU n’a dès lors pas de vue sur 
ces éventuelles condamnations. 

Question n° 237 de M. Hasan Koyuncu du 22 novembre 
2017 (Fr.) :

L’absentéisme au sein des organismes d’intérêt public.

Madame la secrétaire d’État peut-elle me procurer les infor-
mations suivantes sur l’absentéisme des agents des organismes 
d’intérêt public relevant de sa compétence, pour les années 2016, 
2015 et 2014 :

–     le nombre de jours non prestés ;

–     le taux d’absentéisme ;

–     la durée moyenne de l’absence ?

Une ventilation de ces chiffres entre agents statutaires et 
contractuels serait la bienvenue.

D’autre part peut-elle m’indiquer les dispositifs mis en œuvre 
pour réduire le taux d’absentéisme dans ces OIP qui dépendent 
de sa tutelle ?

Réponse : En ce qui concerne le SIAMU, je vous communique 
ci-après les chiffres demandés concernant l’absentéisme

en 2014 :

–     jours d’absence : 23.681 ;

–     taux d’absentéisme global : 7,8 % ;

–     durée moyenne de l’absence : 12 jours.
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in 2015 :

–     aantal dagen verzuim : 20.250 ;

–     algemene verzuimpercentage : 5 % ;

–     gemiddelde duur van de afwezigheid : 9,7 dagen.

in 2016 :

–     aantal dagen verzuim : 22.301 ;

–     algemene verzuimpercentage : 9,6 % ;

–     algemene verzuimpercentage contractuelen : 6,4 % ;

–     algemene verzeuimpercentage staturairen : 10,1 % ;

–     gemiddelde duur van de afwezigheid : 10,3 dagen.

Ik voeg hieraan toe dat in 2014, de arbeidsongeschiktheden 
werd geregistreerd zonder dat een onderscheid gemaakt werd 
tussen de statutaire en de contractuele personeelsleden.

Wat betreft 2015 werd het onderscheid tussen statutaire en 
contractuele personeelsleden bij het coderen van de arbeidsonge-
schiktheden slechts vanaf 1/07/2015 toegepast.

De volgende maatregelen werden ingevoerd met het oog op 
het verminderen van verzuim :

–     de versterking van de sociale dienst voor een betere 
begeleiding van het personeel en meer aandacht voor pro-
blematische situaties ;

–     de opmaak van een actieplan inzake stress en burn-out.  

Voor 2018 zijn de volgende maatregelen reeds gepland :

–     het inzetten van vertrouwenspersonen ;

–     de versterking van de Interne Dienst voor Preventie 
en Bescherming op het Werk om arbeidsongeval-
len te voorkomen en het aantal arbeidsongevallen te 
verminderen ;

–     de mogelijkheid tot telewerken voor bepaalde categorieën 
personeelsleden.

Vraag nr. 239 van de heer Willem Draps d.d. 30 november 
2017 (Fr.) :

Uitgaven voor de dringende interventies van de brandweer 
op de gewestwegen.

Sinds 2016 wordt er 150.000 euro uitgetrokken voor de 
uitgaven voor de dringende interventies van de brandweer op de 
gewestwegen. Daaronder vallen ook het vrijmaken van de wegen 
en de reiniging van de wegen bij een ramp of overstromingen.   

Hoeveel van die interventies zijn er in 2017 geweest en wat 
was de aard ervan ?  

en 2015 :

–     jours d’absence total : 20.250 ;

–     taux d’absentéisme global : 5 % ;

–     durée moyenne de l’absence : 9,7 jours.

en 2016 :

–     jours d’absence : 22.301 ;

–     taux d’absentéisme global : 9,6 % ;

–     taux d’absentéisme contractuels : 6.4 % ;

–     taux d’absentéisme statutaires : 10,1 % ;

–     durée moyenne de l’absence : 10,3 jours.

Je précise qu’en 2014, l’encodage des incapacités de travail 
a été réalisé sans faire la distinction entre les agents statutaires et 
contractuels.

Pour ce qui est de 2015, la distinction entre agents statutaires 
et agents contractuels lors de l’encodage des incapacités de travail 
n’a été appliquée qu’à partir du 1/7/2015.

Les dispositifs suivants ont été mis en œuvre en vue de réduire 
l’absentéisme :

–     le renforcement du service social afin d’améliorer l’ac-
compagnement du personnel et d’apporter plus d’attention 
à des situations problématiques ;

–     l’établissement d’un plan d’action en matière de stress et 
de burn-out.

D’autres dispositifs sont d’ores et déjà planifiés pour 2018 :

–     la mise en place de personnes de confiance ;

–     le renforcement du Service Interne de Prévention et 
Protection au Travail afin de prévenir et diminuer le 
nombre d’accidents de travail ;  

–     la possibilité pour certaines catégories d’agents de faire 
du télétravail.

Question n° 239 de M. Willem Draps du 30 novembre 
2017 (Fr.) :

Dépenses pour les interventions urgentes des pompiers sur 
les voiries régionales.

Depuis 2016, un budget de 150.000 euros est prévu afin de 
couvrir les dépenses pour les interventions urgentes des pompiers 
sur les voiries régionales. Ces interventions couvrent à la fois le 
dégagement de voiries et le nettoyage des chaussées lors d’un 
sinistre ou d’inondations. 

À cet égard, pouvez-vous m’indiquer le nombre d’interven-
tions urgentes des pompiers sur les voiries régionales pour l’année 
2017 ainsi que la nature et la prise de ces interventions ?
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Antwoord : Tijdens de periode van 1 januari tot 30 september 
2017, heeft de DBDMH 418 dringende interventies op geweste-
lijke openbare wegen uitgevoerd.

De aard van deze interventies betreft voornamelijk :

–     kuisen en opruimen van de openbare weg ;

–     verstopte rioleringen / overstromingen ;

–     neutralisatie van koolwaterstof ;

–     voorwerpen die dreigen op de openbare weg te vallen ;

–     afkappen van (takken van) bomen ;

–     verkeersongelukken (openbare weg vrijmaken) ;

–     instorting/verzakking van de openbare weg.

De DBDMH factureert deze interventies aan het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

Vraag nr. 240 van mevr. Isabelle Emmery d.d. 11 december 
2017 (Fr.) :

De Web Summit.

De Web Summit, die beschouwd wordt als het digitale 
Davos, is de grootste Europese technologieconferentie, met 
bijna 60.000 deelnemers uit 170 landen. Die conferentie heeft 
voor het eerst plaatsgehad in Dublin, in 2009, en had in 2016 
plaats in Lissabon.

Artificiële intelligentie was één van de centrale thema’s van 
de editie 2017 van de Web Summit. Robot Sophia, al aanwezig 
in 2016, een ontwikkeling van het bedrijf Hanson Robotics, is het 
podium opgekomen om haar eigen conferentie te geven. Sophia 
heeft recent Saoedisch staatsburgerschap verworven.

Graag had ik in dat verband een antwoord op de volgende 
vragen :

–     Welke Brusselse startups waren aanwezig ? Welke Belgische 
sectoren waren aanwezig ? Hebt u feedback over de Brusselse 
aanwezigheid ?

–     Welke zijn de voorwaarden om op een dergelijke conferentie 
aanwezig te mogen zijn ?

–     Spoort onze regering onze Brusselse startups aan om deel te 
nemen aan dergelijke conferenties, die een mooi internatio-
naal uitstalraam zijn om onze Brusselse knowhow in de verf 
te zetten ?

–     Is artificiële intelligentie een branche die in Brussel tot ont-
wikkeling komt ?

Antwoord : Aangezien de vraag zowel aan de Minister voor 
Economie, Didier Gosuin, als aan mezelf wordt gesteld, verwijs 
ik u naar zijn antwoord op vraag 1234.

Réponse : Pour la période du 1er janvier au 30 septembre 
2017, le SIAMU a effectué 418 interventions urgentes sur les 
voiries publiques régionales.

La nature de ces interventions concerne essentiellement :

–     le nettoyage et déblayage de la voie publique ;

–     les avaloirs bouchés / inondations ;

–     la neutralisation d’hydrocarbure ;

–     les objets menaçant de tomber sur la voie publique ;

–     le tronçonnage (de branches) d’arbres ;

–     les accidents de roulage (dégager la voie publique) ;

–     l’effondrement/affaissement de la voie publique.

Le SIAMU facture ces interventions à la Région de 
Bruxelles-Capitale.

Question n° 240 de Mme Isabelle Emmery du 11 décembre 
2017 (Fr.) :

Le Web Summit.

Considéré comme le Davos du numérique, le Web Summit 
est la plus grande conférence européenne tech, réunissant près de 
60.000 participants, issus de 170 pays. Créée à Dublin en 2009, 
elle s’est délocalisée en 2016 à Lisbonne.  

Sans surprise, l’intelligence artificielle était l’un des thèmes 
vedettes de l’édition 2017 du Web Summit. Déjà présent en 
2016, le robot Sophia, création de la société Hanson Robotics, est 
revenu sur scène donner sa propre conférence, fort de sa nouvelle 
citoyenneté saoudienne.

Monsieur le Ministre,  

–     Quelles étaient les startups bruxelloises exposantes ? Quels 
étaient les secteurs belges représentés ? Avez-vous un 
feedback de la représentation bruxelloise ?

–     Quelles sont les conditions afin d’avoir la possibilité d’exposer 
ses activités sur une telle conférence ?

–     Notre gouvernement incite-t-il nos startups bruxelloises à 
participer à de telles conférences, qui représentent de belles 
vitrines internationales afin de démontrer notre savoir-faire 
bruxellois ?

–     Pour en revenir à l’intelligence artificielle, est-ce une filière 
qui tend à se développer à Bruxelles ?

Réponse : La question étant adressée tant au Minsitre de 
l’Economie, Didier Gosuin qu’à moi même, je vous renvoie à sa 
réponse à la question 1234.
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Ministre-Président chargé des Pouvoirs locaux, du Développement territorial, de la 
Politique de la Ville, des Monuments et Sites, des Affaires étudiantes, du Tourisme, de 

la fonction publique, de la Recherche scientifique et de la Propreté publique
Minister-President belast met Plaatselijke Besturen, Territoriale Ontwikkeling, 

Stedelijk Beleid, Monumenten en Landschappen, Studentenaangelegenheden, Toerisme, 
Openbaar Ambt, Wetenschappelijk Onderzoek en Openbare Netheid

08.11.2017 839 Emmanuel De Bock ** La protection du petit patrimoine et les travaux. 19
De bescherming van het klein erfgoed en de werkzaamheden daaraan.  

 
08.11.2017 840 Dominiek Lootens-Stael ** Les recrutements contraires à la législation linguistique au sein des 

zones de police bruxelloises.
21

De aanwervingen in strijd met de taalwetgeving bij de Brusselse 
politiezones.

 

 
13.11.2017 841 Martine Payfa ** Le poste de Secrétaire de la commission royale des Monuments et Sites 

bruxelloise.
22

De functie van Secretaris bij de Koninklijke Commissie voor 
Monumenten en Landschappen van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

 

 
13.11.2017 842 Marc Loewenstein ** Participation citoyenne autour de l’avenir du viaduc Herrmann-

Debroux.
23

Inspraak van de burgers over de toekomst van het Herrmann-Debroux-
viaduct.

 

 
16.11.2017 844 Evelyne Huytebroeck ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs placés sous votre tutelle.
26

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 845 Annemie Maes ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs placés sous votre tutelle.
26

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 846 Julien Uyttendaele ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs placés sous votre tutelle.
26

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
20.11.2017 847 Fouad Ahidar ** La politique de visit.brussels en matière de recrutement de personnes 

ayant un casier judiciaire.
32

Het beleid van visit.brussels inzake aanwerven van mensen met een 
strafblad.

 

 
20.11.2017 848 Fouad Ahidar ** La politique de perspective.brussels en matière de recrutement de 

personnes ayant un casier judiciaire.
34

Het beleid van perspective.brussels inzake aanwerven van mensen met 
een strafblad.
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20.11.2017 849 Fouad Ahidar ** La politique du Port de Bruxelles en matière de recrutement de 
personnes ayant un casier judiciaire.

35

Het beleid van de Haven van Brussel inzake aanwerven van mensen 
met een strafblad.

 

 
20.11.2017 850 Fouad Ahidar ** La politique de Bruxelles Prévention & Sécurité en matière de 

recrutement de personnes ayant un casier judiciaire.
36

Het beleid van Brussel Preventie & Veiligheid inzake aanwerven van 
mensen met een strafblad.

 

 
20.11.2017 852 Els Ampe ** Le nombre de permis d’urbanisme délivrés par la Région et l’adaptation 

du marché du logement à l’évolution démographique.
38

Het aantal bouwvergunningen verleend door het Gewest en de 
aanpassing van de woningmarkt aan de demografische evolutie.

 

 
23.11.2017 857 Emin Özkara ** Les délais pour l’obtention des renseignements urbanistiques. 41

Termijnen voor het verkrijgen van stedenbouwkundige inlichtingen.  
 

23.11.2017 858 Marc-Jean Ghyssels ** Le Plan Canal. 43
Kanaalplan.  

 
28.11.2017 860 Emin Özkara ** La quinzième Semaine européenne des régions et des villes. 44

De vijftiende Europese week van de regio’s en de steden.  
 

29.11.2017 861 Benoît Cerexhe * L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics des 
organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

3

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de overheidsorganen 
die onder toezicht staan.

 

 
08.12.2017 867 Emin Özkara ** Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer la mobilité 

urbaine et la sécurité routière des voiries régionales de la commune 
d’Anderlecht 1070.

46

Inrichtings- en wegenwerken om de stedelijke mobiliteit en de 
verkeersveiligheid te verbeteren op de gewestwegen in de gemeente 
Anderlecht 1070.

 

 
08.12.2017 868 Emin Özkara ** Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer la mobilité 

urbaine et la sécurité routière des voiries régionales de la commune 
de Molenbeek-Saint-Jean 1080.

47

Inrichtings- en wegenwerken om de stedelijke mobiliteit en de 
verkeersveiligheid te verbeteren op de gewestwegen in de gemeente 
Sint-Jans-Molenbeek 1080.

 

 
08.12.2017 869 Emin Özkara ** Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer la mobilité 

urbaine et la sécurité routière des voiries régionales de la commune 
de la Ville de Bruxelles 1000, 1020, 1130 et 1120.

48

Inrichtings- en wegenwerken om de stedelijke mobiliteit en de 
verkeersveiligheid te verbeteren op de gewestwegen in de Stad 
Brussel 1000, 1020, 1130 en 1120.
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08.12.2017 870 Emin Özkara ** Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer la mobilité 
urbaine et la sécurité routière des voiries régionales de la commune 
d’Ixelles 1050.

48

Inrichtings- en wegenwerken om de stedelijke mobiliteit en de 
verkeersveiligheid te verbeteren op de gewestwegen in de gemeente 
Elsene 1050.

 

 
14.12.2017 877 Johan Van den Driessche ** Les moyens investis par la Région dans la candidature de Bruxelles 

pour accueillir l’Euro 2020.
48

De geïnvesteerde middelen van het Gewest voor de kandidatuur van 
Brussel als gaststad voor het EK 2020.

 

Ministre chargé des Finances, du Budget, des Relations extérieures et de la Coopération au Développement
Minister belast met Financiën, Begroting, Externe Betrekkingen en Ontwikkelingssamenwerking

12.05.2015 46 Benoît Cerexhe o Les règles régissant l’utilisation d’internet à des fins privées. 17
De regels inzake het gebruik van het internet voor privédoeleinden.  

 
16.11.2015 76 Emmanuel De Bock o Les calculs du SPF Finances concernant l’impôt des personnes 

physiques (IPP) des communes.
17

Berekeningen van de FOD Financiën betreffende de personenbelasting 
(PB) van de gemeenten.

 

 
15.12.2015 82 Benoît Cerexhe o Les taxes sur les véhicules automobiles. 17

Belastingen op motorvoertuigen.  
 

09.02.2016 97 Michaël Verbauwhede o La vente du bâtiment Actiris. 18
De verkoop van het Actirisgebouw.  

 
16.11.2017 216 Mathilde El Bakri ** Le nombre de personnes handicapées propriétaires de leur logement en 

Région bruxelloise.
49

Aantal personen met een handicap die eigenaar zijn van hun woning in 
het Brussels Gewest.

 

 
28.11.2017 217 Julien Uyttendaele ** La campagne médiatique de la réforme fiscale. 50

De mediacampagne inzake de belastinghervorming.  
 

06.12.2017 219 Marc Loewenstein ** Interopérabilité des OBU utilisés pour la taxation kilométrique des 
poids lourds.

51

Interoperabiliteit van de OBU’s voor de kilometerheffing op 
vrachtwagens.

 

Ministre chargé de l’Emploi, de l’Économie et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale urgente
Minister belast met Tewerkstelling, Economie en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp

23.11.2017 1225 Magali Plovie ** Les stages « First ». 52
De First-stages.  
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27.11.2017 1226 Éric Bott ** Évaluation du dispositif des titres-services bruxellois. 55
Evaluatie van de Brusselse regeling voor de dienstencheques.  

 
28.11.2017 1227 Ahmed El Khannouss ** Les perspectives de création d’emploi à Bruxelles grâce à l’économie 

circulaire.
58

De vooruitzichten voor nieuwe jobs in Brussel dankzij de circulaire 
economie.

 

 
29.11.2017 1228 Benoît Cerexhe ** L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics des 

organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.
61

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de overheidsorganen 
die onder toezicht staan.

 

 
30.11.2017 1229 Ahmed El Khannouss ** L’évolution de la fréquentation des restaurants en Région de Bruxelles-

Capitale.
69

Evolutie van het aantal restaurantbezoeken in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

 

 
06.12.2017 1230 Bernard Clerfayt ** Bilan chiffré du nombre de postes ACS en Région bruxelloise. 70

Het aantal GECO-banen in het Brussels Gewest.  
 

11.12.2017 1233 Emin Özkara ** Création d’un Conseil national de la productivité. 71
Oprichting van een Nationale Raad voor Productiviteit.  

 
11.12.2017 1234 Isabelle Emmery ** Le Web Summit. 72

De Web Summit.  
 

13.12.2017 1236 Hasan Koyuncu ** L’absentéisme au sein des organismes d’intérêt public. 74
Het absenteïsme in de instellingen van openbaar nut.  

Ministre chargé de la Mobilité et des Travaux publics
Minister belast met Mobiliteit en Openbare Werken

16.11.2017 910 Evelyne Huytebroeck ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 
administratifs autonomes placés sous votre tutelle.

75

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 911 Annemie Maes ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous votre tutelle.
75

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 912 Julien Uyttendaele ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous votre tutelle.
75

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.
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27.11.2017 917 Emin Özkara ** Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer la mobilité 
urbaine et la sécurité routière des voiries régionales de la commune 
de Schaerbeek 1030.

81

Wegenwerken ter verbetering van de stedelijke mobiliteit en de 
verkeersveiligheid op de gewestwegen van Schaarbeek 1030.

 

 
28.11.2017 918 Céline Delforge ** L’état de la piste cyclable de la rue d’Idalie. 82

Het fietspad in de Idaliestraat.  
 

29.11.2017 919 Benoît Cerexhe * L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics des 
organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

5

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de overheidsorganen 
die onder toezicht staan.

 

 
30.11.2017 920 Dominiek Lootens-Stael * Les accidents de camions dans les tunnels. 6

Ongevallen met vrachtwagens in tunnels.  
 

30.11.2017 921 Carla Dejonghe ** La part de marché d’autres sociétés de transports en commun que la 
STIB à Bruxelles.

83

Het Brusselse marktaandeel van andere openbaar 
vervoersmaatschappijen dan de MIVB.

 

 
30.11.2017 922 Hasan Koyuncu ** L’absentéisme au sein des organismes d’intérêt public. 84

Het absenteïsme in de instellingen van openbaar nut.  
 

30.11.2017 923 Anne-Charlotte d’Ursel * Dépenses de toute nature liées à l’organisation d’activités en vue de la 
valorisation, la sensibilisation et de la promotion en rapport avec 
les travaux publics.

7

Allerhande uitgaven verbonden aan de organisatie van activiteiten met 
het oog op de valorisatie, sensibilisering en promotie in verband 
met openbare werken.

 

 
30.11.2017 924 Anne-Charlotte d’Ursel ** Transferts de revenus à IrisTeam ASBL pour la réalisation de projets 

informatiques.
85

Overdrachten van inkomsten aan de VZW IrisTeam voor de 
verwezenlijking van informaticaprojecten.

 

 
30.11.2017 925 Anne-Charlotte d’Ursel ** Transferts de revenus aux ASBL des pouvoirs locaux. 87

Inkomstenoverdrachten naar de vzw’s van de plaatselijke besturen.  
 

30.11.2017 926 Anne-Charlotte d’Ursel ** Dépenses patrimoniales pour les taxis. 87
Patrimoniale uitgaven voor de taxi’s.  

 
30.11.2017 927 Anne-Charlotte d’Ursel ** Transferts de revenus aux communes et CPAS dans le cadre des chèques 

taxis.
88

Inkomstenoverdrachten aan de gemeenten en OCMW’s in het kader van 
de taxicheques.
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30.11.2017 928 Anne-Charlotte d’Ursel ** Commission relative à la cession d’autorisations d’exploitation de taxis. 89

Commissie voor de overdracht van exploitatievergunningen voor taxi’s.  
 

30.11.2017 929 Anne-Charlotte d’Ursel ** Subventions d’investissement aux communes pour les travaux effectués 
dans le cadre de projets d’infrastructure.

90

Investeringssubsidies aan de gemeenten voor in het kader van 
infrastructuurprojecten uitgevoerde werken.

 

 
30.11.2017 930 Anne-Charlotte d’Ursel ** Création et développement d’un réseau de benchmarking visant à 

améliorer l’exploitation des services de taxis, en ce compris les 
frais qui y sont liés.

91

Invoering en ontwikkeling van een benchmarkingnetwerk ter 
verbetering van de exploitatie van taxidiensten, met inbegrip van 
de daaraan verbonden kosten.

 

 
30.11.2017 931 Anne-Charlotte d’Ursel ** Étude relative à l’élaboration d’un Masterplan Stationnement Vélo. 92

Onderzoek voor het opstellen van een Masterplan Fietsparkeren.  
 

30.11.2017 932 Anne-Charlotte d’Ursel ** Étude relative au profil des non-cyclistes. 92
Studie inzake het profiel van Brusselaars die nog niet fietsen.  

 
30.11.2017 933 Boris Dilliès ** Membres de la commission Coordination Chantiers du secteur public. 93

Leden van de Coördinatiecommissie van de Bouwplaatsen van de 
overheidssector.

 

 
30.11.2017 934 Boris Dilliès ** Dépenses de consommation relatives au développement et à la gestion 

de l’infrastructure des transports routiers.
95

Consumptie-uitgaven betreffende de ontwikkeling en het beheer van de 
weginfrastructuur.

 

 
30.11.2017 935 Boris Dilliès ** Trois variantes d’implantation du métro vers Uccle. 96

De drie varianten van het tracé van de metro naar Ukkel.  
 

30.11.2017 936 Boris Dilliès ** Nombre de plaintes déposées à l’encontre des taxis. 97
Aantal klachten tegen taxi’s.  

 
30.11.2017 937 Boris Dilliès * Cout de l’entretien des tunnels routiers et des ponts en Région 

bruxelloise.
7

Kostprijs voor het onderhoud van de tunnels en bruggen in het Brussels 
Gewest.

 

 
30.11.2017 938 Boris Dilliès ** Achat des taximètres digitaux par la Région. 98

Aankoop van digitale taximeters door het Gewest.  
 

30.11.2017 939 Boris Dilliès ** Dépenses destinées à la promotion des taxis, y compris les études. 99
Uitgaven voor de promotie van de taxi’s, met inbegrip van de studies.  

 
30.11.2017 940 Boris Dilliès * Dépenses liées à la sécurisation des tunnels routiers et dépenses 

complémentaires pour les investissements sur les ponts et viaducs.
7

Uitgaven voor de beveiliging van de wegtunnels en aanvullende 
uitgaven voor investeringen in bruggen en viaducten.
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30.11.2017 941 Boris Dilliès * Dépenses pour travaux d’investissements aux voiries et ouvrages 
routiers en ce compris les équipements électriques et 
électromécaniques.

8

Uitgaven voor investeringswerken in wegen en kunstwerken, met 
inbegrip van elektrische en elektromechanische uitrustingen.

 

 
30.11.2017 942 Boris Dilliès ** Programmes de prévention contre le harcèlement. 100

Preventieprogramma’s tegen pesten op het werk.  
 

30.11.2017 943 Boris Dilliès ** Pratique de l’e-learning au profit des agents. 100
E-learning voor ambtenaren.  

 
30.11.2017 944 Boris Dilliès ** Dépenses juridiques en matière de transports rémunérés et transports 

spéciaux.
101

Juridische uitgaven inzake bezoldigd vervoer en bijzonder vervoer.  
 

30.11.2017 945 Willem Draps * Dépenses liées à la participation de l’Administration de l’Équipement 
et des Déplacements aux projets européens en matière de transport 
privé.

8

Uitgaven voor de deelname van het Bestuur Uitrusting en Vervoer aan 
de Europese projecten inzake privévervoer.

 

 
30.11.2017 946 Willem Draps ** Missions à l’étranger. 101

Dienstreizen naar het buitenland.  
 

30.11.2017 947 Willem Draps ** Location des terrains et entrepôts dans le secteur public. 102
Huur van terreinen en opslagplaatsen in de overheidssector.  

 
30.11.2017 948 Willem Draps * Dépenses relatives aux litiges en matière de marchés publics de travaux 

routiers et leurs équipements.
9

Uitgaven voor geschillen omtrent overheidsopdrachten voor 
wegenwerken en hun uitrustingen.

 

 
30.11.2017 949 Willem Draps ** Dépenses d’investissement pour l’achat de matériel et outillage pour 

la Régie des Routes.
102

Investeringsuitgaven voor de aankoop van materiaal en gereedschap 
voor de Regie der Wegen.

 

 
30.11.2017 950 Willem Draps * Dépenses relatives aux services, commissions et études en rapport avec 

l’organisation, la coordination, la gestion des infrastructures et des 
aspects esthétiques et artistiques du réseau routier.

9

Uitgaven voor de diensten, commissies en studies in verband met de 
organisatie, de coördinatie, het beheer van de infrastructuur en de 
esthetische en artistieke aspecten van het wegennet.

 

 
30.11.2017 951 Willem Draps * Dépenses pour les interventions urgentes des pompiers sur les voiries 

régionales.
10

Uitgaven voor de dringende interventies van de brandweer op de 
gewestwegen.

 

 
30.11.2017 952 Boris Dilliès ** Nouvelle application Osiris. 104

Nieuwe applicatie Osiris.  
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04.12.2017 953 Dominiek Lootens-Stael ** Les bornes de réparation vélo à Auderghem. 105

De fietsreparatiepalen in Oudergem.  
 

04.12.2017 954 Marc Loewenstein ** La zone de stationnement des trams dans la future station de métro 
Albert.

106

De parkeerzone voor trams in het toekomstige metrostation Albert.  
 

04.12.2017 955 Marc Loewenstein ** Les tests de lentilles cyclo-piétonnes. 107
Tests met de dubbele lens voor fietsers en voetgangers.  

 
04.12.2017 956 Marc Loewenstein ** La réalisation de locaux vélos sécurisés. 110

Inrichting van beveiligde fietslokalen.  
 

04.12.2017 957 Marc Loewenstein ** La prime Bruxell’Air. 111
Brussel’Air-premie.  

 
04.12.2017 958 Marc Loewenstein ** L’application « Be Brussels Taxi ». 111

De app « Be Brussels Taxi ».  
 

04.12.2017 959 Marc Loewenstein ** Les plans communaux de stationnement. 112
De gemeentelijke parkeerplannen.  

 
04.12.2017 960 Marc Loewenstein ** Les hackathons en matière de mobilité. 112

De mobiliteitshackathons.  
 

04.12.2017 961 Marc Loewenstein ** Les conditions de mise en œuvre du programme Avanti. 115
De voorwaarden voor de uitvoering van het programma Avanti.  

 
04.12.2017 962 Marc Loewenstein ** La valorisation des talus du chemin de fer pour les cyclistes et les 

piétons.
116

Valorisatie van de spoorwegbermen voor de fietsers en de voetgangers.  
 

04.12.2017 963 Marc Loewenstein ** La mise à disposition de parkings publics existants au bénéfice des 
Bruxellois.

118

Aanbod van bestaande openbare parkeervoorzieningen aan de 
Brusselaars.

 

 
04.12.2017 964 Marc Loewenstein ** La construction de parkings pour vélos, motocycles et vélomoteurs par 

parking.brussels.
119

Bouw van parkeervoorzieningen voor fietsen, motoren en motorfietsen 
door parking.brussels.

 

 
04.12.2017 965 Marc Loewenstein ** La communication à propos des alternatives à la voiture. 120

De communicatie in verband met de alternatieven voor de auto.  
 

04.12.2017 966 Marc Loewenstein ** L’intégration tarifaire entre les différents réseaux de transports publics. 122
De tariefintegratie tussen de verschillende openbaarvervoernetten.  

 
04.12.2017 967 Marc Loewenstein ** L’installation et la gestion des boxes à vélos. 122

De installatie en het beheer van de fietsboxen.  
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04.12.2017 968 Marc Loewenstein ** L’exécution des projets d’itinéraires cyclistes régionaux. 124

De uitvoering van projecten voor gewestelijke fietsroutes.  
 

04.12.2017 969 Marc Loewenstein ** L’acquisition de bus hybrides et leur entretien. 125
De aankoop en het onderhoud van hybride bussen.  

 
04.12.2017 970 Marc Loewenstein ** Les feux à décompte numérique. 125

Verkeerslichten met digitale aftelling.  
 

11.12.2017 975 Carla Dejonghe ** Les abonnements gratuits de la STIB. 126
De gratis MIVB-abonnementen.  

 
11.12.2017 976 Carla Dejonghe ** Les nombres d’utilisateurs de Noctis. 128

De gebruikscijfers van Noctis.  
 

11.12.2017 977 Carla Dejonghe ** Les lignes de bus à destination de l’aéroport. 130
De busverbinding met de luchthaven.  

 
13.12.2017 981 Arnaud Pinxteren ** Le nouvel arrêté concernant le placement des panneaux B22 et B23. 132

Het nieuwe besluit betreffende de plaatsing van de verkeersborden B22 
en B23.

 

 
14.12.2017 982 Gaëtan Van Goidsenhoven ** La lutte contre la fraude sur le réseau de la STIB. 132

De strijd tegen fraude op het MIVB-netwerk.  
 

14.12.2017 983 Gaëtan Van Goidsenhoven ** La durée de vie d’une carte MOBIB. 134
Levensduur van een MOBIB-kaart.  

Ministre chargée du Logement, de la Qualité de Vie, de l’Environnement et de l’Énergie
Minister belast met Huisvesting, Levenskwaliteit, Leefmilieu en Energie

24.10.2017 662 Marc Loewenstein ** Précautions sanitaires pour l’évacuation de déchets d’amiante. 137
Voorzorgen op het vlak van de bescherming van de gezondheid bij de 

evacuatie van asbestafval.
 

 
06.11.2017 684 Catherine Moureaux ** Compteurs individuels d’eau. 139

Individuele watermeters.  
 

07.11.2017 685 Dominiek Lootens-Stael ** Le développement touristique de la forêt de Soignes. 140
De toeristische ontwikkeling van het Zoniënwoud.  

 
08.11.2017 687 Hasan Koyuncu ** La lutte contre les logements inoccupés au-dessus des commerces. 141

De strijd tegen de leegstand boven de handelszaken.  
 

13.11.2017 688 Annemie Maes ** L’accord de coopération sur le partage de la charge (burden sharing). 143
Samenwerkingsovereenkomst Burden Sharing.  

 
13.11.2017 690 Dominiek Lootens-Stael ** La présence d’espèces exotiques à Bruxelles. 145

De aanwezigheid van exoten in Brussel.  
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13.11.2017 691 Bernard Clerfayt ** La cohésion sociale. 146

De sociale cohesie.  
 

14.11.2017 694 Dominiek Lootens-Stael ** La qualité des jardins potagers bruxellois. 148
De kwaliteit van de Brusselse moestuinen.  

 
16.11.2017 695 Evelyne Huytebroeck ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous sa tutelle.
150

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 696 Annemie Maes ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous sa tutelle.
150

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 697 Julien Uyttendaele ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous sa tutelle.
150

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
20.11.2017 698 Arnaud Pinxteren ** Les projets financés par le « Fonds Climat ». 156

De door het « klimaatfonds » gefinancierde projecten.  
 

20.11.2017 699 Fouad Ahidar ** La politique de la Société du logement de la Région de Bruxelles-
Capitale en matière de recrutement de personnes ayant un casier 
judiciaire.

158

Het beleid van de Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij 
inzake het aanwerven van mensen met een strafblad.

 

 
20.11.2017 700 Fouad Ahidar ** La politique de Bruxelles Environnement en matière de recrutement de 

personnes ayant un casier judiciaire.
159

Het beleid van Leefmilieu Brussel inzake het aanwerven van mensen 
met een strafblad.

 

 
22.11.2017 701 Jef Van Damme ** L’entretien et la gestion des égouts. 161

Het onderhoud en het beheer van de riolering.
 

23.11.2017 702 Emmanuel De Bock ** La liste des subsides de la SLRB aux ASBL pour les années 2014, 2015 
et 2016.

163

De lijst met subsidies van de BGHM aan de vzw’s voor de jaren 2014, 
2015 en 2016.

 

 
23.11.2017 703 Marc-Jean Ghyssels ** Le logiciel d’aide au choix dans l’utilisation des pistes de l’aéroport 

de Zaventem.
163

Het computerprogramma voor hulp bij de keuze van het gebruik van de 
start- en landingsbanen in de luchthaven van Zaventem.

 

 
22.11.2017 704 Mathilde El Bakri ** Les enquêtes menées en 2016 par la cellule logements inoccupés. 164

Onderzoeken van de cel leegstaande woningen in 2016.  
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23.11.2017 705 Emmanuel De Bock ** Le bilan final des Eco-Iris. 165
De eindbalans van de Eco-Iris.  

 
29.11.2017 706 Benoît Cerexhe * L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics des 

organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.
10

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de overheidsorganen 
die onder toezicht staan.

 

 
01.12.2017 707 Emin Özkara * Le respect par Hydrobru de l’application de l’ordonnance du 30 janvier 

2014 règlementant la fourniture d’eau alimentaire distribuée par le 
réseau en Région bruxelloise.

12

De naleving door Hydrobru van de ordonnantie van 30 januari 2014 
tot regeling van de drinkwatervoorziening via het waterleidingnet 
in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

 

 
01.12.2017 708 Emin Özkara * L’accord intrabelge burden sharing entre l’État fédéral et la Région de 

Bruxelles-Capitale.
13

Intra-Belgisch akkoord inzake burden sharing tussen de federale 
overheid en het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

 

 
04.12.2017 709 Marc Loewenstein * La transformation de places de stationnement en exécution du 

COBRACE.
13

De transformatie van parkeerplaatsen in uitvoering van het BWLKE.  

Secrétaire d’État chargée de la Propreté publique et de la Collecte et du Traitement des Déchets, de 
la Recherche scientifique, des Infrastructures sportives communales et de la Fonction publique

Staatssecretaris belast met Openbare Netheid, Vuilnisophaling en -verwerking,  
Wetenschappelijk Onderzoek, gemeentelijke Sportinfrastructuur en Openbaar Ambt

17.05.2016 260 Elke Roex * Les projets et priorités d’Easy Brussels à l’égard du non-marchand. 14
De projecten en prioriteiten van Easy Brussels gericht naar de  

non-profit.
 

 
16.11.2017 485 Evelyne Huytebroeck ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous sa tutelle.
168

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 486 Annemie Maes ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous sa tutelle.
168

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 487 Julien Uyttendaele ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous sa tutelle.
168

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
20.11.2017 490 Fouad Ahidar ** La politique du Service public régional de Bruxelles en matière de 

recrutement de personnes ayant un casier judiciaire.
174

Het beleid binnen de Gewestelijke Overheidsdienst Brussel inzake het 
aanwerven van mensen met een strafblad.
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27.11.2017 493 Marc Loewenstein ** L’enfouissement des bulles à verre et bulles à vêtements. 175
Ondergrondse glas- en kledingcontainers.  

 
27.11.2017 494 Marc Loewenstein ** L’implantation d’infrastructures sportives de proximité. 177

De aanleg van buurtsportinfrastructuren.  
 

27.11.2017 496 Marc Loewenstein ** Les parcs à conteneurs mobiles. 178
Mobiele containerparken.  

 
27.11.2017 497 Marc Loewenstein ** Prestations réalisées par Bruxelles-Propreté pour le compte des 

communes.
180

Prestaties van Net Brussel voor rekening van de gemeenten.  
 

27.11.2017 498 Marc Loewenstein ** Accessibilité du cadastre des sports au public. 181
Toegankelijkheid van het sportkadaster voor het publiek.  

 
27.11.2017 499 Marc Loewenstein ** La création d’une agence du sport. 182

De oprichting van een agentschap voor de sport.  
 

27.11.2017 500 Marc Loewenstein ** Les animations propreté dans les écoles. 182
Animaties rond netheid in de scholen.  

 
29.11.2017 501 Benoît Cerexhe ** L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics des 

organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.
184

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de overheidsorganen 
die onder toezicht staan.

 

 
30.11.2017 502 Ahmed El Khannouss * Les évolutions de la quantité de dépôts clandestins à Bruxelles. 14

Evolutie van het aantal sluikstorten in Brussel.  
 

06.12.2017 504 Arnaud Pinxteren ** Les litiges, dommages et intérêts. 187
Geschillen en schadevergoedingen.  

 
06.12.2017 506 Arnaud Pinxteren ** Le nombre et la nature des verbalisations. 187

Het aantal en de aard van de verbaliseringen.  
 

06.12.2017 507 Zoé Genot ** Le coût engendré par la réforme des services publics régionaux. 189
De kostprijs van de hervorming van de gewestelijke openbare diensten.  

 
13.12.2017 510 Annemie Maes ** Le nombre de plaintes en justice et d’indemnisations payées par 

Bruxelles-Propreté.
191

Aantal juridische klachten en schadevergoedingen veroorzaakt door 
Net Brussel.

 

 
13.12.2017 511 Annemie Maes ** La perception d’amendes pour dépôts sauvages. 191

Inning boetes voor sluikstorten.  
 

13.12.2017 513 Hannelore Goeman ** Le recrutement de Bruxellois dans les administrations régionales. 192
Het aanwerven van Brusselaars binnen de gewestelijke administraties.  
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Secrétaire d’État chargée de la Coopération au Développement, de la Sécurité routière, de l’Informatique 
régionale et communale et de la Transition numérique, de l’Égalité des Chances et du Bien-être animal

Staatssecretaris belast met Ontwikkelingssamenwerking, Verkeersveiligheidsbeleid, Gewestelijke 
en gemeentelijke Informatica en Digitalisering, Gelijkekansenbeleid en Dierenwelzijn

16.11.2017 380 Evelyne Huytebroeck ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 
administratifs autonomes placés sous sa tutelle.

195

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 381 Annemie Maes ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous sa tutelle.
195

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 382 Julien Uyttendaele ** Le deuxième pilier des fonds de pension du personnel des organismes 

administratifs autonomes placés sous sa tutelle.
195

De tweede pijler van de pensioenfondsen van het personeel van de 
autonome administratieve organen onder het toezicht.

 

 
16.11.2017 383 Fatoumata Sidibé ** Bilan de la lutte contre les mutilations génitales féminines. 201

Balans van de strijd tegen de genitale verminking bij vrouwen.  
 

20.11.2017 385 Fouad Ahidar ** La politique d’IrisTeam en matière de recrutement de personnes ayant 
un casier judiciaire.

206

Het beleid van IrisTeam inzake het aanwerven van mensen met een 
strafblad.

 

 
22.11.2017 386 Hasan Koyuncu ** L’absentéisme au sein des organismes d’intérêt public. 208

Het absenteïsme in de instellingen van openbaar nut.  
 

23.11.2017 387 Paul Delva ** L’utilisation des hotspots WiFi. 209
Gebruik WiFi hotspots.  

 
27.11.2017 388 Emin Özkara ** La coopération au développement avec des pays du continent océanien. 211

Ontwikkelingssamenwerking met landen uit Oceanië.  
 

27.11.2017 389 Marc Loewenstein ** Mise en œuvre de NOVA 5.0 et de son accessibilité aux citoyens. 213
Ingebruikname van NOVA 5.0 en toegankelijkheid voor de burgers.  

 
27.11.2017 390 Marc Loewenstein ** Modernisation d’Osiris. 214

Modernisering van Osiris.  
 

27.11.2017 391 Marc Loewenstein ** Développement de l’utilisation d’IRISbox. 215
Ontwikkeling van IRISbox.  

 
27.11.2017 392 Marc Loewenstein ** Développement des zones WiFi à Bruxelles. 217

Aanbod van WiFizones in het Gewest.  
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27.11.2017 393 Marc Loewenstein ** Les espaces publics numériques 2.0. 219
Digitale openbare ruimten 2.0.  

 
27.11.2017 394 Emin Özkara ** Les aménagements et travaux de voirie en vue d’améliorer la mobilité 

urbaine et la sécurité routière des voiries régionales de la commune 
de Schaerbeek 1030.

220

Wegenwerken ter verbetering van de stedelijke mobiliteit en de 
verkeersveiligheid op de gewestwegen van Schaarbeek 1030.

 

 
27.11.2017 395 Marc Loewenstein ** Soutien des initiatives développées en matière de bien-être animal. 226

Steun aan de initiatieven inzake dierenwelzijn.  
 

29.11.2017 397 Marc Loewenstein ** Soutien de la Région aux espaces publics numériques. 227
Steun van het Gewest voor de digitale openbare ruimten.  

 
29.11.2017 398 Benoît Cerexhe ** L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics des 

organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.
228

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de overheidsorganen 
die onder toezicht staan.

 

 
30.11.2017 399 Emin Özkara ** La coopération au développement avec des pays du continent américain. 232

Ontwikkelingssamenwerking met de landen van het Amerikaans 
continent.

 

 
30.11.2017 400 Boris Dilliès ** Nouvelle application Osiris. 234

Nieuwe applicatie Osiris.  

Secrétaire d’État chargée du Commerce extérieur et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale urgente
Staatssecretaris belast met Buitenlandse Handel en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp

20.11.2017 236 Fouad Ahidar ** La politique du Service d’incendie et d’aide médicale urgente en 
matière de recrutement de personnes ayant un casier judiciaire.

236

Het beleid van de Dienst voor Brandbestrijding en Dringende Medische 
Hulp inzake het aanwerven van mensen met een strafblad.

 

 
22.11.2017 237 Hasan Koyuncu ** L’absentéisme au sein des organismes d’intérêt public. 237

Het absenteïsme in de instellingen van openbaar nut.  
 

29.11.2017 238 Benoît Cerexhe * L’utilisation de clauses sociales dans les marchés publics des 
organismes publics sur lesquels vous avez la tutelle.

15

Sociale clausules in de overheidsopdrachten van de overheidsorganen 
die onder toezicht staan.

 

 
30.11.2017 239 Willem Draps ** Dépenses pour les interventions urgentes des pompiers sur les voiries 

régionales.
238

Uitgaven voor de dringende interventies van de brandweer op de 
gewestwegen.

 

 
11.12.2017 240 Isabelle Emmery ** Le Web Summit. 239

De Web Summit.  


